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Αθήνα, σήµερα την 1η Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 31-8-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 31
Αυγούστου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση: α) της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου "Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύ-
νου πυρκαγιών" (Α’138) και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου "Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική
προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλ-
λοντος, την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του
Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις" (Α’143) και
άλλες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 3 Σε-
πτεµβρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1007/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξαν-
δρου-Χρήστου Αυλωνίτη προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Πλήρης εγκατάλειψη των εγκαταστάσεων
του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου (ΕΑΚ) Κέρκυρας από την κυβέρ-
νηση της ΝΔ».

2. Η µε αριθµό 994/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
µε θέµα: «Την κατάργηση του προγράµµατος “Άθληση για
Όλους”».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1011/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, µε θέµα: «Καταχρηστικές, άδικες και ανορθο-
λογικές χρεώσεις των τραπεζών σε βάρος πολιτών και µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων».

2. Η µε αριθµό 995/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-

νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Να µονιµοποιηθούν οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι
στη φύλαξη του Πανεπιστήµιου Κρήτης».

3. Η µε αριθµό 998/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Προσλήψεις Αρχειονόµων - Βιβλιοθηκονόµων για τη λει-
τουργία της Εθνικής Βιβλιοθήκης και των δηµοσίων βιβλιοθη-
κών».

Σήµερα εορτάζουν οι Αντιγόνες και οι Αθηναίες. Εκ µέρους
όλων µας, χρόνια πολλά στην κ. Περιφάνου που έχει τη γιορτή
της, αλλά και σε όλες βέβαια τις συνονόµατές της εντός και
εκτός Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σας ενηµερώνω ότι σήµερα θα συζητηθεί µία επίκαιρη ερώ-
τηση. Είναι η µε αριθµό 993/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, µε θέµα: «Άµεση ικανοποίηση όλων των
αιτήσεων για τη φοίτηση των παιδιών σε βρεφονηπιακούς-παιδι-
κούς σταθµούς και κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης». Θα
απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κάθε χρόνο τα ίδια και τα ίδια. Για άλλη µία

χρονιά και φέτος χιλιάδες παιδιά, πάνω από ογδόντα χιλιάδες
και συγκεκριµένα ογδόντα τρεις χιλιάδες επτακόσια εξήντα τρία
αποκλείονται από τους βρεφονηπιακούς παιδικούς σταθµούς και
από τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης. 

Όπως είναι γνωστό υποβλήθηκαν συνολικά διακόσιες πενήντα
χιλιάδες οκτακόσιες εξήντα τρεις αιτήσεις παιδιών από τις
οποίες µόλις οι εκατόν εξήντα επτά χιλιάδες εκατό έλαβαν το πο-
λυπόθητο κουπόνι, µε το οποίο δικαιούνται µία θέση είτε σε έναν
παιδικό σταθµό είτε σε ένα κέντρο δηµιουργικής απασχόλησης,
τα γνωστά ΚΔΑΠ.

Να το πούµε, λοιπόν, έτσι όπως είναι ακριβώς, κυρία Υπουργέ.
Η επιλογή αυτή του Υπουργείου και της Κυβέρνησής σας να
απορρίψει δεκάδες χιλιάδες αιτήσεις παιδιών δεν είναι παρά µια
επιλογή αναλγησίας. Ναι, καθαρής αναλγησίας. Και µάλιστα
πότε; Στο ξεκίνηµα µιας χρονιάς σαν τη φετινή, η οποία είναι η
τρίτη συνεχόµενη χρονιά µε COVID-19 και η οποία ξεκινά µε ένα
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σωρό οξυµένα ήδη προβλήµατα για τα παιδιά, τα οποία προβλή-
µατα δεν προέκυψαν γενικώς από τον COVID-19 αλλά από τον
τρόπο µε τον οποίο διαχειρίστηκε η δική σας Κυβέρνηση αυτή
την πανδηµία. 

Τι έκανε λοιπόν, η Κυβέρνησή σας; Εφάρµοσε τη γνωστή φο-
βερή τακτική «πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι». Συγκεκριµένα, µε
πρόσχηµα τη µη διασπορά του ιού, έκλεισε η Κυβέρνηση τις προ-
σχολικές δοµές για όλη ουσιαστικά την περσινή περίοδο αντί να
πάρει όλα εκείνα τα ενδεδειγµένα µέτρα, που µπορούσε µια
χαρά να πάρει, για να λειτουργήσουν µε υγειονοµική ασφάλεια
αυτές οι δοµές.

Τι συνέπειες είχε όλο αυτό; Νοµίζω ότι δεν είναι δύσκολο κά-
ποιος να τις φανταστεί. Τεράστιες και αρνητικές συνέπειες.
Πρώτα-πρώτα, για τα ίδια τα µικρά παιδιά και τις ψυχοσωµατικές
τους ανάγκες, για την τόσο ζωτική ανάγκη στο οµαδικό, επανα-
λαµβάνω στο οµαδικό, παιχνίδι, για την ίδια τη διαδικασία της
κοινωνικοποίησης τους, η οποία είναι µια κρισιµότατη διαδικασία
µε κοινωνικές φυσικά συνέπειες γενικότερες. Συνέπειες υπήρχαν
όµως και για τους γονείς τους, για όλα εκείνα τα νεαρά ζευγάρια
των λαϊκών στρωµάτων στα οποία πέρα από την εργασιακή ανα-
σφάλεια στην οποία τα έχετε οδηγήσει εσείς και η Κυβέρνησή
σας µαζί µε την εργοδοσία, τους φορτώσατε από πάνω και ως
αποκλειστική µάλιστα ατοµική και οικογενειακή ευθύνη και κάθε
τι που αφορά την υγεία των παιδιών τους. Τους φορτώσατε µέχρι
και την επιδηµιολογική επιτήρηση των παιδιών τους.

Για να µην τα πολυλογούµε λοιπόν, κυρία Υπουργέ, σας ρω-
τάµε ευθέως -και είναι πολύ συγκεκριµένη ερώτηση- αν προτίθε-
στε να ικανοποιήσετε όλες, δηλαδή και τις διακόσιες πενήντα
χιλιάδες τόσες αιτήσεις του προγράµµατος για παιδικούς σταθ-
µούς και ΚΔΑΠ; Προλαβαίνετε, ξέρετε. Πάντα υπάρχει χρόνος
όταν υπάρχει και σχετική βούληση. Αρκεί να εγκρίνετε ως Κυ-
βέρνηση µια έκτακτη χρηµατοδότηση, ώστε να γίνουν οι ανα-
γκαίες προσλήψεις προσωπικού και να δηµιουργηθούν φυσικά
και εκείνες οι δοµές, που χρειάζονται για να καλυφθούν όλες
αυτές οι ανάγκες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλό
µήνα.

Αγαπητέ κύριε Βουλευτά, σας άκουσα να λέτε «να τα πούµε
όπως είναι». Και αυτό που έχω ακούσει να λένε και νοµίζω αρκετά
επιτυχηµένα είναι ότι η συγκεκαλυµµένη αλήθεια, δηλαδή η µισή
αλήθεια, είναι χειρότερη από ένα ολόκληρο ψέµα.

Ποια είναι λοιπόν η συγκεκαλυµµένη αλήθεια; Ποια είναι η µισή
αλήθεια, η οποία παρουσιάζετε και µάλιστα την παρουσιάζετε
εσείς και σας βρίσκει σύµφωνους -πολύ λίγες φορές γίνεται
αυτό- µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, διά στόµατος και του
ίδιου του Αρχηγού της;

Η συγκεκαλυµµένη αλήθεια, η µισή αλήθεια ή αλλιώς το ψέµα
είναι το εξής: Λέτε γραπτώς και προφορικώς ότι ογδόντα τρεις
χιλιάδες παιδιά µένουν εκτός βρεφονηπιακών σταθµών και κέν-
τρων δηµιουργικής απασχόλησης. Κανένα, µα κανένα παιδί δεν
έµεινε ούτε πέρυσι ούτε φέτος, που εφαρµόζουµε το πρόγραµµα
εκτός βρεφονηπιακών σταθµών. Κανένα παιδί. Και όχι µόνο κα-
νένα παιδί δεν έµεινε εκτός βρεφονηπιακών σταθµών και κέν-
τρων δηµιουργικής απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία, αλλά
αυξήσαµε και τα εισοδηµατικά όρια, έτσι ώστε να µπορούν να
ενταχθούν στους βρεφονηπιακούς σταθµούς 20% περισσότερα
παιδιά απ’ όταν παραλάβαµε, το 2019. 

Κι αυτό γιατί; Γιατί από την αρχή προτεραιότητά µου, προτε-
ραιότητα του Υπουργείου, προτεραιότητα πάνω απ’ όλα του
ίδιου του Πρωθυπουργού είναι η προσχολική αγωγή και το να
δώσουµε στα παιδιά µας, στα παιδιά κυρίως, τις δεξιότητες που
αυτά χρειάζονται.

Οπότε, γνωρίζετε ότι όλα αυτά τα χρόνια έτρεχε το λεγόµενο
«συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα», αυτό που οι µανάδες γνω-
ρίζουν ως το ΕΣΠΑ. Το συγχρηµατοδοτούµενο λοιπόν, πρό-
γραµµα ενέταξε σε αυτό οικογένειες, µια οικογένεια µε ένα ή δύο
παιδιά, µέχρι 27.000 µεικτό εισόδηµα. Τι κάναµε; Διορθώσαµε -

και εδώ ειδικά το ΚΚΕ θα περίµενα να συµφωνεί µαζί µας- και ει-
δικά στους βρεφονηπιακούς σταθµούς και την προσχολική
αγωγή εντάξαµε µέσα τις γυναίκες δηµοσίους υπαλλήλους, που
υπήρχε αυτή η πολύ µεγάλη αδικία. Ήρθε και µε βρήκε η ΑΔΕΔΥ
από µόνη της στο γραφείο για να µας ευχαριστήσει που διορθώ-
σαµε αυτή την αδικία δεκαετιών. Ποια ήταν αυτή; Δηµόσιες
υπάλληλοι οι οποίες είχαν χαµηλό εισόδηµα ή εισόδηµα ίσο µε
των ιδιωτικών υπαλλήλων, δεν µπορούσαν να λάβουν κουπόνι για
τα παιδιά τους.

Οπότε γυρίζω σε αυτό και στη δευτερολογία θα έχω και λίγο
παραπάνω χρόνο: Κανένα παιδί δεν έµεινε εκτός βρεφονηπιακών
σταθµών. Περισσότερα παιδιά από κάθε άλλη χρονιά µπήκαν
στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, γιατί εντάξαµε και τις γυναί-
κες του δηµοσίου και αυξήσαµε τα εισοδηµατικά όρια από
27.000 στις 33.000 ευρώ για κάποια οικογένεια µε ένα ή δύο παι-
διά.

Οπότε κανένα παιδί εκτός των βρεφονηπιακών, κανένα παιδί
εκτός κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία.
Και εδώ υπάρχουν και οι πολιτικές προτεραιότητες. 

Τι γίνεται; Είχαµε έναν διπλασιασµό των αιτήσεων για κέντρα
δηµιουργικής απασχόλησης, δηλαδή εκεί που τα παιδιά δεν πη-
γαίνουν σε ολοήµερο σχολείο, δεν διαλέγουν οι οικογένειες τους
τα παιδιά του δηµοτικού να πάνε σε ολοήµερο σχολείο και πη-
γαίνουν το απόγευµα παιδιά του δηµοτικού σε κέντρα δηµιουρ-
γικής απασχόλησης. Αυτό είναι τελείως διαφορετικό από τους
βρεφονηπιακούς σταθµούς. Προτεραιότητα απόλυτη της Κυβέρ-
νησης ήταν αυτή. Κανένα παιδί δεν έχει µείνει εκτός βρεφονη-
πιακών. Βάλαµε περισσότερα παιδιά, όπως βάλαµε και
περισσότερα παιδιά στα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
ατόµων µε αναπηρία όπου είναι και πολύ µεγάλη προτεραιότητα
της Κυβέρνησης η ανεξάρτητη διαβίωση των ατόµων µε αναπη-
ρία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Δελή,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ενδιαφέρουσα η απάντηση της κυρίας

Υπουργού.
Ξέρετε, όµως, απαντήσατε σε µια ερώτηση που εγώ δεν σας

έκανα. Δεν σας ρώτησα αν µείνανε πέρυσι παιδιά εκτός παιδικών
σταθµών. Σας ρώτησα για το ότι φέτος ογδόντα τρεις χιλιάδες
παιδιά αποκλείστηκαν από το δικαίωµα στο κουπόνι, από το δι-
καίωµα δηλαδή να φοιτήσουν σε ένα παιδικό σταθµό, γιατί αν
δεν πάρουν αυτό το κουπόνι κανείς δεν µπορεί να γνωρίζει εάν
έχουν τη δυνατότητα την οικονοµική από την τσέπη τους να πλη-
ρώσουν έναν παιδικό σταθµό. 

Για φέτος, λοιπόν, σας ρωτώ, κυρία Υπουργέ και για φέτος δεν
απαντήσατε. Θέλετε να µας πείτε ότι θα επιδοτηθούν, θα πάρουν
κουπόνι και τα ογδόντα τρεις χιλιάδες αυτά παιδιά; Μακάρι, να
το ακούσουµε όµως από το ίδιο σας το στόµα να το λέτε.

Πάντως σε κάθε περίπτωση αυτή η αποφυγή της απάντησης
επιβεβαιώνει κατά την άποψή µας, µακάρι να διαψευστούµε, ότι
ήταν προειληµµένη η κυβερνητική απόφαση -δεν σας το καταλο-
γίζουµε προσωπικά- µε την οποία απορρίφθηκαν χιλιάδες αιτή-
σεις παιδιών και ήταν υποκριτικές οι δηλώσεις για άλλη µια φορά
της Κυβέρνησης για το αντίθετο. 

Θα πρέπει, όµως, να σκεφτούµε, κυρία Υπουργέ και αυτό θέ-
λουµε να πούµε τι φανερώνει αλήθεια αυτός ο µεγάλος αριθµός
των απορριφθέντων αιτήσεων; Δεν φανερώνει τις µεγάλες ανάγ-
κες που υπάρχουν στον χώρο της προσχολικής αγωγής; Φυσικά
τις φανερώνει, ασφαλώς. Και µάλιστα όχι όλες ξέρετε, αλλά µο-
νάχα ένα µέρος των συνολικών πραγµατικών αναγκών, αφού
όπως γνωρίζετε και εσείς πάρα πολύ καλά από χιλιάδες οικογέ-
νειες στερείτε ακόµα και αυτό το δικαίωµα υποβολής αιτήσεων
για το πρόγραµµα αυτό, για το πρόγραµµα των κουπονιών της
επιδότησης, γι’ αυτό σας ρωτάµε, βάζοντας τις γνωστές προϋπο-
θέσεις συµµετοχής οι οποίες βεβαίως και δεν είναι µόνο εισοδη-
µατικές. Δηλαδή τι βάζετε; Βάζετε κόφτες και έρχεστε µετά και
δικαιολογήστε, ανεβάζετε αυτές τις προϋποθέσεις, τα εισοδηµα-
τικά κριτήρια ωστόσο παραµένουν και έρχεστε µετά και δικαιο-
λογείστε και κρύβεστε πίσω από αυτές τις προϋποθέσεις που
εσείς βάζετε και λέτε: «Μα, δεν πληρούν τις προϋποθέσεις. Τι να

18212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνουµε; Αποκλείονται».
Αλήθεια, όµως, σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ, τι πάει να πει

προϋποθέσεις για να συµµετέχει ένα παιδί στην επιστηµονικά ορ-
γανωµένη προσχολική αγωγή; 

Για εµάς, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας είναι αρ-
κετή, κυρία Μιχαηλίδου, µία και µόνη προϋπόθεση, η προϋπό-
θεση της παιδικής ηλικίας. Για εσάς, για την Κυβέρνησή σας, για
το σύστηµά σας το καπιταλιστικό όχι δεν σας αρκεί η παιδική ηλι-
κία, πρέπει λέτε να συντρέχουν και άλλες προϋποθέσεις εισοδη-
µατικές, κοινωνικές. Είναι αυτό επιστηµονική, είναι παιδαγωγική
αντιµετώπιση της πιο καθοριστικής ηλικίας του ανθρώπου; Φυ-
σικά και δεν είναι. Πρόκειται για µια στενή, αντιδραστική, οικο-
νοµίστικη αντίληψη στην οποία θυσιάζεται αδίστακτα το καθολικό
δικαίωµα των παιδιών στην επιστηµονική προσχολική αγωγή. 

Να γιατί πέρυσι επιλέξατε να κλείσετε για µήνες τις δοµές της
προσχολικής αγωγής µέσα στην πανδηµία αντί να τις θωρακίσετε
µε όλα εκείνα τα απαραίτητα υγειονοµικά µέτρα. Να γιατί επιλέ-
γετε τη συνειδητή κρατική χρηµατοδότηση της προσχολικής
αγωγής, γιατί είναι αυτός ο πιο σίγουρος δρόµος για την εµπο-
ρευµατοποίησή της και αυτό το λέτε µάλιστα και ανάπτυξη, µια
υποχρηµατοδότηση η οποία κόντρα στις ολοένα αυξανόµενες,
γιατί έτσι γίνεται, ανάγκες των παιδιών επαναλαµβάνεται αυτή η
υποχρηµατοδότηση σταθερά κάθε χρόνο µε τα καθηλωµένα κυ-
ριολεκτικά ανεπαρκέστατα ποσά του προγράµµατος των κουπο-
νιών που ποτέ δεν είναι και ποτέ δεν φτάνουν για όλα τα παιδιά
που το έχουν ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Δελή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτή η υποχρηµατοδότηση, κύριε Πρόεδρε έχει λόγο και

αιτία και αυτό είναι το πιο σηµαντικό, αναγράφεται φαρδιά πλα-
τιά στον ίδιο τον σκοπό αυτού του επιδοτούµενου προγράµµα-
τος, ενός προγράµµατος που έχει τον τίτλο, ας µην το ξεχνάµε,
«Εναρµόνιση επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής», όχι δι-
καίωµα στην προσχολική αγωγή του παιδιού, εναρµόνιση οικο-
γενειακής και επαγγελµατικής ζωής. Είναι ένα πρόγραµµα, το
οποίο οµολογεί και αποκαλύπτει το κίνητρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των αστικών κυβερνήσεων για την προσχολική
αγωγή. για το περιεχόµενο της. 

Σκοπός, λοιπόν, αυτού του προγράµµατος δεν είναι η κάλυψη
των αναγκών των παιδιών για προσχολική αγωγή, αλλά η αύξηση
και η διατήρηση της απασχόλησης των ωφελούµενων γυναικών.
Είναι µια παιδοφύλαξη λοιπόν και τίποτα παραπάνω, η οποία ανα-
µένεται µάλιστα να ενταθεί, κύριε Πρόεδρε, ακόµα περισσότερο
σε βάρος της ανάγκης για σύγχρονη προσχολική αγωγή και µε
ένα καινούργιο πρόγραµµα που έρχεται πιλοτικό τις περιβόητες
«Νταντάδες της Γειτονιάς», γιατί αντί η Κυβέρνηση να φροντίσει
για τη δηµιουργία ενός δικτύου κρατικών βρεφονηπιακών σταθ-
µών θα επιδοτεί πιστοποιηµένες νταντάδες στις γειτονιές για να
κρατάνε τα παιδιά των εργαζόµενων µητέρων.

Νοµίζω ότι το δικαίωµα στη δηµόσια προσχολική αγωγή θα
πρέπει και έχει το δικαίωµα και την υποχρέωση ο ίδιος ο λαός να
το υπερασπιστεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Μιχαη-

λίδου, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δελή, επιµένετε στην προσχολική αγωγή. Πραγµατικά

επιµένετε στη προσχολική αγωγή. Και αναρωτιέµαι προσπαθείτε
να παραπλανήσετε το Κοινοβούλιο ή δεν γνωρίζετε το τι γίνεται;
Δεν υπάρχει φέτος και πέρυσι, αλλά φέτος δεν υπάρχει κανένα
παιδί το οποίο να µην έλαβε κουπόνι για βρεφονηπιακό σταθµό,
κανένα παιδί, κανένα. Και αν γνωρίζετε έστω και ένα όχι µόνο
σας παρακαλώ πολύ να έρθετε στο γραφείο µου, αλλά να το κα-
ταθέσετε και στα Πρακτικά του ελληνικού Κοινοβουλίου. Στην
προσχολική αγωγή δεν υπάρχει κανένα παιδί, το οποίο να έµεινε
εκτός βρεφονηπιακών σταθµών.

Και τι κάναµε; Σας ξαναλέω όχι µόνο κανένα παιδί φέτος δεν
έµεινε εκτός, αλλά βάλαµε περισσότερα παιδιά µέσα. Πώς; Εν-
τάσσοντας γυναίκες δηµοσίους υπαλλήλους, διορθώνοντας την

αδικία όλων των προηγούµενων δεκαετιών που µία γυναίκα συµ-
βασιούχος στο δηµόσιο που έβγαζε 600 ευρώ δεν µπορούσε να
πάρει κουπόνι, αλλά και αυξάνοντας τα εισοδηµατικά όρια. 

Πείτε µου το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν συµφωνεί στο
να υπάρχουν εισοδηµατικά κριτήρια; Δεν πρέπει να βάζουµε
πρώτα στα προγράµµατά µας τους πιο ευάλωτους; Δεν πρέπει
να ξεκινούµε µε τους πιο ευάλωτους, τις γυναίκες, τις µονογο-
νεϊκές, τις πολύτεκνες οικογένειες, τις οικογένειες µε χαµηλό-
τερα εισοδήµατα; Δεν µας βρίσκει σύµφωνους αυτό το πράγµα;
Αυξήσαµε κιόλας τα εισοδηµατικά όρια. Φέτος κανένα παιδί
εκτός βρεφονηπιακών σταθµών. Έστω και ένα να γνωρίζετε σας
παρακαλώ καταθέστε το στο εθνικό Κοινοβούλιο και βεβαίως στο
γραφείο µου. 

Η προσχολική αγωγή, όµως, είναι κάτι διαφορετικό από τα κέν-
τρα δηµιουργικής απασχόλησης και εγώ δεν σας άκουσα να µι-
λάτε για αυτά. Τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
απασχολούν δηµιουργικά παιδιά ηλικίας δηµοτικού. Το δηµοτικό
γνωρίζετε καλά και εσείς και εγώ και όλοι νοµίζω ότι έπεται της
προσχολικής αγωγής. Οπότε δεν µπορούµε να τσουβαλιάζουµε
δύο πράγµατα σε ένα. Δεν µπορούµε να λέµε συγκεκαλυµένα
την αλήθεια. Κανένα παιδί δεν έµεινε εκτός βρεφονηπιακών
σταθµών.

Και θέλω επίσης να επισηµάνω δύο πράγµατα. Μου λέτε αν µας
νοιάζει. Ξέρετε ότι είµαστε οι πρώτοι, µιλήσατε για τις επιµέρους
τροπολογίες, έχει ήδη κατατεθεί στη διαβούλευση το νοµοσχέδιο
µας για το πρόγραµµα «ΚΥΨΕΛΗ». Το πρώτο πρόγραµµα του ελ-
ληνικού κράτους που βάζει ποιοτικές προδιαγραφές δεξιοτήτων
µέσα στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Εµείς δεν θέλουµε ένα
παιδί να είναι συνδεδεµένο µε το εισόδηµα της οικογένειας του.
Εµείς θέλουµε να εξοπλίζουµε, να βοηθούµε, να ενισχύουµε κάθε
παιδί έτσι ώστε να έχουµε µια ισότητα της ευκαιρίας και η ισότητα
αυτή της ευκαιρίας θα έπρεπε και αυτή να µας βρίσκει σύµφω-
νους. Δεν θέλουµε το µέλλον του παιδιού να είναι προδιαγεγραµ-
µένο σε σχέση µε το εισόδηµα της οικογένειάς του και κατά πόσο
η οικογένειά του µπορεί ή όχι να το υποστηρίξει. Γι’ αυτό και ενι-
σχύουµε ποσοτικά τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, κανένα παιδί
εκτός και ακόµα περισσότερα παιδιά εντός, αλλά και βάζουµε ποι-
οτικές προδιαγραφές και δεξιότητες στους βρεφονηπιακούς
σταθµούς.

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Είπατε ότι είχαµε κλειστές
τις δοµές. Δεν θυµάστε τι έγινε; Η Κυβέρνησή µας αυτό που
κάνει είναι ότι ακολουθεί αυστηρά τα πρωτόκολλα τα υγειονο-
µικά. Πέρυσι οι βρεφονηπιακοί σταθµοί ήταν οι τελευταίοι που
έκλεισαν. Ήταν οι τελευταίοι που έκλεισαν ακριβώς επειδή δεν
υπήρχε η µετάλλαξη Δέλτα, η οποία να µπορεί τόσο εύκολα να
πιάνει τα παιδιά.

Φέτος οι βρεφονηπιακοί σταθµοί ήταν οι τελευταίοι που άνοι-
ξαν. Γιατί; Γιατί ένα στα πέντε κρούσµατα είναι παιδιά. Δεν µπο-
ρούµε να το ρισκάρουµε αυτό. Οπότε δεν έχουµε µία πάγια
πολιτική «τι νοµίζουµε ότι είναι το σωστό». Όχι. Η πολιτική µας
ορίζεται εξολοκλήρου από τους ειδικούς οι οποίοι όταν µας λένε
ότι δεν υπάρχει µεγάλος κίνδυνος για τα παιδιά, ανοίγουµε τους
βρεφονηπιακούς πρώτους και όταν µας λένε ότι υπάρχει πολύ
µεγάλος κίνδυνος για τα παιδιά, τις οικογένειές τους και τους
παππούδες τους, ανοίγουµε τους βρεφονηπιακούς σταθµούς τε-
λευταίους. Κάθε κίνησή µας υποδεικνύεται από τους ειδικούς. 

Σας ευχαριστώ και ξαναλέω: Θα ήθελα να µην ξανακούσω
µέσα στο εθνικό Κοινοβούλιο να λέµε ότι αφήσαµε παιδιά εκτός
βρεφονηπιακών σταθµών. Κανένα παιδί εκτός βρεφονηπιακών
σταθµών! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θέλετε να πείτε ότι θα πάρουν και τα
ογδόντα χιλιάδες παιδιά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπε «κανένα παιδί».
Τι άλλο να πει; Πιο καθαρά δεν µπορεί να το πει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σε άλλη ερώτηση απαντάει!
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω µισό
λεπτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα πάρουν το κουπόνι και τα παιδιά που
απορρίφθηκαν;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
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Κοινωνικών Υποθέσεων): Λέτε ότι ογδόντα τρεις χιλιάδες παι-
διά έµειναν εκτός βρεφονηπιακών σταθµών. Κανένα παιδί εκτός
βρεφονηπιακών σταθµών! Τι είχαµε; Ογδόντα τρεις χιλιάδες αι-
τήσεις εκτός κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης, όχι εκτός
βρεφονηπιακών σταθµών. Κανένα παιδί εκτός βρεφονηπιακών. 

Και για να είµαστε και ακριβείς στα νούµερα: Είχαµε ογδόντα
τρεις χιλιάδες αιτήσεις εκτός κέντρων µε τις αιτήσεις δηµοτικού.
Εκτός κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης δεν είναι καν
ογδόντα τρεις χιλιάδες. Είναι ογδόντα τρεις χιλιάδες αιτήσεις και
οι πενήντα χιλιάδες από αυτές αναφέρονται στα παιδιά, γιατί οι
τριάντα τρεις χιλιάδες υπερβάλλουσες είναι είτε διπλές εγγρα-
φές είτε λάθος εισοδηµατικά κριτήρια είτε µητέρα και πατέρας

που έκαναν µαζί την αίτηση. Οπότε έχουµε πενήντα χιλιάδες αι-
τήσεις υπερβάλλουσας ζήτησης σε κέντρα δηµιουργικής απα-
σχόλησης, όχι σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο σηµείο αυτό ολο-

κληρώθηκε η συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης.
Παρακαλώ οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων,

που είναι απαραίτητοι για να ορίσουµε τη διαδικασία, να έρθουν
στην Αίθουσα µέχρι τις 9.45’.

Εποµένως τώρα διακόπτουµε για δέκα λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

18214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων: «Ασφαλιστική Μεταρρύθµιση για τη Νέα
Γενιά: εισαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκαθορισµέ-
νων εισφορών στην επικουρική ασφάλιση, ίδρυση, οργάνωση και
λειτουργία Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης
και συναφείς διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 26ης Αυγούστου 2021, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Ειδικότερα, η συζήτηση του σχεδίου νόµου προτείνε-
ται να διεξαχθεί µε φυσική παρουσία των Βουλευτών σε
δωδεκαµελείς κύκλους που θα περιλαµβάνουν οµιλητές µε την
αναλογία: Πέντε από Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, από το ΚΚΕ, την Ελληνική Λύση και
το ΜέΡΑ25. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές και η υπηρεσία
έχει καταρτίσει τον κατάλογο που θα σας διανεµηθεί. 

Υπενθυµίζω ότι οι οµιλητές που επιθυµούν να τοποθετηθούν
µέσω τηλεδιάσκεψης θα µιλήσουν µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι
των οµιλητών µε φυσική παρουσία. Προσθήκες δεν θα γίνουν δε-
κτές, παρά µόνο αµοιβαίες αλλαγές. 

Επίσης, σηµειώνεται ότι όταν θα λαµβάνουν τον λόγο οι πολι-
τικοί αρχηγοί θα τηρείται αυστηρά το όριο των εκατό είκοσι ταυ-
τοχρόνως παρισταµένων Βουλευτών στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας, οι οποίοι θα εκπροσωπούν τις Κοινοβουλευτικές
τους Οµάδες ως εξής: Εξήντα τέσσερις από τη Νέα Δηµοκρατία,
τριάντα τέσσερις από τον ΣΥΡΙΖΑ, οκτώ από το Κίνηµα Αλλαγής,
έξι από το ΚΚΕ, τέσσερις από την Ελληνική Λύση και τέσσερις

από το ΜέΡΑ25. 
Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να παρακαλέσω να τηρηθούν αυ-

στηρά οι χρόνοι οµιλίας, καθώς είναι εγγεγραµµένοι εκατό δε-
κατέσσερις οµιλητές. Έχουµε κάνει έναν υπολογισµό µε τις
οµιλίες των αρχηγών. Είναι γύρω στις είκοσι επτά ώρες, µε µια
πολύ µικρή ανοχή στους εισηγητές. Όσον αφορά τους υπόλοι-
πους, θα παρακαλέσω να τηρηθεί ο χρόνος για να µιλήσουν όλοι
οι συνάδελφοι. 

Αυτό σηµαίνει ότι προτείνω απόψε να πάµε µέχρι τη µία τα µε-
σάνυχτα και αύριο, που δεν υπάρχει κοινοβουλευτικός έλεγχος,
θα ξεκινήσουµε πρωί και νοµίζω ότι γύρω στις 9 η ώρα το βράδυ
-έχουµε κάνει τους υπολογισµούς, αν είναι εννιάµιση δεν χάλασε
ο κόσµος- θα έχει περατωθεί η συζήτηση, ώστε εφόσον υπάρξει,
που κατά 99% θα υπάρξει αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας, να
ξεκινήσει η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Επίσης, θα κατατεθεί, απ’ ό,τι ενηµερώθηκα, ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας. Δεν έχει κατατεθεί ακόµα. Για να µη χάνουµε
χρόνο και για να µπορέσουν και οι άλλες Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες να διαβάσουν την ένσταση που θα καταθέσει η κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου -δεν ξέρω αν και άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα - θα
συζητηθεί µόλις τελειώσει ο έκτος ειδικός αγορητής, οι δύο ει-
σηγητές δηλαδή και οι τέσσερις ειδικοί αγορητές. Αµέσως µετά
θα συζητηθεί η αίτηση αντισυνταγµατικότητας και µετά θα ξεκι-
νήσει ο κατάλογος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτά τα βασικά πράγµατα,
στα οποία, αν χρειαστεί, θα υπάρξει κάποια τροποποίηση κατά
την πορεία, συµφωνείτε έτσι όπως σας τα είπα; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, γίνονται

δεκτά οµοφώνως.
Να σας ενηµερώσω επίσης ότι κατετέθη η ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας και θα συζητηθεί µόλις κατέλθει από το Βήµα η
κ. Μαρία Απατζίδη. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει
ως εξής:
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18216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινάµε τη συζή-
τηση µε τον γενικό εισηγητή από τη Νέα Δηµοκρατία, τον κ. Πε-
ρικλή Μαντά. 

Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω σήµερα τη χαρά και την τιµή να εισηγούµαι ένα πρωτο-
πόρο και καινοτόµο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που απευθύνεται
πρωτίστως στον κόσµο της εργασίας. Ένα νοµοσχέδιο που εισά-
γει σταθερότητα, εµπιστοσύνη και ασφάλεια. Ένα νοµοσχέδιο που
απευθύνεται αποκλειστικά στη νέα γενιά, σε όλους αυτούς που µε
όρεξη και φιλοδοξίες ξεκινούν τον εργασιακό τους βίο και οι
οποίοι έχουν µάθει ότι η αξιοπρεπή σύνταξη δυστυχώς είναι κάτι
που δεν υπάρχει και οι εισφορές τους είναι µια αναγκαστική και
αχρείαστη δαπάνη που µε αυταρχικό τρόπο επιβάλλει το κράτος
για να µισθοδοτούνται σήµερα οι συνταξιούχοι. 

Ποιος µπορεί να ισχυριστεί άραγε ότι τα πράγµατα δεν είναι
έτσι όταν από τα χρήµατα τους δεν µένει ούτε ένα ευρώ γι’ αυ-
τούς, αλλά όλα οδηγούνται σε ένα µεγάλο καλάθι, σε έναν κορ-
βανά για τους σηµερινούς συνταξιούχους; Το πρόβληµα, λοιπόν,
έχει γίνει σαφές εδώ και καιρό και έχει δύο σκέλη, δύο βάσεις:
Από τη µια µεριά βρίσκεται η δηµογραφική γήρανση που µαστίζει
ολόκληρο τον αναπτυγµένο κόσµο. Και είναι αλήθεια ότι όσο βελ-
τιώνονται οι συνθήκες και το προσδόκιµο ζωής, όσο προοδεύουν
η ιατρική και οι επιστήµες και όσο αναβαθµίζεται το κοινωνικό
µας κράτος τόσο θα πιέζονται τα ασφαλιστικά και συνταξιοδο-
τικά διανεµητικά συστήµατα και τόσο θα γέρνει η πλάστιγγα
υπέρ των εκάστοτε συνταξιούχων και εις βάρος κάθε νέου εργα-
ζόµενου. 

Αυτό ακριβώς το φαινόµενο µάς δίνει και το δεύτερο σκέλος
του προβλήµατος, το µονοδιάστατο και άκαµπτο, το πλήρως και
ολοκληρωτικά διανεµητικό σύστηµα που έχουµε σήµερα, το
οποίο λειτουργεί καλά σε διαφορετικές συνθήκες και όχι σε
αυτές που έχουµε σήµερα. 

Όταν τη δεκαετία του ’50 θεµελιώθηκε το σηµερινό σύστηµα
η αναλογία των εργαζοµένων προς συνταξιούχους ήταν τέσσερις
προς έναν και είναι αλήθεια ότι τότε λειτουργούσε καλά. Σήµερα,
όµως, τα δεδοµένα είναι διαφορετικά και η αναλογία αυτή δεν
υπάρχει εδώ και χρόνια. Ας µην κρυβόµαστε πίσω από τις λέξεις
και ας δούµε τα πράγµατα µε ευθύτητα και ειλικρίνεια. Όσο οι
εισφορές των εκάστοτε εργαζοµένων δεν αποταµιεύονται, αλλά
δαπανώνται για τις σηµερινές συντάξεις τόσο οι νέοι ασφαλισµέ-
νοι γίνονται οι µεγάλοι χαµένοι ενός συστήµατος που σταθερά
και αναπόδραστα οδηγείται στην ολική απαξίωση. Ποιος δεν το
βλέπει άλλωστε; Στη χώρα µας εργάζονται όλο και λιγότεροι για
να συντηρούν όλο και περισσότερους. Κι αυτή είναι η µεγάλη
αλήθεια. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να απαντήσουµε σε αυτό το διττό πρό-
βληµα, να διαβάσουµε τα δεδοµένα, να µελετήσουµε τα στοιχεία
και να δώσουµε ορθές και µακροπρόθεσµες λύσεις. Αυτό ακρι-
βώς πράττει και το σηµερινό νοµοσχέδιο. Με αίσθηµα ευθύνης,
αλλά και µε πληρότητα, µε πολιτική αποφασιστικότητα, αλλά και
κοινωνική ευαισθησία, φροντίζοντας τόσο τους νέους ασφαλι-
σµένους όσο και τους υφιστάµενους συνταξιούχους και προσφέ-
ροντας εγγυήσεις όπου και όποτε χρειάζεται, αλλά και
θεµελιώνοντας την αύξηση των επικουρικών συντάξεων, σε συν-
δυασµό βέβαια µε την ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας. 

Τι εισάγει, λοιπόν, το σχέδιο νόµου για τη νέα επικουρική; Για
κάθε νέο ασφαλισµένο που είναι υπόχρεος επικουρικής ασφάλι-
σης, αλλά και για όσους είναι µέχρι τριάντα πέντε χρονών σή-
µερα και το επιλέξουν προαιρετικά από την 1-1-2022 βαθµιαία
και σταδιακά µετατρέπει το σύστηµα επικουρικής ασφάλισης
από διανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό. Εισάγεται, δηλαδή, ο θε-
σµός του ατοµικού κουµπαρά, ώστε οι εισφορές του καθενός να
είναι δικές του και µόνο δικές του και να µην οδηγούνται πια στον
κοινό κορβανά. Και καθώς σταδιακά αυξάνεται η αποταµίευση
σε κάθε ατοµικό λογαριασµό και κουµπαρά ένα σηµαντικό κεφά-
λαιο συσσωρεύεται βήµα-βήµα, το οποίο επενδύεται, µεγαλώνει
και αποδίδει, ενισχύοντας ταυτόχρονα την εθνική µας οικονοµία
µε ώριµο, τεκµηριωµένο και ασφαλή τρόπο. 

Αυτό άλλωστε πράττουν και σχεδόν όλες οι χώρες του ανε-

πτυγµένου κόσµου εισάγοντας κεφαλαιοποιητικό χαρακτηρι-
στικά στα συνταξιοδοτικά τους συστήµατα µε µέτρο και µε σύ-
νεση. 

Αυτό πράττουµε και εµείς, διατηρώντας τόσο τον δηµόσιο χα-
ρακτήρα της επικουρικής ασφάλισης όσο και την υποχρεωτικό-
τητά της. Ακολουθούµε έτσι το παράδειγµα των σκανδιναβικών
χωρών και αποφεύγουµε τα αποτυχηµένα µοντέλα της Λατινικής
Αµερικής και του πρώην ανατολικού µπλοκ που κεφαλαιοποίησαν
πλήρως τη δική τους κοινωνική ασφάλιση και οδήγησαν το σύ-
στηµα σε κραυγαλέες ανισότητες και τελικά στην οριστική κα-
τάρρευση. 

Παράλληλα, εισάγεται διαφάνεια, λογοδοσία, έλεγχος και επο-
πτεία. Το νέο ταµείο που ιδρύεται, το ΤΕΚΑ, υλοποιεί πολιτικές
επενδύσεων και πρακτικές διακυβέρνησης που έχουµε συνηθίσει
να βλέπουµε µόνο στην ιδιωτική οικονοµία, αξιοποιώντας τα χρή-
µατα και τις εισφορές των ασφαλισµένων προς όφελος των ιδίων
και όχι κάποιων άλλων. 

Θεσµοθετείται η online και σε πραγµατικό χρόνο παρακολού-
θηση των επενδύσεων και του χαρτοφυλακίου. Δηµιουργείται
ηλεκτρονική πλατφόρµα που µοιάζει µε το internet banking και
παρέχεται η δυνατότητα στον ασφαλισµένο να επιλέγει το επεν-
δυτικό προφίλ που ταιριάζει στις προτιµήσεις του, δίνοντας έτσι
καλύτερο έλεγχο στο τελικό ποσό της επικουρικής σύνταξης που
θα λάβει. 

Εισάγονται, παράλληλα, δύο σηµαντικές εγγυήσεις τόσο για
τους συνταξιούχους και τους παλιούς ασφαλισµένους όσο και
για τους νέους. Εγγύηση πρώτη, λοιπόν: Τίποτε δεν αλλάζει για
τους υφιστάµενους ασφαλισµένους γιατί όσοι είναι ήδη ενταγ-
µένοι στο σύστηµα επικουρικής ασφάλισης παραµένουν ως
έχουν χωρίς την παραµικρή αλλαγή και µόνο αν θέλουν και είναι
µέχρι τριάντα πέντε ετών µπορούν να αλλάξουν στο νέο σύ-
στηµα. Κι αυτό είναι κάτι που πιθανότατα πολλοί από τους νέους
µας θα επιλέξουν. Ταυτόχρονα, οι σηµερινοί συνταξιούχοι δεν
θίγονται µε κανέναν τρόπο, γιατί προβλέπεται ρητά ότι το όποιο
κόστος της µετάβασης, αν και απόλυτα διαχειρίσιµο και χαµηλό
µε βάση τις µελέτες, αυτό πάντα θα καλύπτεται από τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Εισάγεται, όµως, και µια δεύτερη εγγύηση ειδικά για τους νέους
ασφαλισµένους, µέσα από την οποία διασφαλίζεται ότι ακόµα και
στην ακραία περίπτωση που κάτι δεν πάει καλά και ο ατοµικός
τους κουµπαράς βρεθεί µε λιγότερα χρήµατα από όσα έδωσαν
µέσω των εισφορών τους, σε κάθε περίπτωση θα λάβουν τουλά-
χιστον όση επικουρική σύνταξη αναλογεί στις εισφορές τους συν
τον πληθωρισµό. Την ίδια στιγµή προβλέπεται ότι εάν ένας ασφα-
λισµένος δεν συµπληρώσει δεκαπέντε χρόνια ασφάλισης και συ-
νεπώς δεν δικαιούται σύνταξη, οι εισφορές του επιστρέφονται,
ενώ µέχρι σήµερα θα τις έχανε και θα τις καρπώνονταν κάποιοι
άλλοι. 

Κάποιοι µπορεί να αναρωτηθούν. Αυξάνονται οι εισφορές; Κα-
τηγορηµατικά όχι, γιατί το ύψος των εισφορών παραµένει στο
6,5% µέχρι τα µέσα του 2022 και µετά πάει στο 6% όπου παρα-
µένει από εκεί και πέρα. Ιδιωτικοποιείται η επικουρική ασφάλιση;
Κατηγορηµατικά όχι, γιατί η νέα επικουρική υποστηρίζεται από
το νέο ταµείο που ιδρύεται και αυτό είναι δηµόσιο όπως ο e-
ΕΦΚΑ και τα άλλα δηµόσια ταµεία. 

Άρα ιδρύουµε έναν άλλο δηµόσιο οργανισµό; Κατηγορηµατικά
όχι και σε αυτό, γιατί µπορεί το νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφα-
λαιοποιητικής Ασφάλισης να συστήνεται ως κρατικός φορέας,
αλλά στελεχώνεται σχεδόν πλήρως από στελέχη υψηλού µορ-
φωτικού επιπέδου, µε ειδικούς εσωτερικούς κανονισµούς, µε
υψηλό επίπεδο λειτουργίας και βέβαια, µε τεχνοκρατική επάρ-
κεια. Με άλλα λόγια δηλαδή το ΤΕΚΑ λειτουργεί σε ένα πλαίσιο
αυστηρών κανόνων διακυβέρνησης, διασφαλίζοντας έτσι ένα εξί-
σου αυστηρό πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων προς όφελος πάντα
των ασφαλισµένων του και των δικών του συνταξιούχων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς στάθηκε η Αντιπολίτευση
απέναντι σε όλα αυτά; Πώς αξιολόγησε η Αντιπολίτευση την προ-
οπτική αύξησης των συντάξεων και ενδυνάµωσης και ισχυροποί-
ησης του αυριανού ασφαλισµένου; Δυστυχώς για άλλη µια φορά
είδαµε µιζέρια, αντιπολιτευτική παράκρουση, φοβικότητα και κα-
ταστροφολογία, παρά το γεγονός ότι τρεις µελέτες από καθ’ όλα
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καταξιωµένους και έγκυρους φορείς πιστοποίησαν την ορθή κα-
τεύθυνση του νοµοσχεδίου και παρά την ανοικτή στήριξη που
αυτό έλαβε από καθηγητές και πρώην υπουργούς. 

Και τι δεν ακούσαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ολόκληρο το τε-
λευταίο διάστηµα. Ακούσαµε ότι δήθεν η Κοµισιόν είχε τις αντιρ-
ρήσεις της, ότι δήθεν θα έρχονταν νέοι φόροι, ότι τάχα τα
νούµερα δεν έβγαιναν και ότι µας τρόµαζαν οι κοινωνικές αντι-
δράσεις. Μα, ποιες κοινωνικές αντιδράσεις είναι αυτές και από
πού προέρχονται; Προέρχονται από αυτούς που θα δουν αυξή-
σεις στις επικουρικές τους συντάξεις, από αυτούς που πλέον θα
έχουν περισσότερες επιλογές και εποπτεία και λογοδοσία για το
πού πάνε τα χρήµατά τους ή µήπως από αυτούς που δεν τους
αρέσουν οι κρατικές εγγυήσεις και θέλουν να διαµαρτυρηθούν
γι’ αυτό; 

Επίσης, ήµασταν –λέει- ανακόλουθοι, διότι τάχα δεν γίνεται και
το ασφαλιστικό σύστηµα να είναι βιώσιµο, όπως έλεγε το 2020 ο
τότε Υπουργός κ. Βρούτσης, αλλά και να χρειάζεται µεταρρύθ-
µιση, όπως γίνεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Επειδή, δηλαδή,
ο κ. Βρούτσης µεταρρύθµισε τον νόµο έκτρωµα του κ. Κατρούγ-
καλου και άλλαξε το πλαίσιο για τις κύριες συντάξεις –και εννο-
είται βέβαια ότι πολύ καλά έκανε- και έδωσε ανάσα σε χιλιάδες
αυτοαπασχολούµενους και επιχειρήσεις, ξαφνικά σήµερα δεν
µας επιτρέπεται να θέλουµε η κοινωνική ασφάλιση να γίνει δι-
καιότερη, αποδοτικότερη και καλύτερη ειδικά για τον τοµέα της
επικουρικής ασφάλισης. Είναι αστειότητες, βέβαια, που δεν αν-
τέχουν σε κριτική. 

Ακούσαµε, επίσης, τις ανησυχίες για το κόστος µετάβασης, ότι
δήθεν κανείς δεν µπορεί να προβλέψει ούτε να προδικάσει, ότι
τάχα η ανάπτυξη θα είναι ισχνή και ότι το κόστος µετάβασης θα
είναι µεγάλο. Ωραία, αλλά πού βασίζονται όλα αυτά; Έγινε κά-
ποια έρευνα ή κάποια µελέτη και δεν µας τη λένε; Γιατί οι µελέτες
που εκπονήθηκαν από τρεις αξιόπιστους και εµβληµατικούς ορ-
γανισµούς λένε άλλα που δεν στηρίζουν τις δικές τους ανησυχίες
και  φόβους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν νοµοθετεί αυ-
θαίρετα και κατά το δοκούν. Η Κυβέρνηση έχτισε το νοµοσχέδιο
επάνω σε πραγµατικά δεδοµένα, σε πραγµατικές µελέτες, µε
πραγµατικά στοιχεία τα οποία και επισύναψε στο νοµοσχέδιο
ώστε να µην υπάρχει η παραµικρή αµφιβολία. Τα συµπεράσµατα
όχι µόνο επιβεβαίωσαν την ορθή κατεύθυνση του νοµοσχεδίου,
αλλά επί της ουσίας διαµόρφωσαν το πλήρες υπόβαθρο επάνω
στο οποίο στηρίζεται. 

Το κόστος µετάβασης είναι στα 56 δισεκατοµµύρια και το όφε-
λος για την εθνική οικονοµία περίπου στα 50 δισεκατοµµύρια.
Άρα το κόστος για το κράτος είναι περίπου 120 εκατοµµύρια
ευρώ κατ’ έτος. Το πιστοποίησε η αναλογιστική µελέτη της Εθνι-
κής Αναλογιστικής Αρχής, µε το κύρος και τη βαρύτητα που τη
διακρίνει, όπως ακριβώς δηλαδή λέµε από την αρχή. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα γιατί αυτή βασίζεται σε πραγµατικά στοιχεία.

Από την άλλη µεριά βρίσκεται µελέτη του ΙΟΒΕ που µέσα σε
δεκαοκτώ διαφορετικά σενάρια κατέληξε ότι εξαιτίας της µεταρ-
ρύθµισης της επικουρικής ασφάλισης η χώρα οδηγείται σε αύ-
ξηση του ΑΕΠ και της απασχόλησης, µε θετική επίδραση στα
δηµοσιονοµικά και αναπτυξιακά µεγέθη της χώρας, µε πλήρη κά-
λυψη σε ετήσια βάση του κόστους µετάβασης από το 2032 και
µετά και µε σωρευτική κάλυψη από το 2040. Μέσα σε δέκα χρό-
νια, δηλαδή, το νέο πλαίσιο επικουρικής ασφάλισης που εισάγει
η Κυβέρνηση µπορεί να αντισταθµίσει πλήρως το ετήσιο κόστος
µετάβασης και στη συνέχεια να λειτουργήσει ως µοχλός ανάπτυ-
ξης προς όφελος τόσο των ασφαλισµένων του όσο και της εθνι-
κής µας οικονοµίας.

Ενώ, βέβαια, η τρίτη µελέτη που συνοδεύει το νοµοσχέδιο,
αυτή του ΟΔΔΗΧ για το δηµόσιο χρέος, τεκµηριώνει ξεκάθαρα
ότι δεν τίθεται κανένα απολύτως ζήτηµα µε το χρέος της χώρας.
Γιατί σε όλα τα σενάρια που εξετάστηκαν, από τα πλέον αισιό-
δοξα έως τα πλέον απαισιόδοξα, τα αποτελέσµατα της ανάλυσης
ήταν αναµφισβήτητα θετικά. Επιβεβαιώνεται έτσι ότι η µεταρρύθ-
µιση είναι πραγµατικά σταδιακή, ισορροπηµένη και οπισθοβα-
ρής, αποφεύγοντας τις απότοµες αλλαγές και τις µεγάλες
αναταράξεις και οδηγώντας εν τέλει στη µείωση του δηµόσιου
χρέους κατά περίπου 6,3% του ΑΕΠ το 2070. 

Τελικά, κυρίες και κύριοι, κάπως έτσι πρέπει να αντιµετωπίζον-
ται τα δηµοσιονοµικά και όχι αποσπασµατικά και µε εκφράσεις
τύπου «έναν νόµο κι ένα άρθρο» ή µε «νταούλια και ζουρνάδες».
Τα οµόλογα και τα αµοιβαία δεν είναι τζογαδόρικα και αµαρτωλά,
όπως πολύ καλά γνωρίζουν αρκετοί Βουλευτές της Αντιπολίτευ-
σης. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, και προκειµένου να
αξιολογήσουµε τη µεταρρύθµιση στην επικουρική ασφάλιση που
επιδιώκει η Κυβέρνηση, οφείλουµε να απαντήσουµε µε το χέρι
στην καρδιά. Είναι τελικά προς το συµφέρον των νέων ανθρώπων
η µεταρρύθµιση αυτή; Βελτιώνονται ή χειροτερεύουν οι προοπτι-
κές τους; Είναι ή δεν είναι θνησιγενές το σηµερινό πλήρως δια-
νεµητικό σύστηµα που εφαρµόζουµε; Και µε ποιον τρόπο τελικά
µπορούµε να διασφαλίσουµε καλύτερα τις µελλοντικές συντά-
ξεις;

Εκτιµώ ότι οι απαντήσεις σε όλα αυτά είναι αυτονόητες για
όλους µας, ακόµη και για αυτούς που προτιµούν για ιδεοληπτι-
κούς, αντιπολιτευτικούς ή άλλους λόγους να τοποθετηθούν απέ-
ναντι σε κάθε τι νέο, πρωτοπόρο και µεταρρυθµιστικό, γιατί µε
το παρόν νοµοσχέδιο για πρώτη φορά τα τελευταία τριάντα και
πλέον χρόνια επιχειρείται µια δοµική αλλαγή στην επικουρική
ασφάλιση. 

Αυτοδίκαια, λοιπόν, η µεταρρύθµιση αυτή λαµβάνει ιστορικές
διαστάσεις, αγγίζοντας το πιο δηµιουργικό, το πιο παραγωγικό,
το πιο αναπτυξιακό κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας, τη νέα
γενιά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα λάβει
τώρα η Γενική Εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος κ. Μαρία -
Ελίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για το κεφα-
λαιοποιητικό σύστηµα στην επικουρική ασφάλιση που συζητάµε
σήµερα, είναι απόλυτα ενταγµένο -θα έλεγα ότι είναι και βασικός
πυλώνας- στη συνολική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, µια πολιτική ακραιφνώς νεοφιλελεύθερη - µάλιστα
θατσερικού τύπου- µε παρωχηµένες και αποτυχηµένες συντα-
γές, µια πολιτική που επιδιώκει συστηµατικά -µε αποκορύφωση,
βέβαια, τον περίφηµο «νόµο Χατζηδάκη» για τα εργασιακά- να
καταστήσει τη χώρα µας χώρα φθηνής και ελαστικής εργασίας,
µε απορρύθµιση των πάντων και σταδιακή αποδόµηση του κοι-
νωνικού κράτους σε όλες τις εκφάνσεις του. Το είδαµε στην παι-
δεία µε χαρακτηριστικές, δραµατικές συνέπειες τους χιλιάδες
αποκλεισµένους µαθητές από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, οι οποίοι εξωθούνται, φυσικά, στην ιδιωτική εκπαίδευση
και στα κολλέγια, το είδαµε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, παρ’ ότι
υπήρξε µια επιβράδυνση της ιδιωτικοποίησης λόγω της πανδη-
µίας. Όµως, ο στόχος παραµένει.

Και, φυσικά, κορυφώνεται αυτή η πολιτική µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, που έρχεται να καταλύσει την αλληλεγγύη των γενεών
και να εισάγει τα ιδιωτικά συµφέροντα στη διαχείριση της επι-
κουρικής ασφάλισης, ανοίγοντας, βέβαια, την πόρτα -την κερκό-
πορτα στην πραγµατικότητα- στο µέλλον και για την κύρια
ασφάλιση. 

Είναι φανερό ότι αυτή η Κυβέρνηση που είχε στην προµετω-
πίδα τής πολιτικής της την ασφάλεια του πολίτη, αποδείχτηκε ότι
εννοεί ως ασφάλεια µόνο τον αυταρχισµό και την καταστολή. Δεν
είναι ούτε η εξασφάλιση της υγείας, της κοινωνικής πρόνοιας,
της εργασίας, των µισθών και της ίδιας της βάσης της ασφάλειας
που είναι η κοινωνική ασφάλιση. 

Εξάλλου, κύριοι Υπουργοί, ο ανασχηµατισµός που έκανε χτες
ο κ. Μητσοτάκης νοµίζω µε τον πιο καθαρό τρόπο ήρθε να οµο-
λογήσει την πλήρη αποτυχία του περίφηµου «επιτελικού κρά-
τους», την πλήρη αποτυχία και τις δραµατικές συνέπειες του
δόγµατος «νόµος και τάξη» όπως εσείς το εννοείτε και, φυσικά,
την πλήρη αποτυχία στη διαχείριση της πολλαπλής κρίσης της
πανδηµίας. 

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα πλήττει τους πάντες,
αντίθετα µε αυτά που ισχυρίστηκε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας.
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Πλήττει κατ’ αρχάς τους σηµερινούς και τους µελλοντικούς συν-
ταξιούχους, καθώς βάζει σε πλήρη αβεβαιότητα ως προς το
ύψος της σύνταξης που θα λάβουν, καταλύει την αλληλεγγύης
των γενεών. Πλήττει, όµως, και τους νέους. Και παρά την προ-
παγάνδα και την επικοινωνιακή πολιτική να παρουσιάσετε ότι
είναι νοµοσχέδιο για τη νέα γενιά. Το ίδιο, εξάλλου, κύριε
Υπουργέ, κάνατε και µε το εργασιακό νοµοσχέδιο. Μας λέγατε
ότι καταλύοντας το οκτάωρο και τις συνδικαλιστικές ελευθερίες,
ενισχύατε και ενδυναµώνατε τον εργαζόµενο. Τώρα, την ώρα
που πλήττετε τη νέα γενιά και την καταδικάζετε στην επισφάλεια,
βάζετε στο τζογάρισµα τις εισφορές της χωρίς, στην ουσία, εξα-
σφάλιση, έρχεστε και λέτε ότι είναι υπέρ της νέας γενιάς. 

Πλήττει, όµως, και την ελληνική κοινωνία συνολικά, πλήττει συ-
νολικά τον ελληνικό λαό, όλους τους φορολογούµενους, καθώς
δηµιουργεί ένα υπέρογκο κόστος µετάβασης, το οποίο θα υπο-
χρεωθεί να καλύψει ο κρατικός προϋπολογισµός και άρα όλοι οι
φορολογούµενοι. 

Είναι, λοιπόν, µία αντιµεταρρύθµιση της οποίας οι δραµατικές
συνέπειες θα αρχίσουν να φαίνονται άµεσα. 

Επειδή ακούγονται πολλά, ας πούµε µερικές αλήθειες γύρω
από αυτό το νοµοσχέδιο. 

Αλήθεια πρώτη σε σχέση µε τη βιωσιµότητα: Αναρωτήθηκε ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας, γιατί εµείς επιµένουµε τόσο πολύ
στις µελέτες που κατέθεσε ο κ. Βρούτσης. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ασφαλιστική
µεταρρύθµιση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ του 2016, όπως επι-
βεβαιώθηκε και από το European Ageing Group του 2018, είχε
ήδη επιτευχθεί η βιωσιµότητα για το διανεµητικό καθολικό σύ-
στηµα κοινωνικής ασφάλισης της χώρας µας µέχρι το 2070.
Όταν ο κ. Βρούτσης έφερε αυτές τις επιµέρους ασφαλιστικές
αλλαγές, όπως ανέφερε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κα-
τέθεσε τότε δύο µελέτες και, µάλιστα, πανηγύριζε ότι είχε λύσει
διά παντός το πρόβληµα της βιωσιµότητας του ασφαλιστικού συ-
στήµατος τουλάχιστον µέχρι το 2070. Και θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά τις δύο αυτές µελέτες.

Η πρώτη έχει να κάνει µε τη βιωσιµότητα του συστήµατος της
κύριας και επικουρικής ασφάλισης. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και η δεύτερη µελέτη -γιατί τίθεται και ένα ζήτηµα αξιοπιστίας
και ανακολουθίας από τη µεριά της Κυβέρνησης -είναι µελέτη-
για την επάρκεια των συντάξεων που υπογράφει ως καθηγητής
τότε ο κ. Τσακλόγλου, ο σηµερινός Υφυπουργός που εισηγείται
µε τον κ. Χατζηδάκη το σχέδιο νόµου, την οποία τότε ο κ. Βρού-
τσης είχε χρησιµοποιήσει όσον αφορά την επάρκεια του ασφα-
λιστικού συστήµατος.

Καταθέτω και τη δεύτερη µελέτη του κ. Τσακλόγλου, η οποία,
µάλιστα, έδινε και ιδιαίτερο βάρος στην έννοια της κοινωνικής
συνοχής και στους χαµηλοσυνταξιούχους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, βέβαια, είναι και απόλυτα ειρωνικό -έτσι έρχοµαι και στο
δεύτερο θέµα, του κόστους της µετάβασης- γιατί ακριβώς επειδή
υπήρξε ανησυχία και από τη µεριά των θεσµών -και το ξέρετε
πολύ καλά όσο κι αν προσπαθείτε να το κρύψετε- η Κυβέρνηση
έκανε έναν «συµβιβασµό» για τα πρώτα χρόνια εφαρµογής του
νέους συστήµατος, γιατί µετά το κόστος είναι τεράστιο και θα
απαιτήσει µεγάλη κάλυψη από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Κι επειδή, κύριε συνάδελφε, αναρωτηθήκατε πού βασίζει η Αν-
τιπολίτευση τα νούµερα για το κόστος που λέει, απευθυνθείτε
στους κυρίους Υπουργούς. Ο κ. Τσακλόγλου είπε ότι θα είναι 56
δισεκατοµµύρια το κόστος µετάβασης και η µελέτη της Εθνικής
Αναλογιστικής Αρχής, που εσείς αναφέρετε και καταθέσατε, λέει
ότι µπορεί να φτάσει και να ξεπεράσει και τα 70 δισεκατοµµύρια. 

Ποιος είναι, λοιπόν, αυτός ο συµβιβασµός µε τους θεσµούς;
Έβαλαν χέρι στο «κοινωνικό µέρισµα» που οι ίδιοι είχαν θεσπίσει
-και αναφέροµαι στον νόµο Βρούτση του 2020. Ο κ. Βρούτσης

κατήργησε τότε τη δέκατη τρίτη σύνταξη του ΣΥΡΙΖΑ και προκει-
µένου τότε να αντικρούσει τις κατηγορίες, θέσπισε ότι το 0,5%
του ΑΕΠ -δηλαδή αυτό που λέµε «κοινωνικό µέρισµα»- θα είναι
ένας µόνιµος κοινωνικός πόρος, που κάθε χρόνο θα πήγαινε
προς όφελος των χαµηλοσυνταξιούχων και των κοινωνικά αδύ-
ναµων. Στην πραγµατικότητα αυτά τα περίπου 900 εκατοµµύρια
για τα πρώτα χρόνια, όπως λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους, µέχρι το 2025, δεν θα πηγαίνουν στους χαµηλοσυνταξιού-
χους, αλλά θα έρθουν να καλύψουν την ίδρυση, τη λειτουργία,
τις αµοιβές του νέου ταµείου και τα πρώτα κενά, γιατί κλιµακώ-
νεται το κόστος του προϋπολογισµού. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η «µεταρρύθµιση» και
η αντίστροφη αναδιανοµή που θα φέρει αυτό το σχέδιο νόµου,
είναι καθαρή επιλογή της Κυβέρνησης -ούτε οι θεσµοί τους το
ζήτησαν και υπήρχε βιωσιµότητα στο σύστηµα- γιατί θέλει την
είσοδο των ιδιωτικών συµφερόντων -και, µάλιστα, των πολυεθνι-
κών- όσον αφορά τις ασφαλιστικές εισφορές και τους πόρους
του ασφαλιστικού συστήµατος. Αυτή η βίαιη αναδιανοµή ξεκινάει
άµεσα εις βάρος των χαµηλοσυνταξιούχων. 

Αντίστοιχη επιβάρυνση θα έχει, φυσικά, και στο δηµόσιο
χρέος, καθώς όλες οι µελέτες αναφέρουν ότι µετά το 2040 θα
έχουµε µία επιβάρυνση του δηµόσιου χρέους κατά 49%. Ο κ. Χα-
τζηδάκης ειρωνεύτηκε όταν συζητούσαµε στην επιτροπή, ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ ασχολείται µε το δηµόσιο χρέος. 

Θα ήθελα λοιπόν εδώ να υπενθυµίσω στον κύριο Υπουργό και
φυσικά και στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης ότι η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή η οποία ρύθµισε το χρέος, έβγαλε
τη χώρα από τα µνηµόνια, και άφησε γεµάτα τα δηµόσια ταµεία,
που βρήκε άδεια, και πλεονασµατικό τον ΕΦΚΑ, που πλέον δεν
είναι αυτή τη στιγµή.

Μας είπατε, όσον αφορά τους νέους, και αναφέρατε και ανα-
φέρουν και οι Υπουργοί ότι οι νέοι δεν έχουν να χάσουν κάτι.
Πρώτα απ’ όλα η ίδια η στρατηγική επενδύσεων που βάζει µέσα
το σχέδιο νόµου µιλάει µε σαφήνεια για επενδύσεις σε παρά-
γωγα. Αναφέραµε και στην επιτροπή ότι η παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας έχει και ένα βεβαρηµένο παρελθόν µε τα δοµηµένα
οµόλογα και ξέρουµε πόσα προβλήµατα είχαν δηµιουργηθεί τότε
και τι συνέπειες υπήρχαν. Φυσικά όλα αυτά έχουν και µία έντονη
αντισυνταγµατική διάσταση. Αλλά για αυτό θα συζητήσουµε στη
συνέχεια, και γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε υποβάλει ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας συνολικά για αυτή την αντιµεταρρύθµιση,
αλλά και για συγκεκριµένες πτυχές της.

Άρα λοιπόν εδώ είναι σαφές ότι οι εισφορές των νέων γίνονται
αντικείµενο ρίσκου, γίνονται αντικείµενο τζογαρίσµατος, όσο και
αν σας ενοχλεί, κύριοι Υπουργοί, αυτός ο όρος. Και βέβαια, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επιµείνουµε ότι δεν υπάρχει καµ-
µία ουσιαστική εξασφάλιση πέραν της επιστροφής των εισφορών
τους συν τον πληθωρισµό. Αυτό σηµαίνει µικρότερη επικουρική
σύνταξη από τη σηµερινή. 

Η Κυβέρνηση τεχνηέντως δεν αναφέρει ότι στον προσδιορι-
σµό τελικά θα παίξουν ρόλο και µία σειρά άλλοι συντελεστές,
όπως το προσδόκιµο ζωής. Και κάτι, το οποίο είναι θετικό βέβαια,
το να αυξάνεται το προσδόκιµο ζωής, εσείς το καθιστάτε τιµω-
ρητικό. Δηλαδή στην πραγµατικότητα, αν έχουµε στα επόµενα
τριάντα χρόνια, όπως ελπίζουµε και είναι αναµενόµενη, µία αύ-
ξηση του προσδόκιµου ζωής κατά οκτώ χρόνια. Δεν τους το λέτε
αυτό, τους το κρύβετε, γιατί λέτε σε τριάντα χρόνια ποιος θα θυ-
µάται τη συζήτηση σήµερα στη Βουλή, αλλά τα Πρακτικά µένουν,
κύριοι Υπουργοί- οι τότε κυβερνήσεις είτε θα πρέπει να επιλέ-
ξουν είτε µια µείωση κατά 35% της επικουρικής σύνταξης για
τους νέους είτε αύξηση των χρόνων συνταξιοδότησης.

Είναι λοιπόν σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή η
αντιµεταρρύθµιση πλήττει το δηµόσιο διανεµητικό σύστηµα,
πλήττει την αλληλεγγύη των γενεών, πλήττει τους σηµερινούς
συνταξιούχους, βάζει σε αβεβαιότητα τους νέους και σε πλήρη
επισφάλεια, και σίγουρα σε µια περίοδο σοβαρής, πολλαπλής,
κρίσης οικονοµικής, κοινωνικής, κρίσης της πανδηµίας έρχεστε
να δηµιουργήσετε και ένα τεράστιο δηµοσιονοµικό θέµα, το
οποίο είναι καθαρά δική σας επιλογή.

Και βέβαια είναι υποκριτικό να µας λέτε γιατί διαµαρτυρόµα-
στε που θα έρθει ο κρατικός προϋπολογισµός για να καλύψει τις
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ανάγκες των συντάξεων. Φυσικά και δεν διαµαρτυρόµαστε επειδή
θα καλύψει το κράτος τις συντάξεις. Αυτό είναι υποχρέωση συν-
ταγµατική εξάλλου. Αυτό που σας λέµε, κι ας κάνετε ότι δεν το
καταλαβαίνετε, είναι ότι εσείς δηµιουργείτε το κενό, προκειµένου
να αναγκαστεί το κράτος να το καλύψει αυτό. Μας λέτε δεν υπάρ-
χει θέµα, γιατί θα το καλύψει το µέρισµα ανάπτυξης, και µας ανα-
φέρετε έωλα επιχειρήµατα και ευσεβείς πόθους για µια διαρκή
αναπτυξιακή πορεία της χώρας, που δεν βασίζεται πουθενά. Αλλά
ακόµη και σε αυτό το σενάριο, που είναι εκτός τόπου και χρόνου,
είναι σαν να λέτε ότι όλοι οι πόροι της ανάπτυξης θα καλύψουν το
κενό που εσείς δηµιουργείτε και την αναδιανοµή υπέρ των ιδιωτι-
κών συµφερόντων. Ή στο πιο πιθανό δυσµενές σενάριο, δυστυ-
χώς στις δύσκολες συνθήκες που ζούµε, θα αναγκαστείτε στην
µέσα από αυτή την αντιµεταρρύθµιση να επιβαρύνετε τελικά τον
κρατικό προϋπολογισµό µε επιπλέον φορολογία.

Το τελευταίο επιχείρηµα, που ακούσαµε και σήµερα, είναι ότι
αυτή είναι η διεθνής και ευρωπαϊκή πρακτική. Το ίδιο µας λέγατε
και µε τα εργασιακά. Κάνετε, όµως, µια παρουσίαση αλά καρτ της
διεθνούς και ευρωπαϊκής πρακτικής.

Η πραγµατικότητα ποια είναι; Όταν άρχισε να επικρατεί η νεο-
φιλελεύθερη παγκοσµιοποίηση, όντως σε πολλές χώρες εφαρµό-
στηκαν συστήµατα κεφαλαιοποίησης, µερικής ή ολικής. Μάλιστα
και στις Ανατολικές Ευρωπαϊκές Χώρες τότε, µε την πλήρη απορ-
ρύθµιση µετά το 1989, που τους επιβλήθηκε.

Όµως δεν λέτε όλη την αλήθεια που έχει ακόµη δύο όψεις.
Πρώτον, από τις τριάντα χώρες που µπήκαν µε τον έναν ή µε τον
άλλον τρόπο σε κεφαλαιοποιητικά συστήµατα, οι δεκαοκτώ από
τα µέσα της δεκαετίας του 2000 επέστρεψαν στο διανεµητικό σύ-
στηµα, είτε ολικώς είτε µε ένα σύστηµα νοητής κεφαλαιοποίησης,
όπως και στη Σουηδία. Αυτό το αποκρύπτετε. 

Δεύτερον, µια αλχηµεία επιχειρείτε να παρουσιάσετε τα επαγ-
γελµατικά ταµεία, τα οποία είναι µια διαφορετική δοµή, καθώς στις
περισσότερες χώρες είναι προαιρετικά και δεν είναι τµήµα της
υποχρεωτικής ασφάλισης, όπως είναι η κύρια και επικουρική σύν-
ταξη στη χώρα µας. Στις περισσότερες χώρες διατηρείται το δια-
νεµητικό σύστηµα. Σκόπιµα µπερδεύετε τα στοιχεία που δίνετε
σχετικά µε τα επαγγελµατικά ταµεία.

Γιατί οι χώρες εγκατέλειψαν αυτές τις αποτυχηµένες συνταγές;
Επειδή υπήρξε µεγάλη αβεβαιότητα ως προς το ύψος τελικώς των
συντάξεων, υπήρξε µεγάλο κόστος όσον αφορά τη διαχείριση και
και µεγάλο δηµοσιονοµικό κόστος µετάβασης.

Εν κατακλείδι -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- πλήττονται
οι πάντες από αυτή την αντιµεταρρύθµιση, πλήττεται ο ελληνικός
λαός, και οι µόνοι που επωφελούνται είναι τα ιδιωτικά και µάλιστα
πολυεθνικά συµφέροντα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στο πλαίσιο των
κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει καµµία εξασφά-
λιση όσον αφορά το πού θα πάνε αυτές οι επενδύσεις. Αυτές οι
επενδύσεις θα πάνε κατ’ εξοχήν στα διεθνή funds και τους διάφο-
ρους ιδιώτες διαχειριστές στα διεθνή χρηµατιστήρια, στο πλαίσιο
της συνολικής χρηµατοπιστωτικής επένδυσης και κερδοσκοπίας.
Άρα ούτε καν το επιχείρηµα ότι θα συµβάλουν στην ανάπτυξη της
χώρας δεν στέκει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι αποµονωµένη και σε αυτό το σχέδιο νόµου, όπως ήταν
και µε τα εργασιακά. Φάνηκε σε όλες τις συζητήσεις της επιτρο-
πής µας, όπου όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης καταψήφισαν,
φάνηκε στην πλειοψηφία των κοινωνικών και παραγωγικών φο-
ρέων –και µιλάµε για αυτούς που πραγµατικά εκπροσωπούσαν
συνταξιούχους, εργαζόµενους, επιστήµονες, ασφαλισµένους και
όχι κάποιους καθηγητές, οι οποίοι είναι σύµβουλοι της Κυβέρνη-
σης- και πάνω απ’ όλα φαίνεται στην ίδια την κοινωνία. Θα φανεί
και σήµερα στο συλλαλητήριο που οργανώνει η ΑΔΕΔΥ και το Ερ-
γατικό Κέντρο Αθήνας και διάφορες οµοσπονδίες απέναντι σε
αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά κυρίως φαίνεται στην ίδια την κοινή
γνώµη, στον ίδιο τον λαό που θέλει και απαιτεί να υπάρξει µια συ-
νολική αλλαγή πολιτικής.

Εµείς από την πλευρά µας καταγγέλλουµε αυτή την πολιτική.
Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Το θεωρούµε αντισυνταγµα-
τικό και θα επανέλθουµε στη σχετική συζήτηση. Προτάσσουµε την
ανάγκη στήριξης ενός ισχυρού διανεµητικού ασφαλιστικού κοινω-
νικού συστήµατος, που πραγµατικά να κατοχυρώνει την αλληλεγ-

γύη των γενεών, την κοινωνική συνοχή και δικαιοσύνη και να είναι
παράγοντας για µια ουσιαστική, βιώσιµη ανάπτυξη και µία δίκαιη
κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τη χθεσινή αυτανάφλεξη

της βόµβας στα χέρια της Κυβέρνησης µε αυτόν τον ανασχηµατι-
σµό φιάσκο αποκαλύφθηκε πλέον ο ουσιαστικός προσανατολι-
σµός της Κυβέρνησης, ότι είναι µια δεξιά κυβέρνηση καθαρά, µε
περιτύλιγµα ΛΑΟΣ.

Μετά από αυτή λοιπόν την αµηχανία και τη νευρικότητα, η οποία
σηµειωτέον υπήρχε και κατά τη συζήτηση στις επιτροπές αυτού
του νοµοσχεδίου, σήµερα στην Ολοµέλεια θα αναφερθούµε σε
γενικές γραµµές, αλλά σε ουσιαστικά ζητήµατα αυτού του θέµα-
τος το οποίο εισηγείται η Κυβέρνηση.

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα ο πολίτης βάλλεται από το άγχος της
πανδηµίας, από το άγχος της οικονοµικής αβεβαιότητας, αλλά και
από το άγχος της γεωπολιτικής αστάθειας. Υπάρχει µία ολόκληρη
γενιά ανάµεσα στα είκοσι και τριάντα που έχει βιώσει τον κόσµο
µέσα από ένα πρίσµα αδιανόητο περίπλοκο. 

Σε αυτή τη γενιά λοιπόν, στους νέους µας, η Κυβέρνηση, και
σήµερα, µε το νοµοσχέδιο και την εισήγηση για την επικουρική
ασφάλιση προσθέτει ένα επιπλέον άγχος, το άγχος του ύψους των
απολαβών τους στην επικουρική ασφάλιση όταν συνταξιοδοτη-
θούν.

Για εµάς είναι ξεκάθαρο ότι η Κυβέρνηση µε το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου, πρώτον υπονοµεύει το δηµόσιο σύστηµα ασφαλι-
στικής κάλυψης, δεύτερον διευρύνει τις οικονοµικές και κοινωνι-
κές ανισότητες, τρίτον δεν θεραπεύει τη δηµογραφική απειλή στο
ασφαλιστικό σύστηµα, τέταρτον πυροδοτεί τον κοινωνικό αυτο-
µατισµό και τον ηλικιακό ρατσισµό, ξεκάθαρα, και πέµπτον οδηγεί
σε µια σύνταξη 25% µε 35% χαµηλότερη από εκείνη που καταβάλ-
λεται µε βάση το σηµερινό καθεστώς. 

Να δούµε λοιπόν κάποια από τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης
υπέρ του σχεδίου νόµου. Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι µε την ει-
σαγωγή της κεφαλαιοποίησης ενισχύεται η αλληλεγγύη των γε-
νεών και αποκαθίσταται η εµπιστοσύνη των νέων στο
συνταξιοδοτικό σύστηµα. Στην πραγµατικότητα, χωρίς να ντρέπε-
ται η Κυβέρνηση, πυροδοτεί τον κοινωνικό αυτοµατισµό και τον
ηλικιακό ρατσισµό. Με έµµεσο, αλλά κυνικό τρόπο απευθύνεται
στους νέους και τους υπόσχεται ότι θα πάψουν να πληρώνουν για
τους γέροντες, δηλαδή για τους γονείς τους. Αντί να καταργήσει
η Κυβέρνηση τις στρεβλώσεις του νόµου Κατρούγκαλου, οι οποίες
υπάρχουν και ισχύουν, κοροϊδεύει τους νέους µε υποσχέσεις για
πολύ καλύτερες επικουρικές συντάξεις, οι οποίες θα προκύψουν
δήθεν µέσα από επενδύσεις. Δεν ξέρουµε ποιο µαγικό συνδυασµό
ξέρει το Υπουργείο που κερδίζει για να µας πει κι εµάς. 

Θέµα δεύτερο: Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι όλες σχεδόν οι
προηγµένες χώρες έχουν αναπτύξει κεφαλαιοποιητικά συστήµατα
ασφάλισης, ότι το µοντέλο της Σουηδίας µάλιστα έχει και οµοι-
ότητες µε το σύστηµα το οποίο προωθείται. Εµείς γνωρίζουµε, και
το βλέπουµε εξάλλου, ότι η σχέση της Κυβέρνησης µε την αλήθεια
δεν θα είναι και η καλύτερη. Αντί λοιπόν να φέρνει σαν αντίστοιχο
παράδειγµα τη Χιλή, όπου έντιµα ο κύριος συνάδελφός µας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Καραγκούνης δήλωνε το 2018 ότι ισχύει
αυτό το σύστηµα, ξεχνάει τη Χιλή και την αντικαθιστά σήµερα µε
τη Σουηδία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, πρέπει να κα-
ταλάβετε ότι αυτό που πάει να κάνει η Κυβέρνηση, αν δείτε τον
νόµο που εφαρµόστηκε στη Χιλή και τον µελετήσετε, θα δείτε και
τις οµοιότητες και τις διαφορές. Εγώ τυπικά καταθέτω στα Πρα-
κτικά τα στοιχεία του νόµου –όχι τον νόµο- για να µπορέσετε να
τον δείτε ποιος είναι σε σχέση µε αυτό που εφαρµόστηκε στη Χιλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Γνωρίζουµε τη συλλογιστική του Υπουργείου. Ποιο δόγµα
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εφαρµόζει; «Λέµε µισές αλήθειες για να καλύψουµε τα µεγάλα
ψέµατα». Και µας είπε το Υπουργείο, ούτε λίγο ούτε πολύ, στην
πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής ότι διαστρεβλώνουµε εµείς
απόλυτα στοιχεία, σε ό,τι αφορά τις άλλες χώρες που επέλεξαν
την εισαγωγή κεφαλαιοποιητικών στοιχείων στο ασφαλιστικό σύ-
στηµα, ότι το µοντέλο της Κυβέρνησης που προωθείται για τις
επικουρικές συντάξεις ακολουθεί συστήµατα που κυρίως εφαρ-
µόζονται σε σκανδιναβικές χώρες.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, είχαµε σαφή τοποθέτηση και απάντηση
στο σχέδιό σας. Εξηγήστε µας όµως πώς αυτό το νοµοθέτηµα
ακολουθεί το σουηδικό µοντέλο, όταν στη Σουηδία οι ατοµικοί
κουµπαράδες που κεφαλαιοποιούν τις εισφορές καταλαµβάνουν
συγκριτικά έναν πολύ µικρό χώρο του δηµοσίου συνταξιοδοτικού
πυλώνα, δεδοµένου ότι οι εισφορές που καταβάλλονται ανέρ-
χονται µόλις στο 2,5%; Το είπαµε και στις επιτροπές. 

Τι κάνατε εσείς στην επικουρική σύνταξη; Όχι ακόµα τουλάχι-
στον στην κύρια σύνταξη. Στη Σουηδία 2,5%, 6,5% στην Ελλάδα
σε σύνολο εισφορών 26%, δηλαδή ποσοστό 25% των εισφορών
του Έλληνα µισθωτού θα πηγαίνουν στην κεφαλαιοποίηση. Στη
Σουηδία 2,5%. Για να πούµε κάποια πράγµατα ξεκάθαρα: Οι
χώρες µπορεί να διαθέτουν κεφαλαιοποιητικά συστήµατα µε
ατοµικούς λογαριασµούς, αλλά καµµία ανεπτυγµένη χώρα δεν
επιχείρησε να µετατρέψει ένα αναδιανεµητικό σύστηµα σε κεφα-
λαιοποιητικό σύστηµα ατοµικών λογαριασµών µε πρόκληση ενός
κόστους µετάβασης. Και αυτό γιατί δεν επέλεξαν ούτε πολιτικά,
ούτε δηµοσιονοµικά, ούτε οικονοµικά, αλλά ούτε και κοινωνικά,
όπως επιλέγει η σηµερινή Κυβέρνηση, να επωµιστούν οι πολίτες
και ο κρατικός προϋπολογισµός φορολογικά βάρη και δηµοσιο-
νοµικά βάρη. Αποσταθεροποίηση δηλαδή, όπως εν προκειµένω,
και γιατί; Για να χρηµατοδοτηθεί το υψηλό κόστος µετάβασης το
οποίο δηµιουργείται. 

Η Ολλανδία, ας πούµε, έχει υποχρεωτικό κεφαλαιοποιητικό
πυλώνα, µέσω όµως της επαγγελµατικής ασφάλισης, ενώ οι
µόνες χώρες που έχουν υποχρεωτικό δηµόσιο κεφαλαιοποιητικό
πυλώνα ατοµικών λογαριασµών είναι η Σουηδία κι η Δανία. Αυτές
όµως οι χώρες τούς δηµόσιους κεφαλαιοποιητικούς πυλώνες
ατοµικών λογαριασµών τούς δηµιούργησαν από µηδενική βάση.
Επαναλαµβάνω: από µηδενική βάση. Δηλαδή δεν προσπάθησαν
να µετατρέψουν το αναδιανεµητικό σύστηµα κοινωνικής ασφά-
λισης σε κεφαλαιοποιητικό σύστηµα των ατοµικών λογαριασµών,
αλλά δηµιούργησαν έναν κεφαλαιοποιητικό πυλώνα από µηδε-
νική βάση για να µην επωµιστούν το υψηλό κόστος µετάβασης
που δηµιουργείται αναπόφευκτα µετά από ένα τέτοιο εγχείρηµα. 

Οι µόνες χώρες που επιχείρησαν το πείραµα µετάβασης από
αναδιανεµητικό σύστηµα σε κεφαλαιοποιητικό σύστηµα ατοµικών
λογαριασµών ήταν αυτές οι χώρες της Λατινικής Αµερικής και οι
χώρες της Βαλτικής, µε τις περισσότερες όµως από αυτές να επι-
στρέφουν στο δηµόσιο αναδιανεµητικό σύστηµα, υπό το βάρος
των δανείων τα οποία είχαν λάβει για να καλύψουν τις δαπάνες
τους από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Διότι πήραν δάνειο για
να χρηµατοδοτήσουν το κόστος της µετάβασης που είχε δηµιουρ-
γηθεί.

Έτσι όµως αποδεικνύεται ότι η επιλογή µετάβασης από διανε-
µητική επικουρική ασφάλιση των νοητών λογαριασµών στην κε-
φαλαιοποιητική επικουρική ασφάλιση των ατοµικών λογαριασµών,
που επιχειρεί να πραγµατοποιήσει η Κυβέρνηση, δεν είναι αυτό
που επέλεξε η Σουηδία και η Δανία. Δεν είναι αυτό, όπως λανθα-
σµένα ισχυρίζεται η Κυβέρνηση. Αντίθετα, είναι αυτό που επέλε-
ξαν οι χώρες της Λατινικής Αµερικής και της Βαλτικής. Η Σουηδία
και η Δανία µάλιστα δηµιούργησαν χώρο στις καταβαλλόµενες
από τους εργαζόµενους ασφαλιστικές εισφορές για να δηµιουρ-
γηθούν οι κεφαλαιοποιητικοί πυλώνες των ατοµικών λογαριασµών
από µηδενική βάση. Σε αυτή την περίπτωση δεν δηµιουργείται κό-
στος µετάβασης -που υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα εδώ- ένα κόστος
µετάβασης που δηµιουργείται στην περίπτωση µετατροπής του
διανεµητικού συστήµατος σε κεφαλαιοποιητικό σύστηµα ατοµικών
λογαριασµών, όπως αυτό επιχειρείται λοιπόν από την Κυβέρνηση,
η οποία λειτουργεί µε το διανεµητικό σύστηµα νοητών λογαρια-
σµών. 

Το σουηδικό σύστηµα συνεχίζω να λέω ότι είναι ένα σύνθετο
οικοδόµηµα, µε τη δική του λογική και µε τις δικές του εσωτερι-

κές ισορροπίες, και λειτουργεί σε ένα κράτος που είναι δηµο-
κρατία της συναίνεσης, όπου για να περάσεις ένα νοµοσχέδιο
απαιτείται πλειοψηφία 80%, ένα κράτος που σε κάθε µεταρρύθ-
µιση απαιτεί τη συµφωνία των κοινωνικών εταίρων, οι οποίοι συµ-
µετέχουν αποφασιστικά στη λειτουργία του συστήµατος της
κοινωνικής ασφάλισης. 

Αλήθεια, η Κυβέρνηση, εσείς κύριοι Υπουργοί, µε ποιον επιδιώ-
ξατε συναίνεση; Μην πούµε για τα χθεσινά. Με ποιον επιδιώξατε
συναίνεση, εκτός από τον ΣΕΒ και από την Ένωση Ιδιωτικών
Ασφαλιστικών Εταιρειών, που επισκεπτόταν προεκλογικά ο κ. Μη-
τσοτάκης και υποσχόταν σε αυτούς; Με κανέναν άλλον. Δεν συµ-
µετέχουν οι κοινωνικοί εταίροι στο ΤΕΚΑ, το οποίο δηµιουργήθηκε.
Γιατί δεν συµµετέχουν; Μας είπε ο κύριος Υφυπουργός στις επι-
τροπές ότι δεν έχουν τεχνικές γνώσεις, το είπα και χθες. Δηλαδή
η ΓΣΕΕ µε το Ινστιτούτο Εργασίας δεν θα µπορούσε να προτείνει
κάποιον επιστήµονα, κάποιον από τους καθηγητές, οι οποίοι ίσως
να έχουν αντίθετες απόψεις από την Κυβέρνηση; Αλλά δεν θα µπο-
ρούσε να τους προτείνει; Δεν εµπιστεύεται η Κυβέρνηση αυτούς
τους επιστήµονες, που έχουν ειδικές γνώσεις; Δεν θα µπορούσε
να υποδείξει; Σαφέστατα θα µπορούσε, αλλά είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις.

Εµείς σας εξηγήσαµε δύο φορές ότι το ελληνικό σύστηµα, επι-
στηµονικά αν το δούµε, ανήκει, όπως ισχύει, στο κορπορατιστικό
µοντέλο. Σε αυτό το µοντέλο όµως δεν ανήκει η Σουηδία, αλλά
ανήκει και η Γερµανία και η Γαλλία. Και αυτές βέβαια οι χώρες
εφαρµόζουν το διανεµητικό σύστηµα καθορισµένων παροχών,
πραγµατοποιώντας παραµετρικές αλλαγές, προκειµένου να εξα-
σφαλισθεί η προσαρµογή στη γήρανση του πληθυσµού και ενι-
σχύουν, άλλες περισσότερο και άλλες λιγότερο, τα ταµεία
επαγγελµατικής ασφάλισης. 

Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σε όλη την Ευ-
ρώπη αναπτύσσονται συνεχώς τα ταµεία επαγγελµατικής ασφά-
λισης, όταν ο δεύτερος πυλώνας του συστήµατος, η επαγγελµα-
τική ασφάλιση, λειτουργεί µε κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, η Κυ-
βέρνηση επιλέγει να δηµιουργήσει ένα ανταγωνιστικό για τα τα-
µεία επαγγελµατικής ασφάλισης νέο επικουρικό ταµείο, το οποίο
όµως θα έχει χαρακτηριστικά σίγουρα επαγγελµατικής ασφάλι-
σης. 

Ρωτήσαµε εµείς ξεκάθαρα την Κυβέρνηση γιατί δεν ενισχύει
φορολογικά και µε άλλα κίνητρα ενδεχοµένως τον δεύτερο πυ-
λώνα, τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, όπως εµείς, το Κί-
νηµα Αλλαγής, έχουµε προτείνει, ύστερα βεβαίως από κοινωνικό
διάλογο και µε συµµετοχή και συµφωνία των κοινωνικών εταίρων.
Δεν πήραµε απάντηση. Ρωτάµε τώρα, αφού δήθεν κόπτεται η Κυ-
βέρνηση για τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές, γιατί αφήνει
υπανάπτυκτο και καθυστερηµένο τον δεύτερο πυλώνα, σε αντί-
θεση µε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη την οποία επικαλείται και επι-
λέγει να κεφαλαιοποιήσει την επικουρική ασφάλιση;

H απάντηση που µας έδωσε ο κύριος Υφυπουργός δεν έπεισε.
Μας είπε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι δεν ενισχύουν τα ταµεία επαγ-
γελµατικής ασφάλισης –ίσως να το κάνουν αργότερα- γιατί στην
Ελλάδα το Σύνταγµα απαγορεύει την υποχρεωτική επαγγελµα-
τική ασφάλιση.

Εµείς δεν µιλήσαµε για επαγγελµατική υποχρεωτική ασφά-
λιση. Δεν είπαµε για υποχρεωτική. Εµείς µιλάµε για ουσιαστική
ενίσχυση µε φορολογικά κίνητρα της προαιρετικής επαγγελµα-
τικής ασφάλισης την οποία το ΠΑΣΟΚ –υπενθυµίζω- θεσµοθέ-
τησε ήδη από το 2002. Και αυτή την προοπτική την ανοίξαµε µε
τη σύσταση των τεσσάρων πρώτων επαγγελµατικών ταµείων το
2012 και η οποία στη συνέχεια εγκαταλείφθηκε.

Άλλο θέµα. Τι λέει η ηγεσία του Υπουργείου; Λέει ότι µε την
ανακεφαλαιοποίηση της επικουρικής ασφάλισης αντιµετωπίζει
και το δηµογραφικό πρόβληµα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
νοµίζω ότι µε τον ν.4670/2020 αναφέρθηκε ρητά ότι αποκατα-
στάθηκε η εµπιστοσύνη στο ασφαλιστικό σύστηµα και η βιωσι-
µότητά του µέχρι το 2070 µε τις πιο δύσκολες δηµογραφικές
παραδοχές. 

Επαναλαµβάνουµε, πότε έλεγε αλήθεια η Κυβέρνηση, τότε ή
τώρα; Ή έλεγε και τότε και τώρα; Δώστε ξεκάθαρη απάντηση και
όχι «έτσι γινόταν» ή κάποια µισόλογα. Ξεκάθαρη απάντηση.

Γιατί δεν λέτε, κύριοι Υπουργοί, στους πολίτες ότι και τα κε-
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φαλαιοποιητικά συστήµατα επηρεάζονται σαν έναν βαθµό από
τις δηµογραφικές εξελίξεις όπως όλη η σχετική ελληνική και ξένη
βιβλιογραφία το αναφέρει;

Εµείς υποστηρίζουµε ότι οι δηµογραφικές συνέπειες αντιµε-
τωπίζονται µε τη µετάβαση της οικονοµίας σε έναν υψηλότερο
όγκο απασχόλησης. Είναι εκ των ων ουκ άνευ αυτό. Δεν µπορεί
να παίζουµε παιχνίδια µε αυτό. Σε πλήρη απασχόληση υποστη-
ρίζουµε και σε µισθούς αξιοπρεπούς διαβίωσης. Αυτά είναι εκ
των ων ουκ άνευ δεδοµένα τα οποία αγνοεί η Κυβέρνηση.

Κάνει τα αντίθετα. Επεκτείνει τη µερική προσωρινή απασχό-
ληση, την ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων, θεσµοθετεί
τις ατοµικές συµβάσεις εργασίας και το δωδεκάωρο που θα πλη-
ρώνεται οκτάωρο, διαλύει το ΣΕΠΕ. Είναι δεδοµένες καταστά-
σεις αυτές. Και για να πούµε κάτι, απαιτείται η Κυβέρνηση να
καταλάβει ότι πρέπει να υλοποιήσει εθνικό σχέδιο αντιµετώπισης
της δηµογραφικής γήρανσης, προκειµένου ο πληθυσµός στην
Ελλάδα να µην µειωθεί, σύµφωνα µε την πρόβλεψη της EURO-
STAT κατά 2,3 εκατοµµύρια άτοµα έως το έτος 2070. Αυτό απαι-
τείται να γίνει το οποίο δεν γίνεται.

Τι µας είπε ο κύριος Υπουργός; Είναι ο Υπουργός που συν-
δύασε το όνοµά του µε εκατόν τριάντα τρεις οµαδικές απολύσεις
εργαζοµένων των Λιπασµάτων Καβάλας. Πόσα χρόνια έχουν να
γίνουν οµαδικές απολύσεις; Ο κύριος Υπουργός συνδύασε το
όνοµά του µε αυτές τις εκατόν τριάντα τρεις απολύσεις. Μας
είπε, λοιπόν, αυτός ότι η Κυβέρνηση πάει µε τους νέους. Είναι
φαιδρό να παριστάνει ότι νοιάζεται για τους νέους. Αυτή είναι η
Κυβέρνηση µε την υψηλότερη νεανική ανεργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, των ελαστικών σχέσεων εργασίας, των ατοµικών συµ-
βάσεων εργασίας, των απλήρωτων υπερωριών. Η Κυβέρνηση
που αποκλείει και απέκλεισε χιλιάδες παιδιά να µπουν στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα αποκρύπτει µια ωµή αλήθεια. Ποια
είναι η ωµή αλήθεια; Ότι το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα δεν πα-
ρέχει καµµία εγγύηση για το ύψος των συντάξεων.

Επαναλαµβάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που είπα
και στις επιτροπές. Ο ασφαλισµένος ξέρει τι πληρώνει. Αυτό είναι
σίγουρο. Όµως δεν ξέρει ούτε τι θα λάβει ούτε εάν θα το λάβει.
Είναι και αυτό επίσης σίγουρο και αυτό το κρύβει η Κυβέρνηση.
Σε αντίθεση βεβαίως και µε το σηµερινό σύστηµα στο οποίο ένας
σηµερινός νέος γνωρίζει από τώρα και δεν το αµφισβητεί κανέ-
νας µε µεγάλη βεβαιότητα ότι η µέση µηνιαία σύνταξη θα είναι
περίπου 220 ευρώ, αφού η ελληνική οικονοµία είναι απίθανο να
έχει ετήσιο ρυθµό αύξησης του ΑΕΠ χαµηλότερο από 1% για τα
επόµενα πενήντα συνεχόµενα έτη.

Ο κ. Χατζηδάκης µας είχε πει στην επιτροπή ότι είναι προφα-
νές το σύστηµα αυτό µπορεί να οδηγήσει σε µεγαλύτερες επι-
κουρικές συντάξεις για τους νέους από 43% µέχρι 68%. Έτσι είχε
πει ο κ. Χατζηδάκης. Απορούµε τώρα, γιατί αν είναι τόσο καλό
αυτό το σύστηµα δεν εφαρµόζεται στη Γερµανία ή στη Γαλλία ή
στο Ηνωµένο Βασίλειο, κάποιες ευρωπαϊκές χώρες;

Εµείς τι λέµε σε σχέση µε αυτά; Ότι τα επιχειρήµατα της Κυ-
βέρνησης για υψηλότερη ανάπτυξη και αύξηση της απασχόλη-
σης καθώς και αύξηση των συντάξεων στηρίζεται σε ένα σύνολο
υποθέσεων της συµβατικής οικονοµικής σκέψης χαµηλού ρεαλι-
σµού. Η επικουρική σύνταξη θα µειωθεί δραµατικά, γιατί εκτός
από τους κινδύνους των αγορών θα αυξηθεί το προσδόκιµο ζωής
κατά οκτώ περισσότερα χρόνια, όπως είπε και η Μαριλίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου κατά µέσον όρο σε σχέση µε τη σηµερινή γενιά.
Αυτό σηµαίνει ότι οι µελλοντικοί συνταξιούχοι εξ αυτού του
λόγου θα λάβουν σύνταξη µειωµένη κατά περίπου 30% σε σχέση
µε το σηµερινό επίπεδο των επικουρικών συντάξεων. Διαφορε-
τικά για να λάβουν το ίδιο επίπεδο µε τη σηµερινή σύνταξη την
επικουρική θα πρέπει να συνταξιοδοτηθούν στο εβδοµηκοστό τέ-
ταρτο έτος της ηλικίας τους. Δεδοµένες καταστάσεις και ξεκά-
θαρες. Απάντηση επ’ αυτού καµµία.

Εµείς έχουµε πει επίσης ότι η παλιά γενιά συνταξιούχοι χάνουν
µε αυτή τη δήθεν µεταρρύθµιση, χάνουν αυτή την αντιµεταρρύθ-
µιση. Η µελέτη της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής το λέει ξεκά-
θαρα ότι µε τη µη είσοδο νεοεισερχοµένων πρωτοασφαλιζό-
µενων από 1-1-2022 και µετά η βάση εισφορών θα µειώνεται στα-
διακά από έτος σε έτος και συνεπώς η απόδοση των εισφορών
σταδιακά θα καταλήξει αρνητική.

Ρωτάµε ξανά, λοιπόν, την Κυβέρνηση: Έχει ληφθεί η µέριµνα
να υπάρχει κάποια διάταξη στο σχέδιο νόµου που να προβλέπει
ότι οι παράµετροι της νοητής απόδοσης και της αναπροσαρµο-
γής των συντάξεων θα λαµβάνουν ως τιµές αυτές του ανοιχτού
συστήµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουλκιώτη,
κλείνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Θα πάρω χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν θα πάρετε

χρόνο. Έχετε ήδη πάρει. Έχουν εγγραφεί εκατόν είκοσι συνά-
δελφοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Να πάρω και τη δευτερολογία µου,
κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν γίνεται έτσι.
Σε ένα λεπτό κλείστε. Σας δίνω άλλο ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε.
Αναρωτήθηκε ο κύριος Υπουργός για τον τζόγο στις επιτρο-

πές. Εµείς θα πούµε ότι γενικότερα το σύστηµα αναφέρεται σε
επενδυτικούς κινδύνους και έχουµε επενδύσεις χαµηλού κ.λπ.
επενδυτικού κινδύνου. Αυτή η δήθεν διαβάθµιση των επενδυτι-
κών κινδύνων πώς θα ειπωθεί διαφορετικά, πιο λαϊκά; Μην ενο-
χλεί η λέξη τζόγος. Είναι µια κατάσταση ξεκάθαρη. Είναι τζόγος.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, στην κρίση του 2008 σε σχέση µε όλο
αυτό το σύστηµα το οποίο προωθείται η Ιρλανδία κατέγραψε
απώλεια στα κεφάλαια των ιδιωτικών συντάξεων 38%, η Αυστρα-
λία 27%, οι Ηνωµένες Πολιτείες 26% στη χρηµατοοικονοµική
κρίση. Τώρα τέτοια ζητήµατα παίζουν ρόλο, έχουν σχέση αν
τυχόν συµβεί κάτι, µια αστοχία, σε αυτό το σύστηµα το οποίο η
Κυβέρνηση προωθεί;

Εµείς καταλήγουµε, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε την άποψη
µας για το θέµα της επικουρικής ασφάλισης. Για εµάς απαιτείται
µια σχεδιασµένη, αναλογιστική τεκµηριωµένη και συνεκτική ορ-
θολογική πολιτική κοινωνικής ασφάλισης που δεν υπάρχει, µια
τέτοια πολιτική που να έχει σύγκλιση και µε τις αναπτυγµένες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών του ΟΟΣΑ η
οποία θα είναι ωφέλιµη και αποτελεσµατική για την ελληνική οι-
κονοµία και την κοινωνία και επίσης αυτά στο πλαίσιο µεταξύ
άλλων της αποπληρωµής του δηµόσιου χρέους µας, αλλά και
των επιπτώσεων της πανδηµίας από τον COVID-19.

Σε αυτή την κατεύθυνση επιβάλλονται τα εξής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουλκιώτη,

σας παρακαλώ µη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Κλείστε, παρα-
καλώ, τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε. Λέω τι
επιβάλλεται και καταλήγω.

Επιβάλλεται η διατήρηση του σηµερινού χαρακτήρα της κύ-
ριας και επικουρικής σύνταξης, η ενίσχυση του κεφαλαιοποιητι-
κού πυλώνα µέσω του Ταµείου Επαγγελµατικής Ασφάλισης και
ο σχεδιασµός και η υλοποίηση πολιτικών ενίσχυσης του επιπέδου
της σύνταξης µελλοντικών γενεών που θα προέλθει από την αύ-
ξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων, όπως είπαµε, µέσω αύ-
ξησης του ΑΕΠ, της απασχόλησης και της παραγωγικότητας.

Αυτή είναι η θέση µας και καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση µε προσήλωση υλοποιεί τις επιλογές του κεφα-

λαίου, τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι συλλο-
γικός εκφραστής του.

Μετά τον νόµο-έκτρωµα για την κατάργηση του οκταώρου, τη
θέσπιση του δεκαώρου µε αποδοχές οκταώρου, την αύξηση των
υπερωριών µε µείωση των αποδοχών, το ηλεκτρονικό φακέλωµα
των εργαζοµένων, την ουσιαστική κατάργηση της απεργίας, συ-
νεχίζει µε το παρόν νοµοσχέδιο και ολοκληρώνει το έγκληµα που
άρχισαν οι προηγούµενοι, παραδίνοντας την επικουρική ασφά-
λιση στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Η επικουρική ασφάλιση ήταν κατάκτηση του κινήµατος για την
ενίσχυση των συντάξεων. Τα τελευταία χρόνια είχε ήδη τσακιστεί
µε τους προηγούµενους αντιασφαλιστικούς νόµους. Όλοι οι
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ασφαλιστικοί νόµοι, από τον νόµο Σιούφα, Πετραλιά, Ρέππα, Λο-
βέρδου - Κουτρουµάνη, Κατρούγκαλου - Βρούτση και τώρα Χα-
τζηδάκη και Τσακλόγλου έχουν ως κοινή στρατηγική την
απαλλαγή των επιχειρηµατικών οµίλων και του κράτους από τη
συµµετοχή τους στην ασφάλιση, τη µετατροπή τους σε ατοµική
υπόθεση και βέβαια µε την παραπέρα µείωση της τιµής της ερ-
γατικής δύναµης. 

Όλοι αξιοποίησαν τον διαχωρισµό των νέων και των παλιών,
το διαίρει και βασίλευε δηλαδή, για να έχει την ανοχή συνολικά
ενός µέρους του κόσµου. Ο ΣΥΡΙΖΑ στρώνει το χαλί στη Νέα Δη-
µοκρατία να φέρει σήµερα αυτόν τον νόµο-έκτρωµα για την ιδιω-
τικοποίηση της ασφάλισης. Η αρχή γίνεται µε τις επικουρικές και
θα συνεχίσει το σύστηµα όπως το δηλώνουν άλλωστε και µε τη
λεγόµενη ανταποδοτική σύνταξη, όπως διαχωρίστηκε από τον
νόµο Κατρούγκαλου συνολικά η σύνταξη. Ο νόµος αυτός του Κα-
τρούγκαλου, εκτός του ότι µείωσε τις συντάξεις, αύξησε τα όρια
ηλικίας, έφερε στο σώµα της δηµόσιας κοινωνικής ασφάλισης
τη λεγόµενη νοητή κεφαλαιοποίηση στην επικουρική από 1-1-
2015 µε τη δηµιουργία ενός ατοµικού κουµπαρά που είχε µέσα
µόνο τις εισφορές των εργαζοµένων. Θεωρούµε, λοιπόν, θράσος
να καταγγέλλει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ το νέο επικουρικό όταν ως κυ-
βέρνηση ψήφισε και υλοποίησε τον νόµο που ισχύει σήµερα για
τις επικουρικές συντάξεις, θέσπισε τη νοητή κεφαλαιοποίηση, τη
ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, την κατάργηση των κατώτερων
συντάξεων για όλες τις αιτίες συνταξιοδότησης, τον διαχωρισµό
της σύνταξης σε εθνική και ανταποδοτική µε εγγύηση ουσιαστικά
µόνο της εθνικής των 384 ευρώ κι αυτό για πάνω από έξι χιλιάδες
ηµέρες ασφάλισης δηλαδή, για είκοσι χρόνια.

Η επικουρική σύνταξη για τη νέα γενιά, αλλά και για τους ση-
µερινούς και αυριανούς συνταξιούχους, µε αυτό το νοµοσχέδιο
οδηγείται στο απόσπασµα. Από 1-1-2022 όλοι οι νεοεισερχόµενοι
στην ασφάλιση και όσοι γεννήθηκαν το 1987 και µετά θα είναι
στο νέο ταµείο το ΤΕΚΑ, Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης. Από το πρώτο κιόλας άρθρο του νοµοσχεδίου για τη
δηµιουργία του νέου ταµείου, του ΤΕΚΑ, αντιλαµβάνεται κάποιος
ότι πρόκειται για ίδρυση επενδυτικής εταιρείας που θα τζογάρει
τις εισφορές των εργαζόµενων σε διάφορα χρηµατιστηριακά
προϊόντα. Οι εργαζόµενοι -σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο- δεν θα
είναι ασφαλισµένοι, αλλά επενδυτές. Θα τζογάρουν σε χρηµατι-
στηριακές λοταρίες τις εισφορές, τους κόπους της ζωής τους,
θα παίρνουν το ατοµικό ρίσκο που όπως αναφέρεται θα είναι χα-
µηλό, µεσαίο ή υψηλό. Οι εισφορές τους δεν θα χρησιµοποιούν-
ται για την πληρωµή των σηµερινών επικουρικών συντάξεων,
αλλά θα µπαίνουν στον κουµπαρά των ασφαλιστικών εταιρειών.
Ο ιδρώτας των εργαζοµένων γίνεται κοµπόδεµα για τη χρηµατο-
δότηση των επενδύσεων. 

Το νοµοσχέδιο τι έρχεται να κάνει; Να διασφαλίσει ένα στα-
θερό χρηµατοδοτικό εργαλείο που θα εγγυάται τη χρηµατοδό-
τηση των επενδυτών από τις προκαθορισµένες εισφορές των
εργαζοµένων. Μ’ αυτό το σύστηµα, το κεφαλαιοποιητικό, θα ξέ-
ρεις τι θα πληρώνεις αφού είναι προκαθορισµένων εισφορών
αλλά δεν θα ξέρεις τι θα πάρεις ως σύνταξη αφού εξαρτάται από
τις αποδόσεις κι αν αυτές υπάρχουν, του τζόγου. Δεν υπάρχει
ψέµα που να µην έχει επιστρατεύσει η Κυβέρνηση στην προσπά-
θειά της να παραπλανήσει τους ασφαλισµένους, παλιούς και
νέους και να κρύψει τις επικίνδυνες συνέπειες της ιδιωτικοποί-
ησης των επικουρικών συντάξεων µέσα από την εφαρµογή του
κεφαλαιοποιητικού συστήµατος.

Λέει η Κυβέρνηση: «µε τον ατοµικό κουµπαρά οι νέοι κάνουν
κουµάντο στις αποταµιεύσεις τους. Αποκτούν εµπιστοσύνη στο
ασφαλιστικό σύστηµα. Αντιµετωπίζεται η µαύρη εργασία». Αλή-
θεια, οι ατοµικοί κουµπαράδες θα βρίσκονται στα χέρια των νέων
ασφαλισµένων ή στα χέρια των ιδιωτικών ασφαλιστικών εται-
ρειών; Ποιοι θα κάνουν κουµάντο στις εισφορές τους; Θα κάνουν
οι τζογαδόροι των χρηµατιστηρίων και οι ειδικοί της αγοράς και
µάλιστα µε το αζηµίωτο. Τις συνέπειες τις δείχνει και η διεθνής
εµπειρία µε τα εκατοµµύρια των εργαζόµενων που έµειναν στον
άσο χάνοντας τις εισφορές και τους κόπους µιας ζωής. 

Η κυβέρνηση µιλάει για αποταµιεύσεις. Αλήθεια, ποιες αποτα-
µιεύσεις µπορούν να δηµιουργήσουν οι µισθοί των 300 και 400
ευρώ στους οποίους έχετε καταδικάσει τη νέα γενιά; Ποιες ει-

σφορές µπορούν να δίνουν οι µερικώς απασχολούµενοι, οι νέοι
που υποχρεώνονται σε µεγάλα διαστήµατα ανεργίας και πιάνουν
δουλειά µετά τα τριάντα τους χρόνια; Η µαύρη εργασία είναι
έργο όλων σας. Έχετε νοµιµοποιήσει εσείς το εργοδοτικό ξεσά-
λωµα. 

Λέει η Κυβέρνηση: «τα αποθεµατικά των ατοµικών κουµπαρά-
δων που θα µετατραπούν σε επενδύσεις θα φέρουν νέες, καλά
αµειβόµενες, θέσεις εργασίας κάτι που συµφέρει τη νέα γενιά».
Εδώ πρόκειται για κακόγουστο ανέκδοτο. Ο εργαζόµενος που
θα του κλέβουν τις εισφορές για να χρηµατοδοτήσουν τις επεν-
δύσεις είναι ο ίδιος που τον υποχρεώνετε να δουλεύει δεκάωρα
χωρίς πρόσθετη πληρωµή σε αυτές τις επενδύσεις, που δεν θα
έχει συλλογικές συµβάσεις, θα ποινικοποιείτε τη συλλογική του
δράση και διεκδίκηση µε βάση και τον νόµο-έκτρωµα του Χατζη-
δάκη. 

Τα αποθεµατικά των ταµείων πάντα ήταν στα χέρια του κεφα-
λαίου. Με την καθοδήγηση και την εποπτεία του αστικού κρά-
τους λεηλατήθηκαν. Έγιναν δανεικά και αγύριστα προς τις
καπιταλιστικές επιχειρήσεις. Μετατράπηκαν σε ιδιωτικές περιου-
σίες. Έγιναν βιοµηχανίες, καράβια, τράπεζες, ξενοδοχεία, εµπο-
ρικά κέντρα. Οι εργαζόµενοι, όµως, δεν κέρδισαν τίποτα. Αυτό
θα γίνει ακόµα πιο απροκάλυπτα τώρα µε την παράδοσή τους
στον τζόγο. Η όλη διαδικασία επαναφέρει στη σύγχρονη εποχή
ό,τι έγινε µε τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων στην Ελ-
λάδα από τη δεκαετία του 1950 και µετά όταν τα συσσωρευµένα
κεφάλαια δόθηκαν για την ανάπτυξη του ελληνικού καπιταλι-
σµού, για αγορά οµολόγων, µετοχών, µε αποτέλεσµα την κατα-
λήστευσή τους. 

Τώρα εξασφαλίζετε την απρόσκοπτη χρηµατοδότηση των επι-
χειρηµατικών οµίλων για τα επόµενα σαράντα, τουλάχιστον, χρό-
νια αφού το ΤΕΚΑ αρχίζει από την αρχή. Δεν θα έχει συνταξιού-
χους, δεν θα έχει δαπάνες. Λέτε ότι οι νέοι εργαζόµενοι που θα
ενταχθούν στο κεφαλαιοποιητικό σύστηµα θα πάρουν µεγαλύτε-
ρες συντάξεις. 

Στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που περνοδιαβαίνουν οι
Υπουργοί Χατζηδάκης και Τσακλόγλου δεν σταµατούν να λένε
ψέµατα σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. Ο εµπαιγµός απογειώνεται
από τους αρµόδιους Υπουργούς. Κύριε Χατζηδάκη, έχετε ανα-
λάβει την ειδική αποστολή της ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ. Τι λέ-
γατε; Ο ανταγωνισµός θα µειώσει τα τιµολόγια του ρεύµατος,
όπως λέτε τώρα ότι θα αυξήσει τις συντάξεις των νέων. Το απο-
τέλεσµα το βλέπει κάθε λαϊκή εργατική οικογένεια που δεν µπο-
ρεί να πληρώσει το ρεύµα και τις αυξήσεις-φωτιά. Τώρα πάλι
προκαλείτε µε τα ψέµατα. Ως ντίλερ των ασφαλιστικών εταιρειών
πουλάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες. 

Παρουσιάζετε το µελλοντικό αποτέλεσµα του κεφαλαιοποιητι-
κού συστήµατος παίρνοντας ως βάση αφ’ ενός τη θετική από-
δοση των επενδύσεων ενώ η πείρα είναι ακριβώς αντίθετη.
Πολλοί πτωχεύουν. Παίρνετε, επίσης ως βάση εργαζόµενους µε
σταθερή, πλήρη απασχόληση, τριακόσια ένσηµα τον χρόνο και
µάλιστα για σαράντα χρόνια δουλειάς, τη στιγµή που έχετε νο-
µοθετήσει την κατάργηση της σταθερής δουλειάς, τη γενίκευση
των ελαστικών εργασιακών σχέσεων, τις τσακισµένες αποδοχές.
Το σύστηµα κεφαλαιοποίησης ισχύει ήδη για τα επαγγελµατικά
ταµεία και εν µέρει βέβαια και για το επικουρικό, το ΕΤΕΑΕΠ. Τα
αποτελέσµατα είναι αποκαλυπτικά. Το επικουρικό της Εθνικής
Τράπεζας, το ΛΕΠΕΤΕ, η «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ», το Επαγγελµατικό
Ταµείο των Φαρµακοϋπαλλήλων είναι παραδείγµατα που αποκα-
λύπτουν τις βαριές συνέπειες για τους ασφαλισµένους που έχα-
σαν τους κόπους µια ζωής. Οι φαρµακοϋπάλληλοι είδαν µειώσεις
80% στις συντάξεις και ως 64% στο εφάπαξ. Είναι το ίδιο το σύ-
στηµα που προτείνετε σήµερα εδώ. 

Η εφαρµογή της κεφαλαιοποίησης και των ατοµικών λογαρια-
σµών στο επικουρικό έχει οδηγήσει στις επικουρικές συντάξεις
γήρατος των 50-60 ευρώ για δεκαπέντε χρόνια ασφάλισης µε
µέσο µισθό του ασφαλισµένου στα 1.000 ευρώ. Φανταστείτε στα
650 ευρώ ή στα λιγότερα, στα 400 που παίρνει η µεγάλη πλει-
οψηφία των νέων. Αντίστοιχα η επικουρική σύνταξη αναπηρίας
µε µέσο µισθό του ασφαλισµένου τα 700 ευρώ ανέρχεται στα
9,71 ευρώ. Είναι ντροπή. Οι πιο δύσπιστοι µπορούν να δουν τι
έγινε µε την υπόθεση της «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ» όπου σε ένα βράδυ
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έκαναν φτερά εκατοµµύρια εκατοµµυρίων επενδύσεων. 
Δεν είναι τυχαίο ότι η Κυβέρνηση φροντίζει µε το νοµοσχέδιο

να παράσχει ασυλία στα στελέχη που θα επιλέγονται για τη διοί-
κηση του ΤΕΚΑ, του νέου ταµείου και θα διαχειρίζονται τα χαρτο-
φυλάκια των ατοµικών κουµπαράδων των χιλιάδων ασφαλισµένων. 

Ένας ακόµα ισχυρισµός της Κυβέρνησης είναι ότι το κράτος θα
εγγυάται ότι οι συνταξιούχοι δεν πρόκειται να πάρουν λιγότερα
από τις εισφορές τους αν δεν πάει καλά από το τζογάρισµα. Αν
είναι έτσι, όµως, γιατί δίνετε τη δυνατότητα επιλογής χαµηλού, µε-
σαίου και υψηλού ρίσκου στον ασφαλισµένο αφού δεν πρόκειται
να χάσει, όπως διατείνεται η Κυβέρνηση; Μήπως αποτελεί, όµως,
εγγύηση η επιστροφή εισφορών, δηλαδή µιας ελεηµοσύνης µερι-
κών δεκάδων ευρώ; Αυτό θα κάνετε. 

Οι µελλοντικοί συνταξιούχοι, που είναι οι σηµερινοί νέοι εργα-
ζόµενοι, κινδυνεύουν από τα χαµηλά µεροκάµατα, τα µεγάλα δια-
στήµατα ανεργίας, την ευελιξία στην αγορά εργασίας, τα
απλήρωτα δεκάωρα που πρόσφατα νοµοθέτησε η Κυβέρνηση.
Τον κίνδυνο αυτόν θα τον πληρώσουν ακόµα πιο ακριβά στα γη-
ρατειά τους, όντας µέσα σε ένα σύστηµα ιδιωτικής ασφάλισης,
χωρίς τις εγγυήσεις της κοινωνικής, όπως ήταν τα κατώτερα όρια
συντάξεων. Θα βλέπουν όλες τις παροχές υγείας και ασφάλειας
να µειώνονται συνεχώς, αλλά και όταν φτάσουν σε ηλικία συντα-
ξιοδότησης ο κουµπαράς τους θα είναι άδειος. 

Για τη συντριπτική πλειοψηφία των εργαζοµένων που δου-
λεύουν µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, µε χαµηλούς µισθούς και
βρίσκονται κατά χιλιάδες στην ανεργία και στα κακοπληρωµένα
ολιγόµηνα προγράµµατα του ΟΑΕΔ ο ατοµικός κουµπαράς είναι
χωρίς πάτο. 

«Οι αλλαγές», λέει η Κυβέρνηση, «δεν αφορούν στους σηµερι-
νούς συνταξιούχους, οι συντάξεις τους δεν πρόκειται να επηρεα-
στούν». Τι θέλει να πετύχει µε αυτό το ψέµα; Την ανοχή των γονιών
απέναντι στην καταστροφή των παιδιών τους. Όµως, κανείς δε
µένει απ’ έξω. Η διακοπή των εισροών εισφορών στο σύστηµα από
1-1-22 που θα πηγαίνουν στο ΤΕΚΑ, θα οδηγήσει στο να βρεθούν
στον αέρα οι επικουρικές συντάξεις των νυν συνταξιούχων. Αυτή,
ουσιαστικά, είναι και η απάντηση που δίνει η µελέτη της Εθνικής
Αναλογιστικής Αρχής που συνοδεύει το σχέδιο νόµου. Το χρηµα-
τοδοτικό κενό που ανάλογα µε τις παραδοχές εκτιµάται από 48
ως 78 δισεκατοµµύρια -η Κυβέρνηση λέει 56 δισεκατοµµύρια- είναι
αυτό που θα κληθούν να το πληρώσουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι.
Αυτό το ποσό ακόµα και αν υποθέσουµε ότι θα καλυφθεί από τον
κρατικό προϋπολογισµό, ποιον θα επιβαρύνει; Θα επιβαρύνει τους
φορολογούµενους. Δηλαδή και πάλι ο λογαριασµός θα φορτωθεί
στα λαϊκά στρώµατα. 

Η επιβάρυνση αυτή µπορεί να συνδυαστεί, βέβαια, και µε µεί-
ωση των υφιστάµενων συντάξεων, όπως και των νέων συντάξεων
για τους ασφαλισµένους που θα παραµείνουν στο ισχύον σύ-
στηµα. Μήπως αυτή δεν είναι η συνήθης πρακτική των κυβερνή-
σεων του κεφαλαίου; Αυτό δεν είδαµε τόσα χρόνια µε τη µείωση
των συντάξεων; Αυτό θα γίνει, λοιπόν, και σ’ αυτήν την περίπτωση. 

«Με την εισαγωγή του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος αντιµε-
τωπίζονται οι συνέπειες του δηµογραφικού προβλήµατος στο
ασφαλιστικό», λέει η Κυβέρνηση. Επικαλούνται την αναλογία
ασφαλισµένων και συνταξιούχων για να αυξήσουν κι άλλο τα
όρια ηλικίας, να µειώσουν περαιτέρω τις συντάξεις και παροχές.
Οι απόµαχοι της δουλειάς αποτελούν κόστος για το κεφάλαιο.
Φτάνει να λέει το σύστηµα «δεν πεθαίνουν κιόλας;». Η αύξηση
του προσδόκιµου ζωής µε όλες τις ανατροπές και ιδιαίτερα µε
το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια σε
µικρότερες συντάξεις, σε ακόµα µικρότερη προστασία για τα γη-
ρατειά. Μάλιστα, αυτός ο περιβόητος κίνδυνος µεταφέρεται ατο-
µικά στον κάθε ασφαλισµένο, χωρίς το κράτος να αναλαµβάνει
κάποια ευθύνη. Το να ζεις περισσότερο αντί για ευλογία µετα-
τρέπεται σε κατάρα, αφού στο νέο σύστηµα αυτό οδηγεί σε µι-
κρότερη σύνταξη. 

Το δηµογραφικό πρόβληµα διογκώνεται σκόπιµα και αξιοποι-
είται υποκριτικά από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις αστικές κυ-
βερνήσεις ,που µε την πολιτική τους εντείνουν την ανασφάλεια
και την ανεργία, τους τσακισµένους µισθούς και τις εργασιακές
σχέσεις-λάστιχο. Μετατρέπουν σε ατοµική υπόθεση τη µητρό-
τητα, την οικογένεια και τη φροντίδα της. Ποια θα ήταν η σχέση,

όµως, ασφαλισµένων προς συνταξιούχους αν είχαν σταθερή ερ-
γασία τα εκατοµµύρια των νέων ανέργων, των µεταναστών, αν
και συνολικά όλοι αυτοί που εργάζονται είναι για λίγες ώρες ή
είναι ανασφάλιστοι; Αυτό δεν το ακουµπάτε, γιατί η ανεργία, οι
ελαστικές σχέσεις εργασίας, είναι σύµφυτη µε το σύστηµα εκ-
µετάλλευσης και µε τον καπιταλισµό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εµείς καλούµε τους εργαζόµενους να απεγκλωβιστούν από τα
κόµµατα του κεφαλαίου, να δυναµώσουν την πάλη τους, να κα-
ταδικάσουν µαζικά την αντιλαϊκή πολιτική. Να δοθεί απάντηση
µε τη µαζική συµµετοχή στο σηµερινό συλλαλητήριο, στο Σύν-
ταγµα στις οκτώ το βράδυ, που οργανώνουν τα συνδικάτα της
Αττικής, µε αιτήµατα να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο που ιδιωτικο-
ποιεί την επικουρική ασφάλιση. Ζητάµε κοινωνική ασφάλιση για
όλους, αποκλειστικά δηµόσια και υποχρεωτική, υγεία και πρό-
νοια αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν, κατάργηση όλων των αν-
τιασφαλιστικών νόµων των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας,
ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, ΚΙΝΑΛ, επαναφορά της δέκατης τρίτης και δέ-
κατης τέταρτης σύνταξης, αυξήσεις στις συντάξεις και στις κοι-
νωνικές παροχές για επαναφορά όλων των περικοπών που έχουν
πραγµατοποιηθεί την τελευταία δεκαετία.

Ως ΚΚΕ αγωνιζόµαστε για δηµόσια, καθολική, υποχρεωτική,
κοινωνική ασφάλιση και την οικοδόµηση ενιαίου συστήµατος που
περιλαµβάνει τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα, τις υπηρεσίες πρό-
ληψης και αποκατάστασης της υγείας, τις παροχές και υπηρε-
σίες κοινωνικής πρόνοιας. Έχουµε εµπιστοσύνη στη δύναµη της
ταξικής πάλης. Στηρίζουµε το εργατικό κίνηµα, τις συνδικαλιστι-
κές οργανώσεις που παλεύουν για την κατάργηση όλων των αν-
τιασφαλιστικών νόµων. Μονόδροµος είναι οι εργαζόµενοι να
γυρίσουν την πλάτη στα κόµµατα του κεφαλαίου που µε την πο-
λιτική τους σαρώνουν τη ζωή των εργατικών λαϊκών οικογενειών,
που έχουν στηρίξει έµπρακτα την ιδιωτική ασφάλιση και τα επαγ-
γελµατικά ταµεία. Αυτό έκανε και η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, οι συνδικαλιστικές τους δυνάµεις, η ηγεσία
της ΓΣΣΕ που συµφώνησε µε τον ΣΕΒ στην ίδρυση εθνικού επαγ-
γελµατικού ταµείου για να παλέψουν, βέβαια, οι εργαζόµενοι
ενάντιά τους και για τη δηµόσια ασφάλιση. 

Ως ΚΚΕ ζητάµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Και η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ θα καταθέσει αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη συνάδελφο από την Ελληνική Λύση,

κ. Μαρία Αθανασίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου έρχεται να αναιρέσει τον βασικό χα-

ρακτήρα του δηµόσιου κοινωνικού ασφαλιστικού συστήµατος.
Έρχεται να πλήξει την αλληλεγγύη των γενεών ως βασική αρχή
που διέπει τη λειτουργία του ασφαλιστικού µας συστήµατος και
έρχεται να πλήξει όλους τους ασφαλισµένους. Πλήττει τους ση-
µερινούς και τους µελλοντικούς συνταξιούχους, καθώς δηµιουρ-
γεί µια αβεβαιότητα σχετικά µε το ύψος των συντάξεων στο
µέλλον. Πλήττει τους νέους εργαζόµενους, δηλαδή αυτούς που
-υποτίθεται ότι- λέει η Κυβέρνηση ότι έρχεται για να ευνοήσει. 

Η πραγµατικότητα, όµως, έρχεται για να τους διαψεύσει µε
αυτό το νοµοσχέδιο, µε σκοπό να χρησιµοποιήσει τις εισφορές
τους ως αντικείµενο τζογαρίσµατος και ρίσκου στα διεθνή χρη-
µατιστήρια. Ισχυρίζεται ότι εισάγει το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα
για να εξασφαλιστούν οι υψηλότερες επικουρικές συντάξεις για
τη νέα γενιά. Η Κυβέρνηση παριστάνει ότι νοιάζεται τους νέους.
Αυτό είναι φοβερά υποκριτικό, όταν η νεανική ανεργία στην Ελ-
λάδα είναι από τις υψηλότερες στην Ευρώπη. Η Κυβέρνηση µε
τις ελαστικές σχέσεις εργασίας και τις απλήρωτες υπερωρίες
αποκρύπτει την ωµή αλήθεια ότι το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα
δεν παρέχει καµµία, µα καµµία, εγγύηση για το ύψος των συντά-
ξεων. Ο ασφαλισµένος ξέρει τι θα πληρώσει. Δεν ξέρει, όµως, τι
θα λάβει και αν θα το λάβει.

Ο δηµογραφικός κίνδυνος που απειλεί τα εισοδήµατα των µελ-
λοντικών συνταξιούχων δεν θα µειωθεί γιατί οι σηµερινοί εργα-
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ζόµενοι και µελλοντικοί συνταξιούχοι λαµβάνουν χαµηλούς µι-
σθούς και παράλληλα κινδυνεύουν από µεγάλα διαστήµατα
ανεργίας και από τα απλήρωτα δεκάωρα, που πρόσφατα η Κυ-
βέρνησή σας, της Νέας Δηµοκρατίας, νοµοθέτησε. 

Ποιος άραγε θα αναλάβει την ευθύνη να µας αποκαλύψει την
αλήθεια για το δυσθεώρητο ποσό των 56 δισεκατοµµυρίων που
ενδέχεται να φτάσει τα 75 δισεκατοµµύρια, 78 δισεκατοµµύρια
ευρώ, απώλεια που θα υποστεί το δηµόσιο και αφορά στη µετά-
βαση από το ένα σύστηµα στο άλλο; Πώς θα καλυφθεί; Να φαν-
ταστούµε από τον κρατικό προϋπολογισµό; Με ποιον τρόπο; 

Το τέλος της επικουρικής ασφάλισης όπως την ξέραµε ως σή-
µερα συνεπάγεται το τέλος της κοινωνικής ασφάλισης µε την εγ-
γύηση του δηµοσίου γενικότερα, το οποίο µένει να φανεί σε
βάθος χρόνου. Είναι ένα σύστηµα αβέβαιο µε µεγάλες πιθανό-
τητες κατάρρευσης. Έχουµε δει και άλλα παρόµοια σκηνικά,
αφού οι επενδύσεις θα είναι άρρηκτα συνδεδεµένες µε τις δια-
κυµάνσεις της αγοράς σε παγκόσµιο επίπεδο. Ρωσική ρουλέτα
για τους ασφαλισµένους, µε τους επενδυτές των αποθεµατικών
όχι µόνο να λαµβάνουν χρυσές δουλειές, αλλά και να απαλλάσ-
σονται από κάθε αστική ή ποινική ευθύνη για πράξεις ή παραλεί-
ψεις τους στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων τους επ’
ευκαιρία αυτής. Οι ίδιες λανθασµένες πρακτικές µετά τα εργα-
σιακά και ασφαλιστικά συστήµατα, πρακτικές που όπως και πα-
λαιότερα έτσι και τώρα δεν διασφαλίζουν καµµία βιωσιµότητα
και καµµία κοινωνική δικαιοσύνη. Ανέκαθεν τα ασφαλιστικά τα-
µεία έκαναν τοποθετήσεις κεφαλαίων τους και συµπεριελάµβα-
ναν τα εκτιµώµενα κέρδη στις αναλογιστικές τους µελέτες. Οι
τοποθετήσεις αυτές ήταν κυρίως σε οµόλογα του ελληνικού δη-
µοσίου ή σε οµόλογα ισχυρών χωρών, όπως η Γερµανία, όµως
µετά το PSI αποδείχτηκε ότι ακόµα και η επιλογή των οµολόγων
του ελληνικού δηµοσίου δεν µπορεί να είναι ασφαλής. 

Ζούµε σε µια φάση εξέλιξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου
το ενιαίο τραπεζικό σύστηµα ουσιαστικά δεν εγγυάται τις τρα-
πεζικές καταθέσεις. Στην Κύπρο τα ασφαλιστικά ταµεία έπαθαν
τεράστιες ζηµιές από το κούρεµα των καταθέσεων. Σε µια χώρα
µε χρέος πάνω από 200% του ΑΕΠ, το να προσθέτεις ακόµα 2,5
δισεκατοµµύρια τον χρόνο στις δαπάνες του προϋπολογισµού,
δηλαδή πάνω από µια µονάδα του ΑΕΠ είναι πρόβληµα και µάλι-
στα µεγάλο, κύριοι. Και µιλάµε για δαπάνη σε βάθος τριακοντα-
πενταετίας. Θα δηµιουργηθούν νέα golden boys ή θα πλουτίσουν
περισσότερο τα παλιά; Αυτό µένει να φανεί. Σίγουρα θα ωφελη-
θούν οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες που έχουν ήδη οργα-
νωµένες δοµές για να προσφέρουν υπηρεσίες επικουρικής
ασφάλισης. 

Το υπάρχον σύστηµα επικουρικής ασφάλισης στηρίζεται στην
αλληλεγγύη και τη συλλογική αντιµετώπιση των κινδύνων του γή-
ρατος, της αναπηρίας και της χηρείας, ενώ η απόδοσή του βα-
σίζεται στην πραγµατική οικονοµία και την παραγωγικότητα της
εργασίας. 

Αντίθετα, το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα των ατοµικών λογα-
ριασµών, ατοµικός κουµπαράς δηλαδή, βασίζεται στην ατοµική
αντιµετώπιση των κινδύνων του γήρατος, της χηρείας και της
αναπηρίας και η απόδοσή του αναλαµβάνει το ρίσκο των κεφα-
λαιαγορών και χρηµαταγορών. Είναι καθαρά µια νεοφιλελεύθερη
πολιτική, που καταργεί την αλληλεγγύη µεταξύ των γενεών, αλλά
και τη συλλογική αντιµετώπιση του κινδύνου του γήρατος, της
χηρείας και αναπηρίας, αφού κάθε γενιά δεν αποταµιεύει συλ-
λογικά, αλλά ατοµικά. 

Ουσιαστικά η Κυβέρνηση υιοθετεί το κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα των ατοµικών λογαριασµών, δηλαδή αυτό που στη σύγ-
χρονη βιβλιογραφία αναφέρεται ως χρηµατιστικοποίηση της
δηµόσιας κοινωνικής ασφάλισης. Ένα τµήµα της κοινωνικής
ασφάλισης αποκόπτεται από τη συµβολή του στην παραγωγική
διαδικασία της οικονοµίας και παραδίδεται στη λειτουργία των
κεφαλαιαγορών και των χρηµαταγορών. Τα κεφαλαιοποιητικά
συστήµατα λειτουργούν µε βάση τον επενδυτικό κίνδυνο. Λέτε
ότι αν δεν πάει καλά η επένδυση, ο ασφαλισµένος θα παίρνει
πίσω το κεφάλαιο του. Εποµένως παραδέχεστε ότι υπάρχει επεν-
δυτικός κίνδυνος. Αν αυτό δεν λέγεται τζόγος, πώς λέγεται; Αυτό
αποδεικνύεται και από το άρθρο 19 στο οποίο ούτε οι ίδιοι οι ει-
σηγητές του νέου ταµείου δεν πιστεύουν στην οικονοµική ευµά-

ρεια του. Γι’ αυτό και προφανώς καταθέτουν σε αυτό το άρθρο
το ακαταδίωκτο των µελών του διοικητικού συµβουλίου για πρά-
ξεις ή παραλείψεις εκτός αν υπάρχει σοβαρή αµέλεια ή δόλος.
Δηλαδή, προκαταβολικά απαλλάσσονται των όποιων ευθυνών
αυτοί που θα επενδύσουν τα χρήµατα των εργαζοµένων στις
αγορές και θα τα δίνουν δάνεια.

Στο νέο σύστηµα καθώς µειώνονται διαρκώς οι ετήσιες εισφο-
ρές που του αναλογούν, εφόσον χρειάζεται να προστατευτούν
οι παροχές του συστήµατος έχει ως αποτέλεσµα να δηµιουργεί-
ται ταµειακό έλλειµµα και υπάρχει έλλειψη χρηµατοδότησης των
συµµετοχών των ασφαλισµένων. Στα κεφαλαιοποιητικά συστή-
µατα οι εισφορές των ασφαλισµένων χρηµατοδοτούν τις µελλον-
τικές παροχές τους. 

Για τον λόγο αυτό οι καταβαλλόµενες εισφορές των ασφαλι-
σµένων κατά τη διάρκεια του εργασιακού τους βίου τηρούνται
σε ατοµικούς λογαριασµούς και σε συνδυασµό µε τις ετήσιες
αποδόσεις αποτελούν το κεφάλαιο που κατά τη συνταξιοδότηση
αποτελεί τη βάση υπολογισµού της τελικής σύνταξης.

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο η επικουρική σύνταξη θα µει-
ωθεί δραµατικά. Διότι εκτός από τους κινδύνους της αγοράς, θα
αυξηθεί το προσδόκιµο ζωής κατά οκτώ χρόνια κατά µέσο όρο,
σε σχέση και µε τη σηµερινή γενιά. Αυτό σηµαίνει ότι εξ αυτού
του λόγου οι µελλοντικοί συνταξιούχοι θα λάβουν σύνταξη µει-
ωµένη κατά περίπου 35%, σε σχέση µε το σηµερινό επίπεδο των
επικουρικών συντάξεων. 

Εν προκειµένω, ήδη από τα πρώτα εισαγωγικά άρθρα τού υπό
ψήφιση νοµοθετήµατος φαίνεται η προχειρότητα, η αοριστία και
η αποσπασµατικότητα των ρυθµίσεων οι οποίες επακολουθούν,
αλλά και η ελαφρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει
ένα τέτοιο φλέγον και ευαίσθητο ζήτηµα όπως αυτό των επικου-
ρικών συντάξεων το οποίο αγγίζει εκατοµµύρια ασφαλισµένων
και παίζει µε τους κόπους τους. 

Η λέξη «παίζει» διατυπώνεται κατόπιν σκέψης, αφού πρόκειται
εν προκειµένω καθαρά περί τζόγου. Δηλαδή, η Κυβέρνηση θέτει
στον τζόγο τις εισφορές, τους κόπους της ζωής δηλαδή των
ασφαλισµένων, αφ’ ενός µη διασφαλίζοντας τους ασφαλισµένους,
αφ’ ετέρου εγγυάται υπέρ των συνταξιούχων ψίχουλα, σε περί-
πτωση κατά την οποία το εγχείρηµα πέσει έξω, κάτι το οποίο προ-
διαγράφεται λίαν πιθανόν. Από αυτά φαίνεται ότι η Κυβέρνηση
προσδοκά ότι οι εισφορές επικουρικής ασφάλισης θα τροφοδο-
τήσουν ταµείο χρηµατοδότησης τυχόν µελλοντικών δηµοσιονοµι-
κών της εκτροπών, µεταθέτοντας µάλιστα τις ευθύνες επιλογής
επενδυτικών προγραµµάτων στους αδαείς εργαζόµενους και απο-
διώχνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τις δικές της θεσµικές ευθύνες. 

Κατ’ αρχάς ποια ακριβώς είναι η ανάγκη για δηµιουργία άλλου
επικουρικού ασφαλιστικού φορέα πέρα από τους ήδη υπάρχον-
τες. Αναφερόµενη στο άρθρο 1 σηµειώνουµε ότι στην πατρίδα
µας χρειάζονται και άλλοι φορείς επικουρικής ασφάλισης. Δου-
λειά χρειάζονται, όπως και η ορθολογική διοίκηση των ήδη υπαρ-
χόντων φορέων, καθώς και η χρηστή αξιοποίηση των πόρων
τους. Δυστυχώς, αυτό που έχει ήδη αποδειχτεί εκ των πραγµά-
των, δηλαδή η απώλεια των ασφαλιστικών εισφορών σε βάρος
των ασφαλισµένων και η έκδοση των επικουρικών συντάξεων
τους σε υπέρµετρους κινδύνους και η ουσιαστική εκµηδένιση
οφείλεται σε µη χρηστή αξιοποίηση των πόρων. 

Ως εκ τούτου το πρόβληµα της µέχρι στιγµής απώλειας των
ασφαλιστικών εισφορών δεν οφείλεται στους φορείς αυτούς
καθ’ εαυτούς όπως δεν θα ήταν και φυσικό, αλλά στους διαχει-
ριστές τους και στη µέχρι τώρα διοίκησή τους. Ποιος ο λόγος,
λοιπόν, δηµιουργίας του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητι-
κής Ασφάλισης, το οποίο µάλιστα θα λειτουργεί ανεξάρτητα και
αποκοµµένα από το e-ΕΦΚΑ από τη στιγµή κατά την οποία υφί-
στανται ήδη οι φορείς οι οποίοι λειτουργούν χρόνια και µάλιστα
λίαν αποτελεσµατικά πριν την καταστροφική µνηµονιακή πολι-
τική;

Κατά του λόγου το αληθές στα άρθρα 2 και 3 κατ’ εξοχήν αό-
ριστες διατάξεις, δεν γίνεται καµµία συγκεκριµένη µνεία σε ποιον
απευθύνονται και ποιον αφορά το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο.
Ποιος είναι ο αριθµός των εργαζοµένων που αφορά, αν θα δια-
φέρει η σύνταξη θανάτου και οι λοιπές κατηγορίες συντάξεων,
όπως η σύνταξη αναπηρίας, αν θα αποµειωθούν και σε ποιο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΑ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 18239



βαθµό οι συντάξεις που έχουν ήδη απονεµηθεί είτε και οι µελ-
λοντικές συντάξεις, καθώς επίσης αν η Κυβέρνηση προτίθεται να
αναπληρώσει την όποια τυχόν αποµείωση µε τρόπο που θα δια-
σφαλίζει την αξιοπρεπή διαβίωση των συνταξιούχων. Αντίστοιχα
δεν γίνεται καµµία µνεία του αντικειµένου των επενδύσεων των
εισφορών ούτε αντίστοιχα στην ηλικία των ασφαλισµένων οι
οποίοι θα συνεισφέρουν στις επενδύσεις. 

Ως προς το άρθρο 5 «σκοπός», καταστρατηγείται το δικαίωµα
των ασφαλισµένων να επιλέγουν οι ίδιοι το αν επιθυµούν ή όχι
να ασφαλίζονται προαιρετικά. Αυτή η καταστρατήγηση θίγει την
ελεύθερη βούληση των ασφαλισµένων και οδηγεί, δυστυχώς,
τους µελλοντικούς συνταξιούχους σε µονόδροµους. 

Στο ίδιο πνεύµα κινείται και το άρθρο 6. Καταστρατήγηση της
ελεύθερης βούλησης των νέων ασφαλισµένων µε περιορισµό τους
σε συγκεκριµένο φορέα µε συγκεκριµένα προγράµµατα. Αυτοί χά-
νουν τη δυνατότητα προαιρετικής ασφάλισης στον e-ΕΦΚΑ. 

Εξίσου άλυτη είναι και η τύχη των εισφορών που έχουν κατα-
βληθεί υπέρ επικουρικής ασφάλισης που έχει αποτεθεί στον e-
ΕΦΚΑ. Πώς ακριβώς θα διασφαλίσετε την αξιοποίησή τους και ότι
δεν θα χαθούν κατά τη διαδικασία µεταφοράς τους από το ένα τα-
µείο στο άλλο;

Προχωρώντας επισηµαίνουµε ότι στο άρθρο 12, για τη διαδικα-
σία επιλογής και ορισµό των µελών του διοικητικού συµβουλίου,
λείπει η αναφορά για την εκπροσώπηση των ασφαλισµένων και
των συνταξιούχων στη διοίκηση του φορέα. Ερωτάσθε, οι επιστη-
µονικοί σύλλογοι -που θα αποτελέσουν τον κορµό των νέων ασφα-
λισµένων του ταµείου- θα έχουν λόγο στην τοποθέτηση µελών;
Θα έχουν λόγο σε προτάσεις, ιδέες, λύσεις προβληµάτων ή το ει-
δικό συµβούλιο το οποίο επιλέγει µέλη κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης µε τους όρους να εξειδικεύονται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας θα εξυπηρετεί, άσχετα µε το αντικείµενο,
πρόσωπα –ωστόσο- φίλα προσκείµενα;

Στο άρθρο 19 του νοµοσχεδίου για την ευθύνη των µελών του
διοικητικού συµβουλίου, παρέχεται ασυλία στα µέλη του ΔΣ έναντι
ιδιωτών για πράξεις ή παραλείψεις που συνδέονται µε την άσκηση
των καθηκόντων τους. Ποια ακριβώς διασφάλιση παρέχεται στους
ασφαλισµένους εκείνους που θα επιλέξουν να ενταχθούν στο νέο
ταµείο από πράξεις ή παραλείψεις των µελών της διοίκησης του
ταµείου; Δεν υπάρχει καµµία έστω αναφορά για βαριά αµέλεια ή
δόλο. Συνεπώς οι ασφαλισµένοι ατοµικά και οι επαγγελµατικοί
σύλλογοι, ιδιώτες εν γένει, δεν θα µπορούν να ζητήσουν ευθύνη
για κανέναν λόγο, ακόµα και σε περιπτώσεις δόλου ή βαριάς αµέ-
λειας.

Παραβιάζεται κάθε αρχή νοµιµότητας, διαφάνειας και αξιοκρα-
τίας, αναιρείται η αξία της χρηστής διοίκησης. Είναι επιεικώς απα-
ράδεκτο οι διαχειριστές του σηµαντικότερου αγαθού των
εργαζοµένων, των κεφαλαίων από το υστέρηµα τους, τη στιγµή
µάλιστα που οι εργαζόµενοι δεν έχουν επιλογή και υπάγονται υπο-
χρεωτικά στο καθεστώς διαχείρισης, να µην έχουν ευθύνη, όπως
όλοι όσοι διαχειρίζονται δηµόσια κεφάλαια. Διότι όποιος γνωρίζει
ότι έχει το ακαταδίωκτο είναι επιρρεπής στο να διαχειρίζεται τα
κεφάλαια µε αδιαφάνεια, χωρίς έλεγχο και ουσιαστική υπεύθυνη
λογοδοσία. Η διάταξη δηµιουργεί εύλογους προβληµατισµούς
ακόµα και για τα κίνητρα εισαγωγής θέσπισης από το υπό ψήφιση
νοµοθέτηµα. 

Προχωρώντας στο άρθρο 26, ο διευθύνων σύµβουλος του
ΤΕΚΑ µπορεί να προσλαµβάνει και να τοποθετεί πρόσωπα κατά
το δοκούν. Δεν προβλέπεται ούτε πρόσληψη µέσω των διαφανών
διαδικασιών του ΑΣΕΠ ούτε διαγωνισµός, ακόµα και για τους µε-
τακλητούς συνεργάτες του διευθύνοντος συµβούλου. 

Στο άρθρο 27 η πλήρωση των θέσεων των συνεργατών γίνεται
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης. Δηλαδή, πρώτον µε πράξη
πρόσληψης την οποία υπογράφει ο διευθύνων σύµβουλος. Δεύ-
τερον στην περίπτωση απόσπασης µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και του αρµόδιου
Υπουργού του φορέα προέλευσης ύστερα από εισήγηση του δι-
ευθύνοντος συµβούλου. Αυτή η ρύθµιση όχι µόνο δεν καταπολεµά
το πελατειακό κράτος, αλλά προωθεί τη δηµιουργία θέσεων µε
υπερεξουσίες σε φίλους, αλλά χωρίς καµµία συνέπεια σε τυχόν
ευθύνες τους.

Άρθρο 38. Οι προβλεπόµενες σε αυτό το άρθρο συµβάσεις

προµήθειας αγαθών, παροχής υπηρεσιών κ.λπ., θα ρυθµίζονται
µε κανονισµό προµηθειών που εκδίδεται από το Δ.Σ. του ΤΕΚΑ. Η
σκέψη µας, λοιπόν, οδηγείται σε αδιαφανείς διαδικασίες και αδι-
ευκρίνιστα κριτήρια επιλογής συνεργαζόµενων προµηθευτών, το
οποίο µπορεί ευχερώς να προχωρήσει σε µοίρασµα χρηµάτων σε
ηµέτερους ιδιώτες ας πούµε.

Άρθρο 48. Δεν γίνεται να υποχρεώνεις κάποιον να διαλέξει κάτι
το οποίο δεν γνωρίζει. Οι ασφαλισµένοι καταβάλλοντας τις ασφα-
λιστικές εισφορές επιθυµούν να λάβουν επικουρική σύνταξη που
ανταποκρίνεται στις εισφορές που κατέβαλαν. Το νέο καθεστώς
υποχρεώνει τους νέους ασφαλισµένους να επενδύσουν τα χρή-
µατά τους σε ένα πρόγραµµα που δεν επιλέγουν οι ίδιοι, αλλά
προτείνεται από το ΤΕΚΑ χωρίς δικαίωµα ή δυνατότητα περαιτέρω
επιλογών. Πώς περιµένετε να σας εµπιστευτεί -κάτω από αυτές
τις προϋποθέσεις- o ασφαλισµένος;

Άρθρο 51. Με αυτό το άρθρο ως θεµατοφύλακας του ΤΕΚΑ ορί-
ζεται εγχώριο πιστωτικό ίδρυµα ή πιστωτικό ίδρυµα κράτους-µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συνεπώς, µπορούν τράπεζες του
εξωτερικού να τίθενται υπεύθυνες για τα χρήµατα των Ελλήνων
ασφαλισµένων, κάτι το οποίο θεωρούµε απαράδεκτο. 

Στο άρθρο 59 επισηµαίνουµε ότι θα πρέπει να υπάρξουν περαι-
τέρω δικλίδες ασφαλείας µέσω του κρατικού προϋπολογισµού µε
στόχο την αναπλήρωση των πόρων του e-ΕΦΚΑ που θα χαθούν.
Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να υπάρχει έλλειµµα στους δια-
θέσιµους πόρους του e-ΕΦΚΑ που µπορεί να βλάψουν τις υπάρ-
χουσες συντάξεις. Θα πρέπει να διασφαλιστεί πώς θα καλυφθεί
το χρηµατοδοτικό κενό και το κράτος να εγγυηθεί ότι οι νυν συν-
ταξιούχοι δεν θα έχουν περαιτέρω µειώσεις λόγω της δηµιουργίας
του ΤΕΚΑ. 

Άρθρο 60. Κρατική εγγύηση. Το κράτους εγγυάται ως µηνιαία
επικουρική σύνταξη µόνο το ποσό που έχει συσσωρευτεί από τις
καταβληθείσες ασφαλιστικές εισφορές σε πραγµατικές τιµές. Σε
αυτή την περίπτωση θα καταβάλει στην καλύτερη περίπτωση ίσες
αν όχι χαµηλότερες συντάξεις σε σχέση µε το υφιστάµενο καθε-
στώς. Το βάρος της απώλειας θα το επωµιστούν οι εγκλωβισµένοι
στις εκάστοτε πολιτικές ανασφάλειες.

Άρθρο 61. Ενηµέρωση. Αναφέρεται στην υποχρέωση ενηµέρω-
σης που θα πρέπει να παρέχει το ταµείο σε κάθε ενδιαφερόµενο,
απουσιάζει η αντίστοιχη υποχρέωση για την ενηµέρωση των κοι-
νωνικών εταίρων. Πιστεύουµε ότι η ενηµέρωση των κοινωνικών
φορέων είναι απολύτως αναγκαία ιδίως από τη στιγµή που αυτοί
δεν εκπροσωπούνται στη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου
του νέου ταµείου.

Άρθρο 68. Με αυτό το άρθρο δίνονται υπερβολικές νοµοθετικές
εξουσιοδοτήσεις µε παροχή υπηρεσιών στον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων και στο διοικητικό συµβούλιο του τα-
µείου. 

Όσον αφορά στην κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας, όπως
αναφέρει και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, κ. Βιλιάρδος
στη σχετική του µελέτη, η αποτυχία του επιτελικού κράτους κατα-
δεικνύεται µέσα από τα επίσηµα στοιχεία που αφορούν στην ελ-
ληνική οικονοµία, ένα οικονοµικό χάος που φέρει απόλυτα τη
σφραγίδα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Το χρέος της κεντρικής διοίκησης στα τέλη του Ιουνίου εκτο-
ξεύθηκε στα 387,3 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στα 233,5% του ΑΕΠ
το 2020 και αναµένεται να ξεπεράσει τα 400 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Οι Έλληνες χρωστούν 110 δισεκατοµµύρια ευρώ στο κρά-
τος συν περίπου 90 δισεκατοµµύρια ευρώ από τόκους και προ-
σαυξήσεις, καθώς και επιβαρύνσεις 40 δισεκατοµµύρια ευρώ
στους ασφαλιστικούς οργανισµούς. Επίσης, χρωστούν το αστρο-
νοµικό ποσό των 110 δισεκατοµµυριών σε κόκκινα δάνεια. 

Και µέσα σε όλα αυτά η Κυβέρνηση εισάγει το παρόν νοµο-
σχέδιο µε το οποίο προσβλέπει σε µελλοντικό επιπλέον εµπλου-
τισµό των άδειων ταµείων µε τις εισφορές των εργαζοµένων. Οι
προχειρότητες, κενά και αοριστίες των διατάξεων, το ακαταδίω-
κτο των µελών του ΔΣ του υπό ίδρυση ΤΕΚΑ, αλλά και η αποφυγή
ουσιαστικών εγγυήσεων εκ µέρους του δηµοσίου εκεί οδηγούν
τις σκέψεις µας.

Οφείλετε, κύριοι, να διασφαλίσετε την αξιοπιστία του κράτους
έναντι του πολίτη και να µην συµπεριφέρεστε ως κοινοί τζογα-
δόροι µε αντικείµενο µάλιστα τη διακινδύνευση των αιµατηρών
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οικονοµιών του ελληνικού λαού.
Στην Ελληνική Λύση δεν δύναται περιθώριο παρά να καταψη-

φίσει αυτό το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για το χρόνο.
Συνεχίζουµε µε την κ. Μαρία Απατζίδη από το ΜέΡΑ25.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ

κατ’ αρχάς στον ανασχηµατισµό. Είδαµε έναν ανασχηµατισµό
που διαλύει και το τελευταίο πρόσχηµα και αποκαλύπτει τον
ακροδεξιό χαρακτήρα της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση από µια
υποκριτική συστέγαση του ακραίου κέντρου µε την ακροδεξιά,
τώρα στρέφεται τελείως στην άκρα δεξιά ακολουθώντας τα πρό-
τυπα της Ουγγαρίας, του Όρµπαν και τις άλλες ακροδεξιές κυ-
βερνήσεις της ανατολικής Ευρώπης.

Πρόκειται, επίσης, για έναν ανασχηµατισµό πατριαρχικό χωρίς
τον απαραίτητο αριθµό γυναικών, έναν ανασχηµατισµό όπου το
ύψιστο θέµα της υγείας αντιµετωπίζεται µε όρους νοµικής και
καταστολής ή και συνδιαλλαγής µε την άκρα δεξιά. 

Πρόκειται, επίσης, για έναν ανασχηµατισµό όπου αντί για την
ουσία της πολιτικής πρυτάνευσε η επικοινωνιολογία µε όρους
ποδοσφαιρικών µετεγγραφών. Λυπούµαστε για αυτόν τον ευτε-
λισµό της πολιτικής.

Ως προς το νοµοσχέδιο, ως ΜέΡΑ25 είµαστε αντίθετοι σε ένα
νοµοσχέδιο µε το οποίο θεσπίζεται ένα νέο κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα επικουρικών συντάξεων µε τρόπο ώστε να εισάγεται ο τυ-
χοδιωκτισµός και η αβεβαιότητα του τζόγου στις συντάξεις των
εργαζοµένων. Τυχοδιωκτισµός για τις ιδιωτικές εταιρείες που θα
επωφεληθούν από αυτόν τον εύσχηµο τζόγο. Ατελείωτη αβεβαι-
ότητα και επισφάλεια για τους συνταξιούχους.

Στο νέο κεφαλαιοποιητικό σύστηµα των επικουρικών συντά-
ξεων προβλέπεται να ενταχθούν υποχρεωτικά όλοι οι νεοεισερ-
χόµενοι και πρωτοασφαλιζόµενοι στην αγορά εργασίας από 1η

Ιανουαρίου 2022. Στην ασφάλιση, όµως, του Ταµείου Επικουρι-
κής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, ΤΕΚΑ, που θα ιδρυθεί υπά-
γονται προαιρετικά και άλλες κατηγορίες ασφαλισµένων, όπως
οι ήδη ασφαλισµένοι στον κλάδο επικουρικής ασφάλισης του e-
ΕΦΚΑ, οι οποίοι έχουν γεννηθεί από 1-1-87.

Στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου εισάγεται το κεφαλαιοποι-
ητικό σύστηµα προκαθορισµένων εισφορών στην επικουρική
ασφάλιση υποτίθεται για τη διασφάλιση ικανοποιητικού επιπέδου
διαβίωσης, για τη βιωσιµότητα της κοινωνικής ασφάλισης, για
την ανάπτυξη της οικονοµίας. Πίσω από αυτούς τους ωραίους
ευφηµισµούς κρύβεται µια ζοφερή πραγµατικότητα δυστυχώς.
Ανάπτυξη οικονοµίας σηµαίνει ένα µοντέλο όπου τα χρήµατα των
επικουρικών συντάξεων ρίχνονται στον τζόγο, οπότε µπορεί να
έχουµε ανάπτυξη για ιδιωτικές εταιρείες όπως είναι και οι ασφα-
λιστικές, αλλά αυτό επιτυγχάνεται µε τη θυσία των ασφαλιζόµε-
νων. Υπό αυτήν την πολύ εύσχηµη λέξη «βιωσιµότητα» κρύβεται
η κατάργηση της διαγενεακής αλληλεγγύης. Πρόκειται για µια
βιωσιµότητα του συστήµατος και αυτή εξαιρετικά αµφίβολη εις
βάρος της βιωσιµότητας των εργαζοµένων και ασφαλιζόµενων.

Το κύριο πρόβληµα του νοµοσχεδίου είναι βέβαια ότι οι εισφο-
ρές και οι εν γένει πόροι του ΤΕΚΑ θα τοποθετούνται σε χρηµα-
τοπιστωτικά µέσα και ακίνητα. Το αποτέλεσµα είναι ότι µόνο οι
ιδιωτικές εταιρείες που θα διαχειρίζονται εισφορές είναι οι σί-
γουρα κερδισµένες της νέας ιδιωτικής επικουρικής σύνταξης,
ενώ µεγάλο είναι και το κόστος µετάβασης από το ισχύον στο
νέο σύστηµα.

Στο κεφαλαιοποιητικό αυτό σύστηµα οι συντάξεις µετατρέπον-
ται σε επενδυτικά προϊόντα και στηρίζονται πού; Στο ρίσκο και
στις λοταρίες του Χρηµατιστηρίου. Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη ζήλεψε τη δόξα του συστήµατος των τριών πυλώνων
του Πινοσέτ και υµνεί τώρα το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα και
την ανταποδοτικότητα που αποτελούν τη βάση στη λειτουργία
της ιδιωτικής ασφάλισης.

Σε σχέση τώρα µε την κρατική εγγύηση ορίζεται ότι κατά τοn
χρόνο επέλευσης των καλυπτόµενων κοινωνικοασφαλιστικών κιν-
δύνων το κράτος εγγυάται την καταβολή ελάχιστης ανταποδοτι-

κής µηνιαίας επικουρικής σύνταξης. Ως ελάχιστη ανταποδοτική
µηνιαία επικουρική σύνταξη νοείται το ποσό της µηνιαίας επικου-
ρικής σύνταξης που υπολογίζεται στη βάση της πραγµατικής
αξίας του συνόλου των καταβληθεισών εισφορών. Όµως, οι ει-
σφορές αυτές απεικονίζονται λογιστικά στους ατοµικούς λογα-
ριασµούς των ασφαλισµένων κατά τον χρόνο επέλευσης των
καλυπτόµενων κοινωνικοασφαλιστικών κινδύνων.

Ως προς το κόστος µετάβασης τώρα είναι σηµαντικό να θυµη-
θούµε ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο είχε επιχειρηθεί να εισαχθεί
νωρίτερα προς ψήφιση, όµως η Κυβέρνηση είχε αναγκαστεί να
υποχωρήσει εξαιτίας των ενστάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σχετικά µε το µεγάλο χρηµατοδοτικό κενό που δηµιουργούσε.
Αφού το κράτος θα εγγυάται το ύψος των συντάξεων των πολι-
τών πώς θα καλυφθεί, όµως, όλο αυτό το κενό; 

Αρχικά προκρίθηκε η εισαγωγή του νέου φόρου. Τελικά οι εν-
στάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάµφθηκαν προς το παρόν.
Φαίνεται ότι το πολιτικό σκεπτικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
θέλει και δεν µπορεί να ανοίγει πολλά µέτωπα σ’ αυτήν τη φάση
της πανδηµίας µε αποτέλεσµα να αντιµετωπίζει µε χαλαρά κρι-
τήρια τις δηµοσιονοµικές πρωτοβουλίες που λαµβάνουν οι κυ-
βερνήσεις των κρατών-µελών. 

Ωστόσο το πρόβληµα της κάλυψης του χρηµατοδοτικού κενού
εξακολουθεί να υφίσταται. Πρόκειται για ένα κενό που µπορεί να
φτάνει ακόµη και τα 78 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τελικά, η τεράστια
αυτή δηµοσιονοµική δαπάνη που προκαλείται από τη µετάβαση
στο νέο σύστηµα επικουρικών συντάξεων προβλέπεται να καλυ-
φθεί από κονδύλια του προϋπολογισµού, γιατί ο συµβιβασµός
που επήλθε µε τους πιστωτές διαχέει το κόστος σε όλη τη φο-
ρολογία. 

Αξίζει, επιπλέον, να σηµειώσουµε ότι πηγές της Κοµισιόν είχαν
υπογραµµίσει µεταξύ άλλων πως το εν λόγω νοµοσχέδιο δεν
ήταν µέρος των µεταρρυθµίσεων που καλείται να υλοποιήσει η
Κυβέρνηση στο πλαίσιο του προγράµµατος επιτήρησης. 

Αυτό συµβαίνει γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει καµµία αρ-
µοδιότητα όσον αφορά στα συνταξιοδοτικά συστήµατα των κρα-
τών-µελών. Μόνο αν µια µεταρρύθµιση έχει δηµοσιονοµικό
αντίκτυπο, τότε µπορεί να παρέµβει εκδίδοντας µια προειδοποί-
ηση. 

Τι σηµαίνει αυτό; Είναι µια απόδειξη ότι ο ζήλος της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη σχετίζεται µε την εξυπηρέτηση των ολιγαρχών
φίλων της στον χώρο της ιδιωτικής ασφάλισης και δεν έχει σχέση
µε ντιρεκτίβες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά µάλιστα έχει και
δηµοσιονοµικό κόστος το οποίο θα το πληρώσουµε. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο εφαρµόζει ως
υποδειγµατικός κρατούµενος τα µέτρα των δανειστών που κα-
ταστρέφουν τη χώρα, όπως κάνουν όλες οι µνηµονιακές κυβερ-
νήσεις, αλλά σπεύδει να προσθέσει και άλλα ακόµη, µε δυσβά-
σταχτη δηµοσιονοµική δαπάνη, προκειµένου να επωφεληθούν τα
συµφέροντα των φίλων της των ιδιωτών.

Η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει συνεχώς τον ρόλο της ότι είναι µια
κυβέρνηση-πλασιέ. Στο ασφαλιστικό είναι µια κυβέρνηση-πλασιέ
για τις ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης στις οποίες σπρώχνει τους
εργαζόµενους. Στο οικολογικό ζήτηµα είναι πλασιέ για τις λεγό-
µενες ανάδοχες εταιρείες, τους νονούς των δασών, στις οποίες
εκχωρεί τα δάση της χώρας µας, σε εταιρείες ενδεχοµένως
ακόµη και τύπου «BAYER MONSANTO» που θα φυτεύουν τα πι-
στοποιηµένα δενδρύλλια τους καταστρέφοντας για πάντα τη φυ-
σική βιωσιµότητα των δασών. Στο εκπαιδευτικό είναι πλασιέ των
ιδιωτικών κολεγίων. Στερεί από σαράντα χιλιάδες µαθητές το δι-
καίωµα να σπουδάσουν προκειµένου να πάνε να πληρώσουν τα
ιδιωτικά κολέγια και τους σχολάρχες φίλους της Κυβέρνησης.
Στο προσφυγικό καπηλεύεται ταυτόχρονα και τη συγκίνηση για
τη µοίρα των ανθρώπων του Αφγανιστάν και ιδιαίτερα των γυναι-
κών, αλλά και τη φοβία για τους πρόσφυγες στήνοντας τοίχους
και άµυνες που ευτελίζουν την ανθρώπινη ποιότητα. 

Βεβαίως, δεν υποβαθµίζουµε τις ευθύνες που έχουν όλες οι
µνηµονιακές κυβερνήσεις. Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί συνέ-
χεια σειράς αντεργατικών µνηµονιακών νόµων, καθώς η µετα-
τροπή της κοινωνικής ασφάλισης σε ατοµική υπόθεση στηρίζεται
σε νόµους προηγούµενων µνηµονιακών κυβερνήσεων. Συγκεκρι-
µένα, ο σχετικός νόµος της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έθεσε τα θεµέ-
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λια της διαµόρφωσης ενός νέου τοπίου στην ασφάλιση, όπου η
συµµετοχή του κράτους και των εργοδοτών περιορίζεται δρα-
στικά δηµιουργώντας πεδίο κερδοφορίας λαµπρό για τις ιδιωτι-
κές ασφαλιστικές εταιρείες. Ο νόµος αυτός όχι µόνο
διατηρήθηκε µε το πρόσφατο νοµοθέτηµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά ενισχύθηκε επιπλέον µε νέες διατάξεις στην ίδια κα-
τεύθυνση και µε κάλυψη των όποιων νοµικών κενών. 

Αν και η λογική του παρόντος νοµοσχεδίου είχε αρχίσει από
την µνηµονιακή κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ωστόσο έχουµε τώρα
µια αποφασιστική χειροτέρευση. Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
τη βάση για την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης και
την εισαγωγή του χρηµατιστηριακού τζόγου για τις επικουρικές
συντάξεις. Η δηµιουργία, δηλαδή, του ατοµικού κουµπαρά απο-
τελεί ταφόπλακα για τον συλλογικό κοινωνικό χαρακτήρα της
επικουρικής σύνταξης γιατί τη µετατρέπει πλέον σε µια ατοµική
υπόθεση σηµατοδοτώντας το τέλος της προστασίας του ανθρώ-
που όταν γεράσει. Η σύνταξη παύει να έχει χαρακτήρα προστα-
σίας και µετατρέπεται σε επένδυση και οι δε ασφαλισµένοι σε
επενδυτές. Και αν η επένδυση δεν πάει καλά, οι επενδυτές θα
χαρακτηριστούν άτυχοι τζογαδόροι και δεν θα έχουν στον ήλιο
µοίρα. 

Μόνο ανασφάλεια µπορούν να προκαλέσουν όσα αναφέρονται
στο άρθρο 47 για τη στρατηγική των επενδύσεων. Τα περιου-
σιακά στοιχεία του ΤΕΚΑ θα επενδύονται –λέει- µε γνώµονα το
βέλτιστο συµφέρον των ασφαλισµένων, την ασφάλεια, την ποι-
ότητα, τη ρευστότητα, την κερδοφορία του χαρτοφυλακίου στο
σύνολό του στη βάση της συνετής διαχείρισης και ανάπτυξης
της οικονοµίας. 

Πρόκειται για γενικολογίες που δεν εµπνέουν καµµία εµπιστο-
σύνη. Πώς θα εγγυηθεί αυτό που περιγράφει το άρθρο 47, ότι
θα αποφεύγεται η υπέρµετρη εξάρτηση από συγκεκριµένο στοι-
χείο ή εκδότη ή όµιλο επιχειρήσεων και γενικότερα η υπέρµετρη
συσσώρευση κινδύνων; Πώς θα εξασφαλιστεί ότι τα περιουσιακά
στοιχεία θα επενδύονται σε ρυθµιζόµενες αγορές και ότι το
τµήµα που θα επενδύεται σε στοιχεία µη εισηγµένα προς δια-
πραγµάτευση σε ρυθµιζόµενες αγορές θα παραµείνει σε συνετά
επίπεδα; Πρόκειται για αόριστα ευχολόγια, ενώ µεγάλος κίνδυ-
νος είναι σαφής: Οι επενδύσεις σε παράγωγα χρηµατοπιστωτικά
µέσα. Και είναι άκρως ειρωνική η αναφορά στο άρθρο 47 ότι
αυτά τα παράγωγα χρηµατοπιστωτικά µέσα θα µπορούσαν
δήθεν να συµβάλλουν στη µείωση των επενδυτικών κινδύνων ή
και να διευκολύνουν την αποτελεσµατική επενδυτική διαχείριση,
όταν όλοι ξέρουµε τι σηµαίνουν τα παράγωγα χρηµατοπιστωτικά
µέσα και ποια είναι η συµβολή τους στην κρίση από την οποία
δεν έχουµε βγει. 

Το αποθεµατικό των παροχών του ταµείου θα επενδύεται σε
προϊόντα χαµηλού επενδυτικού κινδύνου, αλλά το ποια θα είναι
αυτά τα προϊόντα µε χαµηλό επενδυτικό κίνδυνο θα προσδιορί-
ζεται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, µε γνώµη της
επενδυτικής επιτροπής και της µονάδας διαχείρισης κινδύνων.
Αυτό δεν εξασφαλίζει µε κανένα τρόπο ότι δεν θα χαθεί ο µόχθος
των εργαζοµένων. 

Και βεβαίως το Υπουργείο Εργασίας µπορεί να ρίχνει στάχτη
στα µάτια µε ποικίλες διαβεβαιώσεις, όµως αυτό που εντέλει θα
ισχύσει είναι: Πρώτον, ότι οι νέοι ασφαλισµένοι δεν θα έχουν τον
έλεγχο της σύνταξής τους µέσω του ατοµικού κουµπαρά, πολύ
απλά γιατί κανείς δεν τους εγγυάται ότι στο τέλος του εργασια-
κού βίου τους θα λάβουν το ποσό της επικουρικής σύνταξης που
αντιστοιχεί στις εισφορές που κατέβαλαν. Αντιθέτως, ο κίνδυνος
απώλειας µέρους ή όλου του ποσού είναι µεγάλος, αφού η επέν-
δυση βασίζεται στον χρηµατιστηριακό τζόγο. 

Δεύτερον, οι µελλοντικοί συνταξιούχοι δεν θα εξασφαλίσουν
υψηλότερες επικουρικές συντάξεις πολύ απλά γιατί αναφερόµα-
στε σε µια χώρα όπου αφ’ ενός ούτε καν εξασφαλίζεται η κύρια
σύνταξη και αφ’ ετέρου οι εισφορές για την επικουρική θα τζο-
γάρονται. 

Τρίτον, ο δηµογραφικός κίνδυνος, που αποτελεί τα εισοδή-
µατα των µελλοντικών συνταξιούχων, δεν θα µειωθεί, πολύ απλά
γιατί οι σηµερινοί εργαζόµενοι και µελλοντικοί συνταξιούχοι λαµ-
βάνουν χαµηλούς µισθούς και ηµεροµίσθια, κινδυνεύουν από µε-
γάλα διαστήµατα ανεργίας, από την ευελιξία στην αγορά

εργασίας, από τα απλήρωτα δεκάωρα που πρόσφατα νοµοθέ-
τησε η Κυβέρνηση και ο κ. Χατζηδάκης και ασφαλώς συντελεί
στην εύλογη δυσπιστία µας το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο κατα-
τέθηκε νύχτα, λίγο πριν από τις θερινές διακοπές και η συζήτηση
και ψήφιση του διακόπηκε από το κλείσιµο της Βουλής. 

Αυτές οι θρασύδειλες τακτικές για να αποφευχθεί η λαϊκή αν-
τίδραση την οποία στο τέλος δεν θα την γλιτώσουν, αποτελούν
οµολογία ενοχής για τον αντιλαϊκό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου.
Ας µην τρέφουµε αυταπάτες, λοιπόν, και κυρίως εµείς ως
ΜέΡΑ25 προτρέπουµε σθεναρά να µην εισαγάγουµε αυτόν τον
τζόγο του χρηµατιστηρίου στις επικουρικές συντάξεις παίζοντας
µε τον µόχθο των εργαζοµένων. Γι’ αυτόν τον λόγο και καταψη-
φίζουµε το νοµοσχέδιο και καλούµε για την απόσυρσή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Κύριοι συνάδελφοι, προβάλλετε αντιρρήσεις συνταγµατικότη-

τας και ζητάτε να αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν,
την παράγραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. 

Έχουν δικαίωµα να µιλήσουν η λέγουσα κ. Ξενογιαννακοπού-
λου, ο αντιλέγων κ. Μπούγας, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι
Υπουργοί καθένας για πέντε λεπτά. 

Παρακαλώ, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. Και
κάνω µια θερµή παράκληση προς όλους, έχουµε εκατόν είκοσι
οµιλητές, να τηρήσουµε τουλάχιστον τον χρόνο για τη συζήτηση
της αντισυνταγµατικότητας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του

ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία καταθέσαµε ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας για το σύνολο του σχεδίου νόµου που εισάγει το
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα στην επικουρική ασφάλιση, δηλαδή
από το άρθρο 1 έως 73, γιατί θεωρούµε ότι είναι αντίθετα σ’
αυτές τις διατάξεις µε το άρθρο 22 παράγραφος 5 του Συντάγ-
µατος µε το οποίο ορίζεται ότι «το κράτος µεριµνά για την κοι-
νωνική ασφάλιση των εργαζοµένων, όπως ο νόµος ορίζει». 

Η συνταγµατική κατοχύρωση του δικαιώµατος για την κοινω-
νική ασφάλιση συνδέεται µε τη ρητή καθιέρωση της αρχής του
κοινωνικού κράτους στο άρθρο 25 παράγραφος 1 του Συντάγ-
µατος που αναλαµβάνει την υποχρέωση προς κάλυψη των θεµε-
λιωδών κοινωνικών αναγκών. Το δικαίωµα κάθε εργαζόµενου για
κοινωνική ασφάλιση περιέχει αξίωση από την κρατική εξουσία
αποχής από κάθε επιθετική ενέργεια που προσβάλλει την κατο-
χυρωµένη συνταγµατικά έννοια της κοινωνικής ασφάλισης ως
προς αυτές τις βασικές αρχές. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι και κυρίες της Συµπολίτευσης, µε αυτό
το νοµοσχέδιο έρχεστε να θίξετε τον πυρήνα της κοινωνικής
ασφάλισης, που ακριβώς θέτει ότι δεν µπορεί το κοµµάτι που
είναι υποχρεωτικό, δηλαδή η κύρια και επικουρική ασφάλιση, να
τίθεται κάτω από το ρίσκο και την αβεβαιότητα.

Εσείς, ακριβώς επειδή γνωρίζετε αυτό το συνταγµατικό πρό-
βληµα, επιχειρείτε να το ξεπεράσετε υποτίθεται µέσα από την
ίδρυση αυτού του ιδιότυπου ταµείου, του Ταµείου Επικουρικής
Ασφάλισης, του ΤΕΚΑ, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχει µια
βαθιά αντισυνταγµατικότητα σ’ αυτό το σχέδιο νόµου. Και έτσι
ιδρύετε ένα ταµείο που στην πραγµατικότητα ακόµα και η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρει ότι δεν
είναι βέβαιο καν αν θα είναι ένας φορέας που εντάσσεται στους
φορείς της γενικής κυβέρνησης. Με αυτόν τον τρόπο νοµίζετε
ότι µπορείτε να ξεπεράσετε τα σοβαρά προβλήµατα της αντισυν-
ταγµατικότητας που τίθενται. 

Θα είµαι σύντοµη, γιατί δεν έχω πάνω από πέντε λεπτά, ούτως
η άλλως η ένσταση που έχουµε υποβάλλει είναι ιδιαίτερα ανα-
λυτική. Υπάρχουν µια σειρά από αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας που κάνουν αυθεντική ερµηνεία του άρθρου 22 πα-
ράγραφος 5 του Συντάγµατος, που αποδεικνύει την αντισυνταγ-
µατικότητα των διατάξεών σας. Θα αναφέρω χαρακτηριστικά,
γιατί είναι πολλές οι αποφάσεις, την υπ’ αριθµόν 2287 του 2015
και την 1889 του 2019 αποφάσεις της ολοµέλειας του Συµβου-
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λίου της Επικρατείας. Για να τις κωδικοποιήσω µε σαφήνεια,
αυτές οι αποφάσεις λένε τέσσερα πράγµατα: 

Πρώτον, ότι το δηµόσιο σύστηµα της κοινωνικής ασφάλισης,
σύµφωνα µε το Σύνταγµα, είναι δηµόσιο και υποχρεωτικό. Δεύτε-
ρον, παρέχεται αποκλειστικά και µόνο από το κράτος ή νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Εδώ είναι και αυτή η «θεσµική τρίπλα»
που επιχειρείτε µε την ίδρυση του ΤΕΚΑ. Τρίτον, είναι ξένη προς
επιχειρηµατικούς κινδύνους που συνδέονται µε την άσκηση της
ασφαλιστικής λειτουργίας από ιδιωτικούς φορείς. Εδώ κατ’ εξοχήν
αφορά στις εισφορές των νέων ασφαλισµένων που υποχρεωτικά
τις εντάσσετε σε αυτό το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, τις θέτετε
στον κίνδυνο του ρίσκου της κερδοσκοπίας και φυσικά στη δια-
χείριση από ιδιωτικούς φορείς. Και τέταρτον, έχει τελικό και µο-
ναδικό εγγυητή το κράτος, το οποίο υποχρεούται να συµµετέχει
στη χρηµατοδότησή της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου επιτρέψετε στα δύο λεπτά που έχω να διαβάσω χαρα-
κτηριστικά αποσπάσµατα απ’ αυτές τις αποφάσεις, που νοµίζω ότι
είναι σαφείς. Η απόφαση 2287 του 2015 του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας λέει µε σαφήνεια: «Η κρατική µέριµνα για την υποχρεω-
τική κοινωνική ασφάλιση, κύρια και επικουρική, δεν εξαντλείται
στην ίδρυση από το κράτος των οικείων δηµόσιων φορέων, στον
ορισµό των διοικούντων απ’ αυτούς οργάνων, στην άσκηση επο-
πτείας της δραστηριότητάς τους και της διαχείρισης της περιου-
σίας τους και θέσπιση των σχετικών κανόνων, αλλά περιλαµβάνει
και τη µέριµνα για την προστασία του ασφαλιστικού τους κεφα-
λαίου, δηλαδή για τη βιωσιµότητά τους χάρη και των επόµενων
γενεών, µέριµνα η οποία εκδηλώνεται µεταξύ άλλων µε τη θέσπιση
ρυθµίσεων για την προστασία και την αξιοποίηση της περιουσίας
τους…» -της περιουσίας τους, όχι των υποχρεωτικών εισφορών,
όπως εισάγετε εσείς- «…µε συγκεκριµένους όρους δηµοσίου συµ-
φέροντος». Και συνεχίζει µε µια σειρά άλλες σχετικές αναλύσεις
και η άλλη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι το Σύνταγµα λέει

ότι το κράτος οφείλει να προστατεύει τη δηµόσια και κοινωνική
ασφάλιση. Ο κοινός νοµοθέτης δεν µπορεί να ξεπεράσει τις δια-
τάξεις του Συντάγµατος. Οφείλει µε όρους δηµοσίου συµφέρον-
τος να εξασφαλίζει το κεφάλαιο και τα αποθεµατικά των ταµείων
και σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να επιβάλλει µε αυτόν τον
έµµεσο τρόπο, που επιχειρείτε για να ξεπεράσετε το Σύνταγµα,
την κερδοσκοπία και την εκµετάλλευση µε υποχρεωτικό τρόπο
των εισφορών από ιδιωτικούς φορείς και ιδιωτικούς διαχειριστές.
Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς ψηφίζουµε την ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, όπως σας ξαναείπα, έχουµε εκατόν είκοσι οµιλητές. Γι’
αυτό παρακαλώ να δείχνουµε σεβασµό προς τους υπόλοιπους
οµιλητές. 

Τον λόγο έχει ο αντιλέγων, ο κ. Μπούγας. Σας παρακαλώ να µι-
λήσετε κι εσείς εντός πέντε λεπτών. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Μπούγα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω κατευθείαν για την έν-

σταση αντισυνταγµατικότητας. Η ένσταση αυτή, λοιπόν, είναι προ-
δήλως αβάσιµη. Τα επιχειρήµατα τα οποία συγκροτούν την
ιστορική βάση της ένστασης δεν υποστηρίζονται από επιστήµονες
του συνταγµατικού δικαίου. Έχουν κριθεί και έχουν απορριφθεί
από τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και αντι-
κρούονται από πρόσφατη ad hoc γνωµοδότηση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου. 

Η κοινωνική ασφάλιση είναι κατά το Σύνταγµά µας υποχρεωτική
και έχει χαρακτήρα δηµόσιο, δηλαδή παρέχεται από το κράτος ή
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Η παγιωµένη, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, νοµολογία των ανωτάτων δικαστηρίων ήδη από
το 1975 έχει αποσαφηνίσει ακριβώς την υποχρέωση του κοινού
νοµοθέτη να µην θίξει τον σκληρό πυρήνα του δικαιώµατος, τη

βιωσιµότητα δηλαδή του όλου συστήµατος, αλλά και την εξασφά-
λιση της αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

Τι προκύπτει από τη µελέτη των διατάξεων του σχεδίου νόµου
που συζητούµε σήµερα; Το πλέγµα κοινωνικής ασφάλισης που ει-
σάγεται προϋποθέτει έναν φορέα κοινωνικής ασφάλισης ως κρα-
τική οντότητα, δηλαδή νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου υπό
αυστηρή µάλιστα κρατική εποπτεία από την Εθνική Αναλογιστική
Αρχή, την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και το Υπουργείο Εργασίας. 

Το µεγάλο πλεονέκτηµα, όµως, του συζητούµενου σχεδίου
νόµου είναι η πρόβλεψη για αξιοποίηση του κεφαλαιοποιητικού
συστήµατος. Υπό τις κρατούσες σήµερα συνθήκες η θέσπιση του
κεφαλαιοποιητικού συστήµατος στις επικουρικές συντάξεις θα
συµβάλει σηµαντικά στη λεγόµενη διαγενεακή δικαιοσύνη και εµ-
πιστοσύνη των συνταξιούχων. Μόνο έτσι θα απαλειφθεί η εγγενής
αδικία που προκύπτει λόγω της αναπόφευκτης γήρανσης του πλη-
θυσµού. Οι νεότερες δηλαδή οµάδες ασφαλισµένων θα είναι
οπωσδήποτε αριθµητικά µικρότερες από τις προγενέστερες. Δε-
δοµένου ότι η επικουρική σύνταξη στηρίζεται στην ισότητα εισφο-
ρών και παροχών, κάθε νέα οµάδα συνταξιούχων στο εξής θα
παίρνει λιγότερα από την προηγούµενη οµάδα και οπωσδήποτε
λιγότερα από τις εισφορές που κατέβαλε. 

Αυτό η Αντιπολίτευση φαίνεται νοµοτελειακά να το αποδέχεται.
Εµείς δεν το αποδεχόµαστε. Με το συζητούµενο σχέδιο νόµου
διασφαλίζεται ότι το πραγµατικό συνολικό ποσό της σύνταξης του
ασφαλισµένου δεν θα είναι µικρότερο από τις συνολικές εισφορές
του, αλλά κατά βάση θα είναι αρκετά µεγαλύτερο. 

Απ’ αυτή την πρόνοια του σχεδίου νόµου καταλύεται πλήρως
και το βασικό επιχείρηµα της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας.
Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες που σήµερα αντιµετωπίζουν παρόµοια
προβλήµατα και µάλιστα σε µικρότερο βαθµό σε σύγκριση µε την
Ελλάδα προβλέπουν τον συνδυασµό του διανεµητικού και του κε-
φαλαιοποιητικού συστήµατος προκειµένου να αξιοποιήσουν τον
συνδυασµό των πλεονεκτηµάτων του ενός µοντέλου και του
άλλου. 

Ο συντακτικός νοµοθέτης έθεσε τις κυρίαρχες υποχρεώσεις
της πολιτείας και παραχώρησε στον κοινό νοµοθέτη την επιλογή
των µέσων µε την εκπόνηση ειδικών αναλογιστικών και οικονοµι-
κών µελετών, έτσι ώστε να επιτυγχάνεται πράγµατι κάθε φορά
πρωταρχικά ο δηµόσιος σκοπός, δηλαδή η συνολική βιωσιµότητα
του συστήµατος και η αξιοπρεπής διαβίωση. Έτσι είναι δυνατό να
εφαρµοστεί ένα αµιγώς διανεµητικό, ένα αµιγώς κεφαλαιοποι-
ητικό ή, όπως συµβαίνει σε πολλά κράτη, ένα µικτό σύστηµα. 

Περαιτέρω, βεβαίως, δεν υπάρχει πιλοτική εφαρµογή. Κεφαλαι-
οποιητικό σύστηµα ισχύει ήδη από το 2013 στην υποχρεωτική επι-
κουρική κοινωνική ασφάλιση. Ιδρύθηκαν και λειτουργούν, όπως
γνωρίζετε, ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου τέσσερα ταµεία
υποχρεωτικής επαγγελµατικής ασφάλισης. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας, για να έρθω και στα επιχειρή-
µατα του ΣΥΡΙΖΑ, επιβεβαίωσε τη συµφωνία µε το Σύνταγµα τόσο
µε την απόφαση 960 του 2017 όσο και µε την πρόσφατη απόφαση
2482 του 2020, που φαίνεται ότι επικυρώνει συνολικά την πολιτική
επιλογή της κεφαλαιοποίησης της επικουρικής ασφάλισης. 

Πρέπει να πω σε ό,τι αφορά στην απόφαση που επικαλείται
στην ένσταση ο ΣΥΡΙΖΑ ότι η απόφαση 1889 του 2019 της ολο-
µέλειας δεν διαφοροποιείται, κυρία συνάδελφε, ως προς τα κρι-
τήρια, αλλά ως προς την διατύπωση. Γι’ αυτόν τον λόγο η
µεταγενέστερη απόφαση του 2020, την οποία σας προανέφερα,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την απόφαση της ολοµέλειας του
2019, επικυρώνει –επαναλαµβάνω- συνολικά την πολιτική της κε-
φαλαιοποίησης της επικουρικής ασφάλισης. Για τα Πρακτικά
προσκοµίζω το σύνολο των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας που δέχονται όλες τη συνταγµατικότητα των σχετικών
ρυθµίσεων. Δεν τις αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, χάριν συντοµίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μπούγας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνοντας, πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι µέχρι σή-
µερα η εµπειρία από τη λειτουργία των τεσσάρων ταµείων που
προανέφερα είναι ιδιαίτερα θετική και λαµβάνει υπ’ όψιν τους
δηµογραφικούς, οικονοµικούς και λοιπούς δείκτες για την επάρ-
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κεια των παροχών ως προς την βιωσιµότητα του συστήµατος. 
Επίσης, για την πλήρωση των προϋποθέσεων που αναφέρον-

ται στη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας παραπέµπω
στις διατάξεις των άρθρων 59 και 60 του σχεδίου νόµου µε την
διπλή κρατική εγγύηση για παλαιούς και νέους ασφαλισµένους. 

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ στην ad hoc γνωµοδότηση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Λέγοντας, όµως, δυο λόγια γι’ αυτήν πρέ-
πει να σας πω ότι έχοντας υπ’ όψιν τα πορίσµατα της νοµολο-
γίας, το Ελεγκτικό Συνέδριο δέχεται ότι το προτεινόµενο
σύστηµα είναι απολύτως σύµφωνο µε το Σύνταγµα εφόσον πλη-
ρούνται οι προϋποθέσεις, που πληρούνται µε το συζητούµενο
σχέδιο νόµου. 

Για τους λόγους αυτούς καλώ όλους να καταψηφίσετε την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας των διατάξεων του νοµοσχεδίου
και να στηρίξετε οµόθυµα τη σπουδαία µεταρρύθµιση που επι-
τέλους τολµούµε προς όφελος του κοινωνικού συνόλου, όχι
µόνο για το σήµερα, αλλά και το αύριο της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ένσταση που
εξετάζεται βάζει στο επίκεντρο της συζήτησης όχι µόνο ορισµένα
πράγµατι προβληµατικά άρθρα του σχεδίου νόµου, για τα οποία
κι εµείς έχουµε εκφράσει την έντονη διαφωνία µας, αλλά και την
ίδια την ουσία της κεφαλαιοποιητικής ασφάλισης. Έχουµε κι
εµείς από την πλευρά µας διατυπώσει ισχυρές ενστάσεις και δια-
φωνίες επί της αρχής, αλλά και επί των άρθρων του νοµοσχε-
δίου, όπως επίσης έχουµε αναλύσει στις συνεδριάσεις της
επιτροπής και φυσικά θα κάνουµε και στην διήµερη διαδικασία
της Ολοµέλειας. 

Η αντίθεση µας στο σχέδιο νόµου είναι βαθιά πολιτική και ιδε-
ολογική, αλλά και χειροπιαστή, µε τεκµηριωµένα επιχειρήµατα
τα οποία αναλύσαµε, αναλύουµε και θα αναλύσουµε. Αναλύσαµε
ήδη τις ελλείψεις και τις αστοχίες στην αρχιτεκτονική αυτού του
συστήµατος, στη χρηµατοδότησή του, στα κίνητρα για τους
ασφαλισµένους και για την αξιοποίησή του και ειδικά µε δεδο-
µένες τις εξελίξεις στην Ευρώπη και την αποτυχία ανάλογων εγ-
χειρηµάτων λόγω µειωµένων αποδόσεων. Αποδεικνύεται,
δηλαδή, ότι το εσφαλµένο της παρέµβασης της Κυβέρνησης στο
κοινωνικοασφαλιστικό σύστηµα είναι ξεκάθαρο. 

Έχουµε πει και επιµένουµε κατ’ επανάληψη και το λέµε και σή-
µερα ως Κοινοβουλευτική Οµάδα ότι θα επικαλούµαστε το Σύν-
ταγµα µε φειδώ και µε υπευθυνότητα και αυτό συνεχίζουµε να
κάνουµε. Γιατί είναι ένα άλλο ζήτηµα η πολιτική κριτική και αντι-
παράθεση και άλλο η συνταγµατική επιχειρηµατολογία που πρέ-
πει βέβαια πάντα να είναι στέρεα και ακλόνητη. Σε κάθε
περίπτωση, θα εµπιστευθούµε την κρίση των ελληνικών δικαστη-
ρίων στον διάχυτο έλεγχο της νοµιµότητας ο οποίος γίνεται σύµ-
φωνα και βέβαια µε το πνεύµα της διάκρισης των εξουσιών. 

Εµείς θα προχωρήσουµε σε αποδόµηση αυτού του νοµοσχε-
δίου µε συγκεκριµένα πολιτικά επιχειρήµατα κατά τη διάρκεια
της συζήτησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Παφίλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα επαναλάβω για χιλιοστή φόρα το τι συµβαίνει µε την αντι-

συνταγµατικότητα. Έχει καταντήσει µία ειρωνεία. Όποιος έχει
εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές κρίνει την συνταγµατικότητα και
τα σκυλιά δεµένα. Εποµένως, πολλές φορές έχει νόηµα µόνο πο-
λιτικό. 

Δεύτερον για το Σύνταγµα. Τι λέει το άρθρο 22; Λέει ότι: «Το
κράτος µεριµνά για την κοινωνική ασφάλιση των εργαζοµένων».
Πολύ ωραία. Τι λέει στη συνέχεια; Λέει: «…όπως νόµος ορίζει».
Δηλαδή, όπως κάθε φορά κάθε κυβέρνηση θεωρεί αυτό το κοι-
νωνικό δικαίωµα. Εδώ είναι η κοροϊδία. Γιατί είναι κοροϊδία; Να
πω ότι εµείς υποστηρίζουµε ότι είναι αντισυνταγµατικό. Όταν ξε-
κίνησε η συζήτηση επί ΣΥΡΙΖΑ για την αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος στο άρθρο 22 ο ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε: «Κοινωνική ασφάλιση
ως κοινωνικό δικαίωµα, ενιαίο σύστηµα καθολικής κάλυψης στα

πλαίσια δηµόσιου αναδιανεµητικού συστήµατος, βάσει των
αρχών της αλληλεγγύης και της ανταποδοτικότητας». 

Τι είπαµε εµείς; Είχε πει ο κ. Γκιόκας: «Το ΚΚΕ δεν µπορεί να
συµφωνήσει. Στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ…» -και το υποστηρί-
ζουµε και τώρα- «…εισάγεται ο όρος της ανταποδοτικότητας, η
οποία αποτέλεσε τον πολιορκητικό κριό για όλους τους αντια-
σφαλιστικούς νόµους και για τη διάλυση του όποιου κοινωνικού
χαρακτήρα της ασφάλισης. Το ΚΚΕ υποστηρίζει τη διασφάλιση
του δηµόσιου αποκλειστικά χαρακτήρα της κοινωνικής ασφάλι-
σης». Γιατί δεν το ψηφίσατε; Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ συµφώνησε ούτε η
Νέα Δηµοκρατία ούτε το Κίνηµα Αλλαγής. Αυτό δεν έχουµε; Επο-
µένως µην κοροϊδευόµαστε ότι υποστηρίζουµε τον δηµόσιο χα-
ρακτήρα της κοινωνικής ασφάλισης από τη στιγµή που τον έχετε
πριονίσει όλα αυτά τα χρόνια. Αυτά τα θα πούµε αργότερα βέ-
βαια. 

Η δεύτερη υποκρισία. Λέτε ότι εγγυάται το κράτος. Τι εγγυάται
αλήθεια; Μας δουλεύετε; Από το 1990 και µετά όλες οι κυβερ-
νήσεις πετσόκοψαν όλες τις συντάξεις, καταλήστεψαν όλα τα
ασφαλιστικά ταµεία. Αυτά τα δισεκατοµµύρια -τα πάρα πολλά,
για να µην πω από τη δεκαετία του 1950- τίνος ήταν; Δεν ήταν ο
κόπος και ο ιδρώτας των εργαζοµένων, ένα µέρος του κράτους
και ένα µέρος των εργοδοτών; Που κι αυτό είναι κοµµάτι της υπε-
ραξίας που παράγουν οι εργαζόµενοι. Τα καταληστέψατε ή όχι;
Τι εγγυάστε δηλαδή;  Μας κοροϊδεύετε; Έρχεται και η πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ που είναι τοµή µεγάλη, ο διαχωρισµός της εθνικής
και της ανταποδοτικής σύνταξης. 

Κι έρχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και µας λέει εδώ τώρα
διάφορες ιστορίες. Τι κάνετε; Την κάνετε υποχρεωτική για όλους
από εδώ και πέρα και από τα τριάντα πέντε -εντάξει αυτά είναι
γνωστά- και µαζεύετε τα λεφτά των εργαζόµενων και τα τζογά-
ρετε στο χρηµατιστήριο. Χρηµατοδοτείτε το κεφάλαιο για να
βγάλει κέρδη χωρίς να εγγυάστε τίποτε στην πραγµατικότητα.
Αφήστε αυτά τώρα. Γιατί βάζετε ρίσκο µικρό, µεσαίο και µεγάλο
αφού δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος; Καλά, πού ζούµε σε άλλον
πλανήτη ή νοµίζετε ότι ο καπιταλισµός δεν θα έχει κρίσεις και-
νούργιες και χειρότερες; Και µιλάτε κιόλας για το 2050 και το
2016 ότι διασφαλίζετε κ.λπ..

Εµείς, λοιπόν, υποστηρίζουµε από αυτή τη σκοπιά την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας και από άποψη ουσίας ότι πρόκειται για
άλλη µία ληστεία του εργατικού µόχθου η οποία παραδίνεται στο
µεγάλο κεφάλαιο που δρα σ’ αυτόν τον τοµέα, αλλά και αλλού
και όπου ο εργαζόµενος υπάρχει και πιθανότατα να τα χάσει και
όλα. Στην καλύτερη περίπτωση, αν δεν αλλάξει–γιατί οι νόµοι αλ-
λάζουν ο ένας µετά τον άλλον- µπορεί να πάρει πίσω ορισµένα
χρήµατα τα οποία έχει βάλει, ενώ οι διαφορές εταιρείες που θα
τζογάρουν θα έχουν κερδίσει τα µαλλιά της κεφαλής τους -γιατί
αυτοί δεν τζογάρουν διαφορετικά- και θα είναι µόνιµα χαµένος
ο εργαζόµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Παφίλη για τον χρόνο. Είναι σηµαντικό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας, το διανεµητικό σύστηµα έχει γενικότερα τη λογική

του συνταγµατικά κατοχυρωµένου αναδιανεµητικού εργαλείου
του πλούτου, κάτι που όπως φαίνεται ενοχλεί τους νεοφιλελεύ-
θερους, που µε τα αντισυνταγµατικά µνηµόνια έχουν επικρατή-
σει, ανεξάρτητα των εκάστοτε κυβερνήσεων. Στο πλαίσιο αυτό,
το να καταθέτει ένσταση αντισυνταγµατικότητας ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν
υπέγραψε το τρίτο, αντισυνταγµατικό φυσικά, µνηµόνιο µε το
οποίο, στην ουσία, κατοχυρώθηκαν τα δύο προηγούµενα, αυτή
τη φορά, τότε, και από τα τρία κόµµατα της τρόικα εσωτερικού,
είναι το λιγότερο οξύµωρο.

Το Σύνταγµά µας, τώρα, στο άρθρο 22 –το άρθρο 25 υποθέ-
τουµε πως το επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ επικουρικά- αναφέρει, κατά
λέξη, τα εξής: «Το κράτος µεριµνά για την κοινωνική ασφάλιση
των εργαζοµένων, όπως ο νόµος ορίζει». Δυστυχώς, το Σύνταγµά
µας είναι ένα σύνταγµα εύπλαστο, που το κακοµεταχειρίζεται η
κάθε κυβέρνηση, που παίζει δηλαδή τη µουσική της εκάστοτε κυ-
βέρνησης. Στα εκατόν είκοσι άρθρα του εξουσιοδοτεί πάνω από
διακόσιες φορές τον κοινό νοµοθέτη να ρυθµίσει τις συνταγµα-
τικές έννοιες. 
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Μία τέτοια διάταξη είναι και το άρθρο 22, παράγραφος 5, το
οποίο ενώ ορίζει ότι το κράτος φροντίζει για την κοινωνική ασφά-
λιση, αµέσως µετά δίνει πλήρη εξουσιοδότηση στον κοινό νοµο-
θέτη να ρυθµίσει τα σχετικά θέµατα. 

Αντίθετα, το Σύνταγµα θα έπρεπε να είναι πιο λιτό και αυ-
στηρό, περιέχοντας γενικές αρχές, ενώ, ταυτόχρονα, θα έπρεπε
να υπάρχει ένα συνταγµατικό δικαστήριο για να ελέγχει τυχόν
παραβιάσεις του Συντάγµατος ακυρώνοντας τον ίδιο τον νόµο
καθολικά. Είναι αδιανόητο να ανήκει η Ελλάδα σε εκείνες τις ελά-
χιστες χώρες που δεν έχουν συνταγµατικό δικαστήριο, όταν
ακόµη και τα Σκόπια ή η Τουρκία έχουν. 

Η αιτία είναι, προφανώς, ότι το ελληνικό πολιτικό σύστηµα δεν
θέλησε να υπάρξει ένα τέτοιο Σύνταγµα. Θέσπισε ένα συνταγ-
µατικό κείµενο, το οποίο, στην ουσία, αντί να προστατεύει τα κοι-
νωνικά συµφέροντα απέναντι στην εξουσία, επιτρέπει στην
εκάστοτε εκτελεστική εξουσία να επιβάλλεται στην κοινωνία. 

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ επικαλείται κάποιες αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Το Συµβούλιο της Επικρατείας,
όµως, δεν είναι συνταγµατικό δικαστήριο, είναι το Ανώτατο Διοι-
κητικό Δικαστήριο, ενώ η ισχύς της κρίσης του περιορίζεται στη
συγκεκριµένη περίπτωση που έχει αυτή ενώπιόν του. 

Εκτός αυτού, το Σ.τ.Ε. είναι εκείνο που θεώρησε συνταγµατικά
τα µνηµόνια, συνταγµατικές τις Πρέσπες, συνταγµατική την το-
ποθέτηση ανεµογεννητριών στα δάση κ.ο.κ..

Τέλος, το Σ.τ.Ε. θα είναι εκείνο που θα υπακούσει και πάλι στον
νόµο που θα ψηφίσει τώρα η Νέα Δηµοκρατία µόνη της, φυσικά,
µε το πλεονέκτηµα των πενήντα εδρών δωρεάν που της παρα-
χωρεί το εκλογικό σύστηµα. 

Με βάση, λοιπόν, τα ανωτέρω θεωρούµε ότι η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ είναι υποκριτική, οπότε δεν τη στηρίζουµε.

Κλείνοντας, ο ΣΥΡΙΖΑ υπέγραψε το τρίτο µνηµόνιο, ο ΣΥΡΙΖΑ
υπέγραψε τις Πρέσπες και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εκείνος που ενώ έφερε
πρόταση αναθεώρησης του Συντάγµατος, εντούτοις δεν θέλησε
να διορθώσει τα ανωτέρω κακώς κείµενα του Συντάγµατος.

Για να µην υπάρξει, όµως, κάποια παρεξήγηση, η Ελληνική
Λύση καταψηφίζει το νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση, το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Δεν µπορεί, όµως, να µην στηλιτεύσει τα
κακώς κείµενα στο Σύνταγµα, ούτε την υποκριτική στάση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταψηφίζοντας την ένστασή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης εκ µέρους του ΜέΡΑ25.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι, βέβαια, γεγο-
νός ότι για το ελληνικό κράτος, για το κράτος µας, τα τελευταία
έντεκα «ωραιότατα» -σε πολλά εισαγωγικά- χρόνια είναι χρόνια
µνηµονιακά, χρόνια -να θυµίσω- τα οποία περάσαµε εξαιτίας του
Κινήµατος Αλλαγής, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, τα
οποία κόµµατα είχαν τις κυβερνήσεις που έφεραν αυτά τα µνη-
µόνια. Υπηρετήσατε, λοιπόν, και υπηρετείτε ως εντολοδόχοι της
τρόικας όλα αυτά τα χρόνια, τα έντεκα. 

Σε τέτοιες συνθήκες, όπως όλοι γνωρίζουν, τι κάνει το κράτος;
Το κράτος, κύριε Πρόεδρε, αποσύρεται από τη δουλειά του -
όπου η δουλειά του είναι να είναι πάροχος υπηρεσιών και αγα-
θών προς τους πολίτες του, γιατί έτσι ορίζει το Σύνταγµά µας σε
πλειάδα άρθρων του- και µετατρέπεται, τελικά -όπως έχει γίνει
στην περίπτωσή µας, περίτρανα έχει µετατραπεί- απλώς και µόνο
σε µία ρυθµιστική αρχή. Αυτό εννοούµε όταν λέµε ότι η χώρα
βρίσκεται υπό κατοχή εδώ και έντεκα χρόνια. Ρυθµιστική αρχή
είναι το κράτος µας. Νοµοθετήσατε και κυβερνήσατε και οι τρεις
ακριβώς µέσα σε αυτό το πλαίσιο, ακριβώς µε αυτόν τον στόχο. 

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, ενώ
καταπιάνεται µε τη συνταγµατική επιταγή του άρθρου 22 παρά-
γραφος 5 περί της υποχρέωσης του κράτους µας να µεριµνά για
την κοινωνική ασφάλιση των εργαζοµένων, δεν γίνεται να ειδωθεί
αποκοµµένη, βεβαίως, από τον πολιτικό φορέα ο οποίος την κα-
ταθέτει.

Και αυτό γιατί, κύριε Πρόεδρε; Γιατί ποιο είναι το ουσιαστικό
επίδικο της κοινωνικής ασφάλισης; Είναι µία εύρωστη και υγιής
αγορά εργασίας, η οποία θα µπορεί να χρηµατοδοτεί το διανε-
µητικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, την όποια αγορά εργα-

σίας, όµως, όλοι εσείς, οι µνηµονιακοί, τσαλακώσατε υπέρ των
ολιγαρχών χωρίς σύνορα και των επιταγών τους για δήθεν αντα-
γωνιστικότητα. Τι φέρατε; Απορρύθµιση και δραµατική µείωση
των πραγµατικών µισθών -αυτά φέρατε όλοι σας, και οι τρεις-
µονίµως υψηλά ποσοστά ανεργίας, χαµηλότερες πραγµατικές
απολαβές και άρα διαρκώς λιγότερες εισφορές. Δηλαδή, τελικά
φέρατε και ένα χρηµατοδοτικό καπιταλιστικό κενό αν και είστε
καπιταλιστές, τουλάχιστον και οι δύο.

Εµείς στο ΜέΡΑ25 έχουµε καταθέσει, κύριε Πρόεδρε, πρό-
ταση νόµου για µεταβίβαση της δηµόσιας περιουσίας στα ασφα-
λιστικά ταµεία και επιβολή, επιτέλους, ειδικού φόρου στις
τράπεζες, που θα κατευθύνεται, επίσης, στα ασφαλιστικά µας
ταµεία, ως ρεαλιστικούς και βιώσιµους τρόπους εξεύρεσης επι-
πλέον πόρων υπέρ του δηµόσιου ασφαλιστικού µας συστήµατος.
Δυστυχώς, αγνοήσατε επιδεικτικά όλοι σας αυτή την πρόταση,
αλλά, βεβαίως, έχετε τους λόγους σας! 

Ποιοι είναι οι λόγοι αυτοί, κύριε Πρόεδρε; Πρώτος λόγος: Το
ΤΑΙΠΕΔ και το Υπερταµείο σας, τα οποία εκποιούν τη δηµόσια
περιουσία και είναι τέκνα του µνηµονιακού τόξου σας. Δεύτερος
λόγος; Η σωτηρία των τραπεζών και η υπηρεσία προς τους τρα-
πεζίτες τους, που είναι η προτεραιότητα, βεβαίως, ολόκληρου
του µνηµονιακού σας τόξου.

Αν και θεωρούµε, κύριε Πρόεδρε, κοντολογίς -και κλείνω µε
αυτό- προδήλως αντισυνταγµατικό οποιοδήποτε -σχεδόν ανελ-
λιπώς οποιοδήποτε- νοµοσχέδιο φέρνει µια µνηµονιακή κυβέρ-
νηση, γιατί στην πραγµατικότητα διαχείριση κάνει και κοιτάει να
δώσει τα χρήµατα και τις αξίες µας στους ξένους -αυτό κάνετε
παντού, αυτό κάνετε µε τα κόκκινα δάνεια και παντού- αν και θε-
ωρούµε προδήλως αντισυνταγµατικό, ουσιαστικά όλο το έργο
κάθε µνηµονιακής κυβέρνησης, κρίνουµε εµφανώς προσχηµα-
τική την ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ καθώς είναι
πλέον πολύ αργά για δάκρυα και οι φωνές περί καλύτερης δια-
χείρισης της µνηµονιακής µας µιζέριας λυπούµεθα πολύ αλλά
δεν πείθουν πια κανέναν. 

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό. Σε αυτή τη διαδικασία δεν µπορείτε να µιλήσετε, κύριε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει στη διαδικασία…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Λάθος κάνετε, κύριε

Πρόεδρε. Κάθε φορά αυτό γίνεται.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σύµφωνα µε τον Κανο-

νισµό µπορεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα

λεπτό.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό

µόνο. Η διαδικασία νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη. Πρέπει να ολοκλη-
ρώσουµε, για να προχωρήσουµε.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάν-

τοτε προβλέπεται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να µιλούν.
Δεν είναι θέµα να κάνουµε κάτι διαφορετικό. Φαντάζοµαι εκ πα-
ραδροµής το είπατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως το Σύνταγµα παραπέµ-
πει όπως ορίζει ο νόµος, αλλά προηγουµένως έχει συγκεκριµέ-
νες διατάξεις οι οποίες θέτουν ένα συγκεκριµένο συνταγµατικό
πλαίσιο. Και οι νόµοι οφείλουν να το σέβονται. 

Στην προκειµένη περίπτωση, απέναντι στη συνταγµατική επι-
ταγή ότι η επικουρική και κοινωνική ασφάλιση πρέπει να είναι δη-
µόσια, υποχρεωτική, να παρέχεται από το κράτος ή από νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, έχουµε µία, µε τρικ, παραβίαση
αυτών των συνταγµατικών κατευθύνσεων, διότι δεν συνιστά τί-
ποτα άλλο παρά µία προσπάθεια να συγκαλυφθεί µια έµµεση
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ιδιωτικοποίηση, η  σύσταση του ταµείου που προβλέπεται, του
ΤΕΚΑ, όταν αυτό τελικά υιοθετήσει στη λειτουργία του τους
όρους της ιδιωτικής ασφαλιστικής αγοράς. Διότι περί αυτού πρό-
κειται. Και όταν, µάλιστα, σαφώς ορίζεται µέσα στο Σύνταγµα,
προβλέπεται, ότι η επικουρική ασφάλιση, η κοινωνική ασφάλιση
πρέπει να διαχωρίζεται από την ιδιωτική ασφάλιση, η οποία δεν
µπορεί να είναι υποχρεωτική αλλά προαιρετική -αν του περισ-
σεύουν κάποιου µπορεί να πηγαίνει σε µια ασφαλιστική εταιρεία
και να ασφαλίζεται- εσείς έρχεστε να κάνετε το εντελώς διαφο-
ρετικό. 

Και εδώ είναι η τοµή, την οποία, κύριοι της Αντιπολίτευσης,
του ΜέΡΑ25 και του ΚΚΕ, πρέπει να τη συνειδητοποιείτε και να
µην έχετε µια ισοπεδωτική προσέγγιση. Διότι αν, τελικά, όλοι οι
υπόλοιποι -ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία- περίπου είναι το ίδιο
και το αυτό ως προς τα ζητήµατα της κοινωνικής ασφάλισης,
τότε µη διαµαρτύρεστε. Αντιληφθείτε, λοιπόν, ότι εδώ πέρα
έχουµε µια αρνητική τοµή, η οποία αλλάζει άρδην τα χαρακτηρι-
στικά της κοινωνικής ασφάλισης.

Ευτυχώς η φιλελευθεροποίηση του Συντάγµατος, η συνταγ-
µατοποίηση φιλελεύθερων αρχών δεν έχει φτάσει µέχρι του ση-
µείου που να αλλάξει τον χαρακτήρα της κοινωνικής ασφάλισης.
Σε άλλα πράγµατα ίσως το έχετε κάνει στο ευρωπαϊκό πλαίσιο,
αλλά σε αυτόν τον τοµέα ακόµα έχουµε κάτι από τις παλιές κα-
τακτήσεις, το αποτύπωµά τους στο Σύνταγµα. Δεν µπορούµε,
λοιπόν, να µηδενίζουµε αυτήν τη στιγµή τα πράγµατα και κυρίως
να υποτιµούµε τις µεγάλες διαφορές που υπάρχουν σε αυτό το
ζήτηµα. 

Αν κατάλαβα καλά και από τον συνάδελφο κ. Γρηγοριάδη,
πρότεινε ως µια λύση για να στηρίξουµε το ασφαλιστικό σύ-
στηµα µε την εξεύρεση νέων πόρων. Αν υπάρχει τέτοια πρόταση,
να τη δούµε, να τη συζητήσουµε. Προφανώς υπάρχουν µεταβαλ-
λόµενες συνθήκες, αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει να διασφα-
λίσουµε τον κοινωνικό χαρακτήρα της ασφάλισης. 

Κύριοι συνάδελφοι της πλειοψηφίας, δεν µπορείτε συστηµα-
τικά να λέτε ότι τα επαγγελµατικά ταµεία είναι τα ίδια µε τα επι-
κουρικά. Και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, σας το είπαν και οι
φορείς εδώ πέρα όταν κάναµε την ακρόαση των φορέων. Θυµά-
µαι το παράδειγµα του επαγγελµατικού ταµείου των υπαλλήλων
στις φαρµακευτικές αποθήκες, οι οποίοι µίλησαν για µια αρνη-
τική εµπειρία. Σταµατήστε, λοιπόν, αυτό το τρικ, αυτή την αλχη-
µεία, να λέτε ότι η επαγγελµατική ασφάλιση είναι περίπου το ίδιο
και το αυτό µε την επικουρική. 

Κυρίως όµως µετά το 2008, κύριε Τσακλόγλου, εσείς που τα
παρακολουθείτε καλά, ποιος µπορεί µετά από αυτή την παγκό-
σµια αρνητική εµπειρία, η οποία αποτέλεσε σταθµό γι’ αυτή την
ανερµάτιστη και έωλη νεοφιλελεύθερη αντίληψη ότι µπορεί να
υπάρχει µια µεγέθυνση αέναη, η οποία έτσι να καλύπτει διαχέ-
οντας τους παγκόσµιους κινδύνους, δηµιουργώντας χρηµατοπι-
στωτικά προϊόντα σε όλο τον κόσµο, δηλαδή µια φούσκα, ποιος
µπορεί, λοιπόν, µετά από την κατάρρευση αυτής της θεωρίας,
την οποία τη ζήσαµε µε επώδυνους τρόπους και στην Ελλάδα
µετά από λίγα χρόνια, µε την είσοδό µας στην εποχή των µνηµο-
νίων, να µιλάει για εξασφάλιση του κοινωνικού χαρακτήρα και
των εισφορών των εργαζοµένων;

Κατά συνέπεια η πρόταση αντισυνταγµατικότητας είναι απο-
λύτως θεµελιωµένη και αυτό στο οποίο εσείς αναµετριέστε είναι
εάν τελικά η επίκληση του Συντάγµατος από την µεριά σας είναι
επιλεκτική ή είναι καθολική. Εάν πράγµατι θεωρείτε ότι πρέπει
να νοµοθετείτε µέσα στο πλαίσιο του Συντάγµατος, τότε να το
αποσύρετε το ταχύτερο δυνατό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Σκουρλέτη, έχετε δίκιο, πίστευα ότι η κ. Ξενογιαννακοπούλου
είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Εγώ έκανα λάθος.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό σας είπα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ίδιο δι-
καίωµα έχει, λοιπόν, και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, όχι από τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αντιλέγων από την πλευρά

της πλειοψηφίας, ο γραµµατέας µας κ. Μπούγας, επικαλούµενος
όλες τις προβλέψεις του καταστατικού χάρτη, όλες τις υφιστά-
µενες διατάξεις, αλλά και τις αποφάσεις των ανωτάτων δικαστη-
ρίων της χώρας, απέδειξε µε τρόπο ξεκάθαρο και πλήρη ότι δεν
τίθεται κανένα ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. 

Θα µου επιτρέψετε µια περισσότερο πολιτική προσέγγιση για
τα όσα ακούστηκαν στη συνέχεια. Πράγµατι, το άρθρο 22 παρά-
γραφος 5 του Συντάγµατος προβλέπει ότι το κράτος µεριµνά για
την κοινωνική ασφάλεια, όπως νόµος ορίζει. Όπως όλες οι συν-
ταγµατικές προβλέψεις είναι γενική και δεν θα µπορούσε να είναι
άλλωστε ειδική, αφού δεν αγγίζει τις προβλέψεις του Συντάγµα-
τος που αφορούν στη µορφή του πολιτεύµατος και στις βασικές
λειτουργίες, που είναι πολύ συγκεκριµένες. 

Στη συνέχεια και από κει και πέρα, η εισηγήτρια της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης αναφέρθηκε σε ορισµένες αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας και στα τέσσερα, αν θέλετε, σηµεία
στα οποία εδράζονται αυτές οι αποφάσεις. Εγώ θα κρατήσω το
ένα, ότι πρέπει, οφείλει το κράτος, υποχρεούται να αποσυνδέει
τον επιχειρηµατικό κίνδυνο από τις εισφορές των εργαζοµένων
και πράγµατι αυτό προκύπτει από όλες τις προβλέψεις. 

Όµως έρχεται το άρθρο 60, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, για
να απαντήσει στην ένστασή σας αυτή, αφού µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο το κράτος, πράγµατι, εγγυάται το σύνολο των εισφο-
ρών των εργαζοµένων για την επικουρική ασφάλιση, συνυπολο-
γίζοντας µάλιστα και του πληθωρισµού. Δίνετε την αίσθηση,
υπερασπιζόµενος ένα σύστηµα που κινδύνευσε µε κατάρρευση
τα προηγούµενα χρόνια, ότι στηρίζετε ένα σύστηµα που, ουσια-
στικά, δεν εγγυάται τίποτα. Διότι αν εγγυούταν πλήρως τις ει-
σφορές των εργαζοµένων το σύστηµα το οποίο ισχύει, δεν θα
είχαµε µειώσεις τα προηγούµενα χρόνια. Και απορώ πώς το κά-
νουν αυτό στελέχη που προέρχονται από τον χώρο του ΠΑΣΟΚ,
που αναγκάστηκε λόγω της οικονοµικής κρίσης το 2011 να µει-
ώσει τις συντάξεις µέχρι και 35%-40%. Δίνετε την εντύπωση ότι
είστε αποφασισµένοι και πάλι να πάτε σε µια µάχη οπισθοφυλα-
κής, να αγωνιστείτε για ένα «πουκάµισο αδειανό, για µια Ελένη»,
για µια Ελένη που δεν είναι στην Τροία. Μια σκιά, ένα είδωλο
είναι εκεί. Στην Αίγυπτο είναι η Ελένη κατά τον νοµπελίστα µας. 

Μας λέτε δηλαδή ότι αυτά τα επενδυτικά κεφάλαια δεν κερδί-
ζουν και από την άλλη τα κατηγορείτε για αισχροκέρδεια. Μας
λέτε, λοιπόν, ότι κράτη όπως ο Καναδάς, που εφαρµόζουν ανά-
λογα συστήµατα, είναι αποτυχηµένα κράτη και κράτη όπως η Ελ-
λάδα µε τα σηµερινά συστήµατα είναι επιτυχηµένα κράτη. Πού
στηρίζονται αυτά τα επιχειρήµατα, αλήθεια; Στην πραγµατικό-
τητα ή σε κάποιο φαντασιακό; 

Και πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω ιδιωτι-
κοποίηση µέσω της δηµιουργίας νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το βρήκατε εσείς
αυτό, καινοτοµήσατε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είναι, κυρία Ξενογιαννακοπού-
λου, ούτε πατέντα ούτε καινοτοµία. Είναι µια λογική προσέγγιση.
Η εγγύηση του κράτους είναι πάντα στα πλαίσια των δυνατοτή-
των του και αυτό έχει αποδειχθεί ιστορικά. Σας το είπε κι ο κύ-
ριος συνάδελφος από το ΚΚΕ προηγουµένως. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατακλέψατε όλον τον κόσµο και λέτε
για δυνατότητες!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
αν θέλετε, η µέριµνα που προβλέπεται από το Σύνταγµα και κρί-
θηκε από τα ανώτατα δικαστήρια είναι υποχρεωτικότητα, είναι
αναγκαιότητα. Αλλά εσείς ειδικά µπορείτε να το εγγυηθείτε αυτό;
Η ιστορία δείχνει ότι δεν µπορείτε να το εγγυηθείτε.

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο; Δηµιουργούµε
µια νέα προοπτική, ιδιαίτερα για τους νέους εργαζόµενους. Έρ-
χεται το κράτος εδώ και λέει ότι εγγυάται τις εισφορές τους στο
σύνολό τους. 

Αλλά να σας πω και κάτι άλλο που διέφυγε από όλους; Σήµερα
ποιος παίρνει επικουρική σύνταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Όποιος συµπληρώσει, τουλάχιστον, δεκαπενταετή ασφάλιση. Αν
όχι, υπέρ αγνώστων τα χρήµατά του και οι εισφορές του. Με το
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καινούργιο σύστηµα, τουλάχιστον, προβλέπεται ότι όποιος δεν
θεµελιώσει δικαίωµα επικουρικής σύνταξης θα πάρει το κεφά-
λαιο της εισφοράς του πίσω. Κι αυτό είναι δίκαιο, είναι αναλο-
γικό, είναι δηµοκρατικό. Δεν σας άκουσα να λέτε κάτι γι’ αυτό. 

Μην αγωνίζεστε, λοιπόν, για αδειανά πουκάµισα. Είναι ευθύνη
όλων µας, ναι, να εγγυηθούµε τη βιωσιµότητα του συνταξιοδοτι-
κού συστήµατος. Κανένα σύνταγµα δεν λέει αν θα είναι αναδια-
νεµητικό ή αν θα είναι κεφαλαιοποιητικό ένα µέρος ή το σύνολο
του ασφαλιστικού συστήµατος. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό. 

Ας προσπαθήσουµε, τουλάχιστον, στις νέες γενιές, εφόσον οι
δηµογραφικοί δείκτες βαίνουν όλο και χειρότερα σε αυτόν τον
τόπο -κι αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα που θα πρέπει να αντιµε-
τωπίσουµε και να συζητήσουµε- να δούµε πώς µέσα από αυτούς
τους δηµογραφικούς δείκτες, από αυτά τα δηµογραφικά δεδο-
µένα θα δώσουµε µια καλύτερη προοπτική στους νέους εργαζο-
µένους. Αυτό είναι το ζητούµενο και θα πρέπει να είναι
ζητούµενο για κάθε πολιτική παράταξη της χώρας και ιδιαίτερα
για τις παρατάξεις που κινούνται µε γνώµονα την ηθική της ευ-
θύνης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Για την αντισυνταγµα-

τικότητα θα µιλήσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Μόνο για την αντισυνταγµατικότητα.
Απλώς έχω και δύο κείµενα για να στηρίξουν αυτά που θα πω,
δεν έχω κάτι άλλο. Παρακαλώ µη φοβάστε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω
για την ουσία του νοµοσχεδίου, παρ’ ότι βεβαίως είναι µεγάλη η
έκπληξή µου από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αντιπο-
λίτευσης. Θα περίµενα να έχουν δει τη διεθνή εµπειρία, να έχουν
δει ότι το νοµοσχέδιο αυτό εξασφαλίζει µεγαλύτερες επικουρι-
κές συντάξεις για τους νέους και να µη βρίσκονται απέναντι
στους νέους. Αλλά αυτό καθόλου δεν µε ενοχλεί. Μου κάνει εν-
τύπωση. 

Θέλω να σταθώ στο θέµα της αντισυνταγµατικότητας. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην ένστασή του αναφέρεται στο άρθρο του Συντάγµατος,
του 1975 παρεµπιπτόντως, της Νέας Δηµοκρατίας και του Κων-
σταντίνου Καραµανλή, το οποίο λέει στο άρθρο 22 παράγραφος
5 ότι το κράτος µεριµνά για την κοινωνική ασφάλιση των εργα-
ζοµένων.

Κατόπιν, ήδη από το 1984 έχουµε αποφάσεις, είτε του Ανωτά-
του Ειδικού Δικαστηρίου είτε του Συµβουλίου της Επικρατείας
είτε άλλων δικαστηρίων -ενδεικτικά ΑΕΔ 87/97, Συµβούλιο της
Επικρατείας 2290/15, 2202/10, 3487/08, 660/16- οι οποίες λένε
ότι µας ενδιαφέρει ποιος είναι ο πάροχος και όχι ποιο είναι το
επιµέρους σύστηµα. Με άλλα λόγια ενδιαφέρει τα δικαστήρια να
είναι δηµόσιο το σύστηµα συνολικά, να το παρέχει το δηµόσιο,
το δηµόσιο να είναι ο πάροχος, αλλά από εκεί και πέρα µπορεί
το σύστηµα να είναι είτε διανεµητικό είτε νοητής κεφαλαιοποί-
ησης είτε αµιγώς κεφαλαιοποιητικό είτε οποιοδήποτε άλλο σύ-
στηµα.

Εποµένως, εδώ καλύπτεται απολύτως αυτή η υποχρέωση,
διότι προφανώς µιλούµε για ένα σύστηµα το οποίο δεν εποπτεύε-
ται απλώς από το δηµόσιο αλλά παρέχεται από ένα ταµείο το
οποίο όπως ήδη σηµειώθηκε είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας στις αποφάσεις του 1889 και
1890 του ’19 λέει ότι πρέπει να πληρούνται δύο υποχρεώσεις
στις οποίες οφείλει να ανταποκρίνεται το κράτος, η βιωσιµότητα
του συστήµατος και η εξασφάλιση µιας αξιοπρεπούς διαβίωσης.

Εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε µε τούτο εδώ το νοµοσχέδιο και ακρι-
βώς ανταποκρινόµενοι στο πνεύµα και στο γράµµα του Συντάγ-
µατος, αλλά και στο πνεύµα και στο γράµµα αυτών των
συγκεκριµένων αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας ερ-
χόµαστε και κάνουµε τρία πράγµατα. Πρώτον, το σύστηµα όπως
ήδη σηµείωσα παραµένει δηµόσιο, καθώς το ΤΕΚΑ είναι νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το οποίο αναλαµβάνει την αποστολή

της επικουρικής ασφάλισης. Δεύτερον, έχει κατατεθεί η αναλο-
γιστική µελέτη -µάλιστα τρεις µελέτες έχουν κατατεθεί- που απο-
δεικνύεται ότι έχουν µελετηθεί και ληφθεί υπ’ όψιν όλοι οι
δηµογραφικοί, οικονοµικοί και λοιποί δείκτες και εξασφαλίζεται
η βιωσιµότητα του συστήµατος και τρίτον λαµβάνεται µέριµνα
για την επάρκεια των παροχών και για τη βιωσιµότητα του συ-
στήµατος. Μάλιστα ήταν ενδεικτική η αναφορά του κ. Μπουκώ-
ρου προηγουµένως ο οποίος µίλησε και για αυτούς που δεν
έχουν συµπληρώσει δεκαπενταετία, που µέχρι τώρα έµεναν ακά-
λυπτοι –και µε εσάς ως κυβέρνηση- ενώ από εδώ και πέρα δεν
θα µένουν µε αυτό εδώ το σύστηµα το οποίο εσείς το θεωρείτε
αντισυνταγµατικό.

Πλέον αυτών, µε το παρόν σύστηµα -ενοχλείται ο ΣΥΡΙΖΑ που
το υπενθυµίζουµε από τη δική µας πλευρά και ο κ. Μπούγας και
ο κ. Μπουκώρος- έχουµε τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης,
τα οποία λειτουργούν µε αµιγώς κεφαλαιοποιητικά χαρακτηρι-
στικά. Η ίδρυση και η λειτουργία αυτών των ταµείων, τα οποία
µάλιστα είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, κρίθηκε συν-
ταγµατική από το Συµβούλιο της Επικρατείας µε την απόφαση
960/2017. Αυτό δεν νοµίζω να το διαψεύδετε, απλώς επιχειρείτε
άγαρµπα να πείτε άλλο είναι τα ταµεία της επαγγελµατικής
ασφάλισης και άλλο είναι η επικουρική ασφάλιση. Δεν χρειάζεται
να µπαίνετε σε αυτή την ταλαιπωρία. Νοµίζω υποτιµάτε και τους
εαυτούς σας και το κόµµα σας.

Από εκεί και πέρα, για την ειδικότερη νοµολογία στην οποία
αναφέρθηκε η κ. Ξενογιαννακοπούλου θέλω να πω ότι η νοµο-
λογία αυτή απαιτεί να εξασφαλίζει το κράτος το ποσό της σύν-
ταξης που θα λάβουν οι ασφαλισµένοι µε πόρους από τον
κρατικό προϋπολογισµό. Πώς γίνεται αυτό; Να σας εξηγήσω
πολύ συγκεκριµένα. Άρθρο 8, πόροι του Ταµείου Κεφαλαιοποι-
ητικής Ασφάλισης ΤΕΚΑ είναι η επιχορήγηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό για την κάλυψη της δαπάνης που προκύπτει από
την εφαρµογή του τελευταίου εδαφίου των παραγράφων 3. Άρα
το κράτος είναι παρών. Στο άρθρο 60, κρατική εγγύηση, κατά
τον χρόνο επέλευσης των καλυπτόµενων κοινωνικοασφαλιστικών
κινδύνων το κράτος εγγυάται την καταβολή ελάχιστης ανταπο-
δοτικής µηνιαίας επικουρικής σύνταξης κ.λπ.. Πού είναι, λοιπόν,
η ιδιωτικοποίηση και που είναι η αντισυνταγµατικότητα; Μιλάµε
για ένα ταµείο το οποίο είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
και το κράτος είναι παρόν και εγγυάται τις συντάξεις.

Από εκεί και πέρα κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο επιµέρους
αναφορές σε αυτά τα έγγραφα που παραξένεψαν τους συναδέλ-
φους. Το ένα έγγραφο που τους παραξένεψε το οποίο κρατούσα
εδώ είναι η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
την οποία επικαλείστε σε διάφορες περιπτώσεις. Τι λέει σήµερα
σε αυτό το νοµοσχέδιο η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής;
Όπως προκύπτει από τη διατύπωση του άρθρου 22 παράγραφος
5, το Σύνταγµα επιφυλάσσει στον κοινό νοµοθέτη την ευχέρεια
να ρυθµίζει τα θέµατα που αναφέρονται στην οργάνωση και τη
λειτουργία του θεσµού της κοινωνικής ασφάλισης των εργαζο-
µένων στο πλαίσιο των κανόνων που τίθενται από τις εν γένει
συνταγµατικές διατάξεις ιδίως περί ισότητας κ.λπ.. Άρα τάσσον-
ται ευθέως υπέρ της τοποθέτησης του κ. Μπούγα, του κ. Μπου-
κώρου και της δικής µου τοποθέτησης.

Τέλος έχουµε τη γνωµοδότηση ενός από τα τρία ανώτατα δικα-
στήρια της χώρας, στο οποίο δεν αναφερθήκατε, παρ’ ότι η γνω-
µοδότηση αυτή είναι µέσα στον φάκελο του νοµοσχεδίου.
Αναφέροµαι στη γνωµοδότηση της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Αναφέρει στην εισήγηση των δύο συµβούλων που έγινε
δεκτή από την ολοµέλεια του δικαστηρίου πλην ενός συµβούλου
που διαφώνησε ότι παρά τον παραδοσιακά αναδιανεµητικό χαρα-
κτήρα του ελληνικού συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης το Σύν-
ταγµα κατοχυρώνοντας στο άρθρο 22 παράγραφος 5 τον θεσµό
της κοινωνικής ασφάλισης και ανάγοντας τη µέριµνα για την προ-
αγωγή του σε σκοπό του κράτους δεν προκρίνει κατά το γράµµα
αυτού την εισαγωγή συστήµατος της µίας ή της άλλης κατηγο-
ρίας, καταλείποντας έτσι στον κοινό νοµοθέτη την ευχέρεια δια-
µόρφωσης του. Αυτό λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο που γνωµοδοτεί
πάντοτε στα ασφαλιστικά νοµοσχέδια.

Εν πάση περιπτώσει, αν δεν σας αρκεί αυτή η τοποθέτηση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου προσθέτω και δεύτερη. Συµπερασµατικά
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εποµένως µε όλες τις επιφυλάξεις που δικαιολογεί η εξειδίκευση
των τεχνικών παραµέτρων του θεσπιζόµενου νέου συστήµατος
επικουρικής ασφάλισης µε κανονιστικές πράξεις οι προτεινόµε-
νες διατάξεις δεν θα µπορούσε στο πλαίσιο του οριακού ελέγχου
συνταγµατικότητας των οποίων υπόκεινται οι σχετικές νοµοθετι-
κές επιλογές να θεωρηθεί ότι κατ’ αρχάς δεν συνάδουν προς τις
ισχύουσες συνταγµατικές διατάξεις.

Κοντολογίς τόσο το Συµβούλιο της Επικρατείας το οποίο πα-
ρερµηνεύετε όσο και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής και
κυρίως το Ελεγκτικό Συνέδριο λένε ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν
είναι αντισυνταγµατικό. Δεν µπορώ παρά να µη σηµειώσω ότι
ορισµένα κόµµατα της Αντιπολίτευσης τουλάχιστον φρέναραν
και δεν συµπορεύτηκαν µε τον ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την τυφλή κρι-
τική, διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι άλλο πράγµα είναι κά-
ποιος να είναι αντίθετος σε ένα νοµοσχέδιο για λόγους
πολιτικούς, ιδεολογικούς και άλλο πράγµα να µη βλέπει µπροστά
του ξεκάθαρα τι λέει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, το
Ελεγκτικό Συνέδριο, το Συµβούλιο της Επικρατείας και να δια-
στρεβλώνει τόσο εξόφθαλµα την πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση

κατά το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής,
για το θέµα αντισυνταγµατικότητας που ετέθη. Θα προχωρή-
σουµε σε αυτό που έχει καθιερωθεί από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και από την πρακτική λόγω των ειδικών υγειονοµικών
συνθηκών, δηλαδή θα ψηφίσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι των κοµµάτων σύµφωνα µε την αρχή της δεδηλωµένης.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κατά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Υπέρ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Υπέρ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Υπέρ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κατά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Απέχουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς,

η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για ένα

λεπτό πάνω στη διαδικασία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Θεωρώ ότι η διαδικασία αυτή η οποία

ακολουθήθηκε δεν µπορεί να ακολουθείται. Κατ’ εξαίρεση και
για την εντελώς ειδική περίπτωση που ήταν παρόντες µέσα στην
Ολοµέλεια µόνο οι κοινοβουλευτικοί εισηγητές, είχε εγκριθεί σε
άλλη φάση της πανδηµίας. Βρισκόµαστε µπροστά σε µία προ-
φανή απαξίωση και περιφρόνηση της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας. Και δεν αναφέροµαι στους δεκαεφτά συναδέλφους, κυρίες
και κυρίους της Νέα Δηµοκρατίας, που είναι παρόντες, αλλά
στους σαράντα οκτώ που είναι απόντες από την ειδική σύνθεση
αυτής της Βουλής. Δηλαδή, ο Κανονισµός, χωρίς εξαιρέσεις, λέει
µε σαφήνεια ότι αποκλειστικά δι’ εγέρσεως κρίνονται αυτά τα θέ-
µατα. Κατ’ ανοχή και µε επίκληση της δεδηλωµένης σε ορισµένες
περιπτώσεις, όταν είναι οριακές οι καταµετρήσεις ή όταν είναι
πασιφανές πως εν πάση περιπτώσει κάποιοι λείπουν -οριακά επα-
ναλαµβάνω- προχωρά η διαδικασία. 

Δεν είναι δυνατόν όµως στην ειδική σύνθεση των εκατόν είκοσι
όταν είναι παρόντες από τα άλλα κόµµατα όλοι σχεδόν ή το 90%
των συναδέλφων που έχουν δικαίωµα, τα κόµµατα να έχουν µέσα

στην Ολοµέλεια από πλευράς της πλειοψηφίας δεκαεφτά παρόν-
τες συναδέλφους και συναδέλφισσες, αν δεν κάνω λάθος και να
γίνεται επίκληση της δεδηλωµένης σε µια εντελώς πέραν του Κα-
νονισµού διαδικασία. Σας το λέω ευθύτατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Θα

το µεταφέρω στη Διάσκεψη των Προέδρων όπου συµµετέχετε
και θα γίνει συζήτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Όχι, όχι. 
Πρέπει να γνωρίζετε ότι ακόµα και η Διάσκεψη των Προέδρων

εάν –επαναλαµβάνω- κατ’ εξαίρεση για τις εντελώς ειδικές συν-
θήκες προ µηνών είχε πάρει αυτή την απόφαση, η Ολοµέλεια και
µόνο η Ολοµέλεια και µάλιστα για άρθρα που αφορούν Βουλευ-
τές κατά µόνας εντός της Ολοµέλειας και όχι την εκπροσώπησή
τους από τους εκπροσώπους των κοµµάτων, είναι υπεύθυνη.
Άρα, η επίκληση από την πλευρά αυτής της απόφασης της Διά-
σκεψης δεν έγκειται στο να αλλάξει σε µία άλλη διάσκεψη. Είναι
100% θέµα της Ολοµέλειας να κρίνει το πώς θα ψηφίσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Δεν υπάρχει λόγος να συνεχίσουµε µια τέτοια διαδικασία
και να χάσουµε χρόνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πάντα µε τον προσήκοντα σεβασµό
στον πρώην Πρόεδρο της Βουλής αλλά προς αποφυγή δηµιουρ-
γίας εντυπώσεων πρέπει να πούµε ότι αυτή η συζήτηση ακολου-
θεί την ψηφοφορία. Η ψηφοφορία έγινε επί τη βάσει της
συµφωνίας της Διάσκεψης των Προέδρων. Το αν αυτή η συµφω-
νία θα αναθεωρηθεί για τη συνέχεια θα αφορά και πάλι τη Διά-
σκεψη των Προέδρων. 

Από κει και πέρα, βεβαίως, ο κύριος Πρόεδρος αναφέρθηκε
και στην αρχή της δεδηλωµένης. Η πρακτική εµπειρία σε τέτοιες
περιπτώσεις είναι ότι όταν η καταµέτρηση δι’ εγέρσεως είναι
οριακή υπάρχει πάντα µια διακοπή, είτε µιλάµε για τις επιτροπές
είτε µιλάµε για την Ολοµέλεια και γίνεται ψηφοφορία δι’ εγέρ-
σεως στη συνέχεια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: ... (δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ. Να κλείσει η συζήτηση. Δεν υπάρχει θέµα. Είπατε την
άποψή σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το αν, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, θα
αναθεωρήσει η Διάσκεψη των Προέδρων την απόφασή της είναι
ένα ζήτηµα. Προς το παρόν δεν το έχει κάνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον πρώτο κύκλο οµιλητών µε τον κ. Διονύσιο Σταµε-
νίτη. 

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, τώρα που ξεκίνησε η δια-
δικασία να είστε εντός του χρόνου γιατί έχουµε όπως σας είπα
εκατόν είκοσι οµιλητές και ήδη έχουµε ξεφύγει µιάµιση ώρα από
τον προγραµµατισµό µας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε στην

Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων «Ασφαλιστική µεταρρύθµιση για τη νέα γενιά»
το οποίο αποτελεί, πραγµατικά, µια µεταρρυθµιστική τοµή στο
ασφαλιστικό επικουρικό σύστηµα της χώρας. Πρόκειται, όπως
και ο ίδιος ο τίτλος µαρτυρά, για µια µεταρρύθµιση µε το βλέµµα
στραµµένο στους νέους ανθρώπους, δηλαδή σε όσους µπαίνουν
τώρα στην αγορά εργασίας και σχεδιάζουν το µέλλον τους. Συ-
ζητάµε για ρυθµίσεις που δίνουν προοπτική και µέσα σε άλλα
επιχειρούν και κρίνουν ότι θα πετύχουν να αντιστρέψουν την επι-
κρατούσα αντίληψη που υπάρχει σήµερα στην ελληνική κοινωνία
ότι οι νέοι εργαζόµενοι δεν θα πάρουν ποτέ σύνταξη. 

Κυρίες και είναι κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας εργάζεται συντονισµένα και µεθοδικά προκειµένου να
αντιµετωπίσει στο σύνολό του το οµολογουµένως µεγάλο και ένα
από τα βασικά προβλήµατα που ταλανίζει τη χώρα για πάρα πολ-
λές δεκαετίες. Και αυτό δεν είναι άλλο από το ασφαλιστικό. Οι
ίδιοι οι πολίτες είναι αυτοί που ταλαιπωρούνται από ένα σύστηµα
που δεν ανταποκρίνεται ουσιαστικά σε όσα αυτοί προσφέρουν
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κατά τη διάρκεια του εργασιακού τους βίου. Και θα έλεγε ψέµατα
όποιος ισχυριζόταν ότι δεν υπήρχε για χρόνια η αίσθηση ανά-
µεσα στους Έλληνες πολίτες. Αυτό όµως αλλάζει. 

Το πρώτο βήµα για την αλλαγή του ασφαλιστικού τοπίου στη
χώρα έγινε µε τις σηµαντικές αλλαγές στις κύριες συντάξεις που
έφερε ο ν.4670 που ψηφίσαµε το 2020 για τον οποίο καλό είναι
να υπενθυµίσουµε σήµερα, σε όσους την κατέκριναν, ότι πρόκει-
ται για µια µεταρρύθµιση πραγµατική τοµή στην ιστορία του
ασφαλιστικού συστήµατος µε αλλαγές που συνέβαλαν, κυρίως,
στην αποκατάσταση των αδικιών, στον ανταποδοτικό χαρακτήρα
του συστήµατος, στην επιβράβευση αυτών που εργάζονται πε-
ρισσότερο. 

Το κυριότερο για να µην το ξεχνάµε αυτό, ήταν ότι πρώτη
φορά µετά από δέκα χρόνια συζητούσαµε για αύξηση των συν-
τάξεων και όχι για µειώσεις. Γιατί, εσείς κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, µειώσατε τις συντάξεις. Τις πετσοκόψατε. Ο νόµος Κα-
τρούγκαλου. Όλες τις συντάξεις. Και τις µεγάλες και τις µικρές.
Εκτός από τις µεγάλες εισφορές που επέβαλε, επέβαλε και δρα-
στική µείωση των συντάξεων. Το γνωρίζουν καλά οι αγρότες. Το
είδαν: 495 ευρώ παίρνουν όσοι αγρότες βγήκαν µε τον νόµο Κα-
τρούγκαλου. Μεγάλη διαφορά πριν το 2015. Το έβλεπαν και οι
δικηγόροι, οι γιατροί, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Όλοι αυτοί
είδαν την τεράστια διαφορά. Και βλέπουν τη διαφορά που έχουν
οι συντάξεις µε τον καινούργιο νόµο που ψηφίσαµε.

Σήµερα η ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων προχωρά παρακάτω κι έρχεται να ρυθµίσει και το
κοµµάτι της επικουρικής ασφάλισης µε στόχο την αύξηση των
επικουρικών συντάξεων των νέων εργαζοµένων µάλιστα µέσα
από ένα σύστηµα που θα διασφαλίζει τις επικουρικές συντάξεις
του ισχύοντος συστήµατος, δηλαδή, νέα προοπτική στους νέους
εργαζόµενους από τη µία που τους εγγυάται ότι θα λάβουν σύν-
ταξη που αντιστοιχεί τουλάχιστον µε την πραγµατική αξία των ει-
σφορών που κατέβαλαν και από την άλλη εξασφαλίζοντας
πλήρως τα κεκτηµένα των παλαιών ασφαλισµένων και των σηµε-
ρινών συνταξιούχων οι οποίοι δεν επηρεάζονται, να επαναλά-
βουµε για µία ακόµα φορά. Δεν επηρεάζονται από αυτό το
νοµοθέτηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
τονίζω και εγώ ότι αφορά αποκλειστικά αυτούς που λαµβάνουν
εργασία από 1-1-2022 για την οποία υφίσταται υποχρέωση επι-
κουρικής ασφάλισης καθώς και προαιρετικά για όσους εργαζό-
µενους είναι µέχρι τριάντα πέντε ετών. Αναλύοντας, λοιπόν, τις
διατάξεις µπορούµε εύκολα να οδηγηθούµε στο συµπέρασµα ότι
έχουµε µπροστά µας ρυθµίσεις που λειτουργούν προς το συµ-
φέρον των νέων ασφαλισµένων. Γιατί πώς µπορεί αλλιώς να ερ-
µηνευτεί η µετατροπή ενός τµήµατος του σηµερινού συστήµα-
τος κοινωνικής ασφάλισης από διανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό
µε την εισαγωγή του ατοµικού κουµπαρά; Είναι µια µεγάλη τοµή
που θα οδηγήσει σε αύξηση των επικουρικών συντάξεων για
όλους ανεξαρτήτως τους νέους ασφαλισµένους. Θα δώσει τη
δυνατότητα περισσότερων επιλογών και καλύτερου ελέγχου των
τελικών συντάξεων. 

Αλλάζει ο τρόπος τροφοδότησης και πλέον οι εισφορές των
νέων θα αποταµιεύονται και θα επενδύονται. Θα δηµιουργείται
έτσι ένα αποθεµατικό από το οποίο θα πληρωθούν οι µελλοντικές
τους συντάξεις. Οι εισφορές που πληρώνει ο κάθε νέος εργαζό-
µενος θα πηγαίνουν στη δική του σύνταξη και δεν θα χρησιµο-
ποιούνται για την πληρωµή της επικουρικής σύνταξης των
σηµερινών συνταξιούχων, όπως ισχύει σήµερα. Το νέο σύστηµα
ακόµα θα αποσυνδέει τις επικουρικές συντάξεις από τις δηµο-
γραφικές εξελίξεις λύνοντας έτσι στο πρόβληµα της αρνητικής
επιρροής της σταδιακής γήρανσης του πληθυσµού στο ασφαλι-
στικό σύστηµα. Επιδιώκει όπως προανέφερα να αντιστρέψει το
αίσθηµα της αµφιβολίας και της αµφισβήτησης απέναντι στο
ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας και να οικοδοµήσει ισχυρούς
δεσµούς εµπιστοσύνης ανάµεσα στους νέους και στο ασφαλι-
στικό σύστηµα. 

Παράλληλα, κρίσιµο στοιχείο που έρχεται ως απόρροια, συνο-
λικά, των ρυθµίσεων του σηµερινού νοµοθετήµατος είναι και η
αναβάθµιση της βιωσιµότητας του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης της χώρας µας, ενώ δεν πρέπει να παραβλέπουµε

την έµµεση στήριξη της οικονοµίας µας, καθώς ένα σηµαντικό
µέρος των χρηµάτων αυτών που θα συγκεντρώνονται θα επεν-
δύονται στην ελληνική οικονοµία. 

Στην πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισα-
γωγή προς ψήφιση του παρόντος σχεδίου νόµου δεν είναι τίποτα
περισσότερο και τίποτα λιγότερο από τις προεκλογικές µας δε-
σµεύσεις στον τοµέα της ασφάλισης. Πιστοί στο δόγµα της
εφαρµογής του προγράµµατος που παρουσιάσαµε στον ελλη-
νικό λαό, ο οποίος µας ψήφισε για να το εφαρµόσουµε, θέτουµε
σήµερα προς ψήφιση το σχέδιο που θα αλλάξει ριζικά και –επα-
ναλαµβάνουµε- προς το συµφέρον των νέων εργαζοµένων τον
χάρτη της επικουρικής ασφάλισης της χώρας µας. 

Με τις νέες ρυθµίσεις η χώρα µας µπαίνει οµολογουµένως, µε
µια σηµαντική καθυστέρηση, στον δρόµο που από καιρό έχουν
ακολουθήσει πολλές ανεπτυγµένες χώρες, αυτόν των κεφαλαι-
οποιητικών προγραµµάτων ασφάλισης. Και από τα µέχρι τώρα
παραδείγµατα µπορούµε να συµπεράνουµε ότι πρόκειται για επι-
τυχηµένα µοντέλα.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο µετασχηµατισµός της
χώρας δεν µπορεί να επιτευχθεί µέσα από λόγια και φιλολογικές
συζητήσεις για το πώς θα γίνουµε καλύτεροι. Χρειάζεται πολιτι-
κές αποφάσεις και τοµές. Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψη-
φίσουµε σήµερα είναι µια από αυτές τις αναγκαίες αλλαγές που
θα συµβάλουν ουσιαστικά στο να αλλάξουµε την Ελλάδα και να
δηµιουργήσουµε ένα καλύτερο µέλλον για τα παιδιά µας. Γι’
αυτό και σας καλώ να στηρίξουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
υπερψηφίζοντας, να στηρίξουµε επιτέλους τους νέους ανθρώ-
πους και να µην είστε, για µια ακόµα φορά, απέναντί τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταµενίτη και για τη συνέπεια στον χρόνο. Πιστεύω
ότι θα συνεχίσουµε στο ίδιο πλαίσιο µε την κ. Θεανώ Φωτίου από
τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την ιδιωτι-
κοποίηση της επικουρικής ασφάλισης, η Κυβέρνηση επικαλείται
το υπαρκτό δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας. Όµως, αυτό το
πρόβληµα επιτείνει η ίδια η Κυβέρνηση µε τις νεοφιλελεύθερες
πολιτικές της στην εργασία, την ανεργία και στο κοινωνικό κρά-
τος δύο χρόνια τώρα. Υποκριτικά το χρησιµοποιεί για την ιδιωτι-
κοποίηση της επικουρικής ασφάλισης, διότι το δηµογραφικό δεν
είναι ούτε νέο ούτε µόνο ελληνικό πρόβληµα. Είναι γνωστό εδώ
και σαράντα χρόνια και η Νέα Δηµοκρατία σε όλες τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις είχε µεγάλο µέρισµα, µεγάλο µερίδιο, που
δεν έκανε βεβαίως τίποτα. 

Το δηµογραφικό το αντιµετώπισαν στοιχειωδώς κάποιες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, µε πρώτη τη Γερµανία, εντάσσοντας στην ερ-
γασία εκατοµµύρια πρόσφυγες. Τι κάνετε εσείς δύο χρόνια
τώρα; Μας φτάσατε να µας κατηγορεί η Ευρώπη για επαναπρο-
ωθήσεις παράνοµες. Το αντιµετώπισαν η Γαλλία και οι σκανδινα-
βικές χώρες µε τεράστιες προνοιακές δαπάνες για δωρεάν
υπηρεσίες φροντίδας και ισχυρό κοινωνικό κράτος, βρεφονηπια-
κοί σταθµοί για όλα τα παιδιά δωρεάν, σχολικά γεύµατα, γενναι-
όδωρες παροχές για το παιδί, τον ηλικιωµένο, τον ανάπηρο και
τη µάνα, έτσι ώστε να νιώσει ασφαλής η γυναίκα και να τεκνο-
ποιήσει. Εσείς τις υπηρεσίες φροντίδας τις βλέπετε σαν ένα κερ-
δοφόρο νέο τοµέα του ιδιωτικού κεφαλαίου που πρέπει να τις
πληρώνουν οι Έλληνες. Τα σχολικά γεύµατα τα λοιδορούσατε
σαν συσσίτια και όχι µόνο δεν αυξήσατε τα voucher για τους βρε-
φονηπιακούς, αλλά αφήσατε και ογδόντα τρεις χιλιάδες παιδιά
απέξω. 

Εµείς ως κυβέρνηση φτάσαµε τις δαπάνες της πρόνοιας στα
3.350.000.000 ευρώ από 789 εκατοµµύρια ευρώ που τις παρα-
λάβαµε το 2015. Εσείς, στο πενταετές µεσοπρόθεσµο, µε ανά-
πτυξη υποτίθεται στα ουράνια, τις κρατάτε στα 3.350.000.000
ευρώ ακριβώς. Σηµειωτέον ότι αυτές οι δαπάνες είναι το 2% του
ΑΕΠ της χώρας, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 4%. Να
µην πω για το 2015, όπου η χώρα στον προνοιακό χάρτη της Ευ-
ρώπης δεν υπήρχε. Ήταν στο 0,04% του ΑΕΠ. Αυτό µας παρα-
δώσατε και 879 εκατοµµύρια για τα παιδιά και τη µάνα τα οποία
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τα φτάσαµε στο 1.400.000.000. Οι γυναίκες αργούν να κάνουν
παιδιά σε όλη την Ευρώπη. Γνωρίζετε, όµως, πόσες παροχές έχει
η σπουδάστρια µάνα σε όλα τα πανεπιστήµια της Ευρώπης;
Εσείς θα την κόβατε µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής και αν παρ’
όλα αυτά τα κατάφερνε να µπει, θα την κόβατε γιατί δεν θα τε-
λείωνε εγκαίρως τις σπουδές της. 

Η φθίνουσα εξέλιξη του δείκτη γονιµότητας της χώρας µας
από τη δεκαετία του ’80 -1,4 παιδιά ανά νοικοκυριό µε µία αύξηση
το 2010 στο 1,5 παιδιά ανά νοικοκυριό- φτάνει την τελευταία δε-
καετία της οικονοµικής και πολιτικής κρίσης κάτω από το 1,3. Τι
λέει αυτό; Λέει ότι όσο η ασφάλεια των πολιτών, οικονοµική και
κοινωνική, επιδεινώνεται τόσο επιδεινώνεται και ο δείκτης γονι-
µότητας. Με κάθε νοµοσχέδιο και πράξη σας, εσείς αυτό ακρι-
βώς κάνετε. Επιδεινώνετε και ενισχύετε την ανασφάλεια της νέας
γενιάς. 

Η οµόφωνη έκθεση της διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής
του 2018 -που την ψηφίσατε ως Νέα Δηµοκρατία- τι έλεγε;
Έλεγε: Πρώτον, πρέπει να πάρετε µέτρα, πολιτικές απασχόλη-
σης, ενίσχυσης της εργασίας και του κατώτατου µισθού. Τι κά-
νατε; Επιτείνατε την ανασφάλεια των νέων που έχουν τη
µεγαλύτερη ανεργία στην Ευρώπη µε απλήρωτα δεκάωρα, µε
ατοµικές συµβάσεις εργασίας και δώσατε τη ευτελιστική των 2%
αύξηση του κατώτατου µισθού.

Δεύτερον, έλεγε το πόρισµα «ενίσχυση δοµών φροντίδας παι-
διού, επιδόµατα, φορολογικά κίνητρα στους νέους, εκπαιδευτική
πολιτική». Τι κάνατε; Πέρα από τα ογδόντα τρεις χιλιάδες παιδιά
που αφήσατε εκτός βρεφονηπιακών σταθµών, αφήσατε σαράντα
χιλιάδες παιδιά εκτός πανεπιστηµίων. Τα απεγκλωβίσατε για να
οδηγηθούν στα πανάκριβα πανεπιστήµια της αλλοδαπής, όπως
έδωσε το παράδειγµα ο Πρωθυπουργός, ή στα ΙΕΚ και στα κολ-
λέγια της χώρας, όπως πρότερα είπε η διατηρηθείσα στη θέση
της Υπουργός Παιδείας, όπου εκεί δεν χρειάζονται βάσεις εισα-
γωγής, χρειάζεται απλά βάση πληρωµής. Αποσιωπάτε, βέβαια,
ότι πέραν της ευταξίας της γνώσης, που στερείτε από τα σα-
ράντα χιλιάδες παιδιά που αφήσατε εκτός πανεπιστηµίων, στε-
ρείτε και ένα ασφαλέστερο µέλλον, αφού µε ανεργία κινδυνεύει
µε βάση την ΕΛΣΤΑΤ ένας στους δεκαεπτά πτυχιούχους της τρι-
τοβάθµιας, έναντι ένας στους πέντε της υποχρεωτικής εκπαίδευ-
σης. Αφήσατε ανοχύρωτο το ΕΣΥ, αποκεφαλίσατε τους Κικίλια,
Κοντοζαµάνη, χρεώνοντάς τους την αποτυχία της διαχείρισης
της πανδηµίας και τον εµβολιασµό και αναθέσατε στον κ. Πλεύρη
να υλοποιήσει τις προαναγγελθείσες απολύσεις υγειονοµικών
για να µπουν οι ιδιώτες κλινικάρχες στο ΕΣΥ. 

Αυτά έχουν ως αποτέλεσµα οι Έλληνες να πληρώνουν 40%
των µηνιαίων τους εισοδηµάτων για υπηρεσίες υγείας – πρό-
νοιας, έναντι 20% που πληρώνουν στην Ευρώπη, και τελειώνει ο
µισθός τους στις δυο, τρεις βδοµάδες ή όπως λένε τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ και της EUROSTAT, ένας στους δύο Έλληνες δανεί-
ζεται για να βγάλει πέρα τον µήνα. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι το δηµογραφικό δεν σας απασχο-
λεί. Γι’ αυτό ισχυρίζοµαι ότι το χρησιµοποιείτε ως φερετζέ, ως
πρόσχηµα, για αυτή την τεράστια νεοφιλελεύθερη ανατροπή
στην ασφάλιση. Είναι άλλος ένας νόµος που ψηφίζει µόνη της η
Νέα Δηµοκρατία, που η κοινωνία δεν συµφωνεί και εγείρεται.
Είναι προφανές ότι δε σας νοιάζει η νέα γενιά και η ασφάλειά
της, είναι η γενιά µέχρι τριάντα πέντε χρόνων, που δεν βλέπει
ποιο είναι το µέλλον της, πώς θα επιβιώσει µε το δόγµα της ατο-
µικής ευθύνης έναντι της συλλογικής και της αλληλεγγύης. Ατο-
µική ευθύνη για την πανδηµία, για τον εµβολιασµό, για την
ατοµική σύµβαση εργασίας. Ατοµική ευθύνη είναι και ο ατοµικός
κουµπαράς που όταν θα σπάσει σε σαράντα χρόνια θα δουν όλοι
οι σηµερινοί νέοι ότι, δυστυχώς, είναι άδειος. 

Το φιάσκο του ανασχηµατισµού σηµατοδοτεί και την αποτυχία
της Κυβέρνησης και του δήθεν επιτελικού κράτους. Σηµαίνει ότι
είναι µια Κυβέρνηση σε πανικό, η οποία µετράει αντίστροφα το
τέλος της. Είµαστε εδώ, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για
µια µεγάλη αλλαγή που δεν θα υλοποιήσει την ιδιωτική επικου-
ρική ασφάλιση και θα δώσει ασφάλεια, ασφάλιση και προοπτική
σε όλους τους νέους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και την κ. Θεανώ Φωτίου γιατί ήταν συνεπής στον χρόνο
της.

Τώρα θα συνεχίσουµε µε τον κ. Λάζαρο Τσαβδαρίδη από τη
Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Βασίλειος Κεγ-
κέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής για επτά λεπτά. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σε αντίθεση µε την συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ που
προηγήθηκε και ελλείψει επιχειρηµάτων για το νοµοσχέδιο που
συζητάµε αναφέρθηκε σε οτιδήποτε άλλο εκτός από αυτό, εγώ,
πραγµατικά, θα µιλήσω γι’ αυτό το εµβληµατικό νοµοσχέδιο για
τον κόσµο της εργασίας. Ένα νοµοσχέδιο πρωτοπόρο, καινο-
τόµο και εστιασµένο στη µεταρρύθµιση της επικουρικής ασφά-
λισης της νέας γενιάς των ασφαλισµένων µας, όσων δηλαδή
αναλαµβάνουν εργασία από 1η Ιανουαρίου 2022, για τους οποί-
ους υφίσταται η υποχρέωση επικουρικής ασφάλισης, καθώς και
προαιρετικά για όσους εργαζόµενους είναι µέχρι τριάντα πέντε
ετών. Ένα νοµοθέτηµα που έρχεται να αναβαθµίσει τη σταθερό-
τητα και τη βιωσιµότητα του δηµόσιου ασφαλιστικού µας συστή-
µατος, να µεγιστοποιήσει τις σχέσεις εµπιστοσύνης των νέων
ασφαλισµένων µε την πολιτεία, αλλά και να δώσει προστιθέµενη
αξία στις εισφορές τους, οι οποίες δεν θα εκλαµβάνονται πια από
τους ίδιους τους ασφαλισµένους ως αχρείαστες δαπάνες που
επιβαρύνουν τις τσέπες τους, χωρίς να καρπώνονται οι ίδιοι και
τα οφέλη τους. Γιατί προκύπτει η ανάγκη όχι από σήµερα αλλά
από χθες να προχωρήσουµε σε αυτή τη µεταρρυθµιστική τοµή;
Μα, ακριβώς γιατί δεν µπορούµε ως πολιτεία να εθελοτυφλούµε
µπροστά στον ορατό πια κίνδυνο το 2050 η µέση επικουρική σύν-
ταξη να µειωθεί από το 16% στο 10% του µέσου µισθού, όπως
ακριβώς πιστοποιεί η εθνική αναλογιστική αρχή. 

Είναι απαραίτητο να εφαρµόσουµε τώρα όσο είναι σχετικά
νωρίς µια νέα στρατηγική, κοιτάζοντας στα µάτια και ανταποκρι-
νόµενοι στις αγωνίες της νέας γενιάς των ασφαλισµένων, που
κάθε µέρα καταθέτουν ψυχή στη δύσκολη και απαιτητική αγορά
εργασίας, χωρίς να βλέπουν την προοπτική µιας αξιοπρεπούς
σύνταξης, που τα χρήµατα που µε τόσο κόπο βγάζουν και απο-
δίδουν στα ασφαλιστικά ταµεία διοχετεύονται εν πολλοίς στους
σηµερινούς συνταξιούχους και που χωρίς να το έχουν επιλέξει
αποτελούν τους µεγάλους χαµένους ενός διανεµητικού συστή-
µατος το οποίο πλέον είναι παρωχηµένο και αναποτελεσµατικό,
αφού όλο και λιγότεροι εργαζόµενοι καλούνται να καλύψουν και
να συντηρήσουν όλο και περισσότερους συνταξιούχους.

Να, γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τολµηρές
τοµές εξορθολογίζει και νοικοκυρεύει την ασφαλιστική διαδικα-
σία κινητροδοτώντας από τη µια πλευρά τους νεότερους ασφα-
λισµένους που αποτελούν το πιο παραγωγικό κοµµάτι της
κοινωνίας µας αλλά και θωρακίζοντας τους παλαιότερους από
την άλλη. 

Σηµείο κλειδί της µεγάλης µεταρρύθµισης είναι η µετατροπή
ενός τµήµατος του σηµερινού συστήµατος κοινωνικής ασφάλι-
σης από διανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό. Εισαγωγή, δηλαδή,
του θεσµού του ατοµικού κουµπαρά που θα διασφαλίζει ότι οι
εισφορές κάθε νέου ασφαλισµένου αντί να διοχετεύονται όπως
µέχρι σήµερα σε ένα κοινό κορβανά υπέρ των τωρινών συνταξι-
ούχων, θα αποθηκεύονται σε ξεχωριστούς ατοµικούς λογαρια-
σµούς και θα δύνανται µε απόφαση των ίδιων των ασφαλισµένων
να επενδύονται µε βάση τρία επενδυτικά προφίλ. Έτσι οι ασφα-
λισµένοι όχι µόνο θα νιώθουν ότι τα χρήµατά τους έχουν µια δυ-
ναµική µέσα στον χρόνο που θα µπορεί να τους παρέχει
περισσότερες επιλογές αλλά και καλύτερο έλεγχο όσον αφορά
την τελική επικουρική σύνταξη που θα λαµβάνουν, αλλά επιπρο-
σθέτως θα στηρίζεται έτσι και η εθνική οικονοµία, αφού µεγάλο
µέρος των χρηµάτων που θα συγκεντρώνονται θα επενδύονται
στη χώρα κατά το παράδειγµα της πλειονότητας των χωρών του
ΟΟΣΑ που εφαρµόζουν µε επιτυχία παρόµοια συµπληρωµατικά
κεφαλαιοποιητικά συστήµατα, χωρίς να διακυβεύεται καθόλου ο
υποχρεωτικός δηµόσιος χαρακτήρας της κοινωνικής ασφάλισης. 

Μπροστά σε αυτή την επιβεβληµένη από τους καιρούς µεταρ-
ρύθµιση, η Αντιπολίτευση και ειδικά η Αξιωµατική, επιλέγει πάλι
να βρίσκεται στη λάθος πλευρά της ιστορίας. Επιλέγει τη φοβι-
κότητα, την τοξικότητα και το στρουθοκαµηλισµό. Μας κατηγο-
ρεί ότι κινδυνεύουν τα χρήµατα των ασφαλισµένων, επειδή θα
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είναι έρµαιο δήθεν του ρίσκου και του τζόγου, λες και δεν βλέ-
πουν τις διπλές εγγυήσεις που οχυρώνουν και τους νέους αλλά
και τους παλιούς ασφαλισµένους από την πιθανότητα διακινδύ-
νευσης έστω και 1 ευρώ της σύνταξής τους. Διότι αφ’ ενός τίποτε
δεν αλλάζει για τους υφιστάµενους ασφαλισµένους µέχρι
τριάντα πέντε ετών εφόσον δεν το επιθυµούν οι ίδιοι αφ’ ετέρου
οι σηµερινοί συνταξιούχοι δεν θίγονται έτσι κι αλλιώς µε κανέναν
τρόπο. Περαιτέρω όχι µόνο το όποιο δηµοσιονοµικό κόστος µε-
τάβασης πάντα θα καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισµό,
αλλά και στη δυνητική περίπτωση που κάτι δεν πάει καλά µε τις
επενδύσεις των εισφορών τους, η πολιτεία εγγυάται ότι οι ασφα-
λισµένοι θα πάρουν πίσω όλες τις εισφορές που κατέβαλαν συν
τον πληθωρισµό. 

Σε κάθε περίπτωση, δηλαδή, όχι απλά κανένας από τους ση-
µερινούς συνταξιούχους δεν διατρέχει τον κίνδυνο να δει µει-
ωµένη επικουρική σύνταξη στον τραπεζικό του λογαριασµό,
αλλά καλλιεργείται και το έδαφος για σηµαντικά υψηλότερες επι-
κουρικές συντάξεις για όλους τους νέους ασφαλισµένους από
43% µέχρι και 68% σύµφωνα µε τις µελέτες του ΟΟΣΑ. 

Επίσης, µας κατηγορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι αυξά-
νουµε τις εισφορές, αποκρύπτοντας ότι το ύψος των εισφορών
όχι µόνο παραµένει στα 6,5% µέχρι τα µέσα του 2022 αλλά από
εκεί και πέρα κατεβαίνει στο 6%. Και βεβαίως µας κατηγορεί ότι
ιδιωτικοποιούµε την επικουρική ασφάλιση. «Τι είχες Γιάννη, τι
είχα πάντα» από την Αριστερά αυτού του τόπου, που όλα τα ονει-
ρεύεται υπό την σκέπη του στυγνού κρατικού πατερναλισµού. 

Ας τονιστεί για µια ακόµη φορά: καµµιά ιδιωτικοποίηση δεν γί-
νεται. Αυτό που γίνεται είναι η δηµιουργία από 1η Ιανουαρίου
2022 ενός νέου δηµόσιου ταµείου επικουρικής κεφαλαιοποιητι-
κής ασφάλισης, µε εξειδικευµένο και αναγνωρισµένης επιστηµο-
νικής αξίας προσωπικό, το οποίο θα λειτουργεί εφαρµόζοντας
πρακτικές και επενδυτική φιλοσοφία ιδιωτικής οικονοµίας, όπως
γίνεται, δηλαδή, παντού στον σύγχρονο κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αφήνοντας πίσω της τις τσαπατσουλιές και τα γονατο-
γραφήµατα επί ΣΥΡΙΖΑ, φέρνει σήµερα προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο για την επικουρική ασφάλιση, η επάρκεια και η ανα-
γκαιότητα του οποίου τεκµηριώνεται από τρεις µελέτες: µια ανα-
λογιστική, µια µακροοικονοµική και µια βιωσιµότητας του
δηµοσίου χρέους. Με οδηγό αυτές τις µελέτες και τις καλές πρα-
κτικές σε διεθνές επίπεδο, προτείνουµε µια µεταρρύθµιση που
αποσυνδέει τις επικουρικές συντάξεις από τις δηµογραφικές εξε-
λίξεις και τη σταδιακή γήρανση του ελληνικού πληθυσµού, που
δηµιουργεί ένα νέο ανεξάρτητο και σταθερό ασφαλιστικό πυ-
λώνα µε σηµαντικά µεγαλύτερο βαθµό ανταποδοτικότητας και
ελευθερίας και τέλος µια µεταρρύθµιση που προκαλεί πολύ-
πλευρα και συνδυαστικά οφέλη για τους ασφαλισµένους και για
την εθνική µας οικονοµία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µετά την αποτυχία του επιτελικού κράτους σε δύο βασικούς το-
µείς αφ’ ενός τους εµβολιασµούς αφ’ ετέρου στην πρόληψη και
αντιµετώπιση των πυρκαγιών που οµολογήθηκε από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό µε την αντικατάσταση του συνόλου των πολιτικών
ηγεσιών των αρµόδιων Υπουργείων, µετά το επιτελικό φιάσκο
του ανασχηµατισµού, εκεί που φαίνεται ότι αριστεύετε συνεχώς
χωρίς αποτυχίες είναι η συνέπεια στις εκπρόθεσµες τροπολογίες
των πολλών άρθρων.

Χθες αργά το βράδυ µια ακόµη νυχτερινή τροπολογία δεκα-
τεσσάρων άρθρων σαν αυτή των δεκαεννέα άρθρων του σχεδίου
εµβολιασµών που ήρθε µισή ώρα µετά την τυπική λήξη της συ-
νεδρίασης. Είχατε ένα µήνα, ένα ολόκληρο µήνα και φέρατε χθες
αργά, την προηγούµενη της συζήτησης στην Ολοµέλεια, την πο-
λυτροπολογία δεκατεσσάρων άρθρων. Αυτό και µόνο δείχνει την
προχειρότητα σας. Ούτε καν διαχειριστές δεν είστε, όχι πολιτικοί
διαχειριστές, απλοί διαχειριστές.

Η Κυβέρνηση και οι συνοδοιπόροι της υποστηρίζουν καιρό

τώρα µεθοδευµένα µέσα από τα ελεγχόµενα µέσα επικοινωνίας
ότι το νοµοσχέδιο έχει δύο στόχους. Ο πρώτος στόχος, είναι να
περιοριστούν οι κίνδυνοι του ασφαλιστικού µας συστήµατος που
απορρέουν από τη δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού και να
αντιµετωπιστεί η επιδεινούµενη σχέση ασφαλισµένων συνταξι-
ούχων. 

Είναι και το πρώτο ψέµα της Κυβέρνησης. Σας διαψεύδει ο
ίδιος ο πρώην Υπουργός Εργασίας, ο κ. Βρούτσης, Φεβρουάριος
του 2020: «Η ασφαλιστική µεταρρύθµιση του ν.4670/20 εγγυάται
τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος ως το 2070».

Δεύτερος στόχος, υποτίθεται ότι είναι να εξασφαλιστούν υψη-
λότερες επικουρικές συντάξεις για τη νέα γενιά. Εδώ είναι το
δεύτερο ψέµα της Κυβέρνησης. Σας διαψεύδει η ίδια η αναλογι-
στική αρχή στη µελέτη του Φεβρουαρίου του ’20 που αναφέρει
στις σελίδες 43 και 44. Σας διαψεύδει το ΙΝΕ της ΓΣΕΕ µε την
εναλλακτική πρόταση της έκθεσης Πισσαρίδη στις σελίδες 44
και 45. Και για λόγους συντοµίας καταθέτω τα σχετικά έγγραφα
στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση ξεπερνώντας τον λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ υπόσχε-
ται ότι: «Αυτό το καινούργιο σύστηµα θα δώσει πολύ καλύτερες
συντάξεις στους νέους» δήλωση του κ. Τσακλόγλου στην επι-
τροπή στις 31/8. Έτσι γενικώς και αορίστως πολύ καλύτερες
συντάξεις. Η ασάφεια, έχει αποδειχθεί, είναι ο πυρήνας του λαϊ-
κισµού. 

Ρωτάµε συγκεκριµένα: H µέση επικουρική σύνταξη γήρατος
που τον περασµένο Ιούλιο ήταν 198,15 ευρώ σύµφωνα µε το σύ-
στηµα «ΗΛΙΟΣ» του Υπουργείου Εργασίας και σύµφωνα µε την
έκθεση της επιτροπής της αναλογιστικής αρχής που προαναφέ-
ραµε πριν τον νόµο αυτό θα αυξάνεται σταδιακά, πείτε µας συγ-
κεκριµένα τι ποσά επικουρικής ασφάλισης δεσµεύεστε στους
νέους µε το νέο σύστηµα, 250 ευρώ, 300 ευρώ; Τα 198 πόσα θα
γίνουν δηλαδή; Καταθέτω το σχετικό απόσπασµα από το σύ-
στηµα «ΗΛΙΟΣ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα από το
σύστηµα «ΗΛΙΟΣ», το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Βεβαίως θα πω παρακάτω τι συγκεκριµένο λέει η αναλογιστική
µελέτη. Πείτε, όµως, ένα συγκεκριµένο νούµερο. 

Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής µιλάµε συγκεκριµένα. Όλα τα χρόνια
που προχωρήσαµε σε µεταρρυθµίσεις, αλλαγές και πολιτικές
έχοντας απέναντί µας τον ελληνικό λαό µιλάµε µε ευθύτητα. Και
στις δύσκολες ώρες των δύσκολων αποφάσεων ακόµα και τότε
µιλήσαµε καθαρά. Εσείς δεν το κάνετε. 

Απέναντι, λοιπόν, στους νέους σήµερα τους ασφαλισµένους
και τους φορολογούµενους µετά λόγου γνώσεως λέµε ότι η Νέα
Δηµοκρατία σας έχει ήδη κοροϊδέψει και υποθηκεύει το µέλλον.
Πρώτον, διατηρώντας τον απαράδεκτο νόµο Κατρούγκαλου του
ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο είχε δεσµευτεί προεκλογικά ότι θα καταργή-
σει, µειώνει τις κύριες συντάξεις για τους νέους από 20% έως
35%, δηλαδή κατά το λιγότερο 200 µε 250 ευρώ λιγότερες συν-
τάξεις θα παίρνουν νέοι άνθρωποι. 

Δεύτερον, αντί να αναπληρώσει αυτά τα 200, 250 ευρώ που
χάνουν µε την κατάργηση του νόµου Κατρούγκαλου τους υπό-
σχεται µια επισφαλή αύξηση σύµφωνα µε την αναλογιστική µε-
λέτη 11% έως 13% στις επικουρικές, δηλαδή µε βάση το 200 20
έως 25 ευρώ. Αυτή είναι η αποκατάσταση των νέων που υπόσχε-
ται, κοροϊδία η οποία, βεβαίως, θα διαψευσθεί πολλά χρόνια αρ-
γότερα όταν θα έχετε ποκολώσει από την Κυβέρνηση. Αυτό
νοµίζω ότι είναι πλέον κάτι για το οποίο δεν έχετε απολογηθεί. 

Τρίτον, η αλήθεια είναι ότι το νοµοσχέδιο αυτό αφήνει περι-
θώρια για µειώσεις των συντάξεων των επικουρικών ακόµα και
25% µε 30% χαµηλότερη από τη σηµερινή. 

Τέταρτον, το κόστος της µετάβασης από το ένα σύστηµα στο
άλλο για να υλοποιήσετε δηλαδή µια ιδεοληπτική σας τοποθέ-
τηση, αλλά όχι µόνο ιδεοληπτική και µια σκοπιµότητα για την
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οποία θα µιλήσω παρακάτω. Το κόστος που είναι 78 δισεκατοµ-
µύρια θα το πληρώσουν οι ίδιοι οι νέοι µε τις εισφορές τους και
τους φόρους τους αλλά και το σύνολο των φορολογουµένων θα
πληρώσει αυτό το κόστος της πολιτικής σας. Η αναλογιστική λέει
56 δισεκατοµµύρια, είναι 78 µέχρι το 2070. Και πού θα πάνε αυτά
τα χρήµατα;

Είναι το πέµπτο σηµείο της κοροϊδίας. Δεν θα πάνε στον κουµ-
παρά οι εισφορές των νέων, όπως λέτε, θα πάνε σε επενδύσεις,
θα πάνε σε επισφαλείς τοποθετήσεις. Δεν υπάρχουν ασφαλείς
τοποθετήσεις στα χρηµατιστήρια, στα παράγωγα και σε όλα
αυτά. Δεν υπάρχουν.

Εµείς, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ που θεσµοθέτησε και διατήρησε το
ΕΚΑΣ ακόµα και στις δύσκολες συνθήκες -ναι, το ΕΚΑΣ που κα-
τήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο άλλος προοδευτικός, µεταρρυθµιστής σαν
εσάς, Κατρούγκαλος- εµείς που διατηρήσαµε τα κατώτερα όρια
συντάξεων που προστάτευαν τους χαµηλοσυνταξιούχους, τα
οποία κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον Χαϊκάλη αυτή την φορά όχι
τον Κατρούγκαλο και που η Νέα Δηµοκρατία ενώ είχε καταγγεί-
λει αυτές τις πολιτικές έρχεται σήµερα να τις διατηρήσει.

Ασκούµε, λοιπόν, υπεύθυνη αντιπολίτευση κριτική, έλεγχο
αλλά και τεκµηριωµένες προτάσεις. Τι σας είπαµε; Ενισχύστε το
δεύτερο πυλώνα της ασφάλισης της επικουρικής µε τα επαγγελ-
µατικά ταµεία, επαγγελµατική ασφάλιση, η οποία αναπτύσσεται
σε όλη την Ευρώπη αντικαθιστώντας το αποτυχηµένο σύστηµα
που τώρα εσείς εισάγετε στην Ελλάδα. Έχει αποτύχει αυτό το
σύστηµα και αντικαθίσταται από τα επαγγελµατικά ταµεία και θέ-
λετε υποχρεωτικά να περάσουµε από αυτή τη φάση της αποτυ-
χίας. Γιατί; Να πάµε απευθείας στην λύση που σήµερα φαίνεται
ότι περπατάει. Και στην Ελλάδα όσα ταµεία έχουν γίνει επαγγελ-
µατικά πάνε πολύ καλά µε βάση τον νόµο του ΠΑΣΟΚ από το
2002, πολύ καλά πάνε.

Σας προτείνουµε µε τροπολογίες που καταθέσαµε σαράντα
χρόνια πραγµατικής υποχρεωτικής ασφάλισης να είναι συνταξιο-
δότηση χωρίς όριο. Αποδεχτείτε το, είναι πράξη αποκατάστασης
δικαιοσύνης, σαράντα χρόνια πραγµατικής χωρίς εξαγορά. 

Προτείνουµε καµµία περαιτέρω αύξηση των ορίων ηλικίας. Τα
όρια έχουν ήδη αυξηθεί από την προηγούµενη από εσάς κυβέρ-
νηση κατά δέκα µε δεκαπέντε χρόνια από τον νόµο Κατρούγκα-
λου. 

Προτείνουµε να σεβαστείτε τους συνταξιούχους και κυρίως
τους χαµηλοσυνταξιούχους, και αν δεν θέλετε να τους ενισχύ-
σετε τουλάχιστον µην τους χλευάζετε. Δώστε, επιτέλους, τις συν-
τάξεις που δικαιούνται και µη µεταφέρετε από την άνοιξη στο
καλοκαίρι από το καλοκαίρι στο φθινόπωρο και τώρα τους λέτε
ότι την άνοιξη του ’22 θα δώσετε τις συντάξεις. Δώστε, επιτέ-
λους, τις συντάξεις και τα αναδροµικά που έχουν επιδικαστεί από
τα δικαστήρια. 

Σας προτείνουµε να µην περικόψετε την εθνική σύνταξη, να
αποκαταστήσετε τους Πόντιους και τους οµογενείς που ήρθαν
στην Ελλάδα το ’92 και εκ των πραγµάτων δεν είναι δυνατόν να
έχουν τεκµηριώσει και συµπληρώσει τα σαράντα χρόνια παρα-
µονής. Είναι πράξη δικαιοσύνης στους οµογενείς µας. 

Αντί όµως να κάνετε µε το νοµοσχέδιο αυτά ουσιαστικά εσείς
ναρκοθετείτε το δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα και αντί να υπο-
νοµεύετε την κοινωνική συνοχή και να διευρύνετε τις ανισότητες,
αντί να πυροδοτείτε τον κοινωνικό αυτοµατισµό, δεχτείτε κά-
ποιες από τις προτάσεις µας, ούτως ώστε να δείξετε ότι έχετε
µια ελάχιστη ευαισθησία απέναντι στους συνταξιούχους, στους
ασφαλισµένους και γενικότερα στον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε
καλά, ευχαριστούµε πολύ. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Χρήστο Ταραντίλη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Ακολουθεί η κ. Όλγα Γεροβασίλη, ο κ. Γεώργιος Κωτσός από
τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Γεώργιος Μαρίνος από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας. Μετά έχουµε ακόµα µετά τέσσερις οµι-
λητές. Να ενηµερώσω ότι στο κλείσιµο του πρώτου κύκλου θα
µιλήσει ο Υπουργός. Έχει ζητήσει τον λόγο µετά ο κ. Σκουρλέ-
της. Θα δούµε για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Ορίστε, κύριε Ταραντίλη, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε µια

ασφαλιστική µεταρρύθµιση που έχει τα µάτια στραµµένα απο-
κλειστικά και µόνο στη νέα γενιά εργαζοµένων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, επιχειρεί τη ριζική αναµόρφωση της αρ-
χιτεκτονικής του δηµόσιου συστήµατος επικουρικής ασφάλισης
µε τη σταδιακή καθιέρωση για πρώτη φορά ενός κεφαλαιοποι-
ητικού συστήµατος οικονοµικής λειτουργίας των ασφαλιστικών
εισφορών στη θέση του µέχρι σήµερα ισχύοντος διανεµητικού
συστήµατος.

Η σχεδιαζόµενη µεταρρύθµιση αποτελεί µια αναγκαία και ανα-
πόφευκτη καινοτοµία για την ελληνική πραγµατικότητα, η οποία
έχει καθυστερήσει και δεν µπορεί άλλο να αναβληθεί. 

Οι δηµογραφικές τάσεις που αποτυπώνονται σε όλον τον κόσµο
είναι ιδιαίτερα αισθητές και στη χώρα µας οδηγούν µε µαθηµατική
ακρίβεια στη συρρίκνωση της αναλογίας µεταξύ ενεργών ασφα-
λισµένων και συνταξιούχων, γεγονός που προδιαγράφει ως µοι-
ραία συνέπεια την απίσχναση των επικουρικών συντάξεων. Το
συµπέρασµα αυτό βασίζεται σε ακλόνητους µαθηµατικούς υπο-
λογισµούς και δεν είναι προϊόν ιδεολογικών καταβολών. 

Η εµµονή στο διανεµητικό σύστηµα, δηλαδή στην πληρωµή
των καταβαλλόµενων συντάξεων από τις ετήσιες εισφορές µε
την ελπίδα των ενεργών ασφαλισµένων ότι η επόµενη γενιά θα
πράξει το ίδιο και για αυτούς είναι επί τη βάσει των δεδοµένων
δηµογραφικών συσχετισµών πραγµατικά µια ουτοπία. 

Συνεπώς, το ζητούµενο στο υπό κρίση νοµοσχέδιο δεν είναι να
αξιολογήσουµε την ορθότητα της µετάβασης του συστήµατος επι-
κουρικής ασφάλισης από τη διανεµητική στην κεφαλοποιητική
µορφή, διότι η επιλογή αυτή υπαγορεύεται ούτως ή άλλως από
όλα τα οικονοµικά και κοινωνιολογικά ευρήµατα. Το ζητούµενο
είναι να διαµορφώσουµε όλες αυτές τις προϋποθέσεις που θα κα-
ταστήσουν τη σχεδιαζόµενη µετάβαση αποτελεσµατική στην
πράξη, αξιόπιστη έναντι των πολιτών και βιώσιµη σε βάθος χρό-
νου. 

Στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο εισάγεται συνοδευόµενο από αναλογιστική και µακροοι-
κονοµική µελέτη, καθώς και από ανάλυση βιωσιµότητας του
δηµοσίου χρέους. Ως εκ τούτου, υπό κάθε εκδοχή η προτεινό-
µενη λύση είναι απολύτως τεκµηριωµένη και δηµοσιονοµικά
ελεγµένη, ώστε να µην αφήνει περιθώρια αµφισβητήσεων για το
µακροπρόθεσµο θετικό συνταξιοδοτικό αποτύπωµά της. 

Ως προς το πεδίο εφαρµογής µεταρρύθµισης, το παρόν νοµο-
σχέδιο, πρώτον, άπτεται της επικουρικής ασφάλισης, δηλαδή
του δεύτερου πυλώνα της κοινωνικής ασφάλισης, ο οποίος λει-
τουργεί παρακολουθηµατικά και καλείται να συµβάλει στη δια-
σφάλιση του επιπέδου διαβίωσης συµπληρωµατικά προς την
κύρια ασφάλιση. Εποµένως δεν αφορά ή δεν επιδρά µε οποιον-
δήποτε τρόπο στη διαµόρφωση των κύριων συντάξεων. 

Δεύτερον, δεν αφορά και δεν επηρεάζει τις υφιστάµενες συν-
τάξεις και τους σηµερινούς συνταξιούχους. Όπως έχει ήδη ανα-
φερθεί, αφορά υποχρεωτικά στους νεοεισερχόµενους στην
αγορά εργασίας από 1-1-2022, προαιρετικώς δε στους εργαζό-
µενους ηλικίας σήµερα έως τριάντα πέντε ετών. Πρόκειται, δη-
λαδή, για µια µεταρρύθµιση που απευθύνεται αποκλειστικά στη
νέα γενιά εργαζοµένων, όπως είπαµε. 

Η καινοτοµία του νέου συστήµατος έγκειται ουσιαστικά στη
δηµιουργία ατοµικών λογαριασµών που θα φέρουν το όνοµα του
κάθε ασφαλισµένου και στη δυνατότητα επένδυσης των εισφο-
ρών που συλλέγονται. Τοποθετώντας τα χρήµατα σε επενδυτικά
χαρτοφυλάκια αποδίδεται σύνταξη προσαυξηµένη ανάλογα µε
το ύψος των φαινοµένων αποδόσεων. Η επενδυτική αυτή δυνα-
τότητα αντισταθµίζεται από την εγγύηση του κράτους, η οποία
διασφαλίζει ότι ο συνταξιούχος θα λαµβάνει σε κάθε περίπτωση
σύνταξη που αντιστοιχεί στην πραγµατική αξία των εισφορών
που κατέβαλε. 

Υπό αυτά τα δεδοµένα, µε τη νοµοθετική πρόταση που συζη-
τούµε σήµερα, απαλλάσσονται οι ασφαλισµένοι από το δηµογρα-
φικό κίνδυνο που φέρει το διανεµητικό σύστηµα και αποδίδονται
σε αυτούς τα επενδυτικά οφέλη του κεφαλαιοποιητικού συστή-
µατος χωρίς να διατρέχουν κίνδυνο απώλειας των εισφορών που
έχουν καταβάλει. Με αυτόν τον τρόπο εγκαθιδρύει ένα δηµόσιο

18252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και πραγµατικά φιλελεύθερο σύστηµα. 
Η υλοποίηση της παρούσας µεταρρύθµισης ανατίθεται σε

έναν νεοσύστατο ασφαλιστικό οργανισµό, το Ταµείο Επικουρικής
και Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης. Η επενδυτική δραστηριότητα
του εν λόγω φορέα, υποκείµενη στην αρχή της σωστής συνετής
διαχείρισης, στη διαφοροποίηση του χαρτοφυλακίου και τη δια-
σπορά του επενδυτικού κινδύνου, σε συνδυασµό µε την καθιέ-
ρωση επενδυτικής επιτροπής συγκροτούµενης από
πιστοποιηµένους διαχειριστές κεφαλαίου, δηµιουργεί ένα συγ-
κροτηµένο πλαίσιο επενδυτικής ευχέρειας λελογισµένου του ρί-
σκου και δυνατότητες διασφάλισης σταθερών αποδόσεων. 

Η ίδια η αναλογιστική µελέτη στην οποία βασίζεται η πρότασή
µας σε τρία διαφορετικά σενάρια ως προς την εξέλιξη της αν-
θρώπινης ανθρωπογεωγραφίας της κοινωνικής ασφάλισης προ-
βλέπει µέση ονοµαστική απόδοση από τις επενδύσεις η οποία
µπορεί να φτάσει σε ποσοστό από 11% έως 13% υψηλότερα από
ότι σήµερα, ενώ στην πλήρη εξέλιξη του νέου συστήµατος το πο-
σοστό αύξησης µπορεί να είναι ακόµα µεγαλύτερο. 

Το Ταµείο Επικουρικής και Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης θα
πρέπει να γίνει το πρότυπο εκείνο που θα καλλιεργήσει την εµ-
πιστοσύνη των ασφαλισµένων στην ικανότητα του κράτους να
εγγυάται την περιουσία τους και τον κόπο του εργασιακού τους
βίου, καθώς επίσης να δηµιουργήσει την πεποίθηση ότι η σχέση
κράτους πολίτη είναι αµφίδροµη και επωφελής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξασφάλιση αξιοπρεπών συν-
ταξιοδοτικών παροχών βρίσκεται στον πυρήνα του κοινωνικού
κράτους. Τα δεδοµένα από τα οποία εξαρτάται η αδιάλειπτη από-
δοση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος υπαγορεύουν την
ανάγκη προσαρµογής του συνταξιοδοτικού συστήµατος επικου-
ρικής ασφάλισης σε νέες βάσεις. Η στασιµότητα του διανεµητι-
κού συστήµατος που καταδικάζει την επικουρική ασφάλιση σε
βέβαιο µαρασµό, δίνει µε το παρόν νοµοσχέδιο τη θέση της σε
ένα δικαιότερο και πιο δυναµικό σύστηµα αξιοποίησης του κε-
φαλαίου του εργασιακού βίου των πολιτών. 

Παραµένοντας δηµόσια και κοινωνικά φιλελεύθερη, η επικου-
ρική ασφάλιση παίρνει νέα πνοή και διεκδικεί την εµπιστοσύνη
των εργαζοµένων στο ασφαλιστικό σύστηµα. Γι’ αυτούς τους λό-
γους υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ. 

Θέλω να ζητήσω από το Σώµα µια διευκόλυνση για τον κ.
Φραγγίδη. Ο συνάδελφος που είναι και γιατρός έχει ζητήσει να
τοποθετηθεί στον πρώτο κύκλο οµιλητών γιατί έχει µια επεί-
γουσα ιατρική υποχρέωση. Και θα ήθελα, αν συµφωνείτε, να µπο-
ρέσει να µιλήσει και αυτός. 

Τώρα ακολουθεί η κ. Όλγα Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που έρχεται να µετατρέψει τους ασφαλισµένους της χώρας
σε επενδυτές και σε επενδυτές οι οποίοι τζογάρουν και τζογά-
ρουν και µε το ζόρι. Για την ακρίβεια δεν τζογάρουν αυτοί, αλλά
κάποια golden boys στο όνοµα των ασφαλισµένων. Τι τζογάρουν;
Τους κόπους µιας ζωής των ασφαλισµένων. Όλα αυτά στο φόντο
του χθεσινού ανασχηµατισµού-ναυάγιο, όπως ήταν και η διαχεί-
ριση µέχρι τώρα και της υγειονοµικής κρίσης αλλά και της τερά-
στιας κρίσης που προκύπτει µετά από τις πυρκαγιές του
καλοκαιριού. 

Σας είχαµε πει και εκείνες τις µέρες, κύριε συνάδελφε της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι αν το σχέδιό σας είναι οι φωτιές να σβή-
νουν στη θάλασσα και οι πολίτες να µεταφέρονται από µία φλε-
γόµενη ακτή σε µια άλλη φλεγόµενη ακτή, νοµίζω ότι δεν
χρειάζονται πυροσβέστες, δεν χρειάζεστε πυροσβεστικά εναέρια
µέσα, αλλά νοµίζω ότι χρειάζεται να αγοράσετε καράβια. 

Εσείς, βεβαίως, αυτό το αντιληφθήκαµε ότι πρέπει να ξεκινή-
σετε από Ναύαρχο. Χαίροµαι, βεβαίως, αρχικά που ο κ. Μητσο-
τάκης για δύσκολες θέσεις και για δύσκολες αρµοδιότητες
επιλέγει ένα πρόσωπο επιλογής του Αλέξη Τσίπρα, αλλά κι αν
ακόµα ο Αποστολάκης διατήρησε την αξιοπρέπειά του και κρά-
τησε αποστάσεις από τους κυβερνητικούς σχεδιασµούς, τι µπο-

ρούµε να πούµε για µία Κυβέρνηση κι έναν Πρωθυπουργό, τον
κ. Μητσοτάκη, ο οποίος δεν µπορεί να ολοκληρώσει έναν ανα-
σχηµατισµό. Και τι ακούσαµε µετά; Ότι αυτός δεν ολοκληρώθηκε
µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά µε απαραίτητους χαρακτηρι-
σµούς που έπρεπε να κάνει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος για τον
κ. Αποστολάκη ο οποίος ήταν κατά την προηγούµενη µέρα ένα
πρόσωπο που έχαιρε της εµπιστοσύνης των Ελλήνων διακοµµα-
τικά θα έλεγα. 

Βεβαίως, όσον αφορά το Υπουργείο της Πολιτικής Προστα-
σίας, δεν είχαµε προτείνει αυτό στον κ. Μητσοτάκη, αλλά είχαµε
προτείνει να συσταθεί ένας ανεξάρτητος φορέας µε πρόσωπο
επικεφαλής κοινής αποδοχής ούτως ώστε να µην αλλάζει και
κάθε φορά που γίνονται εκλογές και αλλάζει η κυβέρνηση, διότι
µπροστά µας θα έχουµε τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης µε
ό,τι συνεπάγεται. Ένα παράδειγµα το ζήσαµε φέτος, αλλά και
παλαιότερα. Απλώς επιτείνονται τα φαινόµενα και έρχεται και χει-
µώνας που ούτε αυτός θα είναι εύκολος. 

Και τόσο πολύ προετοιµάστηκε ο κ. Μητσοτάκης για την κλι-
µατική κρίση, που κατάλαβε µέσα σε όλο αυτό ότι η λέξη συναί-
νεση δεν απαιτεί δύο πλευρές και ότι συναίνεση γίνεται κατ’
εντολήν του κ. Μητσοτάκη. Αυτό κατανόησε! Με ξεπερνά λίγο
αυτό, παρ’ όλο που και οι τραγικές επιπτώσεις και του καλοκαι-
ριού, δηλαδή το περίπου ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα καµένα, µαζί µε τις ζωές των συµπολιτών µας που
τους είδαµε να εξαερώνονται, νοµίζω ότι θα έπρεπε να τον έχει
συνετίσει.

Ήταν λύση ο ανασχηµατισµός; Προφανώς και δεν ήταν.
Ωστόσο, ξεκίνησε νοµίζω ως απόπειρα συγκάλυψης της αποτυ-
χίας, για να εξελιχθεί τελικά σε φιάσκο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Μητσο-
τάκης -διότι κατ’ εντολήν του γίνονται όλα, γι’ αυτό αναφέροµαι
στον ίδιο- απέτυχε σε όλα τα επίπεδα αυτής της σύνθετης κρίσης
που βιώνουµε τα τελευταία χρόνια. Υγεία, ασφάλεια, τουρισµός,
πολιτική προστασία, οικονοµία και φυσικά έρχεται τώρα και το
ασφαλιστικό. 

Και τι άφησαν πίσω οι Υπουργοί του κ. Μητσοτάκη που χθες
ανασχηµατίστηκαν; Στην υγεία η χώρα είναι πάλι ανοχύρωτη
µετά και το αλλοπρόσαλλο άνοιγµα του τουρισµού αλλά και την
έλλειψη ουσιαστικών µέτρων. Το ΕΣΥ, αντί να ενισχύεται µε προ-
σωπικό, καταρρέει. Και έρχεται τώρα ο ακραία, θα έλεγα, διχα-
στικός κ. Πλεύρης να εφαρµόσει ως εθνική πολιτική πια την
πολιτική των διακρίσεων. Κύρια αποστολή θα είναι να συναπο-
φασίζει ποιοι εργαζόµενοι θα τίθενται κάθε φορά σε αναστολή
εργασίας. 

Στην Αστυνοµία το µόνο που µένει πίσω είναι τρεις-τέσσερις
χιλιάδες ειδικοί φρουροί και έργο µηδέν. Για παράδειγµα, ο
απερχόµενος Υπουργός ανέφερε στον απολογισµό του χθες το
φιλόδοξο -λέει- σχέδιο για την ενδοοικογενειακή βία στα αστυ-
νοµικά τµήµατα. Αυτά τα τµήµατα θυµίζω ότι είχαν ιδρυθεί το
2019 επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και τα βρήκε έτοιµα ο κ. Χρυσο-
χοΐδης. Να τα προχωρήσει έπρεπε. Δεν ήταν δικό του φιλόδοξο
εγχείρηµα. 

Ο νόµος που ψηφίστηκε για την πολιτική προστασία από τη
Νέα Δηµοκρατία ήταν ανεφάρµοστος. Το είδε η ίδια. Γι’ αυτό τον
έθεσε σε αναστολή τον Μάρτιο. Τον είχε ψηφίσει τον Φεβρουά-
ριο. Από την άλλη, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει –την ξανακαταθέ-
σαµε κι άλλες δύο φορές, το 2019 την καταθέσαµε πρώτη φορά-
την πρότασή µας βασισµένη στο πόρισµα της επιτροπής Γκόλν-
ταµερ µε συναπόφαση όλων των Υπουργείων, πολλών επιστηµο-
νικών φορέων και, βεβαίως, της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου
και δευτέρου βαθµού, η οποία ήταν απολύτως σύµφωνη. Είναι
ένα εφικτό σχέδιο βασιζόµενο στις υπάρχουσες δοµές του κρά-
τους. Τίποτα από όλα αυτά δεν ήταν προτεραιότητα. 

Η Νέα Δηµοκρατία, δεν βλέπει τον αστυνοµικό δίπλα στον πο-
λίτη ακριβώς, αλλά τον αστυνοµικό να ελέγχει ακόµη και την ανα-
πνοή του πολίτη, όπως µας είπε χθες ο απερχόµενος Υπουργός. 

Ταυτόχρονα, εκτός πανεπιστηµίων σαράντα χιλιάδες υποψή-
φιοι, είκοσι χιλιάδες κενές θέσεις στα πανεπιστήµια. Εισακτέα η
Ελληνική Αστυνοµία στο πανεπιστήµιο. Ανασφάλεια σε όλα τα
επίπεδα, κοινωνική, υγειονοµική, εργασιακή, οικονοµική και
ασφαλιστική τώρα. Ανασφάλεια, αβεβαιότητα για τους συνταξι-
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ούχους, παλιούς και νέους. Γιατί το νέο κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα τύποις µόνο αφορά τους νέους ασφαλισµένους. Και µόλις
ανοίξει η όρεξη των funds ποιος θα τους συγκρατήσει; Ποιος θα
καλύψει τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ κόστος µετάβασης στο νέο
σύστηµα; Πώς θα πληρωθούν οι συντάξεις των συνταξιούχων σή-
µερα όταν οι εισφορές των εργαζοµένων δεν θα πέφτουν στο
σύστηµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφωνία µας δεν εξαντλείται
στο ότι εδώ γίνεται ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης.
Επιπλέον, προβλέπεται ότι οι ασφαλισµένοι θα επενδύουν υπο-
χρεωτικά τις εισφορές τους σε µεσαίου ρίσκο χρηµατιστηριακά
προϊόντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και, βεβαίως, µπορούν να επιλέξουν αν θα είναι υψηλού ή χα-

µηλού ρίσκου. Ίσως να χρειάζονται και χρηµατιστηριακοί σύµ-
βουλοι για να πληρωθούν έξτρα. 

Ποιος δεν θυµάται το σκάνδαλο µε τα δοµηµένα οµόλογα, τα
αποθεµατικά των ταµείων που έγιναν «καπνός»; Για να µην ανα-
φέρω κάτι οι επενδύσεις στο χρηµατιστήριο το 1999 εξαϋλώθη-
καν. 

Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία άλλη µία φορά τζογά-
ρει και τζογάρει µε δανεικά τα λεφτά των ασφαλισµένων και των
εργαζοµένων. Δανεικά και αγύριστα. Τζογάρει µάλιστα ανοιχτά
σε βάρος των συλλογικών κοινωνικών θεσµών προς όφελος
λίγων και ισχυρών funds Και όσο τα funds προετοιµάζονται για
το «πάρτι» η χώρα καράβι ακυβέρνητο, ο καπετάνιος λείπει φεύ-
γοντας όσο µακρύτερα µπορεί από τις ευθύνες του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µία ανακοίνωση προς
το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου: «Αναµόρφωση διαδι-
κασιών απελάσεων και επιστροφών πολιτών τρίτων χωρών, προ-
σέλκυση επενδυτών και ψηφιακών νοµάδων, ζητήµατα αδειών
διαµονής και διαδικασιών χορήγησης διεθνούς προστασίας και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μετανάστευσης και
Ασύλου και Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη». 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός, ακολουθεί ο κ. Γε-
ώργιος Μαρίνος, θα παρεµβληθεί ο κ. Φραγγίδης, µετά ο κ. Διο-
νύσης Ακτύπης, η κ. Χαρούλα Καφαντάρη, η κ. Ασηµακοπούλου
και η κ. Μπακαδήµα. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζαµε να

λέµε ότι η υπογεννητικότητα και το δηµογραφικό πρόβληµα είναι
µια βραδυφλεγής βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας.
Και όχι µόνο της ελληνικής κοινωνίας. Της Ευρώπης, αλλά και
του δυτικού κόσµου. Έχω την αίσθηση ότι πλέον αυτή η βόµβα
έχει απασφαλίσει και, πραγµατικά, κινδυνεύει και η κοινωνία µας
αλλά και το ασφαλιστικό µας σύστηµα, διότι όλο και λιγότεροι
εισέρχονται στην αγορά εργασίας και πάνω σε αυτούς προσπα-
θούµε να στηρίξουµε όλο και περισσότερους που βγαίνουν στη
σύνταξη. Και εδώ υπάρχουν δύο αµείλικτα ερωτήµατα:

Υπάρχει η αίσθηση ότι το παρόν ασφαλιστικό σύστηµα είναι
επαρκές; Μπορεί να υποστηρίξει διαχρονικά και τους εργαζόµε-
νους αλλά και τους συνταξιούχους; Και το άλλο ερώτηµα είναι
αν η νέα γενιά, οι νέοι συµπολίτες µας εµπιστεύονται το παρόν
ασφαλιστικό σύστηµα και υπολογίζουν ότι απ’ αυτό µπορούν να
έχουν µια αξιοπρεπή σύνταξη. 

Επειδή έχω την αίσθηση ότι όλοι συµφωνείτε πως αυτά τα δύο
ερωτήµατα απαντώνται αρνητικά, έρχεται το Υπουργείο και ο
Υπουργός µας µε το παρόν σχέδιο νόµου που βάζει τους εξής
τέσσερις στόχους: Πρώτον, να αποκατασταθεί η σταθερότητα
του ασφαλιστικού συστήµατος. Δεύτερον, να ενισχυθεί η αποτα-
µίευση. Τρίτον, να δηµιουργηθούν υψηλότερες συντάξεις για

τους νέους ασφαλισµένους και τέταρτον και κυριότερο, να απο-
κατασταθεί η εµπιστοσύνη της νέας γενιάς, όχι µόνο στο ασφα-
λιστικό σύστηµα αλλά και στην ελληνική οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα είναι ένα νοµοσχέδιο που εισάγει µεγαλύτερη σταθερό-
τητα, µεγαλύτερη ασφάλεια, περισσότερη εµπιστοσύνη στο
ασφαλιστικό µας σύστηµα. Και το σηµαντικότερο είναι ότι όλοι
µας οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο εστιά-
ζει στη νέα γενιά, εστιάζει στο αύριο, στο µέλλον της κοινωνίας
µας, εστιάζει στην αυριανή Ελλάδα. 

Προχωράµε, λοιπόν, µπροστά στον δρόµο που έχουν ήδη ακο-
λουθήσει και άλλες ανεπτυγµένες χώρες, όπως ανέφερα πιο
πριν, γιατί και εκείνες αντιµετωπίζουν το ίδιο πρόβληµα της υπο-
γεννητικότητας και της δηµογραφικής συρρίκνωσης, όπως η
Σουηδία, η Δανία και η Ολλανδία. Με λίγα λόγια, δεν είµαστε µα-
θητευόµενοι µάγοι, αλλά καλές πρακτικές, καλές τακτικές που
έχουν δοκιµαστεί τις εφαρµόζουµε και εµείς στη χώρα µας. 

Μάλιστα, το σύστηµα αυτό έχει αποδειχθεί ότι µπορεί να οδη-
γήσει σε πολύ υψηλότερες συντάξεις, από 43%, όπως υπολογί-
ζουν, έως και 68%. Ακολουθούµε, λοιπόν, µοντέλα που εφαρµό-
ζονται εδώ και δεκαετίες σε πληθώρα ευρωπαϊκών χωρών και
εκτιµάται ότι θα οδηγήσουν σε υψηλότερες επικουρικές συντά-
ξεις για τους νέους ασφαλισµένους, χωρίς φυσικά να επηρεά-
ζονται οι παλαιότεροι ασφαλισµένοι ή και οι υπάρχοντες
συνταξιούχοι. 

Κεντρική ιδέα του νέου συστήµατος είναι η εισαγωγή στοι-
χείων κεφαλαιοποιητικού συστήµατος στις επικουρικές συντά-
ξεις τόσο για τους νεοεισερχόµενους από 1-1-2022 που είναι
υπόχρεοι επικουρικής ασφάλισης όσο και εθελοντικά για τους
εργαζόµενους και αυτοαπασχολούµενους έως τριάντα πέντε
ετών. Έτσι, αντί οι ασφαλιστικές εισφορές των νέων που εργά-
ζονται να κατευθύνονται στην πληρωµή επικουρικών συντάξεων
των υπαρχόντων συνταξιούχων, οι εισφορές που πληρώνει ο
κάθε νέος εργαζόµενος θα πηγαίνουν στον δικό του «κουµπαρά»,
στη δική του προσωπική σύνταξη, η οποία θα υπολογίζεται µε
βάση το σωρευµένο ποσό εισφορών και αποδόσεων. Ο κάθε ερ-
γαζόµενος που θα συµµετέχει σ’ αυτό το σύστηµα θα έχει, όπως
είπα τον δικό του «κουµπαρά», όπου οι εισφορές του θα αποτα-
µιεύονται και θα επενδύονται έτσι ώστε να δηµιουργηθεί ένα
αποθεµατικό µε το οποίο θα πληρωθούν οι µελλοντικές συντά-
ξεις. 

Ακούστηκε από συναδέλφους που ασκούν κριτική πάνω στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ότι ιδιωτικοποιείται η κοινωνική ασφά-
λιση. Είναι έτσι, συνάδελφοι; Το αποθεµατικό αυτό ταµείο ποιος
θα το διαχειρίζεται; Κάποια ιδιωτική εταιρεία; 

Προβλέπεται στο σχέδιο νόµου, το εξήγησε και ο Υπουργός,
η δηµιουργία ενός δηµόσιου ταµείου, το Ταµείο Επικουρικής Κε-
φαλαιοποιητικής Ασφάλισης, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
το οποίο µάλιστα θα λειτουργεί εφαρµόζοντας πρακτικές και
επενδυτική φιλοσοφία ιδιωτικής οικονοµίας. Θα επενδύει τις απο-
ταµιεύσεις, αλλά κυρίως και κυρίαρχα θα υπόκειται σε κρατικό
έλεγχο, σε κρατική εποπτεία. 

Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, ειπώθηκε ότι τζογάρουµε µε τα
χρήµατα των νέων ασφαλισµένων. Πραγµατικά το θεωρείτε
αυτό; Δεν διασφαλίζεται ότι ούτως η άλλως όπως και να πάει το
επενδεδυµένο τους κεφάλαιο θα εισπράξουν τα χρήµατα που
ήδη κατέθεσαν συνυπολογίζοντας και τον πληθωρισµό; Είναι τζό-
γος αυτό ή διασφάλιση ότι θα πάρουν τη σύνταξη µε βάση τις
εισφορές που έχουν κάνει; 

Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα στους ασφαλισµένους να επι-
λέξουν µεταξύ τριών επενδυτικών προφίλ, του συντηρητικού, του
ισορροπηµένου και του επιθετικού και βέβαια κάθε πενταετία,
ανάλογα µε τη διάθεσή τους, µε τη θέλησή τους, να µπορούν να
διαφοροποιήσουν αυτό το επενδυτικό προφίλ ούτως ώστε και οι
ίδιοι να είναι συµµετέχοντες στη διαµόρφωση της ασφαλιστικής
τους διαδικασίας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τονίσω
ότι το παρόν σχέδιο νόµου είναι εµβληµατικό σχέδιο, είναι προ-
ωθηµένο σχέδιο και κυρίως κοιτάζει το µέλλον, κοιτάζει την αυ-
ριανή γενιά και τη διασφαλίζει. Είναι µια µεταρρύθµιση που
αφορά τους νέους και επιχειρεί να αντιστρέψει και να ανατρέψει
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την πεποίθηση των περισσοτέρων νέων ότι µάλλον δεν θα πά-
ρουν ποτέ σύνταξη. 

Εµείς είµαστε εδώ, λοιπόν, για να διασφαλίσουµε ότι όχι µόνο
θα πάρουν σύνταξη αλλά θα πάρουν µεγαλύτερη σύνταξη και
κυρίως αυτό θα συµβεί διότι νοµοθετούµε σήµερα για την κοι-
νωνία, µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, µε το βλέµµα στραµ-
µένο στο αύριο. Δεν µένουµε προσκολληµένοι στο παρελθόν και
πρωτίστως δεν λειτουργούµε µε γνώµονα το κοµµατικό συµφέ-
ρον, αλλά µε βάση το κοινό καλό. 

Στηρίζω, λοιπόν, µε όλες µου τις δυνάµεις το παρόν σχέδιο
νόµου και καλώ και όλους σας να σταθούµε στο πλευρό της νέας
γενιάς, στο πλευρό των νέων ανθρώπων.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πολύ και για τον χρόνο. 

Ακολουθεί ο κ. Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και µετά
ο κ. Φραγγίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προώθησε το νοµοσχέ-

διο-έκτρωµα για το δεκάωρο, την κατάργηση του οκταώρου, την
αύξηση του απλήρωτου εργάσιµου χρόνου, την επέκταση των
ελαστικών µορφών απασχόλησης, έβαλε στο απόσπασµα τα συν-
δικαλιστικά δικαιώµατα και το δικαίωµα της απεργίας. 

Σήµερα φέρνει στη Βουλή το τερατούργηµα της ιδιωτικοποί-
ησης και διάλυσης της επικουρικής ασφάλισης, κλιµακώνοντας
την αντιλαϊκή επίθεση τουλάχιστον από τις αρχές της δεκαετίας
του 1990, γιατί οι διαρθρωτικές αντιδραστικές αλλαγές είχαν αρ-
χίσει από τη δεκαετία του 1980. Όλες οι κυβερνήσεις επέβαλαν
µειώσεις στις συντάξεις, αύξηση των ορίων ηλικίας συνταξιοδό-
τησης, απαλλαγή της εργοδοσίας και του κράτους από ασφαλι-
στικές υποχρεώσεις. Λήστεψαν τα αποθεµατικά των ταµείων.
Κατήργησαν τη δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη. 

Όλοι σας ανοίξατε τον δρόµο για τα επαγγελµατικά ταµεία
που λειτουργούν στη βάση του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος,
την ιδιωτικοποίηση της ασφάλισης, τον τζόγο. Το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ
είναι συνένοχο µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία για όλα τα παραπάνω.
Την περίοδο 2011 - 2015 οι συνταξιούχοι έχασαν 8 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Ο ΣΥΡΙΖΑ, διατήρησε όλα τα αντιλαϊκά µέτρα της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και ψήφισε τον νόµο του 2016, τον
νόµο Κατρούγκαλου για την κατεδάφιση της κοινωνικής ασφά-
λισης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε την κατώτερη σύνταξη και νοµοθέτησε
τη νοητή κεφαλαιοποίηση που επεκτείνει τώρα η Νέα Δηµοκρα-
τία. Αυτός έστησε το σύστηµα της εθνικής και ανταποδοτικής
σύνταξης που αναπαράγει τη δυστυχία. Η εθνική σύνταξη µε εί-
κοσι χρόνια ασφάλισης είναι 384 ευρώ και η ανταποδοτική µε εί-
κοσι χρόνια δουλειάς και 700 ευρώ µισθό είναι 84 ευρώ! Κανείς
δεν µπορεί να ζήσει µε αυτή τη σύνταξη. Αυτό το άθλιο σύστηµα
το διατήρησε η Νέα Δηµοκρατία. 

Όλοι σας υλοποιείτε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που πρωτοστάτησε να ξηλωθεί η κοινωνική ασφάλιση, να γίνει η
ασφάλιση ατοµική υπόθεση. Αύξησε τα όρια ηλικίας συνταξιο-
δότησης που πάνε στα εβδοµήντα και εβδοµήντα δύο χρόνια και
προωθεί τη λεγόµενη ενεργό γήρανση για δουλειά µέχρι τον θά-
νατο.

Διαφηµίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης και άλλα κόµµατα, το
σκανδιναβικό µοντέλο των τριών πυλώνων, αλλά κρύβετε, κύριε
Χατζηδάκη, πως η κύρια σύνταξη είναι κάτω από το 45% του τε-
λευταίου µισθού και κάτω από το 40% για τους νέους εργαζόµε-
νους. 

Το κεφαλαιοποιητικό ταµείο που δηµιουργείτε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, δεν είναι ταµείο επικουρικής ασφάλισης αλλά ταµείο
επενδυτικό στο οποίο θα συγκεντρώνονται οι εισφορές των ερ-
γαζοµένων σε ατοµικό λογαριασµό και θα επενδύονται σε χρη-
µατιστηριακά προϊόντα. Ο κόπος δηλαδή των εργαζοµένων θα
παίζεται στον τζόγο, µε µεγάλους κινδύνους να µείνουν χωρίς
επικουρική σύνταξη. Γι’ αυτό τους καλείτε να επιλέξουν για το
επίπεδο του κινδύνου αν είναι χαµηλός, µεσαίος ή υψηλός. Επι-
διώκετε να εκµεταλλευτείτε τις εισφορές των εργαζοµένων για
να δώσετε 86 δισεκατοµµύρια ευρώ κεφάλαια στους επενδυτές,

να στηρίξετε την ανάπτυξη της καπιταλιστικής οικονοµίας. 
Με αυτό το κριτήριο νοµοθετεί η Κυβέρνηση σε βάρος των

νέων και των παλαιότερων ασφαλισµένων και καταφεύγετε, κύριε
Χατζηδάκη, στα µεγάλα ψέµατα. Λέτε ότι οι αποδόσεις του κε-
φαλαιοποιητικό συστήµατος είναι υψηλότερες. του αναδιανεµη-
τικού. Καταπατάτε τις ανάγκες των συνταξιούχων και θέτετε
ψεύτικα διλήµµατα και προσδοκίες. Κανείς δεν ξέρει αν και τι
σύνταξη θα πάρει. Οι ασφαλισµένοι θα ζούνε σε διαρκή κίνδυνο
από τις διακυµάνσεις της αγοράς, τις καπιταλιστικές κρίσεις, τη
χρεοκοπία ασφαλιστικών εταιρειών. Η χρεοκοπία της «ΑΣΠΙΣ
ΠΡΟΝΟΙΑ», της «ENRON» και δεκάδων άλλων προειδοποιούν.

Η Κυβέρνηση -και το λέω για τον κ. Τσακλόγλου- αποδέχεται
κυνικά ότι οι αποδόσεις των επενδύσεών του ατοµικού λογαρια-
σµού µπορεί να είναι αρνητικές -αυτό λέτε στις συνεντεύξεις
σας- και το κράτος θα εγγυηθεί να πάρουν οι εργαζόµενοι τις ει-
σφορές τους πίσω. Θα είναι απαξιωµένες εισφορές, ψίχουλα και
όχι σύνταξη. Θα τρέχουν στα δικαστήρια.

Οι τρεις µεγαλύτερες ασφαλιστικές εταιρείες που χειρίζονται
τα αποθεµατικά των συντάξεων στη Δανία -επειδή κάποιος Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας το έφερε ως παράδειγµα- είχαν
το 2020 µεγάλες απώλειες στα χρηµατιστήρια. Οι ασφαλισµένοι
χάνουν πάνω από 40 δισεκατοµµύρια ευρώ και η συµβουλή των
ασφαλιστικών εταιρειών στους πελάτες τους να παρατείνουν την
παραµονή τους στην αγορά εργασίας µέχρι να αλλάξει η κατά-
σταση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα! 

Στην πράξη καταργείτε την επικουρική σύνταξη. Και αυτό δεν
αφορά µόνο τους νέους ασφαλισµένους, αλλά το σύνολο. Γιατί
οι εισφορές που θα κατευθυνθούν στους ατοµικούς λογαρια-
σµούς των νέων θα τινάξουν στον αέρα το επικουρικό ταµείο των
παλαιότερων. Η επίθεση είναι συνολική και η πάλη ενιαία για
όλους τους εργαζόµενους. Από πού κι ως πού οι νέοι εργαζόµε-
νοι µε τις εισφορές τους πληρώνουν τις συντάξεις των τωρινών
συνταξιούχων;  

Αφήστε το βρώµικο, κύριε Χατζηδάκη, κοινωνικό αυτοµατισµό.
Οι τωρινοί συνταξιούχοι έχουν φτύσει αίµα και έχουν πληρώσει
εισφορές. Πού πήγαν; Τις ληστέψατε; Ψάχνετε για προσχήµατα.
Δεκαετίες αναφέρεστε στο δηµογραφικό πρόβληµα εσείς που
µε την πολιτική σας ευθύνεστε για την υψηλή ανεργία, την υπο-
απασχόληση, τη «µαύρη» εργασία, τον πόλεµο που κάνετε στους
νέους εργαζόµενους και τις γυναίκες, στα νέα ζευγάρια. Είστε
υποκριτές και φαρισαίοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Ο καπιταλισµός έχει σαπίσει. Η βαρβαρότητα προβάλλει σε
όλους τους τοµείς, πλήττει το σύνολο των εργατικών λαϊκών δι-
καιωµάτων. Τα µέτρα σας απορρίπτονται από την εργατική τάξη
και τα λαϊκά στρώµατα, τους νέους και τις νέες. Και η σύγκρουση
θα συνεχιστεί για κατάργηση όλων των αντιασφαλιστικών νόµων,
για αύξηση των µισθών και των συντάξεων, για τη δέκατη τρίτη
και δέκατη τέταρτη σύνταξη, για τη µείωση των ορίων ηλικίας
συνταξιοδότησης, για δηµόσια, καθολική, υποχρεωτική κοινω-
νική ασφάλιση, για την οικοδόµηση ενιαίου συστήµατος που θα
περιλαµβάνει τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα, τις υπηρεσίες πρό-
ληψης και αποκατάστασης της υγείας, τις παροχές και υπηρε-
σίες κοινωνικής πρόνοιας, για να ικανοποιηθούν οι λαϊκές
ανάγκες µε το τιµόνι της εξουσίας στα χέρια της εργατικής
τάξης. Αυτό το κρίσιµο ζήτηµα έχουν θέσει οι εξελίξεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φραγγίδης Γεώργιος από το Κίνηµα

Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Αισθά-

νοµαι την ανάγκη να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για
την κατανόηση. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ασφαλιστικό
σύστηµα στην Ελλάδα µέχρι τώρα ήταν διανεµητικό για την
κύρια και την επικουρική ασφάλιση, στηριζόµενο σε ένα διαγε-
νεακό συµβόλαιο, µε τις συντάξεις των ασφαλισµένων να χρη-
µατοδοτούνται από την επόµενη γενιά. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση φέρνει το κεφαλαιοποι-
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ητικό σύστηµα µόνο στην επικουρική ασφάλιση για τους νεοει-
σερχόµενους στην εργασία και για τους νέους έως τριάντα πέντε
ετών προαιρετικά, δηµιουργώντας για τον καθένα έναν ατοµικό
κουµπαρά µε βάση τις εισφορές. Πιστή στην υλοποίηση του νε-
οφιλελεύθερου προγράµµατός της εµβολίζει και πάλι το κοινω-
νικό κράτος. Χωρίς την εξασφάλιση κοινωνικής συναίνεσης
φέρνει ένα νοµοσχέδιο που µετακυλίει σηµαντική ευθύνη στον
πολίτη για την αντιµετώπιση κινδύνων όπως τα γηρατειά, η ασθέ-
νεια και το ατύχηµα, ποδοπατώντας αξίες όπως η διαγενεακή αλ-
ληλεγγύη, τα κοινωνικά δικαιώµατα, η κοινωνική δικαιοσύνη και
η ισότητα, η ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Κλείνει πονηρά το µάτι
στους νέους, προπαγανδίζοντας ότι για την κακοδαιµονία του
δηµόσιου συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης και το εργασιακό
πρόβληµα ευθύνονται οι γονείς τους, τους οποίους θα πάψουν,
επιτέλους, να πληρώνουν. 

Εφαρµόζει την προσφιλή της µέθοδο του «διαίρει και βασί-
λευε», διχάζει τεχνηέντως την κοινωνία, δηµιουργεί αντιπαρά-
θεση µεταξύ γενεών, εργαζοµένων και συνταξιούχων, αλλά και
µεταξύ εργαζοµένων. Προκρίνει την ατοµικότητα έναντι της συλ-
λογικότητας. Θέλει πολίτες κλεισµένους στον µικρόκοσµό τους,
επικεντρωµένους στο ατοµικό τους συµφέρον, µακριά από συλ-
λογικές διεκδικήσεις, αποδυναµωµένους. Υποβαθµίζει την αυτα-
πόδεικτη αξία του κοινωνικού κράτους ειδικά στις µέρες µας µε
τις αλλεπάλληλες κρίσεις στην υγεία και την οικονοµία. Υπόσχε-
ται στους νέους µεγαλύτερες συντάξεις από το τζογάρισµα των
εισφορών τους σε εγχώριες και διεθνείς χρηµαταγορές και κε-
φαλαιαγορές η πορεία των οποίων είναι σαφώς επισφαλής.

Αποσιωπά ότι το νέο σύστηµα δεν εγγυάται το ύψος των συν-
τάξεων παρά µόνο την επιστροφή των εισφορών. Δηµιουργεί ένα
κόστος µετάβασης στο νέο σύστηµα που υπολογίζει στα 56 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, αλλά το οποίο εκτοξεύεται στα 75 µε 80 δι-
σεκατοµµύρια αν συνυπολογιστεί η ελάχιστη παροχή για
συντάξεις αναπηρίας και θανάτου, ένα κόστος µε αρνητικές επι-
πτώσεις στον κρατικό προϋπολογισµό και στο δηµόσιο χρέος,
βέβαια, που πιθανώς να οδηγήσει σε νέα λιτότητα και περικοπές
και το οποίο θα κληθούν να πληρώσουν µέσω φορολογίας οι αυ-
τοαπασχολούµενοι και οι εργαζόµενοι. 

Με βάση τα ισχύοντα για την επικουρική σύνταξη και την ανα-
µενόµενη αύξηση του προσδόκιµου ζωής που υπολογίζεται πε-
ρίπου σε οκτώ χρόνια, το νέο σύστηµα θα φέρει µείωση στις
µελλοντικές συντάξεις κατά 25% µε 35%. Το διακύβευµα σε µια
πιθανή νέα οικονοµική κρίση είναι η ανθεκτικότητα της ελληνικής
οικονοµίας αφού θα κληθεί να καλύψει µε πενιχρά δηµόσια
έσοδα και το κόστος µετάβασης και τη διαφορά των εγγυηµένων
επικουρικών συντάξεων του νέου συστήµατος.

Το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα δεν αντιµετωπίζει τη δηµογρα-
φική απειλή αφού οι λίγοι εργαζόµενοι δεν συνεισφέρουν απο-
τελεσµατικά στη δηµιουργία υψηλού κεφαλαίου. 

Η Κυβέρνηση ισχυριζόταν ότι µε τον ν.4620/2020 επί κ. Βρού-
τση εξασφάλισε τη βιωσιµότητα του δηµόσιου συστήµατος
ασφάλισης µέχρι το 2070, ακόµη και µε τις δυσκολότερες παρα-
δοχές, δηµογραφικές και εργασιακές, στην Ελλάδα. Γιατί τώρα
προχωρά στην κεφαλαιοποίηση της επικουρικής; Απλώς ψεύδε-
ται και θα έλεγα ασυστόλως. Χρησιµοποιεί -επιτρέψτε µου να πω-
το τυράκι της προηγµένης Σουηδίας για να µας πιάσει στην επι-
κοινωνιακή της φάκα. Αντιπαρέρχεται ότι η επικουρική ασφάλιση
στην Ελλάδα έχει εξαρχής παρακολουθηµατικό χαρακτήρα προς
την κύρια και δεν µπορεί να µετακινηθεί από τη διανεµητική της
λογική. Δεν µας λέει ότι στη Σουηδία λειτουργεί ένα διαφορετικό
σύστηµα µε τη δική του δοµή και φιλοσοφία. Οι εισφορές για
τους ατοµικούς κουµπαράδες ανέρχονται µόλις στο 2,5%, κατα-
λαµβάνοντας µικρό µέρος του δηµόσιου συνταξιοδοτικού πυ-
λώνα. Εδώ στην Ελλάδα είναι γύρω στο 6,5%. Η οποιαδήποτε
µεταρρύθµιση, επίσης, στη Σουηδία προκύπτει µέσα από διά-
λογο και συµφωνία µε τους κοινωνικούς εταίρους, όπου, µάλι-
στα, µαζί µε τα συνδικάτα συµµετέχουν στη λειτουργία του
συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης.

Από τη µετάβαση που επιχειρεί η Κυβέρνηση κερδισµένες θα
είναι µόνο οι ιδιωτικές επιχειρήσεις που θα τζογάρουν τις εισφο-
ρές των ασφαλισµένων. 

Η δική µας πρόταση αφορά στην ενίσχυση της επαγγελµατι-

κής ασφάλισης µε φορολογικά κίνητρα. Εξάλλου, το ΠΑΣΟΚ θε-
σµοθέτησε το 2002 την επαγγελµατική ασφάλιση και το 2012 συ-
στήθηκαν τα πρώτα επαγγελµατικά ταµεία.

Τέλος, θα ήθελα να σχολιάσω δύο από τις τροπολογίες που
κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής. 

Πρώτον, την κατάργηση της µείωσης της εθνικής σύνταξης
των µελών της ελληνικής µειονότητας της Αλβανίας και των οµο-
γενών από τις χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης. Οι εν λόγω
πολίτες που ήρθαν στην Ελλάδα το ’90 και πήραν Ειδικό Δελτίο
Ταυτότητας Οµογενούς το ’98, προτείνουµε να εξαιρεθούν από
τις προβλέψεις του ν.4387/2016, διαφορετικά δεν θα συνταξιο-
δοτηθούν αφού είναι αδύνατον να συµπληρώσουν σαράντα χρό-
νια διαµονής µέχρι το ’37.

Η δεύτερη αφορά τη συνταξιοδότηση λόγω γήρατος άνευ
ορίου ηλικίας µετά τα σαράντα έτη υποχρεωτικής πραγµατικής
απασχόλησης. Θεωρούµε ότι είναι κοινωνικά δίκαιο για τους ερ-
γαζόµενους που ξεκίνησαν να εργάζονται σε νεαρή ηλικία και
προσέφεραν για µακρό χρονικό διάστηµα τις εισφορές τους στο
ασφαλιστικό σύστηµα, να δοθεί η δυνατότητα θεµελίωσης δι-
καιώµατος σύνταξης χωρίς όριο ηλικίας και µε σαράντα χρόνια
πραγµατικής υποχρεωτικής ασφάλισης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα µιλήσει ο κύ-
ριος Υπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µιλήσει στο τέλος
του πρώτου κύκλου.

Κύριε Ακτύπη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε

στα χέρια µας αποτελεί ένα νέο, πλήρες και ολοκληρωµένο πλαί-
σιο µε το οποίο µεταρρυθµίζεται το σύστηµα επικουρικής ασφά-
λισης στην Ελλάδα. Μέσα από το πλέγµα διατάξεων που
εισάγεται, επιδιώκεται η αναβάθµιση και η ενίσχυση των επικου-
ρικών συντάξεων προς όφελος των νέων ασφαλισµένων. Πρό-
κειται άλλωστε για µια µεταρρύθµιση του συστήµατος
επικουρικής ασφάλισης, η οποία έχει ως επίκεντρο τους νέους
της πατρίδας µας. Μέσα από τις διατάξεις του νέου νοµοσχεδίου
επιχειρείται να ανατραπεί η πλέον, δυστυχώς παγιωµένη, πεποί-
θηση των νέων της χώρας µας ότι δεν θα φτάσει ποτέ η στιγµή
της συνταξιοδότησής τους. 

Έτσι λοιπόν µε το νοµοσχέδιο αυτό το σύστηµα για τις επικου-
ρικές συντάξεις των νέων αλλάζει οριστικά. Στόχος του νέου νο-
µοσχεδίου είναι µε τη δηµιουργία ενός ατοµικού κουµπαρά όχι
µόνο να αποκτήσουν οι νέοι τον έλεγχο της επικουρικής τους
σύνταξης αλλά και να πάρουν τελικά υψηλότερη σύνταξη,
πράγµα το οποίο ήδη συµβαίνει σε πολλές ανεπτυγµένες χώρες
της Ευρώπης, όπου εφαρµόζεται επιτυχηµένα το σύστηµα αυτό.
Δεν είναι τυχαίο άλλωστε πως το νέο µοντέλο που εισάγεται ακο-
λουθεί επιτυχηµένα µοντέλα που εφαρµόζονται εδώ και αρκετές
δεκαετίες στις ευρωπαϊκές χώρες. 

Θα πρέπει δε να τονίσουµε ότι όπως αποδεικνύεται από έρευ-
νες και µελέτες, οι οποίες εκπονήθηκαν από έγκυρους φορείς,
το νέο σχέδιο νόµου θα οδηγήσει σε σηµαντικά υψηλότερες επι-
κουρικές συντάξεις για τους νέους ασφαλισµένους, χωρίς να
επηρεάζονται ούτε οι παλιοί ασφαλισµένοι ούτε οι νέοι συνταξι-
ούχοι. 

Πυρήνας του νοµοσχεδίου είναι να µπορέσουµε να απαντή-
σουµε ως πολιτεία, ουσιαστικά και αποτελεσµατικά, στην υπέρ-
µετρη επιβάρυνση που συνιστά για το ασφαλιστικό µας σύστηµα
η δηµογραφική γήρανση, ένα γεγονός το οποίο οδηγεί σε αδικίες
στην κοινωνική ασφάλιση και επιβαρύνει τα δηµογραφικά στοι-
χεία ολόκληρης της χώρας. 

Στο πρόβληµα αυτό και σε όσα περαιτέρω προβλήµατα απορ-
ρέουν από αυτό έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο να δώσει την
καλύτερη δυνατή λύση, µε υπευθυνότητα, µε πληρότητα και µε
τεχνοκρατική επάρκεια, φροντίζοντας για τους νέους ασφαλι-
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σµένους αλλά και για τους υφιστάµενους συνταξιούχους, προ-
σφέροντας διπλές εγγυήσεις, ώστε κανείς να µην χάσει τα χρή-
µατά του και θεµελιώνοντας µε ασφάλεια ένα νέο πλαίσιο, που
µε βάση τα µέχρι τώρα παραδείγµατα εκτινάσσει τα οφέλη για
κάθε νέο δικαιούχο επικουρικής ασφάλισης. 

Συνοπτικά, το νέο νοµοσχέδιο οδηγεί σε σηµαντικά υψηλότε-
ρες επικουρικές συντάξεις για όλους τους νέους ασφαλισµέ-
νους, παρέχει περισσότερες επιλογές και καλύτερο έλεγχο όσον
αφορά την τελική σύνταξη, εγγυάται ότι το ποσό της σύνταξης
δεν µπορεί να είναι χαµηλότερο από αυτό που αντιστοιχεί στις
καταβληθείσες εισφορές, αποσυνδέει τις επικουρικές συντάξεις
από τις δηµογραφικές εξελίξεις και τη σταδιακή γήρανση του ελ-
ληνικού πληθυσµού, ενισχύει την εµπιστοσύνη των νέων απέναντι
στο δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα, αναβαθµίζει τη βιωσιµότητα
ολόκληρου του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης της χώρας
και στηρίζει την εθνική οικονοµία, αφού µεγάλο µέρος των χρη-
µάτων που συγκεντρώνονται πρόκειται να επενδυθεί στην ελλη-
νική οικονοµία. 

Ωστόσο και παρά το ξεκάθαρο θετικό πρόσηµο του νοµοσχε-
δίου αυτού, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση από την πλευρά της εξα-
κολουθεί να εµµένει στην παγιωµένη και πάντως παρωχηµένη
λογική του «όχι σε όλα», όχι σε όλα χωρίς βάσιµο επιχείρηµα,
χωρίς έγκυρη εναλλακτική, χωρίς συγκεκριµένο σχέδιο, χωρίς
καν µια εµπεριστατωµένη κριτική, που να βασίζεται σε στοιχεία
και έρευνες. Η επιχειρηµατολογία της Αντιπολίτευσης στηρίζεται
στις δήθεν κοινωνικές αντιδράσεις, τις οποίες υποτίθεται θα προ-
καλέσει το παρόν σχέδιο νόµου. 

Οι κοινωνικές αντιδράσεις, θα πρέπει να γνωρίζετε εκεί στην
Αντιπολίτευση, σε ό,τι αφορά στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου,
τα οφέλη τα οποία για την κοινωνία είναι πολλά και ξεκάθαρα,
βρίσκονται µόνο στη σφαίρα της φαντασίας. Λέτε να υπάρξουν
κοινωνικές αντιδράσεις γιατί θα αυξηθούν οι επικουρικές συντά-
ξεις, επειδή οι πολίτες θα έχουν περισσότερες επιλογές και αυ-
ξηµένη εποπτεία για το πού πάνε τα χρήµατά τους, επειδή θα
αυξηθούν οι κρατικές εγγυήσεις; 

Θα έλεγα ότι θα πρέπει να πάψετε να ονειρεύεστε πορείες και
πλακάτ. Πάψτε να πιστεύετε και να έρχεστε να υπάρχουν κοινω-
νικές αναταραχές, οργή και εξαθλίωση, µόνο και µόνο για να εξα-
σφαλίσετε την καρέκλα της εξουσίας. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα εισάγεται µια µεταρρύθµιση µε ιδι-
αίτερα θετικό πρόσηµο, διότι έχει σχεδιαστεί µε πολιτική υπευ-
θυνότητα, µε κοινωνική ευαισθησία και τεχνοκρατική επάρκεια,
µια µεταρρύθµιση η οποία επιδιώκει να λύσει οριστικά ένα µε-
γάλο ζήτηµα των καιρών µας, να πετύχει ένα µεγάλο και σηµαν-
τικό στόχο, που δεν είναι άλλος από την αποτελεσµατική
αποσύνδεση της προοπτικής των συντάξεων από τις δηµογρα-
φικές και πληθυσµιακές εξελίξεις, κάτι που διαχρονικά επιβαρύ-
νει υπέρµετρα και άδικα τους νέους ασφαλισµένους. Μια ακόµα
υπόσχεση που δόθηκε προεκλογικά στο πλαίσιο της συστηµατι-
κής και αδιάλειπτης προσπάθειας της Κυβέρνησης αυτής για τη
διασφάλιση της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας, για σύγ-
χρονες και λειτουργικές δοµές και για τον συνολικό εκσυγχρονι-
σµό της Ελλάδας υλοποιείται σήµερα µε τη νέα ασφαλιστική
µεταρρύθµιση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τώρα τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Καφαντάρη. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Τελικά, κύριοι της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του κ. Μη-

τσοτάκη, ούτε έναν ανασχηµατισµό δεν µπορείτε να κάνετε.
Μετά την παταγώδη αποτυχία σας, δυστυχώς, στη διαχείριση
των δασικών πυρκαγιών -αυτό το συζητήσαµε χτες εκτενέστατα-
µετά την καλπάζουσα πανδηµία, µετά τους σαράντα χιλιάδες µα-
θητές που έµειναν εκτός των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των, έρχεστε και κάνετε έναν ανασχηµατισµό, η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, τον οποίο ανασχηµατισµό µάλλον «ναυάγιο» πρέπει
να τον χαρακτηρίσουµε. Είναι ένας ανασχηµατισµός - φιάσκο.
Αγνοείται ο Υπουργός Πολιτικής Προστασίας, δηµιουργήθηκε
ένα νέο Υπουργείο στα χαρτιά, αλλά εξαγγέλθηκε και δεν έχει

πολιτική ηγεσία. Και τέλος πάντων και τα πρόσφατα στοιχεία,
που τώρα ανακοινώθηκαν δηµόσια τέλος πάντων, δηµιουργούν
σοβαρές ενστάσεις και για την τοποθέτηση στο Υπουργείο
Υγείας του νέου αρµόδιου Υπουργού.

Τελικά χαρακτηρίζεστε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
µάλλον Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, από µια βαθιά ιδεοληπτική
πολιτική, που ξεδιπλώνεται σε όλους τους τοµείς, µια νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική, η οποία αγνοεί τον παράγοντα «άνθρωπο» και την
αξία των δηµόσιων αγαθών. Ιδιωτικοποίηση στην παιδεία, και τα
θέµατα των πανελλαδικών και όλα όσα έγιναν δείχνουν ότι εκεί θέ-
λετε να το πάτε, πελατεία στον ιδιωτικό τοµέα. Ιδιωτικοποίηση
στην υγεία. Από σήµερα µπήκαν οι υγειονοµικοί σε αναστολή. Πώς
θα καλυφθεί το θέµα της δηµόσιας υγείας και οι ανάγκες που
υπάρχουν µε την καλπάζουσα πανδηµία είναι ένα ερώτηµα. 

Από την άλλη µεριά, ιδιωτικοποιήσεις στα δηµόσια αγαθά,
ιδιωτικοποιήσεις στα δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας και δεν µπορώ
να µην πω, κύριε Υπουργέ, µιας κι έχετε χρηµατίσει και στο αν-
τίστοιχο Υπουργείο πριν, ότι οι τιµές του ηλεκτρικού έχουν αυ-
ξηθεί πάρα πολύ. Πέραν της αύξησης που κάνατε για να σώσετε
δήθεν τη ΔΕΗ τον Σεπτέµβρη 2019, από την 1η Αυγούστου και-
νούργιες αυξήσεις, δυσανάλογο το κόστος για τα λαϊκά νοικο-
κυριά. Και βέβαια πάντα κάποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι κερδίζουν.
Αυξήσεις στα είδη πρώτης ανάγκης για όλες τις οικογένειες και
ειδικότερα επιβαρύνονται οι λαϊκές οικογένειες. Αυξήσεις διαβά-
ζουµε µέχρι και στο ψωµί. Λοιπόν, αυτή είναι η πραγµατικότητα
που βιώνουµε επί Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Τώρα, αντί για τη δηµόσια πολιτική στη διαχείριση της πανδη-
µίας, τις παρεµβάσεις της πολιτείας σε αυτό, έχουµε την ατοµική
ευθύνη. Νίπτουµε τας χείρας µας σαν Κυβέρνηση και πάµε στη
λογική «Εσείς έχετε την ευθύνη.» για τον κόσµο. Αγαθά και υπη-
ρεσίες του κοινωνικού κράτους παραδίδονται σε ιδιώτες και στην
αγορά. Ο καθένας θα τα βγάλει πέρα µόνος του, χωρίς κρατική
µέριµνα και βέβαια µε µεγάλη αβεβαιότητα, ανασφάλεια, επισφά-
λεια. Φυσικά οι ανισότητες στην κοινωνία είναι κάτι φυσιολογικό
κατά τον κ. Μητσοτάκη, τον Πρωθυπουργό.

Ένα ευνοµούµενο κράτος πρέπει να εξασφαλίζει την ασφάλεια
στους πολίτες του. Ασφάλεια δεν είναι µόνο το να µην µε κλέ-
βουν ή το να µπορώ να κυκλοφορώ στον δρόµο χωρίς κινδύνους.
Ασφάλεια είναι και το να νιώθω ότι δουλεύω, πληρώνω τις εισφο-
ρές µου και κάποια στιγµή όταν έρθει η συγκεκριµένη στιγµή θα
έχω µια αξιοπρεπή σύνταξη να ζήσω και τέλος πάντων ανάλογη
και των προσπαθειών που έκανα σε όλη µου τη ζωή.

Σήµερα, όµως, νοµοθετείτε µε το εν λόγω σχέδιο νόµου την
ανασφάλεια του πολίτη, ατοµική ευθύνη και εδώ, ατοµικός κουµ-
παράς. Μετά το αντεργατικό νοµοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε
από την πλειοψηφία, κατάργησε τις συλλογικές συµβάσεις,
απλήρωτες υπερωρίες, διάλυση εργασιακών σχέσεων, έρχεστε
τώρα και προχωράτε στην ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφά-
λισης, κάτι το οποίο ξεκινάει από την επικουρική, αλλά φοβάµαι
πως θα συνεχίσει -γιατί είναι µέσα στην πολιτική σας λογική- και
στις κύριες συντάξεις.

Με έµφαση θέλω να τονίσω ότι η επικουρική ασφάλιση είναι
δηµόσια κοινωνική ασφάλιση. Παρά τον δηµόσιο χαρακτήρα
τόσο της κύριας όσο και της επικουρικής υπάρχει σύµφωνα µε
το Σύνταγµα νοµολογία της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας 2287/2015 η οποία λέει: «Η κρατική µέριµνα για την
υποχρεωτική κοινωνική ασφάλιση κύρια και επικουρική δεν
εξαντλείται στην ίδρυση από το κράτος των οικείων δηµοσίων
φορέων στον ορισµό των διοικούντων αυτούς οργάνων, στην
άσκηση εποπτείας της δραστηριότητάς τους και της διαχείρισης
της περιουσίας τους και στη θέσπιση των σχετικών κανόνων,
αλλά περιλαµβάνει και τη µέριµνα για την προστασία του ασφα-
λιστικού τους κεφαλαίου, δηλαδή, για τη βιωσιµότητά τους χάριν
και των επόµενων γενεών, µέριµνα η οποία εκδηλώνεται µεταξύ
άλλων µε την απευθείας συµµετοχή στη χρηµατοδότηση των εν
λόγω φορέων λόγω από τον προϋπολογισµό».

Εσείς τι κάνετε εδώ; Καταργείτε την αλληλεγγύη γενεών, βα-
σική αρχή του ασφαλιστικού. Προσπαθείτε κάτι που λέγεται χρό-
νια να ταυτίσετε στην κοινή γνώµη και αντίληψη -και το κάνατε,
κύριε Υπουργέ και το πρωί στη συζήτηση για την αντισυνταγµα-
τικότητα- την επικουρική ασφάλιση µε τα επαγγελµατικά ταµεία,
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κάτι το οποίο είναι εντελώς διαφορετικό, γιατί τα επαγγελµατικά
ταµεία είναι συµπληρωµατικά, ενώ εδώ µιλάµε για την υποχρεω-
τική δηµόσια επικουρική ασφάλιση.

Επικαλείστε µοντέλα Σουηδίας όπου υπάρχουν στοιχεία κεφα-
λαιοποιητικά, αλλά συγχρόνως και ρυθµίσεις να µην κινδυνέψουν
οι νυν συνταξιούχοι, ενώ µε το νοµοθέτηµα σας υπάρχει µεγάλος
κίνδυνος οι εισφορές των νέων να µην υπάρχουν λόγω της κα-
τάργησης της αλληλεγγύης των γενεών και να πηγαίνουν στον
ατοµικό κουµπαρά. Είναι ένα αποτυχηµένο σύστηµα ιδιωτικοποί-
ησης που εξυπηρετεί ιδιωτικά συµφέροντα, παρέχει κέρδη σε
ασφαλιστικές εταιρείες και funds, αποκρύπτοντας σκόπιµα τους
κινδύνους για τους ασφαλισµένους. Τζογάρετε τα λεφτά των
ασφαλισµένων. Όπου εφαρµόστηκε αυτό το σύστηµα και στις
τέως χώρες της ανατολικής Ευρώπης µετά το ’89 και στη Λατι-
νική Αµερική από τις τριάντα χώρες στις δεκαοκτώ µετά το 2000
επανήλθαν στο παλιό αναδιανεµητικό σύστηµα λόγω των συνε-
πειών του κεφαλαιοποιητικού.

Όµως, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η επικουρική ασφάλιση ξεκί-
νησε από τη δεκαετία του ’30. Μετά τον πόλεµο τα ασφαλιστικά
ταµεία µε το 1611/50 χρηµατοδότησαν τη βιοµηχανική ανάπτυξη
της χώρας και κατατίθενται τα αποθεµατικά τους στην Τράπεζα
Ελλάδος µε µηδενικό ή ελάχιστο επιτόκιο, µετά είχαµε επένδυση
σε οµόλογα του δηµοσίου, είχαµε το τραυµατικό PSI του ’12, εί-
χαµε τα δοµηµένα οµόλογα και όλα αυτά επί κυβερνήσεως του
τότε δικοµµατισµού. Όµως, συµφωνούν όλοι στη Νέα Δηµοκρα-
τία µε αυτές τις αλλαγές;

Πέρυσι ο τότε Υπουργός Εργασίας ο κ. Βρούτσης έλεγε ότι
µέχρι το 2070 είναι εξασφαλισµένο το ασφαλιστικό σύστηµα,
είναι -αν θέλετε- βιώσιµο. Το ίδιο συνυπέγραφε τότε µε άλλη ιδιό-
τητα, ως καθηγητής, ο νυν Υφυπουργός. Σήµερα παίρνουµε
µέτρα, λέγοντας ότι υπάρχει κίνδυνος για τα ταµεία. Το κόστος
µετάβασης είναι σηµαντικό. Βάζετε ακόµα στο χέρι και το 0,5%
του ΑΕΠ που η δική σας Κυβέρνηση πέρυσι νοµοθέτησε για χα-
µηλοσυνταξιούχους στα 900 περίπου αυτά εκατοµµύρια τα
οποία θα δοθούν για να γίνει αυτό το νέο ταµείο, το ΤΕΚΑ, όπως
το λέτε και εδώ βέβαια τέρµα η δέκατη τρίτη σύνταξη.

Κίνδυνοι υπάρχουν και για τα δηµοσιονοµικά, αλλά εσείς λέτε
ότι θα έχουµε ανάπτυξη που θα καλύψει το κόστος της µετάβα-
σης, όµως θα έχουµε κέρδη για ασφαλιστικές και εξωχώρια
funds και βέβαια για τους εργαζόµενους συνταξιούχους µια µε-
γάλη αβεβαιότητα, γιατί µία χρηµατοπιστωτική κρίση µπορεί
πολλά πράγµατα να κάνει και δεν πρέπει να ξεχνάµε και το 2008.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ για τον χρόνο, δεν
σας υπαγορεύει κανείς αυτές τις αλλαγές, ούτε σε µνηµόνια εί-
µαστε, ούτε πιέζουν οι δανειστές. Ευτυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ φρόντισε
να βγούµε από τα µνηµόνια το 2018. Όµως αυτά γίνονται γιατί
το απαιτεί η νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία σας, το άγχος σας για
την κατάργηση του κοινωνικού κράτους, η απέχθειά σας ως Κυ-
βέρνηση σε ό,τι δηµόσιο, η υποταγή σας σε ιδιωτικά συµφέ-
ροντα, παραµερίζοντας τις ανάγκες της κοινωνίας. Αλλά
δυστυχώς αυτό είστε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Να σας υπενθυµίσω ότι ο αριθµός των συναδέλφων που έχουν
εγγραφεί είναι πάρα πολύ µεγάλος. Παρακαλώ όταν µου ζητάτε
ένα λεπτό να το τηρείτε και όχι περισσότερο, για να µην έχουµε
συνεχώς σύγκρουση.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική
Λύση.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµε-
ρινό υπό ψήφιση σχέδιο νόµου αντί να οδηγήσετε την επικουρική
ασφάλιση σε µια ασφαλή διέξοδο από τα χρόνια προβλήµατα
που αντιµετωπίζει, την οδηγείτε στο πλήρες αδιέξοδο. Διότι
πραγµατικά απορούµε πώς είναι δυνατόν να θεωρείτε ότι η Ελ-
λάδα χρειάζεται τη δηµιουργία νέων ταµείων επικουρικής ασφά-
λισης και ιδίως ενός νέου ταµείου το οποίο επί της ουσίας θα

θέσει σε κατάσταση οµηρίας τους ασφαλισµένους. 
Συστήνεται για τη νέα επικουρική ασφάλιση το Ταµείο Επικου-

ρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης. Υποτίθεται ότι για την επί-
τευξη του στόχου της κοινωνικής προστασίας η κάθε πολιτεία
πρέπει να λαµβάνει µέτρα για την κοινωνική ασφάλεια των µελών
της. Εσείς µε αυτές τις συστάσεις δηµιουργείτε µεγαλύτερη ανα-
σφάλεια στους ασφαλισµένους.

Εκείνο που βλέπουµε ξανά και ξανά είναι η παροχή υπερβολι-
κών νοµοθετικών εξουσιοδοτήσεων στον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων. Την πάτε ένα βήµα παραπέρα βέβαια
τώρα µε την παροχή υπερεξουσιών και στο διοικητικό συµβούλιο
του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης. Για πα-
ράδειγµα, παρέχετε την εξουσιοδότηση στο διοικητικό συµβού-
λιο να ιδρύονται µε απόφασή του υποκαταστήµατα οπουδήποτε
στην επικράτεια.

Ξεκάθαρη είναι, βεβαίως, και η αντίθεσή µας ως προς την υπο-
χρεωτικότητα της ένταξης των ασφαλισµένων στην επικουρική
ασφάλιση. Αλγεινή εντύπωση προκαλεί, βεβαίως, το γεγονός ότι
δεν µας λέτε καν πόσο θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογι-
σµός από την ίδρυση του νέου ταµείου. Προχωράτε σε ένα σύ-
στηµα ατοµικό τζογαρίσµατος των εισφορών των εργαζοµένων,
σε ένα σύστηµα στο οποίο οι ίδιοι οι εργαζόµενοι καλούνται µε
ατοµική τους ευθύνη να ρισκάρουν. Μάλλον έχετε µπερδέψει το
ασφαλιστικό σύστηµα µε το Χρηµατιστήριο. Δεν εξηγείται αλλιώς.

Αντί να προχωρήσετε στη διόρθωση των µεγάλων παθογενειών
του παρελθόντος, επιλέγετε να το αφήσετε στη µοίρα του και να
δηµιουργείτε το νέο και το καινοτόµο, όπως ισχυρίζεστε. Προφα-
νώς είστε εκτός της πραγµατικότητας των καθυστερήσεων και των
προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο e-ΕΦΚΑ. Πουθενά δεν αναφέ-
ρετε τα σχετικά µε τις αποδοχές τόσο των οργάνων διοίκησης του
ταµείου όσο και των υπαλλήλων που θα το στελεχώσουν, ενώ σε
ό,τι έχει να κάνει µε τις κρατήσεις των ασφαλιστικών εισφορών,
το ύψος τους θα καθορίζεται ετησίως και µάλιστα όχι µε αντικει-
µενικές και αξιοκρατικές διαδικασίες, αλλά µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Τι να πούµε και για τα µέλη του ΔΣ του Ταµείου Επικουρικής
Κεφαλοποιητικής Ασφάλισης τα οποία θα είναι λέτε πρόσωπα
εγνωσµένου κύρους, υψηλής επιστηµονικής κατάρτισης και θα
διαθέτουν σηµαντική εµπειρία, επαρκή χρόνο και εξειδικευµένες
γνώσεις για να ασκούν χρηστή και συνετή διαχείριση σύµφωνα
µε τους σκοπούς του ταµείου και µάλιστα θα προεπιλέγονται από
ανεξάρτητο συµβούλιο επιλογής κατόπιν απόφασης του Υπουρ-
γού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής ή ειδικής διάταξης. Σε µία δεύτερη ανάγνωση, δηλαδή,
θα επιλέγει η κυβέρνηση όποιους θέλει. ‘Η µήπως το «βολεύει»
ταιριάζει περισσότερο σε αυτήν τη διάταξη; Τα µέλη του διοικη-
τικού συµβουλίου του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης, ΤΕΚΑ, υπέχουν ποινική και αστική ευθύνη µόνο
έναντι του ΤΕΚΑ για γνώµη που διατύπωσαν ή για πράξεις ή πα-
ραλείψεις τους στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων τους ή επ’
ευκαιρία αυτής εάν ενήργησαν µε δόλο ή µε βαριά αµέλεια ή µε
σκοπό να προσπορίσουν τον εαυτό τους ή σε τρίτο παράνοµο
περιουσιακό όφελος ή να βλάψουν το δηµόσιο, δεν υπέχουν
όµως αστική ποινική ευθύνη έναντι ιδιωτών για πράξεις που σχε-
τίζονται µε την άσκηση των καθηκόντων τους. 

Μετά από όλα όσα έχουν περάσει οι Έλληνες πολίτες, µετά
τις διαδοχικές κρίσεις, πρώτα την οικονοµική, ύστερα την υγει-
ονοµική, φέρνετε προς ψήφιση τέτοιου είδους διατάξεις. Το Δ.Σ.
θα αποφασίζει για τα βασικά χαρακτηριστικά του καθορισµένου
επενδυτικού προγράµµατος, για τα νέα επενδυτικά προγράµ-
µατα, για τις κατευθυντήριες γραµµές της επενδυτικής πολιτικής
του ταµείου. Κι όλα αυτά µε τα χρήµατα των Ελλήνων πολιτών,
µε τις αποταµιεύσεις τους. Θα µπορεί, επίσης να αναθέτει βασι-
κές λειτουργίες διακυβέρνησης του ταµείου σε τρίτα φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα. Επαναλαµβάνω, βασικές λειτουργίες. Ποια θα
είναι αυτά τα πρόσωπα; Ποια θα είναι τα κριτήρια επιλογής τους;

Όσο για τον διευθύνοντα σύµβουλο του Δ.Σ. που θα επιλέγεται
από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων θα κα-
θορίζει τα κριτήρια, τα προσόντα και τα επιµέρους στοιχεία διο-
ρισµού του. Έχετε βγάλει εντελώς από το λεξιλόγιό σας τη λέξη
διαφάνεια. 
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Συστήνετε και την επενδυτική επιτροπή. Είναι άλλη µία επιτροπή
προκειµένου να τακτοποιηθούν όσοι δεν έχουν ήδη τακτοποιηθεί.
Η διαχείριση των χρηµάτων του Έλληνα φορολογούµενου όχι
µόνο θα βρίσκεται στα χέρια τρίτων και συγκεκριµένα στο νέο
αυτό ταµείο, αλλά ταυτόχρονα θα παρέχει τη δυνατότητα και σε
εξωτερικούς διαχειριστές επενδύσεων, µε τους οποίους θα µπορεί
να συνάπτει συµβάσεις διαχείρισης, να διαχειρίζονται τα χρήµατα
των ασφαλισµένων. Με άλλα λόγια θέτετε ξεκάθαρα σε κίνδυνο
τα συµφέροντα των ασφαλισµένων. 

Μεγάλο εµπόδιο, αγκάθι θα λέγαµε, για την οικονοµική ανά-
πτυξη και την ευηµερία της χώρας είναι η υπογεννητικότητα, όπως
πολλές φορές έχουµε τονίσει στην Ελληνική Λύση. Η δηµογρα-
φική κατάρρευση του ελληνικού πληθυσµού που έχει ως συνέπεια
τη γήρανση του πληθυσµού και τη µείωση του εργατικού δυναµι-
κού µας έχουν οδηγήσει στο σηµερινό αδιέξοδο διότι η ολοένα
και αυξηµένη µείωση του πραγµατικού οικονοµικού ενεργού πλη-
θυσµού θα έχει ολέθρια αποτελέσµατα για τη χώρα µας. Εν συ-
νόλω, το ασφαλιστικό σύστηµα στη χώρα µας αποτελεί έναν από
τους πιο ευαίσθητους µηχανισµούς της.

Κλείνοντας για µία ακόµη φορά σας το λέµε: εξασφαλίστε ευ-
καιρίες και σοβαρά κίνητρα επιστροφής σε όσους Έλληνες έφυ-
γαν από τη χώρα για να µπορέσουν να εργαστούν την περίοδο
της οικονοµικής κρίσης. Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε
βαθιά στις προοπτικές της ελληνικής πρωτογενούς παραγωγής
και της εγχώριας παραγωγής πλούτου. Πρόκειται για τη ραχοκο-
καλιά της ελληνικής οικονοµίας. Οι ολοκληρωµένες και σοβαρές
προτάσεις µας για το ασφαλιστικό σύστηµα βρίσκονται στη διά-
θεσή σας. Απαιτούνται στέρεες βάσεις για την επίτευξη της βιώ-
σιµης ανάπτυξης. Απαιτείται η πατρίδα µας να στηρίζεται στις
δικές της δυνάµεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Το λόγο τώρα έχει η κ. Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ξεκί-

νησε η συζήτηση του νοµοσχεδίου που εισηγείται το Υπουργείο
Εργασίας και αφορά στην ασφαλιστική µεταρρύθµιση για τη νέα
γενιά. Φυσικά πρόκειται για µία νοµοθετική πρωτοβουλία που έρ-
χεται να χτίσει πάνω στο αντεργατικό οικοδόµηµα του «Υπουρ-
γείου Ανεργίας» και όχι Εργασίας, καθώς σε τέτοιο έχει
µεταβληθεί το πρότερο Υπουργείο Εργασίας υπό τον κ. Χατζη-
δάκη, ο οποίος φυσικά είναι άξιος συνεχιστής του έργου του προ-
κατόχου του, κ. Βρούτση. Χωρίς καµµία αµφιβολία η κίνηση
κατάθεσης του εν λόγω νοµοσχεδίου και η έναρξη της συζήτησης
αυτού λίγες µέρες πριν κλείσει η Βουλή είχε σαν βασικότερο
στόχο την αποφυγή οποιασδήποτε αντίδρασης από πλευράς των
εργαζοµένων. Όµως πρόκειται για µια κίνηση που καταδεικνύει µε
τον πλέον εµφανή τρόπο και όσο πιο εµφατικά γίνεται τον πανικό
της Κυβέρνησης της «Μητσοτάκης Α.Ε.». 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, όποιο τέχνασµα κι
αν σκαρφιστείτε, έχετε πάρει διαζύγιο από την κοινωνία και τους
πολίτες, έχετε νοµοθετήσει και νοµοθετείτε µονάχα µε γνώµονα
τα συµφέροντα της εγχώριας και όχι µόνο ολιγαρχίας. Έχετε ρίξει,
µε γνώση των όσων πράττετε, στα δόντια των αρπακτικών ταµείων
τους υπερχρεωµένους συµπολίτες µας. Αφήσατε εκτός τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης πάνω από σαράντα χιλιάδες µαθητές οδηγών-
τας τους φυσικά στην πόρτα των ιδιωτικών ΙΕΚ και σήµερα
κοµπάζετε πώς βελτιώνετε το ασφαλιστικό των νέων. 

Κυριότερο παράδειγµα η θέσπιση του ατοµικού κουµπαρά.
Μία πρόβλεψη που έρχεται να αναιρέσει τον συλλογικό και κοι-
νωνικό χαρακτήρα της επικουρικής σύνταξης, καθώς τη µετα-
τρέπει πλέον σε ατοµική υπόθεση βάζοντας τέλος σε κάθε είδος
προστασίας του ανθρώπου όταν γεράσει. Η σύνταξη γίνεται
επένδυση µε τους ασφαλισµένους να χάνουν κάθε στήριξη αν η
απόδοση αυτής της επένδυσης µειωθεί. Με δεδοµένη δε την αυ-
ξανόµενη νεανική ανεργία µία τέτοια πρόνοια κάθε άλλο παρά
επιλύει προβλήµατα και βοηθά τους νέους. Το ακριβώς αντίθετο.
Εντάσσεται όµως και είµαστε όλοι σίγουροι γι’ αυτό στη γενικό-
τερη προσπάθεια απαξίωσης της νεολαίας µας. Μια νεολαία που

θέλετε, κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας παράταξης, εκτός εκ-
παίδευσης, εκτός εργασίας, εκτός ασφάλισης. Μία νεολαία που
σπρώχνετε στα κολλέγια τη στιγµή που τους λέτε κατάµουτρα
πως δεν είναι δυνατόν να σπουδάσουν όλοι και πως δεν είναι
όλοι ίσοι. Μία νεολαία που αναγκάζεται να εργάζεται µε µαύρη
εργασία και αδήλωτα και στην οποία επιβάλλετε και τη νέα πρό-
βλεψη του ατοµικού κουµπαρά. Ενός κουµπαρά που είναι σί-
γουρο πως θα µείνει άδειος. 

Νοµοθετείτε κατά των νέων της χώρας µας όµως δεν έχετε το
θάρρος να παραδεχτείτε πως αυτό πράττετε. Κοιτάξτε τους
νέους στα µάτια, κύριε Υπουργέ και πείτε τους ότι σαν νέοι
ασφαλισµένοι δεν θα έχουν τον έλεγχο της σύνταξής τους µέσω
του ατοµικού κουµπαρά καθώς κανείς δεν τους εγγυάται πως
στο τέλος του εργασιακού τους βίου θα λάβουν το ποσό επικου-
ρικής σύνταξης που θα αντιστοιχεί τότε στις εισφορές που κα-
τέβαλαν. Ακριβώς το αντίθετο. Ο κίνδυνος απώλειας µέρους ή
ακόµη και όλου του ποσού είναι µεγάλος αφού η σύνταξη -επέν-
δυση όπως τη µετατρέπετε εσείς- βασίζεται σε ένα ιδιότυπο
είδος χρηµατιστηριακού τζόγου. Βέβαια, δεν θα πρέπει ούτε να
λησµονούµε ούτε να παραβλέπουµε το γεγονός πως µπορεί η
ηγεσία του «Υπουργείου Ανεργίας» να συνεχίζει να δείχνει µε
ζήλο την επιθυµία της νοµοθέτησης υπέρ των συµφερόντων των
λίγων και κατά των συµφερόντων των πολλών και ο κ. Χατζηδά-
κης να αγωνίζεται να υπερασπιστεί τον τίτλο του καταλληλότε-
ρου «Υπουργού Ανεργίας», αλλά τόσο τα προηγούµενα
νοµοσχέδια που έχετε φέρει, όσο και το συγκεκριµένο δεν απο-
τελούν µόνο µία συνέχεια αντεργατικών νόµων που ψηφίζετε
αλλά και συνέχεια σχετικών µνηµονιακών νόµων. 

Για παράδειγµα, η µετατροπή της κοινωνικής ασφάλισης σε
ατοµική υπόθεση. Ενδεικτικό δείγµα είναι ο ατοµικός κουµπαράς
που σήµερα θα θεσπιστεί µε το δικό σας νοµοσχέδιο -µάλλον
αύριο που θα ολοκληρωθεί η ψήφισή του- και στηρίζεται σε νό-
µους φυσικά των προηγούµενων µνηµονιακών κυβερνήσεων.
Ήταν ο γνωστός νόµος Κατρούγκαλου, ο νόµος της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ, εκείνος που έθεσε το πλαίσιο διαµόρφωσης ενός
νέου ριζικά διαφορετικού τοπίου στην ασφάλιση, µε περιορισµό
της συµµετοχής κράτους και εργοδοτών, ένα καίριο βήµα που διά-
νοιξε ένα νέο πεδίο κερδοφορίας για τις ιδιωτικές ασφαλιστικές
εταιρείες. Φυσικά οποιαδήποτε πρωτοβουλία ήταν και δυστυχώς
συνεχίζει να είναι, σε βάρος των εργαζοµένων που παραµένουν
ασθενέστατα πιόνια στα χέρια της εργοδοσίας και της ολιγαρχίας,
βλέποντας ταυτόχρονα τα δικαιώµατά τους, τα κεκτηµένα µε αίµα
και αγώνα δικαιώµατα, να απεµπολούνται. 

Ο νόµος, λοιπόν, Κατρούγκαλου όχι µόνο διατηρήθηκε από την
τωρινή Κυβέρνηση, αλλά ενισχύθηκε ακόµη περισσότερο µε νέες
διατάξεις και νέα νοµοθετήµατα που κινήθηκαν προς τον ίδιο
σκοπό και µε στόχο την κάλυψη των όποιων νοµικών κενών είχαν
µείνει. 

Το µόνο βέβαιο είναι πως οι νέοι, αλλά και όλοι οι πολίτες, θα
συνεχίσουν να αντιδρούν στα αντεργατικά σας νοµοσχέδια, µία
αντίδραση που θα κορυφωθεί και θα έχουµε την κατάργηση, µέσα
από αγώνα, των αντιλαϊκών πρακτικών που νοµοθετείτε και εφαρ-
µόζετε. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, έχετε πάρει διαζύ-
γιο από την κοινωνία. Έρχεται, όµως, η ώρα που η κοινωνία θα συ-
σπειρωθεί και θα ανατρέψει τα σχέδια σας, σχέδια που µας
οδηγούν στην αγκαλιά του πέµπτου µνηµονίου, της περισσότερης
φτωχοποίησης, της ερηµοποίησης και της διατήρησης του καθε-
στώτος χρεοδουλοπαροικίας. Πλησιάζει η ώρα που θα σας πει η
ελληνική κοινωνία: «Φτάνει πια. Πόσο ακόµη θα ανεχόµαστε να νο-
µοθετείτε σε βάρος µας».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Και πριν περάσουµε στον δεύτερο κύκλο οµιλητών µε φυσική
παρουσία, τον λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, κ. Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω όλες και όλους να σκε-
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φτείτε αν κάνω λάθος σ’ αυτό που θα πω. Ποια είναι η αντίληψη
των νέων για το ασφαλιστικό, σήµερα; Πας σε έναν εικοσάρη, ει-
κοσιπεντάρη, τριαντάρη και του λες για το ασφαλιστικό, στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις σου λέει «δεν µε αφορά, δεν θα πάρω
ποτέ σύνταξη». Και την αντίληψη αυτή την επιτείνει, εδώ και χρό-
νια, η εξέλιξη του δηµογραφικού. Το σηµερινό ασφαλιστικό,
όπως είχε φτιαχτεί πολλές δεκαετίες πίσω, προϋπέθετε ότι τέσ-
σερις εργαζόµενοι θα στήριζαν έναν συνταξιούχο. Σήµερα πια
στο διανεµητικό σύστηµα ενάµισης εργαζόµενος στηρίζει έναν
συνταξιούχο και αυτό δυστυχώς βαίνει µειούµενο. 

Δεν µπορεί κανείς, νοµίζω, να µείνει απαθής απέναντι σε αυτό.
Και γι’ αυτό η δική µας Κυβέρνηση ως αξιωµατική αντιπολίτευση,
ήδη, από τη Διεθνή Έκθεση του 2018 έχει µιλήσει για το ότι θα ει-
σαχθεί το σύστηµα που σήµερα εισάγουµε µε αυτό εδώ το νοµο-
σχέδιο. Είχαµε κάνει καθαρούς λογαριασµούς µε τους πολίτες,
είχε αντιδράσει από τότε η αντιπολίτευση. Οι Έλληνες πολίτες
είχαν ακούσει και τους µεν και τους δε. Επέλεξαν το δικό µας πρό-
γραµµα και το πρόγραµµά µας είναι αυτό που εφαρµόζουµε. 

Ποιες είναι οι βασικές αλλαγές που γίνονται µε αυτό εδώ το
νοµοσχέδιο; Το λέω περισσότερο για τις Ελληνίδες και τους Έλ-
ληνες που µας ακούν, διότι ακούν κεφαλαιοποιητικό, διανεµη-
τικό, τούτο, εκείνο, το άλλο, να είµαστε συνεννοηµένοι αν µη τι
άλλο για ποιο πράγµα µιλάµε. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, που το έχουµε ονοµάσει
ασφαλιστική µεταρρύθµιση για τη νέα γενιά, εισάγουµε ένα νέο
σύστηµα στις επικουρικές συντάξεις για τους νεοεισερχόµενους
στην αγορά εργασίας από 1ης Ιανουαρίου του 2022 υποχρεωτικά
και προαιρετικά για τους νέους κάτω των τριάντα πέντε ετών, γι’
αυτούς που θα επιλέξουν να µπουν στο σύστηµα αυτό. Ποιο είναι
αυτό το σύστηµα; Θα υπάρχει ένας ατοµικός κουµπαράς για
κάθε νέο που θα µπει σε αυτό το σύστηµα, αντί ενός κορβανά
όπου οι σηµερινοί ασφαλισµένοι πληρώνουν για τους σηµερι-
νούς συνταξιούχους. Αυτό είναι το διανεµητικό σύστηµα. Βε-
βαίως, ξέρω ότι πολλοί και πολλές από όσους µας βλέπουν
αυτήν την ώρα νοµίζουν ότι ήδη υπάρχει κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα στην Ελλάδα, αλλά δεν υπάρχει. Υπάρχει το διανεµητικό
σύστηµα όπου εδώ και πολλές δεκαετίες οι εκάστοτε ασφαλι-
σµένοι πλήρωναν και τους εκάστοτε συνταξιούχους. Οι σηµερι-
νοί συνταξιούχοι πριν συνταξιοδοτηθούν πλήρωναν και εκείνοι,
τότε, για τους τότε συνταξιούχους. 

Αυτό λοιπόν στις επικουρικές συντάξεις αλλάζει από εδώ και
πέρα και εισάγουµε τον ατοµικό κουµπαρά. Αντί σε έναν µεγάλο
κουβά, δηλαδή, ο οποιοσδήποτε ασφαλισµένος να δίνει εισφο-
ρές για τον οποιονδήποτε σηµερινό συνταξιούχο, ο καθένας από
δω και πέρα θα έχει έναν ατοµικό λογαριασµό που θα µπορεί να
τον παρακολουθεί και από το κινητό του τηλέφωνο, θα βλέπει
την εξέλιξή του, όπως βλέπει ο καθένας τον τραπεζικό του λο-
γαριασµό και θα µπορεί να διαλέγει και το δικό του επενδυτικό
προφίλ. Υπάρχουν τρία διαφορετικά επενδυτικά προφίλ, ένα πιο
συντηρητικό, ένα πιο ισορροπηµένο και ένα πιο επιθετικό. Ανά-
λογα µε την εξέλιξη των πραγµάτων και του λογαριασµού του,
κάθε πενταετία θα µπορεί να αλλάζει και το επενδυτικό του προ-
φίλ σε συνεννόηση µε το ΤΕΚΑ, το νέο δηµόσιο ταµείο το οποίο
δηµιουργείται, το οποίο θα είναι αρµόδιο για τη διαχείριση των
επικουρικών συντάξεων των νέων και για τις επενδύσεις. 

Αυτό είναι χονδρικά το σύστηµα το οποίο σήµερα εισάγεται µε
αυτό το νοµοσχέδιο και για το οποίο καλείται η Βουλή να συµ-
φωνήσει ή όχι. 

Αυτό που κάνουµε -λέω εξαρχής- δεν είναι δική µας πατέντα -
θα µιλήσω και στη συνέχεια αναλυτικότερα- είναι ένα σύστηµα
που τις τελευταίες δεκαετίες εισάγεται ολοένα και περισσότερο
σε πολλές προηγµένες χώρες του πλανήτη, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και πάρα πολλών ευρωπαϊκών χωρών. Σίγουρα, δε, των
σκανδιναβικών χωρών. Και το λέω, για την Αντιπολίτευση ειδικά,
καθώς οι σκανδιναβικές χώρες έχουν και µια παράδοση στη σο-
σιαλδηµοκρατία. 

Ποια είναι τα πλεονεκτήµατα του καινούργιου συστήµατος;
Πρώτα απ’ όλα ότι ο ασφαλισµένος, ο νέος άνθρωπος, θα έχει
έλεγχο στη σύνταξή του. Δεν θα είναι αυτός και ένας µεγάλος
κουβάς που θα δίνει για τους άλλους, αλλά θα είναι αυτός και ο
ατοµικός του λογαριασµός, τον οποίο θα µπορεί να επηρεάζει

µάλιστα µέσω του επενδυτικού του προφίλ. Θα παίρνει, λοιπόν,
αποφάσεις για τη σύνταξή του αντί να αποφασίζω εγώ γι’ αυτόν,
χωρίς αυτόν. Ευχαριστώ την Αντιπολίτευση, βεβαίως, για την εµ-
πιστοσύνη που µου έχει σε σχέση µε τη διαχείριση των ασφαλι-
στικών και των επενδύσεων των νέων ανθρώπων, αλλά νοµίζω
ότι θα πρέπει να δώσουµε µια προτεραιότητα στους ίδιους να
πάρουν αποφάσεις και για τις συντάξεις τους, όπως παίρνουν
και για δεκάδες εκατοντάδες άλλα πράγµατα στη ζωή τους. 

Πρώτο, λοιπόν, πλεονέκτηµα: Έλεγχος πάνω στη σύνταξη. 
Δεύτερο πλεονέκτηµα: Η καταπολέµηση της εισφοροδιαφυ-

γής, που µας νοιάζει και θα έπρεπε να µας νοιάζει ως κράτος και
ως Βουλή των Ελλήνων. Διότι µέχρι τώρα επειδή δεν νοιάζεται ο
καθένας για τη σύνταξή του, πιστεύει ότι δεν θα πάρει, συµφωνεί
κάτω από το τραπέζι µε τον εργοδότη και έτσι έχουµε µαύρη υπό
δηλωµένη εργασία και δεν δηλώνονται οι ασφαλιστικές εισφορές
και έχουµε τα γνωστά φαινόµενα που καταδικάζουµε, αλλά κά-
ποια στιγµή πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε. Όταν ο άλλος έχει
ατοµικό λογαριασµό, προφανώς, θα νοιάζεται και για τις ασφα-
λιστικές του εισφορές.

Και το τρίτο -και ίσως βασικότερο- πλεονέκτηµα είναι ότι η διε-
θνής εµπειρία δείχνει ότι τα ταµεία αυτά, πίσω από το ΤΕΚΑ που
σήµερα δηµιουργείται, έχουν καλύτερες αποδόσεις και ως εκ
τούτου οδηγούν και σε µεγαλύτερες συντάξεις. Έχω παραδείγ-
µατα, θα µιλήσω και στη συνέχεια, τα οποία δείχνουν ότι µπο-
ρούµε να οδηγηθούµε σε µεγαλύτερες επικουρικές συντάξεις
των νέων σε σχέση µε το αν κρατάγαµε το σηµερινό σύστηµα,
µεγαλύτερες από 43% µέχρι 68%. Δεν τα λες και αµελητέα αυτά
τα πλεονεκτήµατα: Έλεγχος πάνω στη σύνταξη, καταπολέµηση
της εισφοροδιαφυγής και κυρίως, µεγαλύτερες συντάξεις. Και
γι’ αυτό θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια πολύ σηµαντική
µεταρρύθµιση. Αξίζουν συγχαρητήρια στην οµάδα που εργά-
στηκε για την προετοιµασία αυτού του νοµοσχεδίου, µε επικε-
φαλής τον Υφυπουργό, τον καθηγητή κ. Πάνο Τσακλόγλου, τη
Γενική Γραµµατέα κ. Καρασιώτου και ολόκληρη την οµάδα του
έφεραν ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ τη συζήτηση και
πριν παρουσιαστεί το νοµοσχέδιο, ιδίως από τον Ιούνιο όταν και
παρουσιάστηκε το νοµοσχέδιο αυτό. Βρισκόµαστε µπροστά σε
ένα κύµα µύθων. Και έχεις καµµιά φορά την εντύπωση, γνωρί-
ζοντας τις διατάξεις του νοµοσχεδίου ότι εδώ µιλάµε είτε για
άλλη χώρα είτε για άλλο νοµοσχέδιο.

Εξηγούµαι: «Δεν θα κατατεθεί το νοµοσχέδιο», «Θα πάει στις
καλένδες». Το λέω γιατί υπήρξαν και πρωτοσέλιδα δηµοσιεύµατα
γι’ αυτό, όπως και ανακοινώσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Χύθηκε µελάνι γι’ αυτό το πράγµα και διερωτώµαι γιατί. Τι
είδους αντιπολίτευση ήταν αυτή; Τι µάταια αντιπολίτευση, όταν
ήταν γνωστό ότι το νοµοσχέδιο επρόκειτο να έλθει. Είναι ενδει-
κτικό των ηµερών ή ίσως επήρεια του θέρους.

Δεύτερος µύθος: «Αντίθετες οι Βρυξέλλες». Και πάλι πρωτο-
σέλιδα! Βγαίναµε στην τηλεόραση µε τον κ. Τσακλόγλου για να
διαψεύδουµε τα πρωτοσέλιδα µέσων που πρόσκεινται στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τα οποία έγραφαν ότι δήθεν είναι αντίθετες οι Βρυξέλλες.
Κατατέθηκε το νοµοσχέδιο και όσο είδατε εσείς αντίθεση των
Βρυξελλών, είδαµε κι εµείς.

Οι δύο πρώτοι µύθοι φυσικά εγκαταλείφθηκαν. Αλλά δεν αν-
τέχω γιατί χάσαµε αρκετές µέρες να ασχολούµαστε µε αυτούς
τους µύθους και γι’ αυτό τους ανέφερα.

Τρίτος µύθος που επαναλαµβάνεται και σήµερα: Το µοντέλο
που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο -κατά το µύθο- εγκαταλείπεται
σε διάφορες χώρες κι εµείς είµαστε µια κυβέρνηση, που χωρίς
να είµαστε σε αρµονία µε τη διεθνή πραγµατικότητα επιµένουµε
στις δικές µας θεωρίες.

Προσέξτε τώρα, έχω εδώ δύο πίνακες. Οι πίνακες αυτοί είναι
από τον ΟΟΣΑ. Τους έχουµε παρουσιάσει, αλλά θέλω να τους
δείξω ξανά γιατί δεν έχουν ασχοληθεί όλοι µε τις λεπτοµέρειες
του θέµατος. Εδώ, ο πρώτος πίνακας ο οποίος αφορά στη διεθνή
εµπειρία αναφέρεται στο ποσοστό των εργαζοµένων που καλύ-
πτονται από κεφαλαιοποιητικά -σαν κι αυτό, δηλαδή- συνταξιο-
δοτικά πρόγραµµα. Εδώ, λοιπόν, το ποσοστό των εργαζοµένων
που καλύπτεται από κεφαλαιοποιητικά συνταξιοδοτικά προγράµ-
µατα στη Σουηδία είναι -πόσο λέτε;- 100%! Επειδή άκουσα δια-
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φόρους προηγουµένως και σήµερα ακόµα να το αµφισβητείτε.
Όχι 99,9%, αλλά 100%. Στη Φινλανδία είναι κάτι πάνω από 90%
και µάλιστα από υποχρεωτικά τέτοια προγράµµατα και το υπό-
λοιπο είναι από προαιρετικά πρόγραµµα. Και πάµε και εκεί στο
100%. Μετά πηγαίνουµε σε διάφορες άλλες χώρες. Ενδεικτικά
αναφέρω Ολλανδία, Νέα Ζηλανδία, Δανία, Ισραήλ, Αυστραλία,
Ελβετία, Νορβηγία. Και φτάνουµε και σε µια χώρα στην οποία
έγινε αναφορά και γι’ αυτό στέκοµαι και σε αυτήν, που είναι το
Ηνωµένο Βασίλειο, η Μεγάλη Βρετανία. Δεν έχετε δει ακόµα και
στο Ηνωµένο Βασίλειο τι γίνεται. Εµείς είδαµε, εσείς δεν είδατε.
Στο Ηνωµένο Βασίλειο λοιπόν, περίπου το 50% των εργαζοµένων
καλύπτεται από τέτοια προγράµµατα και µάλιστα, υποχρεωτικά.
Φέρτε τα στοιχεία σας -αν έχετε- που να δείχνουν το αντίθετο.

Συνεχίζω µε τη διεθνή εµπειρία. Περιουσιακά στοιχεία κεφα-
λαιοποιητικών συνταξιοδοτικών ταµείων ως ποσοστό του ΑΕΠ.
Κεφαλαιοποιητικά ταµεία ως ποσοστό του ΑΕΠ. Κάνουµε µια
σύγκριση 2009 - 2019. Στη Δανία ας πούµε, ήταν γύρω στο 160%
του ΑΕΠ το 2009. Τώρα έχει πάει στο 220% του ΑΕΠ. Στην Ολ-
λανδία ήταν γύρω στο 100% του ΑΕΠ και έχει πάει γύρω στο
190% του ΑΕΠ. Και πάει λέγοντας. Αυτός είναι ο πίνακας µε
αυτές τις καθυστερηµένες χώρες τις οποίες αναφέρω, όπως
είναι η Φινλανδία, η Ολλανδία, η Σουηδία και φθάνουµε εδώ στο
τέλος του πίνακα. Είναι µια χώρα, η οποία είναι η Ελλάδα και η
οποία δεν έχει σχεδόν τίποτα. Εµείς αυτό θέλουµε να αλλάξουµε,
για να φτάσουµε σε αυτές τις προηγµένες χώρες που είναι µπρο-
στά και εσείς οι προοδευτικοί υπερασπιζόσαστε και θέλετε να
κρατήσουµε αυτό το πράγµα. Να είµαστε σαν τη µύγα µες στο
γάλα, η τελευταία τρύπα του ζουρνά. Αυτό είναι το όραµά σας. 

Και επειδή είπατε ότι τα ιδιωτικοποιηµένα κεφαλαιοποιητικά
συστήµατα εγκαταλείπονται, σας εξήγησα και στην ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας ότι δεν έχουµε κάποια ιδιωτικοποίηση εδώ
-και το απέδειξα-, έχουµε ένα δηµόσιο ταµείο. Οι χώρες στις
οποίες αναφερθήκατε είναι χώρες που πράγµατι έκαναν διάφο-
ρες ιδιωτικοποιήσεις, αλλά µε ένα τελείως διαφορετικό µοντέλο
που δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό εδώ. Ήταν χώρες της Αφρι-
κής ή της Ανατολικής Ευρώπης. Εµείς δεν αναφερόµαστε σε
αυτές τις χώρες. Το µοντέλο µας και το όραµά µας είναι να προ-
χωρήσουµε όπως η Σουηδία, η Ολλανδία, η Δανία. Γι’ αυτό να
κάνετε κριτική και αν έχετε δει προβλήµατα σε αυτές τις χώρες
να τα επισηµάνετε.

Πάµε σε άλλο µύθο: «Θα καταστραφούν οι νέοι άνθρωποι από
το νοµοσχέδιο». Να δούµε λοιπόν, πώς θα καταστραφούν. Πάλι
βλέπουµε τη διεθνή εµπειρία, για να δούµε τι γίνεται εκεί που
εφαρµόζεται αυτό το σύστηµα. Έχουµε εδώ τις χώρες του
ΟΟΣΑ. Έχουµε την Ολλανδία που έχει 6% αποδόσεις, το Ισραήλ
που έχει περίπου 6% αποδόσεις, τον Καναδά µε 5,7% κ.λπ.. Και
πάµε προς τα κάτω. Στο δικό µας σύστηµα οι µέσες αποδόσεις
είναι 1,3%. Νοµίζω ότι αξίζει να προβληµατιστούµε από αυτό.
Όπως επίσης, αξίζει να προβληµατιστούµε από το τι γίνεται στη
Σουηδία, µέσα στην ίδια τη Σουηδία, όπου έχουµε από τη µια
πλευρά τη νοητή κεφαλαιοποίηση -που την έχουµε και εµείς σή-
µερα- και από την άλλη το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα που εισά-
γουµε τώρα για πρώτη φορά. Στη Σουηδία λοιπόν, στη νοητή
κεφαλαιοποίηση η απόδοση είναι 1,7% ενώ στο αµιγώς κεφαλαι-
οποιητικό είναι 4,2%. Η πραγµατική σωρευτική απόδοση από το
1995 µέχρι το 2019 στη νοητή κεφαλαιοποίηση ήταν 52, ενώ στο
δικό µας σύστηµα στη Σουηδία ήταν 180. Δεν ξέρω. Είναι µεγα-
λύτερο στην αριθµητική σας το 52 από το 180; Είναι µεγαλύτερο
το 1,7% από το 4,2%; Θέλουµε να παραµείνουµε µε αυτές τις χα-
µηλές αποδόσεις και τις πενιχρές συντάξεις; Ο µόνος λόγος που
βλέπω να το θέλετε είναι για να αντιδρούν οι νέοι και να στρα-
φούν διά της αδράνειας µας σε εσάς. Δεν θα σας κάνουµε αυτήν
τη χάρη. Διότι ναι, έχουµε στραµµένο το βλέµµα µας στη νέα
γενιά και αυτό το νοµοσχέδιο είναι πράγµατι µια µεταρρύθµιση
για τη νέα γενιά. 

Θέλετε να πάµε και σε περαιτέρω λεπτοµέρειες; Ευχαρίστως,
να πάµε για να τα ξέρουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. Έχουµε
εδώ µέσες πραγµατικές ετήσιες αποδόσεις. Υφιστάµενη επικου-
ρική, είπα προηγουµένως 1,3%, είναι 1,4%. Στον µέσο όρο των
χωρών του ΟΟΣΑ οι αποδόσεις είναι 3% και ο µέσος όρος των
χωρών του ΟΟΣΑ µε αποδόσεις πάνω από τη διάµεσο είναι 4,5%. 

Θέλετε να πάµε και σε ένα παράδειγµα πραγµατικό για να µη
µιλάµε µε ποσοστά; Παίρνουµε έναν ασφαλισµένο ο οποίος παίρ-
νει 14.000 ευρώ τον χρόνο, δηλαδή τον µήνα 1.000 ευρώ και κάτι
και έχει σαράντα έτη ασφάλισης. Με την υφιστάµενη επικουρική
αυτού του εργαζόµενου σήµερα αν κρατήσουµε το σύστηµα και
δεν το αλλάξουµε, όπως µας λέτε εσείς, θα πάρει 235 ευρώ. 

Στο µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ αυτό το 235 γίνεται 337
και στο µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ µε αποδόσεις πάνω από
τη διάµεσο γίνεται 479. Τι θέλουµε; Εµείς λέµε 337 ή 479 για
τους νέους ανθρώπους. 

Εσείς, γιατί στο καλό επιµένετε στο 235; Αυτή είναι η πρόοδος
που εκφράζετε; Τι είδους αντιπολίτευση κάνετε; Και τι είδους
διάβασµα κάνετε πριν έρθουν τα νοµοσχέδια στη Βουλή; Διότι
εδώ δεν µιλάµε για µια Αντιπολίτευση που είναι αλλού ντ’ αλλού.
Μιλάµε για µια Αντιπολίτευση που µε τις πράξεις της στρέφετε
εναντίον των νέων ανθρώπων µε την πολιτική που εκφράζει. 

Προχωρώ παραπέρα. Ειπώθηκε ήδη, το επαναλαµβάνω δεν
αντέχω να µην το πω. Επαγγελµατικά ταµεία εισήχθησαν µε το
νόµο Ρέππα, το ΠΑΣΟΚ τότε. Στη συνέχεια παρέµειναν και µε τη
Νέα Δηµοκρατία και µε το ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν σήµερα και έρχον-
ται διάφορες επιχειρήσεις, εργαζόµενοι να ιδρύσουν καινούργια
επαγγελµατικά ταµεία. Τι είναι τα επαγγελµατικά ταµεία; Είναι
ταµεία στα οποία έχουµε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα αυτό
εδώ που πάµε να εισάγουµε µε τον κ. Τσακλόγλου. Το θέλετε
στα επαγγελµατικά ταµεία, είναι µια χαρά για όλους σας, αλλά
σας ενοχλεί εδώ επειδή το φέρνει ο Μητσοτάκης, ο Χατζηδάκης
και ο Τσακλόγλου και η Νέα Δηµοκρατία. Μα, τι πράγµατα είναι
αυτά; 

Άλλος µύθος. Χάνουν δήθεν οι σηµερινοί ασφαλισµένοι. Πού
χάνουν; Υπάρχει ρητή διάταξη µέσα στο νοµοσχέδιο που λέει ότι
υπάρχει εγγύηση για όλη την περίοδο µετάβασης για τους ση-
µερινούς ασφαλισµένους ότι θα πάρουν τουλάχιστον τις συντά-
ξεις που θα έπαιρναν και µε το σηµερινό σύστηµα. Πού είναι
αυτό; Στη φαντασία σας προφανώς.

Άλλος µύθος, ο κυρίαρχος µύθος. Τζόγος είναι το σύστηµα
αυτό για τους νέους. Μάλιστα. Τι τζόγος; Υπάρχει µια ρύθµιση
πάλι που λέει ότι ακόµα και στραβά να πάνε τα πράγµατα στις
αγορές και στις επενδύσεις διαχρονικά µέχρι να πάρει ο νέος άν-
θρωπος σύνταξη πάλι θα πάρει µε εγγύηση του κράτους, υπάρ-
χει ρητή διάταξη µέσα, τις εισφορές του -προσέξτε- συν τον
πληθωρισµό. Τι τζόγος είναι αυτός; Να πάµε να καταθέσουµε την
ευρεσιτεχνία στο διεθνές γραφείο ευρεσιτεχνιών για τον τζόγο
αυτόν τον πρωτότυπο που παίρνεις τις εισφορές σου συν τον
πληθωρισµό.

Και επίσης κλείνω µε τους µύθους, ατελείωτοι είναι αλλά κά-
ποια στιγµή πρέπει να βγάλω και ένα συµπέρασµα. Δηµοσιονο-
µικό κενό, δηµιουργείται πρόβληµα, πετάει ο καθένας ό,τι θέλει,
δισεκατοµµύρια από εδώ σε βάθος πεντηκονταετίας βέβαια, δι-
σεκατοµµύρια από εκεί. Υπάρχουν τρεις διαφορετικές µελέτες,
τις οποίες τις έχουµε καταθέσει του ΟΔΔΗΧ, του ΙΟΒΕ και της
Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής. Πού καταλήγουν αυτές οι µελέ-
τες; Καταλήγουν στο ότι από την µια πλευρά έχουµε σε βάθος
πεντηκονταετίας ένα έλλειµµα 56 δισεκατοµµύρια, αλλά την ίδια
στιγµή και ένα κέρδος 50 δισεκατοµµύρια. Κάντε την προσθα-
φαίρεση. Τι προκύπτει; Ένα έλλειµµα σε βάθος πεντηκονταετίας
6 δισεκατοµµύρια. Κάντε τη διαίρεση. Διαιρέστε τα 6 δισεκατοµ-
µύρια µε τα πενήντα χρόνια. Τι βγαίνει; Ένα έλλειµµα το χρόνο
120 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ναι, λοιπόν, εµείς η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σε
ένα προϋπολογισµό που κάθε χρόνο δίνει 15 δισεκατοµµύρια για
τις συντάξεις δίνουµε και επιπλέον 120 εκατοµµύρια για να πά-
ρουν υψηλότερες συντάξεις οι νέοι µας. Πείτε όχι σε αυτό. Θα
πείτε. Το ξέρω, διότι κάνετε µια αντιπολίτευση απλώς µε εµπά-
θεια και αυτό εκδηλώνεται και σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά οι
νέοι σας βλέπουν και µας βλέπουν και κρίνουν. Βλέπουν ποιος
κάνει ένα άνοιγµα στη νέα γενιά και ποιος προτάσσει τις ιδεολη-
ψίες του. 

Διερωτώµαι λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτων λεχ-
θέντων ποιο είναι τελικά το πρότυπό σας; Τι προτείνετε; Να κρα-
τήσουµε το σηµερινό σύστηµα, ένα σύστηµα το οποίο είναι
καταδικασµένο στη συνείδηση των νέων ανθρώπων; Το όραµά
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σας είναι να έχουµε πολλά ταµεία της Ιονικής και Λαϊκής Τράπε-
ζας µε τα γνωστά προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί; Το
όραµά σας είναι να έχουµε πολλούς ΛΕΠΕΤΕ που ακόµα είναι
µια ανοιχτή πληγή; Αυτό είναι το µοντέλο της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης και των υπόλοιπων κοµµάτων; Από αυτό εµπνέεστε,
από τις χειρότερες πρακτικές του παλιού ΠΑΣΟΚ και της παλιάς
Νέας Δηµοκρατίας; Αυτό είναι που σας εµπνέει; 

Δεν θέλετε, αλλά θέλω τοποθετήσεις πάνω σε αυτό, να πά-
ρουν οι νέοι µας ψηλότερες συντάξεις; Δεν αξίζει να δώσουµε -
ξαναλέω- σε έναν προϋπολογισµό ετησίως 15 δισεκατοµµυρίων
120 εκατοµµύρια για τους νέους ανθρώπους; Βάζετε τα δόγµατά
σας πάνω από τους νέους ανθρώπους, τους οποίους ισχυρίζεστε
ότι έχετε στο µυαλό σας και στην καρδιά σας. 

Εγώ κοµµατικά µιλώντας θα ήθελα να σας προτρέψω να συ-
νεχίσετε µε αυτό τον τρόπο. Είστε χορηγοί µας. Σας οφείλουµε
µεγάλη χάρη για την αντιπολίτευση που ασκείται ιδιαίτερα σε
αυτό εδώ το νοµοσχέδιο. Θα χαρώ, λοιπόν, να µιλήσετε όλοι σας
µε τον ίδιο τρόπο, διότι εκτίθεστε ιδιαίτερα στα µάτια των νέων
ανθρώπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κοµ-
µάτων, οι νέοι άνθρωποι θέλουν νέα πράγµατα. Θέλουν να δούµε
αλλιώς την πραγµατικότητα και θέλουν να προχωρήσουµε σε ένα
σύγχρονο ευρωπαϊκό δρόµο. Δεν τους εµπνέουν χρεοκοπηµένα
συστήµατα σαν και αυτά που εσείς υποστηρίζετε. 

Εµείς, λοιπόν, πέρα από λόγια εφαρµόζουµε πρακτικές οι
οποίες έχουν πετύχει σε άλλες χώρες. Σας χαρίζουµε τα δόγ-
µατα σας και κρατάµε σταθερά το µέλλον µας στραµµένο προς
τους νέους ανθρώπους. 

Θα µε συγχωρήσετε να κλείσω µε ένα υστερόγραφο απλώς
επειδή πολλοί µιλήσατε για τον ανασχηµατισµό. Πρώτα απ’ όλα
µιλήσατε µε ένα πολιτικό θράσος σαν να είστε 10, 15 µονάδες
µπροστά στις δηµοσκοπήσεις, σαν ο κόσµος να ακούει ΣΥΡΙΖΑ
και να λέει: Πού είναι, πού τους χάσαµε; Να έρθουν αύριο το
πρωί να κυβερνήσουν µε τη σεµνότητα και µε την αποτελεσµατι-
κότητα που έχουν και κυρίως µε τη ροπή προς την αλήθεια. 

Επίσης µιλήσατε ακόµα και σήµερα για τη συναίνεση. Μα,
µόλις η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός κινήθηκαν προς την κα-
τεύθυνση που είχε µιλήσει ο αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης από αυτό εδώ το Βήµα πριν από µερικές µέρες και
πρότειναν σε έναν άνθρωπο που τον είχατε στην κυβέρνησή σας
να αναλάβει την πολιτική προστασία εσείς εξεγερθήκατε και αν-
τιδράσατε µε ένα χολερικό τρόπο. Δεν σας άρεσε ούτε ο δικός
σας άνθρωπος. Πώς την εννοείτε τη συναίνεση;

Εν πάση περιπτώσει το συµπέρασµα είναι βέβαιο. Έχετε επι-
τρέψει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να µετατρέψετε τους εαυ-
τούς σας, να µετατρέψετε το κόµµα σας από ένα κόµµα σε µια
πολιτική θεατρική παράσταση. Αυτό είστε. Και έτσι σας αντιµε-
τωπίζουν οι Έλληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Σκουρλέτης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Διέκρινα µια ανησυχία στην παρέµβαση του κυρίου Υπουργού
σε σχέση µε το είδος της αντιπολίτευσης που κάνει ΣΥΡΙΖΑ.
Τρεις, τέσσερις φορές µας είπατε: «Τι αντιπολίτευση κάνετε;». 

Καλύτερα να ανησυχείτε για τα αποτελέσµατα της πολιτικής
σας, διότι ξέρετε δείχνει λίγη σεµνότητα και µεγάλη αλαζονεία αν
νοµίζεις ότι µπορείς να κυβερνάς έναν τόπο µε τις δηµοσκοπήσεις,
µε την επικοινωνία και µε τα γκάλοπ. Με τα αποτελέσµατα της πο-
λιτικής κυβερνιέται ένας κόσµος. Αυτά δηµιουργούν συνείδηση
και αυτά προσπαθήσατε να καλύψετε στον πρόσφατο ανασχηµα-
τισµό όπου ήδη έχει πάρει τον τίτλο του «ανασχηµατισµού φιάσκο,
παρωδία».

Είναι ένας ανασχηµατισµός που σε κρίσιµα ζητήµατα της προ-
ηγούµενης χρονιάς αποτέλεσε παραδοχή µιας παταγώδους απο-
τυχίας. Πρώτα απ’ όλα στην υγεία έχουµε ενάµιση χρόνο που
αντιµετωπίζουµε, όπως και όλη η ανθρωπότητα, µια πρωτόγνωρη

κατάσταση, µια βαθιά υγειονοµική κρίση µε αβεβαιότητες και
ενάµιση χρόνο µετά δεν έχετε βάλει ούτε ένα λιθαράκι στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. 

Πέρα από όλα τα άλλα, δεν λέω για την αποτυχία στον εµβο-
λιασµό, την ικανότητά σας να πείσετε και όχι να χωρίσετε. Διότι
όταν εδώ πριν το καλοκαίρι, στα τέλη της προηγούµενης σεζόν,
λέγαµε ότι υπάρχουν συγκεκριµένες γεωγραφικές περιοχές µε
µειωµένα ποσοστά εµβολιασµού, υπάρχουν συγκεκριµένες κοι-
νωνικές οµάδες, αυτό δεν θέλει χαζοχαρούµενα ακριβοπληρω-
µένα σποτ στην τηλεόραση όπου δείχνουν ότι «Α, δεν θα πάω
διακοπές». Θέλει επιστηµονική τεκµηρίωση, θέλει ανθρώπους
µέσα στο πεδίο να πάνε πρόσωπο µε πρόσωπο µε τους ανθρώ-
πους και να τους πουν εµβολιαστείτε γιατί είναι ζήτηµα ζωής,
είναι ζήτηµα υγείας, είναι ζήτηµα συλλογικής ελευθερίας. Δεν το
κάνατε αυτό γιατί είστε δέσµιοι της επικοινωνίας και µόνο και
αυτό πουλάτε συνέχεια!

Αυτό προσπαθήσατε να κάνετε µε τον ανασχηµατισµό ο
οποίος, όµως, ακριβώς δεν µπόρεσε να κρύψει τα µεγάλα σας
ελλείµµατα στη διαχείριση των πυρκαγιών, την µεγαλύτερη οι-
κολογική κρίση µέσα σε µια χρονιά, καταστροφή. Και έρχεστε
και µιλάτε για συναίνεση όταν την προηγούµενη βδοµάδα ο Πρω-
θυπουργός ήταν κήρυκας του διχασµού, ο κήρυκας της πολιτι-
κής τυµβωρυχίας. 

Η φράση ότι «φέτος αντί για φέρετρα, µετράµε καµένα στρέµ-
µατα» δεν δείχνει συναίνεση! Και καλά τη συναίνεση να µην την
δείξετε απέναντι σε άλλες πολιτικές δυνάµεις. Η αλαζονεία που
σας χαρακτηρίζει η οποία ξεχειλίζει πια, δεν πηγαίνει µε τέτοιου
είδους νοήµονες πολιτικές. Αλλά δεν θα έπρεπε να είχατε βγάλει
τα συµπεράσµατά σας από την κλιµατική κρίση; Δεν θα έπρεπε
να είχατε δει ότι οι διαχρονικές αδυναµίες αυτού του κράτους
στα ζητήµατα της δασοπροστασίας πρέπει επιτέλους να απαν-
τηθούν και δεν µπορούν να απαντώνται µε το να φτιάξεις ένα
πολύ ωραίο κτήριο στη Λεωφόρο Κηφισίας που να γράφει «Πο-
λιτική Προστασία»; Δεν απαντώνται µε αυτόν τον τρόπο, αλλά
ήθελε τους πέντε χιλιάδες στη δασοπροστασία που καταργή-
σατε, που υπήρχε συγκεκριµένο πρόγραµµα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ήθελε υιοθέτηση της έκθεσης Γκολντάµερ που ακριβώς ήταν
µια προσπάθεια συλλογικής αποτίµησης των διαχρονικών αδυ-
ναµιών αυτού του κράτους και τη βάλατε στην άκρη. Ποια συναί-
νεση, λοιπόν, σε ποια πολιτική; 

Αντίθετα, εσείς επιχειρήσατε έναν παλαιοκοµµατικό τρόπο να
µπείτε σε µια λογική µεταγραφολογίας και να το πουλήσετε για
συναίνεση. Την πατήσατε, όπως και στα ζητήµατα της πολιτικής
προστασίας. Τι κάνατε όλη την προηγούµενη χρονιά; Βάλατε
υπεύθυνο έναν Υπουργό ο οποίος κατά κύριο λόγο στοχοποίησε
τη νεολαία. Ακόµη και στην περίοδο της πανδηµίας όλοι θυµούνται
τις αναίτιες επιθέσεις των αστυνοµικών δυνάµεων, τον εξευτελι-
σµό νέων ανθρώπων που απλώς αναζητούσαν λίγο αέρα στις πλα-
τείες. Για να καταλάβετε ότι πρέπει να το µαζέψετε µετά από λίγο
να το διορθώσετε, αλλά η ζηµιά είχε γίνει. Αυτή, λοιπόν, ήταν η
προσπάθειά σας µέσα από τον πρόσφατο ανασχηµατισµό. 

Ξέρετε, όµως, κάτι; Και µόνο το γεγονός ότι πήγατε να ιδρύ-
σετε ένα Υπουργείο για την πολιτική προστασία και υπαγάγατε
σε αυτό -προσέξτε την πολιτική προστασία- τα ζητήµατα της κλι-
µατικής αλλαγής, φαίνεται ότι δεν έχετε συνειδητοποιήσει τι
ακριβώς πρέπει να κάνει µια οργανωµένη πολιτεία για το ζήτηµα
της κλιµατικής αλλαγής. Διότι η κλιµατική αλλαγή δεν απαντάται
µε µια προσπάθεια τα αποτελέσµατά της οποίας να τα αντιµετω-
πίσουµε, αλλά κυρίως να χτυπήσουµε τις αιτίες της, να παρέµ-
βουµε στο ίδιο το καταναλωτικό µοντέλο, το παραγωγικό
µοντέλο, να αλλάξουµε τρόπο ζωής, να µπορούµε να ζούµε µε
λιγότερη ενέργεια. 

Τώρα βέβαια όταν µιλάω σε σας για ενέργεια φαντάζοµαι ότι
θα έχει γίνει εφιάλτης, όπως το ύψος των λογαριασµών της ΔΕΗ
πρέπει να είναι ένας εφιάλτης και αυτό έχει την υπογραφή σας.
Εσείς βέβαια δεν ανησυχήσατε ότι θα ανασχηµατιστείτε, διότι
είστε ένας άνθρωπος ο οποίος -όπως ακούσαµε και πριν- είστε
ειδικού σκοπού. Αναλαµβάνετε ειδικές αποστολές γι’ αυτό σας
βάλανε εδώ πέρα. Το έχετε δείξει και σε προηγούµενες υποθέ-
σεις έχετε αναλάβει. 

Σας έβαλαν, λοιπόν, για να προωθήσετε µια ξεπερασµένη αντι-
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κοινωνική λογική η οποία δεν έχει να κάνει τίποτα µε κοινωνική
ασφάλεια, αλλά µε κοινωνική ανασφάλεια. Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο κοινωνικής ανασφάλειας αυτό το οποίο έχετε φέρει. Η
σύλληψη είναι απλή, αλλά και τζογαδόρικη ταυτόχρονα. Πιάνουµε,
λοιπόν, τις εισφορές των εργαζοµένων που αφορούν την επικου-
ρική ασφάλιση και αντί να σχολάζουνε κάπου, αντί να καλύπτουν
τις σηµερινές και τις µελλοντικές γενιές, αντί να επιτελούν τον
ρόλο τους που ακριβώς είναι η δηµιουργία µιας αίσθησης ασφά-
λειας για τα συντάξιµα χρόνια, την περίοδο της σύνταξης, λέτε:
Δεν τα ρίχνουµε στην χρηµατοπιστωτική αγορά; Και µέσα από
αυτήν τη µόχλευση, θα υπάρξει ανάπτυξη, θα υπάρξουν φόροι και,
βρε αδερφέ, θα το καλύψουµε. Κι έρχεται η ίδια η πραγµατικότητα
που από το 1970 µέχρι το 2007 κατέρρευσαν εκατόν είκοσι τέσ-
σερις επιχειρήσεις στο χρηµατοπιστωτικό τοµέα. 

Ποια βεβαιότητα, λοιπόν, µπορείτε να έχετε; Μας λέτε: Μα
καλά, κοιτάξτε να δείτε, θα τα πάρουν οι άνθρωποι και µάλιστα
θα λάβουµε υπ’ όψιν µας και τον πληθωρισµό και τον τιµάριθµο
θα το καλύψει αυτό το δηµόσιο, δηλαδή 70 δισεκατοµµύρια κό-
στος µετάβασης και στήριξης του καινούργιου συστήµατος. Το
λέτε σε µια χώρα που µε ευθύνη -και το πιστώνεται κυρίως η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ- κατόρθωσε να σπάσει το φαύλο κύκλο των
µνηµονίων; Σε µια χώρα που ταλαιπωρήθηκε από βαθιά κρίση
δηµόσιου χρέους; Και µας λέτε ότι ένα άλλο µνηµόνιο µπορεί
έτσι να προκύψει, διότι είστε τόσο δογµατικά προσηλωµένοι σε
µια αντίληψη που θεωρείτε ότι θα δοθούν απαντήσεις σε όλα
αυτά τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν είτε µε το ασφαλιστικό
σύστηµα είτε µε την ανάπτυξη, µέσα από τον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα και µόνο. 

Μπορείτε να αντιµετωπίσετε το δηµογραφικό ζήτηµα µε το να
παίζετε µπαρµπούτι µε τις εισφορές των εργαζοµένων; Χαµογε-
λάτε, ενώ δεν είναι για να χαµογελάτε. Είναι για να σκέφτεστε
περισσότερο πώς έχουν τα πράγµατα. Διότι το δηµογραφικό ζή-
τηµα -και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- προϋποθέτει άλλου εί-
δους πολιτικές που δεν υπάρχουν µόνο στην Ελλάδα, υπάρχουν
σε όλη την Ευρώπη. 

Θέλει καλύτερες συνθήκες εργασίας, θέλει νέες θέσεις εργα-
σίας, θέλει να είναι ελκτικές, θέλει άλλη σχέση µε το µεταναστευ-
τικό ζήτηµα και όχι να βάζετε Υπουργό Υγείας τον κ. Πλεύρη ο
οποίος έχει δηλώσει σε όλους τους τόνους ότι οι µετανάστες δεν
πρέπει να τυγχάνουν οποιασδήποτε περίθαλψης ή ιατρικής. Τα
έχει δηλώσει αυτά. 

Δεν ξέρω αν προσέξατε, κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες ώρες
το Ισραηλιτικό Συµβούλιο Ελλάδος ζήτησε από τον νέο Υπουργό
Υγείας να πάρει πίσω τις δηλώσεις του, τις ακραίες, τις ρατσι-
στικές, τις µισαλλόδοξες δηλώσεις του που έχει κάνει γύρω από
ζητήµατα που αφορούν το Ολοκαύτωµα. 

Άρα, λοιπόν, αν υπάρχει κάτι το οποίο χαρακτηρίζει τον ανα-
σχηµατισµό είναι κολπάκια παλαιού τύπου, οµολογία αποτυχίας
σε κρίσιµα µέτωπα της προηγούµενης περιόδου, αλλά κι ένα πια
ακροδεξιό αποτύπωµα στην Κυβέρνησή σας που δεν είναι ένα
αποτύπωµα ενός απλού τατουάζ που κάνουν. Πλέον αποτελεί
ένα βασικό συστατικό της φυσιογνωµίας της παράταξης σας, της
Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης που θεωρείτε ότι µπορείτε
να συνυπάρχετε, κύριε Τσακλόγλου µε ανθρώπους οι οποίοι είναι
βαθύτατα ρατσιστές, κύριε Πιερρακάκη, που δεν είναι εδώ. Ανα-
φέροµαι και σε διάφορους άλλους που υποτίθεται ότι προέρχον-
ται από τον εκσυγχρονιστικό κεντροαριστερό χώρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλήσατε για τη νεολαία και ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο για τη νέα γενιά, η νέα γενιά που είδε φέτος
για δεκαοκτώ χιλιάδες από τους υποψηφίους, πάλι για λόγους
ακραία νεοφιλελεύθερους, να υψώνονται τείχη και να διοχε-
τεύονται σε µια άλλη δεξαµενή, την δεξαµενή των υποψήφιων
πελατών για τα ιδιωτικά κολλέγια. 

Αυτό επιφυλάξατε στη νέα γενιά µόλις πρόσφατα. Η νέα γενιά
είδε ότι αντί να διευκολύνουµε να υπάρχουν σταθερές θέσεις ερ-
γασίας είδε το νοµοσχέδιό σας, το οποίο καθιέρωσε τα απλή-
ρωτα οκτάωρα, να βασίζεται πάνω στη λογική της ατοµικής
ευθύνης: Ατοµική ευθύνη έναντι του κορωνοϊού, ατοµική σύµ-
βαση έναντι συλλογικής σύµβασης, ατοµική ευθύνη αν θα βρεις
δουλειά. Μα καλά, όλα αυτά υπάρχει πιθανότητα να στηρίξουν
την κοινωνική συνοχή ή οδηγούν σε µια κοινωνία ζούγκλας; 

Αυτά βέβαια γίνονται ευρύτερα γνωστά. Γι’ αυτό λοιπόν θα
έπρεπε να ανησυχείτε, κύριε Χατζηδάκη, και να έχετε λιγότερη
έπαρση απ’ αυτήν που σας χαρακτήρισε κατά το κλείσιµο της
παρέµβασής σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εδώ έχουµε µια ανατροπή των χαρακτηριστικών του ασφαλι-

στικού συστήµατος, χαρακτηριστικά τα οποία ήταν αποτυπωµένα
εδώ και χρόνια. Υπήρξαν αλλαγές οι οποίες δεν ήταν όλες σε
καλή κατεύθυνση, αλλά αυτές συνέβησαν από δυνάµεις οι
οποίες πήγαν να πλαγιοκοπήσουν ακριβώς τον κοινωνικό χαρα-
κτήρα του συστήµατος. Και θα ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα και
να τελειώσω. 

Γιατί να πιστέψουµε εσάς, κύριε Χατζηδάκη, τώρα που µας
λέτε ότι οι νέοι θα τρώνε µε χρυσά κουτάλια µετά από χρόνια και
να µην πιστέψουµε τον κ. Βρούτση, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο -δεν τον βλέπω εδώ στην Αίθουσα, αν και έχει διατελέσει-
ο οποίος είπε ότι µέχρι το 2070, όπως τον έχουν διαβεβαιώσει
όλοι και ορκίζονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ασφαλιστικό σύ-
στηµα επικουρικής ασφάλισης ήταν βιώσιµο; Τελικά ποτέ λέτε
αλήθεια; Γιατί λοιπόν είναι πειστικό αυτό; Μας κοροϊδεύετε; Πρέ-
πει να αποφασίσετε. Ή εσείς κάνετε λάθος -ή λέτε ψέµατα- ή ο
κ. Βρούτσης πριν από λίγους µήνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό για µια διευκρίνιση για ένα ειδικό
θέµα, επειδή αναφέρθηκε προηγουµένως και η κ. Καφαντάρη και
αναφέρθηκε και τώρα ο κ. Σκουρλέτης. Για όλα τα υπόλοιπα θα
τοποθετηθούν κ. Τσακλόγλου και ο κ. Μπουκώρος, ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος. 

Εγώ θέλω να αναφερθώ στο θέµα της ΔΕΗ και του ηλεκτρικού
ρεύµατος, γιατί επιχειρείται να δηµιουργηθούν ψευδείς εντυπώ-
σεις και στο διαδίκτυο τις τελευταίες µέρες, αλλά και εδώ. 

Η διάσωση της ΔΕΗ ήταν ένα δύσκολο εγχείρηµα το οποίο
έγινε και πέτυχε και ξεπέρασε µάλιστα και τις προσδοκίες µας,
πράγµα που φαίνεται και µεταξύ των άλλων και από την τιµή της
µετοχής της ΔΕΗ στο Χρηµατιστήριο, που πολλαπλασιάστηκε. 

Δύο χρόνια µετά έχει προκύψει στην Ευρώπη, αλλά και διε-
θνώς ένα θέµα µε τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος που σχετί-
ζεται µε τις τιµές του φυσικού αερίου, το οποίο χρησιµοποιείται
για την παραγωγή του ρεύµατος, αλλά και µε το χρηµατιστήριο
των ρύπων για το διοξείδιο του άνθρακα, δηλαδή τι πληρώνουν
οι ηλεκτρικές εταιρείες για εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα
κατά την παραγωγή του ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Αυτό δεν είναι θέµα ελληνικό ούτε συνδέεται µε τον ένα ή µε
τον άλλο τρόπο µε τη ΔΕΗ και µε τη διάσωσή της. Είναι ένα θέµα
ευρωπαϊκό, διεθνές, το οποίο είµαι βέβαιος ότι το αρµόδιο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας το παρακολουθεί
στενά. Επίσης, είµαι βέβαιος ότι θα υπάρξουν οι αντίστοιχες το-
ποθετήσεις και οι αντίστοιχες κινήσεις. Αλλά, παρακαλώ πάρα
πολύ µην συγχέουµε διαφορετικά πράγµατα, µην διαστρεβλώ-
νουµε ακόµα µια φορά την πραγµατικότητα. Ξέρω ότι είστε πρω-
ταθλητές των fake news, αλλά όλα έχουν ένα όριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ποιότητα

ζωής των πολιτών µιας χώρας εξαρτάται από τη µέριµνα που γί-
νεται στην καθηµερινότητα από την αυτοδιοίκηση, από την πα-
ροχή υπηρεσιών και έργων που παρέχει το κάθε Υπουργείο της
κυβέρνησης, αλλά πρωτίστως επηρεάζει την ποιότητα της ζωής
του η εξεύρεση εργασίας, το να έχει δηλαδή ο κάθε πολίτης δου-
λειά, να είναι σε ένα υψηλό επίπεδο οι αµοιβές, να υπάρχει ασφά-
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λεια στις συντάξεις και οι συντάξεις να είναι αξιοπρεπείς για µια
σωστή διαβίωση. 

Μια κυβέρνηση, λοιπόν, η οποία ενδιαφέρεται για τους πολίτες
πρέπει να δώσει έµφαση και να ασχοληθεί ιδιαίτερα µε αυτούς
τους τοµείς. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το Υπουρ-
γείο Εργασίας µε τον Υπουργό, τον κ. Βρούτση, και σήµερα µε
τον κ. Χατζηδάκη έδειξε έµπρακτα ότι ενδιαφέρεται γι’ αυτούς
τους τοµείς, µεριµνά και ψηφίζει νόµους που είναι προς αυτή την
κατεύθυνση. Διασφαλίζει υψηλότερους µισθούς. 

Ενδεικτικά θα αναφερθώ στη δυνατότητα που δίνεται σε έναν
νέο εργαζόµενο ο οποίος είναι µισθωτός στον ιδιωτικό τοµέα,
αλλά θέλει να συµπληρώνει το εισόδηµά του µε δελτίο παροχής
υπηρεσιών. Του δίνεται η δυνατότητα πλέον να πληρώνει µόνο
µία εισφορά. Και αυτό το παράδειγµα δείχνει ότι αυξάνονται τα
εισοδήµατά του και υπήρχε ουσιαστική µέριµνα. 

Υπήρξαν και άλλοι επιµέρους τοµείς που ψηφίστηκαν νόµοι και
είχαν σαν αποτέλεσµα την αύξηση των µισθών, τη διασφάλιση
των συντάξεων και µε τη µείωση κρατήσεων την αύξηση των συν-
τάξεων. 

Κάτι το οποίο επίσης είναι δεδοµένο είναι ότι το ασφαλιστικό
σύστηµα βρισκόταν σε αδιέξοδο τα τελευταία χρόνια. Υπήρχαν
πάρα πολλά προβλήµατα και το αποδεικνύει εµπράκτως και η πο-
λιτική του ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα. Εάν όλα ήταν
ασφαλή και προς τη σωστή κατεύθυνση, δεν θα ψηφιζόταν ο
νόµος Κατρούγκαλου, όπου σε πολλά επιµέρους ζητήµατα έγινε
παρέµβαση, µε σκοπό να εξισορροπήσουν κάποια πράγµατα,
αλλά µε ποιον τρόπο; Με τη µείωση συντριπτικά σχεδόν όλων
των συντάξεων. 

Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται και καταλαβαίνει ότι υπάρχουν ζη-
τήµατα. Προσπαθεί, όµως, να τα διορθώσει µε µια άλλη λογική.
Κάνει µια προσπάθεια, βρίσκει λύσεις, καινοτόµα συστήµατα για
να είναι ασφαλείς οι συντάξεις, αλλά όχι εις βάρος του συνταξι-
ούχου και του εργαζόµενου, χωρίς να αυξηθούν οι κρατήσεις,
αλλά και χωρίς να µειωθούν οι συντάξεις. Και µε ποιον τρόπο
µπορεί να γίνει αυτό; Με τον τρόπο που εισάγει το σηµερινό νο-
µοσχέδιο σε ένα από αυτά τα κοµµάτια που είναι οι επικουρικές
συντάξεις. 

Οι επικουρικές συντάξεις βοηθούν και επαυξάνουν τη σύν-
ταξη. Όµως, µε ποιον τρόπο θα µπορούν αυτές να είναι ασφα-
λείς και όσο το δυνατόν µεγαλύτερες; Με την παρούσα
κατάσταση, δηλαδή το να πληρώνει ο κάθε εργαζόµενος για να
πληρώνονται οι συνταξιούχοι και να µην ξέρει σε τριάντα ή σα-
ράντα χρόνια το ύψος της επικουρικής του σύνταξης; 

Θα µου πείτε ότι αν υπήρχε µια κυβέρνηση όχι τόσο υπεύθυνη,
δεν θα ασχολούνταν µε κάτι που θα αξιολογηθεί µετά από
τριάντα χρόνια. Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, δεν κοιτάζει το σή-
µερα ούτε πώς θα χειριστεί τα πράγµατα «χαϊδεύοντας αυτιά»,
αλλά την ενδιαφέρει το πραγµατικό συµφέρον των πολιτών και
κυρίως της νέας γενιάς. 

Γι’ αυτό εισαγάγει αυτό το νοµοσχέδιο, στο οποίο δίνει τη δυ-
νατότητα στον νέο εργαζόµενο στις αρχές του 2022 να πληρώσει
6,5% κρατήσεις για την επικουρική σύνταξη και στη συνέχεια
µετά το δεύτερο εξάµηνο 6% και σε όλους που είναι µέχρι
τριάντα πέντε ετών, εάν επιθυµούν και αυτοί να συµµετέχουν σε
αυτό το σύστηµα, το οποίο είναι πραγµατικά σηµαντικό έτσι
όπως οργανώνεται, διότι είναι προσωπικό, το παρακολουθεί και
έχει και δυνατότητες επιλογής προγράµµατος. Είτε να διαλέξει
το συντηρητικό πρόγραµµα είτε το ισορροπηµένο είτε το επιθε-
τικό, δηλαδή να επενδυθούν τα χρήµατά του, µε την εγγύηση βέ-
βαια του δηµοσίου να µην τα χάσει, αλλά από την άλλη να έχει
τη δυνατότητα όταν θα συνταξιοδοτηθεί να πάρει την καλύτερη
δυνατή επικουρική σύνταξη. 

Πώς γίνεται αυτό; Γίνεται µε το ταµείο που συστήνεται, το
οποίο είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, που θα διαχειρι-
στεί όλη αυτή την κατάσταση, αλλά και µε την εγγύηση του δη-
µοσίου. 

Νοµίζω ότι παρακολουθούµε τις εξελίξεις . Είµαστε ένα σύγ-
χρονο ευρωπαϊκό κράτος και, όπως πέτυχε αυτό το πρόγραµµα
σε πολλές χώρες της Ευρώπης, είναι αποδεδειγµένο ότι θα πε-
τύχει και σε εµάς, αρκεί να µπορέσουµε οργανωµένα και συντο-
νισµένα να το δουλέψουµε και βέβαια να συµµετέχει η νέα γενιά,

ακόµη και αυτοί για τους οποίους δεν είναι υποχρεωτικό. 
Έτσι, λοιπόν, θα υπάρχει αυτή η εγγύηση η οποία κι αυτή κο-

στολογήθηκε και φαίνεται ότι θα είναι στα 120 εκατοµµύρια τον
χρόνο. Δεν ξέρω αν ακούγεται µεγάλο το νούµερο, αλλά πρέπει
να το συγκρίνουµε µε τα 15 δισεκατοµµύρια που δίνουµε κάθε
χρόνο για να συµπληρώσουµε τις συντάξεις. Πρέπει, επίσης, να
λάβουµε υπ’ όψιν µας τα χρήµατα τα οποία θα κερδίσουν από
την επενδυτική δράση, τα οποία θα πέσουν στην αγορά, θα φέ-
ρουν ανάπτυξη, η ανάπτυξη θέσεις εργασίας, περισσότερα
έσοδα και περισσότερη ασφάλεια στα ταµεία µας. 

Η νέα γενιά θέλει από εµάς ιδέες, θέλει τόλµη, θέλει προσπά-
θεια, θέλει εργατικότητα και θέλει αποτέλεσµα. Η σηµερινή Κυ-
βέρνηση και µε αυτό το νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι είναι προς
αυτή την κατεύθυνση. Δουλεύει σκληρά για να φέρει ένα αποτέ-
λεσµα, όχι απαραίτητα αύριο, αλλά ενδεχοµένως, όπως είναι και
το ασφαλιστικό, σε δέκα, σε είκοσι ή σε τριάντα χρόνια. 

Νοµίζω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και θεωρώ ότι ενω-
µένοι όλοι οι Βουλευτές θα πρέπει να κάνουµε αυτό που έχει
ανάγκη η νέα γενιά, να το υποστηρίξουµε, για να µπορέσουµε να
δούµε αποτέλεσµα. Διαφορετικά, το να είµαστε σε µια υφιστάµενη
κατάσταση, σε ένα τέλµα το οποίο δεν οδηγεί πουθενά, το µόνο
που κάνει είναι να απογοητεύει τη νέα γενιά και να την οδηγεί στο
εξωτερικό για εξεύρεση εργασίας και διασφάλιση σύνταξης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κυρία συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα η Κυβέρνηση και το

Υπουργείο Εργασίας παρουσιάζουν στην Ολοµέλεια της Βουλής,
παρά τον γενικευµένο σάλο παρά την αγανάκτηση για την απο-
τυχία του κυβερνητικού έργου σε όλα τα µέτωπα, ένα σχέδιο
νόµου που παραδίδει τις επικουρικές συντάξεις των συνταξιού-
χων και τις ασφαλιστικές εισφορές των εργαζόµενων στα χέρια
των χρηµατιστών.

Επιστρατεύετε κάθε λογής µύθευµα, κάθε λογής προπαγάνδα
για να κρύψετε από τον ελληνικό λαό αυτό που πραγµατικά γρά-
φει το νοµοθέτηµά σας. Να το πούµε µε απλά λόγια για να το κα-
ταλάβει όλος ο κόσµος. Φτιάχνετε ένα ταµείο, του περνάτε
όλους τους πόρους των επικουρικών συντάξεων και διορίζεται
πέντε χρηµατιστές για να παίξουν αυτά τα λεφτά τζόγο. Απλά
πράγµατα. Να τα λέµε απλά και κατανοητά. 

Θα πει κάποιος ότι αυτά είναι υπερβολές. Πάµε λοιπόν. Άρθρο
3. Ορίζεται ότι το ταµείο αυτό χρησιµοποιεί τα λεφτά των επικου-
ρικών συντάξεων για να προχωράει σε επενδύσεις µε την έννοια
της τοποθέτησης κεφαλαίων σε χρηµατοπιστωτικά προϊόντα και
ακίνητα. Δηλαδή, θα τοποθετεί το ταµείο τα λεφτά των συνταξι-
ούχων και των ασφαλισµένων σε µετοχές, σε παράγωγα, σε χρη-
µατοπιστωτικά πακέτα και σε χαρτοφυλάκια real estate. Μήπως
µας θυµίζει κάτι αυτό; Μήπως µας θυµίζει τα δοµηµένα οµόλογα
ίσως, που έριξαν τα ασφαλιστικά ταµεία στα βράχια και έκαναν
κυριολεκτικά σκόνη εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ; Τα ξεχά-
σαµε; Πάλι η Νέα Δηµοκρατία δεν κυβερνούσε τότε; Λεφτά που
παίχτηκαν σε παράγωγα και έγιναν αέρας. Το ίδιο νοµοθετείτε
και τώρα;

Πάµε παρακάτω. Ποιοι, όµως, θα αποφασίζουν για το πού θα
επενδυθούν τα λεφτά των συνταξιούχων και του ελληνικού λαού;
Ποιοι, µε άλλα λόγια, θα είναι αυτοί που θα επιλέγουν ποιες µε-
τοχές θα αγοραστούν; Το αποκαλύπτει το άρθρο 24 και το
άρθρο 28 του νοµοσχεδίου. Θα το αποφασίζουν πέντε χρηµατι-
στές και κανένας άλλος. 

Συγκεκριµένα, όπως προβλέπεται από τις διατάξεις των εν
λόγω άρθρων, υπεύθυνα για την επιλογή των επενδύσεων θα
είναι τα πέντε άτοµα αυτά που θα συγκροτούν την επενδυτική
επιτροπή του άρθρου 28, τα οποία σύµφωνα µε τη διατύπωση
του νοµοσχεδίου το µόνο που θα πρέπει να διαθέτουν ως προ-
σόν είναι µια απλή πιστοποίηση παροχής υπηρεσιών διαχείρισης
χαρτοφυλακίων. Δηλαδή, θα είναι κοινοί χρηµατιστές, σαν εκεί-
νους που συµµετείχαν στο πάρτι του Χρηµατιστηρίου το οποίο
σίγουρα θα θυµάστε όλοι σας. Πού θα λογοδοτούν αυτά τα
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άτοµα; Πουθενά! Θα ελέγχονται από κανέναν; Όχι! 
Κι αν παίξουν τα λεφτά του κοσµάκη και θα χάσουν τι γίνεται

µετά; Η απάντηση βρίσκεται στο άρθρο 60 του νοµοσχεδίου. Τι
λέει; Λέει ότι σε αυτή την περίπτωση, αν αστοχήσουν, δηλαδή, οι
χρηµατιστές στις επιλογές των επενδύσεών τους, τότε θα έρθει
το κράτος να καλύψει τη χασούρα. Έτσι είπε ο κ. Χατζηδάκης.
Ωραία. Με άλλα λόγια, δηλαδή, παραδίδουµε τις συντάξεις του
κόσµου σε πέντε κρουπιέρηδες του καζίνο και µετά φορτώνουµε
το πρόβληµα στον κρατικό προϋπολογισµό. Δεν είναι εδώ κ. Χα-
τζηδάκης για να µου απαντήσει. Δηλαδή το φορτώνουµε στα συ-
νήθη υποζύγια, δηλαδή στους φορολογούµενους. Έχουµε εδώ το
εξής παράδοξο, να πληρώνει ο εργαζόµενος την ασφαλιστική ει-
σφορά του, να τη χάνει στα ζάρια ο χρηµατιστής και να την ξανα-
πληρώνει ο ίδιος πολίτης, ως φορολογούµενος πια, για δεύτερη
φορά. Ωραίος σχεδιασµός!

Και το ερώτηµα που προκύπτει εδώ είναι το εξής. Θα έχουν
κάποια ευθύνη αυτοί οι χρηµατιστές εάν τα λεφτά αυτά των συν-
ταξιούχων γίνουν σκόνη; Θα ελέγχονται για απιστία, για παρά-
βαση καθήκοντος, για διαφθορά, µε δεδοµένο ότι θα έχουν την
ευχέρεια να ποντάρουν δισεκατοµµύρια όπου θέλουν και όποτε
θέλουν; Η απάντηση είναι όχι, βέβαια. Γιατί η Κυβέρνηση κατα-
σκευάζει ένα πλαίσιο όπου οι άνθρωποι αυτοί δεν θα ελέγχονται
στην πραγµατικότητα από κανέναν. 

Μήπως κι εδώ έχουµε για ακόµη µία φορά την επανάληψη της
ιστορίας των δοµηµένων οµολόγων, όταν κάποιοι διοικητές και
στελέχη επικουρικών ταµείων έπαιξαν τα λεφτά των ασφαλισµέ-
νων όπου ήθελαν, παρανόµησαν, έχασαν και ποτέ δεν τιµωρή-
θηκαν; Γιατί δεν κοιτάτε, λοιπόν, τι συνέβη τότε  για να
καταλάβουµε από το τι κινδυνεύουµε σήµερα;

Η Κυβέρνηση πέφτει πάνω στις επικουρικές συντάξεις των πο-
λιτών κυριολεκτικά σαν γύπας, µε αδηµονία και αδηφαγία που
θα τη ζήλευε ακόµη και ο «λύκος της Wall Street». Το πιο εξοργι-
στικό µέσα σε όλο αυτό είναι ότι για να φτιάξει η Κυβέρνηση
αυτό το ταµείο το οποίο θα διοικείται από τους χρηµατιστές απο-
ψιλώνει τον ΕΦΚΑ από εκατό άτοµα. Δηλαδή, θα µετατάξει
εκατό υπαλλήλους από τον δηµόσιο φορέα ασφάλισης, τον
οποίο ούτως η άλλως κατακρεουργεί κλείνοντας υποκαταστή-
µατα, για να στελεχώσει αυτό το µόρφωµα που θα βρίσκεται τε-
λείως εκτός κάθε δηµοσίου ελέγχου.

Επαναλαµβάνω για να ακούσουν οι πολίτες της Χαλκιδικής και
όχι µόνο ότι το Υπουργείο Εργασίας κλείνει το υποκατάστηµα
του ΕΦΚΑ στα Νέα Μουδανιά για να στελεχώσει µε τους εκατό
υπαλλήλους το ταµείο που θα παίζει τα λεφτά των συντάξεων
στα ζάρια, στο Χρηµατιστήριο. Να το ακούσει αυτό ο κόσµος για
να καταλάβει πόσο επικίνδυνη είναι αυτοί που µας κυβερνούν. 

Οι επικουρικές µας συντάξεις κινδυνεύουν από τους χρηµατι-
στές της Κυβέρνησης. Η κοινωνική ασφάλιση κινδυνεύει από
τους ολέθριους χειρισµούς του Υπουργείου Εργασίας. Οι υπη-
ρεσίες του ΕΦΚΑ καταρρέουν από την υποστελέχωση. Η αγορά
δεν µπορεί να λειτουργήσει εξαιτίας της υποβάθµισης που αντι-
µετωπίζει το δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Κι εσείς
ορέγεστε χρηµατιστήρια και επενδύσεις αυτού του είδους.

Εµείς κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου και καλούµε τους
πολίτες να ενηµερωθούν άµεσα γι’ αυτά σας τα σχέδια. Γιατί
είναι πολύ πιθανόν να κληθούµε σύντοµα να αντιµετωπίσουµε
πολύ άσχηµες καταστάσεις στο ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας µας, σε περίπτωση που εφαρµόσετε αυτό το µόρφωµα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα

νοµοσχέδιο, που θέτει σε καινούργια βάση την επικουρική ασφά-
λιση των νέων γενεών. Ιδρύεται ένα νέο ταµείο, το Ταµείο Επι-
κουρικής Κεφαλοποιητικής Ασφάλισης, το οποίο έχει τη νοµική
µορφή του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου. Εποµένως, ξε-
κάθαρα πρόκειται -χωρίς αµφισβήτηση- για ένα αµιγώς δηµόσιο
ταµείο.

Πού βρίσκεται η µεγάλη αλλαγή; Στο ότι για πρώτη φορά ει-

σάγονται πρακτικές του ιδιωτικού τοµέα στη λειτουργία του. Εγ-
καταλείπεται το γνωστό διανεµητικό σύστηµα, που δεν ανταπο-
κρίνεται ικανοποιητικά στις τρέχουσες κοινωνικές και
οικονοµικές συνθήκες. 

Η σηµερινή αναλογία εργαζοµένων - συνταξιούχων είναι 1,7
προς 1 µε την κατάσταση να χειροτερεύει και όχι να βελτιώνεται.
Έτσι, µε βάση τα δεδοµένα από την Εθνική Αναλογιστική Αρχή
το 2050 η µέση επικουρική σύνταξη θα µειωθεί από το 16% σε
λιγότερο από το 10% του µέσου µισθού µε το σηµερινό σύστηµα. 

Το νέο σύστηµα επικουρικής ασφάλισης στηρίζεται στο κεφα-
λαιοποιητικό σύστηµα προκαθορισµένων εισφορών. Αφορά
όλους όσοι εισέρχονται στην επικουρική ασφάλιση από 1-1-2022
και προαιρετικά όσους είναι έως τριάντα πέντε ετών εφόσον το
επιλέξουν. Κάθε ασφαλισµένος διαθέτει για πρώτη φορά ατοµικό
λογαριασµό, στον οποίο θα έχει διαρκώς -µε ηλεκτρονική πρό-
σβαση- όλα τα στοιχεία που αφορούν τον ίδιο, όπως τις εισφορές
που έχουν καταβληθεί ή οφείλονται, καθώς και τις αποδόσεις
από την επένδυσή του. Ο ασφαλισµένος µπορεί ανά τριετία να
επιλέξει επενδυτικό πρόγραµµα που επιθυµεί ή ακόµα και συν-
δυασµό προγραµµάτων. Το ύψος των εισφορών παραµένει µέχρι
το 2022 στο 6,5% και στη συνέχεια µειώνεται στο 6%. 

Το νέο σύστηµα προσφέρει πολλά επιπλέον οφέλη σε αντί-
θεση µε όσα ισχύουν µέχρι σήµερα. Αν κάποιος δεν έχει συµπλη-
ρώσει δεκαπέντε χρόνια ασφάλισης και το επιθυµεί, λαµβάνει
πίσω την πραγµατική αξία των εισφορών του. Αντίστοιχα, υπάρ-
χει µέριµνα σε περίπτωση σύνταξης λόγω θανάτου, ακόµα και αν
δεν είχαν καταβληθεί εισφορές δεκαπενταετίας, όπου η διαφορά
καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισµό και ο/η κληρονόµος
δικαιούχος λαµβάνει επικουρική σύνταξη. 

Πρόκειται για ένα εµπεριστατωµένο και κοστολογηµένο σύ-
στηµα, που στηρίζεται σε τρεις µελέτες ώστε να προβλεφθούν
όλες οι επιπτώσεις του. Πρώτον, την αναλογιστική, δεύτερον τη
µακροοικονοµική και τρίτον, βιωσιµότητας του δηµόσιου χρέους. 

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στις µακροοικονοµικές συνέ-
πειες του νέου συστήµατος, γιατί είναι αυτές που αφορούν τη
συνολική οικονοµία σε βάθος χρόνου. Είναι δεδοµένη η ανάγκη
να αυξήσουµε την επενδυτική προσπάθεια και να χτίσουµε µια
αποταµιευτική κουλτούρα. Η νέα επικουρική ασφάλεια προσφέ-
ρει µία επιπλέον ευκαιρία για ανάπτυξη στην οικονοµία µε τη δη-
µιουργία αποταµιεύσεων και την επένδυση πόρων στην ελληνική
οικονοµία. Αυτά τα στοιχεία, µε βεβαιότητα, θα οδηγήσουν σε
αύξηση του ΑΕΠ, µεγαλύτερη παραγωγικότητα και αύξηση της
απασχόλησης. 

Η διοίκηση του νέου ταµείου στελεχώνεται από πρόσωπα
εγνωσµένου κύρους και υψηλής επιστηµονικής κατάρτισης, µε
πενταετή θητεία ώστε να µην εξαρτώνται από τη διάρκεια ζωής
της εκάστοτε κυβέρνησης. Εντός του ταµείου λειτουργεί επεν-
δυτική επιτροπή µε γνωµοδοτικής αρµοδιότητες σε σχέση µε τις
επενδυτικές επιλογές του ΤΕΚΑ. Είναι σηµαντικό ότι προβλέπεται
η εφαρµογή της αρχής της συνετής διαχείρισης και της ανάπτυ-
ξης της οικονοµίας, ενώ οι επενδύσεις γίνονται προς το συµφέ-
ρον των ασφαλισµένων µε την υπόµνηση ότι δεν θα πρέπει να
υπάρχει υπέρµετρη εξάρτηση από ένα συγκεκριµένο προϊόν ή
επιχείρηση. 

Για άλλη µια φορά ο αντίλογος της αντιπολίτευσης δεν στηρί-
ζεται σε αριθµούς και πραγµατικά γεγονότα. Στο πρώτο επιχεί-
ρηµα της αντιπολίτευσης η απάντηση είναι, όχι, το σηµερινό
νοµοσχέδιο δεν πλήττει την αλληλεγγύη των γενεών, αντιθέτως
την ενισχύει. Το ισχύον επικουρικό σύστηµα ασφάλισης έχει οδη-
γήσει τους νέους ασφαλισµένους να αισθάνονται ότι σηκώνουν
ένα δυσανάλογα µεγάλο βάρος, χωρίς να τους αναλογεί, για την
πληρωµή των σηµερινών συντάξεων. Ειδικά οι νέοι εργαζόµενοι
συχνά απαξιώνουν την αξία καταβολής των ασφαλιστικών εισφο-
ρών τους στρεφόµενοι πολλές φορές στη «µαύρη» εργασία. 

Δεύτερον: Όχι, δεν πλήττει ούτε τους σηµερινούς ούτε τους
µελλοντικούς συνταξιούχους αφού πρόκειται για ένα σύστηµα
που προσφέρει ασφάλεια, σταθερότητα και ευελιξία χωρίς να
επηρεάζει καθόλου τους σηµερινούς συνταξιούχους και τους ερ-
γαζόµενους, τους µεγαλυτέρους των τριάντα πέντε ετών.

Τα χρήµατα της επικουρικής ασφάλισης δεν αποτελούν αντικεί-
µενο τζογαρίσµατος, όπως ακούσαµε από τον Κοινοβουλευτικό
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Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Η πρακτική της επένδυσης των ασφαλι-
στικών εισφορών ακολουθείται ήδη από σκανδιναβικές χώρες µε
εξαιρετικά αποτελέσµατα και σε κάθε περίπτωση υφίσταται εγ-
γύηση του ελληνικού δηµοσίου ότι ο ασφαλισµένος θα λάβει τα
χρήµατα, που έχει καταβάλει επιπλέον του πληθωρισµού στη χει-
ρότερη των περιπτώσεων. Μάλιστα, µε βάση τις µελέτες του
ΟΟΣΑ το νέο σύστηµα επικουρικής ασφάλισης αναµένεται να απο-
δώσει υψηλότερες συντάξεις από 43% έως 68%.

Τρίτον: Όχι, δεν επιβαρύνονται οι φορολογούµενοι µε ένα δυ-
σβάστακτο κόστος. Το δηµοσιονοµικό κόστος µετάβασης στο
νέο καθεστώς υπολογίζεται, όπως ακούσαµε και από τον
Υπουργό, στα 120 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο και εποµένως
πρόκειται για µια επιβάρυνση, που µπορεί να αντέξει ο κρατικός
προϋπολογισµός σε ετήσια βάση αν αναλογιστούµε και τα οφέλη
που αποκοµίζουµε.

Η ελληνική οικονοµία ωφελείται σηµαντικά σε βάθος δεκαε-
τιών από την επένδυση των κεφαλαίων αυτών και αναµένεται ση-
µαντική αύξηση του ΑΕΠ και της απασχόλησης. Το ζητούµενο,
λοιπόν, είναι η συνολική θετική εξέλιξη της ελληνικής οικονοµίας.
Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων προχωρά σε
µία γενναία µεταρρύθµιση στην επικουρική ασφάλιση στην Ελ-
λάδα εισάγοντας νοοτροπίες πρωτόγνωρες για τα δεδοµένα του
ελληνικού δηµοσίου. Είναι ένα νοµοθέτηµα, που αντιµετωπίζει δί-
καια όλους τους ασφαλισµένους, νέους και παλιότερους και
όλους τους συνταξιούχους, χωρίς αιφνιδιασµούς. 

Στη χώρα µας, δυστυχώς, έχουµε συνηθίσει να τρέχουµε να
διορθώσουµε τα κακώς κείµενα αφού πρώτα έχουµε βιώσει τις
συνέπειες. Σήµερα γίνεται ένα αποφασιστικό βήµα για να προ-
λάβουµε τις εξελίξεις σε σχέση µε την επικουρική ασφάλιση των
επόµενων γενεών. Η δηµογραφική εξέλιξη της χώρας µας µε το
δεύτερο ταχύτερα γερασµένο πληθυσµό της Ευρώπης δεν µας
αφήνει περιθώρια για εφησυχασµό. Το νέο σύστηµα επικουρικής
ασφάλισης προσφέρει µια βιώσιµη λύση στις νέες γενιές ασφα-
λισµένων µε υψηλότερες επικουρικές συντάξεις, ανοίγοντας ταυ-
τόχρονα νέες προοπτικές στην ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Οδυσ-
σέας Κωνσταντινόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής και αµέσως
µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο
κ. Βιλιάρδος.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στη Βουλή τα

κόµµατα όταν θέλουν να µιλήσουν, πιστεύοντας ότι κάνουν µία
µεγάλη µεταρρύθµιση, επικαλούνται κατά καιρούς χώρες όπως
είναι η Σουηδία, η Δανία, ο Καναδάς, οι οποίες έχουν πολύ καλές
κοινωνικές πολιτικές, ένα άλλο επίπεδο όσον αφορά την κοινω-
νική προστασία. Υπάρχει, όµως, και κάτι που έχουν διαφορετικό,
το οποίο εµείς δεν θέλουµε στην Ελλάδα να το δούµε. Και αυτό
είναι η πολιτική συναίνεση σε µεγάλες µεταρρυθµίσεις, που µπο-
ρούν να γίνουν σε βάθος χρόνου. Και θυµούµαι πάντα τη χαρα-
κτηριστικότερη µεταρρύθµιση που προσπάθησε να γίνει µε τον
νόµο Γιαννίτση, η οποία τότε έφερε πολλές µεγάλες αντιδράσεις
από όλα τα κόµµατα και κατέληξε στο τέλος, µε τον έναν ή τον
άλλο τρόπο, να την επικαλούνται όλα τα κόµµατα µετά από καιρό
και να λένε, «µα, γιατί δεν την κάναµε;». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Όµως, αυτή η συναίνεση δεν είχε πρόσωπα, δεν ήταν συνεν-
νόηση για ένα πρόσωπο, για να έρθω τώρα σε αυτήν την επιλογή
που λέει «κάνουµε συναίνεση στο όνοµα του Αποστολάκη». Κοι-
τάξτε, αν τώρα ρωτήσουµε για την Κυβέρνηση, η πρώτη αντί-
δραση είναι ανασχηµατισµός-µπάχαλο. Όποιος και να το πει,
όπου και να το πει, θα σας πουν ότι είναι µπάχαλο. 

Το δεύτερο σχόλιο γι’ αυτό είναι το εξής. Διάβασα σήµερα ότι
λέει ο κ. Αποστολάκης προς τον κ. Τσίπρα: «Πρόεδρε, µε παγί-
δευσαν». Σκεφθείτε αυτός, Υπουργός Εθνικής Άµυνας, να µιλάει

κάνα δυο βδοµάδες µε τον κ. Μητσοτάκη, να τον παγιδεύσει ο κ.
Μητσοτάκης και να ήταν Υπουργός Άµυνας σε εµπλοκή µε την
Τουρκία, θα είχαν φτάσει και θα έχτιζαν οι Τούρκοι το Ελληνικό.

Το τρίτο και σηµαντικότερο σχόλιο είναι πως νοµίζω ότι είναι
µία δικαίωση για µας, Γιώργο, αυτό που είπε ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και δεν βάζω καθόλου τα πρόσωπα, δεν
µε ενδιαφέρουν τα πρόσωπα. Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης –που αυτό αφορά όχι µόνο το κόµµα του, αλλά
αφορά και το άλλο κόµµα, και τη Νέα Δηµοκρατία- µίλησε για
αποστασία και εξαγορά έναντι θέσεων. Και αναρωτιέµαι τι ισχύει
για όλους αυτούς, που τα προηγούµενα χρόνια άφησαν τα κόµ-
µατά τους για µία βουλευτική θέση ή για µία κυβερνητική θέση;
Εγώ θέλω να συµφωνήσω µε τον κ. Τσίπρα. Και γι’ αυτούς, που
πήγαν από εδώ και γι’ αυτούς, που πήγαν από εκεί. 

Άρα αυτό που λέγαµε εµείς, ότι τελικώς, κύριοι, το ηθικό πλε-
ονέκτηµα -και απευθυνόµαστε στους πολίτες- ότι εµείς που µεί-
ναµε, χλευάζοντάς µας, λοιδορώντας µας για ιδέες, µείναµε για
ιδέες και όχι για καρέκλες. Και µείναµε γιατί πιστεύουµε ότι θα
δικαιωθεί η πολιτική µας. Και να σας πω και κάτι; Το χειρότερο
είναι στον κόσµο, που θα τους τιµωρήσει κάποια στιγµή, γιατί τί-
ποτα δεν ξεχνιέται. Αυτοί που έφυγαν από το ΠΑΣΟΚ, είτε στη
Νέα Δηµοκρατία είτε αλλού, δεν είναι ούτε αποστάτες και εγώ
θα σας έλεγα να τα ξεχάσετε όλα αυτά, ότι ξεπουλήθηκαν, εξα-
γοράστηκαν, όπως είπε ο κ. Τσίπρας. Είναι αχάριστοι. Το ΠΑΣΟΚ
τούς έκανε ανθρώπους, σε όλη τη σηµασία της λέξης. Όταν κά-
ποιος σε κάνει άνθρωπο και τον πουλάς, θα τον πουλήσεις για
πάντα. Γι’ αυτό, Γιώργο, εµείς είµαστε εδώ, να πούµε σε αυτούς
ότι έχουµε το ηθικό πλεονέκτηµα, ότι θα ξέρουν πως είµαστε µε
τις ιδέες µας και µπορούν να µας εµπιστευτούν. 

Όσον αφορά τις µεταρρυθµίσεις, ο κ. Μουλκιώτης έκανε µία
αναλυτική αναφορά και χαίροµαι που κι ο κ. Χατζηδάκης είπε για
τα επαγγελµατικά ταµεία, που τα κρατήσατε όλοι, αλλά δεν συ-
ζητήσαµε για δύο πράγµατα. Κάνουµε συνέχεια µία συζήτηση,
αλλά δεν µιλάµε για το δηµογραφικό και τις πολιτικές που πρέπει
να κάνουµε, ώστε να µπορέσουν να υπάρχουν εργαζόµενοι.
Ποιος θα πληρώνει, αν δεν υπάρχουν εργαζόµενοι; Ποιος; Το
ΠΑΣΟΚ έχει φέρει αυτό το θέµα του δηµογραφικού, έχουµε κάνει
επιτροπές, παραεπιτροπές. Αποτέλεσµα και πολιτικές δεν υπάρ-
χουν στο διά ταύτα. 

Ένα άλλο ζητούµενο, που θέλω να σας το πω, κύριε Υπουργέ,
και θέλω να σας το πω, γιατί πρέπει αν µπορούµε να συµφωνή-
σουµε και να καταλήξουµε σε αυτό, γιατί χρειάζεται µία συνεν-
νόηση και συναίνεση και ποιοι µπορούν να την κάνουν, είναι το
εξής. Τον τελευταίο χρόνο υπάρχει στην αγορά εργασίας ένα µε-
γάλο πρόβληµα σε µεγάλους τοµείς, όπως είναι η οικοδοµή, η
εστίαση και ο τουρισµός. Δεν έχουµε προσωπικό να δουλέψει.
Υπάρχει πρόβληµα και µε τους µισθούς, ναι, αλλά δεν αρκεί µόνο
αυτό. Θυµάµαι και καταλαβαίνω πολύ σωστά το πώς είναι η µε-
ταναστευτική µας πολιτική και γι’ αυτούς, που αναλαµβάνουν θέ-
σεις, είτε στη Νέα Δηµοκρατία είτε στον ΣΥΡΙΖΑ. Θυµάµαι τώρα
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε Υπουργό Προστασίας του Πολίτη την κ. Παπα-
κώστα, η οποία έλεγε «κατσαρίδες» τους µετανάστες και έχουµε
και σήµερα -και πολύ καλά σας το λέει ο κ. Σκουρλέτης, που θα
τη θυµάται την κ. Παπακώστα- ανάλογους υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας. Άλλωστε τι να πει κι ο ΣΥΡΙΖΑ, που είχε βάλει το
ασφαλιστικό να το λύσει ο Χαϊκάλης; Άρα ουσιαστικά τσακώνε-
στε χωρίς να υπάρχει ουσία. Διότι τα πρόσωπα δεν υπάρχουν
ούτε από τη µια πλευρά ούτε από την άλλη.

Αλλά όλα αυτά τα προβλήµατα πώς λύνονται; Κι εδώ υπάρχει
απάντηση. Η απάντηση θα δοθεί από την κοινωνία. Ποιος µπορεί
να υπερβεί τις διαδικασίες, να υπάρξει συναίνεση, συνεννόηση
για να γίνουν µεγάλες τοµές; Ποιος έχει αποδείξει ότι µπορεί να
αναλάβει πολιτικό κόστος υπέρ της χώρας για να µπορέσουν να
ξεπεραστούν αυτά τα προβλήµατα; Ένα κόµµα, που έρχεται σύν-
τοµα και είναι το ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αντιπρόεδρε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Βιλιάρδος. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε αυτά που είπε προηγουµένως ο Υπουργός κ. Χα-

τζηδάκης -δεν είναι βέβαια εδώ, αλλά θα ενηµερωθεί φαντάζο-
µαι- εν πρώτοις απορήσαµε ειλικρινά µε την αλαζονεία του. Δεν
µας ενοχλεί βέβαια η αλαζονεία, αρκεί να στηρίζεται κάπου. Πού
την στηρίζετε όµως, κύριε Υπουργέ; Συνειδητοποιείτε τις ζηµιές
που προκάλεσε η Κυβέρνησή σας µέσα σε δύο µόλις χρόνια; Ελ-
λείµµατα πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εκτόξευσε το δη-
µόσιο χρέος στα 387 δισεκατοµµύρια ευρώ στα τέλη Ιουνίου.
Νέα δανεικά 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κόστος πυρκαγιών, του-
λάχιστον, 30 δισεκατοµµύρια ευρώ και ούτω καθεξής. 

Καταλαβαίνετε, αλήθεια, τι έχετε κάνει; «Τελευταία τρύπα του
ζουρνά», όπως είπατε εσείς για την Ελλάδα, εσείς την καταντή-
σατε, οι κυβερνήσεις σας, που τώρα επαναλαµβάνουν τη σπα-
τάλη του 2004-2009, που οδήγησε η χώρα µας στο ΔΝΤ. 

Για τους νέους, που είπατε ότι δεν περιµένουν συντάξεις,
έχετε απόλυτο δίκιο. Γιατί όµως; Επειδή γνωρίζουν πως χρεοκο-
πήσατε την Ελλάδα. Τι να περιµένουν µε το δηµόσιο χρέος στο
234% του ΑΕΠ, µε το κόκκινο ιδιωτικό χρέος πάνω από το 150%
του ΑΕΠ, µε κατεστραµµένο τον παραγωγικό ιστό της χώρας και
µε τόσα άλλα πράγµατα; Από µια Κυβέρνηση, που παράγει µόνο
ελλείµµατα και χρέη εσείς, κύριε Υπουργέ, τι θα περιµένατε; Αλή-
θεια, είναι ειλικρινής η ερώτησή µου.

Όσον αφορά στις επενδυτικές αποδόσεις, που ανέφερε ο κύ-
ριος Υπουργός, έχει ακούσει κάτι για τη φούσκα, που δηµιουρ-
γήθηκε µετά το 2010 και σήµερα είναι στα όρια µιας πραγµατικά
εκκωφαντικής έκρηξης; Το ανέκδοτο πάντως της ηµέρας ήταν η
εγγύηση του χρεοκοπηµένου κράτους. 

Για τις συγκρίσεις µε τις σκανδιναβικές χώρες, όπως ακριβώς
κάποτε έκανε ο κ. Γιώργος Παπανδρέου, καλύτερα να µην πούµε
τίποτα. Όλοι καταλαβαίνουν πόσο αστεία είναι. 

Όσον αφορά δε στην εξυγίανση της ΔΕΗ, δεν ήταν το αποτέ-
λεσµα της µείωσης του κόστους ενέργειας, της λήξης των ΝΟΜΕ
και του χαµηλού κόστους των ρύπων συγκριτικά µε σήµερα;
Τώρα που αυξήθηκαν, η «εξυγίανση» θα συνεχιστεί µε την άνοδο
των τιµών του ηλεκτρισµού έως και 50%;

Στο θέµα µας τώρα, στο νοµοσχέδιο, θα ξεκινήσουµε µε µερι-
κές ερωτήσεις στον Υπουργό. Πριν απ’ όλα, γιατί κατέθεσε ένα
καινούργιο νοµοσχέδιο για το ασφαλιστικό, όταν σχετικά πρό-
σφατα, τον Φεβρουάριο του 2020 ψηφίστηκε το ασφαλιστικό του
τότε Υπουργού Εργασίας, του κ. Βρούτση; Υπενθυµίζουµε πως
συνοδευόταν από δύο µελέτες, τις οποίες έχουµε µαζί µας. Η
πρώτη ήταν µια αναλογιστική του συνταξιοδοτικού συστήµατος,
κύριας και επικουρικής ασφάλισης, µαζί µε την αντίστοιχη επάρ-
κειας των συντάξεων, µε επιστηµονικό υπεύθυνο τον κ. Τσακλό-
γλου, τον σηµερινό Υφυπουργό.

Η δεύτερη µελέτη ήταν του Πανεπιστηµίου Αθηνών, ενώ και οι
δύο µας διαβεβαίωναν πως εξασφαλίζονται οι συντάξεις έως το
2070. Γιατί, λοιπόν, απαιτείται κάποια αλλαγή; Υπάρχει κάποια
οικονοµική λογική ή µήπως πρόκειται απλά για ιδεοληψία του
Υπουργού; Μήπως θέλει να βάλει τη σφραγίδα του, το όνοµά
του, σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου;

Οι συγκεκριµένες αλλαγές, η υιοθέτηση του κεφαλαιοποιητι-
κού µοντέλου για την επικουρική ασφάλιση δεν συµπεριλαµβά-
νονταν, πάντως, ούτε στο είκοσι σελίδων πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. Ας µας απαντούσε, όπως όλοι οι άλλοι Υπουργοί,
πως εφαρµόζουν απλά την πολιτική για την οποία τους ψήφισαν
οι Έλληνες. Φυσικά, ούτε αυτό ισχύει, αφού απείχε από τις εκλο-
γές το 42% των ψηφοφόρων, ενώ οι πενήντα έδρες δεν προέρ-
χονταν από ψήφους, αλλά ήταν δωρεάν λόγω του συστήµατος
της ενισχυµένης αναλογικής.

Το ίδιο το νοµοσχέδιο, δε, ήρθε µε συνοπτικές διαδικασίες το
καλοκαίρι, έχοντας τεθεί για διαβούλευση, λίγο πριν κατατεθεί,
από τις 29 Ιουνίου έως τις 13 Ιουλίου, λαµβάνοντας µόλις εκατόν
δέκα έξι σχόλια, µάλλον επειδή σε πολλά άρθρα δεν επιτρεπόταν
ο σχολιασµός. Αλήθεια, γιατί; Βέβαια, είναι γνωστή η προεργασία
από το 1997, ακόµη, µε την έκθεση Σπράου επί Σηµίτη και µε βα-
σικό συντελεστή τον καθηγητή κ. Τήνιο, η οποία τότε παραλλη-
λιζόταν µε το σύστηµα Πινοσέτ, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Ο κ. Τήνιος έχει συνεχή αρθρογραφία για το θέµα ενώ
υπάρχει και ως µελέτη του «LSC».

Παραλλαγές προτάθηκαν από τη «DIANEOSIS», το 2018, σε
µελέτη της για τους «δράκους» της οικονοµίας, δηλαδή για το
ασφαλιστικό, το φορολογικό και για το χρέος που δεν είναι πλέον
µόνο δράκος, αλλά τέρας, αφού η σηµερινή Κυβέρνηση το
έθρεψε µε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον.

Οφείλουµε να σηµειώσουµε, εδώ ότι, η αύξηση του δείκτη χρέ-
ους ως προς το ΑΕΠ της Ελλάδας µεταξύ των ετών 2019 και
2020 ήταν από τις µεγαλύτερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση -όπως
θα καταθέσουµε βέβαια αργότερα στα Πρακτικά- στο συν 17,3%,
ενώ είχαµε επιπλέον από τις υψηλότερες υφέσεις. Αρκετά µε τη
δικαιολογία της πανδηµίας για τα οικονοµικά σφάλµατα, τα θη-
ριώδη οικονοµικά σφάλµατα της Κυβέρνησης.

Παραλλαγές υπήρχαν, επίσης, σε µία άλλη µελέτη για την επα-
νεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας -θα καταθέσω την πρώτη σε-
λίδα και από τις δύο στα Πρακτικά, όπως για όλα όσα λέµε- από
την Ένωση Αναλογιστών και τον ΙΟΒΕ, ενώ το επικροτεί, βέβαια,
και ο ΣΕΒ. Με το θέµα έχει ασχοληθεί ο κ. Τσακλόγλου ως στέ-
λεχος τότε της «DIANEOSIS». Εν προκειµένω, προωθούσε το κε-
φαλαιοποιητικό σύστηµα, όπως µε τη µελέτη για το νέο αναπτυ-
ξιακό µοντέλο για την Ελλάδα για την έξοδο από την κρίση στη
σελίδα 117, αν και τελικά η µελέτη αναφέρεται περισσότερο σε
δηµοσιονοµικά µέτρα, παρά στο τι πρέπει να κάνουµε για να πα-
ράγουµε πλούτο και πώς.

Έως το 2018, πάντως, η συγκεκριµένη πρόταση του κεφαλαι-
οποιητικού επικουρικού συστήµατος ονοµαζόταν -όπως αναφέ-
ραµε- ασφαλιστικό Πινοσέτ επειδή είχε εφαρµοστεί στη Χιλή από
τον γνωστό δικτάτορα, χωρίς επιτυχία, όπως φάνηκε.

Φαίνεται, λοιπόν, πως δυστυχώς η Ελλάδα συνεχίζει να εφαρ-
µόζει αποτυχηµένες ξένες συνταγές, αντί να σχεδιάσει µια δική
της αυτοδύναµη αναπτυξιακή πολιτική, γεγονός που την οδηγεί
σε συνεχή αδιέξοδα.

Από την άλλη πλευρά, γιατί δροµολογείται τώρα, σε µία εποχή
που η Ελλάδα έχει ανάγκη ρευστότητας, ενώ είναι δεδοµένο πως
µεγάλο µέρος αυτών των ποσών θα κατευθυνθεί στο εξωτερικό;
Γιατί στο εξωτερικό; Επειδή η Ελλάδα δεν διαθέτει µία ώριµη
χρηµατιστηριακή αγορά, ούτε τα κατάλληλα επενδυτικά προ-
ϊόντα για τέτοιου είδους τοποθετήσεις. Ο Υπουργός βέβαια, ως
άλλος Μάντοφ, υπόσχεται αποδόσεις 43% έως 68%, όπως ανα-
φέρεται στην έκθεση του Υπουργείου, µε τις προβλέψεις του να
βασίζονται σε έναν µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ ύψους 4,51%
και στις αποδόσεις του αµοιβαίου της «ΑΕΔΑΚ» της περιόδου
2003 έως το 2020.

Δεν γνωρίζει, αλήθεια, πώς στις Ηνωµένες Πολιτείες οι διαχει-
ριστές κεφαλαίων υποχρεώνονται να γράφουν όταν απευθύνον-
ται στο κοινό τη φράση «ιστορικές αποδόσεις δεν αποτελούν
εγγύηση για µελλοντικά αποτελέσµατα»; Προφανώς το γνωρίζει,
οπότε προσπαθεί απλά να παραπλανήσει τους Έλληνες για να
προωθήσει αυτά που θέλει, ενώ όλοι όσοι έχουν ασχοληθεί µε
το αντικείµενο, µε τις επενδύσεις, όπως εµείς, γνωρίζουν πολύ
καλά πόσο κενές είναι αυτού του είδους οι υποσχέσεις.

Ποιο είναι το κίνητρό σας, αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αφού δεν
υπάρχει καµµία οικονοµική λογική στο εγχείρηµα, πόσο µάλλον,
όταν ακόµη και η τρόικα ήταν διστακτική να το δεχτεί µε βάση
πληροφορίες µας; Το γεγονός αυτό τεκµηριώνεται επίσης από
το ότι δεν υπάρχει καµµία αναφορά στις τελευταίες αξιολογήσεις
σχετικά µε µια τέτοια µεταρρύθµιση, αλλά µόνο για την ανάγκη
εξόφλησης των εκκρεµών συντάξεων. Βέβαια, υπάρχουν πολλές
αναφορές για την ανάγκη µείωσης των συνταξιοδοτικών δαπα-
νών, µεταξύ άλλων, από το ΔΝΤ και από τη µελέτη Πισσαρίδη
µέλος της οµάδας του οποίου ήταν και ο κ. Τσακλόγλου.

Στην ίδια µελέτη στην σελίδα 107, θέλουµε να είµαστε πάντα
ακριβείς, αναφέρεται η επανεπένδυση των εισφορών στην οικο-
νοµία µέσω της κεφαλαιαγοράς, κάτι που όµως θεωρούµε ευχο-
λόγιο για µια υπερχρεωµένη χώρα χωρίς παραγωγή, η οικονοµία
της οποίας στηρίζεται σχεδόν εξολοκλήρου στη µονοκαλλιέργεια
του τουρισµού. Πώς θα επιτευχθεί η ανάπτυξη; Με εισαγόµενα
αιολικά και µε ακριβή εξαρτώµενη ενέργεια, πετώντας στα σκου-
πίδια τα 230 δισεκατοµµύρια ευρώ του λιγνίτη και τα πάνω από
300 δισεκατοµµύρια ευρώ του φυσικού αερίου της ΑΟΖ, που -αν
θέλετε- είναι κάτι πιο πράσινο;

Από την άλλη πλευρά, πώς είναι δυνατόν να συµφωνήσουµε
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σε ένα νοµοσχέδιο, στις υποστηρικτικές µελέτες του οποίου
εκτός από τις µαθηµατικές ακροβασίες του διαπιστώνονται αν-
τεθνικές πολιτικές κατευθύνσεις; Για παράδειγµα, στην αναλογι-
στική µελέτη προβλέπεται µείωση του πληθυσµού στα οκτώµισι
εκατοµµύρια το 2070. Αντί, όµως, να γίνει προσπάθεια αύξησης
του πληθυσµού µε τις αντίστοιχες πολιτικές, το µόνο που επιδιώ-
κεται είναι η εναρµόνιση των δαπανών, η µείωσή τους δηλαδή,
όπως είναι οι συντάξεις. Είναι εθνική πολιτική αυτή;

Την ίδια στιγµή στη µελέτη βιωσιµότητας του δηµοσίου χρέ-
ους που προσκόµισε ο «ΟΔΔΗΧ» -και θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά- αναφέρεται πως το χρέος, ως προς το ΑΕΠ, θα µειωθεί
στο 50% έως 60% το 2060. Ακόµη όµως και αυτή η ανασφαλής
απαράδεκτη προοπτική έρχεται σε σύγκρουση µε την πρόβλεψη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη δέκατη αξιολόγηση για χρέος ως
προς το ΑΕΠ µας πάνω από το 80% το 2060. Σε ανόητους απευ-
θύνεται η Κυβέρνηση µέσω του «ΟΔΔΗΧ»; Μήπως, λοιπόν, γι’
αυτόν τον λόγο δροµολογείται η δήθεν µεταρρύθµιση; Για να δη-
µιουργηθεί δηµοσιονοµικός χώρος για πλεονάσµατα όταν επα-
νέλθουν οι απαιτήσεις της ενισχυµένης εποπτείας του
µνηµονίου, δηλαδή από το 2023;

Συνεχίζοντας, το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα προωθείται γενι-
κότερα ως πανάκεια έναντι στο διανεµητικό, που, θεωρείται προ-
βληµατικό λόγω, των δηµογραφικών εξελίξεων και του ακριβού
κόστους εργασίας, ενώ αντιµετωπίζεται και ως εστία κακοδιαχεί-
ρισης. Δεν γίνεται, όµως, καµµία αναφορά στα τόσα σκάνδαλα
που έχουν σχέση µε τις αγορές και µε το δήθεν αλάνθαστο αό-
ρατο χέρι τους. Εντούτοις, εκτός από το οικονοµικό µέρος, το
διανεµητικό σύστηµα έχει τη λογική του συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένου αναδιανεµητικού εργαλείου του πλούτου, κάτι που
όπως φαίνεται ενοχλεί τους νεοφιλελεύθερους, που µε τα µνη-
µόνια έχουν επικρατήσει ανεξάρτητα των εκάστοτε κυβερνή-
σεων.

Σύµφωνα πάντως µε την ΓΣΕΒΕΕ µε το νέο σύστηµα επικου-
ρικής ασφάλισης οι εισφορές των ασφαλισµένων, που θα εντάσ-
σονται στο σύστηµα δεν θα χρηµατοδοτούν τις υφιστάµενες
επικουρικές συντάξεις, αλλά θα αποταµιεύουνται και θα επεν-
δύονται, δηµιουργώντας ένα αποθεµατικό, που θα χρηµατοδοτεί
τις συντάξεις των ιδίων.

Ως εκ τούτου, προκύπτει ζήτηµα χρηµατοδότησης των επικου-
ρικών συντάξεων υφιστάµενων και µελλοντικών, που θα χορηγη-
θούν µε βάση το παλαιό καθεστώς. Όπως προκύπτει από την
αναλογιστική µελέτη, στη σελίδα 60, το κόστος αυτό, δηλαδή η
επιπλέον χρηµατοδότηση, που θα πρέπει να δοθεί για την κά-
λυψη του κενού εκτιµάται από 48 έως 78 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ενώ κατά το βασικό σενάριο µε επιτόκιο 3,5% και µε µετάβαση
20% των υπαρχόντων κάτω των τριάντα πέντε ετών στο νέο, πε-
ρίπου στα 56 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ακριβώς το συγκεκριµένο
ποσόν αναφέρεται και στην έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου
στην σελίδα 44. Αυτό, χωρίς να συµπεριλάβουµε τα 20 δισεκα-
τοµµύρια που η ΓΣΕΒΕΕ χαρακτηρίζει ως επιπρόσθετο κόστος
µετάβασης για τη χρηµατοδότηση αναπηρικών συντάξεων κ.λπ.. 

Η κυβέρνηση, όµως, εκτιµά πως τα έσοδα του συστήµατος
από το λεγόµενο µέρισµα ανάπτυξης θα φτάσουν, την ίδια πε-
ρίοδο, στα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οπότε το πραγµατικό κό-
στος, το ταµειακό έλλειµµα κατά το Υπουργείο Εργασίας δεν θα
ξεπεράσει τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι δυνατόν όµως να
στηριχτούµε σε τέτοιες εκτιµήσεις, στις µελέτες που παρουσίασε
ο κύριος Υφυπουργός σύµφωνα µε τις οποίες το καθαρό κόστος
για τα επόµενα πενήντα χρόνια θα είναι µόλις 120 εκατοµµύρια
ευρώ ετήσια λόγω του µερίσµατος ανάπτυξης, των επενδύσεων
δηλαδή που θα προκύψουν από τις αποταµιεύσεις και των εσό-
δων που θα δηµιουργηθούν; Πότε επαληθεύτηκαν οι προβλέψεις
στα δώδεκα χρόνια των µνηµονίων που ήδη βιώνουµε; Ποτέ.
Ούτε καν αυτές του ΔΝΤ.

Όσον αφορά το κόστος τώρα. Το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους στην έκθεσή του προβλέπει µία επιβάρυνση του ύψους των
678,7 εκατοµµυρίων από τις επικουρικές για την περίοδο 2022-
2025, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του Υπουργείου του κ. Χατζη-
δάκη, δηλαδή περίπου 170 εκατοµµύρια το χρόνο καθαρά. Σε
κάθε περίπτωση, το όποιο κόστος θα πρέπει να καλυφθεί από
τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή, µέσω της φορολογίας

αφού τα αποθεµατικά περιουσιακά στοιχεία του ΕΤΕΑΕΠ δεν
επαρκούν. 

Σε όλα αυτά θα πρέπει να προστεθούν, βέβαια, οι εγγυήσεις,
που δήλωσε ο Υπουργός για την περίπτωση, που θα χαθούν χρή-
µατα των ασφαλισµένων από τις επενδύσεις των οργανισµών.
Εποµένως, το κόστος µετάβασης θα είναι πολλαπλάσιο και δυ-
σβάστακτο, γεγονός που σηµαίνει ότι µπορούµε να οδηγηθούµε
σε µείωση συντάξεων σε µία επόµενη χρεοκοπία κ.λπ.. Το 2008
πάντως στις Ηνωµένες Πολιτείες όταν οι αντίστοιχοι κουµπαράδες
του κ. Χατζηδάκη -το 401(k) όπως λέγεται εκεί- είχαν εξανεµιστεί
µε την καθήλωση του χρηµατιστηρίου, πολλοί ασφαλισµένοι
ήρθαν σε απόγνωση, ενώ έχασαν ακόµη και το κεφάλαιό τους ή
δεν είχαν χρόνο για να αναπληρώσουν τις απώλειες. Η λύση εκεί
ακολούθησε σταδιακά µε τη νοµισµατική πολιτική της Fed που
καλώς ή κακώς εκτόξευσε στα ύψη το χρηµατιστήριο και τη φού-
σκα που βλέπουµε σήµερα. Έχει όµως η Ελλάδα αυτήν την επι-
λογή; 

Εάν χάσουν οι ασφαλισµένοι τα χρήµατά τους στην Ελλάδα
σε µία χρεοκοπία, όπως µε το PSI ή σε µία γενικότερη κρίση,
όπως το 2008, θα τα αναπληρώσει το κράτος, όπως υπόσχεται ο
κ. Χατζηδάκης; Ή µήπως θα επικρατήσει το ταµειακό συµφέρον
του δηµοσίου, όπως έγινε µε τις περικοπές των συντάξεων, που
δέχτηκε το Σ.τ.Ε. επί προεδρίας της κ. Σακελλαροπούλου; Κάτι
τέτοιο δεν συνέβη και µε τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών τα-
µείων µε το PSI; Κατά τον υποστηρικτή του, τον κ. Βενιζέλο, τα
ταµεία είχαν οµόλογα 22 δισεκατοµµύρια και κουρεύτηκαν περί-
που τα 14 δισεκατοµµύρια, ενώ η ετήσια επιχορήγηση του κρά-
τους στα ταµεία, για παράδειγµα το 2012, ήταν 17 δισεκατοµ-
µύρια. Αναπλήρωσε ποτέ ο κ. Βενιζέλος αυτά τα 14 δισεκατοµ-
µύρια όπως υποσχόταν λέγοντας πως µπορεί το κράτος ανά
πάσα στιγµή να αναπληρώσει τις απώλειες των ταµείων; Επαλη-
θεύτηκε η πρόβλεψή του για χρέος ως προς το ΑΕΠ στο 120%
το 2020; Προφανώς όχι, αφού ξεπέρασε το 200%. 

Κλείνοντας, δεν λαµβάνονται, δυστυχώς, υπ’ όψιν ούτε η διε-
θνής εµπειρία ούτε η εγχώρια, ενώ σχεδιάζεται ένα επόµενο έγ-
κληµα εις βάρος της πατρίδας µας των πολιτών της και των
επόµενων γενεών. Τέλος, από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
προβλέπεται επιπλέον κόστος για την επιχορήγηση της λειτουρ-
γίας του ΤΕΚΑ, ύψους 17 εκατοµµυρίων αρχικά, προφανώς για
νέους διορισµούς που θα ενισχύσουν το αποτυχηµένο επιτελικό
ή µάλλον κοµµατικό κράτος. 

Σε κάθε περίπτωση, θεωρούµε ότι, η παρούσα αλλαγή που
προετοιµαζόταν χρόνια για να εφαρµοστεί όταν δεν θα υπήρχαν
αντοχές στην κοινωνία για να αντιδράσει, όπως σήµερα, δεν θα
φέρει ούτε καν επενδύσεις, αφού δεν υπάρχει ούτε σχέδιο ανά-
πτυξης, ούτε µια υγιής τραπεζική και δηµοσιονοµική εικόνα ή
έστω µία ανεξάρτητη νοµισµατική πολιτική. Αλήθεια, ο κ. Ζαββός
αποµακρύνθηκε λόγω των προγραµµάτων «ΗΡΑΚΛΗΣ» ή το ζή-
τησε ο κ. Στουρνάρας, που επέµενε σε µια bad bank;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Βιλιάρδο. Έχετε εξαντλήσει και τη δευτερολογία, όπως ζη-
τήσατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Βέβαια. Ευχαριστώ πολύ.
Εµείς, πάντως, είµαστε έτοιµοι να συµβάλουµε σε µία συζή-

τηση για την ανάπτυξη και για τη δηµιουργία πλούτου µε προτά-
σεις και όχι µε λογιστικά τεχνάσµατα. Έως ότου διεξαχθεί µια
τέτοια συζήτηση δεν έχουν νόηµα νοµοσχέδια όπως το παρόν
που λογικά καταψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Φάµελλος.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις του

παρόντος νοµοσχεδίου, ενός ακόµα µε το βλέµµα στραµµένο
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στο µέλλον, δίνουν µία πλήρη εµπεριστατωµένη και τεκµηριω-
µένη απάντηση σε ένα αγωνιώδες ερώτηµα, σε µια εύλογη ανη-
συχία των σηµερινών νέων εργαζοµένων. Απέναντι σε µια
περιρρέουσα ατµόσφαιρα διάχυτου προβληµατισµού που κυ-
ριαρχεί τα τελευταία χρόνια µεταξύ των νέων µας το σηµερινό
νοµοσχέδιο απαντά πειστικά χωρίς περιστροφές και ευχολόγια. 

Η απάντηση στο ερώτηµα αν ο ιδρώτας της σηµερινής εργα-
σίας θα εξασφαλίσει ένα αξιοπρεπές αύριο δικαίωσης αυτών των
κόπων, είναι κατηγορηµατικά και αδιαπραγµάτευτα θετική. Ο ση-
µερινός, νέος εργαζόµενος, εκείνος, που έχει κοπιάσει επί σειρά
ετών µε πληθώρα δεξιοτήτων και ακαδηµαϊκών περγαµηνών θα
λάβει µε βεβαιότητα σύνταξη στο µέλλον ανάλογη και αντίστοιχη
των εισφορών που καταβάλλει. Θα πάψει να αποτελεί το υποζύ-
γιο, που χρηµατοδοτεί ένα βαρέλι συντάξεων µιας άλλης γενιάς
µε τον ίδιο να βιώνει µια διαρκή αβεβαιότητα για το δικό του µέλ-
λον. Το σηµερινό νοµοσχέδιο διορθώνει σήµερα µια επαναλαµ-
βανόµενη αδικία. Εισάγει µια µεταρρυθµιστική τοµή στο
ασφαλιστικό µας σύστηµα. Διαµορφώνει ένα βιώσιµο µοντέλο
επικουρικής ασφάλισης, ένα ευέλικτο σχήµα µε ευχέρεια ανα-
προσαρµογής ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, ένα σύστηµα το
οποίο θα λογοδοτεί και θα διέπεται από κανόνες διαφάνειας και
ακεραιότητας. 

Οι αλλαγές αυτές στο σύστηµα επικουρικής ασφάλισης κατα-
πραΰνουν τη δυσπιστία του νέου ανθρώπινου δυναµικού της πα-
τρίδας µας για το πού πάνε τα χρήµατα, που καταβάλλει κάθε
µήνα σε ασφαλιστικές εισφορές. Έχοντας την ευκαιρία να συνο-
µιλώ προσωπικά µε νέους και νέες, που εργάζονται σε µια ευρεία
κλίµακα επαγγελµατικών κατηγοριών είτε στον ιδιωτικό τοµέα,
είτε ως ελεύθεροι επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενοι, συ-
ναντώ µε µεγάλη ένταση το αίσθηµα της µαταιότητας. Οι περισ-
σότεροι αισθάνονται ότι κάθε µήνα –για να το πω απλά- βγάζουν
χρήµατα από το πορτοφόλι αφαιρώντας τα από το εισόδηµά
τους χωρίς να προσδοκούν κανένα ανταποδοτικό όφελος. Σή-
µερα αυτό αλλάζει οριστικά. Η επικουρική ασφάλιση, µακριά από
επικίνδυνα πειράµατα, γυρνά σελίδα και ωφελούνται οι νέοι µας
χωρίς να κινδυνεύουν οι τωρινοί συνταξιούχοι µας.

Πλέον, από την 1η Ιανουαρίου του 2022 ο κάθε νέος εργαζό-
µενος θα χρηµατοδοτεί τη δική του σύνταξη. Οι µηνιαίες εισφο-
ρές του θα αποταµιεύονται σε έναν ατοµικό κουµπαρά. Ο
εργαζόµενος θα γνωρίζει και θα διαθέτει ανά πάσα στιγµή τον
έλεγχο στο ύψος της επικουρικής του σύνταξης, η οποία εν τέλει
θα είναι υψηλότερη απ’ ότι µε το σηµερινό µοντέλο. Αυτό απο-
δεικνύει η διεθνής επιτυχηµένη εφαρµογή αυτού του συστήµα-
τος, που µπορεί να οδηγήσει µεσοσταθµικά σε αύξηση της
τάξεως από 43% έως και 68%. Κι αυτό διότι οι σηµερινές µηνιαίες
εισφορές της επικουρικής ασφάλισης δεν θα αποταµιεύονται
απλώς, αλλά θα επανεπενδύονται µε σύστηµα πολλαπλών ταχυ-
τήτων είτε µε πιο συντηρητικές αποδόσεις είτε και µε πολύ πιο
επιθετικό τρόπο, αναλόγως της επιλογής του κάθε ασφαλισµέ-
νου. 

Και επειδή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, εθισµένη στην παρα-
πληροφόρηση και στη διασπορά ψευδών ειδήσεων, δεν τολµά
να συνταχθεί µε την αυτονόητη λύση, που θα θέσει το ασφαλι-
στικό µας σύστηµα σε ράγες αµετάθετης βιωσιµότητας επιλέγει
για ακόµα µία φορά τη φθηνή και παρωχηµένη συνθηµατολογία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ η επικουρική ασφά-
λιση όχι µόνο δεν ιδιωτικοποιείται, αλλά πλέον οι εισφορές των
νέων εργαζοµένων διασφαλίζονται ακέραιες µέχρι και το τελευ-
ταίο ευρώ και διασφαλίζονται τόσο από τις στρεβλώσεις του τω-
ρινού συστήµατος όσο και από πιθανούς κλυδωνισµούς της
παγκόσµιας οικονοµίας και της πρόσκαιρης κρίσης της. 

Όλοι ανεξαιρέτως οι ασφαλισµένοι, που θα υπαχθούν στο νέο
κεφαλαιοποιητικό µοντέλο επικουρικής ασφάλισης θα λάβουν,
ασχέτως των επιδόσεων των αποδόσεών τους, ολόκληρο το
ποσό που έχουν καταβάλει ακόµα και αν η απόδοση έχει αρνη-
τικό πρόσηµο. Και όλα αυτά, µάλιστα, χωρίς να κινδυνεύουν κατ’
ελάχιστον οι τωρινές συντάξεις. 

Σταµατήστε, λοιπόν, την εκστρατεία τροµοκράτησης ψαρεύον-
τας σε θολά νερά. Η συνταγή αυτή απέτυχε παταγωδώς.

Και κάτι ακόµα που αξίζει να επισηµάνω. Με την τροπολογία,
που κατατέθηκε σήµερα προβλέπεται η παράταση της µείωσης

των ασφαλιστικών εισφορών για εργοδότες και εργαζοµένους
κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες έως και τις 31 Δεκεµβρίου 2022,
κάτι που πρακτικά σηµαίνει ότι περιορίζεται το µισθολογικό κό-
στος από τη διατήρηση των µειωµένων εισφορών έως το τέλος
και του επόµενου έτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας συνεχίζει ακάθεκτη και µε την ίδια ορµή το µεταρρυθµι-
στικό της έργο σε όλο το φάσµα της κοινωνικής και οικονοµικής
ζωής του τόπου. Το νέο σύστηµα επικουρικής ασφάλισης ανοίγει
διάπλατα την πόρτα στο µέλλον των νέων εργαζοµένων, που
πλέον θα αισθάνονται ασφαλείς, σίγουροι και αισιόδοξοι πως ό,
τι πληρώνουν σήµερα θα τους επιστραφεί στο ακέραιο, αν όχι
επαυξηµένο, στο µέλλον. Είναι µία νέα µεταρρύθµιση µε µακρό-
πνοο ορίζοντα που έρχεται να εφαρµόσει για πρώτη φορά στη
χώρα µας η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη, που µε προσεκτικά και µελετηµένα βήµατα εξασφα-
λίζει στη νέα µας γενιά, στην ταλαιπωρηµένη νέα µας γενιά, που
µεγάλωσε µέσα στην κρίση και την ανασφάλεια, αυτά που πραγ-
µατικά δικαιούται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο κ. Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά θα µιλήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Μπουκώρος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι βουλευτές, κύριε Υφυπουργέ, η συζήτηση

για την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης γίνεται µόλις
µία µέρα µετά τον ανασχηµατισµό - φιάσκο του κ. Μητσοτάκη
αλλά και µετά τη βιβλική καταστροφή των πυρκαγιών του Αυγού-
στου, ενώ έχουµε σαν χώρα µεγάλη καθυστέρηση στο πρό-
γραµµα εµβολιασµού, µε διάψευση όλων των κυβερνητικών
εξαγγελιών, µε νέο, δυστυχώς, κύµα της πανδηµίας και µε υψηλό
κόστος υγειονοµικό και οικονοµικό στην κοινωνία µας, µε µία κοι-
νωνία, που βρίσκεται σε ένταση και διχασµό και έχει προφανώς
πλήρως αναξιόπιστη την ελληνική Κυβέρνηση. 

Έχουµε µία επικίνδυνη Κυβέρνηση σε µία πολύ δύσκολη
στιγµή της ελληνικής κοινωνίας και αποτελεί σοβαρό πρόβληµα
το ότι έχουµε και έναν αναξιόπιστο και πολιτικά δειλό Πρωθυ-
πουργό, που προσπάθησε να πιαστεί από έναν ανασχηµατισµό
για να σώσει τις εντυπώσεις, γιατί έχει την απόλυτη ευθύνη για
όλα τα προηγούµενα. 

Ο κ. Μητσοτάκης προσπάθησε να παραπλανήσει έναν πρώην
Υπουργό της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για να δηµιουργήσει εν-
τυπώσεις, τάχα, διεύρυνσης. Αποδείξατε µε αυτήν την κίνηση ότι
τελικά µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ και ο προοδευτικός χώρος έχουν πολιτικό
κεφάλαιο και πρόσωπα που µπορούν να διαχειριστούν κρίσιµες
στιγµές. 

Αλλά ο αλαζόνας και υπερόπτης κ. Μητσοτάκης δεν είχε την
πολιτική τόλµη να αναγνωρίσει τα λάθη του. Ήρθε εδώ και µας
είπε ότι τα έκανε όλα τέλεια. Άρα, για ποιον λόγο θέλει διεύ-
ρυνση και Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας; Δεν είχε τη δυνα-
τότητα να κάνει ούτε αυτοκριτική ούτε να προτείνει στους
πολιτικούς αρχηγούς να βρούµε λύσεις για τα θέµατα πολιτικής
προστασίας. Ήθελε µόνο, εργαλειοποιώντας τον κ. Αποστολάκη,
να κοµίσει πολιτικά κέρδη. Και είναι ντροπή σας αυτό, όπως
ντροπή σας είναι και αυτό, που έκανε σήµερα ο κ. Γεωργιάδης.
Για να καλύψει το πολιτικό λάθος και τη δειλία του κ. Μητσοτάκη,
ο κ. Γεωργιάδης, αλλά και άλλα πολιτικά στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας, καταφέρθηκαν κατά του ναυάρχου και Αρχηγού του
επιτελείου για πάρα πολλά χρόνια, ο οποίος τίµησε τη στολή του,
σε αντίθεση µε πολλούς από τη Νέα Δηµοκρατία. Όταν ήρθε στη
Βουλή ο κ. Μητσοτάκης για τις πυρκαγιές µάς είπε ότι όλα έγιναν
τέλεια. Στον ανασχηµατισµό, όµως, και στην υγεία και στην πο-
λιτική προστασία και στην ασφάλεια και στον τουρισµό έπεσαν
κεφάλια. Πώς να πιστέψει µετά η κοινωνία ότι ο κ. Μητσοτάκης
δεν παραπλανεί και δεν λέει ψέµατα; Και τελικά ποιο είναι το απο-
τέλεσµα από τον ανασχηµατισµό; Ας µας πει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. Έχουµε Κοινοβουλευτική Οµάδα Νέας Δηµοκρα-
τίας και υπουργικό συµβούλιο ΛΑΟΣ. Αυτό είναι το αποτέλεσµα
του ανασχηµατισµού. 
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Διότι θυµάται καλά ο κ. Χατζηδάκης, αν και δεν είναι εδώ, να
µας πει τον λόγο για τον οποίο διέγραψαν από το φοιτητικό σύλ-
λογο της Νοµικής τον κ. Βορίδη. Πιστοί στην ακροδεξιά πολιτική
η Νέα Δηµοκρατία υλοποιεί και στα εργασιακά και στο ασφαλι-
στικό ένα σχέδιο µείωσης δικαιωµάτων. Αυτό κάνει το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. 

Έχετε ένα σχέδιο, που είναι εις βάρος της κοινωνικής πλειοψη-
φίας, θίγει και την εργασία και την επιχειρηµατικότητα και τους
εργαζόµενους και τους συνταξιούχους. Γιατί θέλετε να κάνετε
την Ελλάδα µία ειδική οικονοµική ζώνη, µε ευέλικτη εργασία, χα-
µηλές αµοιβές και κανένα κοινωνικό κράτος. Δεν έχετε και καµ-
µία κοινωνική πολιτική πρόληψης, αλλά και καµµία πραγµατική
πολιτική πρόληψης. Εξάλλου, για να λέµε την αλήθεια, ο κ. Χα-
τζηδάκης ήταν αυτός, που σαν Υπουργός σταµάτησε το πρό-
γραµµα δασοπροστασίας πέντε χιλιάδων εργαζοµένων, αυτός
που σταµάτησε πεντακόσιες προσλήψεις δασολόγων – δασοπό-
νων, αυτός που σταµάτησε το πρόγραµµα πρόληψης δασικών
πυρκαγιών µε 140 εκατοµµύρια εγκεκριµένα τότε στο πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Και φυσικά η αγαπηµένη του συ-
νήθεια είναι να πουλάει τη δηµόσια περιουσία. Εν προκειµένω
θέλει να χαρίσει στις χρηµατιστηριακές εταιρείες και στα αµοι-
βαία κεφάλαια τους πόρους του ασφαλιστικού συστήµατος. Το
ίδιο έκανε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, δίκτυα ενέργειας, δί-
κτυο φυσικού αερίου, διαχείριση απορριµµάτων. Ακόµα και την
ύδρευση έχετε βάλει στο µάτι. 

Γενικά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει κηρύξει τον πόλεµο
στους εργαζόµενους και στο σύνολο της κοινωνίας και έτσι βα-
θαίνει την κρίση γιατί µειώνει τα εισοδήµατα, µειώνει την αγορα-
στική δύναµη, πλήττονται όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας και της
κοινωνίας και δηµιουργείται επισφάλεια και ανεργία. 

Και ποιο είναι το σχέδιο τώρα που έχετε για την επικουρική
ιδιωτική ασφάλιση; Λέτε, ο πολίτης θα βλέπει και θα επιλέγει το
µείγµα το οποίο θα χρησιµοποιεί για τη δικιά του ασφάλιση. Δη-
λαδή, ατοµική ευθύνη στην υγεία απέναντι στην πανδηµία. Ατο-
µική ευθύνη στις πυρκαγιές, στέλνετε τους πολίτες -αν έχετε τον
θεό σας- σε ασφαλιστικές εταιρείες να ασφαλίζουν τα σπίτια
τους όταν δεν κάνετε ούτε σχέδια αντιπληµµυρικής προστασίας
ούτε σχέδια αντιπυρικής προστασίας και λέτε «εµείς αποχω-
ρούµε και νίπτουµε τας χείρας µας και βρείτε τα µόνοι σας µε
τις ασφαλιστικές», στην ίδια, δηλαδή, επαγγελµατική οµάδα που
στέλνετε και τους ασφαλισµένους τώρα και τις δικές τους εισφο-
ρές. Ατοµική ευθύνη στην παιδεία. Στέλνετε τα παιδιά στα κολ-
λέγια µε µηδέν εισακτέους στην Αρχιτεκτονική Ξάνθης, µε µόνο
25% εισακτέους στις σχολές Δασολογίας; Και ατοµική ευθύνη
και στην ασφάλιση. 

Επιδίωξη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι να αποδυναµώσει
την κοινωνία µας, να αποδυναµώσει το κράτος, τις δηµόσιες πο-
λιτικές. Καταργούνται οι δηµόσιες πολιτικές και πουλιέται ο δη-
µόσιος πλούτος. Γιατί είναι δηµόσιος πλούτος οι πόροι των
ασφαλιστικών ταµείων και βγαίνουν όλοι χαµένοι. Από το ασφα-
λιστικό, που φέρνετε σήµερα είναι χαµένοι όλοι και οι σηµερινοί
και οι µελλοντικοί συνταξιούχοι, ακόµα και οι µέλλοντες εργαζό-
µενοι, αυτοί που θα δουλέψουν στο µέλλον.

Γιατί υπάρχει επισφάλεια για το ύψος των συντάξεων, γιατί
υπάρχει επισφάλεια για τα αποθεµατικά των ταµείων, γιατί πλήτ-
τει τους νέους κατ’ εξοχήν των οποίων οι εισφορές γίνονται αν-
τικείµενο τζογαρίσµατος, να το πούµε έτσι, και δεν υπάρχει
εξασφάλιση και αµφισβητούνται οι συντάξεις των σηµερινών
συνταξιούχων λόγω των εισφορών. 

Και δηµιουργήθηκε και ένα δηµοσιονοµικό ερώτηµα µιας και
η πολιτεία πρέπει να εισφέρει πλέον για να παίζουν τα παιχνίδια
οι γκρουπιέρηδες του συστήµατος που είστε εσείς, οι πολιτικοί
της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι είστε γκρουπιέρηδες, όταν σπρώ-
χνετε τους πόρους των ασφαλιστικών ταµείων στα αµοιβαία, στα
χρηµατιστηριακά κεφάλαια. Και µετά από πολύ χρόνο θα ψά-
χνουµε να βρούµε γιατί χρεοκοπήσαµε. Τα ίδια κάνατε µέχρι το
2014. Γι’ αυτό χρεοκόπησε η πατρίδα µας. Γιατί προσβάλατε και
δηµοσιονοµικά τελικά το κεφάλαιο της χώρας µας. Εξάλλου, ο
ίδιος ο Υφυπουργός δεν έκανε την συντηρητική πρόβλεψη των
56 δισεκατοµµυρίων κόστους, που µπορεί να είναι και µέχρι τα
80; 

Παράγετε λοιπόν κοινωνική ανασφάλεια και διεύρυνση των
ανισοτήτων για τα τραπεζικά και χρηµατιστηριακά λόµπι. Τζογά-
ρισµα λοιπόν, και στις συντάξεις και µεταφορά του κόστους στην
κοινωνία. 

Θέλετε ένα παράδειγµα; Το κόστος που πληρώνουµε σήµερα
στην ενέργεια οφείλεται στο ότι τζογάρατε την αγορά ενέργειας
και οι µόνοι, που ωφελούνται από αυτό το τζογάρισµα είναι τα
golden boys της ΔΕΗ. Δεν είναι αλήθεια ότι ο πρόεδρος πλέον
παίρνει στη ΔΕΗ εξαπλάσια αµοιβή από αυτήν που έπαιρνε επί
ΣΥΡΙΖΑ; Και τα κέρδη της ΔΕΗ είναι κόστος για την κοινωνία; Και
σήµερα ρίχνεται κροκοδείλια δάκρυα γιατί ο κ. Χατζηδάκης απε-
λευθέρωσε λέει, τάχα, την αγορά ενέργειας και µας έλεγε ότι
όλα θα τα λύσει η αγορά. 

Εµείς λοιπόν, σας το λέµε ξεκάθαρα: Επί ΣΥΡΙΖΑ, µέσα στα
µνηµόνια, δεν ανέβηκε ούτε ένα ευρώ η τιµή ενέργειας. Μάλιστα
υπήρχε µεσοσταθµική µείωση της τιµής της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Και εσείς είχατε αύξηση από την πρώτη µέρα 20% και
τώρα λένε τα δηµοσιεύµατα για 50%. Γιατί; Γιατί κάνατε την Ελ-
λάδα πρωταθλήτρια στη χονδρεµπορική τιµή ενέργειας. 

Αυτό θέλετε να κάνετε και στο ασφαλιστικό. Να το δώσετε
στην αγορά και µετά ο πολίτης µε ατοµική ευθύνη να ψάχνει να
βρει το δίκιο του. Πού όµως; Όταν µειωθούν οι συντάξεις; Όταν
χαθούν τα αποθεµατικά; Όταν πάλι κάποια γαλάζια παιδιά προσ-
ληφθούν σε κάποιες εταιρείες -θυµάστε τους κουµπάρους και
τα δοµηµένα οµόλογα- για να βγάλουν για τον εαυτό τους κέρδη
αλλά όχι για την κοινωνία; Αυτό είναι η Νέα Δηµοκρατία. Όλη η
κοινωνία βγαίνει χαµένη και πιθανά κάποιοι κολλητοί του συστή-
µατος είτε στο λόµπι των χρηµατιστηριακών εταιρειών είτε τα
γαλάζια παιδιά της ΔΑΠ βολεύονται. 

Όµως, το κόστος για την κοινωνία είναι πολύ, διότι χάνουµε
κεφάλαιο της χώρας. Πουλάτε το δίκτυο φυσικού αερίου, που-
λάτε το δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας, πουλάτε οτιδήποτε έχει
φτιαχτεί τα τελευταία χρόνια από όλους τους Έλληνες και το
όφελος είναι µόνο για λίγα γαλάζια παιδιά. Και µην µας µιλάτε
για δηµογραφικό ως αίτιο της ασφαλιστικής αλλαγής. Διότι µε
το δικό σας εργασιακό και µε τις δικές σας επιλογές έχετε δηµι-
ουργήσει µια ανασφάλεια στην κοινωνία. Τα παιδιά, που δεν µπο-
ρούν καν να µπουν στα πανεπιστήµια και στα πολυτεχνεία, που
δεν µπορούν να έχουν πλέον αµοιβή για τη δουλειά τους, που
δεν πληρώνονται τις υπερωρίες προφανώς έχουν µεγάλη ανα-
σφάλεια να κάνουν οικογένειά. Και δηµιουργείται ένα νέο κύµα
brain drain. Είστε υπεύθυνοι γιατί χωρίς µνηµόνια, χωρίς δανει-
στές µας φέρνετε νέα ύφεση και νέα µνηµόνια από µόνοι σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μας οδηγείτε σε ένα µεσαίωνα και
εργασιακά και κοινωνικά και αυτά µε ταχύτατες αντιδηµοκρατι-
κές επιλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ
πάρα πολύ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, ως
συµπέρασµα, πως δεν υπάρχουν κοινωνίες και οικονοµίες, που
σώθηκαν µε χαµηλούς µισθούς, χωρίς παιδεία, χωρίς κοινωνικό
κράτος, χωρίς ισχυρή πολιτεία, χωρίς κράτος δικαίου. Όλα αυτά
δηλαδή, τα οποία αποδοµεί η Νέα Δηµοκρατία. Γι’ αυτό και δεν
είναι εύκολο να πούµε µόνο ότι καταψηφίζουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Οφείλουµε να καταψηφίσουµε συνολικά µία Κυβέρνηση
συντηρητική, αντιδραστική και λαϊκή και πάνω απ’ όλα µία Κυ-
βέρνηση επικίνδυνη, µε έναν Πρωθυπουργό επικίνδυνο και πολι-
τικά δειλό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κανονισµός
προβλέπει οι οµιλητές να είναι εντός του θέµατος της ηµερήσιας
διάταξης. Και βέβαια οι προεδρεύοντες δεν µπορούν να µιλούν
για την ουσία του θέµατος, της ηµερήσιας διάταξης εκτός αν κα-
τεβούν από την έδρα. Αν ο οµιλητής όµως, ξεφύγει από το θέµα,
τότε αποδεσµεύεται.

Κάνετε λοιπόν, µισή ώρα συζήτηση, κύριε Φάµελλε, για την
υπόθεση του κ. Αποστολάκη. Έχω όµως µία απορία και δεν δε-
σµεύοµαι τώρα από τον Κανονισµό να µην το πω. Δηλαδή, ο κ.
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Γρηγοριάδης όταν πήρε τον κ. Καλογήρου να τον ενηµερώσει,
δεν είχε τη συγκατάθεση του κ. Αποστολάκη; Δεν µπορώ να το
καταλάβω αυτό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να σας απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, δεν έχει

µοµφή. Απάντησα. Δείτε το άρθρο 68. Δεν έχει µοµφή.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου απευθύνατε µία

ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, φάγατε τον

µισό χρόνο εκτός ηµερήσιας διάταξης. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όταν µου απευθύνετε τον λόγο, γί-

νεται προσωπικό το θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Μπουκώρος

έχει τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να εξηγήσω

ποιο είναι το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν υπάρχει

µοµφή. Διαβάστε το άρθρο 68.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλω να εξηγήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν θα ανοίξουµε

συζήτηση. Ελάτε τώρα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο Πρωθυπουργός παραπλάνησε τον

κ. Αποστολάκη κι εσείς …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν θα ανοίξουµε

συζήτηση.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Την κοινωνία δεν µπορείτε να την

παραπλανήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει. Εγώ δεν

µπαίνω στην πολιτική.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Με ψέµατα και υποκρισία. Αυτή είναι

η κατάντια της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εσείς παραποι-

ήσατε τα γεγονότα σε ένα θέµα εκτός συζήτησης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν εκφράζετε το Προεδρείο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εκτός ηµερήσιας

συζήτησης. Διαβάστε το άρθρο 66 και 68 και θα δείτε τι είπα.
Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έκκληση, κύριοι συνάδελφοι του

ΣΥΡΙΖΑ. Σταµατήστε να εκθέτετε και να προσβάλετε τον κ. Απο-
στολάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην αρχίσετε κι
εσείς κύριε Μπουκώρο. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τοποθετούµαι ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και διατηρώ το δικαίωµα τόσο
του σχολιασµού ευρύτερων θεµάτων της επικαιρότητας όσο και
της απαντήσεως σε όλα ελέχθησαν και από Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων, αλλά και από συναδέλφους
Βουλευτές.

Ως εκ τούτου, καταθέτω και πάλι την πρόταση µου προς τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να σταµατήσουν να εκθέτουν τον
ναύαρχο Αποστολάκη. Ακούσαµε από τον προλαλήσαντα συνά-
δελφο ότι ο κ. Αποστολάκης τίµησε τη στολή του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπουκώρο,
νοµίζω είναι εκτός ηµερήσιας διάταξης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Οµιλώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, κύριε Πρόεδρε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, οι Αρχη-

γοί των κοµµάτων και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν
να σχολιάζουν τα γεγονότα της ηµέρας. Αν κάθε Βουλευτής το
κάνει αυτό, αντιλαµβάνεστε το πρόβληµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μπορώ ή όχι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, σύντοµα

παρακαλώ, κύριε Μπουκώρο. Ολοκληρώστε την παρένθεσή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο συνάδελφος τον οποίο διαδέ-

χτηκα στο Βήµα είπε ότι ο κ. Αποστολάκης τίµησε τη στολή του.
Εγώ δεν έχω καµµία αµφιβολία. Υπήρξε επικεφαλής των ΟΥΚ και
Αρχηγός Ναυτικού και Αρχηγός ΓΕΕΘΑ. Πώς λοιπόν, ένα στέλε-
χος σας που λέτε ότι τίµησε τη στολή του, µε επίσηµη ανακοί-

νωση του κόµµατος σας τον αποκαλέσατε αποστάτη και εξαγο-
ρασµένο, µέχρι να αρνηθεί την πρόταση στην οποία είχε συµφω-
νήσει; Όταν είναι πιστός στην κοµµατική γραµµή είναι έντιµος
και έχει τιµήσει την ιδιότητά του και όταν είναι εκτός γραµµής
είναι αποστάτης και εξαγορασµένος; 

Και επειδή έγινε µεγάλη συζήτηση για το ζήτηµα αυτό, έγινε µια
προσπάθεια από τον Πρωθυπουργό να αποκτηθεί µία συναίνεση
σε πρόσωπα και ενδεχοµένως σε πολιτικές για κρίσιµα ζητήµατα,
όπως είναι αυτό της πολιτικής προστασίας, αίτηµα των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης στην τελευταία συζήτηση στη Βουλή. Είναι
προφανές ότι ο κ. Αποστολάκης αποδέχτηκε την πρόταση του
Πρωθυπουργού και αποδέχθηκε και το τηλεφώνηµα από την Προ-
εδρία της Δηµοκρατίας για την ορκωµοσία του. 

Να σας ρωτήσω κάτι; Είναι ο θεσµός της πολιτικής προστα-
σίας ανώτερος από τον θεσµό της εθνικής άµυνας; Όταν ο κ.
Αποστολάκης υπηρετούσε τις Ένοπλες Δυνάµεις ως Αρχηγός τη
µία µέρα µε τη στολή του ναυάρχου και την επόµενη µέρα γινό-
ταν Υπουργός µιας κυβέρνησης συγκεκριµένης, είχε ζητήσει
καµµιά πολιτική συναίνεση των υπολοίπων κοµµάτων; Θα µου
πείτε ήταν πολιτικό στέλεχος και τον κάλεσε το κόµµα του τότε.
Ναι, αλλά την προηγούµενη µέρα διοικούσε τις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Την ίδια µέρα απέκτησε την κοµµατική ιδιότητα, ώστε να
αποδεχθεί τότε την πρόταση να γίνει Υπουργός Άµυνας ενός
κόµµατος; Ή είναι αν θέλετε ευαισθησίες και συναινέσεις αλά
καρτ αυτές; Για να τα ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γίνατε σαφής,
κύριε Μπουκώρο.

Ελάτε στο νοµοσχέδιο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα συµφώνησε ο κ. Αποστολάκης στην πρόταση του Πρω-

θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και µετά ζητούσε από τον
Πρωθυπουργό να διασφαλίσει τη συναίνεση; Ο ίδιος που επέ-
δειξε διοικητική επάρκεια, διοικώντας στα πιο κρίσιµα τµήµατα
της Εθνικής Άµυνας, δεν είχε το πολιτικό σθένος να εξασφαλίσει
την πολιτική συναίνεση, να το ανακοινώσει στο κόµµα του; Άλλος
περίµενε να το διασφαλίσει αυτό;

Γι’ αυτό λέω ότι σέβοµαι απολύτως τη στρατιωτική επάρκεια
του κ. Αποστολάκη, τα έχουν πει αυτά ειδικότεροι εµού, αλλά µε
απογοήτευσε τελείως η πολιτική του αντίδραση και όταν έγινε
Υπουργός Άµυνας και κατά την χθεσινή πρόταση. Η πολιτική του
αντίδραση ήταν πράγµατι κατώτερη των περιστάσεων. Και εµείς
περιοριστήκαµε σε αυτό, στο ότι δεν άντεξε στις πιέσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ποιες άραγε ήταν αυτές οι πιέσεις; Αναρωτήθηκε κανείς; Τι
έκανε έναν ναύαρχο, έναν πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας να
αναθεωρήσει την άποψή του; Τι είδους πιέσεις δέχθηκε από το
κόµµα του; Αυτό που είναι το ουσιαστικό δεν απασχολεί κανέναν
έτσι; 

Αυτά, λοιπόν, τα λίγα τινά περί ανασχηµατισµού. Όχι αλά καρτ
ευαισθησίας και όταν αποδέχεται την πρόταση αποστάτης και
εξαγορασµένος και όταν την απορρίπτει έντιµος και ηθικός. Δεν
αλλάζουν τόσο εύκολα σε µία µέρα και πολύ περισσότερο σε µία
ώρα οι προσωπικότητες των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Γίνατε
σαφής. Παρακαλώ προχωρήστε στο νοµοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να συνεχίσουµε για το νοµοσχέδιο. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω γιατί µε διακόπτετε συνεχώς. Δεν

ξέρω για ποιο λόγο. Δεν ξέρω. Πραγµατικά δεν έχω υπερβεί τα
χρονικά όρια. Βρίσκοµαι στο ένα τρίτο του χρόνου, απαντάω σε
όσα ακούστηκαν από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σαφής ήσασταν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν κατανοώ, όµως, αγαπητέ µου

Πρόεδρε, αυτές τις διακοπές πραγµατικά. 
Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Με εγγύηση του κράτους

για τις εισφορές των εργαζοµένων, άρθρο 60 και µε δηµιουργία
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, που είναι ο πυρήνας του
δηµοσίου, έρχονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και µιλούν
για ιδιωτικοποίηση. Δεν ξέρω πώς την εννοείτε την ιδιωτικοποί-
ηση. Αν εννοείτε ότι κάποιοι θα κερδίζουν µε τη συµµετοχή κε-
φαλαίων σε κάποια επενδυτικά προγράµµατα και αυτό θα
γίνεται. 
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Εµείς, όµως, δεν δαιµονοποιούµε το κέρδος από την ώρα που
τα χρήµατα των εργαζοµένων, οι εισφορές των εργαζοµένων
είναι απολύτως εγγυηµένες. Εσείς µπορεί να το δαιµονοποιείτε
το κέρδος. Από την άλλη λέτε ότι θα έχουν ζηµιές τα αποθεµα-
τικά των εργαζοµένων και οι εισφορές των εργαζοµένων παρά
το γεγονός ότι τα επενδυτικά προγράµµατα, που θα συµµετέχει
ο κάθε εργαζόµενος µε δική του επιλογή και µε τη δική του βού-
ληση θα είναι κερδοφόρα. Αντιφατικά πράγµατα.

Τα περί αντισυνταγµατικότητας τα συζητήσαµε το πρωί. Τόσο
το Σύνταγµα όσο και οι αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων
ξεκαθαρίζουν, όπως αποδείχθηκε κατά την εκτενή πρωινή συζή-
τηση, ότι καµµία αντισυνταγµατικότητα δεν υπάρχει στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. 

Τι υπάρχει στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όµως, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι; Υπάρχει µια νέα αρχιτεκτονική η οποία, πραγ-
µατικά, φιλοδοξεί να δώσει µια νέα προοπτική για τη νέα γενιά
των εργαζοµένων. Γιατί εδώ ακούµε το πρωτοφανές από την Αν-
τιπολίτευση ότι πρέπει το σύστηµα να παραµείνει ίδιο, να χρη-
µατοδοτείται όπως χρηµατοδοτείται σήµερα σε όλο του το
εύρος, ενώ δεν έχουµε κατορθώσει σαν πολιτεία στο παρελθόν
να εγγυηθούµε το σύνολο των συντάξεων µε τους δηµογραφι-
κούς δείκτες να επιδεινώνονται καθηµερινά και να φιλοδοξούµε
όλοι ότι τα πράγµατα θα παραµείνουν, τουλάχιστον, ως έχουν
σήµερα. Αν αυτό δεν είναι µια πελώρια αυταπάτη, αν αυτό δεν
είναι µια φενάκη, αν αυτό δεν είναι ένα µύθευµα αναρωτιέµαι
τότε τι άλλο είναι;

Και έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση και λέει όχι για τους σηµε-
ρινούς εργαζόµενους, αλλά για τους νεοεισερχόµενους και τους
µέχρι ηλικίας τριάντα πέντε ετών κάνουµε µια νέα αρχιτεκτονική
στο µέρος της επικουρικής σύνταξης και την συνοδεύουµε αυτήν
τη νέα αρχιτεκτονική µε τις αναγκαίες µελέτες, όπως οι νόµοι και
το Σύνταγµα επιβάλλουν, οι οποίοι κάνουν µια πρόγνωση, µια
προβολή, µια πρόβλεψη και διαπιστώνουν ότι οι επικουρικές συν-
τάξεις, που σήµερα αντιπροσωπεύουν το 16% των αποδοχών και
µε τους τρέχοντες δηµογραφικούς δείκτες το 2040 θα αντιπρο-
σωπεύουν µόλις το 9% των αποδοχών εκτιµούµε ότι θα φτάσουν
να αντιπροσωπεύουν το 35% ή 40% των αποδοχών στο µέλλον
µε αυτήν τη νέα αρχιτεκτονική.

Και εσείς µας λέτε όχι, να παραµείνουµε προσκολληµένοι πε-
ριµένοντας το κύµα της οποιασδήποτε οικονοµικής κρίσης και
κυρίως το κύµα του δηµογραφικού προβλήµατος, να αιχµαλωτί-
σουµε δηλαδή τη νέα γενιά εσαεί. Δεν έχουµε δικαίωµα να νο-
µοθετήσουµε; Δεν έχουµε δικαίωµα να σχεδιάσουµε; Και µε δικά
µας λάθη και µε όλων των υπολοίπων κατορθώσαµε στο παρελ-
θόν να εγγυηθούµε µέσω της υπάρχουσας χρηµατοδότησης το
σύνολο των συντάξεων;

Όταν ήρθε η κρίση του ’11, κυρία Ξενογιαννακόπουλου, εσείς
δεν ήσασταν µέλος της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ που αναγκά-
στηκε να µειώσει τις συντάξεις 30% έως 40%; Για ποιες εγγυή-
σεις µιλάµε τώρα; 

Να µην κάνουµε ένα βήµα παραπέρα; Να µην προσπαθή-
σουµε, να µην δούµε τι γίνεται στα κράτη που πέτυχαν; Να πα-
ραµείνουµε σε ένα αποτυχηµένο σύστηµα; Αυτό µας ζητάτε;

Και πού δεν εφαρµόζεται το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, που
εδώ δεν είναι εν των συνόλω, σας εξηγήθηκε αυτό, είναι κατά
ένα µέρος µόνο; Δηλαδή τα συνταξιοδοτικά ταµεία του Καναδά
είναι αποτυχηµένα ταµεία; Από αυτά δανείζεται η Ελλάδα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Από τα συνταξιοδοτικά ταµεία του Κα-
ναδά δανείζεται η Ελλάδα. 

Πώς, λοιπόν, όταν υπάρχουν κάποιες βέλτιστες πρακτικές, οι
οποίες διαχρονικά έχουν δικαιωθεί εκ του αποτελέσµατος, τις
αρνείστε και τις κλωτσάτε ιδεοληπτικά οχυρωµένοι πίσω από
δήθεν αντισυνταγµατικότητες, πίσω από γκρουπιέρηδες, πίσω
από κερδοσκόπους εφόσον το σύστηµα παραµένει καθαρά δη-
µόσιο, στενός πυρήνας του δηµοσίου τοµέα; 

Κάνει ένα βήµα παραπάνω και θα σας πω και δύο παραδείγ-
µατα. Λέτε ότι στις ιδιωτικοποιήσεις που έγιναν στην Ελλάδα η
«DEUTSCHE TELECOM» ή η «FRAPORT» είναι κρατικές εται-
ρείες και έρχονται και αγοράζουν την ελληνική περιουσία. Αγνο-
είτε, όµως, την παράµετρο ότι αυτές οι εταιρείες που είναι,
πράγµατι, δηµόσιες άλλων κρατών λειτουργούν µε καθαρά ιδιω-

τικοοικονοµικά κριτήρια και έρχονται και συµµετέχουν εδώ στις
ιδιωτικοποιήσεις της Ελλάδος και κερδίζουν βεβαίως, δεν έρχον-
ται για να κάνουν κανένα ψυχικό και είναι κρατικές πράγµατι. 

Γιατί, λοιπόν, ένα κρατικό ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας
δεν µπορεί να αναζητήσει λύσεις για καλύτερες επικουρικές συν-
τάξεις για το µέλλον; Γιατί αρνούµαστε, λοιπόν; Γιατί κλείνουµε
τα µάτια ιδεοληπτικά µη αναλογιζόµενοι καµµία συνέπεια υπαρ-
κτή, µετρήσιµη είτε είναι δηµογραφική είτε είναι οικονοµική είτε
είναι συνταξιοδοτική αυτή η συνέπεια, που τις βλέπουµε να έρ-
χονται µε ταχύτητα; Γιατί;

Τελικώς για όλους όσους αντιδρούν έχει σηµασία η ιδεολογική
τους τοποθέτηση περισσότερο από το µέλλον της νέας γενιάς.
Και όσο η νέα γενιά βλέπει ότι το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί
να συνεννοηθεί σε ορισµένα τέτοια κρίσιµα ζητήµατα, γιατί πράγ-
µατι σήµερα η νέα γενιά πιστεύει ότι τα ασφάλιστρα της πάνε σε
ένα κουβά χωρίς πάτο και προσανατολίζονται στη µαύρη εργα-
σία και όλα αυτά τα οποία περιέγραψαν πολλοί συνάδελφοι.
Όταν ο ίδιος θα έχει λόγο, όταν θα υπάρχει διαφάνεια, όταν θα
βλέπει καθηµερινά την εξέλιξη της αποταµίευσης του υπάρχει
έστω και ένας εκ των τριακοσίων Βουλευτών να πει ότι δεν θα
αυξηθεί η εµπιστοσύνη των νέων ανθρώπων σ’ αυτό το σύστηµα
όταν µέχρι σήµερα στις εισφορές τους γινόταν διαχείριση ερή-
µην τους; Δηλαδή λέτε ότι η διαφάνεια θα µειώσει κι άλλο την
εµπιστοσύνη των νέων ασφαλισµένων; 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε ότι η διαφάνεια
και η συµµετοχή των ιδίων θα αυξήσει την εµπιστοσύνη των νέων
ασφαλισµένων. Γι’ αυτό και σας καλούµε να υπερψηφίσετε το
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Μπουκώρο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Άκουσα πριν τον συνάδελφο, τον κ. Μπουκώρο σε σχέση µε
την παραίνεση, που έκανε προς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να
προστατέψουν τον κ. Αποστολάκη. Θα ήθελα απλά και µόνο για
την ενηµέρωση τη δική του, ίσως δεν το έχει λάβει υπ’ όψιν του,
δεν το γνωρίζει, να αναφερθώ σε κάτι που είπε ο κ. Γεωργιάδης
σήµερα. Λέει ο κ. Γεωργιάδης: «Ο κ. Αποστολάκης έχει κριθεί ως
ικανός να διαχειρίζεται κρίσεις επί σαράντα χρόνια από όλους
τους θεσµούς των Ενόπλων Δυνάµεων». 

Από χθες µε απασχολεί πολύ αν αυτοί οι θεσµοί λειτουργούν
σωστά. Αυτή είναι υπευθυνότητα του Αντιπροέδρου της Κυβέρ-
νησης να βγαίνει δηµόσια και να λέει για τον πρώην Αρχηγό των
Ενόπλων Δυνάµεων, σε µία πολύ λεπτή στιγµή για τα εθνικά µας
θέµατα, τι σήµα δίνει. Δεν µε ενδιαφέρει η άποψη, που έχει για
τον κ. Αποστολάκη. Είχα την ευκαιρία στην τοποθέτησή µου να
συζητήσω για τον ανασχηµατισµό και για την υποκριτική στάση
σε σχέση µε τα θέµατα της συναίνεσης εκ µέρους του Πρωθυ-
πουργού. Αλλά προς θεού, χρειάζεται λίγη σοβαρότητα. 

Άρα, λοιπόν, η παραίνεση η δική σας απευθύνεται προφανώς
προς τον κ. Γεωργιάδη, φαντάζοµαι.

Το καταθέτω και στα Πρακτικά για να υπάρχουν οι δηλώσεις.
Αυτές οι δηλώσεις πρέπει να µένουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρ-
λέτης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για διευκρίνιση
πάνω σε αυτά που είπε, φαντάζοµαι, επειδή µορφή δεν υπήρχε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η παραίνεσή µου, κύριε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, απευθύνεται σε εσάς. Στο πλαί-
σιο του δηµοσίου διαλόγου, της αντιπαλότητας και οτιδήποτε
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άλλο, µπορεί να λυθούν ορισµένα ζητήµατα, όµως, η παραίνεση
µου συνίσταται στο εξής γεγονός, γιατί δεν ήσασταν στην Αί-
θουσα: Μπορεί όταν ο κ. Αποστολάκης αποδέχεται την πρόταση
Μητσοτάκη µε επίσηµη ανακοίνωση του κόµµατός σας να είναι
αποστάτης και εξαγορασµένος και όταν απορρίπτει την πρόταση
να είναι έντιµος και καταξιωµένος. Εσείς, λοιπόν, λιθοβολήσατε
πρώτοι τον κ. Αποστολάκη. Γι’ αυτό σας λέω: Προστατεύστε τον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η Η’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σακοράφα. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή ο συνάδελφος είπε πάρα πολλά «γιατί» προηγουµένως,
θα πω και εγώ ένα «γιατί» για να ξεκινήσω την οµιλία µου. 

Γιατί, κύριε συνάδελφε, τη δηµόσια περιουσία αντί να την ξε-
πουλάµε για ένα κοµµάτι ψωµί, αντί να την χαρίζουµε στους
δήθεν επενδυτές δεν τη βάλαµε ως κεφάλαιο στα δηµόσια τα-
µεία ώστε όλα αυτά, που µπορούµε να παίρνουµε από την αξιο-
ποίηση, να πηγαίνουν στο ταµείο για τα γηρατειά των ανθρώπων;
Γιατί δεν το κάναµε αυτό; Είναι µία ερώτηση, που θέλω να µου
την απάντηση κάποτε κάποιος από µας. Γιατί ποτέ δεν συζητή-
σαµε για το ασφαλιστικό από την αρχή µέχρι το τέλος, για ολό-
κληρο το ασφαλιστικό, όµως, όχι κοµµάτι-κοµµάτι.

Λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αποτελεί µια ακόµη επίδειξη της πολιτικής αντίληψης της
Κυβέρνησης. Κατ’ αρχάς, κύριοι συνάδελφοι, κατεδαφίζετε το
δηµόσιο καθολικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Μετατρέπετε
το αναδιανεµητικό σύστηµα, που ίσχυε µέχρι σήµερα στην επι-
κουρική ασφάλιση, που ισχύει στις περισσότερες χώρες του κό-
σµου, σε κεφαλαιοποιητικό. 

Η ιδεολογία σας απεχθάνεται κάθε έννοια συλλογικότητας και
θέλει να αρνείται κάθε µορφή κοινωνικής αλληλεγγύης. Γι’ αυτό
και καθιερώνετε το σύστηµα του διαβόητου «ατοµικού κουµ-
παρά» του ασφαλισµένου. Αφαιρείτε από την ασφάλιση τον
εθνικό και κοινωνικό της χαρακτήρα. Την µετατρέπετε σε µια
υποχρεωτική για κάθε εργαζόµενο ξεχωριστά, ατοµική συµµε-
τοχή στα παιχνίδια των χρηµαταγορών. Γι’ αυτό άλλωστε ακόµα
και στον τίτλο του νοµοσχεδίου εσείς οι ίδιοι αναφέρεταε: «Ει-
σαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκαθορισµένων ει-
σφορών στην επικουρική ασφάλιση». Λέτε σκέτα επικουρική και
όχι κοινωνική ασφάλιση. 

Μάλιστα, εδώ, το κράτος δεν είναι απλώς διαµεσολαβητής ή
µεσάζων. Λειτουργεί σαν κανονικός προαγωγός, αφού εξαναγ-
κάζει όλους τους εργαζόµενους να αποδίδουν τις εισφορές του
εργασιακού τους βίου στα χέρια των ιδιωτικών επιχειρήσεων, των
διαβατών χρηµαταγορών. Δηλαδή κάνετε υποχρεωτικά όλη τη
λαϊκή και κοινωνική βάση, όλους τους εργαζόµενους των επόµε-
νων γενεών, πελάτες του πιο παρασιτικού τµήµατος της κοινω-
νίας και της οικονοµίας, του ίδιου που δηµιούργησε όλες τις
τελευταίες παγκόσµιες οικονοµικές κρίσεις. 

Ποιος µπορεί να είναι αλήθεια ο λόγος για την επιβολή µιας
τέτοιας πολιτικής; Η πρώτη εύκολη ανάγνωση είναι η ισχυρή
σχέση διαπλοκής µεταξύ του µεγάλου κεφαλαίου και του πολιτι-
κού προσωπικού. Θα µπορούσε κανείς να µιλήσει και για σχέσεις
εξάρτησης ή και εντολής. Δεν εξαντλείται, όµως, το θέµα εκεί.
Νοµοθετείτε και εδώ τη δραστική µείωση των υποχρεώσεων του
κράτους έναντι των πολιτών και έναντι των εργαζοµένων. Ο αρ-
µόδιος κρατικός φορέας απλώς θα συγκεντρώνει τις εισφορές
και θα τις αποδίδει στα χέρια των «καρχαριών» των χρηµαταγο-
ρών και µάλιστα, αν είναι δυνατόν, χωρίς κανέναν απολύτως ου-
σιαστικό έλεγχο για τη διαχείρισή τους. Ούτε το κράτος θα
ελέγχει τη διαχείριση, ούτε οι ασφαλισµένοι. 

Μέχρι σήµερα στην επικουρική ασφάλιση οι ασφαλισµένοι
είχαν τη δυνατότητα ελέγχου µε τη συµµετοχή τους στα διοικη-
τικά όργανα του ασφαλιστικού τους φορέα και εννοώ το διοικη-
τικό συµβούλιο, αλλά και τη γενική συνέλευση. Εσείς µε
χαρακτηριστική φιλελεύθερη άνεση τα στέλνετε όλα αυτά στον
κάδο των απορριµµάτων. Καµµία ουσιαστική πρόβλεψη δεν
υπάρχει στο νοµοσχέδιο σας για τον έλεγχο της διαχείρισης των
τεράστιων αυτών κεφαλαίων. 

Από αυτόν τον νόµο λείπει µία βασική παράγραφος, η φράση
που επιβάλλεται νοµικά σε όλες αυτές τις περιπτώσεις «ότι οι

ασφαλιστικές εισφορές δεν έχουν εγγυηµένη απόδοση και οι
προηγούµενες αποδόσεις δεν διασφαλίζουν τις µελλοντικές». 

Ίσως, όµως, να έχετε και δίκιο για την παράλειψη. Αυτό επι-
βάλλεται για να προστατεύσει τον πολίτη, που προσέρχεται εθε-
λοντικά και επιλέγει επενδύσεις αυτού του είδους. Εδώ, όµως, ο
εργαζόµενος δεν έχει καµµία επιλογή. Τον εξαναγκάζετε να κα-
ταθέτει εκεί τις εισφορές του. 

Το 2008 µε την κατάρρευση των χρηµαταγορών χάθηκαν από
τα κεφαλαιοποιητικά συστήµατα ατοµικών λογαριασµών –ακού-
στε αριθµό, κύριοι συνάδελφοι- 5,4 τρισεκατοµµύρια δολάρια και
ενδεικτικά αναφέρω ότι είχαν απώλειες στην Ιρλανδία 38%, στην
Αυστραλία 27% και στις Ηνωµένες Πολιτείες 26%. Και εσείς βέ-
βαια το παραβλέπετε και προβλέπετε δήθεν κρατική εγγύηση.

Τι εγγυάται, λοιπόν, το κράτος στον ασφαλισµένο, κύριοι συ-
νάδελφοι; Μόνο την επαναπόδοση των εισφορών συν τον πλη-
θωρισµό. Κανείς, βέβαια, κρατικός υπεύθυνος δεν µπορεί να
εγγυηθεί ότι σε όλον τον χρόνο ασφάλισης των εργαζοµένων δεν
θα υπάρξει καµµία χρηµατοπιστωτική κρίση. Σε τι µπορεί, λοιπόν,
να ελπίζει ο κάθε ασφαλισµένος µε τη σύνταξή του; Μόνο σε πε-
ριόδους υπεραπόδοσης των χρηµαταγορών. Αυτό το επικοινω-
νιακό δόλωµα προβάλλετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Όλοι, όµως,
ξέρουµε ότι αυτές έχουν πολύ µικρή διάρκεια και είναι σχεδόν
πάντα ο προθάλαµος µιας νέας κρίσης. 

Επικαλείστε αποσπασµατικά και πλασµατικά το «σουηδικό
µοντέλο» για να κρύψετε επικοινωνιακά τη νεοφιλελεύθερη φύση
του συστήµατος. Ένας από τους πρωτεργάτες της εφαρµογής
του συστήµατος στη Σουηδία ο Καρλ Σέλµαν, δέκα χρόνια µετά
την έναρξη λειτουργίας του, έγραφε ο ίδιος ότι «µε αυτό στέρη-
σαν την επικουρική ασφάλιση από την αλληλεγγύη που αποτελεί
βασική αρχή της κοινωνικής ασφάλισης, µε αποτέλεσµα τη µεί-
ωση του βιοτικού επιπέδου των συνταξιούχων». 

Εν τω µεταξύ, προχωράτε σ’ αυτό το σύστηµα µε πλήρη και
βέβαιη γνώση ότι θα επιφέρει τεράστια επιβάρυνση στον κρατικό
προϋπολογισµό, το περίφηµο κόστος µετάβασης. Κόστος που
θα επιβαρύνει και πάλι τους φορολογούµενους πολίτες. Είναι
πρόσθετο κόστος εποµένως και για τους ίδιους τους ασφαλισµέ-
νους. 

Σήµερα χωρίζετε τους ασφαλισµένους σε δύο κάστες, στους
παλιούς και τους νέους που εισέρχονται από 1-1-2022 και µετά,
µε δύο ανεξάρτητα ασφαλιστικά συστήµατα. Οι εισφορές των
νέων δεν θα χρησιµοποιούνται για την καταβολή των συντάξεων
των παλιών, ούτε τα ασφαλιστικά κεφάλαια των παλιών και για
τις περιπτώσεις πρόωρης απόδοσης επικουρικής σύνταξης
στους νέους. Άλλοι υπολογίζουν το κόστος µετάβασης σε 56 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Όλες οι µελέτες το δείχνουν από 49 δισε-
κατοµµύρια το ελάχιστο µέχρι και 78 δισεκατοµµύρια. Όλοι
ελπίζουµε να µην διαψευστούν, όπως συνήθως συµβαίνει, και να
µην έχουµε ακόµα µεγαλύτερη διόγκωση. Πάντως µιλάµε για κό-
στος, που δεν το αντέχουν τα δηµοσιονοµικά της χώρας. Δεν
είναι, όµως, συµβατό ούτε και µε τις µνηµονιακές δεσµεύσεις.
Έτσι θα λειτουργήσει και σαν µοχλός νέων αλλεπάλληλων ανα-
διαρθρώσεων και είναι βέβαιο ότι θα φέρει νέες εξωτερικές επεµ-
βάσεις και την επιβολή νέων πρόσθετων υποχρεώσεων σε βάρος
της χώρας µας. Δεν περιµέναµε βέβαια από αυτήν την Κυβέρ-
νηση να σας απασχολήσει το πρόβληµα της διαιώνισης της απώ-
λειας της εθνικής κυριαρχίας. 

Το όλο σχήµα, λοιπόν, είναι πολύ απλό και πολύ καθαρό: Κρά-
τος και ασφαλισµένοι σε πλήρη ανασφάλεια. Ασφάλεια και κέρδη
θα έχουν και µε βεβαιότητα µόνο οι διαχειριστές των κεφαλαίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό θα ήθελα παρακαλώ. 
Ασφαλώς και δεν νιώθουµε καµµία έκπληξη. Ξέρουµε όλοι πώς

αντιµετωπίζει το ελληνικό κράτος την κοινωνική ασφάλιση και
τους ασφαλισµένους πολίτες του. Έχουµε πολλά να θυµόµαστε.
Επί δεκαετίες τα αποθεµατικά των ταµείων ήταν υποχρεωτικά δε-
σµευµένα στην Τράπεζα της Ελλάδος µε προκλητικά χαµηλά επι-
τόκια προς όφελος δήθεν της εθνικής οικονοµίας, όπως
ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους. Μετά ήρθε η στοχευ-
µένη νοµοθετική επίθεση µε αλλεπάλληλους αντιασφαλιστικούς
νόµους όλων των κυβερνήσεων µε πρώτο τον νόµο Σουφλιά της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΑ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 18273



κυβέρνησης Κωνσταντίνου Μητσοτάκη το 1992, ύστερα ήρθε η
λεηλασία του ΛΑΦΚΑ και η υποχρεωτική επένδυση σε οµόλογα
του ελληνικού δηµοσίου. Μετά είχαµε τα διαβόητα δοµηµένα
οµόλογα και φτάσαµε στην πρωτοφανή ληστεία των χρηµάτων
των ασφαλισµένων µε το απίθανο PSI. 

Η διαχρονική αυτή, λοιπόν, πολιτική της απαξίωσης και κατα-
πάτησης των ασφαλιστικών δικαιωµάτων δεν είχε κανένα διά-
λειµµα, ούτε καν στα χρόνια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που,
όπως παντού, δεν ανέτρεψε τίποτα και δεν διόρθωσε ουσιαστικά
τίποτα. Σήµερα λοιπόν το ελληνικό κράτος θέλει να συνεχίσει το
πλιάτσικο στα χρήµατα των ασφαλισµένων και τώρα πλέον µε
αναβαθµισµένες µεθόδους. 

Τελειώνοντας: εξάλλου, κύριοι συνάδελφοι, η εξασφαλισµένη
ατιµωρησία των υπευθύνων εγγυάται την ανεµπόδιστη εφαρ-
µογή των σχεδίων σας. Μόνο η κοινωνία µπορεί και πρέπει να αλ-
λάξει αυτή την πορεία των πραγµάτων και σ’ αυτή την
προσπάθεια το ΜέΡΑ25 και καθένας από εµάς ξεχωριστά θα εί-
µαστε -και πρέπει- παρόντες και υποστηρικτές του. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ. 

Κυρία Κεφάλα, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα καινοτόµο, ένα πρωτοποριακό, ένα τολµηρό νοµοσχέδιο
για τη νέα γενιά. Ένα νοµοσχέδιο, που στηρίζει την οικονοµική
ανάπτυξη και αυξάνει την εµπιστοσύνη των νέων στο ασφαλιστικό
σύστηµα της χώρας, ενώ ταυτόχρονα τους απαλλάσσει από το να
πληρώνουν τις συντάξεις γονέων και παππούδων µόλις µπουν
στην αγορά εργασίας και όταν έρθει η δική τους σειρά για σύν-
ταξη τα χρήµατα αυτά να γίνονται όλο και λιγότερα. 

Πολλοί είναι άλλωστε αυτοί, που αναρωτιούνται σήµερα αν οι
σηµερινοί νέοι θα καταφέρνουν να πάρουν σύνταξη. Τα δηµο-
γραφικά δεδοµένα εξάλλου στην Ελλάδα του 2021 δεν είναι ίδια
µε τις δεκαετίες 1950 και 1960, που θεσπίστηκε το ασφαλιστικό
µας σύστηµα. Και ανεξαρτήτως κυβέρνησης και κυβερνητικής
πολιτικής, το δηµογραφικό πρόβληµα είναι γνωστό σε όλους µας
και οι προεκτάσεις του αισθητές. Εάν δεν περιορίσουµε τον
άµεσο αντίκτυπο, εάν δεν προχωρήσουµε σε βελτιωτικές αλλα-
γές, το ασφαλιστικό µας σύστηµα θα παρουσιάζει ολοένα και πε-
ρισσότερα προβλήµατα. 

Εµείς βήµα-βήµα εξαλείφουµε έµπρακτα αυτά τα προβλήµατα.
Επιχειρούµε παρεµβάσεις µε το βλέµµα στη νέα γενιά, µε το
βλέµµα στο µέλλον. Θέλουµε οι νέοι άνθρωποι να αισθάνονται
ασφάλεια και εµπιστοσύνη προς το ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας µας. Εστιάζουµε αποκλειστικά σε όσους αναλαµβάνουν
εργασία από 1-1-2022 και για την όποια εργασία υφίστανται υπο-
χρέωση επικουρικής ασφάλισης, αλλά και προαιρετικά σε όσους
εργαζόµενους είναι µέχρι τριάντα πέντε ετών. 

Δηµιουργούµε το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης, το οποίο θα εφαρµόζει πρακτικές και επενδυτική φι-
λοσοφία ιδιωτικής οικονοµίας. Εισάγουµε ένα νέο, πλήρες και
ολοκληρωµένο πλαίσιο µε το οποίο µεταρρυθµίζουµε το σύ-
στηµα επικουρικής ασφάλισης στην Ελλάδα. Μετατρέπουµε ένα
τµήµα του σηµερινού συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης από
διανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό. Οι εισφορές των νέων εργα-
ζοµένων δεν θα χρηµατοδοτούν τις επικουρικές συντάξεις των
τωρινών συνταξιούχων. Αντίθετα, µε το νέο σύστηµα θα αποτα-
µιεύονται και θα επενδύονται για τις συντάξεις των ιδίων.  

Στηρίζουµε τη λογική του ατοµικού κουµπαρά, για να έχουν οι
νέοι περισσότερο έλεγχο πάνω στις συντάξεις τους, για να δια-
χειρίζονται οι ίδιοι µε µεγαλύτερο βαθµό τις εισφορές τους, για
να αποφασίζουν οι ίδιοι για το ποσό που θα αποταµιεύσουν. Θέ-
λουµε τους νέους ανθρώπους να είναι περισσότερο ανεξάρτητοι,
να είναι ελεύθεροι να καθορίζουν το µέλλον τους και να αισθά-
νονται περισσότερο ασφαλείς. 

Με την παρούσα µεταρρύθµιση παρέχουµε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, δύο πολύ σηµαντικές εγγυήσεις. Πρώτον, δεν αλ-
λάζει απολύτως τίποτε για τους σηµερινούς ασφαλισµένους και,
δεύτερον, το όποιο δηµοσιονοµικό κόστος δηµιουργηθεί στο ση-
µερινό σύστηµα θα καλυφθεί από τον προϋπολογισµό. Οι σηµε-
ρινοί ασφαλισµένοι θα συνεχίσουν κανονικά στο ίδιο καθεστώς
συνταξιοδότησης, χωρίς να επιβαρυνθούν µε πλέον ή κρυφά
ποσά. Δεν θα αφήσουµε να επηρεαστεί καθόλου το ύψος των
σηµερινών επικουρικών συντάξεων. 

Βασιζόµενοι σε µοντέλα, που εφαρµόζονται εδώ και δεκαετίες
σε πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες ως απάντηση στην επί-
πτωση, που έχουν οι δηµογραφικές τάσεις στα συνταξιοδοτικά
τους συστήµατα, στοχεύουµε σε σηµαντικά υψηλότερες επικου-
ρικές συντάξεις. Δηµιουργούµε έναν νέο ανεξάρτητο και στα-
θερό ασφαλιστικό πυλώνα µε σηµαντικά µεγαλύτερο βαθµό
ανταποδοτικότητας και ελευθερίας. Στηρίζουµε την εθνική οικο-
νοµία, αφού µεγάλο µέρος των χρηµάτων, που συγκεντρώνονται
επενδύονται στη χώρα. 

Υλοποιούµε κατά τον τρόπο αυτό µία ακόµα προεκλογική δέ-
σµευση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριά-
κου Μητσοτάκη. Μετά από τις νοµοθετικές αλλαγές στον τοµέα
των κύριων συντάξεων, παρεµβαίνουµε και στο σκέλος της επι-
κουρικής ασφάλισης. Απαντάµε στην πρόκληση της γήρανσης
του πληθυσµού, µία πρόκληση που διαρρηγνύει τις ισορροπίες
του υφιστάµενου ασφαλιστικού συστήµατος. Οι εισφορές των
νέων δεν θα χρησιµοποιούνται για την πληρωµή της επικουρικής
σύνταξης των σηµερινών συνταξιούχων. Θα αποταµιεύονται και
θα επενδύονται. Οι ίδιοι θα χτίζουν ένα αποθεµατικό από το
οποίο θα πληρωθούν οι µελλοντικές δικές τους συντάξεις. 

Επίσης, τους εξοπλίζουµε µε τη δυνατότητα να επιλέξουν µε-
ταξύ τριών επενδυτικών προφίλ. Με τον τρόπο αυτό αποκτούν
περισσότερο έλεγχο πάνω στη σύνταξή τους και το ύψος της και
έχουν περισσότερο έλεγχο πάνω στο ίδιο το εισόδηµα και τις
αποταµιεύσεις τους. Και επισηµαίνουµε µέσω της εγγύησης του
δηµοσίου περί µη αρνητικής απόδοσης ότι η σύνταξη αυτή, που
θα λάβουν δεν θα µπορεί να είναι µικρότερη από τις εισφορές
που έχουν καταβάλει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο δί-
νουµε λύση µε υπευθυνότητα, µε πληρότητα και µε τεχνοκρατική
επάρκεια. Αναδιαρθρώνουµε το συνταξιοδοτικό σύστηµα της
επικουρικής ασφάλισης. Εµείς νοµοθετούµε και προχωράµε την
κοινωνία ένα βήµα πιο µπροστά, πάντα µε γνώµονα το όφελος
των πολιτών. Και δεν µας εκπλήσσει η ισοπεδωτική τακτική και ο
αρνητισµός του ΣΥΡΙΖΑ ούτε η εµµονή του σήµερα µε τα «ζάρια».
Σας έχουν µείνει, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, από την «πρώτη
φορά αριστερά» όταν «παίζατε στα ζάρια» τη χώρα. 

Εµείς ως Κυβέρνηση επιµένουµε σε λύσεις για το ασφαλιστικό
και το συνταξιοδοτικό. Θέλουµε να είµαστε αποτελεσµατικοί.
Εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µπορείτε να µείνετε µε τη
στείρα αντιπολιτευτική τακτική σας. Ενισχύουµε την εµπιστοσύνη
των νέων απέναντι στο δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα, ενι-
σχύουµε την εµπιστοσύνη των νέων απέναντι στο ίδιο το κράτος.
Δηµιουργούµε έναν νέο ανεξάρτητο, σταθερό ασφαλιστικό πυ-
λώνα, ώστε να αναβαθµίσουµε τη βιωσιµότητα ολόκληρου του
συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης της χώρας. Είµαστε εδώ µε
γνώση, γνώµη και κυρίως µε πολιτική βούληση και δηµιουργούµε
ένα δίκαιο και υγιές συνταξιοδοτικό σύστηµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος και µετά ο κ. Ιωάννης
Μελάς. 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που έχουν µιλήσει µέχρι

τώρα προσπαθούν να ωραιοποιήσουν µε τις τοποθετήσεις τους
το έγκληµα το οποίο διαπράττει η Κυβέρνηση σε βάρος των νέων
εργαζοµένων και αντίστοιχα οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ επικεντρώ-
νονται στον ανασχηµατισµό για να κάνουν κριτική στην Κυβέρ-
νηση, µη τοποθετούµενοι επί της ουσίας για το ασφαλιστικό,
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γιατί έχουν «λερωµένη τη φωλιά τους». 
Έτσι, λοιπόν, η όποια εναλλαγή προσώπων για να γίνει πιο

αποτελεσµατική η υλοποίηση της αντιλαϊκής πολιτικής, οι όποιες
µεταγραφές, είτε ολοκληρώθηκαν είτε όχι, είναι αποτέλεσµα της
συναντίληψης τις οποίες έχουν τα κόµµατα του ευρωµονόδρο-
µου, αλλά και της λογικής που καλλιέργησε έντονα ο κ. Τσίπρας
περί Υπουργών κοινής αποδοχής. 

Άλλωστε, η ίδια συναντίληψη εκφράζεται και στα θέµατα της
ενέργειας, γιατί το αποτέλεσµα της αύξησης των τιµολογίων
στην ενέργεια είναι αποτέλεσµα διαχρονικά της εγκληµατικής
πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί απελευθέρωσης της
αγοράς ενέργειας, που υλοποίησαν όλες οι κυβερνήσεις, αλλά
και της απολιγντιοποίησης, υποκαθιστώντας τον εγχώριο λιγνίτη
µε το εισαγόµενο φυσικό αέριο ως καύσιµο µετάβασης, που και
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το επέβαλε, αλλά και το συνεχίζει σήµερα
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και το αποτέλεσµα είναι
το πανάκριβο ρεύµα για τα λαϊκά στρώµατα. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα που αφορούν το νοµοσχέδιο, για να
περάσω σε αυτά, ο «δολοφόνος», δηλαδή όλα τα κόµµατα που
κυβέρνησαν, επιστρέφει στον τόπο του εγκλήµατος. Αυτός θα
µπορούσε να είναι ο τίτλος του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου,
γιατί ακριβώς έχουµε παρατηρήσει µια διαχρονική επίθεση απέ-
ναντι στο ασφαλιστικό σύστηµα. Ο ένας συνέχιζε το έργο πάνω
στο αντιασφαλιστικό οικοδόµηµα της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, για να φτάσουµε βεβαίως στο τερατούργηµα του Κατρούγ-
καλου, όπου επί της ουσίας καταργήθηκε η κατώτερη ασφάλιση,
έγινε ο διαχωρισµός ανάµεσα στην εθνική ασφάλιση και την αν-
ταποδοτική ασφάλιση. Τριακόσια ογδόντα τέσσερα ευρώ εγγυά-
ται το κράτος. Αυτή είναι η εθνική ασφάλιση µετά από είκοσι
χρόνια εργασίας και έξι χιλιάδες ένσηµα. Και η ανταποδοτική;
Καµµία εγγύηση. Ανάλογα –λέει- µε τη βιωσιµότητα των ταµείων.
Να, λοιπόν, το τερατούργηµα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και προχώρησε στην κεφαλαιοποίηση τα επαγγελµατικά τα-
µεία µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες που ως κυβέρνηση ψήφισε για
να µπορέσουν να επιταχύνουν τη δράση τους ή τις ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες µε αντίστοιχες κυβερνητικές αποφάσεις. 

Έτσι, λοιπόν, το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, είτε αφορά τα τα-
µεία κύριας ασφάλισης είτε της επικουρικής ασφάλισης είτε τα
επαγγελµατικά ταµεία, αποτελεί τη βέλτιστη πρακτική, όπως
πολύ σωστά είπε ο κύριος Υπουργός, των χωρών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Έτσι, λοιπόν, δεν έχουµε ένα ασφαλιστικό
σύστηµα, ένα ασφαλιστικό ταµείο επικουρικό, αλλά µια επενδυ-
τική εταιρεία που επί της ουσίας µιλά για προκαθορισµένες ει-
σφορές, τα χρήµατα που θα βάζουν οι ασφαλισµένοι. Για τις
απολαβές, όµως, ένας θεός ξέρει τι θα πάρουν µετά από είκοσι,
τριάντα χρόνια που ήταν να πάρουν την επικουρική ασφάλιση,
γιατί θα εξαρτηθεί από την απόδοση των χρηµαταγορών. 

Από αυτή την άποψη, είναι φανερό ότι η καπιταλιστική κρίση
η οποία επιταχύνει την εµφάνισή της και τον κύκλο της έχει ση-
µαντικές επιπτώσεις και στις χρηµαταγορές, µε την κατάρρευση
των χρηµατιστηρίων, µε την κατάρρευση επιχειρήσεων. Ακριβώς
γι’ αυτόν τον λόγο είχαν γράψει κάποτε οι «FINANCIAL TIMES»,
που δεν είναι και κανένα αριστερό έντυπο, ότι «τα χρηµατιστήρια
δεν δίνουν συντάξεις», κύριε Υπουργέ. 

Αντίθετα, τι κάνετε; Το παραδεχθήκατε κι εσείς ο ίδιος σε πρό-
σφατη τηλεοπτική σας εµφάνιση. Κάνατε τα ασφαλιστικά ταµεία
επενδυτικές εταιρείες για να µπορέσουν να στηρίξουν τους σχε-
διασµούς των επιχειρηµατικών οµίλων. Έτσι, λοιπόν, το κεφαλαι-
οποιητικό σύστηµα δεν κάνει τίποτα άλλο παρά µια τεράστια
αναδιανοµή των συσσωρευµένων ασφαλιστικών εισφορών των
εργαζοµένων προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Κι αν υπάρξει απώλεια από αυτή την επιλογή της τοποθέτησης
στις χρηµαταγορές, τότε λέει η Κυβέρνηση να µην φοβούνται οι
ασφαλισµένοι γιατί τις όποιες απώλειες θα τις καλύψει ο κρατι-
κός προϋπολογισµός. Αλήθεια; Και ο κρατικός προϋπολογισµός
είναι από τις τσέπες τις δικές σας, από τις τσέπες των επιχειρη-
µατιών που τζογάρισαν τα ασφαλιστικά αποθεµατικά ή είναι από
τις τσέπες των ίδιων των ασφαλισµένων ως φορολογηµένων; Δη-
λαδή, τους λέτε «και θα σε κάψω Γιάννη και θα σ’ αλείψω και λάδι
µετά». Θα πληρώσεις, δηλαδή, και τη χασούρα χασούρα την
οποία θα έχεις ως φορολογούµενοι.

Ο λαός µας, κύριε Υπουργέ, λέει το εξής: «Ή παπάς παπάς ή
ζευγάς ζευγάς». Εδώ πέρα υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων.
Ποια είναι αυτή η σύγκρουση; Είναι λόγω των κοινωνικών αντι-
στάσεων. Γιατί ακριβώς τα επενδυτικά ασφαλιστικά ταµεία ισχυ-
ροποιούν τους επιχειρηµατικούς οµίλους οι οποίοι θέλουν πολύ
φτηνή εργατική δύναµη, εργατική δύναµη χωρίς δικαιώµατα
ασφαλιστικά, εργασιακά, συνδικαλιστικά. 

Για σκεφτείτε το παράδειγµα που πολλά τέτοια επενδυτικά τα-
µεία επενδύουν στις τράπεζες. Οι τράπεζες θέλουν να ξεφορτω-
θούν τα κόκκινα δάνεια, άρα να κάνουν πλειστηριασµούς.
Δηλαδή, αυτός ασφαλισµένος που θα χάσει το σπίτι του από την
επενδυτική δραστηριότητα αυτών των εταιρειών που επένδυσαν
στις τράπεζες. Είναι παραλογισµός αυτό; Όχι! Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα την οποία θέλετε να επιβάλλετε.

Από αυτήν την άποψη, είστε υποκριτές όταν µιλάτε για τη δη-
µογραφική γήρανση, που βεβαίως είναι αποτέλεσµα των τερά-
στιων προβληµάτων που αντιµετωπίζουν τα νέα ζευγάρια. Λέτε
ότι ένας εργαζόµενος πληρώνει και συντηρεί ενάµιση συνταξι-
ούχο. Είστε ψεύτες! Γιατί αυτοί οι συνταξιούχοι έβαλαν τα χρή-
µατά τους, πλήρωσαν τις ασφαλιστικές τους εισφορές. Αυτά τα
χρήµατα, όµως, διαχρονικά το αστικό κράτος και όλες οι κυβερ-
νήσεις τα τζογάρισαν στην Εθνική Τράπεζα µε µηδενικά επιτόκια,
όταν ο πληθωρισµός ήταν 10% και 15%. Τα τζογάρισαν στις χρη-
µαταγορές και στο χρηµατιστήριο το 1999 επί κυβέρνησης Ση-
µίτη. Και τότε ο κ. Δραγασάκης έλεγε «δεν πρέπει να βλέπουµε
άσπρο ή µαύρο την τοποθέτηση στις χρηµαταγορές των αποθε-
µατικών των ασφαλιστικών ταµείων, αλλά να επιλέξουµε αυτές
τις µετοχές που θα είναι ισχυρές, των τραπεζικών µετοχών. Για
φανταστείτε τώρα. Τα τζογάρατε στα δοµηµένα οµόλογα. Τα
τζογάρατε στα κρατικά οµόλογα τα οποία κουρεύτηκαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Από αυτή την άποψη, είναι κροκοδείλια τα δάκρυα του κυρίου

Υπουργού µε τους θεατρινισµούς που έκανε στην οµιλία του για
τους νέους εργαζόµενους, οι οποίοι δεν ενδιαφέρονται -λέει- για
τη σύνταξη γιατί δεν θα πάρουν σύνταξη. Και ποιος φταίει γι’
αυτό; Δεν φταίτε εσείς; Δεν φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν φταίει το
ΚΙΝΑΛ: Ποιος διαµόρφωσε µια αγορά εργασίας ζούγκλα, τους
ωροµίσθιους, την ευέλικτη απασχόληση, τη µερική απασχόληση
που µετατρέπεται σε µακροχρόνια ανεργία; Ένας ο οποίος παίρ-
νει εκατό ένσηµα τον χρόνο για να φτάσει στις έξι χιλιάδες έν-
σηµα µπορεί να χρειαστεί και εξήντα χρόνια. Αυτός πότε θα
πάρει σύνταξη ο νέος; 

Και τώρα δήθεν πονάτε γι’ αυτόν τον κόσµο. Μα, εσείς διαµορ-
φώσατε αυτές τις συνθήκες για τους εργαζόµενους στο όνοµα
της θωράκισης της ανταγωνιστικότητας των καπιταλιστικών επι-
χειρήσεων, της θωράκισης της κερδοφορίας των καπιταλιστικών
οµίλων. Έτσι, λοιπόν, αυτός που καθορίζει τις ανατροπές στην
αγορά εργασίας, στο ασφαλιστικό σύστηµα δεν είναι η µία και η
άλλη κυβέρνηση, αλλά είναι οι απαιτήσεις της καπιταλιστικής
ανάπτυξης την οποία όλοι σας µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο
υπηρετείτε, είναι αυτό το σάπιο καπιταλιστικό σύστηµα που
γεννά φτώχεια και εξαθλίωση για τον λαό και αυτός είναι πραγ-
µατικός αντίπαλος της εργατικής τάξης. 

Αυτό πρέπει να βάλει στο στόχαστρο, να ανατρέψει αυτή τη
σάπια κατάσταση ούτως ώστε η εργατική τάξη, παίρνοντας την
εξουσία στα χέρια της, να µπορέσει να οργανώσει την οικονοµία,
ούτως ώστε ο κοινωνικά παραγόµενος πλούτος να καλύπτει το
σύνολο των διευρυµένων λαϊκών αναγκών και όχι τους διάφο-
ρους φορολογικούς παραδείσους και τις offshore εταιρείες, τον
πλουτισµό µιας χούφτας κεφαλαιοκρατών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Καραθανασόπουλε. 
Ο κ. Ιωάννης Μελάς έχει τον λόγο κι αµέσως µετά η κ. Ανα-

στασία Γκαρά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα

νοµοσχέδιο σήµερα που αφορά το µέλλον της ασφάλισης χιλιά-
δων εργαζοµένων. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας για
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τη µεταρρύθµιση της επικουρικής ασφάλισης αφορά κυρίως τις
επόµενες γενιές και τους νέους εργαζόµενους. 

Με τη συγκεκριµένη ασφαλιστική µεταρρύθµιση επιδιώκεται η
σταδιακή µετατροπή του συστήµατος επικουρικής ασφάλισης
από αναδιανεµητικό που είναι σήµερα σε κεφαλαιοποιητικό. Με
το νέο σύστηµα δηµιουργούνται ατοµικοί κουµπαράδες, θα µπο-
ρούσαµε να πούµε, από τους οποίους θα καταβληθούν οι µελ-
λοντικές συντάξεις των νέων εργαζοµένων. 

Τι γίνεται σήµερα, όµως; Σήµερα οι εισφορές των εργαζοµέ-
νων χρησιµοποιούνται για την πληρωµή των συντάξεων των ση-
µερινών συνταξιούχων. Το ερώτηµα που προκαλείται σε κάθε νέο
εργαζόµενο είναι: Εγώ γιατί να πληρώσω; Εγώ θα πάρω σύνταξη;
Το είπε πριν και ο Υπουργός. 

Τι θα γίνεται από δω και πέρα; Οι εισφορές θα αποταµιεύονται
και θα επενδύονται δηµιουργώντας ένα αποθεµατικό από το
οποίο θα πληρώνονται οι µελλοντικές τους συντάξεις. Οι εισφο-
ρές κάθε νέου εργαζόµενου θα πηγαίνουν στη δική του σύνταξη.
Για τον σκοπό αυτό, λοιπόν, δηµιουργείται το Ταµείο Επικουρι-
κής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, το οποίο θα είναι νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και θα επενδύει τα κεφάλαια από τις
εισφορές. 

Δηλαδή, µε το νέο αυτό σύστηµα δίνουµε τη δυνατότητα στον
νέο ασφαλισµένο να µπορεί να επιλέξει από ένα µικρό αριθµό
επενδυτικών προφίλ που θα επενδυθούν τα κεφάλαια του ασφα-
λιστικού κουµπαρά του. Ανά τακτά χρονικά διαστήµατα µάλιστα
θα µπορεί να αλλάζει το προφίλ αυτό, έχοντας τον πλήρη έλεγχο
των εισφορών του και των αποδόσεών τους. Η επικουρική του
σύνταξη θα προκύπτει από το σύνολο των εισφορών και των απο-
δόσεών τους. 

Το νέο σύστηµα, λοιπόν, επικουρικής ασφάλισης θα είναι υπο-
χρεωτικό για τους µισθωτούς και τους αυτοαπασχολούµενους
που εισέρχονται για πρώτη φορά στην αγορά εργασίας από 1-1-
2022, προαιρετικό για ασφαλισµένους κάτω των τριάντα πέντε
ετών οι οποίοι είτε δεν έχουν υποχρεωτική επικουρική ασφάλιση
είτε είναι ήδη ασφαλισµένοι στο υφιστάµενο σύστηµα, ενώ και
το ύψος των εισφορών για το νέο επικουρικό σύστηµα παραµένει
ως έχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντα οι αλλαγές στη λειτουρ-
γία της κοινωνικής ασφάλισης δηµιουργούν εντάσεις και διαφω-
νίες µεταξύ των κοµµάτων. Ωστόσο, είναι σηµαντικό να γίνεται
ουσιαστικός διάλογος και µε επιχειρήµατα. Δυστυχώς, στη ση-
µερινή συζήτηση τα επιχειρήµατα από την Αντιπολίτευση λεί-
πουν. Η Αντιπολίτευση διαφωνεί µε αυτήν την ασφαλιστική
µεταρρύθµιση και µας κατηγορεί ότι ιδιωτικοποιούµε την κοινω-
νική ασφάλιση, ότι θα µειωθούν οι σηµερινές συντάξεις και ότι
το κόστος µετάβασης πρόκειται να είναι υψηλό. 

Είναι αλήθεια, όµως, όλα αυτά; Προφανώς και δεν είναι. Η κοι-
νωνική ασφάλιση δεν ιδιωτικοποιείται και παραµένει δηµόσια. Το
Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης που δηµιουρ-
γείται, θα λειτουργεί υπό την εποπτεία του ελληνικού δηµοσίου,
ενώ προβλέπεται η εγγύηση ότι οι νέοι ασφαλισµένοι δεν θα λά-
βουν επικουρική σύνταξη χαµηλότερη από αυτή που αντιστοιχεί
στις εισφορές που έχουν καταβάλει. 

Δεν µειώνονται οι υφιστάµενες συντάξεις. Προβλέπεται στο
νοµοσχέδιο -άρθρο 59- ότι οι υφιστάµενες συντάξεις δεν µει-
ώνονται. Επίσης, οι συντάξεις των ασφαλισµένων που θα συντα-
ξιοδοτηθούν µε το ισχύον σύστηµα, θα εξακολουθήσουν να
υπολογίζονται µε βάση τους υφιστάµενους κανόνες και δεν πρό-
κειται να θιγούν. 

Επίσης, το κόστος µετάβασης δεν είναι υψηλό, όπως προσπα-
θεί η Αντιπολίτευση να παρουσιάσει. Σύµφωνα µε τις µελέτες του
ΙΟΒΕ, της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής και του ΟΔΔΗΧ ανέρχε-
ται στα 120 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, ενώ το κράτος σήµερα
-το είπε και ο Υπουργός νωρίτερα- διαθέτει 15 δισεκατοµµύρια
τον χρόνο για την πληρωµή των συντάξεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση
κρίνεται αναγκαία διότι το δηµογραφικό πρόβληµα διογκώνεται
και χρειάζεται χρόνος για να αντιµετωπιστεί. Ήδη η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχει λάβει σηµαντικές πρωτοβουλίες για
την αντιµετώπισή του. Όµως, θα πρέπει να προλάβουµε καταστά-
σεις για να µην βρεθούµε στο µέλλον µε την πλάτη στον τοίχο. 

Το σηµερινό διανεµητικό σύστηµα λειτουργεί αποτελεσµατικά
µόνο όταν πολλοί εργαζόµενοι χρηµατοδοτούν τις συντάξεις των
λίγων συνταξιούχων. Αυτό, όµως, πλέον δεν ισχύει για τη χώρα
µας. Για να γίνει αντιληπτό το πρόβληµα, τις πρώτες δεκαετίες
λειτουργίας του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης στην Ελ-
λάδα τέσσερις ή πέντε εργαζόµενοι αντιστοιχούσαν σε κάθε συν-
ταξιούχο. Σήµερα αντιστοιχούν µόλις 1,7 εργαζόµενοι σε κάθε
συνταξιούχο και οι προοπτικές δεν είναι καθόλου θετικές. Ειδικά
για την επικουρική ασφάλιση σύµφωνα µε την Εθνική Αναλογι-
στική Αρχή η αναλογία ασφαλισµένων προς συνταξιούχους από
2,6 που ήταν το 2020 θα υποχωρήσει στο 1,7 το 2050, δηλαδή
το 2050 1,9 εκατοµµύρια συνταξιούχοι θα µοιράζονται τις εισφο-
ρές 3,2 εκατοµµυρίων ασφαλισµένων. 

Τι επιδιώκουµε, λοιπόν, µε τη συγκεκριµένη µεταρρύθµιση; Να
προλάβουµε τις συνέπειες του δηµογραφικού προβλήµατος στην
κοινωνική ασφάλιση, να δηµιουργηθούν αποταµιεύσεις µέρος των
οποίων θα επενδυθούν στην ελληνική οικονοµία ενισχύοντας την
ανάπτυξη και τη δηµιουργία καλύτερα αµειβόµενων θέσεων ερ-
γασίας, να δοθούν υψηλότερες συντάξεις στους ασφαλισµένους
του νέου συστήµατος. Για παράδειγµα, εργαζόµενος που αµείβε-
ται µε 650 ευρώ κατώτατο µισθό και µε σαράντα χρόνια ασφάλι-
σης σήµερα παίρνει επικουρική σύνταξη στα 153 ευρώ. Με το νέο
σύστηµα η σύνταξη µπορεί να ανέλθει στα 219 ευρώ. Να αυξηθεί,
δηλαδή, κατά 43% µε αποδόσεις ίσες µε το µέσο όρο των κεφα-
λαιοποιητικών συνταξιοδοτικών συστηµάτων των χωρών µελών
του ΟΟΣΑ. Μπορεί να αυξηθεί ακόµα και στα 257 ευρώ εάν επι-
τευχθούν αποδόσεις ίσες µε τη µέση ετήσια απόδοση των αποθε-
µατικών του ΕΦΚΑ που διαχειρίζεται το µεικτό αµοιβαίο κεφάλαιο
της «ΑΕΔΑΚ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ». Προσπαθούµε να
ενισχύσουµε τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού µας συστήµατος
και να περιορίσουµε την αδήλωτη εργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεταρρύθµιση αυτή αφορά
τις νέες γενιές και το µέλλον του τόπου µας. Ανταποκρίνεται στις
διεθνείς εξελίξεις, καθώς οι κοινωνίες και οι οικονοµίες µετασχη-
µατίζονται. Διαµορφώνει ένα σύγχρονο, καινοτόµο και φιλόδοξο
σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Δεν απευθύνεται ούτε στη Δεξιά
ούτε στην Αριστερά ούτε αποκλειστικά σε κόµµατα. Απευθύνεται
και αφορά τους νέους εργαζόµενους, οι οποίοι πρέπει να µείνουν
στη χώρα µας και να εργαστούν και να προοδεύσουν. Διαµορ-
φώνουµε και προωθούµε το ασφαλιστικό µέλλον της νέας γε-
νιάς. Χωρίς τους νέους δεν µπορεί να υπάρξει ούτε εξέλιξη ούτε
πρόοδος ούτε ανάπτυξη. Τα τελευταία, µάλιστα, χρόνια το φαι-
νόµενο του brain drain, όπου χιλιάδες νέοι έφυγαν για το εξωτε-
ρικό, δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα στη χώρα µας. 

Η συγκεκριµένη τοµή στο σύστηµα της επικουρικής ασφάλι-
σης αποτελεί ένα λιθαράκι για να µην ξαναβρεθούµε αντιµέτωποι
µε ένα καινούργιο brain drain. Με αυτό το σύστηµα διασφαλίζε-
ται ότι οι νέοι µας θα εργάζονται και θα µπορούν να ελέγχουν οι
ίδιοι την επικουρική σύνταξη που θα λάβουν. 

Σε αυτή την µεταρρύθµιση, λοιπόν, αναµετράται το παρελθόν
µε το µέλλον.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω ν’ αναφερθώ λίγο στην επι-
καιρότητα. Εθνική κρίση µε την Τουρκία: Ο ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε σύγ-
κληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών από τη µία και από
την άλλη, στελέχη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
θα είστε εκτός θέµατος νοµοσχεδίου. Έχει περάσει και η ώρα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εθνική κρίση, λοιπόν, µε την Τουρκία: Η Κυβέρνηση την αντι-

µετώπισε. Ζητήσατε τότε σύγκληση του Συµβουλίου των Πολιτι-
κών Αρχηγών και παράλληλα, στελέχη και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
πέρναγαν στην ελληνική κοινωνία µε διάφορους τρόπους τα fake
news και την προπαγάνδα των µέσων της Τουρκίας.

Πανδηµία και κορωνοϊός: Είχε ζητήσει ο Πρόεδρος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να υπάρχει συναίνεση στο πρόσωπο του
Υπουργού Υγείας για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Από την
άλλη, τι κάνετε; Κρατάτε στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα τον
κ. Πολάκη, ο οποίος έχει γίνει σχεδόν ο αρχηγός των αντιεµβο-
λιαστών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε. Είστε εκτός θέµατος ηµερήσιας διάταξης. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε φτάσει τα

εννέα λεπτά.
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Μη συγχύζεστε, κύριε Φάµελλε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,

πρέπει να ολοκληρώσετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Χθες, ο Πρωθυπουργός ως ένδειξη καλής

πίστης και συναίνεσης για θέµατα πολιτικής προστασίας τοπο-
θέτησε στη θέση του Υπουργού Πολιτικής Προστασίας έναν
πρώην Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ, τον πρώην Αρχηγό ΓΕΕΘΑ. 

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,

σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε πάει στα εννέα λεπτά και
είστε και εκτός θέµατος!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Έχετε αποτύχει στις εξετάσεις που δώ-
σατε για συναίνεση. Έχετε αποτύχει ως κυβέρνηση. Έχετε απο-
τύχει ως Αντιπολίτευση. Και ως ελάχιστη πράξη, ψηφίστε τα
νοµοσχέδια που φέρνει η Κυβέρνηση που είναι προς όφελος του
ελληνικού λαού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα η κ. Γκαρά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εύχοµαι καλό µήνα σε όλες και όλους.
Μετά τον χθεσινό ανασχηµατισµό φιάσκο, αλλά και παραδοχή

αποτυχίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη επιβεβαιώθηκε πως τη
χώρα κυβερνά ένας αδύναµος, αλλά, κατά τα άλλα, αλαζόνας
Πρωθυπουργός, έρµαιο εξαρτήσεων και συµφερόντων, ένας
Πρωθυπουργός που νοιάζεται για την επικοινωνία, για την προ-
παγάνδα, τη σπίλωση των αντιπάλων του και όχι για την ίδια την
πολιτική της ουσίας, που δεν ενδιαφέρεται να εργαστεί για το
κοινωνικό συµφέρον ούτε για την ασφάλεια και την ευηµερία των
Ελλήνων και Ελληνίδων πολιτών παρά µόνο για την πολιτική του
επιβίωση και για την πολιτική του εικόνα. Πρόκειται για µία Κυ-
βέρνηση, η οποία υπακούει σε οικονοµικά και επιχειρηµατικά
συµφέροντα διαλύοντας το κοινωνικό κράτος, καταστέλλοντας
κοινωνικά και εργασιακά δικαιώµατα, ενισχύοντας συνεχώς τις
ανισότητες, συρρικνώνοντας την οικονοµία, αλλά και τον δηµό-
σιο χώρο.

Καθηµερινά η ανίκανη, κατά τα άλλα, επιτελική Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη γράφει και µία αποτυχία στον πολιτισµό και την
παιδεία, µε δεκάδες τµήµατα πανεπιστηµιακά στην περιφέρεια
να κινδυνεύουν να κλείσουν και χιλιάδες µαθητές εκτός ελληνι-
κών δηµόσιων πανεπιστηµίων. Ένα νέο brain drain δηµιουργείται
µε απόλυτη ευθύνη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη µε χίλια περί-
που παιδιά στον Έβρο να µένουν χωρίς voucher για ΚΔΑΠ και
βρεφονηπιακούς σταθµούς. Αυτή είναι η κοινωνική ευαισθησία
και η κοινωνική στήριξη της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Αλήθεια, αναρωτιόµαστε εκεί στον Έβρο, ποιο είναι το σχέδιο
της σηµερινής Κυβέρνησης για τα πανεπιστήµια στην Ορε-
στιάδα, στο Διδυµότειχο, στην Ξάνθη, πανεπιστήµια τα οποία
έµειναν µε ελάχιστους εισακτέους λόγω της εφαρµογής της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής. Για ποια θωράκιση του Έβρου µιλάνε
άραγε τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας µε περηφάνια κιόλας;
Για ποια ανάπτυξη και στήριξη της Θράκης µιλάνε καθηµερινά
όταν κλείνουν συνεχώς υπηρεσίες, σχολεία, πανεπιστήµια και
ερηµώνει ο τόπος λόγω της συνεχούς µετανάστευσης προς το
εξωτερικό; Ποια πολιτική ανάπτυξης άραγε ακολουθείται για τη
στήριξη συνολικά της περιφέρειας των νέων οικογενειών, αλλά
και της νεολαίας, πέρα από επικοινωνιακές κινήσεις και φιέστες,
όπως η πολύ γνωστή σε όλους και όλες Διακοµµατική Επιτροπή
για την ανάπτυξη της Θράκης; Έµεινε και αυτή στα χαρτιά.

Αποτύχατε όµως στην υγεία µε την πανδηµία να καλπάζει,
τους θανάτους ν’ αυξάνονται δυστυχώς, τους εργαζόµενους να
απειλούνται µε απολύσεις. Και αντί να εργάζεστε αυτή τη στιγµή
για την ενίσχυση του ΕΣΥ, εσείς απεργάζεστε την ιδιωτικοποίησή
του και επιτίθεστε καθηµερινά µε αυταρχισµό στους υγειονοµι-
κούς εργαζόµενους, αφού πλέον έχουν εξαντληθεί τα χειροκρο-
τήµατα. 

Αποτύχατε και στην πολιτική προστασία, στην κατάσβεση των
πυρκαγιών, στην προστασία του περιβάλλοντος, στην προστασία
της οικίας και των κοινωνιών δηµιουργώντας σε όλους τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες ένα γενικευµένο αίσθηµα ανασφάλειας
και φόβου, το οποίο επιτείνεται από την οικονοµική κρίση, την
τραγική ακρίβεια, αλλά και την ανεργία. Την ώρα που µοιράζετε
αριστερά και δεξιά εκατοµµύρια ευρώ µέσω απευθείας αναθέ-
σεων σε ΜΜΕ σε κλινικάρχες, σε εργολάβους και σε άλλους
ισχυρούς αφήνετε απροστάτευτους τους Έλληνες και τις Ελλη-
νίδες πολίτες. Έχουµε καταστήµατα και επιχειρήσεις να κλείνουν
συνεχώς, θέσεις εργασίας να χάνονται, εισοδήµατα και µισθοί
να συρρικνώνονται.

Παράλληλα, η ακρίβεια καλπάζει. Έχουµε ραγδαίες αυξήσεις
σε βασικά είδη διατροφής, σε είδη πρώτης ανάγκης, αλλά και
στους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος, βασικά αγαθά
διαβίωσης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µένει άπραγη
και απαθής να παρακολουθεί τις εξελίξεις που η ίδια έχει προ-
καλέσει. 

Σε αυτήν, λοιπόν, την έκρυθµη και δύσκολη κατάσταση για την
κοινωνία µας, η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει για µία ακόµη φορά να
επιτεθεί στους πολίτες προς όφελος λίγων ιδιωτικών συµφερόν-
των. Άλλωστε, το σύνολο σχεδόν των νοµοσχεδίων που φέρνετε
στο Κοινοβούλιο εξυπηρετεί συγκεκριµένα, λίγα, ισχυρά ιδιωτικά
συµφέροντα. 

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο για την ιδιωτικοποίηση της
επικουρικής ασφάλισης είναι αναπόσπαστο και κυρίαρχο κοµµάτι
της συνολικής νεοφιλελεύθερης πολιτικής αυτής της Κυβέρνη-
σης, µιας πολιτικής που θίγει τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία,
εργαζόµενους, µικροµεσαίους, αγρότες νέους και νέες, µιας πο-
λιτικής που θέλει ν’ αλλάξει το οικονοµικό και κοινωνικό µοντέλο
της χώρας, προκειµένου να την καταστήσει µία ειδική οικονοµική
ζώνη µε φθηνή, ευέλικτη, ελαστική εργασία χωρίς κοινωνικά δι-
καιώµατα, µε συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους, πυλώνας του
οποίου είναι και το ασφαλιστικό µας σύστηµα. Ουσιαστικά, µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο παραδίδετε την επικουρική ασφάλιση
στους ιδιώτες και µάλιστα, εν µέσω πανδηµίας και κρίσης. Πρό-
κειται για µία αντιµεταρρύθµιση που υπονοµεύει το δηµόσιο κοι-
νωνικό ασφαλιστικό σύστηµα και τον αναδιανεµητικό του
χαρακτήρα, που πλήττει τους σηµερινούς, αλλά και τους µελλον-
τικούς συνταξιούχους, που πλήττει το δηµόσιο συµφέρον, που
πλήττει κυρίως τους νέους και τις νέες ασφαλισµένους κάτω των
τριάντα πέντε ετών. 

Για άλλη µία φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, στοχοποιείτε πλήττετε, επιτίθεστε στους νέους και
τις νέες αυτής της χώρας. Δηµιουργείτε ανασφάλεια, αλλά και
µείωση στις προβλεπόµενες συντάξεις τους. Με τη λογική του
ατοµικού κουµπαρά καταργείτε κάθε έννοια κοινωνικής αλληλεγ-
γύης και αλληλεγγύης των γενεών στο ασφαλιστικό µας σύστηµα
και προωθείτε την εξατοµίκευση και την ατοµική ευθύνη, όπως
και σε όλους τους υπόλοιπους τοµείς. Και το χειρότερο το οποίο
κάνετε είναι το εξής: Επιτρέπετε σε golden boys ιδιωτικών εται-
ρειών να τζογάρουν τις εισφορές των ασφαλισµένων, στελέχη
µάλιστα τα οποία προστατεύετε µε προκλητικές ασυλίες µέσα
σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ωστόσο, επιχειρείτε να αποκρύψετε το τεράστιο χρηµατοδο-
τικό κενό που θα προκύψει από το κόστος µετάβασης στο σύ-
στηµα ιδιωτικής ασφάλισης και θα επιβαρύνει τα δηµόσια ταµεία
µε περίπου 75 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να εξηγήσετε στους πο-
λίτες γιατί επιµένετε να εκτροχιάσετε τα δηµόσια οικονοµικά και
το δηµόσιο χρέος, τη στιγµή, µάλιστα, που αυτό είχε ρυθµιστεί
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε την έξοδο της χώρας µας από
τα µνηµόνια. Πρέπει να εξηγήσετε γιατί αλλάζετε το ασφαλιστικό
τη στιγµή που µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ η βιωσιµότητα του ασφα-
λιστικού συστήµατος είναι εξασφαλισµένη µέχρι το 2070, βιωσι-
µότητα που επιβεβαίωνε και ο κ. Βρούτσης ως Υπουργός ένα
χρόνο πριν, σε αυτήν την Αίθουσα, ενώ έχει στις µελέτες και την
υπογραφή του κ. Τσακλόγλου. 

Πρέπει, επίσης, να εξηγήσετε γιατί τζογάρετε µε τις εισφορές
των ασφαλισµένων και επαναφέρετε πρακτικές του παρελθόν-
τος, σκάνδαλα πολύ γνωστά που πτώχευσαν το ασφαλιστικό σύ-
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στηµα, αλλά και τη χώρα, όπως τα δοµηµένα οµόλογα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ για την ανοχή- η

Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βλέποντας τον πολιτικό της
χρόνο να τελειώνει, επιχειρεί άρον-άρον να κλείσει τις υποχρεώ-
σεις της προς τα συµφέροντα τα οποία την ανέδειξαν στην Κυ-
βέρνηση, όπως το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, έρχεται
να πλήξει την κοινωνική πλειοψηφία, να δηµιουργήσει µεγάλη
επισφάλεια και ανισότητες, να τζογάρει τις εισφορές των νέων,
να µειώσει εν τέλει τις συντάξεις. Γι’ αυτό και πρέπει να αποσυρ-
θεί άµεσα, έστω και τώρα. 

Σε αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία, εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ στηρί-
ζουµε ένα ενιαίο, δηµόσιο, διανεµητικό κοινωνικό σύστηµα ασφά-
λισης ως πυλώνα ανάπτυξης της χώρας, του κράτους δικαίου για
την κοινωνική συνοχή και δικαιοσύνη. Η κοινωνική απαίτηση άλ-
λωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πολιτική αλλαγή και
εναλλακτική αναπτυξιακή προοδευτική διακυβέρνηση γίνεται
ολοένα και πιο επιτακτική. 

Εµείς εργαζόµαστε συνεχώς σε αυτήν την κατεύθυνση προς
όφελος της κοινωνίας µας και των συµπολιτών µας. Εσείς, από
την άλλη, κωφεύετε και αρκείστε στην ασυλία που σας προσφέ-
ρουν τα φιλικά µέσα ενηµέρωσης. Όµως η δική σας καταστρο-
φική πολιτική, η δική σας καταστροφική Κυβέρνηση θα πέσει µε
κρότο και θα είναι εκκωφαντικός. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Γκαρά. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης και αµέσως µετά ο Υφυπουργός
Οικονοµικών κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πού πήγε ο κ.

Χατζηδάκης; Δεν φαντάζοµαι να πετάχτηκε να αυξήσει τα τιµο-
λόγια της ΔΕΗ και να επιστρέψει, για να συνεχίσει το κοινοβου-
λευτικό έργο µετά! Αστειεύοµαι βέβαια. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ξέρω πόσοι
από εσάς δεν έχουν δει τον Λύκο της Wall Street. Είναι µια διά-
σηµη ταινία. Πριν από αυτήν υπήρχε άλλη µια διάσηµη ταινία του
Χόλιγουντ, «Το Μεγάλο Σορτάρισµα». Πάντως ο «Λύκος της Wall
Street» είναι µια ταινία θυµίζω στην οποία πρωταγωνιστεί ο Λεο-
νάρντο Ντι Κάπριο. Θα σας πω εγώ την υπόθεση εν συντοµία,
για όσους δεν την έχουν υπ’ όψιν τους. 

Ο Λεονάρντο Ντι Κάπριο είναι ένας φέρελπις χρηµατιστής
νέος. Καταφθάνει στην Wall Street, στην καρδιά των παγκόσµιων
χρηµατιστηρίων. Τα πάει θαυµάσια µε µια παρασιτική τεράστια
εταιρεία -που υποπτευόµαστε όλοι οι θεατές ότι είναι η
«LEHMAN BROTHERS» µε άλλο όνοµα- µέχρι που δυστυχώς για
αυτόν, πέφτει στο µεγάλο κραχ, την πτώχευση της «LEHMAN
BROTHERS». Μόλις έχει ξεκινήσει να αναπτύσσεται και τότε αντί
να τα παρατήσει, να πάει σπίτι του, σκέφτεται να φτιάξει µια
µικρή, µια επαρχιακή θα έλεγε κάποιος χρηµατιστηριακή εται-
ρεία, ανταγωνιστική. Πώς θα µπορέσει να ανταγωνιστεί τους
πτωχευµένους πια, από τα τελευταία στεγαστικά δάνεια κολοσ-
σούς της Wall Street; Πώς; Πουλώντας σκουπίδια. Όπως λέει ο
ίδιος ο ίδιος «ο Λύκος της Wall Street» λοιπόν, «θα πουλάµε σκου-
πίδια». 

Πρέπει να πω και κάτι για τον ήρωα που υποδύεται ο Λεο-
νάρντο Ντι Κάπριο. Έχει το ιδιαίτερο χαρακτηριστικό σε σχέση
µε τους παρασιτικούς ολιγάρχες, στους οποίους εσείς βασίζεστε
και οι οποίοι είναι οι εντολείς της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε»,
να είναι αυτοδηµιούργητο. Οι δικοί σας, αυτοί που µοιράζονται
τον εθνικό µας πλούτο δηλαδή, εδώ και έντεκα συναπτά χρόνια,
δεν είναι καν αυτοδηµιούργητοι. Η συντριπτική πλειοψηφία τα
βρήκε έτοιµα και τα αυγατίζει µε τη βοήθεια των κλεµµένων από
εµάς, τον ελληνικό λαό. 

Τότε λοιπόν σκέφτεται το µεγαλειώδες εύρηµα ο Λεονάρντο
Ντι Κάπριο, ότι µπορεί να πουλάει σκουπίδια και ότι µετά θα είναι

πολύ µακριά, όταν όλοι αυτοί θα ανακαλύψουν ότι αγόρασαν
σκουπίδια. Όταν το FBI φτάνει στο πολυτελέστατο γιοτ του και
τον στριµώχνει µε ερωτήσεις, λέει «Κοιτάξτε να δείτε, µην µε ενο-
χλείτε, µην µε απασχολείτε. Ό,τι κι αν κάνω, ηθικά µπορεί να είναι
µεµπτό, αλλά ήταν, είναι και θα παραµείνει απολύτως νόµιµο». 

Είναι νόµιµο λοιπόν σε ένα βαθµό, αφού το κάνουν όπως λέτε
και άλλες χώρες του ΟΟΣΑ. Το ζήτηµα είναι αν είναι ηθικό. Σας
ρωτάω δηλαδή ευθέως, δηλαδή την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, το εξής. Βρίσκετε λογικό να πάτε τα συνταξιοδοτικά
αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων µας στο «Λύκο της Wall
Street» να τα διαχειριστεί; Γιατί αυτό κάνετε. Εκεί θα τα πάτε. Οι
µεγαλύτερες ευκαιρίες είναι στα σκουπίδια, όπως ξέρουν όλοι
όσοι έχουν µπλέξει µε τα αµαρτωλά χρηµατιστήρια και στα σκου-
πίδια πρέπει να πάνε τα λεφτά του ελληνικού λαού, αν έχουν µία
πιθανότητα στις χίλιες να αυγατίσουν. Αν το θεωρείτε αυτό ηθικό
και σωστό, κάντε το. 

Για να µην γελιόµαστε λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα αποτελεί στην πραγµατικό-
τητα ένα µόνο πράγµα, τη βάση για την ιδιωτικοποίηση της επι-
κουρικής ασφάλισης και την εισαγωγή του χρηµατιστηριακού
τζόγου στις επικουρικές µας συντάξεις. Η δηµιουργία του δήθεν
ατοµικού κουµπαρά είναι η ταφόπλακα του συλλογικού κοινωνι-
κού χαρακτήρα της επικουρικής σύνταξης, καθώς τι παθαίνει
αυτή; 

Μετατρέπεται πλέον σε µία ακόµα ατοµική υπόθεση του πο-
λίτη, σηµατοδοτώντας έτσι το τέλος της προστασίας του ανθρώ-
που, όταν πια αυτός γεράσει. Και σας προειδοποιώ, κανείς δεν
εξαιρείται. Όλοι µας θα γεράσουµε, αν δεν έχουµε ήδη αρχίσει
ή δεν είµαστε ήδη γέροι. Εποµένως, λοιπόν παύεται η προστασία
που µετατρέπει σε ατοµική υπόθεση και σηµατοδοτείται το τέλος
της προστασίας του ανθρώπου, όταν αυτός γεράσει. Πότε; Όταν
δηλαδή όλοι εσείς, που µηχανευτήκατε και πραγµατοποιείτε ανε-
ρυθρίαστα σήµερα όλο αυτό το κακό, θα είσαστε πάρα-πάρα
πολύ µακριά. Η δε «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» θα έχει ήδη πτω-
χεύσει από χρόνια. Δεν θα είστε υπόλογοι µε άλλα λόγια ούτε
εσείς ούτε ο διευθύνων σύµβουλος Πρωθυπουργός σας, που πα-
ριστάνει τον Πρωθυπουργό µας. 

Η σύνταξη παύει να έχει χαρακτήρα προστασίας, κύριε Πρό-
εδρε και µετατρέπεται σε µια -σε πολλά εισαγωγικά- «επένδυση»,
οι δε ασφαλισµένοι -σε ακόµα περισσότερα εισαγωγικά- γίνονται
«επενδυτές». Και αν η επένδυση δεν πάει καλά; Τότε οι επενδυ-
τές θα χαρακτηριστούν, όπως ξέρουµε, ως άτυχοι τζογαδόροι.
Δεν είναι η πρώτη φορά. Έχει γίνει το βρώµικο ’99 -να σας το θυ-
µίσω κι αυτό- από τον κ. Σηµίτη. 

Άτυχοι τζογαδόροι, λοιπόν, οι επενδυτές. Τι µας έχει δείξει η
εµπειρία, όταν µιλάµε για άτυχους τζογαδόρους; Ότι κάθε φορά
που τζογάρονται τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων, οι
άτυχοι -σε πάρα πολλά εισαγωγικά- «τζογαδόροι», οι συνταξιού-
χοι µας δηλαδή που τα έχουν προπληρώσει, όπως πολύ σωστά
είπε ο οµιλητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος πριν από µένα,
πριν από λίγο, θα χάσουν όλα τα χρήµατά τους. 

Θα µου πείτε εσείς το εξής. Και πού το ξέρεις, Γρηγοριάδη;
Πώς προεξοφλείς ότι αυτές οι επενδύσεις θα πάνε άσχηµα και
θα χάσουµε τα χρήµατα; Θα σας απαντήσω ευθύτατα. Το ξέρω
µε ασφάλεια και σας το εγγυώµαι, ξέρετε από πού; Από τη θαυ-
µάσια περίοδο που ξανακυβερνούσατε, από το 2005-2007, τότε
που κυβερνούσατε µε Πρωθυπουργό κάποιο λίγο σοβαρότερο
απ’ τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τον Κώστα Καραµανλή. 

Τότε, ξέρετε τι κάνατε; Τοποθετήσατε 1,8 δισεκατοµµύριο από
το υστέρηµα του ελληνικού λαού, τα αποθεµατικά των επικουρι-
κών ταµείων, σε σύνθετα -πάρα πολύ ωραίος όρος!- επενδυτικά
προϊόντα, τα γνωστά δοµηµένα οµόλογα της συµφοράς. Το απο-
τέλεσµα σάς είναι γνωστό ή θέλετε να σας το θυµίσω; Εξαφανί-
στηκαν 2 δισεκατοµµύρια, πετάχτηκαν στον δρόµο. Ήταν άτυχοι
τζογαδόροι οι ασφαλισµένοι µας τότε. 

Βεβαίως, θα πρέπει να θυµίσω ότι ο γνωστός και µη εξαιρε-
τέος Κώστας Σηµίτης είναι αυτός που άνοιξε τον δρόµο για τις
αµαρτωλές αυτές επενδύσεις. Δεν το δηµιουργήσατε εσείς. Το
βρήκατε έτοιµο. Πότε το έκανε αυτό ο κ. Σηµίτης; Με αφετηρία
την αλησµόνητη εκείνη περίοδο του Χρηµατιστηρίου µας, του
χρηµατιστηριακού θαύµατος του ’88-’89, µε τους µεγαλύτερους
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χαµένους µόλις κατέρρευσε το όψιµο αυτό χρηµατιστηριακό ση-
µιτικό θαύµα, να είναι βέβαια τι άλλο; Η βιωσιµότητα του ασφα-
λιστικού µας συστήµατος και τα συνταξιοδοτικά µας ταµεία. 

Η ιστορία δηλαδή έχει επαναληφθεί και µία και δύο και τρεις
φορές και εσείς συνεχίζετε να θέλετε να την επαναλάβετε αυτή
την ιστορία που θα οδηγήσει σε ακόµα µεγαλύτερη φτωχοποί-
ηση και ακόµα µεγαλύτερο αδιέξοδο την ασφάλεια των Ελλήνων. 

Και επειδή το µνηµονιακό κράτος, κύριε Πρόεδρε, έχει συνέ-
χεια µόνιµη, η οποία έχει µπλε, πράσινες και κόκκινες ρίγες -πο-
δοσφαιρικά µιλώντας- το σηµερινό νοµοσχέδιο πατά σαφέστατα
πάνω στα χνάρια που του έστρωσε ο νόµος του κ. Κατρούγκα-
λου, ο οποίος προέβλεπε ρητά τις επενδύσεις, το τζογάρισµα
δηλαδή των αποθεµατικών των ασφαλιστικών µας ταµείων. 

Μιας και το νοµοσχέδιο αυτό το έχετε ονοµάσει «µεταρρύθ-
µιση για τη νέα γενιά», πραγµατικά θα ήθελα να σας ρωτήσω για
ποια νέα γενιά ακριβώς οµιλείτε. Για τη νέα γενιά µήπως που
στείλετε κατά χιλιάδες, κατά επτακόσιες χιλιάδες περίπου στο
εξωτερικό, µε την ανεργία που τους δηµιουργήσατε, που θυµίζω
ότι είχε φτάσει το 38% και για εκεί οδεύει ξανά; Ξανά προς τη
δόξα τραβά! 

Αυτή τη νέα γενιά νοιάζεστε; Νοιάζεστε γι’ αυτούς που στεί-
λατε φέτος αναγκαστικά να πληρώσουν οι φτωχοί γονείς στα
ιδιωτικά κολλέγια, των φίλων σας ιδιοκτητών, µε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής που θεσπίσατε µε την κ. Κεραµέως; 

Δεν γίνεται όµως να µην κάνω λόγο για τη µεγίστη, την ύψιστη
απειλή που υπάρχει πάνω από αυτή την έρµη τη νέα γενιά. Και
δεν είναι άλλη βέβαια από την καταστροφή του περιβάλλοντος,
την οποία καταστροφή εσείς µετατρέπετε σε ευκαιρία κερδοσκο-
πίας για ποιους άλλους; Για τους ολιγάρχες εντολείς σας. 

Τον κ. Χατζηδάκη τον άκουσα προηγουµένως από την τηλεό-
ραση, πάνω, στο γραφείο µας. Αλήθεια, κύριε Χατζηδάκη, νοι-
άζεστε για τη νέα γενιά; Γι’ αυτό νοµοθετήσατε πριν από ένα
χρόνο τις εξορύξεις; Για να µην έχει η νέα γενιά τόπο να σταθεί; 

Για αυτό είπε ο Πρωθυπουργός προχθές, την προηγούµενη
Τετάρτη, ότι θα χρειαστούµε άλλες πέντε χιλιάδες ανεµογεννή-
τριες γιατί είµαστε δεσµευµένοι; Αλήθεια, σε ποιον έχει δεσµευ-
τεί ο κ. Μητσοτάκης, γιατί τέτοια µνηµονιακή δέσµευση δεν
υπάρχει. Εµείς έχουµε ξεπεράσει το ποσοστό αιολικής εναλλα-
κτικής ενέργειας που πρέπει να έχουµε για να είµαστε εναρµο-
νισµένοι µε τις νόρµες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ας µας πει ο
Πρωθυπουργός ποια δέσµευση εννοούσε. 

Αυτή τη νέα γενιά δεν τη νοιάζεστε καθόλου. Τη χτυπούσατε
µε τον πρόσφατα αποπεµφθέντα Υπουργό, τον κ. Χρυσοχοΐδη,
επί ενάµιση χρόνο και αφού σταµατήσατε να τη χτυπάτε, τη στο-
χοποιήσατε ότι είναι δήθεν η µόνη υπεύθυνη που σας ξέφυγε µε
δραµατικό τρόπο -κοντεύουµε τους δεκατέσσερις χιλιάδες νε-
κρούς- η πανδηµία. Αυτή τη νέα γενιά θέλετε να σώσετε µε το
νέο νοµοσχέδιό σας; Δεν θα τη σώσετε. Θα της δώσετε µία να
πάει πιο βαθιά στον τάφο που την έχετε οδηγήσει. 

Τέλος, η τροπολογία µε αριθµό 1045 που καταθέσατε για την
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ των ακινήτων στα καµένα το 2018 –
Μάτι και Κινέτα για να µη ξεχνιόµαστε, δηλαδή- σας εκθέτει ως
Κυβέρνηση ανεπανόρθωτα. Στην αιτιολογική έκθεσή σας αυτής
της τροπολογίας αναφέρεται σαφώς ότι η απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ στα ακίνητα που επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρ-
καγιές του 2018 οφείλεται στο ότι δεν έχει ολοκληρωθεί η δια-
χείριση, δηλαδή η καταγραφή, η επεξεργασία και η αποζηµίωση
των πληγέντων τρία χρόνια µετά.

Και σας ρωτώ ευθέως –ευθύτερα δεν µπορώ να την κάνω την
ερώτηση-: Με δεδοµένο ότι η φετινή καταστροφή, κυρίες και κύ-
ριοι Υπουργοί και Βουλευτές, στη βόρεια Εύβοια, στη Λακωνία,
στην Κορινθία, στη Μεσσηνία, στην Ηλεία, στη Βαρυµπόµπη ήταν
εκατοντάδες φορές µεγαλύτερη σε έκταση από το Μάτι και τη
Κινέτα, σε πόσα τέρµινα λέτε αλήθεια ότι θα έχετε ολοκληρώσει
τις διαδικασίες καταγραφής και αποζηµίωσης των πληγέντων;
Θέλετε να σας απαντήσω εγώ; Ποτέ, ποτέ των ποτών, αν κρίνω
από τα δύο χρόνια που κυβερνάτε και το τι έχετε κάνει στο Μάτι,
που το είχατε κάνει προεκλογική σηµαία σας και ακόµα και τώρα
κάνετε µια τροπολογία να απαλλαγούν από ΕΝΦΙΑ, διότι δεν
έχετε βρει τι τους χρωστάτε. Ποτέ των ποτών. 

Το ΜέΡΑ25, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, -κύριε Χατζηδάκη,

χαίροµαι που ήρθατε για να µε ακούσετε και εσείς- έχουµε κα-
ταθέσει µια τροπολογία εδώ και πάρα-πάρα πολύ καιρό. Ξέρετε
τι λέει αυτή η τροπολογία. Περίπου ξέρετε νοµίζω τι λέει. 

Λέει ότι η µόνη βιώσιµη και κοινωνικά συνεκτική λύση είναι
αυτή που καταθέτει το ΜέΡΑ25, δηλαδή η ενίσχυση των ασφαλι-
στικών ταµείων µας, κύριε Χατζηδάκη, µε εναλλακτικές πηγές
εσόδων πλην εισφορών. 

Προτείνουµε κατ’ αρχάς, τη µετατροπή του ΤΑΙΠΕΔ-Υπερτα-
µείου, ξέρετε της τεχνικής αυτής ντροπής-ξεπουλήµατος της δη-
µόσιας περιουσίας µας, σε αναπτυξιακή τράπεζα, οι µετοχές της
οποίας θα περάσουν εξ ολοκλήρου στα ασφαλιστικά ταµεία. Ου-
σιαστικά, δηλαδή, η δηµόσια περιουσία περνά στα ασφαλιστικά
ταµεία µε διττό στόχο: Πρώτον, την ενίσχυση της κεφαλαιοποί-
ησής τους, η οποία εκµηδενίστηκε από το καταστροφικό PSI του
Ευάγγελου Βενιζέλου, αλλά και ως πηγή εσόδων εφόσον θα εισ-
ρέουν στα ταµεία τα καθαρά έσοδά του από τη διαχείριση της
δηµόσιας περιουσίας µας και δεν θα φεύγουν στο εξωτερικό.
Δεύτερη εναλλακτική πηγή εσόδων για τα ασφαλιστικά ταµεία
είναι η θέσπιση ειδικού φόρου στις τράπεζες που θα κατευθύνε-
ται εξ ολοκλήρου στην ενίσχυση του συνταξιοδοτικού µας. 

Βεβαίως, όλοι εσείς αγνοήσατε επιδεικτικά αυτή µας την πρό-
ταση, αλλά έχετε τους λόγους σας. Είστε κρατούµενοι και, µάλι-
στα, υποδειγµατικοί της τρόικας. Το ΤΑΙΠΕΔ και το Υπερταµείο
που εκποιούν τη δηµόσια περιουσία είναι τέκνα της τρόικας και
χρήζουν προστασίας από τα κόµµατα του µνηµονιακού τόξου,
δηλαδή όλων υµών. Επίσης, η σωτηρία και η υπηρεσία από τους
τραπεζίτες είναι διαταγή της τρόικας και προτεραιότητα, βε-
βαίως, των κοµµάτων του µνηµονιακού τόξου.

Και τώρα θα σας πω και δυο λόγια για τα τεκταινόµενα αυτές
τις µέρες. Κατ’ αρχάς, ήµουν εδώ και ντράπηκα για λογαριασµό
όλων µας την προηγούµενη εβδοµάδα στη συζήτηση σε επίπεδο
Πολιτικών Αρχηγών, όπου ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός
της χώρας, που συγχρόνως έχει και το µοναδικό προνόµιο να
είναι και ανώνυµη εταιρεία, είπε επί λέξει -και όποιος µε αµφι-
σβητεί, ας ανατρέξει στα Πρακτικά και αυτό είναι το αποτέλεσµα,
όταν κάθε τραγωδία, κάθε καταστροφή και κάθε πρόβληµα το
αντιµετωπίζουµε µόνο επικοινωνιακά, όπως κάνετε δυόµισι χρό-
νια και δύο µήνες τώρα- από αυτό εδώ το Βήµα την προηγούµενη
Τετάρτη ή Πέµπτη –δεν θυµάµαι ποια ήταν η ηµέρα- ο κύριος
Πρωθυπουργός: «Κατορθώσαµε να µη θρηνήσουµε θύµατα, αν
και χάσαµε τον Βασίλη».

Και σας ρωτώ: Δεν πρέπει να ντρεπόµαστε όλοι µας που
έχουµε για Πρωθυπουργό αυτόν τον άνθρωπο; Τι είναι ο Βασί-
λης; Τι είναι ο κ. Φλωράς; Τριάντα οχτώ ετών, πατέρας δύο παι-
διών και εθελοντής µέχρι χτες, µακαρίτης σήµερα, αείµνηστος
για πάντα για µας, έδωσε τη ζωή του για τους συνανθρώπους
του για µια έννοια που σας είναι άγνωστη παντελώς, την αλλη-
λεγγύη. Τι ήταν αυτός ο άνθρωπος; Ήταν κάτι άλλο; Έπεσε ένας
στύλος της ΔΕΗ πάνω του και έτσι απαλλάσσεται µια ολόκληρη
κυβέρνηση αρίστων, επειδή δεν κάηκε, αλλά έπεσε ένας στύλος,
ο οποίος έπεσε επειδή κάηκε; Αυτό το θέατρο του παραλόγου,
αυτή η γελοιωδέστατη επικοινωνιακή διαχείριση δεν θα σας οδη-
γήσει πουθενά.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί πραγµατικά είναι ντροπή και
πρέπει να ντρεπόµαστε όλοι µας για αυτό που είπε ο Πρωθυ-
πουργός -δεν ξέρω πώς το είπε, αλλά το είπε- µε τον περίφηµο
ανασχηµατισµό που συνέβη χτες. Θα κλείσω σε ένα λεπτό. Πραγ-
µατικά αυτός ο ανασχηµατισµός είναι για να ευθυµήσουµε και
λίγο. Από πού να ξεκινήσει κάποιος και πού να τελειώσει; Θέλω
να σας ρωτήσω κάτι όλους εσάς που είσαστε της Συµπολίτευ-
σης: Τι ήταν τελικά ο κ. Κικίλιας; Ήταν καλός Υπουργός ή κακός;
Γιατί αν ήταν καλός, έπρεπε να µείνει στο Υπουργείο του και αν
ήταν κακός, δεν έπρεπε να πάει στο Υπουργείο που είναι η βαριά
βιοµηχανία της χώρας µας. Κάποιος θα πρέπει να έχει κάνει χον-
τρό λάθος ή που τον έβγαλε από το ένα Υπουργείο ή που τον
έβαλε στο άλλο. Και τα δύο µαζί δεν γίνονται. 

Επίσης, ήταν τόσο σοφός ο ίδιος αυτός φωστήρας που βγά-
ζοντας από εκεί τον κ. Κικίλια, σκέφτηκε «Ποιον έχω τέλειο για
Υπουργό Υγείας;» και βρήκε από όλους εσάς τον κ. Πλεύρη; Συγ-
γνώµη, δεν έχω τίποτα µε τον άνθρωπο, αλλά είναι ο πλέον ακα-
τάλληλος. Σας θυµίζω ότι ο κ. Πλεύρης κυρίως είναι ένας
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γραφικός άνθρωπος. Ήταν πάντα. Ήταν τότε που δήλωνε ότι
πρέπει οι µετανάστες και οι πρόσφυγες να βρίσκουν τέτοια κό-
λαση ζωής εδώ που η κόλαση από όπου ξέφυγαν να τους φαίνε-
ται παράδεισος. Ήταν ο ίδιος που µερικά εικοσιτετράωρα πριν
κυβερνήσετε πήγε ξηµερώµατα στην πλατεία Εξαρχείων, νυχο-
πατώντας -συγγνώµη για τη γελοία αυτή έκφραση- και ψιθυρί-
ζοντας ότι από Δευτέρα εδώ θα είµαστε ελεύθεροι να
περπατάµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Γρηγοριάδη, γιατί είστε και εκτός θέµατος.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Και σας ρωτάω ευθέως, λοιπόν, για
τον Υπουργό σας -να τον χαίρεστε τέτοιον Υπουργό Υγείας-: Δύο
χρόνια και δύο µήνες αφού κυβερνάτε είστε ελεύθεροι; Θέλετε
να πάτε στα Εξάρχεια σήµερα το βράδυ να δούµε αν θα τα κα-
ταφέρετε; Δεν θα τα καταφέρετε. Ξέρετε γιατί δεν θα τα κατα-
φέρετε; Γιατί ανοίξατε βεντέτα δέρνοντάς τους επί ενάµιση
χρόνο και τώρα πια το έχετε πετύχει να είναι άβατο.

Λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε ότι µε αυτά και µε αυτά, µε τον κ.
Αποστολάκη να µην ξέρει τίνος Υπουργός είναι, µε µια κυβέρ-
νηση που δεν ήξερε αν είχε συζητήσει ο κ. Αποστολάκης µε τον
κ. Τσίπρα, µε τον κ. Αποστολάκη να µην ξέρει αν έχει συζητήσει
µε τον Πρωθυπουργό, µε όλο αυτό το αλαλούµ, να κάνετε αυτόν
τον ασύλληπτο ανασχηµατισµό. 

Είναι αλήστου µνήµης, θα µείνει στην ιστορία την παγκόσµια
αυτός ο ανασχηµατισµός για πάρα πολλούς λόγους, αλλά κυ-
ρίως -και µε αυτό θα κλείσω πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε,- γιατί
µε αυτόν τον ανασχηµατισµό καταφέρατε τη µεγαλύτερη απειλή
για την Ευρώπη, τον νεοφασισµό, να µην τη θεωρούµε και τόσο
µεγάλη, καθώς τρεις άνθρωποι συνδεδεµένοι µε την άκρα Δεξιά
στην Ελλάδα επί δεκαετίες ολόκληρες είναι σε σηµαντικότατα
Υπουργεία σας. Να τους χαίρεστε και αυτούς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είχα προαναγγεί-

λει τον κ. Βεσυρόπουλο, αλλά θα µιλήσει ο κ. Τσακλόγλου µε την
ιδιότητα του Υφυπουργού Εργασίας Κοινωνικών Υποθέσεων και
ο κ. Βεσυρόπουλος θα µιλήσει µετά για την τροπολογία επ’ ολί-
γον.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από επισταµένη µελέτη και

εργασία ενός έτους σε νοµοτεχνικό, αναλογιστικό και οικονοµο-
τεχνικό επίπεδο, έχω την τιµή να εισηγούµαι µαζί φυσικά µε τον
Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη, το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση
της επικουρικής ασφάλισης.

Το σχέδιο νόµου αποτελεί µια κυβερνητική πρωτοβουλία προ-
νοητικής φύσης που βασίζεται σε καλές πρακτικές που εφαρµό-
ζουν εδώ και δεκαετίες ευρωπαϊκά κράτη µε αξιοζήλευτο κράτος
πρόνοιας. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου
µε µια ιστορική αναδροµή: Πριν από ογδόντα εννέα χρόνια σε
αυτήν την Αίθουσα συζητείτο η πρώτη συστηµατική απόπειρα ει-
σαγωγής κοινωνικής ασφάλισης στη χώρα µας. Ταµεία αλληλο-
βοήθειας λειτουργούσαν ήδη πολλά, αλλά η ασφάλιση
εξαντλείτο στον οµοιοεπαγγελµατικό χώρο χωρίς καθολική κά-
λυψη των µισθωτών και αργότερα, όπως προβλεπόταν, και των
υπόλοιπων επαγγελµατικών κατηγοριών. 

Τη νοµοθετική πρωτοβουλία είχε προετοιµάσει η κυβέρνηση
Βενιζέλου, η οποία είχε λάβει υψηλού επιπέδου τεχνική βοήθεια
από εξωτερικούς εµπειρογνώµονες, κυρίως από το Διεθνές Γρα-
φείο Εργασίας, η οποία αποτυπωνόταν στην πραγµατικά εξαιρε-
τική εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο, όµως,
ψηφίστηκε από την κυβέρνηση Παπαναστασίου, η οποία είχε την
κοινοβουλευτική στήριξη των Φιλελευθέρων. 

Κατά την αγόρευσή του από αυτό το Βήµα ο Ελευθέριος Βε-
νιζέλος τόνισε ότι «δια των κοινωνικών ασφαλίσεων η κοινωνία η
ελληνική θα είναι καλύτερον κατηρτισµένη και εφοδιασµένη κα-
λύτερον δια να αντιµετωπίσει όλους τους κινδύνους τους οποί-
ους αντιµετωπίζουν αι κοινωνίαι σήµερον». 

Την περίοδο εκείνη, στα βάθη της οικονοµικής κρίσης που ξε-
κίνησε από τις Ηνωµένες Πολιτείες το 1929, διεξαγόταν στη
χώρα µας µια ενδιαφέρουσα δηµόσια συζήτηση στον χώρο του
ριζοσπαστικού φιλελεύθερου κέντρου µε χαρακτηριστικότερη
ίσως µορφή τον Γιώργο Θεοτοκά, που προσπαθούσε να εντοπί-
σει πολιτικές για τη δηµιουργία συνθηκών ανάπτυξης και ευηµε-
ρίας για όλους, δηλαδή αυτό που σήµερα αποκαλούµε
«συµπεριληπτική ανάπτυξη», αυτό το «inclusive growth», όπως
λέγεται στα αγγλικά.

Το νοµοσχέδιο των κοινωνικών ασφαλίσεων εντασσόταν ακρι-
βώς σε αυτή τη λογική. Παρόµοια ερωτήµατα εγείρονται και στη
σηµερινή συγκυρία. Αλλεπάλληλες κρίσεις τόσο στη χώρα µας
όσο και διεθνώς φέρνουν στο επίκεντρο της συζήτησης το ζή-
τηµα της συµπεριληπτικής ανάπτυξης ιδίως στη διαγενεακή του
διάσταση. Από κάθε άποψη –οικονοµική, κλιµατική και ούτω κα-
θεξής- φορτώνουµε υπέρογκα βάρη στη νέα γενιά. Η τάση αυτή
δεν µπορεί και δεν πρέπει να συνεχιστεί. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο «Ασφαλιστική µεταρρύθµιση για
τη νέα γενιά», όπως είναι ο τίτλος του νοµοσχεδίου, εντάσσεται
ακριβώς σε αυτήν τη λογική. Αλλάζει την αρχιτεκτονική της επι-
κουρικής ασφάλισης, προκειµένου το ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας να προσαρµοστεί κατάλληλα για την αντιµετώπιση των
σοβαρών προκλήσεων που θέτει στο σύστηµα κοινωνικής ασφά-
λισης η δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού, αλλά και άλλες
παθογένειες, όπως το µέγεθος της αδήλωτης εργασίας και κατ’
επέκταση, το ίδιο το µοντέλο ανάπτυξης της ελληνικής οικονο-
µίας. 

Και, όπως και στο αντίστοιχο νοµοσχέδιο των Βενιζέλου-Πα-
παναστασίου, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει γίνει σηµαντική
προεργασία, η οποία αποτυπώνεται µεταξύ άλλων και στις τρεις
συνοδευτικές µελέτες, οι οποίες είναι η αναλογιστική, η µακρο-
οικονοµική και της βιωσιµότητας του δηµοσίου χρέους που εκ-
πονήθηκαν αντιστοίχως από την Εθνική Αναλογιστική Αρχή, το
ΙΟΒΕ και τον ΟΔΔΗΧ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική κοινωνία γερνά και
γερνά µε ταχείς ρυθµούς. Το ποσοστό γονιµότητας, δηλαδή ο
µέσος αριθµός παιδιών που γεννούν οι γυναίκες αναπαραγωγι-
κής ηλικίας είναι σήµερα 1,4 και είναι πολύ κάτω του αριθµού
που θα επέτρεπε τη σταθεροποίηση του πληθυσµού, που είναι
το 2,1. 

Ταυτόχρονα, λόγω της προόδου στην υγεία και την υγιεινή, το
προσδόκιµο της επιβίωσης αυξάνεται σταθερά εδώ και πολλές
δεκαετίες. Οι εξελίξεις αυτές οδηγούν σε ταχύτατη αύξηση του
λόγου εξάρτησης, δηλαδή του αριθµού των ηλικιωµένων ατόµων
προς τα άτοµα εργασιακής ηλικίας ή, διαφορετικά, του λόγου
των συνταξιούχων προς εργαζόµενους. 

Το υφιστάµενο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης είναι σχεδόν
αποκλειστικά διανεµητικό, δηλαδή οι εισφορές των τωρινών ερ-
γαζοµένων πληρώνουν τις συντάξεις των τωρινών συνταξιούχων.
Τα διανεµητικά συστήµατα δουλεύουν ικανοποιητικά, όταν οι ερ-
γαζόµενοι είναι πολλοί και οι συνταξιούχοι λίγοι, δηλαδή ο λόγος
εξάρτησης είναι χαµηλός. Όµως, αντιµετωπίζουν σηµαντικές δυ-
σκολίες, όταν η σχέση αυτή αναστραφεί.

Τις πρώτες δεκαετίες λειτουργίας του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης στην Ελλάδα ο λόγος ήταν τέσσερις πέντε εργαζό-
µενους για κάθε συνταξιούχο. Σήµερα το αντίστοιχο νούµερο
είναι µόλις 1,7 και όλες οι µελέτες τις οποίες έχουµε µας δεί-
χνουν ότι οι προοπτικές κάθε άλλο παρά ρόδινες είναι. 

Η δηµογραφική γήρανση δεν είναι αποκλειστικά ελληνικό φαι-
νόµενο. Παρατηρείται σε όλες σχεδόν τις αναπτυγµένες χώρες
και, σταδιακά, σε όλο και περισσότερες αναπτυσσόµενες χώρες.
Στις περισσότερες από τις άλλες αναπτυγµενες χώρες, όταν αν-
τιλήφθηκαν τη σηµασία του δηµογραφικού κινδύνου για το δια-
νεµητικό συνταξιοδοτικό τους σύστηµα, προχώρησαν σε
εισαγωγή ή ενίσχυση του κεφαλαιοποιητικού πυλώνα του συστή-
µατος, ακριβώς για να επιτύχουν διαφοροποίηση του ασφα- λι-
στικού κινδύνου και να µειώσουν την έκθεση του συστήµατος
στο δηµογραφικό κίνδυνο. 

Σήµερα σε χώρες όπως η Δανία, η Ολλανδία ή η Σουηδία –για
να αναφέρω λίγες µόνο χώρες µε αξιοζήλευτο επίπεδο κοινωνι-
κής προστασίας- η συντριπτική πλειονότητα των εργαζοµένων
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έχει υποχρεωτική συµπληρωµατική κεφαλαιοποιητική ασφάλιση.
Σε πολλές χώρες τα αποθεµατικά των κεφαλαιοποιητικών συν-
ταξιοδοτικών ταµείων ξεπερνούν το 100% του ΑΕΠ και σε ορι-
σµένες ακόµη και το 200%. Σε όλες σχεδόν τις χώρες του ΟΟΣΑ
τα κεφαλαιοποιητικά συνταξιοδοτικά ταµεία γνώρισαν µεγάλη
ανάπτυξη τις τελευταίες δεκαετίες. 

Αυτό επιχειρεί να κάνει στη χώρα µας, οµολογουµένως µε κα-
θυστέρηση δεκαετιών, το παρόν νοµοσχέδιο. Τι ακριβώς προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο; Το νοµοσχέδιο προβλέπει τη σταδιακή
µετατροπή της επικουρικής ασφάλισης από διανεµητική σε κε-
φαλαιοποιητική. Η µεταρρύθµιση αφορά µόνο την επικουρική
ασφάλιση και τους νέους εργαζόµενους. Η κύρια σύνταξη παρα-
µένει ως έχει. 

Πιο συγκεκριµένα, για τους νεοεισερχόµενους στην αγορά ερ-
γασίας από την 1η του νέου έτους µε υποχρεωτική επικουρική
ασφάλιση και, προαιρετικά, για όσους ασφαλισµένους είναι κάτω
των τριάντα πέντε ετών µε ή χωρίς υποχρέωση επικουρικής
ασφάλισης που θα επιλέξουν το νέο σύστηµα, οι εισφορές επι-
κουρικής ασφάλισης κατευθύνονται σε ατοµικούς λογαρια-
σµούς, επενδύονται µε βάση τις προτιµήσεις τους από το ταµείο
που πρόκειται να ιδρυθεί, το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποι-
ητικής Ασφάλισης, το ΤΕΚΑ, και η σύνταξή τους προσδιορίζεται
από το σύνολο των εισφορών τους και τις αποδόσεις των επεν-
δύσεών τους. 

Το ΤΕΚΑ είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Η επιλογή
του διοικητικού συµβουλίου και του διευθύνοντος συµβούλου γί-
νονται µε ιδιαίτερα αυστηρές, αξιοκρατικές διαδικασίες και
πάντα υπό την αιγίδα του ΑΣΕΠ. Η λειτουργία του βασίζεται στην
επαγγελµατική διαχείριση. Υιοθετούνται πρότυπα καλής διακυ-
βέρνησης και υπάρχει διαφάνεια τόσο ως προς τις λειτουργίες
του όσο και ως προς την παρεχόµενη πληροφόρηση. Κάθε
ασφαλισµένος θα έχει πλήρη πληροφόρηση για τις εισφορές και
τις αποδόσεις των επενδύσεών του σε πραγµατικό χρόνο από
τον υπολογιστή ή το κινητό του. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπονται δύο εγγυήσεις: Η πρώτη, προς
τους ασφαλισµένους του υφιστάµενου συστήµατος, ότι οι συν-
τάξεις τους θα εξακολουθήσουν να υπολογίζονται µε βάση τους
τωρινούς κανόνες και δεν θα υπάρξει καµµία περικοπή σύνταξης.
Η δεύτερη, προς τους ασφαλισµένους του νέου συστήµατος, ότι
η σύνταξη που θα λάβουν θα αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στο ποσό
των εισφορών που έχουν καταβάλει σε πραγµατικούς όρους, δη-
λαδή, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την επίδραση του πληθωρισµού.
Με άλλα λόγια, το κράτος εγγυάται µη αρνητικές αποδόσεις. Ου-
σιαστικά, δηλαδή, στις διακυµάνσεις της αγοράς υπόκεινται
µόνο οι αποδόσεις των επενδύσεων και όχι οι καταβληθείσες ει-
σφορές. 

Πάντως πρέπει να οµολογήσω ότι µε βάση την εµπειρία πολ-
λών άλλων χωρών αλλά και προσοµοιώσεις που κάναµε, σε ελά-
χιστες περιπτώσεις θα χρειαστεί να γίνει χρήση αυτής της
εγγύησης. 

Επιπρόσθετα, στο νοµοσχέδιο υπάρχουν δύο ευνοϊκές διαφο-
ροποιήσεις σε σχέση µε το υφιστάµενο σύστηµα. Πρώτον, σε
ασφαλισµένους που δεν συµπληρώνουν δεκαπενταετία ασφάλι-
σης επιστρέφονται οι εισφορές σε πραγµατικούς όρους, αλλά
όχι οι αποδόσεις των επενδύσεών τους. Δεύτερον, σε περίπτωση
αναπηρίας ή θανάτου ασφαλισµένου µε χαµηλές εισφορές πα-
ρέχεται σύνταξη που αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στις εισφορές
δεκαπενταετίας ανειδίκευτου εργάτη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση
έχει τέσσερις στόχους:

Πρώτον, να µειώσει την έκθεση της κοινωνικής ασφάλισης στο
δηµογραφικό κίνδυνο, να επιτύχει διαφοροποίηση του ασφαλι-
στικού κινδύνου για το σύνολο της κοινωνικής ασφάλισης και
κατ’ αυτόν τον τρόπο να ενισχύσει τη σταθερότητα του συστή-
µατος κοινωνικής ασφάλισης συνολικά. Οι ασφαλισµένοι του
νέου συστήµατος θα λαµβάνουν τρεις συντάξεις: εθνική, αντα-
ποδοτική και επικουρική. Αυτές υπόκεινται σε διαφορετικούς κιν-
δύνους: δηµοσιονοµικό, δηµογραφικό, αγορών. Όµως, λόγω του
ότι οι κίνδυνοι αυτοί δεν έχουν πολύ µεγάλη υψηλή θετική συ-
σχέτιση, ο συνολικός κίνδυνος µειώνεται και αυτό βελτιώνει τη
σταθερότητα ολόκληρου του συστήµατος κοινωνικής ασφάλι-

σης. Με άλλα λόγια, δεν βάζουµε όλα τα αυγά µας σε ένα καλάθι. 
Και να µην ξεχνάµε ότι η κοινωνική ασφάλιση είναι πρώτα απ’

όλα µια µορφή ασφάλισης και αυτή είναι βασική αρχή των ασφα-
λειών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι ήταν δεκαπέντε τα
λεπτά που είχα στη διάθεσή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορείτε να κά-
νετε χρήση και της δευτερολογίας σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Δεύτερον, να δηµιουργήσει αποταµι-
εύσεις, σηµαντικό τµήµα των οποίων θα επενδυθεί στην ελληνική
οικονοµία, δίνοντας ώθηση στην παραγωγικότητα και την οικο-
νοµική ανάπτυξη, δηµιουργώντας περισσότερες και καλύτερα
αµειβόµενες θέσεις εργασίας, γεγονός που θα οδηγήσει σε υψη-
λότερους άµεσους και έµµεσους φόρους και εισφορές κοινωνι-
κής ασφάλισης. 

Ας µην ξεχνάµε ότι οι επενδύσεις είναι ουσιαστικά το καύσιµο
της ανάπτυξης και το ποσοστό των επενδύσεων στο ΑΕΠ στην
Ελλάδα είναι το χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τρίτο να δώσει υψηλότερες συντάξεις στους ασφαλισµένους
του νέου συστήµατος. Το υφιστάµενο σύστηµα επικουρικής
ασφάλισης είναι αυτό που ονοµάζεται νοητής κεφαλαιοποίησης
και µηδενικού ελλείµµατος. Πρακτικά αυτό σηµαίνει ότι κάθε
χρονιά το σύνολο των παρεχόµενων συντάξεων πρέπει να ισού-
ται µε το σύνολο των ασφαλιστικών εισφορών. 

Κατά συνέπεια, το ποσοστό αναπλήρωσης των επικουρικών
συντάξεων, δηλαδή, ο λόγος της µέσης επικουρικής σύνταξης
προς το µέσο µισθό, εξαρτάται από την εξέλιξη του λόγου του
αριθµού των συνταξιούχων προς τον αριθµό των ασφαλισµένων.
Ο λόγος αυτός χειροτερεύει διαχρονικά και αυτό οδηγεί σε ση-
µαντική µείωση των ποσοστών αναπλήρωσης. Σύµφωνα µε τις
εκτιµήσεις της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής, από 16% που είναι
σήµερα το ποσοστό αναπλήρωσης της επικουρικής σύνταξης,
θα πέσει στο 9,5% µέσα σε τρεις µόλις δεκαετίες. 

Όπως ανέφερα προηγουµένως, δεν ανακαλύπτουµε τον
τροχό. Παρόµοια κεφαλαιοποιητικά συνταξιοδοτικά συστήµατα
λειτουργούν εδώ και δεκαετίες σε πολλές χώρες. Η εµπειρία των
χωρών αυτών δείχνει ότι οι πραγµατικές αποδόσεις των κεφα-
λαιοποιητικών συστηµάτων –τα έδειξε και ο κ. Χατζηδάκης προ-
ηγουµένως- έχουν µεν υψηλότερες διακυµάνσεις από αυτές των
διανεµητικών συστηµάτων, αλλά µακροχρονίως είναι πολύ υψη-
λότερες και ιδίως από αυτές των διανεµητικών συστηµάτων γε-
ρασµένων κοινωνιών όπως η ελληνική. 

Με βάση αυτήν την εµπειρία, εκτιµούµε ότι οι συντάξεις του
νέου συστήµατος θα είναι αισθητά υψηλότερες από αυτές του
υφιστάµενου. 

Τέταρτον, να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη της νέας γενιάς
στο ασφαλιστικό σύστηµα. Η δηµιουργία των ατοµικών «κουµ-
παράδων» δηµιουργεί ισχυρά αντικίνητρα για συµµετοχή των
νέων στην ανασφάλιστη εργασία. Αυτό βοηθά στην αποκατά-
σταση της εµπιστοσύνης των νέων προς το ασφαλιστικό σύ-
στηµα συνδέοντας µε απτό και διαφανή τρόπο τις εισφορές τους
µε τη σύνταξη και απαντώντας στην ανησυχία που εκφράζουν
πολλοί νέοι ότι «δεν θα πάρω ποτέ σύνταξη». Ταυτόχρονα, ο πε-
ριορισµός της ανασφάλιστης εργασίας θα έχει προφανείς θετι-
κές επιπτώσεις τόσο στα έσοδα του ασφαλιστικού συστήµατος
όσο και στην ελληνική οικονοµία γενικότερα. 

Ακούστηκαν διάφορα αντεπιχειρήµατα, κατά τη γνώµη µου, τα
περισσότερα ήταν εντελώς αβάσιµα, στα οποία έχω ήδη απαν-
τήσει κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή των Κοινωνικών Υποθέ-
σεων και θα αναφερθώ επίσης στη δευτερολογία µου. 

Θα ήθελα, όµως, εδώ να σταθώ στο µόνο αντεπιχείρηµα που
ακούστηκε και θα µπορούσε να είναι βάσιµο, αλλά δεν είναι. Είναι
αυτό του κόστους µετάβασης. Το κόστος µετάβασης προκύπτει
ακριβώς επειδή δεν πρόκειται να γίνουν περικοπές στις συντά-
ξεις του υφισταµένου συστήµατος. Ανάλογα µε το επιτόκιο προ-
εξόφλησης, η Εθνική Αναλογιστική Αρχή υπολόγισε ότι αυτό το
κόστος είναι από κάτι λιγότερο από 50 δισεκατοµµύρια ευρώ έως
κάτι περισσότερο από 70 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στο κεντρικό σε-
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νάριο µε προεξοφληµένες τιµές το κόστος µετάβασης εκτιµάται
στα 56 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι εδώ µιλάµε για ένα βάθος πενήντα
ετών. Για να έχουµε ένα το µέτρο σύγκρισης, πέρυσι µόνο για τη
στήριξη του συνταξιοδοτικού συστήµατος ο προϋπολογισµός
έδωσε 16 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή το αντίστοιχο κόστος
θα καλύπτεται σε τέσσερα µόλις χρόνια -αντιστοιχεί σε τέσσερα
µόλις χρόνια επιχορηγήσεων του προϋπολογισµού. Όµως, αυτό
δεν είναι το κυριότερο επιχείρηµα.

Το κυριότερο επιχείρηµα είναι το ότι αυτό είναι το ακαθάριστο
κόστος. Γιατί είναι το ακαθάριστο κόστος; Είπα και προηγουµέ-
νως ότι σηµαντικό τµήµα των πόρων του νέου ταµείου πρόκειται
να επενδυθεί µέσα στην ελληνική οικονοµία. Αυτό δίνει ώθηση
στην οικονοµική ανάπτυξη και αυτό οδηγεί σε υψηλότερους φό-
ρους και εισφορές κοινωνικής ασφάλισης.

Σύµφωνα µε τη µακροοικονοµική µελέτη του ΙΟΒΕ, στο κεν-
τρικό σενάριο τα πρόσθετα δηµοσιονοµικά οφέλη είναι περίπου
50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πέραν της πεντηκονταετίας -που είναι
το χρονικό πλαίσιο των οικονοµικών µελετών που κατατέθηκαν
στη Βουλή- τα οφέλη υπερακοντίζουν µε ένα πάρα πολύ µεγάλο
περιθώριο το όποιο κόστος, δηλαδή µετά από αυτή την πεντη-
κονταετία τα οφέλη είναι ξεκάθαρα πολύ υψηλότερα από το
όποιο κόστος που είναι πάρα πολύ µικρό σε εκείνη τη φάση.

Εποµένως, το καθαρό κόστος µετάβασης είναι απολύτως δια-
χειρίσιµο και αυτό είναι πέραν των λοιπών ωφελειών για τους ερ-
γαζοµένους και την ελληνική οικονοµία.

Πάντως, θα ήθελα να επισηµάνω, απευθυνόµενος στους µελ-
λοντικούς Υπουργούς Οικονοµικών και Εργασίας, ότι ενώ το ακα-
θάριστο κόστος µετάβασης θα καταγράφεται στον προϋπο-
λογισµό, τα οφέλη θα διαχέονται στην οικονοµία και τα επιπρό-
σθετα δηµοσιονοµικά έσοδα που θα προκύψουν δεν θα καταγρά-
φονται στον προϋπολογισµό µε διακριτό τρόπο. Αυτό, βέβαια,
δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν, κάθε άλλο µάλιστα.

Άλλωστε, να µην ξεχνάµε, όπως αναφέρθηκε από πολλούς οµι-
λητές, ότι ένα σηµαντικό µέρος της ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονοµίας στο παρελθόν ουσιαστικά χρηµατοδοτήθηκε από τα
πλεονάσµατα της κοινωνικής ασφάλισης στα πρώτα χρόνια λει-
τουργίας του συστήµατος και προφανώς, αυτό είχε επίσης πάρα
πολύ µεγάλες δηµοσιονοµικές συνέπειες.

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη δεκαετή οικο-
νοµική κρίση που προηγήθηκε παρακολουθήσαµε πολλές άγο-
νες αντιπαραθέσεις, την ώρα που η χώρα βρισκόταν υπό άµεσο
κίνδυνο χρεοκοπίας. Ειδικά σε ό,τι αφορά το ασφαλιστικό, οι αν-
τιπαραθέσεις ήταν εντονότατες. Το αποτέλεσµα, όµως, ήταν
κοινό και δυσµενές για όποιον ερχόταν στην κυβέρνηση και αν-
τιµετώπιζε την πραγµατικότητα.

Η Αντιπολίτευση εστιάζει συνήθως στο τι κόστος έχει µια
ασφαλιστική µεταρρύθµιση. Αυτό είναι σχετικά εύκολο να µετρη-
θεί. Τι κόστος, όµως, προκύπτει, όταν η οικονοµία µας µένει κα-
θηλωµένη σε χαµηλή ανάπτυξη λόγω της µη υλοποίησης της
µεταρρύθµισης; Αυτό είναι το πραγµατικά σηµαντικό ερώτηµα
και σε αυτό πρέπει να απαντήσουµε.

Αν κάτι έπρεπε να έχουµε διδαχτεί από τη δεκαετή κρίση είναι
η αξία της συναίνεσης και της γόνιµης Αντιπολίτευσης, της Αντι-
πολίτευσης που αντιλαµβάνεται τα προβλήµατα και προτείνει λύ-
σεις και βελτιώσεις.

Το ασφαλιστικό είναι εθνικό θέµα και όπως και στην εξωτερική
πολιτική υπάρχει λίγο-πολύ µια εθνική γραµµή και µια κουλτούρα
διακοµµατικής συνεννόησης, το ίδιο θα πρέπει να γίνει και µε το
ασφαλιστικό. Αυτό είναι κάτι -το επεσήµαναν και ορισµένοι οµι-
λητές προηγουµένως- που ήδη συµβαίνει σε ορισµένες χώρες.
Το ασφαλιστικό δεν αφορά τη θητεία µίας κυβέρνησης, αλλά δια-
τρέχει την πορεία πολλών κυβερνήσεων, γιατί για ό,τι αποφασίζει
µία κυβέρνηση αναπόφευκτα στην υλοποίησή του θα εµπλακούν
και οι επόµενες κυβερνήσεις.

Το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση επικουρικής ασφάλισης
αποτελεί µία σηµαντική µακρόπνοη διαρθρωτική µεταρρύθµιση
µε κύριους ωφεληµένους τη νέα γενιά που θα απολαύσει υψη-
λότερες συντάξεις στο µέλλον, χωρίς να θίγεται το βιοτικό επί-
πεδο των συνταξιούχων του υφισταµένου συστήµατος. Έχει
προνοητικό χαρακτήρα και ενισχύει τη σταθερότητα του συνό-

λου του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης, ενισχύει τις αναπτυ-
ξιακές προοπτικές της χώρας και βοηθά τόσο στον περιορισµό
της αδήλωτης εργασίας όσο και στην αποκατάσταση της εµπι-
στοσύνης των νέων στην κοινωνική ασφάλιση. Πρόκειται για ένα
µεγάλο βήµα εκσυγχρονισµού του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης που έρχεται -για να χρησιµοποιήσω τα λόγια του
Ελευθερίου Βενιζέλου «να αντιµετωπίσει έναν σηµαντικόν κίνδυ-
νον που αντιµετωπίζει η κοινωνία σήµερον».

Θα ήταν ευχής έργον αν το νοµοσχέδιο αυτό υποστηριζόταν
από ευρύτερες δυνάµεις µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου.
Ειλικρινά το οφείλουµε στα παιδιά και τα εγγόνια µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά θα δώσω τρία λεπτά στον κ. Βεσυρό-
πουλο για να αναπτύξει την τροπολογία του.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας και καλό µήνα!
Τα δύο µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα

διαχρονικά είναι το δηµογραφικό και το ασφαλιστικό. Τώρα έρ-
χεται να προστεθεί και η κλιµατική αλλαγή. Το δηµογραφικό και
το ασφαλιστικό συνδέονται άµεσα και είναι τα µεγαλύτερα θέ-
µατα τα οποία έχουµε πληρώσει πολύ ακριβά όλες αυτές τις δε-
καετίες.

Όπως σας εξήγησε προηγουµένως –αν τον ακούσατε- ο κ.
Τσακλόγλου, το συνταξιοδοτικό σύστηµα είναι κάτι πολύ πρό-
σφατο, ούτε εκατό χρόνια δεν έχουν συµπληρωθεί από τότε που
δόθηκαν οι πρώτες συντάξεις επί κυβερνήσεως του Ελευθερίου
Βενιζέλου. Το ΙΚΑ ιδρύθηκε επί Ιωάννη Μεταξά το 1937-1938, αν
θυµάµαι καλά. Δεν υπήρχαν πριν αυτά, δεν υπήρχαν, δεν υπήρ-
χαν συντάξεις πριν, δεν ήταν κάτι δεδοµένο οι συντάξεις. Οι συν-
τάξεις -να φανταστείτε- εισήχθησαν για πρώτη φορά στη
Γερµανία του Μπίσµαρκ και οι συνταξιούχοι έβγαιναν τότε στα
εξήντα πέντε τους χρόνια, δηλαδή το όριο ηλικίας ήταν πολύ χα-
µηλότερο από ό,τι είναι σήµερα.

Για να καταλάβετε, λοιπόν, για τι πράγµα µιλάµε, µιλάµε για
ένα πάρα πολύ δύσκολο σύστηµα, το οποίο, δυστυχώς, στην Ελ-
λάδα το κάνουµε ακόµα δυσκολότερο µε την αυθαιρεσία, τον
λαϊκισµό και τη δηµαγωγία όλων των κυβερνήσεων, ουδεµιάς
εξαιρουµένης, ουδεµιάς! Όλοι έδιναν αυξήσεις από το παρά-
θυρο, κλοτσούσαν το κονσερβοκούτι πιο κάτω, µέχρις ότου φυ-
σικά το σύστηµα έσκασε, δεν άντεξε. Γιατί λένε πολλοί: Μα, πώς
έβγαιναν οι αυξήσεις στις συντάξεις; Το θυµάστε; Το θυµάστε ή
το έχετε ξεχάσει; Με υπουργικές αποφάσεις ή µε νόµους που
έφερνε η εκάστοτε κυβέρνηση αύξαινε τις συντάξεις, για να κα-
νακέψει το ακροατήριο, όχι γιατί πήγαιναν καλύτερα τα οικονο-
µικά, ούτε γιατί αυξάνονταν οι ασφαλιστικές εισφορές, αλλά για
να καλύψουν καθαρά εκλογικούς σκοπούς και τίποτα άλλο. Όλες
οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας συµπεριλαµβανοµέ-
νης, έτσι; Για να είµαστε ρεαλιστές.

Το 2001 έκανα την πρωινή εκποµπή στην ΕΡΤ. Τότε είχε έρθει
το «νοµοσχέδιο Γιαννίτση», αν το θυµάστε. Θα έπρεπε να το θυ-
µάστε, παρ’ όλο που έχουν περάσει είκοσι χρόνια. Είχε έρθει
στην εκποµπή µου και ο Γιαννίτσης και ο Σπράος που ήταν πρό-
εδρος της επιτροπής που έφτιαξε το νοµοσχέδιο. Και µου λέει ο
Σπράος, αφού µου εξήγησε τα στοιχεία: «Εάν δεν κάνουµε ση-
µαντικές παρεµβάσεις, σε δέκα χρόνια δεν θα µπορούµε να πλη-
ρώσουµε συντάξεις».

Τότε, όπως θυµάστε, έγινε εναντίον του «νοµοσχεδίου Γιαννί-
τση» το µεγαλύτερο συλλαλητήριο στην ιστορία της Ελλάδας,
µεγαλύτερο από αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Ήταν από την άκρα
Δεξιά µέχρι την άκρα Αριστερά, άπαντες και η Νέα Δηµοκρατία
µέσα -έτσι, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, εγώ δεν
µασάω ποτέ τα λόγια µου- για να µην περάσει το νοµοσχέδιο.
Και το ΠΑΣΟΚ ήταν µέσα, το ΠΑΣΟΚ που έφερε το νοµοσχέδιο.

Μετά από αυτό το συλλαλητήριο ο Σηµίτης αναγκάστηκε να
αποσύρει το νοµοσχέδιο. Πέρασαν δέκα χρόνια και µετά από
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δέκα χρόνια δεν υπήρχαν χρήµατα για να πληρωθούν οι συντά-
ξεις, όπως ακριβώς τα είχε προβλέψει ο Σπράος.

Να φανταστείτε ότι στη δεκαετία µεταξύ 2001 και 2010 που
χρεοκόπησε η Ελλάδα το κόστος του κρατικού προϋπολογισµού
για το συνταξιοδοτικό σύστηµα ήταν πάνω από 250 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, περίπου πάνω από τα 2/3 του δηµόσιου χρέους.
Τόσο κόστισε η χρηµατοδότηση του ασφαλιστικού συστήµατος,
που ήταν ένα σαθρό, σάπιο ασφαλιστικό σύστηµα.

Και µετά, βέβαια, το 2010, το 2011 και µετά φτάσαµε στις πρω-
τοφανείς περικοπές των συντάξεων, σε αυτό το αίσχος που έγινε
εις βάρος των συνταξιούχων -πολύ το καταλαβαίνω- έγιναν αδι-
κίες. Άνθρωποι που είχαν πληρώσει δεν πήραν σύνταξη, ενώ άν-
θρωποι που δεν είχαν πληρώσει συνέχιζαν να παίρνουν µεγάλες
συντάξεις. Έγιναν πολλές αδικίες, δεν υπάρχει αµφιβολία. Την
τελευταία δεκαετία έγιναν φοβερά πράγµατα στο συνταξιοδο-
τικό σύστηµα, αλλά ήταν απότοκα των προηγούµενων δεκαετιών
αυτά τα οποία έγιναν.

Και σήµερα ακόµα -για όσους δεν θέλουν να το σκεφτούν- το
ασφαλιστικό σύστηµα χρηµατοδοτείται από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό µε ποσοστό πολύ µεγαλύτερο από του µέσου όρου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν θυµάµαι καλά,
είναι περίπου 12%, στην Ελλάδα είναι περίπου 20% το ποσοστό
του ΑΕΠ, του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος που κατευθύ-
νεται προς το συνταξιοδοτικό σύστηµα. Είναι τεράστιο, είναι τε-
ράστιο.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να το αντιµετωπίσουµε ρεαλιστικά και να
πούµε τι θα κάνουµε. Πώς θα το αντιµετωπίσουµε αυτό, βρε παι-
διά; Δεν γίνεται να συνεχιστεί έτσι, όταν µάλιστα έχουµε και τον
βραχνά του δηµογραφικού προβλήµατος, το οποίο γίνεται κάθε
µέρα και χειρότερο! Σας εξήγησαν πολλοί οµιλητές το πώς ήταν
οι εργαζόµενοι πριν από τριάντα, σαράντα χρόνια και πώς είναι
σήµερα σε σχέση µε έναν συνταξιούχο.

Άρα, το σύστηµα εκ των πραγµάτων πρέπει να γίνει κεφαλαι-
οποιητικό. Δεν γίνεται διαφορετικά, αν δεν γίνει κεφαλαιοποιητικό.
Υπάρχει η εθνική σύνταξη –πολύ σωστά και πρέπει να την ενι-
σχύουµε όσο µπορούµε ανάλογα και µε τα οικονοµικά- αλλά από
κει και πέρα ό,τι βάζεις θα παίρνεις. Δεν µπορεί να παίρνεις αυτά
που δεν έχεις βάλει! Δεν µπορεί να τα παίρνεις µε υπουργική από-
φαση! Θυµάστε κάποτε –τι λέω και είναι τρελό- που υπήρξαν άν-
θρωποι που έπαιρναν σύνταξη µεγαλύτερη από τον µισθό τους
στην Ελλάδα; Έπαιρναν µεγαλύτερη σύνταξη από τον µισθό! Δεν
υπάρχει συνταξιοδοτικό σύστηµα στον κόσµο ολόκληρο που να
µπορεί να συντηρηθεί µε αυτές τις νοοτροπίες, πόσω µάλλον σε
µία χώρα όπως η Ελλάδα που αντιµετωπίζει και τεράστιο οικονο-
µικό πρόβληµα, αλλά και τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα, το
οποίο θα γίνεται µάλλον χειρότερο παρά καλύτερο.

Κάτω απ’ αυτές τις συνθήκες έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο για
την επικουρική ασφάλιση. Κατά τη γνώµη µου, είναι ένα τολµηρό
νοµοσχέδιο. Φυσικά θέλει χρόνο. Μετά από τριάντα, τριάντα
πέντε χρόνια θα αρχίσουν να καταβάλλονται αυτά τα οποία θα
δίνουν τώρα. Όµως, είναι προς την κατεύθυνση αυτού που σας
είπα, του µόνου που µπορεί να γίνει, δηλαδή το κεφαλαιοποι-
ητικό σύστηµα. Δεν µπορεί να γίνει τίποτα άλλο στην Ελλάδα σή-
µερα. Θα πετύχει; Τι να σας πω; Μετά από δεκαπέντε και είκοσι
χρόνια δεν µπορεί να ξέρει κανείς πώς θα είναι η κατάσταση,
αλλά είναι η κατεύθυνση αυτή που πρέπει να ακολουθείται συ-
νολικά, κατά τη γνώµη µου και πιο τολµηρά και στην κύρια σύν-
ταξη και όχι µόνο στην επικουρική. 

Από κει και πέρα, όµως, θα πρέπει να πω και κάτι άλλο –και θα
τελειώσω, για να µην σπαταλώ άλλο τον χρόνο- επειδή το
άκουσα από πάρα πολλούς συναδέλφους της Αντιπολίτευσης.
Άκουσα ότι θα τζογάρονται τα χρήµατα. Θεωρείτε τζόγο την
επένδυση; Θέλω να το καταλάβω αυτό. Η επένδυση, είτε σε µε-
τοχές, είτε σε οµόλογα, είναι τζόγος; Δηλαδή, λέτε στους συν-
ταξιούχους της Καλιφόρνιας, γιατί το συνταξιοδοτικό σύστηµα
στην Καλιφόρνια επενδύει σε οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου,
ότι τζογάρουν και κακώς επενδύουν σε οµόλογα του ελληνικού
δηµοσίου, όταν εκδίδονται; Αυτό τους λέτε;

Άκουσα, επίσης, τον φίλο µου κ. Γρηγοριάδη να λέει για χρη-
µατιστηριακό τζόγο. Ξέρει ο κ. Γρηγοριάδης ή κάποιος από σας
τους συναδέλφους της Αριστεράς αν υπάρχει κάποια άλλη

χώρα, εκτός από τη Βόρεια Κορέα, που να µην υπάρχει χρηµα-
τιστήριο;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ πολύ.

Ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνούσα µε τον συνά-

δελφό κ. Λοβέρδο µε µία µικρή διαφοροποίηση. Ο κ. Λοβέρδος
περιέγραψε ακριβώς την πολιτική δράση όσων βάζουν το κόµµα
πάνω από τη χώρα. Άρα, περιέγραφε την πρακτική της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη τα δύο τελευταία χρόνια. Και να θυµίσω ότι
όλα αυτά που περιγράψατε για το αδιέξοδο του ασφαλιστικού,
το οποίο επιδεινώνεται και µε το σηµερινό νοµοθέτηµα, είχαν σαν
αποτέλεσµα να σκάσει η χώρα χρεοκοπηµένη το 2009.

Άρα, µην προχωράτε σε γενικεύσεις µε τον άγνωστο «Χ». Η
χώρα χρεοκόπησε στα χέρια των δικών σας κυβερνήσεων το
2009. Δεν υπάρχει γενική και συλλογική ευθύνη. Δεν είστε τιµη-
τές και δεν είµαστε εµείς κατηγορούµενοι, γιατί πλέον έχει αρχί-
σει να γίνεται κωµικό, τραγικό, η µανιέρα ότι για όλα φταίει ο
ΣΥΡΙΖΑ! Περιγράψατε µε ακρίβεια τον ορισµό του πελατειακού
κράτους που είστε ακτινογραφία του!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειαζόταν το χθεσινό φιά-
σκο του «Λαϊκού Ορθόδοξου Ανασχηµατισµού» για να επιβεβαι-
ωθεί η άποψη ότι εκτός από επικίνδυνοι -το ζει και το βιώνει ο
τόπος τα τελευταία δύο χρόνια- αρχίζετε και γίνεστε και λίγο κω-
µικοί, γιατί δεν µπορεί µετά από κάθε αποτυχία της διετούς δια-
κυβέρνησης Μητσοτάκη να υπάρχει η στερεότυπη απάντηση «Ε,
καλά, φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ» και να διατυπώνεται µε κάθε τρόπο, χωρίς
καµµία αναστολή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ακόµα από χθες δεν συγκρατούν τα σκωπτικά τους σχόλια
ούτε καν οι ψηφοφόροι σας, οι άνθρωποι της δικής σας παρά-
ταξης. Συζητάµε για την περίπτωση του ναυάρχου και πρώην
Υπουργού Αποστολάκη. Θέλετε να σας δώσω ένα παράδειγµα
αυτού του φιάσκου µε άλλον πρωταγωνιστή; Είναι δυνατόν να
περιγράφουµε Υφυπουργό της Κυβέρνησης, ο οποίος ορκίζεται
Υφυπουργός Αλιευτικής Πολιτικής και να δηλώνει «Είµαι υπερή-
φανος γιατί ορκίζοµαι για να βοηθήσω τους συµπολίτες µου στην
Εύβοια», στην καµένη Εύβοια; Δηλαδή, τι ακριβώς θα κάνει ο κ.
Κεδίκογλου στους παραγωγούς ρητίνης και στους µελισσουρ-
γούς; Δεν είναι ψαράδες. Κάηκε η περιουσία των ανθρώπων, το
βιός τους, το περιβάλλον, το δάσος και ο Υφυπουργός Αλιευτι-
κής Πολιτικής, αλιεύοντας ψήφους, δηλώνει πριν την ορκωµοσία
του «Χαίροµαι γιατί ορκίζοµαι στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη»; Δεν
είναι αυτό πελατειακό και αδιαφανές κράτος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
επικεντρωθείτε στο θέµα, γιατί θα ανοίξετε έναν άλλο κύκλο οµι-
λιών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το περίµενα. Αυτό
είναι το δυστύχηµα. Όµως, σας παρακαλώ, θα ήθελα να ορίσω
εγώ το θέµα της οµιλίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, µπορείτε
να οµιλήσετε για δύο λεπτά, αλλά εσείς θα χάσετε χρόνο.

Εν πάση περιπτώσει, ορίστε, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ευχαριστώ για το ενδιαφέρον,

αλλά θα προσπαθήσω να είµαι εντός του χρόνου.
Μετά από δύο χρόνια, λοιπόν, καταστροφικής διακυβέρνησης,

η οµηρία σας ως Κοινοβουλευτική Οµάδα Πλειοψηφίας για να
στηρίζετε έναν Πρωθυπουργό, που δεν µπορεί να αναλάβει ούτε
την ευθύνη ενός ανασχηµατισµού, δεν είναι αστείο. Υπάρχει και
µία συγκυρία. Έχετε συµπληρώσει, αν δεν κάνω λάθος, είκοσι
πέντε µήνες στη διακυβέρνηση της χώρας και φέρνετε σήµερα
το νοµοσχέδιο για την κατάργηση -στην ουσία- της επικουρικής
ασφάλισης. Επειδή έχετε εισάγει όντως και όρους πολιτικού τζό-
γου, έχετε δηλητηριάσει τη δηµόσια ζωή µε κάθε µορφή τοξικής
προσέγγισης, µε κάθε µορφής τυµβωρυχία, τώρα εισάγετε και
τον πολιτικό τζόγο. Να το δεχτούµε. Όµως, έχετε τραβήξει το
φύλλο που καίγεστε, γιατί είναι υποκριτική η στάση και το ενδια-
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φέρον που δηλώνετε για τη νέα γενιά. Έχετε αποδείξει έµπρακτα
πόσο κυνηγάτε, µισείτε, τυραννάτε, όταν η χώρα µε τον υψηλό-
τερο δείκτη ποσοστών ανεργίας στους νέους ανθρώπους, θα
χάσει και το τεκµήριο της δηµόσιας στήριξης και της επικουρικής
ασφάλισης. Μα, τόση υποκρισία;

Βέβαια, το πιο σηµαντικό, όταν καταφεύγετε στο εύκολο επι-
χείρηµα «Για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ», είναι ότι ταυτόχρονα ενερ-
γοποιείτε και τα περίστροφα της λάσπης. Το είδαµε σήµερα και
για τον ανασχηµατισµό.

Βέβαια, το πιο σηµαντικό, για το οποίο σας καλούµε µήνες να
απαντήσετε και αρνείστε πεισµατικά, είναι γιατί έχετε τέτοιο
µένος για τις νέες γενιές, τέτοιο µένος για τους νέους ανθρώ-
πους, τα νέα αγόρια και τα κορίτσια αυτής της χώρας. Ποτέ άλ-
λοτε τεκµηριωµένα δεν υπήρξε κυβέρνηση που στοχοποίησε
τους νέους µε τέτοιο κυνισµό, στα όρια του σαδισµού. Και ξεκι-
νήσατε πριν την πανδηµία µε την απελευθέρωση των απολύ-
σεων, µε υπογραφή Γιάννη Βρούτση.

Στις εργασιακές σχέσεις έχετε συναίσθηση ποια ήταν η εικόνα
φέτος το καλοκαίρι; Μιλάµε για δεκατέσσερις ώρες την ηµέρα
εργασία, δέκα ηµέρες συνεχόµενη εργασία στην καλύτερη περί-
πτωση. Ψέλλισε κάποιος τον όρο «υπερωρίες»; Τυπώνονται
ακόµα στην ψηφιακή κάρτα που «θα» εκδοθεί µε βάση την πολυ-
διαφηµισµένη παρέµβασή σας στα εργασιακά.

Καταλαβαίνω γιατί οι νέοι εισπράττουν αυτή τη στάση από
εσάς. Μπορώ να το εξηγήσω. Δεν θέλω, όµως, να το παραδεχτώ
ότι είναι τόσο, µα τόσο κυνική η εκδοχή από την πλευρά σας,
γιατί δεν δηµοσκοπείται η στάση αξιοπρέπειας και ωριµότητας
που δείχνουν, κάτι που στερείστε εσείς ως Κυβέρνηση. Και το
στερείστε χαρακτηριστικά.

Είναι νωπή, ξέρετε, ακόµη η σκληρή αλήθεια για το πώς συµπε-
ριφέρεστε στις νέες γενιές µε τα αποτελέσµατα του νοµοσχεδίου
Kεραµέως -διεσώθη στον ανασχηµατισµό, δεν έβαλε µονογραφή
ο Σαµαράς για αλλαγή, οπότε διεσώθη-το τι συνέβη στα ΑΕΙ µε
την είσοδο νέων ανθρώπων και τη διεκδίκηση του µέλλοντός τους.
Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση ανοίγουν τα σχολεία σε λίγες ηµέ-
ρες. Υπερασπίζεστε χωρίς ντροπή την αύξηση του αριθµού των
παιδιών στις τάξεις σε είκοσι επτά, την ώρα που κουνάτε µε ευκο-
λία το δάχτυλο ως υπεύθυνους για την πανδηµία σε όλους τους
άλλους εκτός από την Κυβέρνηση και τον Μητσοτάκη.

Ψέµατα, απειλές και επικοινωνία και σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Αυτά είναι τα δοµικά υλικά, είναι τα χαρακτηριστικά σας. Δεν θα
µείνω στον ανασχηµατισµό, γιατί δεν χρειάζεται και πολύ µεγάλη
προσπάθεια να καταλάβεις γιατί οι «υπερεπιτυχηµένοι» Υπουργοί
Κικίλιας, Θεοχάρης και Χρυσοχοΐδης είδαν την πόρτα της εξό-
δου. Στερείται, δηλαδή, ενδιαφέροντος να το αναλύσει κάποιος. 

Εκείνο όµως που έχει ενδιαφέρον είναι ότι η αιτία του πανικού
σας είναι ότι αναδεικνύεται, παρά τα στεγανά της προπαγάνδας
και της παραπληροφόρησης, η σύγκριση µε τα κυβερνητικά απο-
τελέσµατα του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και την προγραµµατική προοπτική
του, παρά το ταξικό µέτωπο το οποίο υποστηρίζετε.

Ακούω τις τελευταίες ώρες -θα κλείσω µε αυτό- να αναφέρε-
στε πολλοί από εσάς στον όρο «αποστασία». Θέλω να σας θυ-
µίσω -αν και κάποτε ο κ. Μητσοτάκης είχε πει ότι «ε, η ιστορία
µπορεί να µην και πολύ χρήσιµη για τα νέα παιδιά»- ότι εκτός από
την αποστασία, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει
και µια άλλη ιστορική καµπή σε αυτήν τη χώρα. Είναι ο ανένδο-
τος νέων ανθρώπων, είναι ο ανένδοτος γενεών, για να στεριώσει
σε αυτόν τον τόπο πραγµατική δηµοκρατία, να υπάρχουν δηµό-
σια ελεύθερα πανεπιστήµια, αξιοπρέπεια και δικαιοσύνη. Μεσο-
λάβησαν δύσκολα χρόνια, είναι η αλήθεια. Μεγάλο µέρος, όµως,
εκείνου του ανένδοτου αγώνα βρήκε δικαίωση. 

Ξέρετε τι φοβάµαι ή µάλλον εύχοµαι, εκτιµώ ότι θα σας συµ-
βεί; Μπροστά στα µάτια σας θα περνάει και πάλι η ιστορία ενός
νέου ανένδοτου, που δεν δηµοσκοπείται, που αρνείστε να τον
καταλάβετε γιατί χαλάει τις συµφωνίες σας που σας έφεραν
στην εξουσία. Είναι ένας νέος ανένδοτος µιας νέας γενιάς, που
ζητάει και πάλι δικαιοσύνη, δηµοκρατία και ισονοµία. Στο τελευ-
ταίο υπάρχουν πολλά σοβαρά κενά. Όταν το καταλάβετε, θα
είστε και πάλι στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, θα αναζητάτε και
νέο αρχηγό, αλλά πολύ περισσότερο θα αναζητάτε νέο πολιτικό
προσανατολισµό. 

Μην είστε τόσο κυνικοί, µην πολεµάτε τις νέες γενιές, αποδεχ-
θείτε τη νοµοτέλεια ότι τα νέα παιδιά οφείλουν να αµφισβητούν
και οφείλουµε να τα σεβόµαστε. Ένα δείγµα γραφής προς αυτήν
την κατεύθυνση θα ήταν να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο, όχι
για το καλό του κόµµατός σας, αλλά για το καλό του τόπου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Βεσυρόπουλος, για να αναπτύξει την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, και µετά θα µιλήσει η κ. Αλέκα Παπαρήγα.

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συνεχίζει να προ-

χωρά µε διαρκείς θεσµικές παρεµβάσεις προκειµένου να διευ-
κολυνθεί η επιστροφή στην κανονικότητα όλων των πολιτών,
αλλά και να στηριχθούν έµπρακτα όσοι το έχουν ανάγκη. Η δια-
δικασία αυτών των θεσµικών παρεµβάσεων δεν έχει στατικά χα-
ρακτηριστικά, αλλά δυναµικά. Έχουµε πλήρη συναίσθηση της
πραγµατικότητας, των δυσκολιών, που αντιµετωπίζουν οι πολίτες
και ιδιαίτερα αυτοί που έχουν πληγεί είτε από την πανδηµία είτε
από τις φυσικές καταστροφές. Σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται
και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1045 και µε ειδικό αριθµό 71
που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονοµικών στο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων που συζη-
τείται σήµερα στην Ολοµέλεια. 

Η τροπολογία αυτή περιέχει δύο άρθρα µε συγκεκριµένη στό-
χευση. Το πρώτο άρθρο συνδέεται µε την απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ και για το έτος 2021 των ακινήτων που βρίσκονται στις
περιοχές της Περιφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής Ενό-
τητας Κορινθίας που επλήγησαν από τις πυρκαγιές στις 23 και
24 Ιουλίου του έτους 2018. Όπως είναι γνωστό, έχει χορηγηθεί
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ και για τα έτη 2018, 2019 και 2020. Η
Κυβέρνηση όµως έκρινε ότι δεν έχουν διαφοροποιηθεί οι συνθή-
κες εκείνες που επέβαλαν τη στήριξη αυτών των ανθρώπων, ότι
δεν έχουν αµβλυνθεί πλήρως οι συνέπειες για τους πολίτες που
είδαν τις περιουσίες τους να υφίστανται ζηµιές. Γι’ αυτόν τον
λόγο προχωρήσαµε στην επέκταση της απαλλαγής από τον
ΕΝΦΙΑ για τους πυρόπληκτους πολίτες των συγκεκριµένων πε-
ριοχών και για το έτος 2021. Είναι ένα ουσιαστικό µέτρο στήρι-
ξης και φορολογικής ελάφρυνσης. 

Το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας συνδέεται µε την παρά-
ταση της προθεσµίας υποβολής των φορολογικών δηλώσεων,
που θεσπίστηκε ώστε όλοι οι πολίτες να διευκολυνθούν και να
είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους. Με τις διατάξεις που πε-
ριέχονται στο άρθρο 2 της τροπολογίας παρατείνεται µέχρι και
τις 10 Σεπτεµβρίου η προθεσµία υποβολής των δηλώσεων φο-
ρολογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους 2020 φυσικών προ-
σώπων και νοµικών προσώπων ή νοµικών οντοτήτων του άρθρου
45 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, των οποίων το φορο-
λογικό έτος λήγει την 31η Δεκεµβρίου 2020. Ταυτόχρονα, παρα-
τείνεται και το χρονικό πλαίσιο για την καταβολή του φόρου
εισοδήµατος.

Συγκεκριµένα, η καταβολή του φόρου θα πραγµατοποιηθεί σε
οκτώ µηνιαίες δόσεις, µε τις δύο πρώτες δόσεις να καταβάλλον-
ται µέχρι τις 17 Σεπτεµβρίου. Από εκεί και πέρα σε ό,τι αφορά
στα µέλη εταιρειών µε απλογραφικά βιβλία, στα οποία περιλαµ-
βάνονται, µεταξύ άλλων, εταίροι οµόρρυθµων εταιρειών, ετερόρ-
ρυθµων εταιρειών ή αστικών εταιρειών έχουν τη δυνατότητα να
καταθέσουν τη φορολογική τους δήλωση έως τις 15 Σεπτεµ-
βρίου και να πληρώσουν την πρώτη δόση µέχρι τις 30 Σεπτεµ-
βρίου 2021. Πρόκειται για ρυθµίσεις, που στοχεύουν στη
διευκόλυνση πολιτών και επιχειρήσεων. Στην ίδια κατεύθυνση άλ-
λωστε κινήθηκε και η θεσµική παρέµβαση στην οποία προχώ-
ρησε η Κυβέρνηση τον περασµένο Ιούλιο για την πληρωµή του
ΕΝΦΙΑ σε έξι δόσεις, µε την πρώτη να καταβάλλεται έως το
τέλος Σεπτεµβρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι το περιεχόµενο της
τροπολογίας αποτελεί πεδίο συναντίληψης και συµφωνίας όλων
των πολιτικών δυνάµεων και αυτό µπορεί να εκφραστεί και µε
την υπερψήφισή της. Όπως ανέφερα και στην αρχή της οµιλίας
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µου, η Κυβέρνηση διαρκώς επικαιροποιεί τις θεσµικές της πα-
ρεµβάσεις µε µέτρα, που στοχεύουν στη στήριξη των πολιτών
και στην οµαλή επιστροφή όλων στην κανονικότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αλέκα Παπαρήγα. Επόµενος οµιλητής
θα είναι ο κ. Νεοκλής Κρητικός από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Αν και θεωρώ ότι ο χθεσινός ανα-
σχηµατισµός δεν αξίζει καν να συζητιέται σήµερα στη Βουλή,
που αντικείµενο έχει ένα κυριολεκτικά µαύρο νοµοσχέδιο για την
επικουρική κοινωνική ασφάλιση. Ωστόσο, µε τσίγκλησε ο προ-
ηγούµενος οµιλητής και θα ήθελα να πω ότι έτσι όπως έχουν εξε-
λιχθεί τα πράγµατα και στο πρόσφατο παρελθόν και σήµερα και
όπως θα εξελιχθούν και στην πορεία έχει αποδειχθεί ότι το πέ-
ρασµα από το ένα κόµµα στο άλλο ανάµεσα σε κόµµατα, τα
οποία έχουν την ίδια στρατηγική, ανεξαρτήτως των αντιθέσεών
τους για το ποιος θα κυβερνήσει, ένα τσιγάρο δρόµος είναι. Η
λέξη «αποστασία» δεν έχει κανένα νόηµα και για κανέναν. 

Κυρίες και κύριοι, ξεκινώντας θα καταθέσω στα Πρακτικά τις
συνέπειες των αντιασφαλιστικών µεταρρυθµίσεων σε τρεις
χώρες, στη Γερµανία, στη Σουηδία και στην Αγγλία, γιατί µιλάµε
για αντιασφαλιστικές µεταρρυθµίσεις, οι οποίες είναι στην ίδια
λογική, µε µέτρα τα οποία έχουν παρθεί στο πρόσφατο παρελ-
θόν και στο απώτερο και βεβαίως, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης.

Αυτό όχι για τίποτα άλλο, αλλά γιατί τόσο η Νέα Δηµοκρατία
εξιδανικεύει την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη φέρνει σαν παρά-
δειγµα τού τι πρέπει να γίνει και στην Ελλάδα όσο και γιατί τα
άλλα κόµµατα, που «πυροβολούν» το νοµοσχέδιο της Νέας Δη-
µοκρατίας -και καλά κάνουν και το «πυροβολούν»- έχουν σαν
αφετηρία ότι ό,τι γίνεται στην Ελλάδα επί Νέας Δηµοκρατίας πα-
ραδείγµατος χάρη είναι προϊόν της ιδεοληψίας και του δογµατι-
σµού της Νέας Δηµοκρατίας και της νεοφιλελεύθερης αντίληψής
της, ένα επιχείρηµα βεβαίως, που το χρησιµοποίησε και η Νέα
Δηµοκρατία κατά κόρον απέναντι στη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Τα καταθέτω λοιπόν στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα κατα-

θέτει  για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, θα καταθέσω κι ένα άλλο κείµενο στα Πρακτικά,
γιατί σηµασία έχει όχι µόνο το σηµερινό νοµοσχέδιο, που θα γίνει
νόµος δυστυχώς, θα ψηφιστεί, αλλά πρέπει µέσα από το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο να προβάλουµε και το αύριο. Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ποτέ δεν έπαψε να συνδυάζει τον αγώνα ενάντια
σε ένα νοµοσχέδιο, σε έναν νόµο, συνδέοντάς το όµως µε το πώς
ξεκίνησε και πού πάει. Γιατί αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία.
Έχουµε, λοιπόν, την προβολή των επικουρικών, τη µεταρρύθµιση
των επικουρικών συντάξεων στην Αυστραλία. Θα µου πείτε «µα,
εδώ είµαστε Ευρώπη. Τι πας εσύ στην Αυστραλία;». Μα, είναι
παγκόσµια η κατεύθυνση. Άλλωστε, η λεγόµενη «µεταρρύθµιση
του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης» και σ’ αυτό που λέµε
κοινωνική ασφάλιση ως προϊόν κρατήσεων εισφορών των εργα-
ζοµένων στην ουσία -όλες οι εισφορές είναι µόνο των εργαζοµέ-
νων- ή ως επικουρική µορφή είναι επεξεργασία -έτσι ξεκίνησε-
της Παγκόσµιας Τράπεζας. Ούτε από την Ευρώπη ξεκίνησε ούτε
από την Αφρική ξεκίνησε ούτε από την Αυστραλία. Φυσικά, στην
πορεία αυτή η µελέτη έγινε κτήµα και έγινε αποδεκτή - µάλλον
θα την είχαν αναθέσει στην Παγκόσµια Τράπεζα- από όλα τα
κράτη µέλη της τότε ΕΟΚ και από τις Ηνωµένες Πολιτείες και
από άλλα κράτη. 

Θα σας διαβάσω, λοιπόν, ένα απόσπασµα. Βεβαίως το άρθρο
αυτό εξιδανικεύει το σύστηµα επικουρικής ασφάλισης, γιατί βε-
βαίως αυτός είναι ο στόχος. Αλλά κοιτάξτε τώρα την πραγµατι-
κότητα. Το λέω γιατί το λεγόµενο ΤΕΚΑ -σωστά το λέω;- που
γίνεται σήµερα, αύριο θα υποστεί καινούργιες µεταρρυθµίσεις
και θα προκύψουν καινούργια συστήµατα επικουρικής ασφάλι-
σης, τα οποία θα δουλεύουν στις χρηµαταγορές µε µάνατζερ τις
επιχειρήσεις. Λέει: «Η περίπτωση της Αυστραλίας αποτελεί χα-

ρακτηριστικό παράδειγµα του τέλειου ανταγωνισµού, που υπάρ-
χει ανάµεσα στις πολλές µορφές της επικουρικής ασφάλισης».
«Από τη µια µεριά» λέει «έχουµε εκατόν εβδοµήντα εννέα µικρές,
µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις, που ανταγωνίζονται προκει-
µένου να προσελκύσουν τις επικουρικές εισφορές των εργαζο-
µένων και από την άλλη έχουµε σχεδόν εξακόσιες χιλιάδες
επικουρικά συνταξιοδοτικά ταµεία, τα οποία λειτουργούν µε λι-
γότερο από πέντε ασφαλιζόµενους. Αυτή η αγορά είναι τόσο τέ-
λεια ανταγωνιστική, ώστε ο έµπρακτος ανταγωνισµός οδηγεί
µετά βεβαιότητας στα ακόλουθα αποτελέσµατα…», για τα οποία
αποτελέσµατα τι λέει; Βεβαίως εκεί υπάρχει ρίσκο, αλλά υπάρχει
-λέει- µια ρυθµιστική αρχή που κάνει τους κανόνες του ανταγω-
νισµού.

Έχουµε µεγάλη πείρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και παγκόσµια
για το τι σηµαίνει ελεύθερος ανταγωνισµός, τι σηµαίνουν ρυθµι-
στικές αρχές για τον ανταγωνισµό και τα λοιπά και τα λοιπά.
Έτσι, µε αυτόν τον τρόπο, τα αποθεµατικά των επικουρικών τα-
µείων χρηµατοδοτούν σε µεγάλο βαθµό τις επενδύσεις και την
ανάπτυξη της οικονοµίας. Με τον τρόπο αυτό, οι εργαζόµενοι γί-
νονται συνιδιοκτήτες των επιχειρήσεων, που χρηµατοδοτούνται
και αντιλαµβάνονται έτσι ότι τα συµφέροντα του κεφαλαίου συµ-
βαδίζουν µε τα δικά τους. Αυτή είναι µια κοινωνική διευθέτηση,
στην οποία οι πολίτες, η χώρα και η δηµοκρατία είναι όλοι κερ-
δισµένοι. Αυτό είναι. Άλλωστε και τα άλλα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης αυτό λέµε, εµείς παλεύουµε για τη µείωση των
κοινωνικών ανισοτήτων, δηλαδή για την εκµετάλλευση την ταξική
και αυτό που µας ενδιαφέρει είναι µε διάφορα τέτοια τερτίπια να
µειωθούν οι κοινωνικές ανισότητες. Όχι µόνο δεν µειώνονται,
αλλά διευρύνονται. 

Καταθέτω λοιπόν και αυτό, γιατί προς τα εκεί θα πάει και το
περίφηµο ΤΕΚΑ. Ξεκινάµε από το ΤΕΚΑ και πού θα πάµε;

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα κατα-
θέτει  για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με αυτή την έννοια θέλω να θυµίσω το εξής. Δεν θέλω να επα-
ναλάβω όλα αυτά που ειπώθηκαν κατά κόρον από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του κόµµατος, αλλά αν θέλετε και τα άλλα
κόµµατα χρησιµοποίησαν τα ίδια επιχειρήµατα µε εµάς, γιατί
είναι εύκολο να πολεµήσεις αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά το να το
ανατρέψεις, να το µαταιώσεις µέσα εδώ στο Κοινοβούλιο και µε
τις εναλλαγές κυβερνήσεων δεν είναι καθόλου δυνατό. Άλλωστε,
δεν νοµίζω ότι η αντιπολίτευση που απευθύνθηκε προς τη Νέα
Δηµοκρατία έχει αυτόν τον στόχο. 

Θα χρησιµοποιήσω απλώς το ότι η αποδόµηση, η ανατροπή
του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης έχει παρελθόν. Δεν έγινε
µέσα στις συνθήκες της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης. Όχι
ότι εµείς θα τη δικαιολογούσαµε, αλλά εν πάση περιπτώσει,
υπήρχε ένα επιχείρηµα. Πότε ξεκίνησε αυτή; Η µάλλον να το πω
αλλιώς. Το 1979 µορφοποιείται το σύστηµα της επικουρικής
ασφάλισης, οργανώνεται, αποκτά ας πούµε έναν ενιαίο οργανω-
τικό χαρακτήρα, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν εκατοντάδες ξε-
χωριστά επικουρικά ταµεία. 

Το 1990 αρχίζει να «ξηλώνεται το πουλόβερ». Έτσι ξεκινάει.
Ξεκινάει σιγά-σιγά. Πρωτιές εδώ έχει η Νέα Δηµοκρατία αρκετές,
έχει το ΠΑΣΟΚ. Και όταν ακούω την κ. Γεννηµατά να µιλάει για
τη συµβολή του ΠΑΣΟΚ στην κοινωνική πολιτική πραγµατικά,
σκέφτοµαι ότι όχι, δεν είναι θέµα έλλειψης µνήµης, καθόλου. Εν
πάση περιπτώσει. 

Το 1990 τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία; Έκανε ένα πρώτο βήµα.
Έβγαλε από τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις για την κλαδική
συλλογική σύµβαση το συνταξιοδοτικό. Μέχρι τότε στις κλαδικές
διαπραγµατεύσεις και ανάλογα µε την πορεία της πάλης ενός
κλάδου έµπαινε µέσα και το συνταξιοδοτικό. Αυτό το έβγαλε.
Αυτό είναι ή δεν είναι ένα πρώτο βήµα; Μη µου λέτε ότι αυτά τα
βήµατα είναι από ιδεοληψία, ότι ξεκινά από το κεφάλι ενός πρω-
θυπουργού, είτε αυτός λέγεται Μητσοτάκης είτε λεγόταν Παπαν-
δρέου είτε λέγεται Τσίπρας κ.λπ.. Όχι. Είναι εξειδίκευση των
αναγκών του κεφαλαίου και των κατευθύνσεων οπωσδήποτε της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το 1992 γίνεται ένα δεύτερο βήµα, που φαίνεται και όµορφο
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και πλασάρεται κι ωραία στους εργαζόµενους, ότι γιατί ένα
µέρος της κοινωνικής ασφάλισης να µην υλοποιείται µέσα από
την οµαδική ασφάλιση, που κάνουν οι επιχειρήσεις µε ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες; Δεν ήταν και τόσο αθώο. Τότε µας έλε-
γαν ως κόµµα «Αµάν, τι δογµατικοί είσαστε! Τι πειράζει δίπλα στο
κρατικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης ένας επιχειρηµατίας να
κάνει κι ένα οµαδικό µε ιδιωτικές εταιρείες;». Ήταν ενταγµένο
στη συγκεκριµένη προοπτική.  Όσον αφορά αυτό που λέει ο ένας
για τον άλλο ότι είναι ανίκανοι οι Υπουργοί, και ανίκανος να είναι
ο Υπουργός έχει τις προδιαγραφές του.

Στη συνέχεια το 2012 έχουµε αυτό που λέµε τα «ιδιωτικά επαγ-
γελµατικά ταµεία». Αλλά κι ο νόµος που συζητάµε σήµερα έχει
πρωτοξάδελφα τον νόµο Κουτρουµάνη, βλέπε ΠΑΣΟΚ, και τον
νόµο Κατρούγκαλου, βλέπε ΣΥΡΙΖΑ. Αν καθίσετε και τα βάλετε
όλα στη σειρά, θα δείτε ότι καθένας πρόσθετε κάτι είτε είχαµε
καπιταλιστική οικονοµική κρίση είτε ήταν η περίοδος διαφορε-
τική. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, βγαίνει και ένα άλλο συµπέρα-
σµα. Πραγµατικά, στην Ελλάδα χρειάστηκαν τριάντα χρόνια για
να φτάσουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, και «να δείτε τι έχω για
µετά» λέει η Νέα Δηµοκρατία. Γιατί καθυστέρησε; Γιατί υπήρχαν
αγώνες. Θυµάµαι ότι το 1990, 1991, 1992 έγιναν µεγάλοι αγώνες.
Δεν είχαν όλοι ενδεχοµένως τον βαθύτερο προσανατολισµό που
χρειάζονταν, εγκλωβίζονταν µέσα στην αντιπαράθεση της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Παρ’ όλα αυτά, γίνανε αγώνες.
Έγιναν και στη συνέχεια. Τι έγινε; Καθυστέρηση στη λήψη µέ-
τρων και έτσι αυτό είναι ένα κέρδος για τους εργαζόµενους. Γιατί
κοιτάξτε να δείτε, κατακτήσεις στα πλαίσια αυτού του σάπιου τα-
ξικού εκµεταλλευτικού συστήµατος µπορεί να υπάρξουν, πάντα
πίσω από τις απαιτήσεις και τις ανάγκες των εργαζοµένων. Δεν
υπάρχει κεκτηµένο. Κεκτηµένο οριστικό στις συνθήκες του συ-
στήµατος αυτού δεν υπάρχει. 

Εποµένως εµάς µας ενδιαφέρει, για να σας το πω καθαρά, τι γί-
νεται αύριο, όχι στη «Δευτέρα Παρουσία», κυριολεκτικά τι γίνεται
αύριο. Θεωρούµε ότι υπάρχει σήµερα συσσωρευµένη πολιτική
πείρα στους εργαζόµενους, κοινωνική πείρα, ανεξαρτήτως, αν θέ-
λετε, την ώρα της κάλπης πώς τα βλέπουν τα πράγµατα, ούτως
ώστε όχι απλώς να αντιπαλέψουν τις συνέπειες του ενός ή του
άλλου νόµου, αλλά να αποκτήσει το εργατικό λαϊκό κίνηµα, ανα-
συγκροτηµένο η κοινωνική συµµαχία, την πλήρη ανεξαρτησία του
από τα κόµµατα, τα οποία υπερασπίζονται είτε µε αριστερά συν-
θήµατα είτε µε νεοφιλελεύθερα την υπεράσπιση αυτού του σά-
πιου κοινωνικού συστήµατος.

Μόνον έτσι, να βρεθεί έτοιµο το εργατικό λαϊκό κίνηµα και µε
τη συµµαχία του, γιατί θα έρθουν και άλλα µέτρα και θα έχουµε
και άλλες εξελίξεις και στην κοινωνική ασφάλιση και γενικότερα
στην κοινωνική πολιτική. 

Για εµάς, λοιπόν, υπάρχει το αύριο, για εσάς εδώ µέσα στη
Βουλή το αύριο είναι η κάλπη, ποιος θα αξιοποιήσει τη φθορά
της Κυβέρνησης, τι Κυβέρνηση θα γίνει στις επόµενες εκλογές.
Βεβαίως είναι ένα στοιχείο πάλης οι εκλογές. Το αύριο όµως δεν
θα κριθεί από το τι θα γίνει στην κάλπη, αλλά από το τι θα γίνει
µέχρι την κάλπη και µετά. 

Από αυτή την άποψη, εµείς έχουµε εµπιστοσύνη και ελπίδα ότι
η συσσωρευµένη κοινωνική και πολιτική πείρα θα λυτρωθεί κυ-
ριολεκτικά από την τροµοκρατία που ασκεί η Νέα Δηµοκρατία
για τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος, αλλά και από
την πλάνη και τις αυταπάτες του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ξέρετε, δεν έχει καµµία σηµασία αν κυβέρνησες είκοσι ή τριά-
µισι χρόνια που ήταν ΣΥΡΙΖΑ. Η καλή µέρα φαίνεται από το πρωί,
ποια πολιτική έχεις, ποιο πρόγραµµα, ποια στρατηγική, ποια είναι
η στάση σου απέναντι στο κεφάλαιο, ποια είναι η στάση σου απέ-
ναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Από εκεί κρίνεται. Βεβαίως, αν κυ-
βερνάς τρία χρόνια, θα κάνεις λιγότερα. Αν κυβερνάς είκοσι
χρόνια, θα κάνεις περισσότερα. Αυτό είναι το θέµα; 

Εµάς, λοιπόν, µας ενδιαφέρει η επόµενη µέρα. Προς το παρόν,
έχουµε το σηµερινό βράδυ µια κινητοποίηση στο Σύνταγµα, αλλά
δεν φτάνουν αυτά. Οι αµυντικοί αγώνες έχουν αξία. Έχουµε
κάνει κι εµείς κι έχουµε στηρίξει αµυντικούς αγώνες, για να µην
µας πάρουν κατακτήσεις. Αλλά ένας είναι ο επιθετικός αγώνας.
Αυτός ο αγώνας που δεν περιορίζεται να παλεύει εναντίον της

µίας ή της άλλης κυβέρνησης, αλλά βάζει στο στόχαστρο και
αποκαλύπτει το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Κρητικό Νεοκλή από τη Νέα Δηµο-
κρατία και µετά τον κ. Κρητικό. Θα ακολουθήσει ο κ. Πουλάς Αν-
δρέας από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Καταρχήν καλό µήνα και από µένα.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η ανάγκη για βελτίωση του συστήµατος επικουρικής ασφάλισης
δεν είναι µια µεταρρύθµιση, για την οποία πρέπει να αντιδικούµε
ή να δηλητηριάζουµε τον δηµόσιο πολιτικό λόγο. Είναι µία µε-
ταρρύθµιση, η οποία πρέπει να γίνει, για να έχουµε ένα βιώσιµο
σύστηµα, ένα σύστηµα επικουρικής ασφάλισης για τις επόµενες
γενιές. Αυτή η µεταρρύθµιση έρχεται ως συνέχεια του νόµου
Βρούτση για τις κύριες συντάξεις, του ν.4670, ο οποίος αποτέ-
λεσε πραγµατική τοµή, καθώς αποσύνδεσε το εισόδηµα από το
ύψος των εισφορών, δίνοντας ελευθερία και δυνατότητα επιλο-
γής της ασφαλιστικής βαθµίδας. 

Περάσαµε σε µια νέα εποχή και αυτό το οµολογούν όλοι οι άν-
θρωποι της αγοράς, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι επιχειρηµα-
τίες, οι άνθρωποι της κοινωνίας οι οποίοι πληρώνουν τις
ασφαλιστικές τους εισφορές. Ήταν καιρός λοιπόν, να δηµιουρ-
γήσουµε ένα πιο σύγχρονο σύστηµα ασφάλισης, ένα σύστηµα
το οποίο θα ανταποκρίνεται στις σύγχρονες απαιτήσεις και ανάγ-
κες της κοινωνίας και των εργαζοµένων. 

Το υφιστάµενο διανεµητικό σύστηµα δεν µπορούσε πλέον να
λειτουργήσει. Ο λόγος είναι απλός. Το ανέφερε ο κύριος Υπουρ-
γός προηγουµένως. Η αναλογία συνταξιούχων προς εργαζόµε-
νους έχει αλλάξει ριζικά. Τη δεκαετία του 1960 η αναλογία ήταν
ένα προς έξι, ενώ σήµερα η αντίστοιχη αναλογία είναι ένας συν-
ταξιούχος προς 1,7 εργαζόµενους. Όσες εισφορές κι αν κατα-
βάλει ένας εργαζόµενος, δεν µπορεί να καλύψει τις ανάγκες σε
συντάξεις του συνταξιούχου. 

Απέναντι σε αυτήν την ανάγκη, προτείνουµε τη λύση του ατο-
µικού κουµπαρά, το βασικό σηµείο της ασφαλιστικής µεταρρύθ-
µισης, ένα σύστηµα το οποίο εφαρµόζεται σε πολλές σύγχρονες
ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες προνόησαν πριν βρεθούν µπροστά
σε τέτοια προβλήµατα. 

Με τον ατοµικό κουµπαρά θα δοθεί µεγαλύτερος έλεγχος στα
χέρια των νέων ασφαλισµένων, το σύστηµα θα µετατραπεί σε κε-
φαλαιοποιητικό, µεταρρύθµιση η οποία υπολογίζεται ότι θα οδη-
γήσει σε σηµαντικά υψηλότερες συντάξεις για τους νέους
ασφαλισµένους έως και 68%, ενώ είναι βέβαιο ότι δεν επηρεά-
ζονται οι παλιοί ασφαλισµένοι και συνταξιούχοι. 

Κάποια στοιχεία, τα οποία αναφέρθηκαν και από τον Υπουργό
και από άλλους συναδέλφους, αλλά θεωρώ ότι είναι σηµαντικό
να επαναληφθούν για να αντικρούσουν ακόµα µια φορά τα επι-
χειρήµατα περί τζόγου, εισβολής των ιδιωτών, νεοφιλελεύθερες
πρακτικές, θα αναφέρω και πάλι. 

Το αποθεµατικό, τα κεφάλαια δηλαδή των νέων ασφαλισµέ-
νων, θα το διαχειρίζεται το νέο κρατικό ταµείο δηµοσίου δικαίου
µε τη σύντοµη ονοµασία ΤΕΚΑ, όπως είπαµε. Θα υπάρχουν και
τρία επενδυτικά προφίλ µεταξύ των οποίων θα διαλέγει ασφαλι-
σµένος: το συντηρητικό, το ισορροπηµένο και το επιθετικό, και
δυνατότητα αλλαγής σε βάθος πενταετίας. 

Το σύστηµα αυτό ισχύει σε προηγµένες χώρες, όπως η Σουη-
δία, η Δανία, η Ολλανδία και έχει αποδειχθεί ότι µπορεί να οδη-
γήσει σε µεγαλύτερες επικουρικές συντάξεις από 43% µέχρι
68%. Σε ένα τέτοιο σύστηµα δούλευα, κύριε Υπουργέ, και ακρι-
βώς αυτή ήταν η ασφαλιστική δικλείδα. 

Θα υπάρχει λοιπόν διπλή δικλείδα ασφαλείας. Η πρώτη θα
αφορά τους νέους ασφαλισµένους, µε την εγγύηση του δηµο-
σίου περί µη αρνητικής απόδοσης. Η δεύτερη θα αφορά την κα-
ταβολή των επικουρικών συντάξεων των παλαιών ασφαλισµένων
µε ρητή εγγύηση στο νέο νόµο. Η αναλογιστική µελέτη έχει συµ-
περιλάβει όλες τις δηµογραφικές προβλέψεις. Το συνολικό κό-
στος µετάβασης υπολογίζεται στα 120 εκατοµµύρια. 

Απέναντι, λοιπόν, στον τοξικό λόγο της Αντιπολίτευσης, η
οποία συνεχίζω να λέω ότι µιλάει για τζόγο και για ιδιωτικοποίηση
της κοινωνικής ασφάλισης, δηλητηριάζοντας και πάλι τον δηµό-

18286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σιο λόγο για διάλογο, θα αντιπαραβάλω δύο φράσεις: Η πρώτη
είναι του δηµοκρατικού Ρόµπερτ Κένεντι, ο οποίος είπε: «Η πρό-
οδος είναι ωραία λέξη, αλλά αυτό που την δηµιουργεί είναι η αλ-
λαγή και η αλλαγή έχει πολλούς εχθρούς», κύριοι και κυρίες.
Είναι αλήθεια ότι το να δίνουµε την ευκαιρία στους ανθρώπους
να δηµιουργούν και να ελέγχουν τη σύνταξή τους είναι µία µε-
γάλη αλλαγή. Η δεύτερη φράση προέρχεται από τον Άρθουρ
Κλαρκ, Βρετανό συγγραφέα επιστηµονικής φαντασίας, ο οποίος
είπε: «Αν η διορατικότητα των Ελλήνων συµβάδιζε µε την ιδιο-
φυΐα τους, τότε ίσως και η Βιοµηχανική Επανάσταση να άρχιζε
χίλια χρόνια πριν από τον Κολόµβο και στην εποχή µας τότε δεν
θα προσπαθούσαµε να περιφερόµαστε απλώς γύρω από τη Σε-
λήνη, αλλά θα είχαµε φτάσει και σε άλλους κοντινούς πλανήτες». 

Αντί λοιπόν, σήµερα να µιλάµε για πρόοδο, αλλαγή, εξέλιξη
και νέους πλανήτες, προσπαθούµε να σας πείσουµε για µία µε-
ταρρύθµιση η οποία έχει εφαρµοστεί σε άλλες σύγχρονες ευρω-
παϊκές χώρες και έχει µόνο θετικά αποτελέσµατα. Είναι αλήθεια
ότι κάπου µέσα στην ιστορία η διορατικότητα και η ιδιοφυΐα
πήραν διαζύγιο στους Έλληνες και αναγκαζόµαστε σήµερα να
ανακαλύπτουµε και πάλι τον τροχό, από την αρχή. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µια σπουδαία µεταρρύθµιση, η
οποία θα µετατρέψει το ασφαλιστικό σύστηµα σε ένα βιώσιµο
και δίκαιο σύστηµα για τις επόµενες γενιές, για τους νέους, για
τα παιδιά µας, τα οποία, κύριοι και κυρίες, είναι και διορατικά και
ιδιοφυή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

τώρα τον κ. Πουλά Ανδρέα από το Κίνηµα Αλλαγής.
‘Ωσπου να πάρετε τον λόγο, να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη

σηµερινή συνεδρίαση, όπως γνωρίζετε, όπως συµφωνήθηκε το
πρωί κατά την έναρξη συζήτησης του νοµοσχεδίου, την οριοθε-
τήσαµε περί τη µία τα ξηµερώµατα να τελειώσει. 

Αυτό σηµαίνει µε βάση τους υπολογισµούς ότι θα ολοκληρω-
θεί -αυτός είναι ο στόχος και σας τον ανακοινώνω, για να ξέρουν
οι Βουλευτές που υπολείπονται ως εκείνη την ώρα- και ο έκτος
κύκλος. Δηλαδή, πάµε σίγουρα έως και την ολοκλήρωση του
έκτου κύκλου. Αύριο θα συνεχίσουµε µε τους επόµενους οµιλη-
τές από τον έβδοµο κύκλο και µετά.

Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε για

άλλη µια φορά µία δύσκολη περίοδο για τη χώρα µας, µε την
πανδηµία να βρίσκεται σε έξαρση και την κοινωνία απογοητευ-
µένη από τους κυβερνητικούς χειρισµούς στο θέµα των πυρκα-
γιών και τις τεράστιες καταστροφές που προκάλεσαν. 

Σε αυτά να προστεθεί η δυσλειτουργία που αναµένεται στις
δοµές υγείας της χώρας, λόγω της αναστολής εργασίας των
ανεµβολίαστων υγειονοµικών, γιατί στην πραγµατικότητα η Κυ-
βέρνηση δεν είχε και δεν έχει κανένα σχέδιο για την αντιµετώ-
πιση αυτής της κατάστασης. Στους υγειονοµικούς δεν δώσατε
κανένα περιθώριο, ουσιαστικά υποτιµώντας την προσφορά τους
κατά το πρώτο κύµα της πανδηµίας, που ήταν το ανάχωµα και
το τείχος προστασίας ολόκληρης της κοινωνίας. Δεν κάνατε καµ-
µία προσπάθεια µεγαλύτερη, για να πείσετε και να άρουν τις επι-
φυλάξεις που έχουν αυτοί οι άνθρωποι. Χωρίς ίχνος αυτοκριτικής
και µε αχρείαστη επίδειξη πυγµής καταφύγατε σε απειλές, τελε-
σίγραφα, χωρίς να σας πτοεί η αποδυνάµωση του ΕΣΥ και των
δηµόσιων δοµών υγείας από προσωπικό, προσδοκώντας να κα-
λύψετε τα κενά από την ελεύθερη αγορά. 

Μήπως τώρα, µε την αλλαγή της ηγεσίας του Υπουργείου
Υγείας ήρθε η ώρα να αλλάξετε την άκαµπτη στάση σας απέναντι
στους υγειονοµικούς και να σκύψετε πάνω από τα πραγµατικά
τους προβλήµατα, στα οποία µέχρι στιγµής δεν έχετε ανταπο-
κριθεί; 

Το µόνο που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τελικά είναι το πώς θα βγει αλώβητη από τα προβλήµατα,
που ταλανίζουν τη χώρα σήµερα, έχοντας στο µυαλό της µόνο
την επικοινωνία και όχι την ουσία. Χαρακτηριστικό είναι το χθε-
σινό φιάσκο του ανασχηµατισµού και µία επιλογή του Πρωθυ-
πουργού που κατέστησε την Κυβέρνηση ακόµα πιο συντηρητική,

στοχεύοντας στην ανάδειξη της πιο δεξιάς πτέρυγας της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Η Κυβέρνηση σήµερα φέρνει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο,
που όχι µόνο δεν αποτελεί πολιτική προτεραιότητα, αλλά έχει και
αµφίβολη αποδοτικότητα, καθώς αυτό που ουσιαστικά κάνει είναι
να ποντάρει τις ασφαλιστικές εισφορές των νέων εργαζοµένων
µε αντίτιµο ένα άκρως αµφισβητούµενο προσδοκώµενο κέρδος.
Με µεγάλα λόγια και βαρύγδουπες δηλώσεις υπόσχεται, για µία
ακόµη φορά, λαγούς µε πετραχήλια και δίνει φρούδες ελπίδες,
ιδίως στη νέα γενιά. Δυστυχώς, όµως, για ακόµη µια φορά βρί-
σκεται εκτός πραγµατικότητας και κυρίως εκτός της κοινωνίας. 

Νοµοθετείτε για τους νέους ασφαλισµένους και τους εργαζό-
µενους µέχρι τριάντα πέντε ετών χωρίς αυτοί να είναι επαρκώς
πληροφορηµένοι, καθώς επιλέξατε να αποφύγετε την κοινωνική
ζύµωση, τον εξαντλητικό διάλογο µε τους κοινωνικούς φορείς
και την επίτευξη συναινέσεων, όπως απαιτεί η χάραξη µακρο-
πρόθεσµων πολιτικών σε έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι
η διαχείριση των ασφαλιστικών εισφορών και η διασφάλιση αξιο-
πρεπών συντάξεων. Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε κάνει έρευνα,
για να διαπιστώσετε κατά πόσον οι νέοι γνωρίζουν το θέµα της
επικουρικής ασφάλισης και το τι ακριβώς τους περιµένει τα επό-
µενα χρόνια; 

Επιπλέον, έρχεστε άρον-άρον και χωρίς να έχει εξακριβωθεί η
συναίνεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα σχέδιά σας και προτεί-
νετε την εισαγωγή του ατοµικού κουµπαρά στο πλαίσιο της επι-
κουρικής ασφάλισης και της ίδρυσης του Ταµείου Επικουρικής
Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης. Με τον τρόπο αυτό βάζετε ένα
ακόµη λιθαράκι -για να µην πω µια κοτρόνα- στο οικοδόµηµα της
ιδιωτικοποίησης των πάντων ή έστω όσο περισσότερων τοµέων
του δηµόσιου τοµέα προλαβαίνετε. Έτσι εισάγετε τις ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες από το παράθυρο της επικουρικής ασφά-
λισης, µε σκοπό αργότερα να τις βάλετε και από την πόρτα. 

Στην πραγµατικότητα, πρόκειται για µία απορρύθµιση αποσπα-
σµατικού χαρακτήρα, καθώς δεν συνοδεύεται από συνολική ανα-
θεώρηση του ασφαλιστικού οικοδοµήµατος. Τα όποια οφέλη
επικαλείστε εξαρτώνται άµεσα από επισφαλείς διεθνείς παρά-
γοντες και από τις ευρύτερες οικονοµικές συνθήκες. 

Συγκεκριµένα: Πρώτον, γίνεται υποχρεωτική η υπαγωγή στο
νέο σύστηµα για τους νέους ασφαλισµένους, χωρίς όµως να
λαµβάνετε υπόψη σας το µεγάλο ποσοστό αδήλωτης εργασίας
και την οικονοµική επιρροή των εναλλακτικών µορφών εργασίας,
όπως η µερική απασχόληση και η εκ περιτροπής εργασία. Δεν
δίνετε κανένα επιχείρηµα για το πώς θα πείσετε τους εργαζόµε-
νους, που κινούνται στον χώρο της αδήλωτης εργασίας να επι-
λέξουν να ασφαλιστούν. 

Δεύτερον, το υβριδικό σύστηµα επικουρικής ασφάλισης, που
εισάγετε εξαρτάται από τη σταθερότητα της διεθνούς οικονο-
µίας, αλλά και από την ύπαρξη σταθερά θετικών ρυθµών ανά-
πτυξης της εθνικής οικονοµίας. Σε περίπτωση αρνητικών
σεναρίων, οι ασφαλισµένοι θα χάσουν τις ασφαλιστικές τους ει-
σφορές, ενώ το κράτος θα τους καταβάλει το εγγυηµένο ύψος
της επικουρικής σύνταξης, που δεν θα διαφέρει πολύ από το ση-
µερινό, ενώ για να καλυφθεί το κόστος είτε θα αυξηθεί η φορο-
λογία είτε θα αυξηθούν οι ασφαλιστικές εισφορές. Εποµένως, οι
υποσχέσεις για την αύξηση των επικουρικών συντάξεων κατά
68% µάλλον βρίσκονται στον αέρα. 

Τρίτον, τα αποτελέσµατα του νέου συστήµατος θα φανούν µα-
κροπρόθεσµα και πάντως, µετά το 2030. Άρα, µεταφέρουµε για
µία ακόµη φορά το κόστος ενός πειράµατος στις επόµενες γε-
νιές. Η δε βελτίωση του δηµογραφικού προβλήµατος ουδόλως
συνδέεται µε την εφαρµογή του νέου συστήµατος. 

Τέταρτον, οι προϋποθέσεις για τη λειτουργία του νέου µέτρου
είναι η θέσπιση αυστηρού θεσµικού πλαισίου, η ανεξαρτησία λει-
τουργίας του ταµείου από κρατικές παρεµβάσεις, η λογοδοσία
της διοίκησής του και η απόδοση ευθυνών. Η µέχρι σήµερα εµ-
πειρία από την αξιοποίηση των αποθεµατικών των ασφαλιστικών
ταµείων δεν µας γεµίζει µε αισιοδοξία και θεσµικά η πρότασή
σας δεν εµπνέει εµπιστοσύνη στους ασφαλισµένους. 

Πέµπτον, µέχρι στιγµής δεν επαληθεύονται οι προσδοκίες της
Κυβέρνησης για αυξηµένους ρυθµούς ανάπτυξης και βελτίωση
του οικονοµικού µοντέλου της χώρας. Η ανισότητα στην αγορά
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εργασίας, τα χαµηλά εισοδήµατα και η αναιµική οικονοµική δρα-
στηριότητα συνεχίζουν, µε αποτέλεσµα το µοντέλο που προτεί-
νετε να υπονοµεύεται από την ίδια την πραγµατικότητα. 

Έκτον, είναι ξεκάθαρο ότι το κόστος µετάβασης του συστή-
µατος που ανέρχεται στα 20 δισεκατοµµύρια για αναπηρικές
συντάξεις και συντάξεις χηρείας θα ακολουθεί την λειτουργία
του νεοσυσταθέντος ταµείου εσαεί, συντηρώντας την υποχρέ-
ωση του κράτους να το καλύπτει. 

Έβδοµον, είναι άγνωστο το δηµοσιονοµικό κόστος του νέου
συστήµατος στην εθνική οικονοµία, διότι δεν γνωρίζουµε ακόµα
εάν το κόστος του θα υπολογιστεί από την EUROSTAT εντός Κυ-
βέρνησης ή όχι. Συνεπώς, είναι υπαρκτός ο κίνδυνος νέας αύξη-
σης του δηµόσιου χρέους, την ώρα που ακόµα δεν έχουν
αναρρώσει η οικονοµία και η κοινωνία από την οικονοµική κρίση
των τελευταίων ετών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, είναι φανερό ότι
η Κυβέρνηση χάνει ολοένα και περισσότερο την επαφή της µε
την κοινωνία και τις ανάγκες της. Λειτουργεί αυταρχικά και χωρίς
διάλογο, υλοποιώντας το φιλελεύθερο αφήγηµά της σε µία χώρα
που ούτε η οικονοµία το σηκώνει ούτε οι πολίτες. Στο πεδίο του
ασφαλιστικού λειτουργείτε υπέρ των αγορών και των ιδιωτικών
συµφερόντων, χωρίς να υπάρχουν τα θεσµικά αναχώµατα υπέρ
των αδυνάτων, συντηρώντας και αυξάνοντας καθαρά µε ταξικό
τρόπο τη διακυβέρνησή σας. Νοµοθετείτε σαν να µην βρίσκεστε
στην Ελλάδα την εποχή της πανδηµίας και κυρίως, κυβερνάτε
υποτιµώντας τη νοηµοσύνη των πολιτών µε υποσχέσεις και
προσδοκίες χωρίς αντίκρισµα. Το νοµοσχέδιό σας συνιστά από-
δειξη της κυβερνητικής αλαζονείας, των ιδεολογικών νεοφιλε-
λεύθερων εµµονών σας, της στοχευµένης επιλογής σας υπέρ
της ιδιωτικοποίησης, της υποχώρησης του κράτους υπέρ της
ελεύθερης αγοράς, των συντηρητικών απωθηµένων σας και της
αποµάκρυνσής σας από την κοινωνία και τις ανάγκες της. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Παπαδηµητρίου από τη Νέα
Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Καλαµατιανός, ο κ. Καιρίδης
και ο κ. Γκιόκας. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδηµητρίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να ευχηθώ και εγώ καλή

επιστροφή στα παιδιά στα σχολεία τους. Είναι καιρός. Να ευ-
χηθώ στους φοιτητές να γυρίσουν και αυτοί µε τη σειρά τους και
οι νέοι φοιτητές, βεβαίως, στα αµφιθέατρα και στα εργαστήρια.

Να κρατήσω και ένα καλό νέο, ότι η ανεργία ήταν 14,6% τον
Ιούνιο που πέρασε από 16,8% τον ίδιο µήνα πέρυσι. 

Θέλω να θυµίσω σε ορισµένους οι οποίοι έχουν βραχεία τη
µνήµη, αφού µου δώσατε αυτήν τη δυνατότητα, ότι, αν το ασφα-
λιστικό το είχαµε πιάσει να το λύσουµε στη δεκαετία του ’80 αντί
να το διαλύσουµε, όπως έγινε, δεν θα συζητούσαµε σήµερα τί-
ποτε, διότι αυτά που τώρα προτείνει η Κυβέρνηση να εισαχθούν,
θα είχαν ήδη συµβεί. 

Εάν στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη -όχι τούτη εδώ, αλλά του
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη- είχε δοθεί η ευκαιρία να ολοκληρώσει
πιο γρήγορα το έργο, θα είχαµε επίσης ολοκληρώσει πρακτικά
τη διάσωση του ασφαλιστικού συστήµατος. Και, όταν και εφόσον
µας ερχόταν -που δεν θα µας ερχόταν- η µεγάλη κρίση του 2009
ή και να ερχόταν, δεν θα είχε τις επιπτώσεις που ζήσαµε. Διότι
µε 15 δισεκατοµµύρια πρόσθετη επιβάρυνση για το συνταξιοδο-
τικό σύστηµα κάθε χρόνο, αντιλαµβάνεστε πόσο γρήγορα αυξά-
νεται το δηµόσιο χρέος.

Παρά ταύτα, είναι υποχρέωσή µου να θυµίσω και να τιµήσω
τον Γιώργο Σουφλιά χάρη στην τότε υποµονή του. Επί ενάµιση
µήνα, ήταν πάρα πολλοί άνθρωποι συγκεντρωµένοι κάτω από το
γραφείο του, εδώ, στην πλατεία Συντάγµατος και όµως, ρύθµισε
τη διάσωση του ασφαλιστικού συστήµατος τότε, µε την Κυβέρ-
νηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. Δυστυχώς, µετά, ο κ. Σηµί-
της δεν είχε το θάρρος να συνεχίσει. Έκανε µια πρώτη µικρή
προσπάθεια µε τον κ. Ρέππα το 1998, µέχρι που φτάσαµε, βε-

βαίως, στην τεράστια αποτυχία Γιαννίτση, το 2000, για την οποία
πολλά θα µπορούσε να πει κανείς, αλλά ο χρόνος είναι λίγος.

Γενικότερα, αυτό που πρέπει να καταλάβουµε είναι ότι αυτή
τη στιγµή βγάζουµε ένα κοµµάτι όσων χρειάζονται. Φοβάµαι ότι
πολλοί από εσάς, αγαπητές και αγαπητοί της Αντιπολιτεύσεως,
δεν έχετε µιλήσει µε έναν νέο άνθρωπο να του εξηγήσετε τι είναι
το ασφαλιστικό σύστηµα, γιατί αξίζει να δουλεύεις στη «λευκή»
αγορά και όχι στη «µαύρη», γιατί αξίζει να πληρώνει τις εισφορές
του και γιατί αξίζει να ελέγχει τον εργοδότη του ότι και εκείνος
πληρώνει τις εισφορές. Μπαίνει ένα τέλος στα πολιτικά παιγνίδια
µε τις επικουρικές, πολιτικά και συνδικαλιστικά. Θα ήθελα, να
σας θυµίσω ότι τα δοµηµένα οµόλογα -που ανάφερε µια συνά-
δελφος νωρίτερα µε στόµφο- ήταν µια απόφαση συνδικαλιστών.
Ευτυχώς, που η Κυβέρνηση Καραµανλή κάλυψε τη ζηµιά εκείνη
πλήρως. Δεν έχασε κανείς χρήµατα τότε.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι αυτό το παιγνίδι «δώσε στους υπαλ-
λήλους εκεί που τους θέλουµε, δώσε στην άλλη οµάδα µια µικρή
αύξηση» έχει κοπεί και θα κοπεί οριστικά, όταν κάθε εργαζόµε-
νος θα ξέρει ότι τα χρήµατα του είναι δικά του και θα τα βλέπει
στον λογαριασµό του.

Εσείς, όταν µπαίνετε από το τηλέφωνό σας, στην εφαρµογή,
όπου θέλετε ή µε το βιβλιάριο σας πηγαίνετε στο τραπεζικό κα-
τάστηµα και λέει ότι έχετε µέσα 5.000, 6.000, 12.000 ευρώ, αι-
σθάνεστε ανασφάλεια; Λέτε ότι: «Αναρωτιέστε τα έχω ή θα µου
τα πάρουν οι ασφαλιστικές»; Όχι, αισθάνεστε µια ασφάλεια,
εκτός βεβαίως, πάντοτε από έναν τεράστιο κίνδυνο, που ποτέ
δεν µπορεί να πει κανείς ότι δεν υπάρχει, όπως το 2015.

Άρα, µε τον ίδιο τρόπο ακριβώς λειτουργεί και το καινούργιο
σύστηµα. Δεν χρειάζεται να ανακαλύψουµε κάτι σπουδαίο και
τροµερό. Αυτό που κάνουµε είναι ότι εξαιρούµε και δίνουµε µια
εγγύηση στους νέους ανθρώπους ότι «τα δικά σου λεφτά θα πα-
ραµείνουν δικά σου» και αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό και πρέ-
πει να τους πείσουµε γι’ αυτό. Εάν τους πείσουµε, θα µπορέ-
σουµε να εξυγιάνουµε και την αγορά εργασίας σε πολύ µεγάλο
βαθµό. Θα µπορέσουµε να τους φέρουµε κοντύτερα στην αγορά
εργασίας και στην πρόοδο.

Το νέο σύστηµα που προτείνει το Υπουργείο έχει πολύ µικρό-
τερους κινδύνους. Απορώ γιατί φοβάστε τόσο πολύ την πραγµα-
τική ζωή. Μα, καλά, δεν είδατε ότι στην κρίση του 2008-2009 στις
Ηνωµένες Πολιτείες όταν καταβαραθρώθηκαν οι ασφαλιστικές,
εξαϋλώθηκαν οι τοποθετήσεις τους, µπήκε µέσα το κράτος και
τις διέσωσε. Ούτε µια σύνταξη δεν χάθηκε. Αυτό σας λέει τώρα
ο Χατζηδάκης και δεν τον πιστεύετε: λέει το κράτος θα είναι εδώ
και ελάτε να το ψηφίσουµε. Γιατί δεν θα το ψηφίσετε αυτό το
άρθρο; Είναι µια εγγύηση. Είναι µια απόλυτη εγγύηση.

Λέτε ότι θέλετε το κράτος να είναι παντού. Οκέι, αλλά εδώ
λέµε ότι θα είναι εκεί. Ψηφίστε τουλάχιστον αυτό. Διότι, αν συγ-
κρίνετε τις αποδόσεις στα κεφαλαιοποιητικά συστήµατα, θα
δείτε ότι είναι καλύτερες. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς µε τον
οποίο θα συζητήσετε -ρωτήστε τους νεολαίους- που δεν θα σας
πει ότι οι συντάξεις έξω, στα άλλα κράτη είναι καλύτερες. Γιατί
είναι καλύτερες; Γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί έχουν εξυγιάνει τα συ-
στήµατά τους και γιατί έχουν πάει σε κεφαλαιοποιητικό σύστηµα
πολύ νωρίτερα.

Ο κ. Γιαννίτσης, µιας που τον ανέφερα, σε πρόσφατο άρθρο
του γράφει: «Είναι θετικό ότι θα υπάρχει δυνατότητα επένδυσης
των αποταµιεύσεων του Ταµείου και σε τίτλους του εξωτερικού
και όχι µόνο κρατικούς τίτλους του εσωτερικού, που στην κρίση
του 2009 προκάλεσαν την κατάρρευση των Ταµείων».

Άρα και σε αυτό νοµίζω ότι είστε µε τη µεριά της αντίδρασης
και της οπισθοδρόµησης και είναι κρίµα, που δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε σε κάτι τέτοιο, το οποίο θα ήταν καλύτερο και
θα έδειχνε µια µεγαλύτερη εµπιστοσύνη του Κοινοβουλίου στο
πώς πηγαίνουν τα πράγµατα στον κόσµο, εάν συµφωνούσαµε
τουλάχιστον στα βασικά, να περάσουµε ένα σύστηµα από κοι-
νού.

Δεν πρέπει να ξεχνάτε ότι στην Ελλάδα τουλάχιστον δύο αµοι-
βαία κεφάλαια από τις αρχές του 2000 -δεν ξέρω πώς διασώθη-
καν- αλλά διασώθηκαν και συνέχισαν τη δουλειά τους. Ήταν
κεφαλαιοποιητικά και συνέχισαν την απόδοσή τους, ακόµη και
µετά την τεράστια κρίση που περάσαµε, διότι κυρίως επένδυαν
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σε ελληνικά οµόλογα και καλά έκαναν, όπου έχασε το ένα από
αυτά σχεδόν 30%. Αυτό το ίδιο, που κλείνει είκοσι χρόνια ζωής
σε λίγο, έχει 146% απόδοση. Άρα, και εδώ έχετε λάθος και είναι
απλά τα επιχειρήµατα.

Το άλλο που λέµε συνέχεια, ότι το συνταξιοδοτικό αποδε-
σµεύεται από τον δηµογραφικό κίνδυνο, είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό και απορώ για την Αντιπολίτευση, η οποία, ενώ βλέπει
ορισµένες δυναµικές το πώς µπορούµε να αποκαταστήσουµε τον
δηµογραφικό κίνδυνο µε την υποδοχή και ενσωµάτωση εργαζο-
µένων από άλλα κράτη, δεν βλέπει ότι ο κίνδυνος αυτός είναι
πραγµατικός και πρέπει να τον αντιµετωπίσουµε, πρώτα από
όλα, µε τους δικούς µας ανθρώπους, µε τους δικούς µας πολί-
τες, µε τους δικούς µας νέους ανθρώπους.

Το αναδιανεµητικό σύστηµα δεν στέκει χωρίς βαρύτατο φόρο.
Θα κρατήσουµε αυτό που πρέπει να κρατήσουµε, τη βασική σύν-
ταξη, τη χρηµατοδότησή της από τον κρατικό προϋπολογισµό,
αλλά πρέπει επιτέλους να το αφήσουµε να αναπνεύσει και θα
έπρεπε σε αυτό να είµαστε µαζί. Είναι κρίµα που δεν είµαστε.

Το σηµερινό σύστηµα το ξέρετε ότι επιβαρύνει τον κρατικό
προϋπολογισµό ανυπόφορα. Αυτή τη στιγµή, ο οποιοσδήποτε και
να ρωτηθεί ξέρει ότι οι κρατήσεις είναι φόρος. Εδώ, οι εργαζό-
µενοι δεν ξέρουν καλά-καλά ότι τα πραγµατικά τους λεφτά είναι
ολόκληρη η αµοιβή µαζί και οι κρατήσεις, οι λεγόµενες του ερ-
γαζόµενου, µαζί και οι κρατήσεις οι λεγόµενες του εργοδότη. Η
αµοιβή του είναι αυτή. Πληρώνει η επιχείρηση όλο µαζί το πακέτο
για τη δουλειά που του παίρνει. Αυτό ακόµη δεν το έχουν κατα-
λάβει και την ίδια στιγµή τού λέµε «θα πληρώσεις και άλλα, διότι
θα πληρώσεις φόρους, για να µπορέσει να πληρωθεί η σύνταξη».

Με δυο λόγια, όταν συνεχώς τους λέµε «πλήρωσε και άλλο,
πλήρωσε ακόµη περισσότερους φόρους», τους απογοητεύουµε.
Εδώ είναι ενταγµένη η κίνηση αυτή, βεβαίως -αντιλαµβάνοµαι ότι
γι’ αυτόν τον λόγο δεν θέλετε να το συµφωνήσετε- σε αυτή την
πολιτική της Πλειοψηφίας: Λιγότεροι φόροι, διαφάνεια στα οικο-
νοµικά, εµπιστοσύνη στον πολίτη και στη δουλειά του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Καλαµατιανός Διονύσιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την ιδιωτικο-

ποίηση της επικουρικής ασφάλισης αποδεικνύει για µια φορά
ακόµα ότι η Κυβέρνηση φοβάται τον δηµόσιο διάλογο, φοβάται
τον διάλογο µε την κοινωνία, γιατί παίζει κρυφτό µε την αλήθεια.

Λέτε ότι ενδιαφέρεστε για τις επικουρικές συντάξεις του µέλ-
λοντος. Για να δούµε, όµως, τι κάνατε στο πρόσφατο και στο
απώτερο παρελθόν. Δεν θα ασχοληθώ τόσο µε τις διαχρονικές
ευθύνες σας, ως παράταξη, στην κατάσταση που βρίσκεται το
ασφαλιστικό σύστηµα, µε τη διαχείριση των πόρων και των απο-
θεµατικών των Ταµείων.

Θα πω τέσσερα συγκεκριµένα στοιχεία για να καταλάβουµε τι
κάνατε. Με κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας τοποθετήθηκαν χρή-
µατα ασφαλισµένων σε δοµηµένα οµόλογα. Με κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας έγιναν οριζόντιες περικοπές στις επικουρικές συν-
τάξεις µε τον ν.4052/2012 και τον ν.4093/2012. Είναι αυτοί οι
νόµοι που κρίθηκαν αντισυνταγµατικοί από το Συµβούλιο Επικρα-
τείας και περιµένουν τα αναδροµικά τους οι συνταξιούχοι.

Εσείς κόψατε το 2012 τη δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύν-
ταξη, δύο ολόκληρες επικουρικές συντάξεις από τους συνταξι-
ούχους. Εσείς θεσπίσατε το 2012 τη ρήτρα µηδενικού
ελλείµµατος, η οποία τι προέβλεπε; Ότι θα υπάρχει αυτόµατη
περικοπή των επικουρικών συντάξεων, όταν υπάρχει απόκλιση
µεταξύ των εισφορών και των ποσών που δίνονται ως σύνταξη.
Εσείς το 2012 θεσπίσατε την κατάπτυστη ρήτρα θανάτου, που τι
προέβλεπε; Ότι κατά τη στιγµή της συνταξιοδότησης ο ασφαλι-
σµένος έπρεπε να δηλώσει αν θα µεταβιβάζεται, λόγω θανάτου,
η σύνταξή του στη χήρα και στα παιδιά ή όχι, ώστε να πάρει µε-
γαλύτερη επικουρική σύνταξη. Με αυτά που κάνατε, λοιπόν, στο
πρόσφατο παρελθόν έρχεστε σήµερα και λέτε ότι ενδιαφέρεστε
για την επικουρική σύνταξη.

Ας δούµε, λοιπόν, τι κάνετε τώρα. Ποια είναι η κεντρική ιδέα
του συστήµατος που φέρνετε;

Η κεντρική ιδέα είναι ότι από την αρχή της αλληλεγγύης των
γενεών, δηλαδή οι σηµερινοί ασφαλισµένοι να πληρώνουν τις
συντάξεις των σηµερινών συνταξιούχων, περνάµε στη δηµιουρ-
γία του ατοµικού κουµπαρά. Αυτόµατα τίθεται το ζήτηµα ποιος
θα καταβάλει το 2040 και 2050 τις συντάξεις των σηµερινών πε-
νηντάρηδων και σαραντάρηδων; Με δυο λόγια, ποιος θα πληρώ-
νει το κόστος της µετάβασης στο νέο σύστηµα; Αυτό το κόστος,
εσείς οι ίδιοι λέτε µε την αναλογιστική µελέτη που καταθέσατε
ότι, θα είναι από 56 µέχρι 70 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτήν τη
στιγµή, το χρέος της χώρας ανέρχεται σε 385 δισεκατοµµύρια.
Καταλαβαίνετε πόσο µεγάλο κόστος βάζετε στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και πώς ανοίγετε τα δηµόσια οικονοµικά; 

Αξίζει, λέτε, όλο αυτό το κόστος, µόνο και µόνο για να κεφα-
λαιοποιήσετε την επικουρική ασφάλιση, για να ικανοποιήσετε την
ιδεολογική σας εµµονή και να εξυπηρετήσετε τα ιδιωτικά συµ-
φέροντα που θα διαχειριστούν αυτούς τους πόρους. Γιατί καίγε-
στε να ιδιωτικοποιήσετε τη δηµόσια επικουρική ασφάλιση και να
παίξετε βεβαίως, στα ζάρια των χρηµαταγορών το µέλλον των
επόµενων γενεών; 

Η λογική της κεφαλαιοποίησης σηµαίνει ότι τα ποσά του ατο-
µικού κουµπαρά θα επενδύονται από οµάδα ειδικών. Αυτό προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο σας. Ποιοι είναι αυτοί οι ειδικοί; Είναι οι
εταιρείες επενδύσεων, που θα επενδύουν σε διάφορα προϊόντα
της χρηµαταγοράς. Γνωρίζετε ότι τα αποτελέσµατα αυτών των
δήθεν νέων ιδεών πολλές φορές είναι οδυνηρά τόσο για τους
ασφαλισµένους όσο και για τους συνταξιούχους. Γνωρίζετε ότι
έχουν καταρρεύσει εταιρείες που τζόγαραν αυτά τα χρήµατα. Τι
απέγιναν τα χρήµατα των ασφαλισµένων τόσο στην Αµερική όσο
και στην Ελλάδα; Χάθηκαν. Ποιος καλύπτει αυτήν την απώλεια;
Εσείς οι ίδιοι έρχεστε και λέτε ότι η απώλεια αυτή θα καλυφθεί
από τον δηµόσιο προϋπολογισµό. Το δηµόσιο θα πληρώσει, ξανά
οι φορολογούµενοι δηλαδή. Τι έχουµε δηλαδή; Ιδιωτικοποίηση
των κερδών και κοινωνικοποίηση των απωλειών και των ζηµιών.
Η εύκολη λύση που προτείνετε στα πειράµατά σας είναι να πλη-
ρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος ξεκάθαρα. 

Αλλά αµέσως µόλις ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο, ο λογαρια-
σµός πηγαίνει στους χαµηλοσυνταξιούχους και στους πιο φτω-
χούς συµπολίτες µας. Γιατί συµβαίνει αυτό; Στο νοµοσχέδιο
προβλέπεται ότι η εγγραφή δαπάνης 0,5% του ΑΕΠ στον κοινω-
νικό προϋπολογισµό, για να δοθεί ως κοινωνικό µέρισµα στους
χαµηλοσυνταξιούχους, πηγαίνει για την κάλυψη αυτής της τρύ-
πας, δηλαδή το ποσό αυτό που εµείς είχαµε δώσει ως δέκατη
τρίτη σύνταξη προς µερική αποκατάσταση των περικοπών που
εσείς κάνατε -το περιέγραψα προηγουµένως- στις συντάξεις
τώρα θα καλύψει την τρύπα που εσείς δηµιουργείτε µε τις επι-
λογές σας. Κόβεται κατ’ έτος το ποσό των 900 εκατοµµυρίων
ευρώ από τους φτωχούς και χαµηλοσυνταξιούχους για να χρη-
µατοδοτήσετε βεβαίως, τα golden boys που θα τζογάρουν τις
ασφαλιστικές εισφορές στα χρηµατιστήρια. 

Λέτε ότι η αλλαγή που κάνετε δήθεν ευνοεί τους ασφαλισµέ-
νους και δήθεν θα καλύψει τις επικουρικές συντάξεις, λόγω της
γήρανσης του πληθυσµού. Η αλήθεια είναι όµως ότι τίποτα από
αυτά τα δύο δεν θα γίνει. Οι νέοι ασφαλισµένοι θα κληθούν να
πληρώσουν διπλά µε το νέο αυτό σύστηµα γιατί πρώτον, θα πλη-
ρώσουν ατοµικά µε τις εισφορές τους για τη δηµιουργία του ατο-
µικού κουµπαρά και θα πληρώσουν και ως φορολογούµενοι για
την κάλυψη του κόστους µετάβασης και την πληρωµή των σηµε-
ρινών και µελλοντικών συνταξιούχων µε το παλιό σύστηµα. 

Τα δηµογραφικά δεδοµένα βεβαίως, είναι δεδοµένα. Γιατί
αυτό το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα έχει και τον δηµογραφικό κίν-
δυνο και τον κίνδυνο των κρίσεων των χρηµαταγορών και των κε-
φαλαιαγορών και τον κίνδυνο της επίτευξης υψηλών αποδόσεων
των επενδύσεων για να είναι αποδοτικό.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι αυτοί οι πειραµατισµοί που κά-
νετε δεν είναι πρωτότυποι, έχουν δοκιµαστεί σε πολλές χώρες
και στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο. Τι συνέβη; Οι δεκαο-
κτώ από τις τριάντα αυτές χώρες που έκαναν τη µετάβαση -όχι
που ήταν εξαρχής σε αυτό το σύστηµα- µε τη µετάβαση αναγ-
κάστηκαν να επιστρέψουν είτε στο διανεµητικό σύστηµα είτε σε
ένα σύστηµα νοητής κεφαλαιοποίησης, που ισχύει και σήµερα
στη χώρα. Γιατί το έκαναν αυτό; Γιατί στην πράξη διαπίστωσαν
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ότι το νέο αυτό σύστηµα, το κεφαλαιοποιητικό που πάτε εσείς
να εφαρµόσετε, δεν δίνει επαρκείς συντάξεις, δεν έχει επαρκείς
αποδόσεις, αλλά και δηµιουργεί πολύ µεγάλα βάρη στον κρατικό
προϋπολογισµό και στους φορολογούµενους. 

Παίρνετε την απόφαση να τα τινάξει τα όλα στον αέρα ενώ
εσείς πριν ενάµιση χρόνο πανηγυρίζατε µε τον ν.4670 του κ.
Βρούτση, που έλεγε ότι εγγυάται τη βιωσιµότητα του συστήµα-
τος µέχρι το 2070. Εσείς πανηγυρίζατε, το ψηφίσατε. Τι άλλαξε;
Τι συµβαίνει; Ο κ. Τσακλόγλου ως καθηγητής τότε υπέγραψε και
τη σχετική µελέτη για τη βιωσιµότητα και την επάρκεια του συ-
στήµατος. Τι έγινε και άλλαξε; Γιατί κάνετε όλες αυτές τις επι-
κίνδυνες αλχηµείες ενώ λέγατε ότι όλα ήταν πάρα πολύ σωστά; 

Το νοµοσχέδιο λοιπόν αυτό αποτελεί µια ακατανόητη, παρω-
χηµένη, αποτυχηµένη και αχρείαστη πρωτοβουλία, µια πρωτο-
βουλία η οποία ναρκοθέτει κάθε προοπτική εξόδου της χώρας
από την κοινωνική και οικονοµική κρίση. Είναι µια πρωτοβουλία
που ενέχει τον κίνδυνο να φορτώσει τη χώρα µας ξανά µε ένα
νέο µνηµόνιο. Δηµιουργεί τεράστια τρύπα στα δηµόσια οικονο-
µικά. Ο νέος ασφαλιστικός κουµπαράς είναι διάτρητος, είναι
εστία κινδύνων, είναι εστία διαφθοράς, αδιαφάνειας και εγκυµο-
νεί τεράστιους κινδύνους για το µέλλον της πατρίδας µας. 

Στον αντίποδα αυτής της πολιτικής βρίσκονται οι δικές µας
αξίες και οι δικές µας αρχές για τη δηµόσια κοινωνική ασφάλιση.
Εµείς πιστεύουµε στις αρχές της κοινωνικής δικαιοσύνης, της
κοινωνικής αλληλεγγύης. Πιστεύουµε στο δηµόσιο διανεµητικό
καθολικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Εµείς πιστεύουµε ότι
το δηµόσιο σύστηµα στηρίζει και την ανάπτυξη και την κοινωνική
συνοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ναι, κύριε
Πρόεδρε, τελειώνω.

Εµείς πιστεύουµε στην ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος
και µε πόρους, και µε προσωπικό, και µε υλικοτεχνική υποδοµή,
και µε δίκαιη και ασφαλή διαχείριση των αποθεµατικών. Πι-
στεύουµε ότι οι ασφαλισµένοι πρέπει να παίρνουν αξιοπρεπείς
συντάξεις σε σύντοµο χρόνο. Πιστεύουµε στην ενίσχυση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων. Πιστεύουµε στο οκτάωρο. Πιστεύουµε
στην αύξηση του κατώτατου µισθού. Πιστεύουµε σε σταθερές
και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, γιατί έτσι στηρίζεται η
βιωσιµότητα του συστήµατος. Οι ασφαλισµένοι και συνταξιούχοι
έχουν καταλάβει τι θέλετε να κάνετε. Έχουν καταλάβει ότι υλο-
ποιείτε εµµονικά νεοφιλελεύθερες, παρωχηµένες, αποτυχηµένες
πρακτικές για να εξυπηρετήσετε εγχώρια και διεθνή ιδιωτικά
συµφέροντα. 

Όλοι µαζί, εργαζόµενοι, ασφαλισµένοι, συνταξιούχοι, αγρότες,
η νέα γενιά θα σταµατήσει την προσπάθειά σας αυτή για την
υπονόµευση των δικαιωµάτων της κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Δηµήτριος Καιρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Γκιόκας και θα κλείσει ο τρίτος κύκλος οµιλητών
µε τον κ. Βίτσα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καιρίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πολλές οι παθογένειες που έχουν ταλαιπωρήσει τη χώρα

µας τις τελευταίες δεκαετίες και τη µετέτρεψαν από παράδειγµα
προς µίµηση στην ανάπτυξη την χρυσή τριακονταετία της οικο-
νοµικής ανάπτυξης, της πρώτης τριακονταετίας µετεµφυλιακά
1950-1980, σε παράδειγµα προς αποφυγή µετά το 1980 στην
τριακονταετία 1980-2010, που οδήγησε τελικά στη χρεοκοπία.
Καµµία ωστόσο δεν είναι πιο σηµαντική από τις παθογένειες από
αυτήν του ασφαλιστικού. Όλοι οι ειδικοί µας λένε ότι το ασφαλι-
στικό ήταν η κύρια αιτία του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού της
χώρας, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς. 

Εσείς µας λέτε ότι δεν κυβερνήσετε πριν το 2010 και δεν έχετε
ευθύνη, την ώρα που εµείς ερχόµαστε ευθαρσώς και λέµε ότι
εδώ υπάρχει διαχρονικά µια συνολική πολιτική ευθύνη και ας εί-
µαστε η µόνη παράταξη που πριν το 2010 τόλµησε µια σκληρή
ασφαλιστική µεταρρύθµιση το 1992 Σουφλιά-Σιούφα επί κυβέρ-

νησης του αείµνηστου Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, προκειµένου
να διασώσουµε ό,τι µπορούσαµε και να δώσουµε χρόνο βιωσι-
µότητας στο ασφαλιστικό. Η µόνη παράταξη που το τόλµησε
πριν το 2010! 

Εσείς µας λέτε δεν κυβερνήσατε. Κάποιοι όµως από εσάς κυ-
βέρνησαν, και επειδή είναι της µόδας να µιλάµε για αποστάτες,
βλέπω αρκετούς αποστάτες στα έδρανα της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, αλλά δεν θέλω να πω επ’ αυτού. Αυτοί που δεν κυ-
βέρνησαν από εσάς αντισταθήκανε στον δηµοσιονοµικό λαϊκισµό
και στον ασφαλιστικό λαϊκισµό πριν το 2010 ή υπήρξαν δύναµη
επιτάχυνσης αυτού του εκτροχιασµού; Όταν οι άλλοι έδιναν ένα
εσείς δεν ζητούσατε να δώσουµε δύο και τρία και πέντε και δέκα; 

Ποιος από εσάς -γιατί εδώ κάθε κατεργάρης θα πάει στον
πάγκο του- πριν το 2010 όρθωσε το ανάστηµά του, κύριοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, και έγραψε έστω κι ένα άρθρο, µία
παράγραφο, µία πρόταση, µία λέξη για τον δηµοσιονοµικό εκτρο-
χιασµό και τον ασφαλιστικό λαϊκισµό, που µας οδήγησε εν τέλει
στη χρεοκοπία; Φέρτε µου µία πρότασή σας, κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης, αν έχετε το ηθικό ανάστηµα να παριστάνετε τις µωρές
παρθένες, ότι εσείς δεν έχετε καµία ευθύνη και η παράταξη, η
οποία έφερε τη µεταρρύθµιση το ‘92 έχει τα πάντα. Εσείς καµ-
µία! Εδώ, κοροϊδευόµαστε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έλα ντε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Και τολµώ τώρα εγώ, παρ’ όλο ότι

δεν έχω κάνει αναλυτική έρευνα, να πω κύριε Σκουρλέτη, αλλά
είµαι 100% βέβαιος ότι δεν υπάρχει ούτε ένα άρθρο από κανέναν
από εσάς στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που να ορθώνει το
ανάστηµά του στον λαϊκισµό πριν το 2010. Άρα, κοµµένα τα ψέ-
µατα και το παραµύθια. Μην κοροϊδευόµαστε. 

Έρχοµαι στο δεύτερο. Θα µιλήσω για τρία πράγµατα. Δεν θα
αναφερθώ στις λεπτοµέρειες και στα στοιχεία της ασφαλιστικής
µεταρρύθµισης. Έγινε αυτό αναλυτικότατα και στην Επιτροπή
και στην Ολοµέλεια από τον Υπουργό και τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό, από τα ενηµερωτικά σηµειώµατα, από την εισηγητική
έκθεση στις τηλεοράσεις και στον Τύπο. 

Επειδή, όµως, πιστεύω στον κοινοβουλευτικό διάλογο και πι-
στεύω ότι δεν πρέπει να ερχόµαστε µε κονσέρβες και προετοι-
µασµένες οµιλίες, αλλά να χτίζουµε πάνω σε αυτά που
ακούστηκαν και να συνοµιλούµε ο ένας µε τον άλλο στοιχειωδώς,
έρχοµαι στο δεύτερο. 

Μας είπατε για τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού. Είναι βιώ-
σιµο το ασφαλιστικό. Δεν έχει ανάγκη από καµµία µεταρρύθµιση.
Αλήθεια, ξέρετε γράµµατα; Διαβάζετε τι ψηφίζετε; Στους δικούς
σας προϋπολογισµούς, 2015-2019, πόσα δισεκατοµµύρια εγγρά-
ψατε εσείς ως κρατική επιδότηση από τους φόρους και όχι από
τις εισφορές για τη στήριξη του ασφαλιστικού; Το ξέρετε ή πέ-
φτετε από τα σύννεφα σαν µωρές παρθένες -είναι και η µέρα σή-
µερα- ότι η χώρα µας στηρίζει δηµοσιονοµικά το ασφαλιστικό το
περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη χώρα στην Ευρώπη και
τολµώ να πω και στον κόσµο; Καµµία χώρα δεν δίνει 10% και 12%
του ΑΕΠ της, 15 δισεκατοµµύρια φέτος, 16 δισεκατοµµύρια πέ-
ρυσι, 17 δισεκατοµµύρια, 18 δισεκατοµµύρια κατά µέσο όρο την
τελευταία δεκαετία για τη στήριξη του ασφαλιστικού. Δεν είναι
ασφαλιστικό αυτό, διότι δεν χρηµατοδοτείται από εισφορές.
Χρηµατοδοτείται τουλάχιστον κατά το ήµισυ, για να µην πω κατά
τα δύο τρίτα, από φόρους. Είναι δηµοσιονοµικό το ασφαλιστικό
της πατρίδας µας. Δεν είναι απλώς µη βιώσιµο. Έχει µετατραπεί
κατά πολύ, εδώ και χρόνια και κάνετε πως δεν το ξέρετε,  δεν το
έχετε ακούσει, δεν το έχετε διαβάσει ποτέ. 

Τα δεδοµένα είναι αυτά -να είµαστε ειλικρινείς- και συνεχώς
χειροτερεύουν. Γιατί; Ούτε αυτό το ξέρετε; Το δηµογραφικό δεν
το έχετε ακούσει ποτέ; Δεν είναι ένα πρόβληµα σε όλη την Ευ-
ρώπη, ιδίως στη νότια Ευρώπη, ιδίως σε χώρες όπως η Ελλάδα;
Πέφτετε από τα σύννεφα για το δηµογραφικό; Δεν πρέπει κάτι
να γίνει επ’ αυτού, όπως έχει γίνει σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έρχοµαι στο τρίτο. Δίνουµε τα περισσότερα για τη στήριξη

των συντάξεων αναλογικά και δεν έχουµε τίποτα -ή σχεδόν τί-
ποτα- για υπόλοιπες κοινωνικές δαπάνες. Το 90% της κοινωνικής
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δαπάνης στη χώρα µας αφορά τη στήριξη των συντάξεων µε
αποτέλεσµα να µην έχουµε δυνατότητες για περισσότερα σε άλ-
λους κρίσιµους τοµείς, που έχουν ανάγκη την κοινωνική στήριξη,
µε αποτέλεσµα η ικµάδα να πηγαίνει εκεί και στο τέλος να µην
έχουµε ούτε συντάξεις και να κινδυνεύουν οι συντάξεις. Τουλά-
χιστον, αυτή είναι η άποψη των νέων µας, οι οποίοι κατά τη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία ότι δεν πρόκειται να πάρουν σύνταξη.
Άρα, χρειάζεται να κάνουµε κάτι. 

Έρχοµαι και στο επόµενο. Έγιναν πολλά την προηγούµενη δε-
καετία, τεράστιες περικοπές. Αν δεν είχαν γίνει, η στήριξη του
προϋπολογισµού θα ήταν συν 30 δισεκατοµµύρια. Αντί να δί-
νουµε 15 εκατοµµύρια και 16 εκατοµµύρια θα έπρεπε να δίνουµε
45 εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όµως, ουσιαστική µεταρρύθµιση -τελειώνω- στον πυρήνα του
ασφαλιστικού δεν έγινε. Παρέµεινε στην ουσία του αναδιανεµη-
τικό. 

Τώρα, λοιπόν, το 2021, τιµώντας την προεκλογική δέσµευση
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας προχωράµε µε τόλµη
σε µια πάρα πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση. Χαίροµαι ιδιαίτερα
που θα την ψηφίσω προσωπικά και συµµετέχω σ’ αυτήν την κυ-
βερνητική πλειοψηφία που την φέρνει. Διότι γι’ αυτό εκλεγήκαµε,
όχι για την απλή διαχείριση, αλλά για τις µεγάλες τοµές που έχει
ανάγκη η πατρίδα µας. Είναι µια µεταρρύθµιση καλοζυγισµένη,
ήπια, που αφορά λιγότερο από το 10% της συνολικής ασφαλι-
στικής δαπάνης. Αφορά τους νέους ή τους κάτω των τριάντα
πέντε και µόνο το επικουρικό κοµµάτι. Διατηρούµε, δηλαδή, τον
µεικτό χαρακτήρα και ακολουθούµε το παράδειγµα της υπόλοι-
πης Ευρώπης. Είµαστε οι τελευταίοι που το κάνουµε. 

Είναι κακή η Ευρώπη; Το ακούσαµε και αυτό. Εδώ, θα τρελα-
θούµε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριοι συνά-

δελφοι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Θα σας το πω και µε όλο τον σεβα-

σµό στην πρώην Γενική Γραµµατέα: Η Ευρώπη, είτε µας αρέσει
είτε δεν µας αρέσει, έχει τη µεγαλύτερη κοινωνική δαπάνη από
όλον τον υπόλοιπο κόσµο µαζί. Αν θεωρούµε την Ευρώπη κοινω-
νικά ανάλγητη, σας πληροφορώ -αν δεν το ξέρετε να το µάθετε
επιτέλους- ότι τα υπόλοιπα εφτά δισεκατοµµύρια ανθρώπων του
πλανήτη έχουν πρόσβαση σε µικρότερη κοινωνική δαπάνη απ’
ό,τι τα πεντακόσια εκατοµµύρια των Ευρωπαίων. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Εµείς προτιµάµε να συγκρινόµαστε µε τη Σουη-
δία και τη Γερµανία. Τι θέλετε να σας πω; Να σας πω για την
Αφρική, την Κίνα, την Κούβα; Να προκαλέσω; Να πω για τη Βό-
ρεια Κορέα; 

Η Ευρώπη, λοιπόν, είναι το πρότυπο. Έχει προβλήµατα. Έχει
ελλείµµατα. Να την κάνουµε καλύτερη. Συγκριτικά, όµως, παρα-
µένει, ιδίως κοινωνικά, πολύ µπροστά από οποιονδήποτε άλλο.
Και όπως οι άλλοι προχώρησαν, έτσι κι εµείς το οφείλουµε στους
νέους µας να προχωρήσουµε, για να εγγυηθούµε ότι θα έχουν
σύνταξη, πρώτον και δεύτερον, ένα ασφαλιστικό, το οποίο θα
λειτουργεί επενδυτικά και θα δίνει ανάπτυξη και προοπτική στον
τόπο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, σας συγχαίρω για την πρωτοβουλία. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Γκιόκας. Μετά θα µιλήσει ο κ. Βίτσας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πάλι καλά, που ο κ. Καιρίδης δεν ζήτησε

από τους συνταξιούχους να πουν «συγγνώµη» και να επιστρέ-
ψουν αναδροµικά τις συντάξεις που έπαιρναν τόσα χρόνια. Μόνο
αυτό δεν ακούσαµε. Η λογική της οµιλίας ήταν αυτή. Πάλι καλά,
που δεν ακούσαµε κι αυτό, να επιστρέψουν αναδροµικά τις συν-
τάξεις που έπαιρναν τόσα χρόνια, γιατί δήθεν ήταν ασφαλιστικός
λαϊκισµός αυτά τα δικαιώµατα που υπήρχαν.

Κυρίες και κύριοι, συζητάµε ένα ακόµη βαθιά αντιδραστικό νο-
µοσχέδιο της Κυβέρνησης, το τρίτο κατά σειρά τέτοιας σηµασίας,
µέσα στο καλοκαίρι. Προηγήθηκε το νοµοσχέδιο τερατούργηµα

για τα εργασιακά. Ακολούθησε µέσα στο κατακαλόκαιρο το νοµο-
σχέδιο Κεραµέως για την παιδεία και κλείνει το θέρος η Κυβέρ-
νηση µε το νοµοσχέδιο για την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής
ασφάλισης. Τρία νοµοσχέδια, που ουσιαστικά το ένα είναι η συνέ-
χεια του άλλου και που στρέφονται όχι µόνο, αλλά κυρίως κατά
των νέων ανθρώπων. 

Ο νέος που από την πιο µικρή ηλικία θα έρχεται αντιµέτωπος
µε τη µορφωτική υποβάθµιση και την ταξική κατηγοριοποίηση,
που θα προσανατολίζεται στις πρόσκαιρες δεξιότητες είναι ο
ίδιος που, ως αυριανός εργαζόµενος, θα πρέπει να µάθει να ζει
και να εργάζεται µε ξεχειλωµένα ωράρια, µε ατοµικές συµβάσεις
σε µια διαρκή εργασιακή περιπλάνηση και µακροχρόνια ανεργία.
Είναι και ο ίδιος που ως ασφαλισµένος και µελλοντικός συνταξι-
ούχος θα πορεύεται χωρίς ασφαλιστικά δικαιώµατα, αλλά µ’ έναν
ατοµικό κουµπαρά, που δεν θα ξέρει εάν, πότε και τι σύνταξη θα
πάρει. 

Να γιατί λέµε ότι το ένα νοµοσχέδιο είναι συµπλήρωµα του
άλλου, γιατί το νήµα που συνδέει αυτούς τους νόµους είναι ακρι-
βώς αυτό, ότι δεν υπάρχουν συλλογικά, συγκροτηµένα, καθολικά
δικαιώµατα, µορφωτικά, εργασιακά, ασφαλιστικά. Όλα είναι ατο-
µική υπόθεση του καθενός και της καθεµιάς και το µόνο που
υπάρχει είναι η ζούγκλα του ανταγωνισµού και η πλήρης αβεβαι-
ότητα για το αν θα µορφωθεί και πώς ένας νέος, τι και αν θα
σπουδάσει, αν θα βρει δουλειά στο αντικείµενό του, µε τι όρους
θα δουλεύει, αν και πότε θα καταφέρει να πάρει σύνταξη. 

Αυτή είναι η κοινωνία σας και το µέλλον που ετοιµάζετε. Τα νο-
µοσχέδια αυτά, πέρα από τις τραγικές συνέπειες που έχουν,
έχουν και µία διακριτή ιδεολογική στόχευση, την εµπέδωση της
λογικής της ατοµικής ευθύνης, του ατοµικού ρίσκου, αλλά και
της λογικής ότι το συµφέρον των επενδυτών, των επιχειρηµατιών
είναι και συµφέρον των εργαζοµένων. 

Γιατί αυτό ακριβώς κάνετε και µε το νοµοσχέδιο. Οι εργαζό-
µενοι δεν θα θεωρούνται πια ασφαλισµένοι, αλλά επενδυτές, που
θα εξαναγκάζονται να τζογάρουν τους κόπους µιας ζωής στις
διάφορες χρηµατιστηριακές λοταρίες και θα βλέπουν τον ιδρώτα
τους να γίνεται χρηµατοδοτικό εργαλείο της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης. Να, γιατί και οι όποιες διαβεβαιώσεις δίνετε για δήθεν
κρατική εγγύηση των επικουρικών συντάξεων και των εισφορών
είναι αέρας κοπανιστός. 

Επειδή αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στην οµιλία σας και
στους µύθους, για να δούµε λίγο την ιστορία. Τις ίδιες εγγυήσεις
που δίνετε σήµερα έδιναν και οι κυβερνήσεις µετά τη δεκαετία
του ’50, όταν µε αναγκαστικό νόµο τα αποθεµατικά των ταµείων
τοποθετήθηκαν σε άτοκους λογαριασµούς στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος και χρηµατοδοτούσαν την καπιταλιστική ανάπτυξη εκείνης
της περιόδου. 

Τις ίδιες εγγυήσεις έδιναν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ τις δεκαετίες του 1990 και του 2000, όταν
νοµοθετούσαν τη δυνατότητα τα αποθεµατικά των ταµείων να
τζογάρονται στο χρηµατιστήριο. Τις ίδιες εγγυήσεις µε εσάς έδι-
ναν και µετά οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας,
του ΣΥΡΙΖΑ, λέγοντας ότι δεν απειλούνται η δέκατη τρίτη και δέ-
κατη τέταρτη σύνταξη, το ΕΚΑΣ, τα όρια και το ύψος των συντά-
ξεων κ.λπ..

Όταν µετά οι µύθοι κατέρρευσαν, όταν άρχισαν να υλοποιούν-
ται πιο επιθετικά τα σχέδια του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, άρχισαν τότε οι δικαιολογίες για το δηµογραφικό, για
τη γήρανση του πληθυσµού, για τη βιωσιµότητα του ασφαλιστι-
κού για, για, για, λες και δεν είναι οι δικές σας πολιτικές που εµ-
ποδίζουν σήµερα ένα νέο ζευγάρι να κάνει οικογένεια. Ή υπάρχει
και το καινούργιο φρούτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
ενεργό γήρανση, λες και είναι προνόµιο, µε βάση την εξέλιξη και
τις δυνατότητες της ίδιας της κοινωνίας, να µπορούν οι άνθρω-
ποι να απολαµβάνουν περισσότερα χρόνια εκτός δουλειάς, αλλά
θα πρέπει να δουλεύουν µέχρι τον τάφο. 

Όση λοιπόν αξία είχαν οι εγγυήσεις αυτών των κυβερνήσεων,
την ίδια αξία έχουν και οι δικές σας εγγυήσεις σήµερα, δηλαδή
καµµία, πολύ περισσότερο που το νέο Ταµείο Επικουρικής Ασφά-
λισης θα λειτουργεί εξ ορισµού ως επενδυτική εταιρεία για τη
χρηµατοδότηση του κεφαλαίου. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, ακόµη κι αν δεχτούµε τις διαβεβαιώσεις
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σας, ότι δηλαδή ο κρατικός προϋπολογισµός θα εγγυάται τελικά
τις εισφορές, τι ακριβώς λέτε µε αυτό; Ότι αφού έχουν ξεκοκα-
λιστεί τα χρήµατα των ασφαλισµένων, αν γίνει η «στραβή» -που
δεν την αποκλείετε και το είπατε κιόλας και µε τα σχέδια προσο-
µοίωσης που κάνετε- θα τα πληρώσει ποιος; Ο προϋπολογισµός,
δηλαδή οι φορολογούµενοι. «Κορώνα κερδίζω, γράµµατα χάνω».
Τα κοράκια θα κερδίζουν πάντα και οι εργαζόµενοι θα πληρώ-
νουν πάντα, είτε ως ασφαλισµένοι είτε ως φορολογούµενοι. Αυτό
είναι το σχέδιο που έχετε µε το καινούργιο Ταµείο Επικουρικής
Ασφάλισης. 

Αφήστε τα ψέµατα και τις κάλπικες υποσχέσεις. Το πρόβληµα
µε το ασφαλιστικό διαχρονικά δεν είναι ούτε δηµογραφικό ούτε
τεχνοκρατικό ούτε στενά δηµοσιονοµικό. Είναι βαθιά ταξικό και
βαθιά πολιτικό. Είναι ότι το κεφάλαιο θέλει να µειώσει ακόµη πε-
ρισσότερο το εργασιακό κόστος. Θέλει να βάλει χέρι ακόµη και
σε αυτά τα χρήµατα που προορίζονται για την υγεία, την πρό-
νοια, τη σύνταξη και αποτελούν ένα µικρό µέρος της κλεµµένης
υπεραξίας από τους εργαζόµενους. 

Όσο παραµένει αυτός ο σιδερένιος νόµος του βάρβαρου εκ-
µεταλλευτικού συστήµατος, κανένας µισθός, κανένα ωράριο,
καµµία σύνταξη, κανένα δικαίωµα δεν µπορεί και δεν πρόκειται
ποτέ να είναι εγγυηµένο από καµία αστική κυβέρνηση. Γι’ αυτό
και το αίτηµα για ακόµη µεγαλύτερη µείωση της τιµής της εργα-
τικής δύναµης φιγουράρει πάνω πάνω στα προαπαιτούµενα του
Ταµείου Ανάκαµψης, που είναι το νέο υπερµνηµόνιο για τους
λαούς της Ευρώπης. 

Γι’ αυτό και τα κόµµατα που εµφανίζονται σήµερα να διαφω-
νούν µε το νοµοσχέδιο, έχουν βάλει τη δική τους σφραγίδα σε
αυτό το διαχρονικό έγκληµα σε βάρος των συντάξεων, των πα-
ροχών και γενικότερα του κοινωνικού ασφαλιστικού συστήµατος,
από το Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ, που ταυτίστηκε ως κόµµα µε
το τζογάρισµα των αποθεµατικών των ταµείων στο χρηµατιστή-
ριο και την καταλήστευσή τους, µέχρι το ΣΥΡΙΖΑ, που όχι µόνο
υιοθέτησε όλους τους προηγούµενους αντιασφαλιστικούς νό-
µους, αλλά τους πήγε και παραπέρα µε το νόµο Κατρούγκαλου,
υιοθετώντας και τη νοητή κεφαλαιοποίηση και τη λογική του ατο-
µικού κουµπαρά και που σήµερα δεσµεύεται στο ΣΕΒ -όπως
έκανε ο κ. Τσίπρας πριν λίγο καιρό- για τη µείωση του λεγόµενου
µη µισθολογικού κόστους, που είναι η βάση της αντιασφαλιστι-
κής µεταρρύθµισης µέχρι σήµερα. 

Αυτό που µπορεί να εγγυηθεί αξιοπρεπείς συντάξεις, υψηλού
επιπέδου παροχές υγείας και πρόνοιας, που να αντιστοιχούν στις
σηµερινές ανάγκες, αλλά και τις δυνατότητες της επιστήµης, είναι
µόνο ο αγώνας των εργαζοµένων, είναι η οργάνωση και η πάλη
τους για αποκλειστικά δηµόσια υποχρεωτική καθολική κοινωνική
ασφάλιση και κυρίως, για να σταµατήσει η εργατική δύναµη να
είναι εµπόρευµα που πουλιέται και αγοράζεται, δηλαδή για µια
κοινωνία χωρίς εκµετάλλευση, για µια κοινωνία που θα έχει στο
επίκεντρό της την ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών αναγκών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Δηµήτριος Βίτσας από το ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα δώσουµε τον
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ας µιλήσουν κάποιοι οµιλητές ακόµα,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπαµε πριν την
έναρξη του τέταρτου κύκλου. Αν επιθυµείτε να µιλήσετε µετά,
δεν υπάρχει πρόβληµα. Άρα, θα συνεχίσουµε τον κατάλογο των
οµιλητών. Ο κ. Σπανάκης θα µιλήσει µετά. 

Κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να βάλουµε µερικά πράγµατα σε τάξη, τουλάχιστον όπως τα

βλέπω εγώ. Υιοθετώ και αντιγράφω από το σηµερινό άρθρο του
Θανάση Καρτερού το εξής: «Πολιτικά δειλός είναι εκείνος που
στις 12 το µεσηµέρι εξυµνεί για τις υπηρεσίες και το ήθος του
έναν αφοσιωµένο υπηρέτη της πατρίδας και στη 1 µετά το µε-
σηµέρι συκοφαντεί τον ίδιο ως δειλό, επειδή την ώρα που µεσο-
λάβησε, είχε τη γενναιότητα να πει όχι στην πολιτική του εξαγορά
και στην εκούσια µετατροπή του σε µαριονέτα». 

Επίσης, ένα δικό µου για τον κ. Γεωργιάδη: «Όλοι ευχόµαστε
να µην έρθουµε µπροστά σε µια σύγκρουση, ιδιαίτερα στρατιω-
τική σύγκρουση, αλλά να έχετε όλοι κάτι σίγουρο. Αν γίνει ο Βαγ-
γέλης Αποστολάκης θα είναι στην πρώτη γραµµή. Από τους
ήρωες του πληκτρολογίου δεν ξέρω πόσοι θα είναι καν στη
χώρα».

Κι ένα ακόµα για να είµαστε εντάξει: «Στα διακόσια χρόνια της
ανεξαρτησίας της χώρας µε την πολυκύµαντη ιστορία, τεσσερά-
µισι χρόνια κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Πήρε τη χώρα σε µαύρο χάλι,
µετά από µνηµόνια και ναι, υπέγραψε τρίτο µνηµόνιο, αλλά µέσα
σε τρεισήµισι χρόνια έβγαλε τη χώρα και από τα τρία µνηµόνια
και όρθια και έτσι µπορούν όλοι και πολύ σήµερα να βερµπαλί-
ζουν εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ». Αυτά για να συνεννοούµαστε. 

Εµείς γνωρίζουµε ότι η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη ήταν
εξαρχής και παραµένει µια Κυβέρνηση ειδικού σκοπού, όχι νεο-
φιλελεύθερη που λέµε καµµιά φορά, βαθιά δεξιά Κυβέρνηση. Ο
βασικός λόγος της ύπαρξής της είναι να υλοποιήσει έναν αριθµό
από πρότζεκτ που ενδιαφέρουν το κρατικοδίαιτο µεγάλο κεφά-
λαιο της χώρας, ένα κεφάλαιο το οποίο δεν παράγει, δεν επεν-
δύει, δεν εξελίσσεται, παρά µόνο καταναλώνει το δηµόσιο
πλούτο. 

Η εισαγωγή του δήθεν κεφαλαιοποιητικού συστήµατος στην
επικουρική ασφάλιση και µπορεί να σε ακολουθήσει και στην
κύρια ασφάλιση και η δηµιουργία ενός ταµείου επικουρικής
ασφάλισης του ΤΕΚΑ είναι ένα από τα µεγαλύτερα πρότζεκτ τέ-
τοιου τύπου.

Γι’ αυτό, κύριε Χατζηδάκη, και εσείς και ο κ. Μητσοτάκης όταν
ανεστάλη προσωρινά, γιατί οι ευρωπαϊκοί θεσµοί δεν έβλεπαν
ως ρεαλιστικές τις εκτιµήσεις της Κυβέρνησης, τρέξατε αµέσως
να στείλετε το µήνυµα ότι τίποτα δεν θα σταθεί εµπόδιο στο
δήθεν µεταρρυθµιστικό σας έργο, για να καθησυχάσετε τα ιδιω-
τικά συµφέροντα, στα οποία παραδίδεται µε αυτό το νοµοσχέδιο
η επικουρική ασφάλιση και, βεβαίως, γι’ αυτόν τον λόγο το νο-
µοσχέδιο αυτό πήρε τη µορφή εσπευσµένης κατάθεσής του πριν
κλείσει η Βουλή για το καλοκαίρι. 

Ξαφνικά -αν όχι και τόσο ξαφνικά- γίνεται κυβερνητικός ανα-
σχηµατισµός και ο Πρωθυπουργός, που έβρισκε ότι όλοι και όλα
δούλεψαν καλά, αν και είχαµε µερικές ατυχίες για τις οποίες ζη-
τήσαµε και µια συγγνώµη, βρε αδελφέ, αλλάζει τους Υπουργούς
για την υγεία, τις πυρκαγιές, τον τουρισµό και άλλα. Τι κρύβεται
ή δεν κρύβεται πια; Η επικοινωνιακή προσπάθεια που έχει ως
στόχο να καλυφθεί, να κρυφτούν οι ευθύνες του κ. Μητσοτάκη.
Η Κυβέρνηση µπατάρει όλο και δεξιότερα και αναζητά διεξόδους
εκφωνώντας ένα πλαστό αίτηµα συναίνεσης, αναµένοντας και
προετοιµαζόµενη, γιατί αυτό σας έχει µείνει, να µοιράσει, να δια-
χειριστεί τα ευρωπαϊκά χρήµατα.

Ακούστε κάτι πάρα πολύ καθαρά: Καµµία συναίνεση στη δεξιά
πολιτική της Κυβέρνησής σας. Η µόνη λύση που υπάρχει αυτήν
τη στιγµή είναι η αλλαγή και πολιτικής και Κυβέρνησης. Εδώ εί-
µαστε, λοιπόν, και τολµήστε.

Αυτό αφορά και το παρόν νοµοσχέδιο. Το πρότζεκτ που καλεί-
στε αυτήν τη φορά να υλοποιήσετε ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Τσα-
κλόγλου µε την ευθύνη του κ. Μητσοτάκη, σαν να ήταν καλά
τεχνοκρατικά στελέχη ενός ιδιωτικού fund και όχι εκλεγµένοι υπη-
ρέτες του δηµόσιου συµφέροντος και της κοινωνίας, είναι η βίαιη
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου υπέρ του κεφαλαίου και κατά
της εργασίας, η απορρύθµιση της εργασίας και η περαιτέρω απο-
δυνάµωση του κοινωνικού κράτους. Αποτέλεσµα είναι, όπως ήταν
και πάντοτε, η µετατροπή της Ελλάδας σε χώρα φτηνής και επι-
σφαλούς εργασίας σε χώρα υπανάπτυκτη, σε φτωχή χώρα χωρίς
ιδιαίτερες προοπτικές στη διεθνή κατανοµή εργασίας, σε χώρα
οπισθοδροµική, µε υψηλό αριθµό ανειδίκευτων νέων εργαζοµέ-
νων, που θα δρουν σε µόνιµο καθεστώς επισφάλειας.

Ειπώθηκε προηγούµενα και από συναδέλφους άλλου πολιτι-
κού κόµµατος -αλλά συµφωνώ απολύτως- ότι τα τρία τελευταία
νοµοσχέδια είναι άρρηκτα συνδεδεµένα το ένα µε το άλλο, το
νοµοσχέδιο για την παιδεία, αυτό το νοµοσχέδιο και πάει λέγον-
τας. Είναι στοιχεία µιας ενιαίας πολιτικής. Ξέρετε γιατί; Γιατί
απλούστατα, αυτή η δικιά µας άρχουσα τάξη, αυτή η δικιά µας -
πώς να το πω;- µεταπρατική αστική τάξη δεν µπορεί να ζήσει
παρά µόνο µέσα από δηµόσια κεφάλαια. Γι’ αυτόν τον λόγο πα-
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ραδίδετε τις επικουρικές συντάξεις των µελλοντικών γενεών στην
ιδιωτική κερδοσκοπία. 

Αυτή είναι η αγνώριστη Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη. Θυµόσαστε
τι είπε στην πρώτη του οµιλία; Ότι θα κάνει την Ελλάδα αγνώρι-
στη. Αυτή είναι η αγνώριστη Ελλάδα.

Δυστυχώς, δεν είναι εδώ ο κ. Τσακλόγλου αυτήν τη στιγµή. Προ-
σέξτε τι είπε χθες στην επιτροπή: Η ελληνική κοινωνία γερνάει και
µάλιστα µε ταχείς ρυθµούς. Το ποσοστό γονιµότητας, δηλαδή ο
µέσος αριθµός παιδιών που γεννούν οι γυναίκες αναπαραγωγικής
ηλικίας, είναι πολύ κάτω του αριθµού που θα επέτρεπε τη σταθε-
ροποίηση του πληθυσµού. Ταυτόχρονα, λόγω της τεχνολογικής
προόδου στην υγεία και την υγιεινή το προσδόκιµο της επιβίωσης
αυξάνεται σταθερά εδώ και πολλές δεκαετίες. Είναι σωστή διατύ-
πωση; Είναι σωστή διαπίστωση; Λίγο-πολύ ναι. Θα περίµενε, λοι-
πόν, κάποιος να συνεχίσει επί του δηµογραφικού.

Η κ. Φωτίου µιλώντας το πρωί -δεν θα επαναλάβω αυτά που
είπε- έκανε συγκεκριµένες προτάσεις, έδωσε το πλαίσιο, τα βα-
σικά στοιχεία µιας ολοκληρωµένης δηµόσιας πολιτικής για το δη-
µογραφικό που επηρεάζει τα πάντα και, βεβαίως, και το
συνταξιοδοτικό. 

Αντί να σκεφτείτε ως Κυβέρνηση τι θα κάνουµε για να αντιστρα-
φεί αυτή η κακή δηµογραφική πορεία, τι προτείνετε; Διαβάζω πάλι
από την χθεσινή οµιλία του κ. Τσακλόγλου, που και σήµερα είπε:
«Οι εξελίξεις αυτές οδηγούν σε ταχύτατη αύξηση του λόγου εξάρ-
τησης, δηλαδή του αριθµού των ηλικιωµένων ατόµων προς τα
άτοµα εργασιακής ηλικίας, ή διαφορετικά, αν το βάλει κάποιος,
του λόγου των συνταξιούχων προς τους εργαζόµενους» 

Προσέξτε τι λέτε. Λέτε ότι στις επόµενες δεκαετίες προβλέπετε
ότι δεν θα αλλάξει τίποτα, εκτός από το συνταξιοδοτικό. Είναι δυ-
νατόν αυτό το πράγµα να λέγεται µελέτη, να λέγεται επιστηµονική
προσέγγιση; Είναι δυνατόν αυτό το πράγµα να λέγεται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο κ. Καιρίδης έφυγε τώρα για την Ευρώπη, που πρωτοπορεί και

τα λοιπά. Τι ξεχνάει ο κ. Καιρίδης; Ότι όλα αυτά έγιναν µε αγώνες,
έγιναν µε κυβερνήσεις προοδευτικές. Θα µου πει κάποιος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σοσιαλδηµοκρατικές, που και
εµείς, όµως, οι κοµµουνιστές συµµετείχαν. Όµως, προσπαθούν
τώρα να τα πάρουν όλα πίσω. Αυτή είναι η διαδικασία που γίνεται.
Άρα, θα µείνετε απαθείς σε αυτήν την διαδικασία;

Με βάση αυτά που λέτε και µε βάση τη µελέτη που µας δίνετε,
µας λέτε αυτά, γιατί ξέρετε αν βάλετε άλλα στοιχεία, θα σας βγά-
λει άλλα αποτελέσµατα, όπως έβγαλε και στον κ. Βρούτση. Αυτό
ήταν το θέµα. Ο κ. Βρούτσης έλεγε ότι το ασφαλιστικό είναι σί-
γουρο µέχρι τότε. Έβαλε κάποια στοιχεία και του έβγαλε, λοιπόν,
για εξήντα χρόνια -σαν την Κασσάνδρα- θα είναι βιώσιµο. Εσείς
βάλατε κάποια στοιχεία και λέτε ότι δεν θα είναι βιώσιµο. Δεν κοι-
τάτε το δηµογραφικό. Δεν κοιτάτε τις ανάγκες ανάπτυξης αυτής
της χώρας. Δεν κοιτάτε πώς θα αξιοποιήσουµε το εργατικό µας
δυναµικό. Έρχεστε και µας λέτε σε πόσα χρόνια -σε πενήντα
χρόνια, σε εξήντα χρόνια- θα έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, θερµή
παράκληση να ολοκληρώσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε.

Τι θα χρειαστούµε; Πενήντα δισεκατοµµύρια να συµπληρώ-
νουµε για το δηµόσιο.

Το είπατε και εσείς, κύριε Χατζηδάκη, το πρωί. Ό,τι λείπει θα
τα βάζει το δηµόσιο. Εβδοµήντα λένε οι άλλοι. Θα χρησιµοποι-
ήσω αργότερα µια φράση που λέει ο κ. Βαρουφάκης: Ασφαλι-
σµένος, εργαζόµενος, φορολογούµενος βασικά είναι ο ίδιος
άνθρωπος. Ο ίδιος άνθρωπος που εργάζεται φορολογείται και
πληρώνει και κοινωνική ασφάλιση. Μην κοροϊδεύετε τον έναν ή
τον άλλον. Άρα, όταν µπαίνει  χρήµα στο δηµόσιο µπαίνει από
τους εργαζόµενους, από τους φορολογούµενους και όταν δηµι-
ουργείται µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος, αυτό µας µετατρέπει -
αυτό είναι του κ. Βαρουφάκη- σε µια δουλοπαροικία.

Μας προτείνετε την πιθανότητα µε τη δικιά σας λογική σε λίγα
επόµενα χρόνια να έχουµε και άλλο µνηµόνιο και άλλο χρέος;

Το δεύτερο που θέλω να πω ότι είναι δηµόσιο το ταµείο σή-

µερα, κάτι σαν τον παλιό ΟΠΑΠ, µόνο που ήταν ιδιωτικού δικαίου
ο παλιός ΟΠΑΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, σας
παρακαλώ πάρα πολύ. Φτάσατε τα έντεκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι, τε-
λειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.

Βεβαίως, όταν τζόγαραν στον ΟΠΑΠ, το έκαναν εθελοντικά,
δεν το έκαναν αναγκαστικά, όπως το κάνετε εδώ πέρα. Εσείς τι
κάνετε; Αναγκαστικό τζογάρισµα, αναγκαστικό ντιλάρισµα και τα
λεφτά στην πιθανότητα ο Απόλλωνας Σµύρνης να νικάει κάθε
χρόνο τη Μάντσεστερ Σίτι και έτσι θα λύσετε τα θέµατα.

Ένα τελευταίο θέλω να πω. Δεν µπορώ να µην το πω.
Κύριε Χατζηδάκη, είστε Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων. Έτσι δεν είναι; Είναι δυνατόν από τα χείλη σας να
βγαίνει εδώ ότι οι νέοι εργαζόµενοι δεν πιστεύουν ότι θα πάρουν
σύνταξη και να κάθεστε στην καρέκλα σας; Είναι δυνατόν;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα διαβάσω την υπόλοιπη οµιλία
µου.

Κύριοι, µε αυτόν τον νόµο το µέλλον των συντάξεων, σήµερα
των επικουρικών, αύριο των κύριων είναι σε υψηλό επίπεδο κιν-
δύνου. Θα φροντίσουµε το σχέδιό σας να ανατραπεί και όχι
µόνοι µας σαν πολιτικό Κόµµα ή τα προοδευτικά Κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, αλλά και η ίδια κοινωνία.

Το µέλλον όµως αυτής της Κυβέρνησης είναι σίγουρο: η κα-
ταδίκη και η πολιτική αλλαγής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
τρίτος κύκλος οµιλητών. 

Θα περάσουµε στον τέταρτο κύκλο οµιλητών.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Σπανάκη Βασίλειο-Πέτρο από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
Θα µιλήσει µετά η κ. Τζάκρη και µετά από την κ. Τζάκρη ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Θανάσης Παφίλης. 

Ορίστε, κύριε Σπανάκη, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε στη χώρα µας εδώ

και δεκαετίες για το ασφαλιστικό και κυρίως, για το πώς µπορεί
να διασωθεί, να βελτιωθεί σε χρόνους, αλλά και σε χρήµατα, να
µείνει βιώσιµο και κυρίως να µπορεί να εξασφαλίζει ένα ικανο-
ποιητικό βιοτικό επίπεδο στους ασφαλισµένους συνταξιούχους,
αντίστοιχο µε αυτό που έχουν και ως εργαζόµενοι. Είναι ένα κρί-
σιµο ζήτηµα. 

Ειδικότερα αναφερόµαστε στους νέους ασφαλισµένους, οι
οποίοι βιώνουν και τη µεγαλύτερη ανασφάλεια, µία ανασφάλεια
που είναι αληθινή, που είναι πραγµατική. Ναι -άκουσα και τον
προηγούµενο οµιλητή να αναφέρεται σχετικά- υπάρχει µία ανα-
σφάλεια και ιδιαίτερα στη νέα γενιά. Η φράση «δεν θα πάρω ποτέ
σύνταξη» είναι διαδεδοµένη στους νέους. Αποτελεί µάλιστα για
τους ίδιους µία βεβαιότητα, την οποία πρέπει να σταµατήσουµε. 

Το γεγονός αυτό, όπως καταλαβαίνουµε, δηµιουργεί πλήθος
προβληµάτων από τη γενικότερη δυσπιστία προς το σύστηµα
έως την ολοκληρωτική απαξίωση και που φυσικά οδηγούν πολ-
λές φορές στη µαύρη εργασία µε επιλογή του ίδιου του εργαζό-
µενου. 

Όταν εδραιώθηκε το σηµερινό σύστηµα ασφάλισης το λεγό-
µενο «διανεµητικό» πριν έξι δεκαετίες περίπου, η αναλογία ερ-
γαζοµένων - συνταξιούχων ήταν 4 προς 1. Και αυτή η αναλογία
έχει υπολογιστεί πως είναι η ελάχιστη απαιτούµενη, για να είναι
βιώσιµο το ασφαλιστικό σύστηµα και οι συντάξεις εξασφαλισµέ-
νες. 

Σήµερα όµως και µε δεδοµένο το σοβαρότατο δηµογραφικό
πρόβληµα, που δεν αφορά µόνο τη χώρα µας, αλλά µεγάλο
µέρος των αναπτυγµένων χωρών -µάλιστα το πρόβληµα είναι µε
πολύ µεγάλη πιθανότητα µη αναστρέψιµο-, καταλαβαίνουµε πως
δεν µπορούµε να συνεχίσουµε στο ίδιο µονοπάτι, δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε στην ίδια λογική. 
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Οι Υπουργοί ανέφεραν πως η αναλογία σήµερα είναι 1,7 προς
1. Εδώ και έναν σχεδόν χρόνο µπαίνουν στο σύστηµα είκοσι χι-
λιάδες αιτήσεις νέες αιτήσεις συνταξιοδότησης κάθε µήνα.
Υπάρχουν καθυστερήσεις στην έκδοση συντάξεων που φτάνουν
τα δύο και τρία χρόνια και σε κάποιες περιπτώσεις ακόµη και τα
πέντε χρόνια. Το Δεκέµβριο του 2020 ήταν σε αναµονή πάνω από
εκατόν εξήντα χιλιάδες κύριες συντάξεις. 

Ταυτόχρονα, υπάρχουν πολλοί ασφαλισµένοι που εσφαλµένα
ακόµη πιστεύουν πως πληρώνουν εισφορές για τη δική τους σύν-
ταξη, οπότε και αυτή είναι εξασφαλισµένη. Φυσικά κάτι τέτοιο
δεν ισχύει, καθώς στο διανεµητικό σύστηµα που εφαρµόζεται
στη χώρα µας οι εισφορές των νέων χρησιµοποιούνται για να
πληρωθούν οι σηµερινές συντάξεις. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων που συζητάµε σήµερα, έρχεται να αποκατα-
στήσει την αδικία που υφίσταται η νέα γενιά των εργαζοµένων
και πρέπει να το πούµε γιατί πρέπει να πούµε την αλήθεια στον
ελληνικό λαό, ενώ παράλληλα αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί µια
πραγµατική, µεγάλης σηµασίας και αναγκαία µεταρρύθµιση του
ασφαλιστικού µας συστήµατος. Και όπως ακριβώς είναι και ο τίτ-
λος του, είναι ένα νοµοσχέδιο αποκλειστικά εστιασµένο στη νέα
γενιά της πατρίδας µας. 

Όµως, τι αλλάζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο; Με καθυστέρηση πολλών ετών η χώρα µας ει-
σάγει για τις επικουρικές συντάξεις αποκλειστικά των
εισερχοµένων στην αγορά εργασίας και προαιρετικά για τους ερ-
γαζόµενους έως τριάντα πέντε ετών ένα κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα, όπως πολύ επιτυχηµένα εφαρµόζουν εδώ και χρόνια
πολλές ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ολλανδία, όπως η Σουηδία. 

Αυτό στην πράξη τι σηµαίνει και πώς θα εφαρµοστεί; Μέσω
ενός ατοµικού κουµπαρά οι ασφαλιστικές εισφορές που ο ίδιος
ο νέος εργαζόµενος καταβάλλει αποταµιεύονται για την πλη-
ρωµή της δικής του επικουρικής σύνταξης. 

Επιπρόσθετα, τα χρήµατα αυτά επενδύονται. Ναι, δεν είναι
κακό να επενδύονται τα χρήµατα. Δεν είναι ποινικό αδίκηµα το
να επενδύεις τα χρήµατα, µε ασφάλεια φυσικά. Και όπως θα
δούµε παρακάτω, ο εργαζόµενος έχει και επιλογές ως προς τα
επενδυτικά προγράµµατα. Ο ίδιος επιλέγει τα επενδυτικά προ-
γράµµατα. Επενδύονται και ταυτόχρονα -προσέξτε- ενισχύουν
την ελληνική οικονοµία και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνούµε. 

Για τον σκοπό αυτό ιδρύεται το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαι-
οποιητικής Ασφάλισης, το λεγόµενο ΤΕΚΑ, που θα το ακούµε
από δω και πέρα πολύ συχνά. Το ΤΕΚΑ είναι νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου. Εποπτεύεται από το Υπουργείο Εργασίας, την
Εθνική Αναλογιστική Αρχή, καθώς και από την Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς και η λειτουργία του ξεκινάει σε λίγους µήνες, την 1η

Ιανουαρίου του 2022. 
Τα όργανα διοίκησης, η διαδικασία επιλογής, η στελέχωση σε

προσωπικό, οι αρµοδιότητες, οι ευθύνες, οι κυρώσεις των µελών
των διοικητικών οργάνων, οι προδιαγραφές λειτουργίας του πε-
ριγράφονται µε σαφήνεια, αναλυτικά στα επιµέρους άρθρα του
παρόντος νοµοσχεδίου και διασφαλίζουν την υψηλή ποιότητα
οργάνωσης και λειτουργίας του νέου ταµείου. 

Ενδεικτικά, στο άρθρο 12 -επειδή πρέπει να µιλάµε συγκεκρι-
µένα σε αυτή την Αίθουσα- η διαδικασία επιλογής του διοικητικού
συµβουλίου γίνεται από ανοιχτή δηµόσια διαδικασία. Τα µέλη
επιλέγονται από ανεξάρτητο σύµβουλο επιτροπής. 

Αντίστοιχη είναι η διαδικασία για το διευθύνοντα σύµβουλο,
όπως προβλέπει το άρθρο 24. 

Είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο 8 που αναφέρεται στους πό-
ρους του Ταµείου και τονίζεται πως η επιχορήγηση από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, όσον αφορά στις λειτουργικές του
δαπάνες, έχει µεταβατική ισχύ και προβλέπεται για πέντε χρόνια
το πολύ.

Στα άρθρα 17 και 18 καθορίζονται οι κυρώσεις καθώς και η
παύση των µελών του διοικητικού συµβουλίου, ενώ στο άρθρο
19 ορίζεται πως τα µέλη του Δ.Σ. έχουν ποινική και αστική ευθύνη
για πράξεις ή παραλείψεις τους ή αν ενήργησαν µε δόλο ή βαριά
αµέλεια. 

Πολύ σηµαντικές είναι οι διατάξεις του τρίτου µέρους, όπως
για παράδειγµα τα άρθρα 43 και 44 που ρυθµίζουν τα θέµατα

των εισφορών, ενώ ως µηχανισµός είσπραξης ορίζεται ο υπάρ-
χων µηχανισµός του e-ΕΦΚΑ, ούτως ώστε να µην υπάρχει το
πρόσθετο κόστος για τη δηµιουργία ενός ξεχωριστού µηχανι-
σµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µπορώ να έχω την ανοχή σας για ένα
λεπτό.

Τα άρθρα 47 και 48 αφορούν στη στρατηγική των επενδύσεων
και τα επενδυτικά προγράµµατα, ενώ παρακάτω στο άρθρο 62
περιγράφεται η δυνατότητα επιλογής προγράµµατος ή και συν-
δυασµού προγραµµάτων. 

Το άρθρο 53 διασφαλίζει πως ο ασφαλισµένος δεν θα χάσει
τις εισφορές του, τις εισφορές που έχει πληρώσει, αλλά θα του
επιστραφούν στην περίπτωση µη συµπλήρωσης δεκαπέντε ετών
ασφάλισης. 

Με το άρθρο 60 το κράτος εγγυάται την καταβολή ελάχιστης
µηνιαίας επικουρικής σύνταξης, η οποία δεν µπορεί να είναι µι-
κρότερη από τις καταβληθείσες εισφορές. 

Τέλος, το άρθρο 64 παρέχει τη δυνατότητα θεµελίωσης συν-
ταξιοδοτικού δικαιώµατος µέσω της εξαγοράς του υπολειπόµενο
χρόνου και σε όσους έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον δώδεκα
χρόνια ασφάλισης, ούτως ώστε κανείς να µην χάσει την επικου-
ρική σύνταξη. 

Κλείνοντας, επειδή για το σηµερινό νοµοσχέδιο από την αντι-
πολίτευση ακούστηκαν λέξεις όπως «τζόγος», «αρπαγή», «κατα-
στροφή» «συµφέροντα» και άλλα, θα ήθελα να τονίσω πως
τίποτα από τα παραπάνω δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικό-
τητα!

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που φέρνει δι-
καιοσύνη, κοινωνική δικαιοσύνη στο συνταξιοδοτικό. Φέρνει µέλ-
λον και προοπτική για τη νέα γενιά. Διότι η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, αυτή η Κυβέρνηση, είναι µε τους νέους στην πράξη
και όχι στα λόγια. Και αυτό κρατήστε το, διότι άκουσα πολλά
σχόλια. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα έχει χρόνο µπροστά
για πολλούς ανασχηµατισµούς. Όµως, η πολιτική είναι µία και η
πολιτική είναι σταθερή: η πολιτική µείωσης των φόρων, η πολι-
τική αύξησης των επενδύσεων, η πολιτική αύξησης της κατανά-
λωσης και του πραγµατικού εισοδήµατος. Διότι µόνο αυτή η
Κυβέρνηση µπορεί να εξασφαλίσει το µέλλον και τις προοπτικές
της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ο Πρωθυπουργός στην προσπάθειά του

να κάνει για τρίτη, για τέταρτη φορά ανασχηµατισµό, τον οποίο
µάλιστα οι ίδιοι προδιέγραψαν ως ριζικό, δοµικό, εκ βάθρων, εκ
θεµελίων, κατέληξε τελικά σε κάποιες µικροδιευθετήσεις στις θέ-
σεις κάποιων Υφυπουργών και Γενικών Γραµµατέων και στο ιστο-
ρικό φιάσκο της ίδρυσης και της κατάργησης ενός Υπουργείου
εντός µόλις είκοσι λεπτών της ώρας. Στην παγκόσµια πολιτική
ιστορία δεν έχει ξαναϋπάρξει τέτοια παρανόηση στην επικοινω-
νία του Προέδρου της Κυβέρνησης µε τον υποψήφιο Υπουργό
του σχετικά µε τη βούληση, την πραγµατική επιθυµία του τελευ-
ταίου να συµµετάσχει ή όχι στο κυβερνητικό σχήµα.

Όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µι-
λάµε για τέτοια αδυναµία συνεννόησης σε αυτό το προκαταρ-
κτικό επίπεδο του σχηµατισµού, της λειτουργίας µιας
Κυβέρνησης, ένα είναι βέβαιο, ότι δεν υπάρχει καν Κυβέρνηση.

Το νοµοσχέδιο αυτό για τον νέο κεφαλοποιητικό πυλώνα της
επικουρικής ασφάλισης, το οποίο η Κυβέρνηση παρουσιάζει ως
σουηδικό µοντέλο και το οποίο επαγγέλλεται, ευαγγελίζεται ότι
θα φτάσει ως τον διπλασιασµό των επικουρικών συντάξεων, ιδι-
αίτερα για τους νέους εργαζόµενους -στην κυριολεξία εν µέσω
του ατοµικού κουµπαρά- στην πραγµατικότητα δεν αποτελεί
παρά µια ακόµη αποτυχηµένη πολιτική, η οποία, µάλιστα, µας έρ-
χεται από το παρελθόν και δη από τη δεκαετία του 1970 και στη-
ρίζεται, µάλιστα, στη θεωρία της ατοµικής ευθύνης την οποία µε
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τόση µεγάλη επιτυχία προωθεί παντού και πάντα ο Πρωθυπουρ-
γός.

Έτσι, το νέο ασφαλιστικό σύστηµα έχει µόνο πλέον επενδυτικό
χαρακτήρα και δεν έχει καν αναδιανεµητικό χαρακτήρα, θα
έλεγα ούτε καν χαρακτήρα εγγύησης των χρηµάτων των ασφα-
λισµένων, δηλαδή το δηµόσιο απλά συλλέγει τα λεφτά των
ασφαλισµένων και τα επενδύει επαγγελµατικά ως κάποιος επεν-
δυτικός οίκος.

Και το πρόβληµα εδώ έγκειται στο γεγονός ότι αναπόφευκτα
οι κύκλοι της οικονοµίας και δη της καπιταλιστικής οικονοµίας
στην οποία ζούµε -και στην οποία θα ζούµε τα επόµενα χρόνια,
καθ’ όπως φαίνεται- δίνουν τη δυνατότητα κατά περιόδους τα
χρήµατα αυτών των ασφαλισµένων να χαθούν, χωρίς µάλιστα ευ-
θύνη του δηµοσίου, στο πηγάδι της εκάστοτε ύφεσης.

Έτσι, λοιπόν, η επικουρική ασφάλιση θα ακολουθεί τους κύ-
κλους της οικονοµίας και άρα και οι επικουρικές συντάξεις θα
ακολουθούν τους κύκλους της οικονοµίας και την ίδια στιγµή ο
κ. Τσακλόγλου µάς κάνει λόγο για διαγενεακή αλληλεγγύη, ενώ
οι ασφαλισµένοι θα χάνουν τα χρήµατά τους και τις συντάξεις
τους και δεν θα φέρει την ευθύνη για την απώλεια των χρηµάτων
αυτών κανείς. Άρα όποιος µιλάει εδώ για δικαιοσύνη µάλλον πε-
ρισσότερο εµπαίζει τους ασφαλισµένους παρά εισάγει έναν νε-
ωτερισµό στην προκειµένη περίπτωση, µια καινοτοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική ασφάλιση είναι ου-
σιαστικά η συλλογική κοινωνία των δικαιωµάτων. Ο ατοµικός
κουµπαράς, από την άλλη, δεν είναι άλλο παρά η κατάργηση της
έννοιας της ασφάλισης, πολλώ δε µάλλον της κοινωνικής ασφά-
λισης.

Ο κ. Τσακλόγλου λέει πως χειρίζεται ως θεσµικό ασφαλιστικό
του πρότυπο το σουηδικό µοντέλο, εισάγει, όµως, ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο προσιδιάζει περισσότερο προς τα δοµηµένα οµό-
λογα της εποχής της «Ακρόπολις Χρηµατιστηριακής» των
«Πρινιωτάκηδων» και των δοµηµένων οµολόγων της εποχής των
«κουµπάρων». Η αναφορά στη Σουηδία γίνεται µάλλον για να
εξωραϊστεί αυτή η νέα εκδοχή, η νέα βερσιόν των δοµηµένων
οµολόγων.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό εισάγει µια νέα µπίζνα, η οποία
βρίσκεται στα όρια του στοιχηµατισµού, του τζόγου και αποτελεί
έκφραση του µοντέρνου καζινο-καπιταλισµού. Τι εννοώ; Εννοώ
ότι τα λεφτά των ασφαλισµένων γίνονται επιχειρηµατικό κεφά-
λαιο υψηλού ρίσκου στα χέρια γιάπηδων που θα τα παίζουν στις
χρηµαταγορές χωρίς καµµία -µα καµµία!- προστασία των ασφα-
λισµένων έναντι ενός παράλογου επιχειρηµατικού ρίσκου. Έτσι,
ο ιδρώτας των ασφαλισµένων, που προορίζεται σε ένα κοινωνικό
κράτος για την κάλυψη των αναγκών ζωής, τη συνταξιοδότηση
και ενδεχοµένως την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, αντίθετα
ασφαλίζεται µε απόλυτο τρόπο, γίνεται αντικείµενο τζογαρίσµα-
τος και στοιχηµατισµού.

Η λογική του να δηµιουργηθεί µια νέα επαγγελµατική τάξη που
θα κερδοσκοπεί µε την κοινωνικοασφαλιστική κάλυψη του εργα-
τικού δυναµικού της χώρας είναι το πιο κυνικό από τα ασφαλι-
στικά σενάρια που θα µπορούσε να ακολουθήσει αυτή η
Κυβέρνηση. Η συνέπεια του τζογαρίσµατος των ασφαλιστικών
εισφορών στη χρηµαταγορά και στα χρηµατιστήρια είναι προφα-
νής. Αν υπάρξουν κέρδη, θα τα οικειοποιηθεί αυτή η νέα επαγ-
γελµατική τάξη των γιάπηδων που δηµιουργεί η Κυβέρνηση η
οποία θα ρισκάρει µε ξένα κόλλυβα, αν, όµως, αυτά τα λεφτά χα-
θούν στον διεθνή τζόγο και στη χρηµατιστηριακή αγορά, οι επώ-
δυνες συνέπειες θα έρχονται σε βάρος των Ελλήνων ασφαλισµέ-
νων.

Και µην µου πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει η ρήτρα δηµο-
σίου για να καλυφθούν αυτές οι ζηµιές, όπως επαναλαµβάνει,
µάλιστα, στον δηµόσιο λόγο του συνεχώς ο κ. Τσακλόγλου, διότι
τα επιβαρυµένα δηµόσια οικονοµικά της Ελλάδας δεν επαρκούν,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε, για να καλυφθούν τα όποια σπα-
σµένα και ζηµιές. Ενδεχοµένως δε και να απαγορεύεται να κα-
λυφθούν αυτές οι ζηµιές από τις διατάξεις του Διεθνούς
Οικονοµικού Δικαίου.

Επειδή αυτά τα γνωρίζετε πολύ καλά, προφανώς επιδίδεστε σε
ένα επικοινωνιακό παιχνίδι µε τα ιερά και όσια του ελληνικού νοι-
κοκυριού, της ελληνικής οικογένειας. Πρέπει να προσέξετε πάρα

πολύ αυτό το παιχνίδι, κύριε Υπουργέ, διότι τα αποτελέσµατά του
σηµαίνουν πρωτοφανή αναστάτωση, πρωτοφανή κοινωνική ανη-
συχία και ανασφάλεια και ενδεχοµένως ευθεία αµφισβήτηση του
κοινωνικού κράτους στο σύνολό του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατική αλήθεια είναι ότι
ποτέ και πουθενά στον κόσµο δεν διανοήθηκε κάποια κυβέρνηση
να υποκαταστήσει την ιερή κοινωνική ασφάλιση µε τον τζόγο, τον
στοιχηµατισµό και τη λοταρία. Αυτό, όµως, δυστυχώς, γίνεται σή-
µερα εδώ στον τόπο µας µε το παρόν νοµοσχέδιο. Και όλα αυτά
ως «µαύρη» προοπτική για το άµεσο µέλλον της κοινωνικής
ασφάλισης στην Ελλάδα. Και αν µιλάµε, βέβαια, για το παρόν,
αυτή η εικόνα είναι ακόµη πιο ζοφερή.

Η µεταβατική περίοδος που ξεκινάει άµεσα µε τη θέση σε ισχύ
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα αδικεί κατάφωρα, παρά-
νοµα και αντισυνταγµατικά όλους εκείνους τους εργαζόµενους
οι οποίοι επί σειρά ετών είχαν υψηλότατες µισθολογικές κρατή-
σεις µε την ελπίδα και την προοπτική αξιοπρεπών ασφαλιστικών
απολαβών για τις επικουρικές συντάξεις. Για όλους αυτούς έρ-
χεται ο Καιάδας, γιατί οδηγούµαστε ουσιαστικά σε πλήρη ανα-
σφάλεια και χάνουν τις ασφαλιστικές αξίες τις οποίες επί σειρά
ετών και συστηµατικά είχαν προπληρώσει.

Στο ερώτηµα γιατί όλη αυτή η φασαρία, γιατί αυτή η πρωτο-
βουλία για την ασφαλιστική µεταρρύθµιση που επιχειρείται σή-
µερα για τις επικουρικές η απάντηση είναι ότι ουδεµία σχέση έχει
αυτή µε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνικής ασφάλισης και
των µεταρρυθµιστικών παρεµβάσεων που πρέπει πράγµατι να γί-
νουν. Περισσότερο το αντιλαµβανόµαστε ως µία πρωτοβουλία
δηµιουργίας µιας νέας επαγγελµατικής τάξης διαχειριστών
ξένου κεφαλαίου, το οποίο τους χορηγείται χαριστικά µε το ψευ-
δεπίγραφο αυτό ασφαλιστικό νοµοσχέδιο. Τα χρήµατα των
ασφαλισµένων, οι ασφαλιστικές τους εισφορές γίνονται κεφά-
λαια κίνησης στα χέρια των γιάπηδων, που καλούνται να κερδο-
σκοπήσουν χωρίς προσωπικό επιχειρηµατικό ρίσκο, άρα µε
υπερέκθεση σε κίνδυνο των ίδιων των ασφαλισµένων.

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι κυρίως της Συµπολίτευ-
σης, αυτό που παρουσιάζετε ως νεωτερισµό για την κοινωνική
ασφάλιση είναι ουσιαστικά ένας αναχρονισµός που τη στέλνει
προς τα πίσω, προς την αβεβαιότητα και την οικονοµική εξα-
θλίωση των εργαζοµένων, παρά την ωθεί στο µέλλον, που δεν
µπορεί να είναι άλλο από την εξάλειψη της φτώχειας και τη βελ-
τίωση της ποιότητας της ζωής των περισσοτέρων πολιτών.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι το αντίστοιχο του επιτελικού κρά-
τους. Ξεκίνησε ως πολιτική κωµωδία και καταλήγει ως πολιτική -
επιτρέψτε µου να πω- τραγωδία. Ως εκ τούτου, ένα είναι βέβαιο
µε αυτές τις πολιτικές, ότι οι πολίτες, οι ασφαλιζόµενοι, οι µελ-
λοντικοί συνταξιούχοι είναι αυτοί που θα υποστούν τις καταστρο-
φικές συνέπειες αυτής της πολιτικής που σήµερα ψηφίζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζάκρη.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον Θανάση Πα-
φίλη.

Μισό λεπτό να ετοιµαστεί το Βήµα.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα, όπως είχε εξάλλου από το πρωί ανα-

κοινωθεί, καταθέτει τώρα το αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, η οποία θα διεξαχθεί µε την ολο-
κλήρωση της συζήτησης του νοµοσχεδίου.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας

µετά τον «νόµο - τέρας» -δεν υπάρχει και καµµιά άλλη λέξη, έχει
εξαντληθεί το λεξιλόγιο- που ψήφισε για την αύξηση του χρόνου
απλήρωτης εργασίας -δεκάωρα, δωδεκάωρα- κατάργηση της
Κυριακάτικης αργίας, προσπάθεια εκτέλεσης του δικαιώµατος
της απεργίας, χτύπηµα στο συνδικαλιστικό κίνηµα που σχεδιάζει,
µετά, λοιπόν, από αυτό το µεγάλο δώρο που έκανε στην εργο-
δοσία, τη µεγάλη εργοδοσία, στους επιχειρηµατικούς οµίλους -
γιατί αυτό απαιτούσαν τόσα χρόνια, ακριβώς να είναι πιο φτηνό
το εργατικό κόστος- τώρα έρχεται σήµερα προκλητικά και µε
ψεύτικους ισχυρισµούς να κάνει ένα ακόµα δώρο -και τι δώρο;-
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ζεστό χρήµα κατευθείαν στους επιχειρηµατικούς οµίλους, που
είναι από τον ιδρώτα και την εργασία κυρίως -και όχι µόνο- των
νέων ανθρώπων.

Αυτό είναι και δεν πάτε να λέτε ό,τι θέλετε! Θα µαζέψετε τα
λεφτά των νέων εργαζοµένων -αργότερα και άλλων, όχι µόνο των
νέων, τα εξήγησε ο Χρήστος Κατσώτης και άλλοι οµιλητές µας-
και θα τα δώσετε να τα επενδύσουν. Με ποιο δικαίωµα, αλήθεια,
θα το κάνετε αυτό; Με ποιο δικαίωµα; Και µας λέτε και από πάνω
ότι συµφωνούν κιόλας; Γιατί, τους ρωτήσατε; Όλοι αντίθετοι
είναι. Μόνο κάποιοι ξεπουληµένοι το υποστηρίζουν αυτό. Αυτό
κάνατε! Για να το καταλάβει ο νέος ο κόσµος κυρίως, θα του
πάρει τα λεφτά και θα τα δώσει στους επιχειρηµατικούς οµίλους,
το περιβόητο ΤΕΚΑ, το ταµείο αυτό που φτιάχνετε και που δήθεν
θα είναι υπό τον έλεγχο, κ.λπ.. Φυσικά και θα είναι υπό τον
έλεγχο. Γιατί, τι κράτος είναι; Η Κυβέρνηση αυτή τη γραµµή δεν
θα έχει; Τι θα του πει; Θα του πει «Μη δίνεις λεφτά στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους»; 

Θα τα κάνετε όλα µε ένα µεγάλο ερώτηµα. Ξέρουν πόσα θα
δώσουν. Πόσα θα πάρουν δεν ξέρουν. Ποιος θα το καθορίσει
αυτό, το αν θα πάρουν δηλαδή ή αν θα γίνουν καπνός ή στην κα-
λύτερη περίπτωση -τουλάχιστον µέχρι τώρα- θα πάρουν πίσω το
κεφάλαιο που έχουν βάλει; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα. Και
είναι προκλητικό να ακούω τη Νέα Δηµοκρατία να επικαλείται τη
νέα γενιά και ότι το κάνουν για τη νέα γενιά. Καλά, δεν συµµα-
ζεύεστε λίγο, λέω εγώ; Ποια νέα γενιά, των 200, των 300, των
400 ευρώ στην καλύτερη περίπτωση, της «µαύρης» εργασίας,
αυτών µε πτυχία και µεταπτυχιακά που δουλεύουν ταξιτζήδες ή
στις καφετέριες, που δουλεύουν «ντελιβεράδες»; Ποια νεολαία;
Ποιος την έχει καταντήσει εκεί, µε αυτές τις σχέσεις εργασίας
που θυµίζουν µεσαίωνα; Κυριολεκτικά δεν ξέρουν πόσο θα δου-
λέψουν, πόσα θα πάρουν, ποια µέρα θα πάρουν ρεπό, αν πάρουν
ρεπό! 

Πού ζείτε, αλήθεια; Στις βίλες των εφοπλιστών; Πού; Στα σπί-
τια τα ζάµπλουτα που έχει το µεγάλο κεφάλαιο, οι κεφαλαιοκρά-
τες, οι µεγαλέµποροι, οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες; Βγείτε στην
πιάτσα! Μια βόλτα να κάνετε µόνο στην Αθήνα να δείτε το µέλλον
που έχετε δηµιουργήσει όλοι σας για τη νεολαία! Κι εδώ δεν χω-
ράνε ούτε ισοπέδωσης ούτε τίποτα. Όλοι σας, όλες οι κυβερνή-
σεις, νοµιµοποιήσατε βήµα το βήµα αυτήν την άθλια κατάσταση
για τους νέους. 

Επίσης, είναι προκλητικό και πάρα πολύ χυδαίο ταυτόχρονα
να ισχυρίζεστε ότι οι νέοι πληρώνουν τις συντάξεις των παλιών
και να βγαίνει ο κ. Καιρίδης προηγουµένως µε µίσος απέναντι
στους συνταξιούχους και να κατηγορεί τους πάντες και τα πάντα
και να λέει ότι φταίνε αυτοί, οι εργαζόµενοι δηλαδή, για τη χρε-
οκοπία, ενώ δεν έβγαλε άχνα για τα τρισεκατοµµύρια και τα δι-
σεκατοµµύρια δραχµών, για τα απίστευτα και αµύθητα κέρδη
που έχουν οι κεφαλαιοκράτες όλα αυτά τα χρόνια και που κλή-
θηκαν οι εργαζόµενοι να πληρώσουν σε αυτή την κρίση, ενώ οι
άλλοι δεν πλήρωσαν τίποτα. Το αντίθετο µάλιστα, πήραν πολλά.

Αποτελεί µεγάλη προσβολή σε αυτούς που έχτισαν την Ελ-
λάδα, σε αυτούς που έχουν τσακιστεί κυριολεκτικά όλα αυτά τα
χρόνια, έχουν πληρώσει και µε πολλούς θανάτους την καπιταλι-
στική ανάπτυξη και κατάφεραν µε πολύ σκληρούς αγώνες να
αποσπάσουν ένα µέρος της κλεµµένης υπεραξίας. Δεν υπάρχει;
Μήπως εσείς στον καπιταλισµό και το σύστηµά σας αµείβετε
τους εργαζόµενους µε αυτά που παράγουν; Στο 1/3 βγαίνει, τα
2/3 πάνε στην τσέπη των καπιταλιστών. Αυτό είναι έρευνα που
δεν την έκανε το ΚΚΕ, αλλά την έκαναν άλλοι.

Κατάφεραν, λοιπόν, να αποσπάσουν ένα µέρος µε κάποιες κα-
τακτήσεις από το αδηφάγο κεφάλαιο και από το κράτος, γιατί,
ξέρετε, πρέπει να φύγει οριστικά ο µύθος τουλάχιστον από το
µυαλό των εργαζοµένων ότι υπήρχε τριµερής χρηµατοδότηση.
Μονοµερής ήταν. Δεν υπήρχε ποτέ τριµερής. Γιατί; Θα το απο-
δείξουµε κιόλας. Ένα µέρος πλήρωνε ο εργαζόµενος απευθείας,
ναι ή όχι; Ναι. Ένα µέρος πλήρωνε το κράτος. Από πού; Από τη
φορολογία του εργαζόµενου, δηλαδή το 94% οι µισθωτοί και τα
άλλα λαϊκά στρώµατα, το 6% οι κεφαλαιοκράτες που κατέχουν
πάνω από 60% του ΑΕΠ. Τέλος, ένα µέρος της υπεραξίας το πλή-
ρωνε ο εργοδότης. Δηλαδή, µονοµερής ήταν η χρηµατοδότηση
από τον ίδιο τον εργαζόµενο. 

Τολµάτε τώρα να λέτε στα παιδιά να βρίζουν τους πατεράδες
τους, να τους θεωρούν υπεύθυνους; Αυτό λέτε όλη την ώρα. Δεν
δούλεψαν οι πατεράδες τους; Ποιος τα έφτιαξε όλα αυτά που
υπάρχουν, αυτή την καπιταλιστική ανάπτυξη και µε ποιους όρους
και ποιες συνθήκες δουλειάς; Και τους λέτε τώρα ουσιαστικά
«Εσείς φάγατε το ψωµί των παιδιών σας»; Όµως, θα το πληρώ-
σετε αργά ή γρήγορα και πάρα πολύ ακριβά.

Ποιοι το λέτε, αλήθεια; Για πείτε µας, λοιπόν, ποιος έφαγε τα
αποθεµατικά των ταµείων! Είχαν τα ταµεία τεράστια αποθεµα-
τικά, ναι ή όχι; Τι τα κάνατε; Να και η προειδοποίηση για τους
νέους! Τα τζογάρατε -θα αρχίσω από τα µικρότερα- στο χρηµα-
τιστήριο. Τότε, µόνο οι συνδικαλιστές του ΚΚΕ ήταν αντίθετοι.
Πόσα ήταν; Ήταν 3,5 δισεκατοµµύρια, όπως νοµίζω; Πάνε! Τα
άλλα τα «κουρέψατε» µε το PSI! Γιατί τα «κουρέψατε»; Για να µην
πληρώσει το µεγάλο κεφάλαιο που είχε ευνοηθεί και µε την ανά-
πτυξη, αλλά και στην κρίση και να πείτε µετά «Ορίστε, είναι προ-
βληµατικά τα ταµεία»! Μόνο στο ΙΚΑ υπολογίζεται ότι φάγατε,
κλέψατε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ! Δώστε, λοιπόν, πίσω όλα τα
κλεµµένα όλοι σας! Πάρτε τα από εκείνους που έχουν και δώστε
τα πίσω, για να δούµε αν είναι προβληµατικά τα ταµεία ή όχι! Δεν
είναι και αυτό έχει αποδειχθεί κατά κόρον!

Τι άλλο κάνατε; Μειώσατε 40% τους µισθούς και τις συντάξεις.
Στείλατε στην πείνα και στη δυστυχία έναν κόσµο ολόκληρο που
δούλεψε µια ζωή, είκοσι πέντε, τριάντα, τριάντα πέντε, καµµία
φορά και σαράντα χρόνια. Και όλα αυτά για να χρηµατοδοτήσετε
και τους επιχειρηµατίες. Επιστρέφετε τώρα στο 1950 που ήταν
τα λεφτά όλων των ταµείων άτοκα -να µην τα ξαναπώ- που τότε
δεν είχαν να δώσουν ούτε συντάξεις ούτε τίποτα, µε µηδενικό
επιτόκιο στην ΕΤΒΑ, στον Μποδοσάκη -έχει πεθάνει, βέβαια, γι’
αυτό το λέω- και σε όλους τους µεγαλοσχήµονες που από εκεί
πήραν λεφτά και οι περισσότεροι «έριξαν κανόνι», δεν τα επέ-
στρεψαν, πέρα από το ότι τους δώσατε τα βουνά και στη
«ΛΑΡΚΟ» και στα τσιµέντα και οπουδήποτε αλλού τσάµπα, για
να κερδίσουν. Αυτό είναι λοιπόν.

Η επίθεση στο ασφαλιστικό άρχισε παλαιότερα, πριν από το
1990, αλλά έντονα και µε σχετικά γρήγορα βήµατα από τη δε-
καετία του 1990 και µετά. Και αυτό σηµατοδοτεί και τι ήθελε ο
καπιταλισµός, αλλά και το ότι έφυγε το σοσιαλιστικό στρατόπεδο
από τη µέση. Ορισµένοι δεν τολµούν να πουν τίποτε. Και θα
έλεγα στον κ. Καιρίδη ότι το 1950 δούλευαν πενθήµερο και τριαν-
ταπεντάωρο, ότι πλήρωναν µηδενικά σχεδόν ποσά για θέρµανση
και σπίτι, ότι είχαν δωρεάν παιδεία και υγεία, ότι είχαν πρόληψη
και κοινωνικές παροχές απίστευτες και σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες, παρά τα λάθη που έγιναν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Άρχισε, λοιπόν, η αντίστροφη µέτρηση, είπε η συντρόφισσα
Παπαρήγα. Το σηµαντικό του Σιούφα ήταν ότι ξεχώρισε τις συν-
τάξεις από τις συλλογικές συµβάσεις. Το αλλάξατε εσείς του
ΠΑΣΟΚ; Όχι. Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που κόπτεστε, το αλλάξατε; Είναι
στις συλλογικές συµβάσεις οι συντάξεις; Όχι. Όλοι οι νόµοι, Σι-
ούφα, Ρέππα, Πετραλιά, διατηρήθηκαν ακέραιοι και κορυφώθηκε
βέβαια η επίθεση, δοθείσης και της ευκαιρίας κατά τη διάρκεια
της καπιταλιστικής κρίσης, µε τον Κουτρουµάνο, τον Λοβέρδο,
τον Βρούτση, τον Κατρούγκαλο. Ναι ή όχι; Με ποια στρατηγική
κινήθηκαν οι ασφαλιστικές µεταρρυθµίσεις, για τις οποίες µάλι-
στα, όπως είπε ο Γιάννης Γκιόκας, είχατε πει «Λύνουµε για
τριάντα και σαράντα χρόνια το ασφαλιστικό»; Πού είναι αυτό; Το
αντίθετο έγινε, δηλαδή ήρθε η καταιγίδα. Ποιος ήταν ο στόχος;
Και µην κάνετε ότι δεν τον ξέρετε. Ο στόχος ήταν να απαλλαγεί
το κεφάλαιο από τις ασφαλιστικές εισφορές γιατί είναι κόστος -
το λένε όλες οι εκθέσεις- της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΣΕΒ
και να απαλλαγεί και το κράτος, ώστε να γίνει πλέον ατοµική υπό-
θεση η ασφάλιση των εργαζοµένων. 

Εκεί το πάτε τώρα. Ατοµικός κουµπαράς. Ο καθένας µόνος
του. Τι µας λέτε τώρα; Θα παρακολουθούν οι εργαζόµενοι πώς
πάνε τα επενδυτικά προγράµµατα στο χρηµατιστήριο; Θα ψά-
χνουν να βρουν ποιες είναι οι µετοχές που παίζουν; Αυτή τη δου-
λειά θα κάνουν από το πρωί µέχρι το βράδυ; Δεν ευκαιρούν και
να θέλουν να το κάνουν. 

Αυτή, λοιπόν είναι η γραµµή, η κατεύθυνση που κινήθηκαν
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όλες οι κυβερνήσεις. Ένας νόµος που ήταν η πιο αντιδραστική
αλλαγή των τελευταίων χρόνων, µετά τους δύο που έφερε η Νέα
Δηµοκρατία, ήταν ο νόµος Κατρούγκαλου, ο οποίος κατάργησε
την κατώτατη σύνταξη, θέσπισε αυτό που ζητούσαν. Εγγυηµένη,
λέει, 384 ευρώ µε είκοσι χρόνια, λιγότερη µε δεκαπέντε και η
άλλη ανταποδοτική. Αυτό ήθελαν όλα αυτά τα χρόνια. 

Αυτόµατα, λοιπόν, µπήκε στην ίδια στρατηγική και τη συνεχίζει
και η Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή εξατοµικεύεται η ασφάλιση, το
κράτος εγγυάται κάτι µε το οποίο δεν µπορεί να ζήσεις ποτέ, τα
300 τόσα ευρώ, εκτός εάν εσείς µπορείτε να ζήσετε, οπότε να
πάρετε αυτή τη σύνταξη. Έβαλαν το ανταποδοτικό σύστηµα.

Εποµένως, ουσιαστικά ο κοινωνικός χαρακτήρας -έστω αυτός
που υπήρχε- της ασφάλισης εξανεµίστηκε, κύριε Σκουρλέτη, που
είπατε ότι ισοπεδώνουµε. Εµείς ισοπεδώνουµε; Εσείς είστε λά-
τρεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που η γραµµή της είχε ξεκινήσει
µε τη Λευκή Βίβλο, για την οποία είπατε ότι δεν είναι ούτε µαύρη
ούτε άσπρη. Ας µην συνεχίσω για τα υπόλοιπα, τα σύγχρονα.

Τι άλλο κάνατε; Τρεις πυλώνες. Νόµος Κατρούγκαλου. Τι λέει
ο πρώτος; Κρατικός, υποχρεωτικός, µε βάση το αναδιανεµητικό
σύστηµα. Δεύτερος, επίσης υποχρεωτικός, µε βάση το κεφαλαι-
οποιητικό και ο ασφαλισµένος θα µπορεί να διαλέξει ανάµεσα σε
κρατικό και ιδιωτικό. Τρίτος µόνο ιδιωτικός προαιρετικός µε βάση
βέβαια το κεφαλαιοποιητικό. Εδώ πατάει η Νέα Δηµοκρατία. Όχι
ότι δεν θα τα έκανε, αλλά εσείς προλάβετε. Και εδώ ισχύει η
ρήση του Ανιέλι που ήταν πρόεδρος της «FIAT», γιατί τόσα χρό-
νια δεν πέρασαν τέτοια, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ τα περάσατε. Τι έλεγε;
Όπου δεν µπορεί η Δεξιά, υπάρχει η χρήσιµη Αριστερά. Έτσι
άνοιξε ο δρόµος. Και βέβαια παραλλαγές και διαφωνίες σε επι-
µέρους µπορεί να υπάρχουν, αλλά στρατηγικά είµαστε στο ίδιο.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Εµβληµατικό νοµοσχέδιο, λέει. Με-
γάλη µεταρρύθµιση. Δεν είναι εµβληµατικό, εγκληµατικό είναι.
Είναι εγκληµατικό γιατί υποχρεώνει τους νέους που εισέρχονται
στην αγορά εργασίας να πληρώνουν για επικουρική χωρίς, επα-
ναλαµβάνω, να ξέρουν πότε και πόση σύνταξη θα πάρουν. Και
µην µας λέτε επιχειρήµατα. Δεν είµαστε µειωµένης αντίληψης
συνολικά. 

Εποµένως, όσον αφορά το δικαίωµα στη σύνταξη το νοµοσχέ-
διο µετατρέπει τον εργαζόµενο από ασφαλισµένο σε επενδυτή.
Τι λέτε! Καλά, νοµίζετε ότι θα κοροϊδέψετε έτσι τον κόσµο; Θα
γίνουν επενδυτές όλα εκείνα τα παιδιά που τσακίζονται από το
πρωί µέχρι το βράδυ για να βγάλουν µεροκάµατο και που οι πα-
τεράδες και οι παππούδες, που τους βρίζετε και από πάνω και
τους προσβάλλετε, τσοντάρουν για να ζήσουν; Έφτασαν να ζη-
τάνε από τον παππού γιατί ήταν άνεργοι. 

Έτσι, λοιπόν, τώρα θα γίνουν επενδυτές! Δηλαδή στον τζόγο.
Δεν είναι τζόγος; Δεν είναι λοταρία; Αυτή είναι η µεγάλη ανα-
τροπή βέβαια. Και βέβαια φτιάχνετε ένα ταµείο - µαϊµού κατά τη
γνώµη µας, το οποίο λέτε ότι είναι κρατικό, ότι ελέγχεται από το
κράτος και µάλιστα ταµείο επικουρικής ασφάλισης. Με συγχω-
ρείτε, ταµείο επικουρικής ασφάλισης: Πρόεδρος της κεφαλαι-
αγοράς. Μεγάλος προστάτης των εργαζοµένων! Πρόεδρος του
ΑΣΕΠ. Εσείς τον διορίζετε. Απορούµε τι θα κάνουν. Γενικός δι-
ευθυντής διαχείρισης του δηµοσίου χρέους. Γιατί; Τι τον θέλετε;
Γιατί τον βάζετε; Για να µετράει και να λέτε ότι δεν έχει, ότι η
ανάπτυξη δεν πήγε καλά, το χρέος, το ένα, το άλλο, άρα θα βά-
λουµε χέρι και 8 δισεκατοµµύρια µετά για να συµπληρώσουµε.
Θα το χρηµατοδοτείτε για πέντε χρόνια και θα εξασφαλίσετε
χρηµατοδότηση -56 δισεκατοµµύρια, άλλοι λένε 80- για σαράντα
χρόνια. Λογαριάζετε, βέβαια, χωρίς τον ξενοδόχο.

Και λέτε λοιπόν ότι όλα είναι διασφαλισµένα. Γιατί βάζετε
τρεις κατηγορίες αφού είναι όλα διασφαλισµένα; Κατηγορία
πρώτη χαµηλού ρίσκου, δεύτερη µεσαίου και τρίτη υψηλού. Και
καλείτε τώρα τον εργαζόµενο να επιλέξει µε βάση αυτά τα κρι-
τήρια. Γιατί τα βάζετε αυτά αφού είναι διασφαλισµένο ότι θα
δώσει τα λεφτά του και θα πάρει τη σύνταξή του; Γιατί βάζετε
ασυλία; Δηλαδή άµα τινάξει στον αέρα το ΤΕΚΑ σας αύριο, την
επικουρική ασφάλιση, δεν φταίει κανένας; Φυσικά υπάρχει πολι-
τική ευθύνη. Δεν το συζητάµε. Αν γίνει καµµιά λαµογιά µεγάλη -
και έχουν γίνει, γιατί το κεφάλαιο δεν διστάζει για τίποτα- γιατί
του βάζετε ασυλία; Είπε, λοιπόν, ο κ. Σπανάκης ότι δεν υπάρχει
τζόγος, όπως είπε και ο Υπουργός που απουσιάζει. Υπάρχει τζό-

γος, να κερδίσεις ή να χάσεις; Για να δούµε. H «ENRON» και η
«MAXWELL» στην Αγγλία χρεοκόπησαν και οι εργαζόµενοι δεν
πήραν τίποτα. Συνταξιοδοτικό πρόγραµµα «ΑΣΠΙΣ», δεκάδες
ασφαλιστικές εταιρείες. Να πούµε και συγκεκριµένα: 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ είναι ο λογαριασµός από τις οφειλές που έχουν
κληροδοτήσει στο δηµόσιο δεκάδες ασφαλιστικές εταιρείες που
έκλεισαν ή ανακλήθηκε η άδεια λειτουργίας τα τελευταία χρόνια.
Η «ΕΓΝΑΤΙΑ» χρωστάει 300 εκατοµµύρια. Στον αέρα οι ασφαλι-
σµένοι. Η «ΑΣΠΙΣ» χρωστάει 170 εκατοµµύρια. «ΔΙΕΘΝΗΣ
ΈΝΩΣΗ», «ΆΣΤΡΑ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ», «ΓΕΝΙΚΗ ΈΝΩΣΗ» κ.λπ., σα-
ράντα δύο ασφαλιστικές εταιρείες χτύπησαν κανόνι. Ναι ή όχι;
Αυτή είναι η διασφάλιση που τους δίνετε; Άλλωστε τι να σας πω;
Δεν υποστηρίζετε, για να κοροϊδέψετε τον κόσµο, ούτε το πώς
λειτουργεί το σύστηµά σας, ότι επενδύεις, κύριε, και µπορεί να
χάσεις κιόλας. Του λέτε ότι είσαι διασφαλισµένος.

Το τελευταίο είναι το επιχείρηµα της γήρανσης του πληθυ-
σµού, το µεγάλο πρόβληµα που λέει και η Ευρωπαϊκή Ένωση και
που χρησιµοποιείται ως πρόσχηµα, ως δικαιολογία για το τζογά-
ρισµα των ασφαλιστικών εισφορών. Μα πόση υποκρισία αλήθεια!
Την ίδια ώρα που λέει όλα αυτά και εκφράζει την αγωνία για τη
γήρανση και πώς θα χρηµατοδοτηθούν οι συντάξεις, ρίχνουν τα
µεροκάµατα και τους µισθούς. Υπάρχουν στρατιές ανέργων,
ανακυκλώνουν την ανεργία, γενικεύουν τις ελαστικές εργασιακές
σχέσεις. Πώς λειτουργεί αυτό στην αγορά σας; Βγάζουν τερά-
στια κέρδη οι επιχειρηµατίες και τα ασφαλιστικά ταµεία δεν µπο-
ρούν να αναπληρώσουν αυτά που πρέπει να αναπληρώσουν,
γιατί όλα τα υπόλοιπα µειώνονται. Ποιος βγαίνει κερδισµένος;
Αυτοί. Ποια είναι η λύση, πέρα από αυτά τα τερατώδη που έρ-
χονται; Παράταση του εργασιακού βίου, λέει, σε χαµηλή απα-
σχόληση µικρού ρίσκου. Βρίσκουν κάτι κόλπα! 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 20%
των εργαζοµένων που δουλεύουν είναι πάνω από εξήντα πέντε
έως εβδοµήντα δύο χρονών, το 15% πάνω από εβδοµήντα δύο.
Δεν ντρέπεστε; Και µιλάτε; Ποιο σύστηµα; Ποια δικαιοσύνη; Στον
θάνατο, δηλαδή, θα πάρει τη σύνταξη; Τι µας λέτε τώρα; Για ποιο
σύστηµα µιλάτε και λέτε όλες αυτές τις αερολογίες; Πάνω από
εβδοµήντα δύο χρονών άνθρωποι να αναγκάζονται -γιατί κανέ-
νας δεν πάει για χόµπι- να δουλεύουν; Αυτά λέει και πρέπει να
τα προωθήσουµε, λέει, και να δώσουµε και κίνητρα για να παρα-
µένουν στην εργασία. 

Και επειδή µίλησε και για τον Βενιζέλο κ.λπ., να πω ότι µου φαί-
νεται ότι σε λίγο θα πάµε στον Κολοκοτρώνη, στο τι ήταν τότε.
Ίδιες είναι οι δυνατότητες σήµερα της κοινωνίας µε τις δυνατό-
τητες που υπήρχαν παλιότερα; Πάει µπροστά ή πάει πίσω;
Εξήντα πέντε έως εβδοµήντα δύο και µάλιστα έπεσε και η δικαιο-
λογία ότι τότε ήταν ο µέσος όρος ζωής µικρότερος και γι’ αυτό
ήταν στα εξήντα πέντε. Αυτή είναι η γραµµή σας, που είναι βάρ-
βαρη και απάνθρωπη. 

Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- να πω το εξής: Κά-
νετε µελέτες και προβολές διάφορες πώς θα διαµορφωθεί και
µάλιστα µέχρι το 2100. Σοβαρολογείτε; Θα σας δώσουµε µία
συµβουλή: Πρώτον, τα πράγµατα δεν εξελίσσονται στην κοινωνία
όπως θέλετε και όπως νοµίζετε όλοι σας. Ο καπιταλισµός δεν
µπορεί να µην έχει κρίσεις και µάλιστα και µεγαλύτερες. Οι κρί-
σεις είναι συστατικό στοιχείο και τον συνοδεύει όπως το καβούκι
συνοδεύει τη χελώνα. Και θα ξεσπάσουν και µεγαλύτερες κρί-
σεις. Είχαµε ένα δείγµα µε αυτή εδώ όπου τσακίστηκε όλος ο κό-
σµος. 

Δεύτερον, έχετε κι από το µυαλό σας αφαιρεθεί; Νοµίζετε ότι
θα είναι αιώνιος; Έχετε ξεχάσει την κοινωνική ανατροπή, τον
αγώνα των εργαζοµένων, την κοινωνική επανάσταση, που θα
έρθει αργά η γρήγορα; Συσσωρεύεται µεγάλη καύσιµη ύλη. Δεν
θα αντέξει πολύ το καζάνι, θα σπάσει το καπάκι και τότε θα σας
µείνουν εσάς οι προβολές. 

Εµείς αυτό λέµε στους εργαζόµενους, ότι ήρθε η ώρα να πά-
ρουν αυτό που τους αξίζει και που µπορούν σήµερα. Δεν είναι
στο �17, παρ’ ότι το �17 δόθηκαν τόσα. Να πάρουν την εξουσία σε
ένα εργατικό κράτος µε τον σοσιαλισµό που µπορεί να εγγυηθεί
-και το έχει κάνει και σε πολύ δύσκολες εποχές-  ότι θα καλύψει
όλες, µα όλες τις ανθρώπινες ανάγκες. Αγώνας λοιπόν τώρα,
αλλά µε προοπτική. Σε διαφορετική περίπτωση, τι λέγαµε; Στον
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καπιταλισµό ποτέ καµµιά κατάκτηση δεν είναι βέβαια. Μας λέ-
γατε γραφικούς και δογµατικούς. Ήρθε η οικονοµική κρίση να
το αποδείξει. Έχουν εµπειρία οι εργαζόµενοι -ανεξάρτητα τι κά-
νουν στην κάλπη- µεγάλη απ’ όλα τα κόµµατα, «βράζουν». Εµείς
τους λέµε: στον δρόµο του αγώνα και προοπτική ανατροπής
αυτού του συστήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

Καλησπέρα σας κι από µένα. Καλό µήνα και χρόνια πολλά σε
όσους και όσες γιορτάζουν σήµερα.

Να ετοιµαστεί το Βήµα, στο οποίο καλείται ο κ. Αθανάσιος Ζεµ-
πίλης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υφυπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µας όταν µιλάµε για το
ασφαλιστικό σύστηµα συνήθως µιλάµε για χαµένες ευκαιρίες.
Δυστυχώς όµως, χωρίς να διδασκόµαστε από τα λάθη του πα-
ρελθόντος, τις χαµένες ευκαιρίες τις θυµόµαστε αφού γίνει
πρώτα το κακό. Αυτή είναι η αναπόδραστη συνέπεια τού ότι δεν
κάνουµε έγκαιρα µεταρρυθµίσεις, µε αποτέλεσµα η Ελλάδα να
παρουσιάζει σηµαντική καθυστέρηση σε σχέση µε τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι χαρακτηριστικό ότι όταν µπή-
καµε στην Οικονοµική Νοµισµατική Ένωση η στήριξη του προ-
ϋπολογισµού προς τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης ήταν της
τάξεως των 5,4 δισεκατοµµυρίων περίπου και σήµερα βρίσκεται
σε υπερτριπλάσιο ποσό. Με αυτό το δεδοµένο και παρά τις πε-
ρικοπές συντάξεων, η Ελλάδα έχει την υψηλότερη χρηµατοδό-
τηση του ασφαλιστικού συστήµατος από τη γενική φορολογία
σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Αλλά εκτός από το υψηλό δηµοσιονοµικό κόστος λειτουργίας
του και οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι είναι ζηµιωµένοι αφού δεν γνω-
ρίζουν πόσα λεφτά έβαλαν στο σύστηµα της επικουρικής, ούτε
ξέρουν τι έχουν, ούτε τι θα πάρουν από τις αποταµιεύσεις µιας
ολόκληρης ζωής. Σε ακόµα χειρότερη µοίρα θα βρεθούν οι νεό-
τερες γενιές, που λόγω της γήρανσης του πληθυσµού είναι βέ-
βαιο ότι θα παίρνουν όλο και λιγότερα σε σχέση µε τους
προηγούµενους και πάντως πολύ λιγότερα χρήµατα από ό,τι κα-
τέβαλαν σε εισφορές. Έτσι το υφιστάµενο αναδιανεµητικό σύ-
στηµα της επικουρικής ασφάλισης, που δοκίµασε τις αντοχές
των ασφαλισµένων και της εθνικής µας οικονοµίας, εξεµέτρησε
το ζην και σήµερα δίνει τη θέση του σε ένα νέο φιλόδοξο µοντέλο
που εφαρµόζεται µε επιτυχία σε πολλά προηγµένα κράτη του κό-
σµου. 

Ειδικότερα, µε το υπό κρίση σχέδιο νόµου επιχειρείται µια
τοµή στην επικουρική ασφάλιση για τους νεοεισερχόµενους
ασφαλισµένους, µε τα ακόλουθα χαρακτηριστικά: Πρώτον, εισά-
γονται στοιχεία του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος και κατ’
αυτόν τον τρόπο η επικουρική ασφάλιση αναβαθµίζεται ως δια-
κριτός πυλώνας του ασφαλιστικού συστήµατος ενισχύοντας
συµπληρωµατικά τις συντάξιµες αποδοχές. 

Δεύτερον, διατηρείται ο δηµόσιος χαρακτήρας της επικουρι-
κής ασφάλισης µε το κράτος να εγγυάται και να φέρει την πλήρη
ευθύνη για τη λειτουργία του. 

Τρίτον, µε τον µηχανισµό αλληλεγγύης µεταξύ των γενεών να
έχει στοµώσει λόγω των δηµογραφικών αλλαγών το παρόν σχέ-
διο νόµου ενισχύει τη διαγενεακή δικαιοσύνη και εµπεδώνει την
εµπιστοσύνη των ασφαλισµένων.

Τέταρτον, µε τον «ατοµικό κουµπαρά» ο ασφαλισµένος θα έχει
εύκολη πρόσβαση στον λογαριασµό του και θα βλέπει τα χρή-
µατά του να πολλαπλασιάζονται. Το γεγονός αυτό θα του δίνει
περισσότερα κίνητρα για να εργαστεί και να συσσωρεύει εισο-
δήµατα, δηµιουργώντας έτσι µία νέα κουλτούρα αποταµίευσης.

Περαιτέρω είναι βέβαιο ότι θα δηµιουργήσει και σοβαρά αντι-
κίνητρα για την ανασφάλιστη και υποδηλωµένη εργασία. 

Πέµπτον, θα προκύψουν σηµαντικά επενδυτικά κεφάλαια που
θα αναθερµάνουν την οικονοµία και θα ενισχύσουν την ανάπτυξη
προκαλώντας αύξηση δευτερογενώς και των φορολογικών εσό-
δων. Στον βαθµό µάλιστα που οι επενδύσεις διενεργηθούν µε τε-
χνοκρατική επάρκεια και διαφάνεια, όπως το παρόν εγγυάται, είναι
βέβαιο ότι θα επιτευχθούν υπεραξίες που θα ενισχύσουν τα ποσά
των συντάξεων. Σε κάθε περίπτωση πάντως τίθεται δικλίδα ασφα-
λείας, µε το κράτος να εγγυάται ότι η επικουρική σύνταξη θα αν-

τιστοιχεί τουλάχιστον µε τις εισφορές που κατέβαλε ο ασφαλι-
σµένος. Αυτή είναι και η µία πρόταση, µία πρόταση που δεν θίγει
και δεν ακουµπά τις υφιστάµενες επικουρικές συντάξεις. 

Η άλλη πρόταση θα µπορούσατε να µου πείτε ποια είναι; Διότι
τα δεδοµένα του δηµογραφικού προβλήµατος και της γήρανσης
του πληθυσµού στη χώρα µας δυστυχώς είναι αµείλικτα και µε
την πάροδο του χρόνου θα γίνονται ακόµα χειρότερα. Ποια είναι
λοιπόν η άλλη πρόταση για να βελτιωθεί η βιωσιµότητα του συ-
στήµατος; Να αυξηθούν οι εισφορές; Να περικοπούν οι συντά-
ξεις; Ή να αυξάνεται συνεχώς η γενική φορολογία για να
καλύπτει τις αδυναµίες του συστήµατος πηγαίνοντας τους πό-
ρους και τα χρήµατα σε ένα βαρέλι χωρίς πάτο; Ποια είναι λοιπόν
η πρόταση; Διότι αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι το να προτείνουµε
να ανακοπεί η αύξηση του προσδόκιµου της ζωής κάτι τέτοιο δεν
µπορεί να γίνει. Ποια είναι λοιπόν;

Καταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι η διαφορά δεν είναι µεταξύ
αναδιανεµητικού και κεφαλαιοποιητικού συστήµατος. Η διαφορά
που συζητάµε σήµερα είναι µεταξύ πραγµατικότητας και ιδεολη-
ψίας. 

Κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή την τροπολογία του Υπουργείου
των Οικονοµικών θα ήθελα να πω ότι το παρόν σχέδιο νόµου του
Υπουργείου των Κοινωνικών Υποθέσεων συζητείται σε µια περίοδο
που προσπαθούµε να κλείσουµε τις πληγές µας και να διαχειρι-
στούµε τις τραγικές συνέπειες της καταστροφικής πυρκαγιάς
στην ιδιαίτερη πατρίδα µου. Στη βόρεια Εύβοια ο κοινωνικός και
παραγωγικός ιστός έχει πλήρως διαρραγεί, αφού το δάσος έδινε
ζωή σε χιλιάδες δασεργάτες, ρητινοκαλλιεργητές, µελισσοκό-
µους, υλοτόµους, γεωργούς και κτηνοτρόφους. Επίσης η επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα ιδιαίτερα στον χώρο του τουρισµού και
της εστίασης ήταν στενά συνυφασµένη µε αυτό το πανέµορφο
δάσος.

Η περιοχή αυτή σήµερα έχει την ανάγκη της παρουσίας ενός
ισχυρού κράτους πρόνοιας, προκειµένου να αναπτυχθεί ένα
πλέγµα µέτρων κοινωνικής προστασίας για τους πληγέντες, τους
ανέργους, τους συνταξιούχους, τις γυναίκες, τους αδύναµους.
Επισηµαίνω συνεπώς την υποχρέωση της Πολιτείας να εφαρµό-
σει πολιτικές στήριξης των συνανθρώπων µας στην πληγείσα πε-
ριοχή, που µεταξύ άλλων θα περιλαµβάνουν την πρόωρη
προαιρετική συνταξιοδότηση δασεργατών και ρητινοκαλλιεργη-
τών άνω των πενήντα πέντε ετών που έχουν θεµελιώσει δικαίωµα
µε πάνω από τεσσεράµισι χιλιάδες βαρέα και ανθυγιεινά ένσηµα,
την επιδότηση θέσεων εργασίας για τις επιχειρήσεις προκειµέ-
νου να ενισχυθεί η τοπική οικονοµία, τη διεύρυνση του προγράµ-
µατος κοινωφελούς εργασίας του ΟΑΕΔ στους Δήµους Ιστιαίας
- Αιδηψού, και Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας, που επλήγη-
σαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές, τη χορήγηση επιδόµατος
ανεργίας του ΟΑΕΔ για τους εργαζόµενους σε εποχικές επιχει-
ρήσεις µε πενήντα ένσηµα αντί για τα ογδόντα που προβλέπον-
ται σήµερα, τη δηµιουργία ειδικού προγράµµατος απασχόλησης
στοχευµένο στις ανάγκες της περιοχής, µε αποτέλεσµα να κα-
ταπολεµηθεί η ανεργία που αναµένεται να αυξηθεί ραγδαία. 

Θα πρέπει συνεπώς να εφαρµοστεί έγκαιρα µια ολοκληρω-
µένη πολιτική που θα απλώνει δίχτυ κοινωνικής προστασίας στη
βόρεια Εύβοια. Είναι γνωστό ότι εκπονείται ένα ολιστικό σχέδιο
ανασυγκρότησης της περιοχής.

Ωστόσο τα µεγάλα έργα υποδοµών παίρνουν χρόνο και ήδη
στην περιοχή έχουµε τα πρώτα δείγµατα εσωτερικής µετανά-
στευσης. Καλούµαστε συνεπώς να δώσουµε µάχη µε τον χρόνο,
ώστε να προλάβουµε την ερηµοποίηση των οικισµών και να κρα-
τήσουµε τους κατοίκους στα χωριά τους, να τους κρατήσουµε
όρθιους και µε ψηλά το κεφάλι.

Προς αυτή την κατεύθυνση, το Υπουργείο Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων έχει πολύ σηµαντικό ρόλο να επιτελέσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Ζεµπίλη. Παραµένουµε στη Νέα Δηµοκρατία και τον λόγο
έχει ο κ. Γεώργιος Αµανατίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που

συζητάµε σήµερα, επιτρέψτε µου να χρησιµοποιήσω την έκ-
φραση, ξεκινάει το όχηµα του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος
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στην επικουρική ασφάλιση. Ποιοι θα είναι οι ταξιδιώτες; 
Ταξιδιώτες στο όχηµα αυτό µε βάση τις προβλέψεις του νόµου

θα είναι οι νεοεισερχόµενοι από 1-1-2022 στην αγορά εργασίας
που είναι βέβαια υπόχρεοι της επικουρικής ασφάλισης και εθε-
λοντικά οι εργαζόµενοι µέχρι τριάντα πέντε ετών, καθώς και οι
αυτοαπασχολούµενοι. 

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου, µε το
σύστηµα αυτό επιδιώκεται πρώτον, η διασφάλιση προφανώς µαζί
µε την κύρια βασική σύνταξη ενός βιοτικού επιπέδου κατά το δυ-
νατόν ισοδύναµο µε αυτό που θα είχε ο εργαζόµενος εφόσον ερ-
γαζόταν και είχε τις δικές του απολαβές. Εποµένως αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό γιατί οι ανάγκες εξακολουθούν και υφί-
στανται στα νοικοκυριά στη χώρα. Το δεύτερο το οποίο προσπα-
θεί το σχέδιο νόµου να καλύψει είναι ότι θα πρέπει επιτέλους -το
ακούσαµε και νωρίτερα- να ενισχυθεί η βιωσιµότητα του συστή-
µατος κοινωνικής ασφάλισης.

Το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα -γιατί περί αυτού οµιλούµε- δεν
επηρεάζει τα θεµελιώδη χαρακτηριστικά της επικουρικής ασφά-
λισης, η οποία διατηρεί τον δηµόσιο χαρακτήρα της και τελεί υπό
κρατική µέριµνα, µε βάση τα προβλεπόµενα στο Σύνταγµα. 

Οι εισφορές τώρα των νέων αντί να χρησιµοποιούνται για την
πληρωµή της επικουρικής σύνταξης των σηµερινών συνταξιού-
χων, θα αποταµιεύονται και ο κάθε εργαζόµενος θα έχει πλέον
έναν δικό του κουµπαρά -το ακούσαµε και νωρίτερα- όπου θα
µαζεύονται εκεί οι εισφορές και οι αποδόσεις από το κεφάλαιό
του, το οποίο θα καταβάλλεται όταν έρθει η ώρα στη µελλοντική
του σύνταξη. 

Η Ελλάδα λοιπόν τι κάνει; Κάνει το απλό, ακολουθεί το παρά-
δειγµα κρατών το οποίο θεωρήθηκε ήδη πετυχηµένο. Παραδείγ-
µατος χάριν, στον ΟΟΣΑ γνωρίζουµε ότι το 50% και πάνω των
ασφαλισµένων στηρίζονται ως προς την επικουρική σύνταξη σε
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, σε δε άλλα κράτη το ποσοστό αυτό
ανέρχεται στο 80%. 

Επειδή τώρα στην επιτροπή έγινε αναφορά από Βουλευτές
της αντιπολίτευσης σε αποτυχηµένα παραδείγµατα ορισµένων
χωρών, τονίζω ότι στο παρόν σχέδιο νόµου κεφαλαιοποιείται ένα
µόνο µέρος του συνολικού συστήµατος της κοινωνικής ασφάλι-
σης και όχι το σύνολο, όπως συνέβη σε κράτη της Λατινικής Αµε-
ρικής, καθώς και σε κράτη του Ανατολικού Μπλοκ όπου
κατέρρευσε το σύστηµα και κατέρρευσαν και οι απολαβές των
εργαζοµένων. 

Θα ρωτήσει κανείς: Είναι αναγκαία η µεταρρύθµιση; Η απάν-
τηση είναι ασφαλώς ναι, είναι αναγκαία, απολύτως είναι ανα-
γκαία για τους εξής λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι το
δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας. 

Θυµίζω ότι όταν το 1950 θεµελιώθηκε το διανεµητικό σύστηµα,
η αναλογία εργαζόµενος προς συνταξιούχος ήταν 4 προς 1 και
ήδη µε βάση αυτά που µας είπε ο Υφυπουργός, ο κ. Τσακλόγλου,
είναι 1 προς 1,7 και εποµένως µπορούµε να πούµε ότι κάποια
στιγµή µε βάση τις προβλέψεις µπορεί να φτάσει στο 1 προς 2.
Δηλαδή στη χώρα µας εργάζονται λιγότεροι και συντηρούν τους
περισσότερους. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν µπορεί να συνε-
χιστεί µε τον τρόπο αυτό. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρείται στην πράξη ένα µείγµα,
µε το οποίο µειώνεται ο κίνδυνος που µπορεί να προκύψει κατά
την εφαρµογή του συνταξιοδοτικού προγράµµατος. Τι σηµαίνει
αυτό; Πρώτον η εθνική σύνταξη υπόκειται στον δηµοσιονοµικό
κίνδυνο -δεν χρειάζεται να το αναπτύξω- η ανταποδοτική σύν-
ταξη υπόκειται σε δηµογραφικό κίνδυνο -είπα δυο κουβέντες νω-
ρίτερα- και η κεφαλαιοποιητική σύνταξη, αυτή η επικουρική για
την οποία οµιλούµε, υπόκειται στον κίνδυνο των αγορών. Άρα
έχουµε ένα µείγµα κινδύνων. Μέσα από αυτό το µείγµα ασφαλώς
θα έχουµε µία διευρυµένη βάση παροχών που θα προσπαθή-
σουµε να είναι σταθερή. 

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι ότι οι συνταξιούχοι του νέου συ-
στήµατος θα πάρουν πολύ υψηλότερες συντάξεις από αυτές που
δίνει το υφιστάµενο σύστηµα, καθώς έχουν πολύ υψηλότερες
µακροχρόνιες αποδόσεις, οι οποίες βέβαια θα χρειασθούν µετά
από τριάντα ή σαράντα χρόνια. 

Επιχειρείται επίσης τρίτον, η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
της νέας γενιάς στο ασφαλιστικό σύστηµα, καθόσον, όπως ακού-

σαµε και νωρίτερα, ο κάθε εργαζόµενος θα έχει τον δικό του ατο-
µικό λογαριασµό. 

Βέβαια όλη αυτή η µεταρρύθµιση στηρίζεται σε τρεις µελέτες:
την αναλογιστική, τη δηµοσιονοµική και τη µελέτη βιωσιµότητας
του δηµόσιου χρέους. Αυτό δίνει µια ασφάλεια στον σχεδιασµό. 

Όµως ακούσαµε και κριτική από την Αντιπολίτευση. Ποια είναι
όµως αυτή η κριτική; Πρώτο σηµείο κριτικής είναι το ότι µιλά για
ιδιωτικοποίηση της κοινωνικής ασφάλισης. Η απάντηση είναι ότι
αυτό είναι απόλυτα ψευδές. Γιατί; Γιατί στο άρθρο 4 προβλέπεται
η ίδρυση του ΤΕΚΑ, του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης, το οποίο θα έχει τη µορφή νοµικού προσώπου και
θα διοικείται από ένα διοικητικό συµβούλιο και από τον διευθύ-
νοντα σύµβουλο, µε βάση τις προβλέψεις του σχεδίου νόµου,
που δεν µπορούν να αµφισβητηθούν ως προς την αντικειµενικό-
τητά τους. 

Το δεύτερο σηµείο της κριτικής είναι αυτό που λέει η Αντιπο-
λίτευση ότι θα αυξηθεί το ύψος των εισφορών. Και αυτό είναι
ψευδές. Δεν ισχύει, ας µου επιτραπεί να το πω πιο ευγενικά. Για
το νέο επικουρικό σύστηµα το ύψος των εισφορών παραµένει ως
έχει, δηλαδή 6,5% µέχρι τα µέσα το 2022 και 6% στη συνέχεια
για τους µισθωτούς βάσει της ασφαλιστικής κλάσης την οποία
επιλέγουν, αλλά και για τους αυτοαπασχολούµενους. 

Το τρίτο σηµείο της κριτικής: Η Αντιπολίτευση µιλά για τζόγο
µε τα χρήµατα των ασφαλισµένων. Αυτό είναι απολύτως ψευδές,
καθόσον υπάρχουν δικλείδες ασφαλείας. Ακούσαµε ότι η πρώτη
δικλείδα είναι ότι οι νέοι ασφαλισµένοι έχουν την εγγύηση του
δηµοσίου ως προς το ύψος των παροχών, όπου δηλαδή χρει-
αστεί -και αυτό µάλλον φαίνεται απίθανο- θα «τσοντάρει» το ελ-
ληνικό δηµόσιο, προκειµένου οι εργαζόµενοι να απολαύουν τόσο
τις εισφορές που κατέβαλαν όσο και τα ποσά που προκύπτουν
από τον πληθωρισµό. 

Η δεύτερη δικλείδα αφορά τους σηµερινούς συνταξιούχους
και αυτό έγκειται στη δέσµευση ότι από τη σχεδιαζόµενη µεταρ-
ρύθµιση δεν θα επηρεαστεί ούτε η καταβολή ούτε το ύψος των
επικουρικών συντάξεων του υφιστάµενου συστήµατος, δηλαδή
των ήδη συνταξιούχων. Εποµένως και αυτό το γνωρίζουµε, γιατί
οποιοδήποτε κενό υπάρξει θα καλυφθεί από το πρόγραµµα δη-
µοσίων επενδύσεων, από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το τέταρτο σηµείο κριτικής, µιλάει η αντι-
πολίτευση για ένα τεράστιο κόστος µετάβασης. Είναι γνωστό, το
ακούσαµε, αναλύθηκε ότι το κόστος µετάβασης, αυτή τη στιγµή
το σταθερό κόστος, είναι περίπου 15 δισεκατοµµύρια ευρώ και
θα επιβαρυνθεί περίπου µε 130 εκατοµµύρια ευρώ, ένα ποσό
σχετικά µικρό, θα έλεγα, σε σχέση µε το ποσό που ήδη έχει προ-
βλεφθεί και δαπανάται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ανακεφαλαιώνοντας, λέω ότι η µεταρ-
ρύθµιση του συστήµατος επικουρικής ασφάλισης θα οδηγήσει -
και αυτό φάνηκε και έτσι είναι από τα παραδείγµατα άλλων
χωρών- σε υψηλότερες επικουρικές συντάξεις για τους νέους
ασφαλισµένους, χωρίς ασφαλώς -και το είπα και νωρίτερα- να
επηρεάζονται οι παλαιοί ασφαλισµένοι, εγγυάται ότι το ποσό της
σύνταξης δεν µπορεί να είναι χαµηλότερο από αυτό που αντι-
στοιχεί στις εισφορές που θα έχουν καταβληθεί, µέσω της εγ-
γύησης του δηµοσίου και αυτό προβλέπεται ρητά στο σχέδιο
νόµου, αποσυνδέει τις επικουρικές συντάξεις από τις δηµογρα-
φικές εξελίξεις και τη σταδιακή γήρανση του πληθυσµού, απαντά
στην υψηλή εξάρτηση του συνταξιοδοτικού από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό -τα είπαµε νωρίτερα-, ενισχύει την εµπιστοσύνη των
νέων σε αυτό το νέο δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα, καθώς ο
κάθε νέος εργαζόµενος θα έχει τη δυνατότητα να βλέπει τα
λεφτά του κουµπαρά του και να µπορεί να σχεδιάζει ακόµη µετά
από πέντε χρόνια και την αλλαγή του ασφαλιστικού επιπέδου,
ενισχύει τη βιωσιµότητα του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης
και τέλος, ακολουθεί την πεπατηµένη, αυτό που έκαναν πολλά
κράτη και πέτυχαν µε προσοχή και είπαµε όχι εν τω συνόλω του
ασφαλιστικού συστήµατος, αλλά σε ένα τµήµα αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αµανατίδη, σιγά
σιγά να κλείνουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Και εν προκειµένω -και τελειώνω-,
είναι µία λογική η οποία είναι, θα έλεγα, ασφαλής για τους ερ-
γαζόµενους.
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Κλείνοντας, µε το παρόν σχέδιο νόµου λέω ότι η Κυβέρνηση
προωθεί µια σηµαντική διαρθρωτική µεταρρύθµιση για τη νέα
γενιά, δηλαδή επενδύει στη νέα γενιά και το κάνει σήµερα προλη-
πτικά, προνοώντας και όχι βέβαια στο µέλλον, ασθµαίνοντας να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που ήδη δηµιουργεί η γήρανση του
πληθυσµού.

Και µε αυτές τις σκέψεις εύχοµαι µετά από λίγα χρόνια να είµα-
στε και να µπορούµε να δούµε τα θετικά αποτελέσµατα αυτής της
προσπάθειας και όπως είναι φυσιολογικό, υπερψηφίζω τις διατά-
ξεις του σχεδίου νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αµανατίδη.

Σας παρακαλώ να τηρούµε τον χρόνο. Υπενθυµίζω για αυτούς
που ρωτούν και αυτούς που βλέπουν από τα γραφεία τους ότι θα
φτάσουµε µέχρι το νούµερο 71.

Καλείται στο Βήµα η εορτάζουσα σήµερα, κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Δεν γιορτάζω, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν γιορτάζει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ διαβάζω «Ραλλία».

Δεν γιορτάζετε; Εγώ διάβασα σήµερα µέσα σε σαράντα ονόµατα
και το «Ραλλία». Τι να σας πω τώρα; Να τη χαίρεστε!

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τις
ευχές. Να είστε καλά. Δεν γιορτάζω, βέβαια, αλλά καλοδεχούµε-
νες! Το «Ραλλία» είναι µικρασιάτικο και δεν γιορτάζει ποτέ. Είναι
παραπλανητικό το εορτολόγιο, αλλά σας ευχαριστώ θερµά για τις
ευχές. Καλοδεχούµενες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε

σήµερα µετά από ένα καλοκαίρι γεµάτο προβλήµατα, µε ανοιχτά
µέτωπα και τις κυβερνητικές αποτυχίες στις φωτιές, στην παιδεία,
στην υγεία και συνακόλουθα και στην οικονοµία. Και εσείς συνεχί-
ζετε τις ακραία νεοφιλελεύθερες, δήθεν, µεταρρυθµίσεις υπέρ
των λίγων πραγµατικά ακάθεκτοι. Μετά από την εργασία και την
παιδεία, ήρθε η σειρά της ασφάλισης.

Το ερώτηµα είναι ένα: Προς τι αυτή η ακραία νεοφιλελεύθερη
αντιµεταρρύθµιση, που είναι τουλάχιστον επικίνδυνη για τους πο-
λίτες και σίγουρα πανάκριβη για το ήδη χειµαζόµενο οικονοµικά
δηµόσιο; Γιατί γίνεται, αφού έχει κυριολεκτικά µόνο αρνητικά και
κανένα όφελος και ενώ σας έχουν προειδοποιήσει σχετικά όχι η
Αντιπολίτευση, αλλά οι ίδιοι οι θεσµοί;

Μα, η απάντηση είναι γιατί υπάρχει όφελος. Υπάρχει όφελος
για τους ιδιώτες που θα διαχειριστούν τα κεφάλαια που θα τους
αναθέσει το περίφηµο ΤΕΚΑ, που είναι κρατικό, για να ξεπεράσετε
έτσι και την αντισυνταγµατικότητα του σχεδίου νόµου που φέρ-
νετε.

Το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, λοιπόν,
θα είναι ο µοναδικός υπεύθυνος έναντι των ασφαλισµένων και των
µελλοντικών συνταξιούχων για τη διαχείριση των εισφορών, για
τις επενδύσεις και την καταβολή των επικουρικών συντάξεων, µε
τον Υπουργό να έχει τον απόλυτο έλεγχο του διοικητικού συµβου-
λίου, ενώ οι ασφαλισµένοι θα πληρώνουν, αλλά χωρίς λόγο στη
διοίκηση. Ο διευθύνων σύµβουλος του ΤΕΚΑ µπορεί να προσλαµ-
βάνει και να απολύει κατά βούληση. Συστήνονται για την εν λόγω
υπηρεσία εκατό νέες θέσεις προσωπικού, την ίδια ώρα που η Κυ-
βέρνηση φέρνει πίσω τους συνταξιούχους του e-ΕΦΚΑ για να τρέ-
ξουν τις εκκρεµείς συντάξεις και αναθέτει την έκδοσή τους σε
ιδιώτες.

Με διάταξη που δεν είχε ο e-ΕΦΚΑ, ως νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου, αφήνει ελεύθερο πεδίο στο ΤΕΚΑ για συµβάσεις δε-
κάδων χιλιάδων σε εκλεκτούς, χωρίς να ισχύει εδώ η σχετική
νοµοθεσία για προµήθειες και δηµόσιες συµβάσεις.

Τέλος, τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του ΤΕΚΑ θα έχουν
ποινική και αστική ευθύνη µόνο εάν ενεργήσουν µε δόλο και βαριά
αµέλεια σε ό,τι αφορά την ίδια την υπηρεσία.

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, όλες και όλοι ποιοι θα είναι οι µόνοι
ωφεληµένοι της νέας κατάστασης και ποιους θα ωφελήσουν µε
τη σειρά τους χωρίς συνέπειες. Ανοίγει, λοιπόν, ο δρόµος για το
τζογάρισµα των επικουρικών στις πλάτες των ασφαλισµένων, µε
κρατικά όµως έξοδα.

Το εν λόγω σχέδιο νόµου αποσυνδέει τις εισφορές των νέων
ασφαλισµένων από την κάλυψη των τωρινών και µελλοντικών συν-
τάξεων πολύ απλά για να τις διοχετεύσει αλλού.

Το χρηµατοδοτικό κενό που δηµιουργείται ή αλλιώς, το κόστος
µετάβασης όµως, ποιος θα το καλύψει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Ποιος θα το καλύψει; Και άλλο ερώτηµα. Μα, το δηµόσιο φυ-
σικά θα το καλύψει προκειµένου να εξασφαλιστούν οι συντάξεις.
Οι φορολογούµενοι και ο κρατικός προϋπολογισµός µέχρι το 2030
θα επιβαρύνονται µε δαπάνες 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ τον χρόνο
και µετά το 2040, µε δαπάνες 2,7 δισεκατοµµυρίων τον χρόνο.

Το γεγονός δε ότι αυτά τα ποσά και οι επιβαρύνσεις είναι µα-
κροπρόθεσµες και αφορούν τις επόµενες γενιές πρέπει να µας
κάνουν διπλά και τριπλά υποψιασµένους, διστακτικούς και καχύ-
ποπτους, καθώς η Κυβέρνηση δεν έχει το δικαίωµα να υπονοµεύει
το µέλλον της νέας γενιάς, να υπονοµεύει το µέλλον των νέων αν-
θρώπων πολύ απλά για να κερδοσκοπήσουν ορισµένοι. Το κόστος
µετάβασης είναι πάνω από 56 εκατοµµύρια και µε τις διακηρυσ-
σόµενες εγγυήσεις των χορηγούµενων κεφαλαιοποιητικών επικου-
ρικών συντάξεων θα φτάσει τα 75 µε 78 δισεκατοµµύρια ευρώ,
επιβαρύνοντας την αποπληρωµή του δηµόσιου χρέους κατά 49%.

Αυτή την τερατώδη επιβάρυνση που αρνείστε στα οικονοµικά
κατέδειξαν και οι θεσµοί τον Ιούλιο, γεγονός που επιβεβαιώνεται
και από το κείµενο του νοµοσχεδίου, που λέει ρητά ότι για τα πει-
ράµατα της Νέας Δηµοκρατίας και των ηµετέρων της το µάρµαρο,
κοντά στα 900 εκατοµµύρια ανά έτος, ως δαπάνη προϋπολογι-
σµού, θα καλυφθεί από πού; Από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Οι κυβερνώντες, λοιπόν, προσποιούνται ότι αγνοούν τους επεν-
δυτικούς κινδύνους από το τζογάρισµα των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, ξεχνώντας δήθεν τις πολλές περιπτώσεις καταρρεύσεων
στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα: «LEHMAN BROTHERS», «BAR-
CLAYS» κ.λπ. στο εξωτερικό, αλλά και για την εγχώρια «ΑΣΠΙΣ
ΠΡΟΝΟΙΑ». Υπάρχουν, όµως, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες που το
θυµούνται µια χαρά.

Σε περίπτωση κατάρρευσης θα µας πει ο κύριος Υπουργός ότι
δεν χάνουν τις εισφορές τους οι συνταξιούχοι -αυτό έλειπε! Αλί-
µονο! Προς θεού!- αλλά χωρίς καµµία προσαύξηση, που σηµαίνει
µείωση και µάλιστα, σηµαντική της επικουρικής σύνταξης, ενώ οι
νέοι φορολογούµενοι -που δήθεν γι’ αυτούς κόπτεσθε- µέσω του
κόστους µετάβασης θα έχουν πληρώσει αυτή την κουτσουρεµένη
σύνταξη διπλά και τριπλά.

Τέλος, ο κυβερνητικός ισχυρισµός ότι αυτή η αλλαγή ήταν µο-
νόδροµος λόγω του δηµογραφικού θέµατος της χώρας δεν στη-
ρίζεται πραγµατικά πουθενά. Εσείς οι ίδιοι πριν από ενάµιση
χρόνο, µε τον ν.4670/2020 φέρατε στη Βουλή αναλογιστική µελέτη
που αποδείκνυε τη βιωσιµότητα του ΕΦΚΑ, µαζί και της επικουρι-
κής ασφάλισης.

Ή, λοιπόν, ο κ. Βρούτσης έκανε λάθος τότε, που διαβεβαίωνε
για βιωσιµότητα και επάρκεια παροχών, µε σχετική έγκριση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστή-
µατος έως το 2070, ή εσείς. Ποιος από τους δύο λέει αλήθεια;
Ποιος από τους δύο λέει ψέµατα;

Σε κάθε περίπτωση, τα χρήµατα της σύνταξης του κάθε εργα-
ζόµενου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από συγκεκριµένα
χρήµατα -ας µου επιτραπεί η έκφραση- είναι και ιερά. Δεν είναι
χρήµατα για να τα εκµεταλλευτούν ορισµένοι ιδιώτες µε κρατική
κάλυψη, ενώ εκείνοι θα δρουν εκ του ασφαλούς, κερδοσκοπώντας
το ρίσκο όλης της επιχείρησης να πέφτει στα χρήµατα των συν-
ταξιούχων, χωρίς να έχουν ρωτήσει κιόλας! Στους συνταξιούχους
θα πέφτει το βάρος και στο κράτος.

Πρόκειται για µια βίαιη αναδιανοµή πλούτου εις βάρος των πολ-
λών και υπέρ λίγων και ορισµένων.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φάνηκε και στον χθεσινό αποτυ-

χηµένο ανασχηµατισµό, που έκανε όλη την Ελλάδα πραγµατικά
να γελάσει µε την ανεπάρκειά σας. Διότι σκέφτηκαν: Αφού ό,τι κά-
νατε καλώς το κάνατε, καλά τα κάνατε µε την πανδηµία, όλα καλά
τα κάνατε και µε τις πυρκαγιές -έτσι λέτε, έτσι δεν είναι;- και αφού
τα κάνατε όλα καλά, τότε γιατί αλλάξατε τέσσερις υπεύθυνους
Υπουργούς; Περίεργο τρόπο έχετε να δίνετε συγχαρητήρια στους
επιτυχόντες!

Μάλλον ο κόσµος καταλαβαίνει ότι χάνετε -και εσείς το κατα-
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λαβαίνετε- µε ραγδαίο ρυθµό τους ψηφοφόρους σας. Προσπα-
θείτε, λοιπόν, να προλάβετε να τακτοποιήσετε τις υποσχέσεις σας
προς συγκεκριµένα επιχειρηµατικά κέντρα, πριν οι εκλογές σάς
καταστήσουν εκ νέου µειοψηφία.

Ματαιοπονείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κατάπτυστα νο-
µοσχέδια σαν το σηµερινό θα καταργήσουµε και συµφωνίες σε
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος θα τις ακυρώσουµε. Να µην
έχετε καµµία αµφιβολία για αυτό ούτε εσείς ούτε και οι κρατικο-
δίαιτοι φίλοι σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Βασιλειάδης διότι έχουν κάνει κά-
ποια αλλαγή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα µια σηµαν-

τική µεταρρύθµιση στο ασφαλιστικό µας σύστηµα, την κεφαλαι-
οποιητική επικουρική ασφάλιση, το σταδιακό πέρασµα, δηλαδή,
από ένα σύστηµα όπου οι εισφορές των εκάστοτε εργαζοµένων
στηρίζουν την επικουρική σύνταξη των εκάστοτε συνταξιούχων
σε ένα σύστηµα όπου η επικουρική σύνταξη θα πληρώνεται από
την αποταµίευση του κάθε ασφαλισµένου, δηλαδή τις εισφορές
που έχει καταβάλλει τα χρόνια που εργάζονταν συν την επενδυ-
τική τους απόδοση. 

Έχει σηµασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πούµε γιατί γί-
νεται αυτό και ποια οφέλη θα έχει για το ασφαλιστικό µας σύ-
στηµα συνολικά, αλλά και για τους µελλοντικούς συνταξιούχους.
Πρώτα απ’ όλα, ενισχύεται η σταθερότητα του συστήµατος κοι-
νωνικής ασφάλισης γιατί µε το σηµερινό σύστηµα, το αναδιανε-
µητικό, οι επικουρικές συντάξεις, όπως και οι κύριες, θα αντιµετω-
πίσουν εντονότερα στο µέλλον την πίεση του δηµογραφικού, δη-
λαδή του ότι οι εργαζόµενοι θα καλούνται να στηρίξουν όλο και
περισσότερους συνταξιούχους. Με το πέρασµά τους στο κεφα-
λαιοποιητικό σύστηµα οι επικουρικές συντάξεις παύουν να είναι
εκτεθειµένες στον ίδιο κίνδυνο µε τις κύριες, αυτόν του δηµογρα-
φικού. Μοιράζουµε τα αυγά σε διαφορετικά καλάθια, όπως εύ-
στοχα είπαν οι κύριοι Υπουργοί. 

Πέρα από αυτό µε την κεφαλαιοποίηση έχουµε µεγαλύτερη
ανταποδοτικότητα των εισφορών, δίνοντας έτσι κίνητρο να µει-
ωθεί η εισφοροδιαφυγή, αυξάνονται οι αποταµιεύσεις κάτι που
οδηγεί σε αύξηση των επενδύσεων στην οικονοµία µας, σε αύ-
ξηση της παραγωγικότητας των εισοδηµάτων και της απασχόλη-
σης και συνολικά σε αύξηση του ΑΕΠ. 

Μια υπεύθυνη πολιτική ηγεσία οφείλει να αναµετριέται µε τις
προκλήσεις του µέλλοντος δίνοντας λύσεις τώρα όχι αφήνοντας
την κατάσταση ως έχει ούτε αναβάλλοντας τη λύση για αργότερα.
Δυστυχώς η Αντιπολίτευση αντιµετώπισε ένα νοµοθέτηµα που έρ-
χεται να βελτιώσει την προοπτική του ασφαλιστικού µε όρους ιδε-
ολογικού αυτοµατισµού, όπως έγινε άλλωστε στο πρόσφατο
εργασιακό νοµοσχέδιο, µε προκάτ επιχειρήµατα, τα ίδια που έλε-
γαν για το ασφαλιστικό πριν σαράντα και πενήντα χρόνια, µε από-
ψεις που έχουν ελάχιστη έως καµµία σχέση µε τις προβλέψεις του
νοµοσχεδίου και που γι’ αυτό καταρρίπτονται από τα στοιχεία. 

Αντίθετα λοιπόν µε ό,τι υποστηρίζετε οι επικουρικές συντάξεις
µε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα θα είναι µεγαλύτερες, 43% έως
και 68% υψηλότερες µε βάση την ευρωπαϊκή εµπειρία, 11% έως
13% σύµφωνα µε το βασικό σενάριο της Εθνικής Αναλογιστικής
Αρχής. Αντικαθίσταται δηλαδή ένα σύστηµα που λόγω της δη-
µογραφικής πίεσης θα έδινε µικρότερες συντάξεις µε ένα σύ-
στηµα που µε τις ίδιες εισφορές θα δίνει µεγαλύτερες. 

Αντίθετα µε ό,τι υποστηρίζετε δεν πρόκειται για τζογάρισµα
µε τις εισφορές των νέων ασφαλισµένων. Γιατί ακόµα και στην
απίθανη περίπτωση που κάτι δεν πάει καλά µε τις επενδύσεις των
αποταµιεύσεων τους το κράτος εγγυάται ότι θα πάρουν επικου-
ρική σύνταξη ίση µε τις εισφορές που θα κατέβαλαν συν τον πλη-
θωρισµό. Πού είναι λοιπόν το τζογάρισµα όταν διασφαλίζεται ότι
ο ασφαλισµένος θα πάρει στη χειρότερη πίσω την πραγµατική
αξία όσων έδωσε ή όταν το κράτος συµπληρώνει τις απαιτούµε-
νες εισφορές ώστε να µπορεί να δοθεί επικουρική σύνταξη σε

περίπτωση θανάτου ή αναπηρίας; 
Άραγε θεωρούν τζογάρισµα την επένδυση των αποθεµατικών

των ασφαλιστικών ταµείων στην ελληνική αγορά, όπως γίνεται
µε ευθύνη δύο δηµόσιων οργανισµών που εδώ και περίπου είκοσι
χρόνια, µε πραγµατική απόδοση κοντά και πάνω από τον µέσο
όρο των αντίστοιχων επενδύσεων στις πιο αναπτυγµένες χώρες
του κόσµου; Πού είναι λοιπόν το πάρτι των funds και των ασφα-
λιστικών εταιρειών; 

Αντίθετα, λοιπόν, µε ό,τι υποστηρίζετε δεν ιδιωτικοποιείται το
σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Το Ταµείο Επικουρικής Κοινω-
νικής Ασφάλισης, που θα διαχειρίζεται τα αποθεµατικά, είναι νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και ως τέτοιο ασκεί δηµόσια
εξουσία µε σκοπό την επίτευξη συγκεκριµένου δηµόσιου συµφέ-
ροντος. Η κοινωνική ασφάλιση δηλαδή παραµένει υπό την κρα-
τική µέριµνα, όπως επιτάσσει το Σύνταγµα. 

Ακούστηκε επίσης το επιχείρηµα ότι δεκαοκτώ χώρες εγκατέ-
λειψαν τα τελευταία χρόνια το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα και ότι
αυτό αποτελεί οµολογία αποτυχίας του. Ξεχνούν να µας πουν ότι
πρόκειται για χώρες της νότιας Αµερικής, της Αφρικής και της
ανατολικής Ευρώπης που ιδιωτικοποίησαν πλήρως το ασφαλι-
στικό τους σύστηµα ή και που το µοντέλο της κεφαλαιοποίησης
εφαρµόστηκε πλήρως ενώ στην περίπτωσή µας η κεφαλαιοποί-
ηση θα αφορά ένα πολύ µικρό µέρος του ασφαλιστικού και αρ-
χικά ένα συγκεκριµένο κοµµάτι των ασφαλισµένων και δεύτερον,
χρησιµοποιείται το επιτυχηµένο σκανδιναβικό µοντέλο της δηµό-
σιας υποχρεωτικής κεφαλαιοποιητικής ασφάλισης. 

Αντίθετα µε ό,τι υποστηρίζετε δεν προκύπτει δυσβάστακτο δη-
µοσιονοµικό κόστος για να περάσουµε από το ένα σύστηµα στο
άλλο. Το καθαρό κόστος είναι µόλις 6 δισεκατοµµύρια ευρώ που
µοιράζονται σε περίπου πενήντα χρόνια. Δηλαδή µία επιβάρυνση
120 εκατοµµυρίων ευρώ το χρόνο -τη στιγµή που το κράτος δίνει
πάνω από 15 δισεκατοµµύρια ευρώ για συντάξεις κάθε χρόνο-
για να µπορούν οι νέοι εργαζόµενοι να παίρνουν πολύ µεγαλύ-
τερη επικουρική σύνταξη από ό,τι µε το σηµερινό σύστηµα. Άλ-
λωστε σε όλα τα σενάρια που εξετάστηκαν η µεταρρύθµιση της
επικουρικής ασφάλισης δεν επηρεάζει αρνητικά το δηµόσιο
χρέος. Αντίθετα θα οδηγήσει σε βάθος χρόνου σε χαµηλότερο
λόγο χρέους προς το ΑΕΠ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κόντρα στα φαντάσµατα που
βλέπει η Αντιπολίτευση η νέα επικουρική ασφάλιση εξυπηρετεί
τους κοινωνικούς και οικονοµικούς στόχους ενός συνταξιοδοτι-
κού συστήµατος, στηρίζει το βιοτικό επίπεδο των συνταξιούχων
µε υψηλότερες παροχές, αυξάνει την ανταποδοτικότητα των ει-
σφορών και δίνει εγγυήσεις ελάχιστης ανταποδοτικότητας, ενι-
σχύει την εµπιστοσύνη των νεότερων εργαζοµένων στο δηµόσιο
ασφαλιστικό σύστηµα, διευκολύνει τους µελλοντικούς συνταξι-
ούχους να προγραµµατίσουν τα οικονοµικά τους µετά την ολο-
κλήρωση του εργασιακού βίου, κινητοποιεί την αποταµίευση µε
θετικό αποτύπωµα στις νέες εγχώριες επενδύσεις και την απα-
σχόληση και περιορίζει τον συνολικό κίνδυνο για το ασφαλιστικό
σύστηµα. Με λίγα λόγια είναι µία µεταρρύθµιση µε το βλέµµα
στο µέλλον, µε το βλέµµα στη νέα γενιά που συνδυάζει την κοι-
νωνική αλληλεγγύη µε την οικονοµική ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Παραµένουµε στη Νέα Δηµοκρατία και τον λόγο έχει ο κ. Βα-
σίλειος Βασιλειάδης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µιας και
είναι η πρώτη τοποθέτησή µου από Βήµατος µετά το άνοιγµα της
Βουλής, θα ήθελα να ευχηθώ σε όλες και όλους καλό µήνα και
ειδικότερα στα νέα µέλη της Κυβέρνησης καλή δύναµη, για να
µπορέσουν να ανταποκριθούν στα νέα τους καθήκοντα.

Η σύντοµη θερινή ανάπαυλα µας επέτρεψε να περάσουµε
χρόνο στις περιφέρειές µας, κοντά στους συµπολίτες µας, που
µας εµπιστεύτηκαν και µας ανέδειξαν σ’ αυτά εδώ τα έδρανα.
Από τις συζητήσεις που είχα κατά την περίοδο που µας πέρασε,
διέκρινα ότι οι συνεχιζόµενες δοκιµασίες που αντιµετωπίζει η
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χώρα µας αλλά και ο υπόλοιπος κόσµος, πέρα από τις άµεσες
και ορατές επιπτώσεις τους, έχουν επίσης επηρεάσει σηµαντικά
και την ψυχολογία του κόσµου. Ειδικότερα οι νεότεροι συµπολί-
τες, οι οποίοι καλούνται να αντιµετωπίσουν τις πρωτόγνωρες κα-
ταστάσεις τη στιγµή που όλοι είναι σε µια περίοδο της ζωής τους
που χτίζουν την επαγγελµατική τους πορεία ή ξεκινούν τη δική
τους οικογένεια, σταδιακά χάνουν την ελπίδα τους για ένα καλύ-
τερο αύριο. 

Η πανδηµία, η παρατεταµένη ύφεση των περασµένων ετών, οι
γεωπολιτικές εξελίξεις µε παράπλευρες επιπτώσεις για τη χώρα
µας, η κλιµατική κρίση είναι συνθήκες που µεµονωµένα ο καθένας
θα δυσκολευόταν να αντιµετωπίσει, πόσο µάλλον όταν συµβαί-
νουν όλα αυτά ταυτόχρονα ή διαδέχονται η µία την άλλη. Σε ένα
βαθµό θα µπορούσε να πει κανείς ότι γι’ αυτό το καλύτερο αύριο
µιλάµε και σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επι-
στροφή της ελπίδας σε νέες και νέους που σχεδιάζουν το µέλλον,
αποδεχόµενοι ως ενδεχόµενο ότι µπορεί να µην πάρουν σύνταξη
ποτέ, όπως πολλοί συµπολίτες µου αναφέρουν στην Πέλλα. 

Το σχέδιο νόµου που εισηγείται σήµερα το Υπουργείο Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων αποτελεί µία οφειλόµενη µεταρ-
ρύθµιση για τους νέους. Κύριος στόχος του σχεδίου νόµου είναι
η σε βάθος χρόνου αύξηση των επικουρικών συντάξεων. Βασική
µεταρρύθµιση προς την κατεύθυνση αυτή είναι η εισαγωγή του
πολυσυζητηµένου κεφαλαιοποιητικού συστήµατος στο εθνικό
σύστηµα ασφάλισης. Πρόκειται για συζήτηση την οποία προσω-
πικά θυµάµαι εδώ και είκοσι περίπου χρόνια τόσο σε πολιτικό επί-
πεδο στη Βουλή ή εκτός, όσο και σε σχετικούς µε το χώρο
επιστηµονικούς, ακαδηµαϊκούς κύκλους. 

Δυστυχώς, βρισκόµαστε µπροστά σε µία δυσάρεστη πραγµα-
τικά κατάσταση. Ο πληθυσµός της χώρας γερνάει. Η ραγδαία
µείωση των γεννήσεων σε συνδυασµό µε την αύξηση του µέσου
προσδόκιµου ζωής έχουν ως αποτέλεσµα να αντιστοιχεί ένας
συνταξιούχος σε λιγότερο από δύο εργαζόµενους, όταν η ανα-
λογία αυτή στο παρελθόν ήταν ένας προς πέντε. Δεν µπορούµε
να αγνοήσουµε, λοιπόν, την πραγµατικότητα. Έχουµε χρέος απέ-
ναντι στη νέα γενιά να θεσπίσουµε σήµερα ένα ασφαλιστικό σύ-
στηµα που θα εξασφαλίσει τους συνταξιούχους σε βάθος
δεκαετιών. Η µετατροπή ενός µέρους του συστήµατος ασφάλι-
σης από αναδιανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό νοµίζω πως όχι
απλά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά είναι πλέον και µο-
νόδροµος. Χαιρετίζω, λοιπόν, την ηγεσία του Υπουργείου που
εφαρµόζει µε τόλµη µία ακόµη προεκλογική δέσµευση της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Το νέο αυτό σύστηµα εστιάζει στους νέους εργαζόµενους οι
οποίοι θα µπουν στην αγορά εργασίας από το 2022 και µετά. Πα-
ράλληλα και προαιρετικά δίνεται η δυνατότητα ένταξης και σε
ήδη εργαζόµενους έως τριάντα πέντε ετών. Για την εφαρµογή
του θεσπίζεται το νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης το οποίο θα λειτουργεί στα πρότυπα άλλων χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ. Στο σηµερινό αναδια-
νεµητικό σύστηµα, το ύψος της σύνταξης δεν είναι ευθεία συνέ-
πεια του ύψους των εισφορών του ασφαλισµένου, αλλά
εξαρτάται πρωτίστως από τον αριθµό των εργαζοµένων που κα-
ταβάλλουν εισφορές τη στιγµή της απονοµής σύνταξης. Αυτή
είναι µία παρανόηση την οποία καλούµαστε να απαντήσουµε
συχνά, καθώς -και δικαίως κατά τη γνώµη µου- ο συνταξιούχος
αναµένει ότι θα πάρει τα λεφτά που έχει δουλέψει µια ζωή και το
κράτος τα έχει παρακρατήσει.

Με το νέο σύστηµα που εισηγείται το Υπουργείο στο σχέδιο
νόµου επιτυγχάνεται αυτό ακριβώς. Δηµιουργείται ο ατοµικός
κουµπαράς κάθε ασφαλισµένου όπου συγκεντρώνονται οι εισφο-
ρές του. Σκοπός, όµως, δεν είναι µόνο η αποταµίευση αλλά και
η αύξηση µέσω των επενδύσεων. Τα λεφτά του κουµπαρά πρέπει
και να αυγατίσουν και αυτό θα πραγµατοποιηθεί µέσω της λει-
τουργίας του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλι-
σης το οποίο θα ακολουθεί δοκιµασµένες πρακτικές, δοµηµένες
πάνω σε αναλογιστικές µελέτες και µε φιλοσοφία ιδιωτικής οικο-
νοµίας. Δεν εφευρίσκουµε τον τροχό. Απλά, εφαρµόζουµε την
εµπειρία πολλών άλλων χωρών που µε την εφαρµογή κεφαλαι-
οποιητικού συστήµατος πέτυχαν αύξηση από 40% έως 60% στο
ύψος των επικουρικών συντάξεων. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας έχουµε δαιµονοποιήσει µεταξύ πολ-
λών άλλων και την έννοια της επένδυσης, όπως άλλωστε φαίνε-
ται και από τη στάση και την κριτική της Αντιπολίτευσης στο υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου. Γι’ αυτό και θέλω να αναφερθώ ειδικώς
στην πρόβλεψη εγγύησης του δηµοσίου περί µη αρνητικής από-
δοσης. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι σε καµία περίπτωση το ύψος της
σύνταξης δεν θα είναι χαµηλότερο από αυτό που αντιστοιχεί στις
καταβληθείσες εισφορές. Είτε πάει καλά η επένδυση δηλαδή,
είτε όχι, ο ασφαλισµένος δεν µπορεί να βγει χαµένος. 

Το νέο σύστηµα ενισχύει, επίσης, τη διαφάνεια και τη λογοδο-
σία, καθώς δίνει περισσότερο έλεγχο στον ασφαλισµένο µέσω
του συστήµατος παρακολούθησης του ατοµικού κουµπαρά. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρόκειται για ένα πρω-
τοπόρο και καινοτόµο νοµοσχέδιο που αυξάνει την εµπιστοσύνη
στο ασφαλιστικό σύστηµα, στηρίζει την ανάπτυξη και προσδίδει
µεγαλύτερη σταθερότητα και ασφάλεια. Είναι  εντός του πλαι-
σίου των αρχών της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς ενισχύει την κοι-
νωνική δικαιοσύνη και στηρίζει τον εργαζόµενο, τον αγρότη, τον
ασφαλισµένο, τον µελλοντικό συνταξιούχο. 

Καλώ λοιπόν το Σώµα να υπερψηφίσει. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βασιλειάδη. Αν είχαµε έπαινο χρόνου, κάθε φορά
θα τον παίρνατε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός, από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Αλεξοπού-
λου από την Ελληνική Λύση.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό

να αναφερθώ στο χθεσινό ανασχηµατισµό, αλλά οι προκλητικές
δηλώσεις του ανεκδιήγητου  κυρίου Υπουργού Αναπτύξεως για
τον Ναύαρχο Αποστολάκη αλλά και οι δηλώσεις του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου µε αναγκάζουν να σας θυµίσω κάτι. Ο Ναύαρχος
Αποστολάκης ως Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, όταν µπήκε το «Μπαρµπαρός»
τον Οκτώβριο του 2018 στα χωρικά µας ύδατα, το έκανε και ανέ-
κρουσε πρύµνα σε µισή µέρα. Εσείς είχατε το «Ορούτς Ρέις» και
έκανε κρουαζιέρα επί σαράντα µέρες στο Αιγαίο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επιτέλους, να σεβόµαστε σε αυτόν τον τόπο!
Και τέλος πάντων, αυτός ο ανασχηµατισµός ανέδειξε και κάτι

άλλο. Διώξατε τον κ. Κικίλια και τον κ. Κοντοζαµάνη, κυρίως τον
κ. Κοντοζαµάνη. Τι ήταν ο κ. Κοντοζαµάνης; Υπεύθυνος για τη
δηµόσια υγεία, για τα νοσοκοµεία. Παραδεχθήκατε την αποτυχία
σας στο να ενισχύσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας και το κάνατε
ενάµιση χρόνο µετά. Ενάµιση χρόνο σάς φωνάζουµε γι’ αυτό.

Και ταυτόχρονα, ο κ. Χρυσοχοΐδης και ο κ. Χαρδαλιάς πληρώ-
σανε µόνο τις φωτιές ή τις επιθέσεις στις πλατείες ή τη στοχο-
ποίηση των νέων ή το γεγονός ότι δεν έγιναν επαρκείς έλεγχοι,
ιδίως στα νησιά τώρα την τουριστική περίοδο και έχουµε όλα
αυτά τα προβλήµατα; 

Αυτός ο ανασχηµατισµός ανέδειξε την ανικανότητα του επιτε-
λικού κράτους Μητσοτάκη.

Να περάσω τώρα στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το παλιό πολιτικό σύστηµα διαχρονικά έπαιξε και τζογάρησε
τα λεφτά των ασφαλιστικών ταµείων. Η ιστορία πάει πολύ παλιά.
Με τον αναγκαστικό νόµο 1611/1950, το άρθρο πρώτο υποχρέ-
ωνε τα ασφαλιστικά ταµεία να βάλουν τα αποθεµατικά τους στην
Τράπεζα της Ελλάδας. Και το άρθρο τέταρτο τι έλεγε; Έδινε το
δικαίωµα στην Κυβέρνηση ανεξέλεγκτα να δίνει αυτά τα κεφά-
λαια σε ιδιώτες, επιχειρηµατίες, εφοπλιστές, εργοστασιάρχες και
λοιπούς κολαούζους των κυβερνητικών κοµµάτων. Όλα αυτά τα
δάνεια έχουν µία ονοµασία: θαλασσοδάνεια. Ξέρετε γιατί; Γιατί
πήγανε στη θάλασσα. 

Τα αποθεµατικά των ταµείων πήγαν στη θάλασσα. Δεν επε-
στράφησαν ποτέ. Αργότερα, τη δεκαετία του 2000, ποιος θα ξε-
χάσει τα δοµηµένα οµόλογα, τον τζόγο που παίχτηκε µε τα
δοµηµένα οµόλογα; Κόστισε περίπου 1,8 δισεκατοµµύριο στα
ασφαλιστικά ταµεία αυτό. Τα ξεχνάτε όλα αυτά; Ξεχνάτε την
«ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ», την ιδιωτική συνταξιοδότηση που έδινε εγ-
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γυηµένη απόδοση 7,5%; Πού πήγαν αυτά τα λεφτά; 
Και τώρα ήρθατε εσείς να τζογάρετε σαν κράτος. Η Κυβέρ-

νηση Μητσοτάκη συνεχίζει την παράδοση του τζόγου των απο-
θεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων και παραδίδετε τα
αποθεµατικά στους κολλητούς σας. Αποκρύπτετε ότι δεκαοκτώ
χώρες επέστρεψαν στο αναδιανεµητικό σύστηµα, το κεφαλαι-
οποιητικό τύπου Πινοσέτ από τις τριάντα. Πινοσέτ το είχε ονο-
µάσει και κάποιος Βουλευτής σας -νοµίζω- το σύστηµα αυτό που
πάτε να φέρετε. Γιατί; Γιατί κατέρρευσαν τα συστήµατα και γιατί
υπήρξε τεράστια αύξηση του δηµοσιονοµικού χρέους.

Αποκρύπτετε ότι σε έρευνες που έχουν γίνει οι νέοι εργαζόµε-
νοι θα γυρίσουν την πλάτη. Μόλις το 20% δηλώνει πρόθεση να
ακολουθήσει το σύστηµα σας απ’ αυτούς που δουλεύουν. Οι
άλλοι θα πάνε υποχρεωτικά. Αποκρύπτετε ότι οι εργαζόµενοι τε-
λικά θα πληρώσουν δύο φορές το µάρµαρο της µεταρρύθµισης,
διότι µέχρι το 2030 η επιβάρυνση θα είναι περίπου 1 δισεκατοµ-
µύριο και από το 2040 και µετά θα είναι 2,7 δισεκατοµµύρια και
πάνω. Τζογάρετε και απαλλάσσετε τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου από τις αστικές και ποινικές ευθύνες. 

Τελικά, θα κόψετε και το κοινωνικό µέρισµα. Το έχετε πει αυτό
στους χαµηλόµισθους και τους χαµηλοσυνταξιούχους; Έχετε πει
ότι 900 εκατοµµύρια θα δίνετε στα golden boys και στο ΤΕΚΑ για
να κάνετε τη νεοφιλελεύθερη εµµονή σας; Στέλνετε για πάντα
στις καλένδες τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Στέλνετε για πάντα στις
καλένδες αυτό που περίµεναν οι άνθρωποι οι χαµηλόµισθοι, οι
χαµηλοσυνταξιούχοι στο τέλος του χρόνου, να αγοράσουν κάτι
για τα εγγόνια τους. Και αυτά τα 900 εκατοµµύρια θα λείψουν
και από την αγορά, γιατί αυτά πήγαιναν κατευθείαν στην αγορά. 

Και λέτε και ψέµατα. Πριν από έναν χρόνο, µας έλεγε ο κ.
Βρούτσης ότι έλυσε το πρόβληµα. Υπάρχει πλέον βιωσιµότητα
στο σύστηµα. Και τώρα µας λέει ο κ. Χατζηδάκης ότι δεν υπάρχει
βιωσιµότητα στο σύστηµα και µας φέρνει και αυτός µελέτες, ότι
δεν υπάρχει βιωσιµότητα στο σύστηµα. Ε, ποιος µας λέει ψέ-
µατα, βρε παιδιά;

Μιας και είπα για τον κ. Βρούτση, δεν τον έχω δει στα έδρανα.
Συµβαίνει κάτι; Γιατί δεν έρχεται; Έπρεπε να είναι Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος, αν δεν κάνω λάθος. Τέλος πάντων, δικά σας
θέµατα είναι αυτά.

Επίσης, λέτε ότι αυτή η µεταρρύθµιση θα οδηγήσει σε καλύ-
τερες συντάξεις για τους νέους και ότι αν τελικά δεν πέτυχε το
τζογάρισµα, µην ανησυχείτε, θα πληρώσει το κράτος. Μην το ξε-
χνάµε, το κράτος θα πληρώσει. Λέτε ότι οι συντάξεις στους
νέους θα είναι καλύτερες. Όµως, λέτε ψέµατα, γιατί αποκρύ-
πτετε ότι έχει αυξηθεί κατά οκτώ χρόνια το προσδόκιµο ζωής.
Εκτός εάν λέτε ότι θα τους βγάλετε όλους συνταξιούχους στα
εβδοµήντα τέσσερα έτη. Να το πείτε αυτό, για να ξέρουµε και τι
γίνεται, ότι θ’ αυξήσετε και το όριο συνταξιοδότησης. Διότι για
τα σαράντα χρόνια το Non Paper σας λέει άλλα. Η πραγµατικό-
τητα είναι ότι µε το ισχύον θα παίρνει 221 ευρώ ένας συνταξιού-
χος και µε το νέο σύστηµα θα παίρνει 154 ευρώ.

Επίσης, λέτε ότι θα επιστραφούν οι επενδύσεις, 1 δισεκατοµ-
µύριο περίπου. Φέρνετε διάφορες µελέτες, οι οποίες όµως λένε
ότι ως προϋπόθεση είναι ότι για πενήντα χρόνια δεν θα υπάρχει
ύφεση και ότι όλα τα λεφτά θα επενδυθούν µέσω των funds στη
χώρα. Μα, η πρακτική είναι ότι περίπου το 80% πηγαίνει στο εξω-
τερικό και επενδύεται. Άρα, πώς θα γίνει αυτό το 1 δισεκατοµ-
µύριο; Θα γίνει µαγικά. Μας έχετε συνηθίσει στη δηµιουργική
λογιστική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, µας λέτε ότι είναι το ευρωπαϊκό σύστηµα. Το ευρω-

παϊκό σύστηµα λέει ότι στον πρώτο πυλώνα είναι και η κύρια και
η επικουρική σύνταξη. Στον δεύτερο πυλώνα που είναι το κεφα-
λαιοποιητικό υπάρχουν επαγγελµατικά ταµεία τα οποία είναι εθε-
λοντικά και έχουν και µια άλλη κουλτούρα. Η µόνη χώρα που έχει
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα είναι η Δανία. Ας µην συγκρίνουµε,
όµως, τη Δανία µε την Ελλάδα και το κοινωνικό σύστηµα που έχει
γιατί µάλλον θα χάσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µία ακόµα φορά νοµοθετείτε
µε εµµονή στις νεοφιλελεύθερες φαντασιώσεις σας. Νοµοθε-

τείτε αυξάνοντας τα βάρη στους φορολογούµενους για τις επό-
µενες δεκαετίες κατά 78 δισεκατοµµύρια. Τορπιλίζετε το ασφα-
λιστικό σύστηµα επιβάλλοντας χρεοκοπηµένες πολιτικές.
Δηµιουργείτε ένα σύστηµα που θα έχει επιπλέον κόστος και δε-
σµεύσεις για να επιστρέψει στην ευρωπαϊκή πραγµατικότητα, όχι
αυτή την φαντασιακή που έχετε εσείς. Νοµοθετείτε µακριά από
τις ανάγκες του λαού και των εργαζοµένων. 

Για µία ακόµα φορά λέτε ότι θέλετε να προστατεύσετε τους
νέους, αυτούς τους νέους για τους οποίους φέρατε τον νέο ερ-
γασιακό νόµο µε κατάργηση του οκταώρου, ζούγκλα στις εργα-
σιακές σχέσεις και µείωση των θέσεων εργασίας κατά σαράντα
χιλιάδες.

Μόνο µέληµά σας είναι η εξυπηρέτηση των συµφερόντων που
σας έφεραν στην εξουσία. Κάθε µέρα που περνά καταστρέφετε
τη χώρα. Κανένας ανασχηµατισµός δε θα σας σώσει. Αν θέλετε
να κάνετε ένα καλό στη χώρα, αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο
και φύγετε, για να σταµατήσετε να καταστρέφετε τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σαντορινιέ. 

Τον λόγο έχει η κ. Αναστασία-Αικατερίνη Αλεξοπούλου από την
Ελληνική Λύση. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε πολλή ώρα στη διά-
θεσή µας, γι’ αυτό και επιτρέψτε µου να εστιάσω σε µερικά ση-
µεία του νοµοσχεδίου.

Με το άρθρο 4 ιδρύεται ένα ασφαλιστικό υπερταµείο, το ΤΕΚΑ.
Και εδώ, προκύπτει ένα θέµα αρχής. Δεν είναι δυνατόν οι ασφαλι-
σµένοι και οι εισφορές τους να εισάγονται υποχρεωτικά στο Χρη-
µατιστήριο. Δεν είναι οι ασφαλιστικές εισφορές τυχερό παιχνίδι
και µάλιστα, στα χέρια όχι των άµεσα ενδιαφεροµένων, των ασφα-
λισµένων, αλλά ιδιωτικών εταιρειών. Αντίθετα, είναι ξεπούληµα
των επικουρικών συντάξεων και διάλυση των σηµερινών δοµών.

Λέει η Κυβέρνηση πως το νοµοσχέδιο αποτελεί µεταρρύθµιση
για τη νέα γενιά. Το αντίθετο, τα άρθρα 43 έως και 67 εισάγουν το
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, τον περίφηµο «κουµπαρά» για τους
έως τριάντα πέντε ετών εργαζόµενους και τους νεοεισερχόµε-
νους, κάτι που οδηγεί αναπόφευκτα σε αδιέξοδο. Κι αυτό επειδή
κάθε νέα πρόσληψη εντάσσεται στον κουµπαρά, άρα και οι εισφο-
ρές υπέρ αυτών.

Συνεπώς, θα µειώνονται σταθερά τα επόµενα χρόνια τα έσοδα
των δηµοσίων ταµείων. Αποτέλεσµα: µελλοντική εκτίναξη του ελ-
λείµµατος των επικουρικών ταµείων σε σηµείο που οι συνταξιούχοι
του µέλλοντος να µη λαµβάνουν καν την ελάχιστη σύνταξη. Και
µόνο η έννοια της κεφαλαιοποίησης της ύπαρξης ενός ασφαλιστι-
κού υπερταµείου δίνει το στίγµα του νοµοσχεδίου. Ο ασφαλισµέ-
νος θα ξέρει τι εισφορές θα δίνει, αλλά δεν έχει ιδέα αν θα πάρει
ποτέ σύνταξη.

Με το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα ουσιαστικά δεν θα είχαµε πια
επικουρικές συντάξεις και ο εργαζόµενος θα παύει να θεωρείται
ασφαλισµένος. Γίνεται επενδυτής και οι εισφορές του κεφάλαιο
που τζογάρεται. Όσο για τις εισφορές του, αυτές θεωρούνται κε-
φάλαιο που θα δώσουν µέρισµα µόνο σε περίπτωση που αποδώ-
σουν, ίσως δηλαδή ποτέ. 

Πρόκειται ακόµα για το σχέδιο νόµου εκτός πνεύµατος και
γράµµατος του Συντάγµατος, πέραν των νόµων και της νοµολο-
γίας των ανωτάτων δικαστηρίων. Σύµφωνα µε τις υπ’ αριθµόν
2287/2015 και 1889/2019 αποφάσεις της ολοµέλειας του, το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας απέκλεισε κάθε ενδεχόµενο κεφαλαιοποί-
ησης της επικουρικής ασφάλισης. 

Το ανώτατο δικαστήριο της χώρας αποφάνθηκε αµετάκλητα
ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 22, παράγραφος 4 του Συντάγµατος,
η επικουρική ασφάλιση είναι δηµόσια και υποχρεωτική, παρέχε-
ται αποκλειστικά µόνο από το κράτος, είναι ξένη προς τους επι-
χειρηµατικούς κινδύνους που συνδέονται µε την άσκηση της
ασφαλιστικής λειτουργίας από τους ιδιωτικούς φορείς και έχει
τελικό και µοναδικό εγγυητή το κράτος, το οποίο υποχρεούται
να συµµετέχει στη χρηµατοδότησή της. Όλα αυτά όµως τα κα-
ταργεί το σχέδιο νόµου. 
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Αλήθεια, δεν καταστρατηγεί άραγε το Σύνταγµα και τη νοµολο-
γία του Συµβουλίου της Επικρατείας το άρθρο 8, που αναφέρεται
στους πόρους του ΤΕΚΑ; Η συµµετοχή του κράτους περιορίζεται
µόνο για µία µεταβατική περίοδο πέντε ετών. Στην κάλυψη των
λειτουργικών του δαπανών, κατά την παράγραφο 1 µάλιστα, οι
πόροι αυτοί θα χρησιµοποιηθούν, µαζί µε τα λίγα εναποµείναντα
αποθεµατικά, για χρηµατιστηριακές τοποθετήσεις διαβαθµιζόµε-
νου ρίσκου, δηλαδή από το κοινωνικό κράτος δικαίου περνάµε στο
παγκόσµιο κράτος, σε µια καινούργια λογική ισοπέδωσης θεσµών
που κατακτήθηκαν µε αγώνες του έθνους µας. 

Άρθρο 19, ευθύνη των µελών του διοικητικού συµβουλίου του
ΤΕΚΑ. Θεσπίζει κάτι πρωτοφανές στα χρονικά, το ποινικό ακατα-
δίωκτο και την πλήρη αστική ασυλία των διαχειριστών των απο-
θεµατικών του ταµείου για τις σχετικές µε την άσκηση των
καθηκόντων τους πράξεις, ενώ προηγουµένως µε το άρθρο 9 το
νοµοσχέδιο αναθέτει στους ασφαλισµένους τα λειτουργικά
έξοδα του ΤΕΚΑ και τους µισθούς των στελεχών του. Αφαιρείται
δηλαδή µέρος της καταβολής που προορίζεται για τις επικουρι-
κές συντάξεις του µέλλοντος. Πώς λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, λέτε µετά ότι οι επικουρικές συντάξεις θα αυξηθούν σε
σχέση µε τις σηµερινές; Το εντελώς αντίθετο θα συµβεί. 

Και κάτι ακόµα. Πού είναι η έγνοια της Κυβέρνησης για το δη-
µογραφικό ζήτηµα; Θα περίµενε κανείς το νέο ασφαλιστικό να
δίνει βαρύτητα στο δηµογραφικό, από την ώρα που στην Ελλάδα
εδώ και είκοσι χρόνια οι θάνατοι υπερβαίνουν τις γεννήσεις, ενώ
επτακόσιες χιλιάδες νέοι Έλληνες µετανάστευσαν µαζικά στα
χρόνια της κρίσης. Ποιος θα εργάζεται, κυρίες και κύριοι, για να
µπορούν να εξασφαλιστούν οι συντάξεις; Είναι δυνατόν σε έναν
εργαζόµενο να αντιστοιχεί ένας συνταξιούχος; Πρέπει όλοι µας
να καταλάβουµε ότι το ασφαλιστικό ποτέ δεν θα λυθεί, αν δεν
λυθεί παράλληλα το δηµογραφικό. Κίνητρα λοιπόν εδώ και τώρα
στους Έλληνες για να επιβιώσει όχι µόνο το ασφαλιστικό σύ-
στηµα, αλλά και η ίδια η χώρα. 

Η Ελληνική Λύση, ο Κυριάκος Βελόπουλος βάζει ψηλά το
ασφαλιστικό, όπως αποδεικνύεται και από το κυβερνητικό µας
πρόγραµµα, όπου µέσα από παραδείγµατα και αµείλικτα στατι-
στικά στοιχεία φτάνουµε στη µία και µοναδική συνταγή, παρα-
γωγή πλούτου στην πατρίδα µας για να έρθουν πίσω οι νέοι
Έλληνες, να αυξηθούν οι γεννήσεις, να µειωθούν οι θάνατοι, να
περιοριστεί η ανεργία, να ανέβουν οι µισθοί και οι συντάξεις. 

Εθνική πολιτική λοιπόν και επιστροφή στον πρωτογενή τοµέα
παραγωγής. Αυτή είναι η λύση και όχι τα ηµίµετρα που εξυπηρε-
τούν µόνο τους ισχυρούς του κόσµου και το σχέδιο αποµείωσής
µας από το παγκόσµιο κράτος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αλεξοπούλου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Λαµπρούλης από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσα επιχειρήµατα και να επιστρατεύσετε, κύριοι της Κυβέρνη-

σης, το νοµοσχέδιό σας κλιµακώνει την επίθεση στα ασφαλιστικά
δικαιώµατα. Ιδιωτικοποιεί την επικουρική ασφάλιση, µετατρέπον-
τάς την σε τζόγο και σε ατοµική υπόθεση για τους νέους εργαζό-
µενους, οι οποίοι αφού πρόσφατα έµαθαν νέα πράγµατα από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως όσα είπε ο κ. Χατζηδά-
κης στην οµιλία του, δηλαδή πως προστασία της εργασίας σηµαί-
νει δεκάωρα, απλήρωτες υπερωρίες και εντατικοποίηση της
εργασίας, τώρα µαθαίνουν κάτι ακόµα νέο, πως η ασφάλισή τους
µέσω του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος που προωθείται, θα
είναι ατοµικό ρίσκο και οι ίδιοι θα χαρακτηρίζονται επενδυτές, που
θα τζογάρουν σε χρηµατιστηριακές λοταρίες τους κόπους µιας
ζωής. 

Φυσικά και το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί κεραυνό εν αιθρία,
παρά αποτελεί άλλον ένα κρίκο στην αλυσίδα των ασφαλιστικών
ανατροπών που συντελούνται χρόνια τώρα από όλες τις κυβερ-
νήσεις, Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο νοµοσχέ-
διο έρχεται να ολοκληρώσει τα χτυπήµατα όλων των

προηγούµενων κυβερνήσεων στο ασφαλιστικό, οικοδοµώντας
πάνω σε αυτά, µε πιο εµβληµατικές φυσικά τις αλλαγές που
έφερε ο περιβόητος νόµος- λαιµητόµος Κατρούγκαλου της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια η περαιτέρω θωράκιση των
αναδιαρθρώσεων µε τον νόµο Βρούτση. 

Οδηγός όλων των ανατροπών και στην κοινωνική ασφάλιση οι
λεγόµενες βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές, δηλαδή οι στρατηγι-
κές επιλογές και κατευθύνσεις κεφαλαίου- Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που όλοι σας, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα
αστικά κόµµατα, στηρίζετε και υλοποιείτε χρόνια τώρα για δηµι-
ουργία του συστήµατος των τριών πυλώνων ασφάλισης µε µέτρα,
όπως ο περιορισµός της δηµόσιας συνταξιοδότησης σε µια εθνική
σύνταξη πείνας, που οδηγεί στην αναγκαστική προσφυγή στους
ιδιωτικούς ασφαλιστικούς οµίλους, της συνέχισης της δουλειάς
µέχρι το θάνατο, ενώ οι εισφορές των εργαζοµένων προσφέρονται
ως ζεστό χρήµα στις τσέπες των διαφόρων επενδυτών. 

Αυτό επιτάσσουν οι ανάγκες για κερδοφορία του κεφαλαίου
και ακριβώς για την κάλυψη αυτών των αναγκών νοµοθετείτε,
όπως νοµοθέτησαν και όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις στη
χώρα µας, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εξαντλώντας κάθε ανθρώ-
πινο ηλικιακό όριο, ώστε η εκµετάλλευση της εργατικής δύναµης
να συνεχίζει πέραν των φυσικών ορίων, µε αύξηση των ορίων
συνταξιοδότησης στα εβδοµήντα ή στα εβδοµήντα δύο έτη, µει-
ώνοντας και καταργώντας ταυτόχρονα τις κρατικές δαπάνες για
την κοινωνική ασφάλιση, δηλαδή τις συντάξεις, την υγεία, την
πρόνοια, αφού για το κεφάλαιο και το αστικό κράτος που το υπη-
ρετεί οι δαπάνες αυτές θεωρούνται κόστος, ανεπίτρεπτο κόστος,
αλλά και κονδύλια συνάµα που θα διοχετευθούν σε κάθε είδους
φοροαπαλλαγές, εισφοροαπαλλαγές και προνόµια στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. 

Και ακριβώς αυτές οι ευρωπαϊκές πρακτικές, τις οποίες Νέα
Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ εκθειάζετε και δίνετε όρκους πί-
στης, είναι που προωθούν την ιδιωτικοποίηση των δηµόσιων συ-
στηµάτων ασφάλισης, εµπορευµατοποιούν και ιδιωτικοποιούν
την υγεία και την πρόνοια, εξασφαλίζοντας παράλληλα τη στα-
διακή απόσυρση κράτους και εργοδοσίας από τις υποχρεώσεις
τους απέναντι σε ασφαλισµένους και συνταξιούχους, ενώ οι ανα-
τροπές στην επικουρική ασφάλιση, που αποτελεί την κορυφή του
παγόβουνου στο διαχρονικό ξήλωµα του κοινωνικοασφαλιστικού
συστήµατος, έρχονται να εξυπηρετήσουν αποκλειστικά τα µε-
γάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα του κλάδου των ιδιωτικών
ασφαλίσεων και των επενδυτών, που θα αναλάβουν µε το αζη-
µίωτο να διαχειριστούν τις εισφορές των νέων ασφαλισµένων. 

Εξάλλου, στην Επιτροπή κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου,
οι µόνοι που συµφώνησαν µε την Κυβέρνηση είναι οι µεγάλοι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι, οι χρηµατιστές, οι τραπεζίτες και οι διάφοροι
εκπρόσωποί τους. Έτσι, λοιπόν, η σύνταξη σταµατά να είναι προ-
στασία και µετατρέπεται σε επένδυση, οι δε ασφαλισµένοι σε
επενδυτές. Και επειδή οι επενδύσεις πολλές φορές αποτυγχά-
νουν, οι µελλοντικοί συνταξιούχοι µπορεί να µετατραπούν σε
αποτυχηµένους επενδυτές και να βρεθούν στον δρόµο. 

Όσο για τους αυστηρούς κανόνες που επικαλείστε, αυτά να
τα πείτε στους χιλιάδες ασφαλισµένους και σε ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες που, αντί για σύνταξη, έγιναν θύµατα των δια-
κυµάνσεων του χρηµατιστηριακού δείκτη. 

Μάλιστα, στην προσπάθειά σας να πείσετε, ισχυρίζεστε -και
το ακούσαµε πολλές φορές σε αυτήν την Αίθουσα σήµερα- πως
το νοµοσχέδιο προβλέπει για παράδειγµα στη µείωση του δηµο-
γραφικού κινδύνου που απειλεί τα εισοδήµατα των µελλοντικών
συνταξιούχων. 

Όµως, αλήθεια οι µελλοντικοί συνταξιούχοι, δηλαδή οι σηµε-
ρινοί νέοι εργαζόµενοι κινδυνεύουν ή όχι από τα χαµηλά µερο-
κάµατα, τα µεγάλα διαστήµατα ανεργίας, την ευελιξία στην
αγορά εργασίας, τα απλήρωτα δεκάωρα που πρόσφατα νοµο-
θετήσατε; 

Και αυτόν τον κίνδυνο θα τον πληρώνουν ακόµα πιο ακριβά
στα γηρατειά τους, όντας µέσα σε ένα σύστηµα ιδιωτικής ασφά-
λισης χωρίς τις εγγυήσεις της κοινωνικής ασφάλισης, όπως για
παράδειγµα ήταν τα κατώτερα όρια σύνταξης. 

Μιλάτε για εξασφάλιση υψηλότερων επικουρικών συντάξεων
στους µελλοντικούς συνταξιούχους. Είναι σκέτη κοροϊδία, πρό-
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κληση και απύθµενος εµπαιγµός. Τη στιγµή που το σύστηµα δεν
µπορεί να εξασφαλίσει ούτε καν σύνταξη και οι εισφορές θα τζο-
γάρονται, εσείς το προβάλλετε ως αυτό που θα δώσει υψηλότε-
ρες συντάξεις. 

Μιλάµε, λοιπόν, πλέον για ένα σύστηµα που ονοµάζεται και
επίσηµα σύστηµα καθορισµένων εισφορών και όχι καθορισµένων
παροχών. Δηλαδή, αν και δεν υπάρχει καµµία δέσµευση για το
ύψος της σύνταξης, είναι προκλητικό να εµφανίζεται πως θα
δώσει και µεγαλύτερες συντάξεις από τις σηµερινές.

Αλήθεια, πώς µπορεί κανείς να εκτιµήσει από σήµερα σε σα-
ράντα χρόνια πόσο θα έχει αποδώσει το τζογάρισµα, ώστε να
µαντέψει τις παροχές; Άλλωστε, το σύστηµα της κεφαλαιοποί-
ησης ισχύει και για τα επαγγελµατικά ταµεία, όπως εν µέρει και
για το ΕΤΕΑΕΠ, και τα αποτελέσµατα είναι αποκαλυπτικά, ενώ
και η πείρα από τα αποθεµατικά των ταµείων που τζογαρίστηκαν
τις περασµένες δεκαετίες και έγιναν καπνός είναι ο καλύτερος
µάρτυρας για το τι περιµένει τους νέους εργαζόµενους. 

Αλήθεια, αφού λέτε πως θα πάρουν µεγαλύτερες συντάξεις,
τότε γιατί φροντίζετε µέσα από το νοµοσχέδιο να παράσχετε
ασυλία στα στελέχη που θα επιλέγονται να διοικούν το ταµείο,
το ΤΕΚΑ, να διαχειρίζονται τα χαρτοφυλάκια των ατοµικών κουµ-
παράδων των ασφαλισµένων;

Ισχυρίζεστε ότι το κράτος θα εγγυάται πως οι συνταξιούχοι
δεν πρόκειται να πάρουν λιγότερα από τις εισφορές τους, αν δεν
πάει καλά το τζογάρισµα. Αν είναι έτσι, γιατί δίνεται η δυνατό-
τητα επιλογής του ρίσκου -χαµηλού, µέτρου, υψηλού- στον
ασφαλισµένο, αφού δεν πρόκειται να χάσει, όπως διατείνεστε;

Μιλάτε για µετατροπή του ασφαλιστικού συστήµατος σε
µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας. Όντως οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές που είναι ο ιδρώτας των εργαζοµένων δίνονται πλουσιοπά-
ροχα και απλόχερα για τη χρηµατοδότηση επενδύσεων.
Μάλιστα, από ότι φαίνεται, το επίδικο είναι σοβαρό, αφού δεκά-
δες δισεκατοµµύρια -ακούσαµε διάφορα νούµερα σήµερα-, δη-
λαδή οι εισφορές των ασφαλισµένων θα αιµοδοτούν την
καπιταλιστική ανάπτυξη χωρίς να υπάρχει δέσµευση ότι οι συν-
τάξεις είναι κατοχυρωµένες. 

Και, βέβαια, είναι χωρίς αντίκρισµα η κυβερνητική υπόσχεση
πως το κράτος εγγυάται την απρόσκοπτη καταβολή των συντά-
ξεων του υφιστάµενου συστήµατος των σηµερινών συνταξιού-
χων, όταν το ίδιο το Υπουργείο εκτιµά πως η µετάβαση από το
ένα σύστηµα στο άλλο και η διακοπή εισφορών από τους νέους
ασφαλισµένους θα προκαλέσουν χρηµατοδοτικό κενό στο ΕΤΕ-
ΑΕΠ. Ποιος θα φορτωθεί, όµως, αυτό το κενό; Θα φορτωθεί στις
πλάτες των φορολογουµένων, αλλά και των συνταξιούχων του
ισχύοντος συστήµατος, που θα δουν τις συντάξεις τους για άλλη
µια φορά να πετσοκόβονται. 

Συνεπώς, η κλιµάκωση της επίθεσης σε όλα τα επίπεδα της
ζωής του λαού µας, τα απανωτά χτυπήµατα πάνω σε δικαιώµατα
και κατακτήσεις δεν επιτρέπουν σε κανέναν να έχει ψευδαισθή-
σεις ότι τα πράγµατα θα καλυτερέψουν, αν δεν πάρουν στα χέρια
τους οι ίδιοι οι εργαζόµενοι την υπόθεση της προστασίας της
ζωής τους, αν δεν διεκδικήσουν την ικανοποίηση των αναγκών
τους των ίδιων και των οικογενειών τους, γιατί είναι οι µόνοι που
πληρώνουν για την κοινωνική ασφάλιση και έχουν όλο το δίκιο
να διεκδικήσουν την πλήρη ικανοποίηση των αναγκών τους. 

Και για να συµβεί αυτό, που επιβεβαιώνεται από την ίδια τη
ζωή, χρειάζεται να δώσουν τις δυνάµεις τους για πιο µεγάλους,
πιο µαζικούς, πιο αποφασιστικούς αγώνες, τέτοιους που να κά-
νουν µεγαλοεργοδοσία, κυβερνήσεις και τα κόµµατα που τις στη-
ρίζουν να βλέπουν εφιάλτες.

Σε αυτούς τους αγώνες το ΚΚΕ ήταν, είναι και θα είναι µαζί µε
τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους, τον λαό που παλεύει
και αγωνίζεται για την ανατροπή αυτού του άδικου συστήµατος
της βαρβαρότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Λαµπρούλη.

Κλείσαµε τον τέταρτο κύκλο οµιλητών. Την αυλαία του πέµ-
πτου κύκλου θα ανοίξει ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι,
θα κάνω µια παρένθεση ξεκινώντας, γιατί ως µέλος αυτού του
Κοινοβουλίου και ως νέος άνθρωπος πραγµατικά νιώθω ότι είναι
απαράδεκτο να ακούγεται εδώ µέσα ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις και
το ελληνικό ναυτικό, που εδώ και πάρα πολύ καιρό έχει αντιδρά-
σει µε υπεύθυνο τρόπο, µε υπεύθυνη στάση διαφυλάσσοντας τα
χωρικά µας ύδατα, αυτά που ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης αµφισβήτησε κάποια στιγµή, και να λέµε ότι αυτοί οι
άνθρωποι, αυτά τα παιδιά, οι Ένοπλες Δυνάµεις µας άφηναν το
τουρκικό «Ορούτς Ρέις» να κάνει κρουαζιέρα. Πραγµατικά, είναι
απαράδεκτο και δεν τιµάει κανέναν µας να ακούγονται αυτά
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Τώρα ερχόµενος στο νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι κάθε συζή-
τηση στη Βουλή οφείλει να έχει ως αφετηρία και ως απαράβατη
προϋπόθεση ότι όλοι εµείς, οι εκλεγµένοι αντιπρόσωποι του ελ-
ληνικού λαού, µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας, γιατί αλήθεια ση-
µαίνει δέσµευση, σηµαίνει αξιοπιστία, σηµαίνει ότι η εµπιστοσύνη
των πολιτών δεν απαξιώνεται και δεν ευτελίζεται. Και αν θέλουµε
σήµερα να είµαστε απόλυτα συνεπείς µε αυτήν τη συµφωνία
αλήθειας µε τον λαό -και εµείς στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε-
οφείλουµε εξαρχής να κάνουµε ορισµένες διαπιστώσεις για το
ασφαλιστικό µε αφορµή τη µεταρρύθµιση αυτή που συζητάµε
τις µέρες αυτές. 

Αλήθεια πρώτη: Στο ζήτηµα του ασφαλιστικού έχουµε δώσει
πολλές φορές εξετάσεις ως πολιτικό σύστηµα διαχρονικά και,
δυστυχώς, σχεδόν πάντα έχουµε αποτύχει. Αυτό αποδεικνύεται
από πολλά στοιχεία, από το γεγονός ότι το ασφαλιστικό ζήτηµα
λειτούργησε πολλές φορές ως ωρολογιακή βόµβα που απασφά-
λισε την τελευταία στιγµή, από το ότι το µνηµονιακό µάρµαρο
λαξεύτηκε πάνω στις αδυναµίες του ασφαλιστικού και το πλήρω-
σαν, δυστυχώς, συστηµατικά οι συνταξιούχοι, αλλά κυρίως οι
µελλοντικές γενιές, και από το ότι πολλές φορές κλείσαµε το µάτι
σε πελατειακές διεκδικήσεις, υπονοµεύοντας τη συλλογική ευη-
µερία του αύριο. 

Αλήθεια δεύτερη: Οµολογείται από όλους µας ότι η αντίληψη
των νέων για τη σύνταξη είναι µηδενιστική. Το «σιγά µην πάρουµε
εµείς σύνταξη» ενσωµατώνει τη βαθιά απογοήτευση των νέων
για το πολιτικό σύστηµα συνολικά. Η ερώτηση «εµείς οι νέοι,
άραγε, θα πάρουµε σύνταξη;» ενσωµατώνει και µια υπόγεια
κραυγή αγωνίας, την οποία στην Κυβέρνηση ακούµε υλοποιών-
τας τις πολιτικές του µέλλοντος. 

Για εµάς η ευηµερία του αύριο είναι µια πολύ σηµαντική υπό-
θεση και σήµερα στους νέους και τις νέες που αγωνιούν για το
δικό τους µέλλον επιλέγουµε να απαντήσουµε µε µια πολιτική
που επικεντρώνεται αποκλειστικά σε αυτούς. Αυτό είναι το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο, ένα νοµοθέτηµα αποκλειστικά για τη νέα
γενιά, µια πρωτοβουλία που µε αφετηρία την υψηλή τεχνογνωσία
και την ψηφιοποίηση θα µετατρέψει σταδιακά και χωρίς κίνδυνο
το σηµερινό σύστηµα επικουρικής ασφάλισης από αναδιανεµη-
τικό σε κεφαλαιοποιητικό. Οι νεοεισερχόµενοι στην αγορά εργα-
σίας και όσοι το επιλέξουν µέχρι την ηλικία των τριάντα πέντε
ετών θα δηµιουργούν τον προσωπικό κουµπαρά της επικουρικής
σύνταξής τους αποταµιεύοντας σε αυτόν τις ασφαλιστικές ει-
σφορές τους. Θα έχουν τη δυνατότητα να κάνουν τις δικές τους
επιλογές σχετικά µε το προφίλ επένδυσης που θέλουν να ακο-
λουθήσουν, να καθορίσουν µε άλλα λόγια το ύψος της απόδοσης
της δικής τους επένδυσης, το τι επικουρική σύνταξη θα πάρουν. 

Ενδεχοµένως οι νέοι να απορούν. Θίγεται, άρα, η εθνική σύν-
ταξη; Η απάντηση είναι «όχι». Θίγεται η κύρια σύνταξη; Η απάν-
τηση, επίσης, είναι πάλι «όχι». Άλλωστε και οι δύο αυτοί πυλώνες
του ελληνικού ασφαλιστικού δεν εξαρτώνται από το κεφαλαι-
οποιητικό σύστηµα. Σχετίζονται µε µεγέθη µακροοικονοµίας,
όπως τα δηµοσιονοµικά και η ανάπτυξη. Μήπως θίγεται η ίδια η
καταβολή της επικουρικής σύνταξης; Και πάλι όχι, διότι ρητά
προβλέπεται ότι οι ασφαλισµένοι θα λάβουν τουλάχιστον το
ύψος των εισφορών συν τη διακύµανση του πληθωρισµού. Θίγε-
ται ίσως το συνταξιοδοτικό καθεστώς των σηµερινών, των υφι-
στάµενων συνταξιούχων; Και πάλι η απάντηση είναι αρνητική.
Στο νοµοσχέδιο ρητά προβλέπεται ότι υπάρχει απόλυτη κάλυψη
των ασφαλισµένων αυτών και ότι οι συντάξεις θα καλυφθούν
απαρέγκλιτα. 
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Κατά συνέπεια, γεννιέται ένα ακόµη ερώτηµα: Γιατί το παρόν
νοµοσχέδιο παρουσιάζεται σαν µια ακόµα µητέρα των µαχών;
Μήπως από συνήθεια; Γιατί ήδη έχουµε µετρήσει άλλες δύο µη-
τέρες των µαχών. Η αλήθεια δεν βρίσκεται στα οιδιπόδεια συµ-
πλέγµατα, που µάλλον η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει. Η
αλήθεια βρίσκεται στο ότι η Αντιπολίτευση, ιδίως η Αξιωµατική,
αντί να επενδύει στο µέλλον, επενδύει στην καλλιέργεια του
φόβου, στη διασπορά ψεύδους, στα επικοινωνιακά πυροτεχνή-
µατα, αντί να επενδύσει στο όραµα του καλύτερου αύριο, επεν-
δύει στον αιώνιο ύπνο των ιδεολογικών καθηλώσεων. 

Γιατί για την Αντιπολίτευση είναι προτιµότερο το «µαζί τα φά-
γαµε» παρά το να απολογηθούµε συνολικά όλοι µας λέγοντας
«σας τα φάγαµε δανειζόµενοι από το δικό σας µέλλον» και κυ-
ρίως γιατί δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να αποδεχθεί ότι την
αλλαγή του ασφαλιστικού υποδήµατος είµαστε εµείς στη Νέα
Δηµοκρατία που την τολµάµε. Εµείς αλλάζουµε το ασφαλιστικό
υπόδηµα, εσείς παραµένετε στο αντιπαράδειγµα. 

Ερχόµαστε λοιπόν µε τόλµη να δείξουµε ότι έχουµε αντιληφθεί
την πρότερη ασυνέπειά µας όλοι εµείς ως πολιτικό σύστηµα δια-
χρονικά προς τη νέα γενιά, δεσµευόµενοι από την ευθύνη µας
για την αυριανή τους ευηµερία στο σήµερα. Η ευθύνη αυτή γίνε-
ται πράξη, καθώς εµείς από την ερώτηση των νέων «εµείς θα πά-
ρουµε σύνταξη;» βγάζουµε το ερωτηµατικό. Βάζουµε οριστικά
τελεία και παύλα στις θυσίες τους, αυτές που ζητούµε να κάνουν
για να τροφοδοτούν τις συντάξεις των προηγούµενων. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο συνάπτουµε µια νέα κοινωνική
συµφωνία και όλοι γνωρίζουµε ότι οι κοινωνικές συµφωνίες λει-
τουργούν ως αφορµές και αιτίες για πολιτική αναγέννηση στο
σύνολό της. Το ραντεβού µε το αύριο λοιπόν κλείνεται από σή-
µερα µε αυτήν την κοινωνική συµφωνία, καθώς εκδίδουµε το πι-
στοποιητικό ενός αποτελεσµατικού, διαφανούς, αποδοτικού
τρίτου πυλώνα ασφάλισης. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, η Νέα Δηµοκρατία ήταν πάντα συ-
νεπής στο ραντεβού µε την ιστορία, χωρίς να υπολογίσει ποτέ
το κόστος. Στην ετυµηγορία της ιστορίας εµείς θα είµαστε για
άλλη µια φορά εκεί κοιτώντας και πάλι τους νέους στα µάτια. 

Τα τελευταία δύο χρόνια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει
χάσει πολλά τέτοια ραντεβού. Αυτήν τη φορά όµως η µη στήριξη
αυτού του νοµοσχεδίου δεν θα σηµάνει µόνο ότι στέκεστε για
άλλη µια φορά στη λάθος µεριά. Δεν θα σηµάνει ότι γυρνάει την
πλάτη στην Κυβέρνηση. Η έλλειψη συναίνεσης από τη µεριά σας
σηµαίνει ότι γυρίζετε την πλάτη στους νέους αυτής της χώρας
και αυτό θα σας καταλογιστεί. 

Συνιστώ λοιπόν να µην το κάνετε και να υπερψηφίσετε αυτό
το νοµοσχέδιο, γιατί οι κοινωνικές συµφωνίες ξεπερνούν τους
εκλογικούς κύκλους, τις κοµµατικές διαφωνίες και σκοπιµότητες.
Διαπερνούν όµως την κοινωνία κάθετα και οριζόντια και γι’ αυτόν
τον λόγο χρειάζονται τη συναίνεση και µάλιστα την αυθεντική συ-
ναίνεση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μπαρτζώκα. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Μπουρνούς από το ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Χρυσοµάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζαµε ήδη πριν
τις εκλογές πως ο µεταρρυθµιστικός θίασος που πηγαίνει από
φιάσκο σε φιάσκο και καταστρέφει ό,τι πιάνει στα χέρια του είχε
βάλει στο µάτι την κοινωνική ασφάλιση. Το βλέπουµε τώρα µε
την παράδοση της επικουρικής ασφάλισης στα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα µε το υποχρεωτικό κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. Το είδαµε
βέβαια και στις πανελλήνιες και τις ολέθριες βάσεις εισαγωγής
που ερηµώνουν τα περιφερειακά πανεπιστήµια, όπως το Πανε-
πιστήµιο Αιγαίου, προκειµένου να κλείσουν τµήµατα και να ανοί-
ξουν οι δουλειές των κολεγίων. 

Αυτή η Κυβέρνηση το µόνο που ξέρει να κάνει µε επάρκεια και
µέθοδο είναι να ξηλώνει δικαιώµατα και αγαθά για τους εργαζό-
µενους από την αγορά εργασίας µέχρι την υγεία και την παιδεία.
Δεν είναι καν θέµα ιδεολογίας. Όταν η νεοφιλελεύθερη δεξιά
βλέπει δηµόσια αγαθά, βλέπει ευκαιρία. Όταν βλέπει ασφαλι-
στικά ταµεία µε µια σταθερή εισροή δισεκατοµµυρίων από εισφο-

ρές εργαζοµένων, δεν βλέπει ένα πρόβληµα για µεταρρύθµιση.
Βλέπει µια ευκαιρία για εύκολες µπίζνες, για δουλειές χωρίς
ρίσκο και κόπο. Βλέπει µαζεµένα κεφάλαια που περιµένουν την
ανεµπόδιστη δήθεν αξιοποίησή τους ή απλώς τη λεηλασία τους
από τα golden boys.

Περί αυτού πρόκειται. Η ιδεολογία έρχεται µετά για πρόσχηµα
και δικαιολόγηση και πάει µαζί µε τις διάφορες τεχνικές µελέτες
και τεχνοκρατικά πασαλείµµατα. Ο θατσερισµός στην πράξη
είναι άκοπος πλουτισµός και µάλιστα πλουτισµός από την αρ-
παγή του κοινωνικού πλούτου –εδώ της επικουρικής ασφάλισης. 

Μπορεί το νοµοσχέδιο αυτό να απορρίπτεται από την κοινωνία
και τους φορείς των εργαζοµένων, αλλά προφανώς δεν απορρί-
πτεται από τους άµεσα ενδιαφερόµενους να ωφεληθούν. Για άλλη
µια φορά θα αγνοήσετε την κοινωνία που απορρίπτει και απεχθά-
νεται µια επιλογή σας επειδή πιστεύετε πως έχετε ισχυρούς χο-
ρηγούς που σας επιτρέπουν να διαχειριστείτε επικοινωνιακά κάθε
αντίδραση, αν και θα έχετε ήδη αρχίσει να καταλαβαίνετε πως οι
αντιδράσεις και οι αντιστάσεις της κοινωνίας δεν είναι τόσο εύ-
κολα διαχειρίσιµες, ακόµη και από ένα ιστορικά πρωτοφανή µη-
χανισµό προπαγάνδας και εξυπηρέτησης συµφερόντων σαν αυτόν
που σας έφτιαξαν οι χορηγοί σας για να σας κάνουν κυβέρνηση. 

Το σύστηµα που προτείνετε της αµιγούς κεφαλαιοποίησης επι-
κουρικής ασφάλισης στα χέρια ιδιωτών, έχει αποτύχει όπου
εφαρµόστηκε και εφαρµόστηκε βασικά στις χώρες της Λατινικής
Αµερικής και στις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης –καθόλου τυ-
χαία, προφανώς- δηλαδή σε χώρες που είχαν την ατυχία να ζή-
σουν την υλοποίηση πολλών τέτοιων µεταρρυθµιστικών
ονειρώξεων από τις πιο διεφθαρµένες, αυταρχικές και άπληστες
ολιγαρχίες.

Στα τελευταία χρόνια, παράλληλα µε βήµατα εκδηµοκρατι-
σµού, έγινε τελικά επιστροφή σε συστήµατα δηµόσιας διανεµη-
τικής ασφάλισης, µόλις άρχισαν να γίνονται αντιληπτές οι
καταστροφικές συνέπειες. 

Όµως, εσείς δεν έχετε τη δικαιολογία που επικαλούνταν οι νε-
οφιλελεύθεροι των δεκαετιών του ’80 και του ’90 σαν τον πατέρα
του Πρωθυπουργού, ότι δηλαδή ακολουθούν την παγκόσµια
τάση και πειραµατίζονται µε κάτι –υποτίθεται- υποσχόµενο. 

Σήµερα ξέρουµε ότι τα συστήµατα αυτά απέτυχαν γιατί υπο-
τίµησαν το κόστος µετάβασης που επιβάρυνε τα δηµόσια οικο-
νοµικά, είχαν υψηλά διαχειριστικά κόστη και οι αβέβαιες και
χαµηλές αποδόσεις των χρηµατιστηριακών αγορών οδηγούσαν
σε χαµηλές συντάξεις, ιδίως σε χαµηλές συντάξεις για τις γυναί-
κες.

Είναι παραπλανητική η σύγχυση που επιχειρείται µε τα επαγ-
γελµατικά ταµεία επικουρικής ασφάλισης που ισχύουν στην Ευ-
ρώπη. Τέτοια ταµεία δεν είναι ούτε του κράτους αλλά ούτε των
ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών και φτιάχτηκαν εξ αρχής µε
αυτόν τον σκοπό, δηλαδή χωρίς κόστος µετάβασης, συχνά εδώ
και πάνω από αιώνα από τα ίδια τα συνδικάτα των εργαζοµένων. 

Εδώ δεν προβλέπεται καν στη διοίκηση του ΤΕΚΑ την κλασική
τριµερή σύνθεση των ταµείων, δηλαδή µε συµµετοχή των εργα-
ζοµένων, και τα αφήνετε όλα στη διακριτική ευχέρεια του Υπουρ-
γού. 

Η ιδιωτική και η υποχρεωτική επένδυση των ασφαλιστικών
πόρων, δηλαδή το τζογάρισµα, είναι από µόνο του σκάνδαλο.
Διακινδυνεύετε τους κόπους, τον ιδρώτα, τη ζωή των ασφαλισµέ-
νων για να κάνουν καριέρες και να πλουτίσουν τα στελέχη των
ασφαλιστικών εταιρειών. Ο κίνδυνος των κεφαλαιαγορών µετα-
φέρεται στις πλάτες των ασφαλισµένων. Αποκρύπτετε βέβαια µια
ιδιαιτερότητα που έχει το επενδυτικό τζογάρισµα, ότι όποιο και
αν είναι το αποτέλεσµα, καλό ή κακό, τα στελέχη των εταιρειών
θα εισπράττουν την προµήθειά τους. Χάνουν ή κερδίζουν οι
ασφαλισµένοι, οι χρυσές προµήθειες θα πληρώνονται κανονικά.
Οι µισθοί και τα µπόνους των στελεχών θα πληρώνονται όποιο κι
αν είναι το αποτέλεσµα κι αν τα πράγµατα πάνε στραβά, αν κα-
ταρρεύσουν οι χρηµατιστηριακές αποδόσεις για παράδειγµα, ξέ-
ρουµε τι θα γίνει. Οι ιδιώτες θα ζητήσουν από το ελληνικό
δηµόσιο να τους διασώσει, να καλύψει τη ζηµιά χωρίς οι ίδιοι να
βάλουν το χέρι στην τσέπη και απλώς να περάσουν στην επόµενη
δουλειά τους και στο επόµενο πρότζεκτ οικειοποίησης δηµόσιου
πλούτου. 
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Εξάλλου ήδη προβλέπετε τη σταθερή επιχορήγηση του ΤΕΚΑ
από το δηµόσιο προϋπολογισµό και την εγγύηση από το δηµόσιο
των πόρων του ταµείου. Μόνο έτσι βέβαια θα εγκρίνανε οι θεσµοί
µια τόσο επικίνδυνη µεταρρύθµιση, αλλά και µόνο έτσι –µε τις
πλάτες του δηµοσίου- ξέρουν να παριστάνουν τους επιχειρηµα-
τίες οι φίλοι σας.

Το κόστος µετάβασης σηµαίνει ότι φορτώνεται το δηµόσιο µε
µια γιγάντια υποχρέωση δεκάδων δισεκατοµµυρίων, που ισοδυ-
ναµεί µε το δανεισµό ολόκληρου µνηµονίου, για να µπορέσετε
να χαρίσετε στους ιδιώτες ασφάλισης την επικουρική ασφάλιση.
Το κόστος µετάβασης θα το επωµιστούν οι φορολογούµενοι και
το δηµόσιο χρέος, σε µία χώρα που έχει γονατίσει από φόρους
και µε παγκόσµιο ρεκόρ χρέους. 

Τολµάτε µάλιστα και µιλάτε για δηµογραφικό εσείς που τιµω-
ρείτε τους νέους και τους επιφυλάσσετε ένα µέλλον ελαστικής
απασχόλησης σε κακοπληρωµένες δουλειές, µε αποψιλωµένα
δηµόσια αγαθά. Ακριβώς επειδή οι πειραµατισµοί σας θίγουν
τους νέους, αλλά και εντελώς εκδικητικά ξηλώνουν την τόσο
απεχθή σε σας αλληλεγγύη των γενεών, η µεταρρύθµισή σας θα
έχει αργά η γρήγορα το τέλος που της αξίζει, αµέσως µόλις µια
προοδευτική κυβέρνηση επιστρέψει στο τιµόνι της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπουρνούς και για την τήρηση του χρόνου. Καλή αρχή κά-
ναµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης από τη Νέα
Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται η κ. Ελευθεριάδου από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
θα µπορούσε σήµερα το σηµερινό νοµοσχέδιο να αποτελούσε
µια ευκαιρία για εσάς να ασκήσετε µια εποικοδοµητική και ωφέ-
λιµη αντιπολίτευση, να ήταν µια ευκαιρία για εσάς να αποκτήσετε
σοβαρότητα και αντιπολιτευτική αξιοπιστία για ένα τόσο σοβαρό
ζήτηµα. Στην ουσία, θα ήταν µια ευκαιρία να γίνετε ωφέλιµοι για
την ελληνική κοινωνία από τον ρόλο που σας έταξε και να βοη-
θήσετε και να παίξετε έναν ουσιαστικό ρόλο στη διασφάλιση και
την ενίσχυση του ασφαλιστικού συστήµατος.

Δυστυχώς, δεν θελήσατε να το κάνετε. Προσωπικά εµείς δεν
περιµέναµε από εσάς κάτι τέτοιο, γιατί ξέρουµε όλοι ποια είναι
η άποψή σας για την έννοια της ασφαλιστικής µεταρρύθµισης
µε τον περιβόητο νόµο Κατρούγκαλου και τα άπειρα προβλή-
µατα που είχε δηµιουργήσει.

Το µόνο που κάνατε είναι κατά τη γνωστή σας τακτική να προ-
σπαθήσετε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις, να καταστροφολο-
γείτε για την επικείµενη δήθεν διάλυση του συστήµατος των
επικουρικών συντάξεων και φυσικά, να ελπίζετε σε κοινωνική
αναταραχή, σε διαδηλώσεις και διαµαρτυρίες κατά της νοµοθε-
τικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης.

Δυστυχώς, όπως είδατε, ο λαός δεν συµµερίστηκε αυτές σας
τις ελπίδες, δεν συµµερίζεται τη διάθεσή σας για επαναστατική
γυµναστική. Και γιατί; Γιατί οι συµπολίτες µας αντιλαµβάνονται
τη σηµασία της συγκεκριµένης µεταρρύθµισης. Οι συµπολίτες
µας αντιλαµβάνονται αυτό που δεν καταλαβαίνετε εσείς, την ανα-
γκαιότητα για ένα βιώσιµο, σταθερό και αποδοτικό σύστηµα επι-
κουρικής ασφάλισης, ένα σύστηµα που θα εξασφαλίζει την
καταβολή της επικουρικής σύνταξης στους εργαζοµένους υπό
την εγγύηση της πολιτείας, δίνοντάς τους ταυτόχρονα τη δυνα-
τότητα του ελέγχου των εισφορών τους και την αύξηση της κα-
ταβαλλόµενης επικουρικής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υφιστάµενο πλήρως αναδιανε-
µητικό σύστηµα κύριας και επικουρικής σύνταξης βασίζεται σε µια
ιδιαίτερη εύθραυστη αναλογία εργαζοµένων προς συνταξιούχους.
Για να είναι το σύστηµα βιώσιµο απαιτεί µια αναλογία τριών εργα-
ζοµένων προς έναν συνταξιούχο και βέβαια, δηµογραφική ανά-
πτυξη που θα στηρίζει την αναλογία αυτή. Σήµερα στη χώρα µας
η αναλογία εργαζοµένων προς συνταξιούχους βρίσκεται στο 1,7
προς 1, ενώ τα δηµογραφικά δεδοµένα µέχρι το 2030 δείχνουν µια
ραγδαία δηµογραφική γήρανση, µε τη EUROSTAT να εκτιµά πως
θα είµαστε η πιο γερασµένη χώρα της Ευρώπης σε λίγα χρόνια.

Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό; Αντιλαµβάνεστε πως βρισκό-
µαστε µπροστά σε µια βόµβα έτοιµη να εκραγεί; Ποια είναι η
πρότασή σας για να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα; Καµµία!
Ή µήπως είναι µία που δεν την ψελλίζετε δυνατά; Θα προσπα-
θήσετε να λύσετε το ασφαλιστικό µέσω του δηµογραφικού, που
την αύξηση του δηµογραφικού θα την πετύχετε µε µια πολιτική
ανοιχτών συνόρων και µια ανεξέλεγκτη µεταναστευτική πολιτική
προς τη χώρα µας;

Εµείς, επειδή επιλέγουµε την πολιτική των κλειστών συνόρων
και εννοώ µια στιβαρή πολιτική στο µεταναστευτικό, γι’ αυτό
φέρνουµε τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία, για να δώ-
σουµε λύση στο ασφαλιστικό.

Αφήνετε εσείς από την άλλη το πρόβληµα κάτω από το χαλί
και µοιρολατρικά περιµένετε τη µείωση των επικουρικών συντά-
ξεων είτε τη δυσανάλογη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολο-
γισµού που θα κληθεί να καλύψει τη διαφορά. Έρχεστε να µας
κατακεραυνώσετε δήθεν για την εφαρµογή του κεφαλαιοποιητι-
κού συστήµατος µόνο στην επικουρική ασφάλιση -και το τονίζω
αυτό- γιατί τα συστήµατα, που, όπως επιχειρηµατολογείτε, απέ-
τυχαν, απέτυχαν γιατί είχαν και στην επικουρική και στην κύρια
κεφαλαιοποιητικό. Εµείς το βάζουµε µόνο στην επικουρική.

Και φυσικά, αρχίσατε τα γνωστά τσιτάτα, άκριτα µας µιλάτε
για ιδιωτικοποίηση της ασφάλισης, για τζογάρισµα, για υπερβο-
λικό κόστος µετάβασης που θα επωµιστεί ο κρατικός προϋπολο-
γισµός, για διάλυση της κρατικής µέριµνας στην κοινωνική
ασφάλιση και της διαγενεακής αλληλεγγύης, χωρίς, όµως, να κα-
ταθέτετε ούτε µία πρόταση, χωρίς να σκεφτείτε και να προβάλ-
λετε µια λύση. Δεν έχετε ούτε µία πρόταση για να αντιµετωπιστεί
το ήδη υπάρχον ετήσιο έλλειµµα του ασφαλιστικού µας συστή-
µατος, που -το παραδέχονται όλοι!- φτάνει στα 15 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ περίπου και απλά χύνετε κροκοδείλια δάκρυα για το
κόστος µετάβασης που θα φτάσει στα 60 δισεκατοµµύρια, 70 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε µερικές δεκαετίες µόνο.

Αλήθεια, δεν το βλέπετε σαν ένα πρόβληµα που θα απασχο-
λήσει τις επόµενες γενιές; Στο µυαλό σας είναι µόνο οι επόµενες
εκλογές;

Για να τελειώνουµε µε την καταστροφολογία και τον πανικό,
κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα είναι απλά: Το σύστηµα κοινω-
νικής ασφάλισης παίζει σηµαντικότατο ρόλο για την κοινωνία. Οι
αλλαγές, όµως, στον πληθυσµό, στις εργασιακές συνθήκες και
στο επίπεδο ζωής δηµιουργούν την απαίτηση συχνών και συνε-
χών αναθεωρήσεων.

Αυτό κάνουµε σήµερα µε το νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαι-
οποιητικής Ασφάλισης µε ρητά δηµόσιο χαρακτήρα, όπως προ-
βλέπει το Σύνταγµα, µε απόλυτες εγγυήσεις τόσο για τους
παλιούς ασφαλισµένους του υφιστάµενου συστήµατος ότι δεν
θα υποστούν καµµία περικοπή οι επικουρικές τους όσο και για
τους νέους ασφαλισµένους στο κεφαλαιοποιητικό σύστηµα ότι
οι εισφορές τους θα είναι απόλυτα εξασφαλισµένες, γιατί δί-
νουµε µεν τη δυνατότητα του ατοµικού κουµπαρά και της επέν-
δυσης των εισφορών κάθε ασφαλισµένου και µάλιστα µε
διαφορετικά προφίλ, προκειµένου να λάβει στη σύνταξή του µια
καλύτερη επικουρική, παράλληλα, όµως, εγγυόµαστε ότι και εάν
έρθουν τα πάνω-κάτω και όλα πάνε στραβά, τότε η επικουρική
που θα λάβουν θα αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στο ποσό των ει-
σφορών που έχουν καταβάλει σε πραγµατικούς όρους, θα τους
επιστραφούν τα χρήµατά τους δηλαδή, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και την επίδραση του πληθωρισµού. Δίνουµε, δηλαδή, εγγύηση
στο κεφάλαιο των εισφορών, µεταφέροντας στο κράτος το
βάρος της επένδυσης, ακριβώς γιατί διατηρούµε τον δηµόσιο
χαρακτήρα του συστήµατος κατά τις συνταγµατικές επιταγές.

Επιπλέον, δίνουµε στους ασφαλισµένους στο ΤΕΚΑ τη δυνα-
τότητα να πάρουν πίσω τις εισφορές τους, αν δεν συµπληρώ-
νουν δεκαπέντε έτη ασφάλισης, ενώ σε περίπτωση αναπηρίας ή
θανάτου του ασφαλισµένου µε χαµηλές εισφορές δίνουµε επι-
κουρική σύνταξη που αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στις εισφορές
δεκαπενταετίας ανειδίκευτου εργάτη. Τίποτα από τα δύο αυτά
δεν ισχύει σήµερα! Γιατί δεν λέτε κάτι για αυτά;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα δεν
είναι ούτε ιδεοληψία ούτε νεοφιλελευθερισµός. Είναι αναγκαιό-
τητα, µια αναγκαιότητα που προκύπτει από τις υφιστάµενες δη-
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µογραφικές συνθήκες που το αναδιανεµητικό σύστηµα δεν µπορεί
να καλύψει. Είναι αναγκαιότητα που µπορεί να αντιµετωπίσει τις
ανισότητες, την ανεργία και το νέο εργασιακό περιβάλλον.

Η Κυβέρνηση δεν κοµίζει γλαύκας, έρχεται να εφαρµόσει αυτό
που εφαρµόζουν ήδη η Δανία, η Ολλανδία, η Νορβηγία, η Σουη-
δία και πολλές ακόµα χώρες, δηλαδή ένα σύστηµα αναδιανεµη-
τικής κύριας και κεφαλαιοποιητικής επικουρικής σύνταξης, που,
όµως, εδώ στη χώρα µας η τελευταία εγγυάται τις εισφορές των
ασφαλισµένων. Και αυτό είναι η πρωτοτυπία που συµβαίνει. Είναι
ένα σύστηµα που δουλεύει και αποδίδει υψηλές αποδόσεις και
το εφαρµόζουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στη χώρα µας,
εγγυώµενοι τις εισφορές των πολιτών, δίνοντας διέξοδο στη δη-
µογραφική γήρανση και εξασφαλίζοντας ότι οι νέοι µας θα δουν
την επικουρική τους σύνταξη, όταν συνταξιοδοτηθούν.

Νοµίζω ότι ήταν κάτι που θα έπρεπε να σας απασχολήσει, να
το δείτε µε πιο πολλή ωριµότητα και φυσικά, να υπερψηφίσετε
και εσείς. Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση συνεχίζει τις µεταρ-
ρυθµιστικές της πρωτοβουλίες και όλοι θα κριθούµε στην ώρα
των εκλογών γι’ αυτές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χρυσοµάλλη.

Τον λόγο έχει η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Φωτήλας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι

ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που αφορά όλους τους
Έλληνες και που θα έχει ίσως τις πιο οδυνηρές συνέπειες στη
ζωή τους από όλα τα νοµοσχέδια που έχετε ψηφίσει.

Και όµως, είναι ηχηρή η απουσία του Πρωθυπουργού από την
Αίθουσα αυτή σήµερα και από ό,τι πληροφορούµαστε, δεν θα
προσέλθει να τοποθετηθεί ούτε αύριο. Είναι ηχηρή, επίσης, εδώ
και ώρες η απουσία και του κ. Χατζηδάκη και του κ. Τσακλόγλου,
του αρµόδιου Υφυπουργού, ο οποίος το υπερασπιζόταν αυτό το
νοµοσχέδιο πάρα πολύ και δεν είναι εδώ ούτε για να απαντήσει
στα ερωτήµατά µας, αλλά ούτε και να παρακολουθήσει τη συζή-
τηση. Υποτιµάει το ίδιο του το δηµιούργηµα. Και βέβαια, αυτό δεί-
χνει το πόση αξία δίνεις στους ανθρώπους τους οποίους αφορά.

Για τον κ. Βρούτση καταλαβαίνουµε γιατί απουσιάζει. Απου-
σιάζει διότι ο ίδιος πριν έναν χρόνο θριαµβολογούσε ότι το ασφα-
λιστικό νοµοσχέδιο που είχε φέρει διασφάλιζε τη βιωσιµότητα
του δηµόσιου ασφαλιστικού συστήµατος της χώρας ως το 2070.
Και, βέβαια, τώρα έρχεται ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Τσακλόγλου
να το διαψεύσουν. Η µελέτη την οποία κατέθεσε ο κ. Βρούτσης
πριν έναν χρόνο ήταν του κ. Τσακλόγλου και έλεγε ότι το ασφα-
λιστικό σύστηµα είναι βιώσιµο. Εποµένως, θα έλεγα ότι διαψεύ-
δει και ο ίδιος τον εαυτό του και αυτό είναι µία ανακολουθία την
οποία θα την κρίνει ο ελληνικός λαός.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέτει σε κίνδυνο το δη-
µόσιο συµφέρον, για να εξυπηρετήσει ιδιωτικά συµφέροντα. Ο
Πτωχευτικός Κώδικας ψηφίστηκε και έγινε για να εξυπηρετήσει
τους τραπεζίτες. Το εργασιακό νοµοσχέδιο ψηφίστηκε για να
εξυπηρετήσει κάποιους µεγαλοεργοδότες. Τα νοµοσχέδια της κ.
Κεραµέως ήταν δώρο σε κολλεγιάρχες. Η δόλια αποδυνάµωση
του ΕΣΥ και η σηµερινή αναστολή της εργασίας για δέκα χιλιά-
δες υγειονοµικούς έγιναν για να εξυπηρετήσουν ως δώρο τους
κλινικάρχες και κάποιους εργολάβους τους οποίους θα δούµε
στη συνέχεια.

Έτσι και το νέο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, αυτό που φέρατε
προς ψήφιση σήµερα, είναι δώρο σε ιδιωτικά συµφέροντα και
µεγάλα funds και δικά σας golden boys, τα οποία θα τζογάρουν
τις ασφαλιστικές εισφορές των εργαζοµένων και των συνταξιού-
χων. Έχετε ένα σχέδιο οργανωµένο και «επιτελικό» να καταστή-
σετε την Ελλάδα µία ειδική οικονοµική ζώνη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, µε φθηνή ελαστική εργασία, χωρίς κοινωνικά δικαιώ-
µατα, µε αποδυνάµωση του κοινωνικού κράτους, του οποίου το
ασφαλιστικό είναι πυλώνας. Και το κάνετε µε θράσος και κυνι-
σµό. Το κάνετε κοροϊδεύοντας και µε µία τεράστια δόση ειρω-
νείας προς τους Έλληνες. Ονοµάζετε τον Πτωχευτικό Κώδικα

«δεύτερη ευκαιρία». Μιλάµε για το νοµοσχέδιο µε το οποίο ο κό-
σµος θα χάσει τα σπίτια του, την πρώτη κατοικία και όλη την πε-
ριουσία του. Ονοµάζετε το εργασιακό νοµοσχέδιο «νοµοσχέδιο
για την προστασία της εργασίας». Μιλάµε για το νοµοσχέδιο που
απελευθέρωσε ουσιαστικά τις απολύσεις, κατήργησε την απο-
ζηµίωση απόλυσης –αυτό θα το δουν όλοι οι δικηγόροι στην
πράξη, όταν θα πάνε να αντιµετωπίσουν µία απόλυση- ελαστικο-
ποίησε την εργασία και νοµιµοποίησε το δεκάωρο.

Κι έρχεστε σήµερα να ονοµάσετε αυτό το νοµοσχέδιο «µεταρ-
ρύθµιση για τη νέα γενιά». Μιλάµε για µία µεταρρύθµιση που
θέτει σε κίνδυνο τόσο τις υπάρχουσες, όσο και τις µελλοντικές
επικουρικές συντάξεις. Λέτε ότι θα επιλέγουν οι νέοι το επενδυ-
τικό τους προφίλ. Θα τους κάνουµε επενδυτές όλους µε το ζόρι.
Οι εισφορές των νέων θα επενδύονται από τα δικά σας golden
boys και αν κάτι δεν πάει καλά, τότε κανείς δεν έχει ευθύνη και
οι εισφορές χάνονται. Υπάρχουν άπειρα παραδείγµατα καταρ-
ρεύσεων και στη χώρα µας, όπως η «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ».

Λέτε ότι οι νέοι θα σταµατήσουν να πληρώνουν τις συντάξεις
των γονιών τους και των παππούδων τους. Κι όµως, όχι µόνο θα
πληρώνουν για τις συντάξεις τους, αλλά θα διπλοπληρώνουν,
γιατί και θα πληρώνουν µία φορά για να δηµιουργήσουν το δικό
τους αποθεµατικό, τον δικό τους «κουµπαρά» όπως λέτε –που
µόνο κουµπαράς δεν είναι- αλλά θα πληρώνουν και ως φορολο-
γούµενοι σε περίπτωση που υπάρχει κάποιο έλλειµµα και δεν
µπορεί το κράτος να δώσει τις νυν συντάξεις. Διότι τι είπατε; Εί-
πατε ότι θα πληρώνονται από τον προϋπολογισµό. Εποµένως θα
τον πληρώνουν οι φορολογούµενοι. Δύο φορές θα πληρώνουν
οι νέοι. Και φυσικά δεν λέτε ότι από τις συντάξεις των σηµερινών
γονιών και παππούδων ζει η πλειοψηφία των νέων στη χώρα µας,
γιατί εκεί τους έχετε καταντήσει, δηλαδή να είναι άνεργοι ή να
έχουν µηδαµινά εισοδήµατα και να ζουν από τις συντάξεις των
γονιών και των παππούδων τους, αυτές τις συντάξεις που εσείς
θέτετε σε κίνδυνο.

Λέτε ότι επιβάλλεται να αλλάξει το ασφαλιστικό σύστηµα γιατί
πρέπει να αντιµετωπιστεί το δηµογραφικό πρόβληµα και η γή-
ρανση του πληθυσµού. Αλήθεια; 

Αλήθεια, κυρία Υφυπουργέ; Τι έκανε η Κυβέρνησή σας και
συγκεκριµένα το Υπουργείο σας για να αντιµετωπίσει το δηµο-
γραφικό πρόβληµα µέχρι σήµερα; Μήπως αύξησε τις αποδοχές
των εργαζοµένων; Μήπως διασφάλισε ότι θα έχουν σταθερές
πλήρους απασχόλησης συµβάσεις εργασίας; Μήπως έδωσε κί-
νητρα στους νέους για να κάνουν οικογένεια; Μήπως εµπόδισε
τις απολύσεις τους; Όχι βέβαια! Τίποτα! Οι νέοι σήµερα δεν
έχουν κανέναν λόγο και δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια. Όχι
δεν θέλουν, αλλά δεν µπορούν.

Λέτε ότι οι νέοι σήµερα πιστεύουν ότι δεν θα πάρουν ποτέ σύν-
ταξη. Αυτό είναι αλήθεια. Δεν είναι ο λόγος, όµως, που το πι-
στεύουν αυτό το είδος του ασφαλιστικού συστήµατος της
χώρας. Αν το κάνετε κεφαλαιοποιητικό, δεν θα πιστεύουν ότι θα
πάρουν σύνταξη. Οι νέοι το λένε αυτό και το φοβούνται, γιατί
πρώτον δεν έχουν δουλειά για να πληρώνουν και ασφαλιστικές
εισφορές και δεύτερον γιατί ξέρουν ότι όλες αυτές τις δεκαετίες
τα δύο µεγάλα κόµµατα «τζογάρουν» τις ασφαλιστικές εισφορές
και τα ασφαλιστικά ταµεία. Τα δύο µεγάλα κόµµατα έχουν τα
ασφαλιστικά ταµεία ως εξιλαστήρια θύµατα των καταχρηστικών
πολιτικών τους. Γι’ αυτό δεν πιστεύουν ότι θα πάρουν σύνταξη,
διότι δεν σας έχουν καµµία εµπιστοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Εµπαίζετε τους νέους, λοιπόν, ξεχνώντας τα εγκλήµατα που

εσείς προκαλέσατε µε τις πολιτικές σας, ξεχνώντας ότι δεν έχετε
ακόµα αποκαταστήσει τις παρανοµίες σας, όπως τα αναδροµικά
που παράνοµα και αντισυνταγµατικά περικόψατε από τους συν-
ταξιούχους.

Να κοιτάξετε, λοιπόν, να δώσετε πίσω τα αναδροµικά. Να κοι-
τάξετε να λύσετε το πρόβληµα των εκκρεµών συντάξεων, γιατί
ουσιαστικά δηµιουργείτε ένα δάνειο στο κράτος από τις συντά-
ξεις που δεν δώσατε µέχρι σήµερα στους συνταξιούχους. Έχουν
φθάσει τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες. Και µιλάµε για συντάξεις
κύριες και επικουρικές και βοηθήµατα.

18308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Για να κλείσω, γιατί δεν έχω χρόνο, θα πω το εξής: Τι κάνετε;
Θέλετε να εξασφαλίσετε την ανάπτυξη χρησιµοποιώντας το
ασφαλιστικό σύστηµα, δηλαδή ανάποδα. Κανονικά θα έπρεπε να
υπάρξει οικονοµική ανάπτυξη στη χώρα και αυτό να ενισχύσει
και να διασφαλίσει ένα υγιές δηµόσιο ασφαλιστικό-συνταξιοδο-
τικό σύστηµα, όχι να «τζογάρετε» τις ασφαλιστικές εισφορές για
να φέρετε οικονοµική ανάπτυξη.

Όµως, οι Λωτοφάγοι στην ελληνική κοινωνία µάς έχουνε τε-
λειώσει, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι αυτο-
νόητο, δίκαιο και επιτακτικό το αίτηµά τους να πάρετε πίσω αυτό
το νοµοσχέδιο, να µην «τζογάρετε» µε τις ζωές τους, να µην «τζο-
γάρετε» µε τις συντάξεις τους και µε το µέλλον τους.

Εµείς θα είµαστε δίπλα και στους εργαζόµενους και σε όλους
τους ασφαλισµένους και τους συνταξιούχους και ζητάµε να µην
ψηφίσετε και να πάρετε πίσω αυτό το έκτρωµα. Ο κόσµος έξω
από τη Βουλή –µπορεί να µην τον ακούτε, µπορεί να µη θέλετε
να το δείτε- είναι αντίθετος σε αυτό που φέρνετε σήµερα προς
ψήφιση. Και αν δεν τον ακούσετε, πολύ σύντοµα θα υποστείτε
και τις συνέπειες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται
ο κ. Στολτίδης µε τον κ. Ξανθόπουλο.

Ορίστε, κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «τζογάρουµε», «ξεπουλάµε»,

«υπηρετούµε τον καπιταλισµό και τον άκρατο νεοφιλελευθερι-
σµό». Αυτά και άλλα τσιτάτα ακούσαµε σήµερα σε αυτήν την Αί-
θουσα. Και θα ρωτήσει κάποιος «Μα, γιατί αναρωτιέσαι; Είναι η
πρώτη φορά που τα ακούς;» Όχι. Όµως, πιστέψτε µε, δεν είναι
το ίδιο κάθε φορά για κάποιους, γιατί καλά, το ΚΚΕ τα ίδια έλεγε
πάντα, τα ίδια λέει και τώρα. Μπορούµε να αντιδικούµε για ώρες
σε ιδεολογικό επίπεδο, αλλά σίγουρα δεν µπορούµε να τους κα-
τηγορήσουµε για ασυνέπεια και ανακολουθία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν αντιλαµ-
βάνεστε το αυτονόητο, ότι δηλαδή ύστερα από σχεδόν πέντε
χρόνια στην εξουσία, µε δύο αχρείαστα µνηµόνια στην πλάτη και
ένα δηµοψήφισµα όπου η µέρα έγινε νύχτα, οφείλετε να αλλά-
ξετε πολιτικό λόγο, εάν θέλετε να διατηρήσετε έστω και ίχνος
σοβαρότητας.

Και µιας και µιλάµε για σοβαρότητα το ερώτηµα είναι ένα: Η
συγκεκριµένη µεταρρύθµιση είναι σήµερα αναγκαία στη χώρα
µας; Μιλήσατε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, για αντισυνταγµατι-
κότητα του νοµοσχεδίου γιατί δεν αποδείξαµε δήθεν τη βιωσιµό-
τητα της µεταρρύθµισης όπως λέει το Σύνταγµα. Αυτή και αν
είναι υποκρισία! Μα, το µόνο που γνωρίζουµε στα σίγουρα όλοι
µας είναι ότι αν κάτι δεν είναι βιώσιµο και σε βάθος χρόνου είναι
κάθε χρόνο πιο ζηµιογόνο είναι το σηµερινό ασφαλιστικό σύ-
στηµα. Κι αυτό εξαιτίας αφ’ ενός του δηµογραφικού ζητήµατος
και αφ’ ετέρου της συνεχούς αύξησης της έλλειψης εµπιστοσύ-
νης των νέων προς το δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα.

Και µιας και µιλάµε για εµπιστοσύνη αναρωτηθήκατε, κυρίες
και κύριοι της Αντιπολίτευσης, πόσοι από τους νέους µας φο-
βούνται ότι δεν θα λάβουν σύνταξη στο µέλλον και πόσοι πι-
στεύουν ότι ακόµα και αν λάβουν δεν θα είναι τέτοια ώστε να
τους εξασφαλίζει µια αξιοπρεπή διαβίωση; Αναρωτηθήκατε
άραγε τι αντίκτυπο έχει αυτό στη µαύρη και αδήλωτη εργασία ή
οι τοξικοί δογµατισµοί και οι εµµονές σας δεν σας το επιτρέπουν; 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται για να ενισχύσει ακριβώς αυτή
τη χαµένη πλέον εµπιστοσύνη των νέων απέναντι στο δηµόσιο
ασφαλιστικό σύστηµα. Πώς; Βελτιώνοντας σηµαντικά τις προ-
οπτικές για το ύψος της επικουρικής σύνταξης που θα λάβουν
στο µέλλον. Πώς θα συµβεί αυτό; Μετατρέποντας ένα τµήµα του
ισχύοντος συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης από διανεµητικό
σε κεφαλαιοποιητικό, εισάγοντας συγχρόνως τον θεσµό του
«ατοµικού κουµπαρά». Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Ότι αντί οι
ασφαλιστικές εισφορές των νέων εργαζοµένων να χρησιµοποι-
ούνται για την πληρωµή της επικουρικής σύνταξης των σηµερι-

νών συνταξιούχων -αυτό δηλαδή που συµβαίνει σήµερα- θα απο-
ταµιεύονται και θα επενδύονται και µε τον τρόπο αυτό θα δηµι-
ουργείται ένα αποθεµατικό από το οποίο θα πληρώνονται οι
µελλοντικές τους συντάξεις. Η επικουρική σύνταξη δηλαδή απο-
κτά έναν ανταποδοτικό χαρακτήρα και αποκαθιστά την αδικία µε-
ταξύ των γενεών. Γιατί είναι άδικο το υφιστάµενο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης ως εξ ολοκλήρου και αποκλειστικά διανε-
µητικό. Κι αυτό διότι είναι εξαιρετικά εκτεθειµένο στον δηµογρα-
φικό κίνδυνο.

Σ’ αυτό λοιπόν το κλίµα αβεβαιότητας και ανησυχίας για το
µέλλον του κάθε νέου εργαζόµενου έρχεται η σηµερινή µεταρ-
ρύθµιση να δώσει τη δυνατότητα στους ίδιους τους νέους να
αποκτήσουν οι ίδιοι τον έλεγχο της σύνταξής τους. Με το νέο δε
σύστηµα της επικουρικής ασφάλισης εισάγεται και µία επιπλέον
καινοτοµία για το ασφαλιστικό µας σύστηµα. Ο νέος ασφαλισµέ-
νος θα έχει πλέον την πρόσβαση στα στοιχεία του «ατοµικού του
κουµπαρά» µέσα από την οθόνη του υπολογιστή του ή µέσα από
το ίδιο του το κινητό, ώστε να ξέρει ανά πάσα στιγµή ποιες ακρι-
βώς είναι οι αποταµιεύσεις του, οι οποίες θα είναι εγγυηµένες
από το ελληνικό δηµόσιο. Με το σύστηµα του «ατοµικού κουµ-
παρά» αφ’ ενός δηµιουργούµε αντικίνητρα για τη µαύρη και αδή-
λωτη εργασία αφ’ ετέρου ενισχύουµε την ιδέα της αποταµίευσης
δίνοντας τη δυνατότητα για επενδύσεις και ανάπτυξη. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, µας κατηγορήσατε για
ιδιωτικοποίηση της κοινωνικής ασφάλισης. Ιδιωτικοποιείται η επι-
κουρική ασφάλιση µε το παρόν νοµοσχέδιο; Σαφώς και όχι. Η
νέα επικουρική παραµένει δηµόσια, υποστηρίζεται από το νέο
ταµείο που ιδρύεται, το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης, το οποίο συστήνεται ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου. Αµιγώς δηµόσιος ο χαρακτήρας του.

Μας κατηγορήσατε επίσης ότι «τζογάρουµε» -το άκουσα από
πολλούς εδώ µέσα- τα χρήµατα των ασφαλισµένων. Αλήθεια,
έχετε δει ποτέ τζόγο όπου το κεφάλαιο του παίκτη να είναι εγγυη-
µένο και εξασφαλισµένο; Έχετε δει ποτέ κανένα από τα καζίνο,
από αυτά που νοµοθετήσατε και ψηφίσατε ώστε να µπορούν να
πιστώνουν τους παίκτες αδιακρίτως µέχρι να τους πάρουν και τα
εσώρουχα -να θυµόµαστε τι ψηφίζουµε και τι νοµοθετούµε σ’ αυτή
τη Βουλή: αυτό, τον 4512/2018 άρθρο 378, να µπορούν τα καζίνο
να δίνουν και να πιστώνουν αδιακρίτως τους παίκτες µέχρι να τους
πάρουν και το τελευταίο τους σέντσι. Πρώτη φορά Αριστερά!
Ήρθε και αντικατέστησε τον 4002/2011, που απαγόρευε την πί-
στωση στα καζίνο. Να θυµόµαστε και τι κάνουµε εδώ µέσα-, έχετε
δει λοιπόν κανένα καζίνο που να λέει στον παίχτη ότι «µε όσα
µπεις θα είναι το λιγότερο µε τα οποία θα φύγεις»; Γιατί αυτό
συµβαίνει εδώ, αυτό συµβαίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει εγγύηση του δηµοσίου περί µη αρ-
νητικής απόδοσης, που σηµαίνει ότι οι εισφορές των ασφαλισµέ-
νων είναι εγγυηµένες και σε καµµία περίπτωση ο ασφαλισµένος
δεν θα πάρει επικουρική σύνταξη µικρότερη από αυτές, λιγότερο
δηλαδή από ό,τι θα έπαιρνε µε το ισχύον ασφαλιστικό σύστηµα.
Και αυτό θα µπορεί να το διαπιστώνει ανά πάσα στιγµή µέσω του
«ατοµικού του κουµπαρά». Και προχωρήσαµε ένα βήµα παρα-
πάνω: Στην περίπτωση που κάποιος δεν συµπληρώσει 15 χρόνια
ασφάλισης ούτως ώστε να δικαιούται σύνταξη αντί να χάνονται
οι εισφορές του -αυτό δηλαδή που συνέβαινε µέχρι σήµερα-εξα-
σφαλίζουµε την επιστροφή των εισφορών του στο σύνολό τους.
Αυτά όσον αφορά τους ασφαλισµένους του νέου συστήµατος
της επικουρικής. 

Πάµε τώρα να ρίξουµε µια µατιά γρήγορα στους σηµερινούς
ασφαλισµένους και συνταξιούχους του ισχύοντος συστήµατος.
Επηρεάζονται έστω και στο ελάχιστο οι επικουρικές συντάξεις
τους; Δεν επηρεάζονται καθόλου. Κατηγορηµατικά, ρητά και ανε-
πιφύλακτα το νοµοσχέδιο εγγυάται ότι δεν θα επηρεαστεί ούτε
η καταβολή ούτε το ύψος των επικουρικών συντάξεων του υφι-
στάµενου συστήµατος. Όσον αφορά δε το κόστος της πολυσυ-
ζητηµένης πια µετάβασης τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης σκόπιµα παραβλέπουν τα 15 δισεκατοµµύρια τον χρόνο
µε τα οποία το κράτος στηρίζει σήµερα το συνταξιοδοτικό, όταν
το κόστος µετάβασης είναι κάποιες δεκάδες δισεκατοµµύρια σε
βάθος δεκαετιών, περί τα 120 εκατοµµύρια τον χρόνο για πε-
νήντα χρόνια, χωρίς να υπολογίζουµε το µέρισµα ανάπτυξης από
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τις επενδύσεις που θα προκύψουν από τις αποταµιεύσεις και τα
έσοδα που θα δηµιουργηθούν.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση κι ο Πρωθυπουρ-
γός δεν κρύβονται πίσω από τα τεράστια προβλήµατα που κα-
λούνται να αντιµετωπίσουν. Τα αντιµετωπίζουν µε επιτυχία, αλλά
παράλληλα χτίζουν την Ελλάδα που υποσχεθήκαµε στους Έλλη-
νες, την Ελλάδα του 21ου αιώνα, την Ελλάδα που µας αξίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φωτήλα. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Λεωνίδας Στολτίδης. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση είναι εξ ορισµού προβληµατική από τη στιγµή που

µιλάτε όλοι σας για την κοινωνική ασφάλιση λες και είναι κάτι σαν
δικό σας δηµιούργηµα που το φτιασιδώνετε για να το σώσετε. Και
είναι πρέπει να πούµε άκρως προσβλητική η αναφορά του Υπουρ-
γού ότι το αναδιανεµητικό σύστηµα ως κατάκτηση, µέρος της κοι-
νωνικής ασφάλισης, ήταν για να γίνει η κλοπή των παλιών στους
νέους κι όχι κατάκτηση, µία κατάκτηση η οποία ήταν από τις µε-
γαλύτερες της εργατικής τάξης, που την κέρδισαν µε δεκαετίες
αγώνων και την πλήρωσαν µε πάµπολλες θυσίες. 

Τι ακριβώς κατέκτησαν; Να το δώσουµε, για να γίνει πιο κα-
θαρό, µε τη βοήθεια δύο αριθµών που αναλογικά πατάνε και στη
σηµερινή πραγµατικότητα. Αν ας πούµε δέκα είναι η αξία αυτού
που παράγει ο εργαζόµενος τον µήνα, κατέκτησαν το ένα από τα
δέκα να το παίρνει σε µισθό µε τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας και αξιοπρεπή ζωή και άλλο ένα να το παίρνει σε σύνταξη,
φαρµακευτική περίθαλψη. Και αυτό για όλους. Είναι η διαγενεακή
αλληλεγγύη που λέµε. Κατέκτησαν δηλαδή την κάλυψη και την
προστασία όλων από το σάπιο σας σύστηµα που παράγει θύµατα
ανέργους, αρρώστους, σακατεµένους. Τα υπόλοιπα 8 συνέχισαν
να τα τσεπώνουν τα «παράσιτα» οι κεφαλαιοκράτες που δεν πα-
ράγουν τίποτα. 

Γιατί κατάφεραν να τα κατακτήσουν αυτά οι εργαζόµενοι; Από
τη µία διότι έδωσαν σκληρούς αγώνες και από την άλλη διότι είχαν
στήριγµα τον σοσιαλιστικό κόσµο, εκεί που οι εργάτες αποφάσι-
σαν να πάρουν στα χέρια τους και τα δέκα της αξίας που παρά-
γουν, εξαλείφοντας την ανεργία, µειώνοντας συνεχώς τον
εργάσιµο χρόνο, κατεβάζοντας συνεχώς τα όρια ηλικίας συντα-
ξιοδότησης για όλους. Έτσι απολάµβαναν τα τελευταία χρόνια της
ζωής τους ποιοτικά, χωρίς σκοτούρες, µε πλήρη κάλυψη σε όλες
τους τις ανάγκες, στην υγεία και όλα τα άλλα.

Πού να σταθεί τώρα απέναντι σε τέτοιο σύστηµα το δικό σας
σάπιο σύστηµα όταν έχει απέναντί του τέτοιο αντίβαρο; Πριν το
πάρουν αµπάριζα και οι υπόλοιποι λαοί αναγκάστηκε σε υποχω-
ρήσεις. Μόλις απαλλαγήκατε όµως από τον σοσιαλιστικό βραχνά,
φουλ η επίθεση για να τα πάρετε όλα πίσω: και τον µισθό, τσακί-
ζοντας τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και τον κατώτατο,
αλλά και τις συντάξεις και τα επιδόµατα. Την ώρα δηλαδή που η
εκτίναξη της παραγωγής, της επιστήµης και της τεχνολογίας ορ-
γιάζει και αυτό που παράγεται από τους εργάτες, τους εργαζόµε-
νους συνολικά σαν αξία δεν είναι πλέον το δέκα όπως πριν
δεκαετίες, αλλά είκοσι ή ακόµα και τριάντα, εσείς έχετε λυσσάξει
όλοι σας να αφαιρέσετε αυτά τα δύο αναλογικά µεγέθη του µι-
σθού και της σύνταξης και να τα βάλετε πίσω στην τσέπη και πάλι
αυτών των «παράσιτων», των µεγαλοµετόχων των επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Πώς σχεδιάσατε να το κάνετε αυτό, να πάρετε πίσω την κατά-
κτηση της κοινωνικής ασφάλισης; Αυξάνοντας συνεχώς από τη
µία τα όρια ηλικίας συνταξιοδότησης, παράλληλα διαλύοντας τις
εργασιακές σχέσεις, για να µην µπορεί κάποιος να φτάσει στη θε-
µελίωση. Επίσης, µε το να πείσετε τον ασφαλισµένο να σκέφτεται
µόνο την πάρτη του, για να γίνει πιο εύκολη λεία και να δεχτεί να
του τσεπώνετε τις εισφορές για επενδύσεις χωρίς εγγύηση επι-
στροφής, όπως γίνεται τώρα µε την επικουρική και όποιος τελικά
φτάσει στη σύνταξη να ανεχθεί να είναι η σύνταξή του επιδοµατάκι
ούτε για επιβίωση. 

Και έτσι εφηύρατε το σύστηµα των τριών πυλώνων, σπάσατε τη
σύνταξη σε κοµµάτια για να είναι πιο «εύπεπτη» και να τη µασου-

λήσετε καλύτερα. Κύρια σύνταξη φτάσαµε τώρα µετά από σα-
ράντα χρόνια δουλειάς. Εγγυηµένα µόνο τα 384 ευρώ. Ό,τι ενδε-
χοµένως από εκεί και πάνω από το ανταποδοτικό µέρος της
κύριας σύνταξης, που θα βάλετε στο µάτι το επόµενο διάστηµα
για να το βάλετε στην κεφαλαιοποίηση, αλλά και από την επικου-
ρική ασφάλιση, αν βάλει ο θεός της αγοράς και των επενδύσεων
το χεράκι του!

Ξεκινήσατε την επίθεση «µπαµ-µπαµ» από το 2000 µε το
ΠΑΣΟΚ, τον νόµο Γιαννίτση. Αυτά φέρατε και τότε. Φάγατε όµως
τότε τα µούτρα σας από τα εκατοµµύρια λαού που κατέκλυσαν
τους δρόµους και εσείς και η ΓΣΕΕ σας που κάτι πήγε να ψελλίσει
τότε για κοινωνική συναίνεση και να σας σώσει. Το µαζέψατε άρον
άρον. Χρειάστηκαν είκοσι ολόκληρα χρόνια για να ξανατολµήσετε.
Είκοσι χρόνια το πηγαίνατε βογκώντας, γιατί το συνταξιουχικό κί-
νηµα δεν σας άφησε να πάρετε ανάσα µέχρι που εµφανίστηκε το
εκρηκτικό µείγµα, ο «Γκαουντί», ο µεγάλος αρχιτέκτονας της σο-
σιαλδηµοκρατίας, ο Κατρούγκαλος, ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή, το παιδί
του συστήµατος για όλες τις δουλειές, σε ώριµο έδαφος πλέον
να το θεµελιώσει και να το κάνει πράξη µαζί µε τον µετρ του ξε-
κληρίσµατος των ταµείων, τον Βρούτση και ήρθε σε έτοιµο πιάτο
στον ειδικών αποστολών γνωστό κ. Χατζηδάκη. 

Γιατί τώρα όµως; Σε ποιο έδαφος αποφασίσατε να την κάνετε
αυτή την επίθεση; Αφού ληστέψατε τα ασφαλιστικά ταµεία και
τα αδειάσατε, µε απώλειες 200 δισεκατοµµύρια ευρώ διαχρονικά
από την κλοπή του χρηµατιστηρίου, τα δανεικά και αγύριστα σε
βιοµήχανους, το PSI, τα δοµηµένα οµόλογα, στέλνοντας µε δε-
κάδες περικοπές σε κύριες και επικουρικές συντάξεις τις συντά-
ξεις του αίσχους των 500 ευρώ για τη συντριπτική πλειοψηφία
των συνταξιούχων. 

Και τώρα παίζετε το τελευταίο βρώµικο χαρτί της διαγενεακής
σύγκρουσης, για να βάλετε τελικά στο χέρι τους νέους ασφαλι-
σµένους, υπολογίζοντας στη χαµηλή πείρα και την οργάνωσή
τους, υπολογίζοντας στους καρπούς της προσπάθειας χρόνων,
που από γεννησιµιού τους τους ποτίζετε µε όλους τους τρόπους
µε ιδανικά ατοµικισµού και παρτακισµού. Θεωρείτε, λοιπόν, ότι
τώρα βρήκατε τη µεγάλη ευκαιρία, ότι βρήκατε τα απόλυτα κο-
ρόιδα για να περάσετε το σύνολο της κοινωνικής ασφάλισης,
τους κόπους όλης της ζωής τους στα ίδια χέρια που αφάνισαν
τα αποθεµατικά και των παλαιών συνταξιούχων. Και µάλιστα θέ-
λετε να γίνει αυτό µε τη συναίνεσή τους για να ξεµπερδεύετε και
µε τις κινητοποιήσεις.

Και πράγµατι είναι απορίας άξιο τι άνθρωποι είστε τελικά; Ξέ-
ρετε πολύ καλά τι κάνετε και τι θα συµβεί. Τις δυνατότητες του
συστήµατος υγείας για κάλυψη όλου του λαού µε όλες τις κατα-
κτήσεις επιστήµης, τη δυνατότητα για ξεκούραστα και αξιοπρεπή
χρόνια στη σύνταξη, τη δυνατότητα προστασίας του λαού µας
από φωτιές, πληµµύρες, σεισµούς, τις δυνατότητες παραγωγής
για δουλειά για όλους µε πολύ λιγότερες ώρες και πρόσβαση σε
όλο τον παραγόµενο πλούτο, τα πήρατε όλα αυτά όλοι µαζί και
τα κάνατε τι; Κότερα, πισίνες, βίλες και θησαυροφυλάκια για
εκατό, διακόσια, πεντακόσια παράσιτα ιδιοκτήτες επιχειρηµατι-
κών οµίλων που δεν προσφέρουν τίποτα στην κοινωνία. Έχετε
φτάσει να επιβάλετε στους εργαζόµενους από τη στιγµή που
γεννιούνται και µέχρι να πεθάνουν ολόκληρη η ζωή τους να είναι
µια ατελείωτη θυσία και χωρίς κανένα διάλειµµα πλέον και για να
µεγαλώσουν και για να σπουδάσουν, αφού πληρώνουν περισσό-
τερα από όσα θα πάρουν σε όλη τους την εργασιακή πορεία και
για να αντέξουν ως εργαζόµενοι τη δουλειά ήλιο µε ήλιο, χωρίς
προσωπική, οικογενειακή, κοινωνική ζωή και µε µισθό που φτάνει
σχεδόν για να πληρώνει πλέον τη νέα ΔΕΗ του κ. Χατζηδάκη,
αλλά και µε συντάξεις-πείραµα για το πόσο ζει ένας άνθρωπος
µόνο µε φάρµακα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μπροστά, λοιπόν, σε αυτό το µέγεθος θυσίας, γίνεται κάθε

µέρα και πιο καθαρό σε όλο και περισσότερους ότι η επιλογή της
θυσίας για την ανατροπή αυτής της σαπίλας, αυτής της βαρβα-
ρότητας αρχίζει να µοιάζει παιχνιδάκι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε τον κ. Στολτίδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι µια πολύ σηµαντική µέρα για την ελληνική κοινωνία σή-

µερα, ακριβώς γιατί η Βουλή ανοίγει ένα θέµα που έχει σηµασία
όχι µόνον για το σήµερα, αλλά για το προσεχές και το απώτερο
µέλλον και ουσιαστικά αναδιατάσσει την παρουσία των γενεών,
γιατί ακριβώς αυτό που συζητάµε σήµερα αφορά τόσο εµάς, όσο
και τις µελλοντικές γενεές.

Κύριε Υπουργέ, παίρνετε µια πρωτοβουλία η οποία είναι κόν-
τρα σε ό,τι έχετε διδάξει και σε ό,τι έχουµε µάθει ως κοινωνία να
θεωρούµε. Ποια είναι η φύση του ασφαλιστικού συστήµατος; Τι
είναι το ασφαλιστικό σύστηµα; Είναι ένας τρόπος να αυγατίσουν
τα λεφτά ή ένας τρόπος να ασφαλίζονται οι άνθρωποι; Αυτός
είναι ο πυρήνας, το κεντρικό ερώτηµα που καλούµαστε να απαν-
τήσουµε ως έννοµη τάξη και ως πολιτικά πρόσωπα.

Κατά την άποψή µας είναι αυτό που λέµε η διαγενεακή αλλη-
λεγγύη. Έρχεται η µία γενιά και ρίχνει στον κουµπαρά για να
παίρνουν οι προηγούµενοι. Θα έρθουν οι επόµενοι για να πάρουν
αυτοί. Εγώ αντιλαµβάνοµαι πολύ καλά πώς ένας νεοφιλελεύθε-
ρος ερεθίζεται στην κυριολεξία όταν βλέπει να µην µπορεί να
επενδύσει τα χρήµατα αυτά. Το λέµε, όµως, για να γίνει γνωστό
και εις επήκοον όλης της κοινωνίας ότι αυτά τα χρήµατα δεν είναι
για να βγάζουµε λεφτά και να τζογάρουµε. Είναι για να εγγυό-
µαστε την οµαλή διαδοχή των γενεών. 

Και βεβαίως βλέπουµε και εποπτικά και συνολικά το πώς πολι-
τεύεστε, τι κάνετε στο ΕΣΥ και πώς ιδιωτικοποιείτε τµήµατα του
ΕΣΥ, τι κάνετε στην παιδεία, πώς παίρνετε παιδιά από το δηµόσιο
πανεπιστήµιο και τα στέλνετε στα ΙΕΚ. Στη Δράµα έχουµε το πα-
ράδειγµα της Σχολής Δασοπονίας µε µηδέν επιτυχόντες, όπως και
η όµορη Αρχιτεκτονική Σχολή της Ξάνθης. Και έρχεστε εδώ τώρα
και µε «επιχειρήµατα» που έχουν σχέση µε το δηµογραφικό και
την αδυναµία ανταπόκρισης του συστήµατος. Βάζετε το κάρο
µπροστά από το άλογο. Εάν το σύστηµα δεν προχωρά -που δεν
προχωρά- να καθίσουµε και να δούµε µε ποιον τρόπο θα το κά-
νουµε να προχωρήσει, αλλά προς την κατεύθυνση της διαγενεα-
κής στήριξης, όχι προς την κατεύθυνση του να τα οικονοµήσουµε
και να τα ρίξουµε στον τζόγο και στο χρηµατιστήριο.

Πριν από λίγο καιρό θυµάµαι τον κ. Βρούτση µε µία έπαρση
να µας κουνάει µια πολυσέλιδη µελέτη και να µας λέει: «Για
πρώτη φορά στην ιστορία του ασφαλιστικού συστήµατος κατα-
τίθεται µελέτη βιωσιµότητας». Τι έγινε;  Έπαψε να ισχύει; Άλλα-
ξαν τα δεδοµένα; Οι άνθρωποι που µελέτησαν και εξήγαγαν αυτά
τα αποτελέσµατα πέσανε τόσο έξω; Δεν ακούσαµε µια ουσια-
στική απάντηση γιατί καταργείται εν µια νυκτί αυτή η πρόταση,
αυτή η µελέτη. 

Δεύτερον, έχουµε συνοµολογήσει ότι το κόστος µετάβασης
είναι 56 δισεκατοµµύρια. Κολοσσιαίο νούµερο σε µια χειµαζό-
µενη κοινωνία. Ποιος θα τα καλύψει αυτά; Πώς θα καλυφθούν
αυτά τα 56 δισεκατοµµύρια; Καταλαβαίνετε σε ποια περιπέτεια
βάζετε τις γενεές για ένα πρόσκαιρο κέρδος και για να επιβεβαι-
ώσετε την ιδεολογική σας επιλογή ότι αυτά τα χρήµατα δεν πρέ-
πει να κάθονται;

Λέει στη σελίδα 10 η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής: Η
κατοχύρωση από τον νοµοθέτη της κοινωνικής ασφάλισης ως
υποχρεωτικής και εντεύθεν η παροχή αυτής αποκλειστικά από
το κράτος ή από τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου είναι αδή-
ριτη. Η ανάθεση µε την ως άνω συνταγµατική διάθεση της υπο-
χρεωτικής κοινωνικής ασφαλίσεως, τόσο της κύριας, όσο και της
επικουρικής, σε δηµόσιους φορείς, κράτος ή νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου έγινε για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και
ειδικότερα ως εγγύηση προς όσους υποχρεωτικώς ασφαλίζονται
ή καταβάλλουν ασφαλιστικές εισφορές έναντι των επιχειρηµατι-
κών κινδύνων, που συνδέονται µε την άσκηση της ασφαλιστικής
λειτουργίας από ιδιωτικούς φορείς. Για να ξεπεράσετε αυτόν τον
σκόπελο έρχεστε και υποκριτικά θεσµοθετείτε τη λειτουργία
ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου το οποίο αφού θα
παίρνει τα χρήµατα θα τα αναθέτει στους ειδικούς και στους µά-
νατζερ οι οποίοι θα τα επενδύουν κατά βούληση χωρίς να λογο-

δοτούν και αν το καράβι προσαράξει, θα ξανατρέξει ο κρατικός
προϋπολογισµός για να καλύψει τα ελλείµµατα.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι άλλο το επαγ-
γελµατικό ταµείο για το οποίο µπορούµε να συζητήσουµε και στο
οποίο προσήκει µία τέτοια διαχείριση κεφαλαίων, διότι είναι µια
εκούσια προσχώρηση των επαγγελµατιών, και άλλο είναι η επι-
κούρηση της ασφάλισης. 

Η επικούρηση της ασφάλισης πρέπει να παραµένει υπό δηµό-
σιο έλεγχο, στον δηµόσιο τοµέα, µε την εγγύηση του δηµοσίου
και να µην επιτρέπει τέτοιου είδους παιχνίδια µε τα χρήµατα των
ασφαλισµένων. Επίσης, δεν θα πρέπει να ξεχνάει κανείς ότι τα
χρήµατα αυτά είναι οι κόποι µιας ζωής. Δεν είναι ούτε µία ζαριά
ούτε µια ευκαιρία ούτε µια ευνοϊκή συγκυρία µε την οποία µπορεί
οποιοσδήποτε και ειδικά η έννοµη τάξη να παίξει. 

Αλλά ως νεοφιλελεύθεροι, ερεθίζεστε όταν οσµίζεστε χρήµα.
Σας είναι αδιανόητο ότι αυτά τα λεφτά µπορούν να έχουν µια
άλλη λειτουργία, εκτός από το ρίσκο της επένδυσης και της από-
δοσης και προχωράτε στην ιδιωτικοποίηση του πυλώνα της επι-
κούρησης και της επικουρικής ασφάλισης.

«Ας ιδιωτικοποιηθούν τα πάντα, ας ιδιωτικοποιηθεί η θάλασσα
και ο ουρανός, ας ιδιωτικοποιηθεί το νερό και ο αέρας, ας ιδιω-
τικοποιηθεί η δικαιοσύνη και ο νόµος, ας ιδιωτικοποιηθεί και το
περαστικό σύννεφο, ας ιδιωτικοποιηθεί το όνειρο, ειδικά στην πε-
ρίπτωση που γίνεται την ηµέρα και µε τα µάτια ανοιχτά. Και σαν
κορωνίδα όλων των ιδιωτικοποιήσεων, ιδιωτικοποιήστε τα κράτη,
παραδώστε επιτέλους την εκµετάλλευση υµών των ιδίων σε εται-
ρείες του ιδιωτικού τοµέα µε διεθνή διαγωνισµό. Διότι εκεί ακρι-
βώς βρίσκεται η σωτηρία του κόσµου. Και µιας και µπήκατε στον
κόπο, ιδιωτικοποιήστε στο φινάλε και την ταλαίπωρη τη µάνα που
σας γέννησε!» Ζοζέ Σαραµάγκου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Ξανθόπουλο και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-
σταντίνος Μπούµπας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.

Όταν µιλάµε για το ασφαλιστικό, θα µπορούσαµε να ξεκινή-
σουµε µε αυτό που είπε κάποτε ο αρχαίος Έλληνας φιλόσοφος,
ο Ζήνων ο Κιτιεύς: «Νυν ευπλόηκα, ότε νεναυάγηκα». Έπλεα
καλώς όταν ναυάγησα.

Ζητάτε σήµερα από τους νέους να συνεισφέρουν σε αυτό το
κεφαλαιοποιητικό επικουρικό ταµείο, κύριοι της Κυβέρνησης,
όταν η πραγµατικότητα στην αγορά είναι τελείως διαφορετική.
Ο νέος σήµερα όταν πηγαίνει στη δουλειά, λέει στον εργοδότη
του -το έχω ξαναπεί- «Μην µου κρατάς ασφαλιστικές εισφορές,
διότι σύνταξη δεν θα προλάβω να πάρω ποτέ». Είναι δυστυχώς,
ξέρετε, µια κατάσταση που επικρατεί στην αγορά εργασίας. Και
τους ζητάτε τώρα επικουρικά για έναν κουµπαρά, ένα κοµπό-
δεµα που θέλετε να κάνετε, δηµιουργώντας ασφαλισµένους δύο
ή και τριών διαφορετικών ταχυτήτων; 

«Το δίκαιον είναι ουκ άλλο τι ή το του κρείττονος συµφέρον»;
Αυτός δηλαδή ο ισχυρός που θα έχει λεφτά να κάνει κοµπόδεµα
θα πάρει επικουρικά µια σύνταξη που ο άλλος δεν µπορεί, διότι
τα ένσηµα τον µήνα είναι µόλις δέκα και αυτά µε το ζόρι, για να
τα έχει καλά ο εργοδότης; Διότι και ο εργοδότης τι να κάνει; Βάλ-
λεται από παντού. Πρέπει να καταβάλει προκαταβολικά τον
φόρο, τον κυνηγάνε θεοί και δαίµονες. 

Όταν σήµερα δεν δηµιουργείς ένα κοινωνικό υπόβαθρο και πε-
ριµένει ο άλλος να πάρει σύνταξη πάνω από δύο χρόνια, του
ζητάς να εµπιστευθεί ένα κεφαλαιοποιητικό ασφαλιστικό χρηµα-
τοπιστωτικό σύστηµα; Και όταν δεν έχεις έξωθεν καλή µαρτυρία; 

Διότι το βάθος είναι αµαρτωλό, αυτό το background, για να
χρησιµοποιήσουµε τον αγγλοσαξονικό τίτλο. Βλέπε αποθεµατικά
των ασφαλιστικών ταµείων στον βωµό του χρηµατιστηρίου,
βλέπε δοµηµένα οµόλογα τα οποία ήταν ένα τέχνασµα για να πά-
ρουν τα χρήµατα του κόσµου, βλέπε το ΝΑΤ που πτώχευσε από
τους εφοπλιστές που καπηλεύτηκαν τα δολάρια τότε των ναυτι-
κών. Και σήµερα πήγαινε και πες στους δεκαπέντε χιλιάδες οµο-
λογιούχους που έχασαν τα λεφτά τους και περιµένουν να πάρουν
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χρήµατα µε οµόλογο µονοετές που επένδυσαν εµπιστευόµενοι
το ελληνικό κράτος το 2042. 

Πείτε τα στον εξηντάχρονο ο οποίος είχε αγοράσει οµόλογα
και εµπιστεύτηκε την εγγύηση του ελληνικού κράτους που το
88% των οµολογιούχων -προσέξτε παρακαλώ- δεν ενηµερώθηκε
από τις τράπεζες τότε µε τα οµόλογα για το ρίσκο που έπρεπε
να πάρει. 

Το 30%, λένε τα στοιχεία – από το «ΒΗΜΑ» τα έχω πάρει- χρω-
στούν στο δηµόσιο, το 66% δίνουν οι ίδιοι χρήµατα στα παιδιά
τους, πάνω από το 60% έχουν πάνω από δύο παιδιά, το 8% έχει
σωµατική αναπηρία και αυτοί οι οµολογιούχοι που είναι Έλληνες
φορολογούµενοι πολίτες έχουν χάσει την εµπιστοσύνη τους,
παρά τις τότε υποσχέσεις του Ευάγγελου Βενιζέλου ότι θα απο-
ζηµιωθούν ως φυσικά πρόσωπα! Είναι δεκαπέντε χιλιάδες στον
αριθµό και έχουν χάσει την εµπιστοσύνη. Και ζητάτε να κάνουµε
επικουρικό κεφαλαιοποιητικό ταµείο, όταν δεν έχουµε δοµηµένη
κοινωνική βάση! 

Ακούστε λοιπόν και το ξέρετε ότι ένα ιδεατό ασφαλιστικό σύ-
στηµα είναι αυτό που έχει το διαχρονικά διανεµητικό σύστηµα
και επικουρικά το ανταποδοτικό, το κεφαλαιοποιητικό. Μέχρι εδώ
καλά. Αλλά εδώ ευθύνονται τα δύο συστήµατα παγκοσµίως σο-
σιαλισµός και καπιταλισµός για τα λάθη, τις παραλείψεις, τις
αµαρτίες που έχουν κάνει. 

Διότι τι λένε οι οικονοµικοί αναλυτές; Ότι το ανταποδοτικό κε-
φαλαιοποιητικό σύστηµα, που θέλετε να κάνετε αυτόν τον κουµ-
παρά, διαµορφώνοντας νεολαία διαφόρων ταχυτήτων, παρά τα
υψηλά ποσοστά ανεργίας, έχει ένα θετικό πρόσηµο και ένα αρ-
νητικό. Να πάµε στο θετικό: είναι η αποταµίευση. Πάµε όµως στο
αρνητικό. Ποιο είναι; Η αβεβαιότητα. Κι αυτό παίζει σηµαντικό
ρόλο.

Το διαχρονικό διανεµητικό σύστηµα, το οποίο εξαρτάται από
το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν -αυτό είναι µια αλήθεια-, έχει το
θετικό πρόσηµο που είναι η κοινωνική αλληλεγγύη, δηλαδή η βε-
βαιότητα, τα θεµέλια. Ποιο είναι το αρνητικό του; Ότι πρέπει να
καλυφθούν τα ελλείµµατα του από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Ποιο προτιµάτε; Τη βεβαιότητα ή την αβεβαιότητα; 

Όταν λοιπόν ο Τσώρτσιλ έλεγε ότι το µειονέκτηµα του καπιτα-
λισµού είναι η άνιση κατανοµή του πλούτου και ότι το πλεονέ-
κτηµα του σοσιαλισµού είναι η ίση κατανοµή της φτώχειας, αυτό
καταφέραµε, να δηµιουργήσουµε αυτή τη στιγµή, µια αβεβαι-
ότητα σε ένα κοινωνικό υπόβαθρο που δεν υπάρχει, περιµένον-
τας ο άλλος να πάρει πεντακόσια ευρώ, αν θα τα πάρει, σύνταξη
πάνω από δύο χρόνια. Θα πάρει µια προκαταβολή και αν την
πάρει. 

Αν και ο κύριος Υπουργός είχε πάει κάπου στην Κόρινθο και
είπε ότι θα απλοποιήσει. Παίρνεις τηλέφωνο και δεν απαντάει κα-
νείς. Κανείς δεν απαντάει. Να δείτε που ο κ. Γεωργιάδης θα το
εντάξει στις εισπρακτικές εταιρείες και θα παίρνουν τηλέφωνο
και θα λένε στους ασφαλισµένους «δεν πληρώσατε το επικου-
ρικό σας κεφαλαιοποιητικό ταµείο». Αν είναι δυνατόν! 

Και περιµένετε ο κόσµος µε όλα αυτά να έχει εµπιστοσύνη;
Κάνεις αποθεµατικό, κάνεις κεφαλαιοποιητικό, όταν όµως έχεις
δηµιουργήσει γερά θεµέλια σε ένα κοινωνικό κράτος καταβολής
σύνταξης διανεµητικού ασφαλιστικού συστήµατος. 

Μπορεί να είναι το ιδεατό, αλλά η χώρα έχει καταχραστεί τον
κάµατο, τον ιδρώτα του λαού τόσα χρόνια, τόσες δεκαετίες. Θα
µπορούσαµε να κάνουµε µια ιστορική αναδροµή, αλλά δεν είναι
του παρόντος. 

Σε ό,τι αφορά το ΣΚΑ, είναι ΣΚΑ ΕΣΥ, δηλαδή σύστηµα κοινω-
νικής ασφάλισης και οι αµαρτίες του από τη δεκαετία του ’50, µε
τον αναγκαστικό νόµο στον οποίο έχουν αναφερθεί προλαλήσαν-
τες συνάδελφοι, είναι ο ν.1611/1950 ο όποιος ήταν αναγκαστικός
νόµος και έληξε το 1994, από την εισφοροδιαφυγή και την απο-
φυγή εισφορών είχαµε ελλείψεις και έχουµε που αγγίζουν τα 4
δισεκατοµµύρια. Δεν είναι σωστό. Αλλά είναι αµαρτίες και δεν
µπορεί να εµπιστευθεί ο κόσµος ένα επικουρικό ταµείο, όταν του
φάγαµε τα λεφτά! Και είχαν απώλειες πάνω από το 53%.

Επειδή έγινε µια αναδροµική από το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
είχε πριν το PSI αποθεµατικά 24 δισεκατοµµύρια ευρώ το σύ-
στηµα κοινωνικής ασφάλισης.

Πού πήγαν αυτά τα λεφτά; Με τις πιέσεις των δανειστών χά-

σαµε πάνω από 50 δισεκατοµµύρια. Και βέβαια, µετά είχαµε τη
βορά του Χρηµατιστηρίου. Δηµιουργούµε ένα χρηµατιστηριακό
προϊόν από ένα διανεµητικό ασφαλιστικό σύστηµα. Τρώµε τα
λεφτά του κόσµου, να το πω απλά, δεν είναι δοµηµένο, δεν έχει
κοινωνική ανταποδοτική ισχύ και αύρα και περιµένουµε ο κόσµος
να εµπιστευθεί ένα κεφαλαιοποιητικό σύστηµα; Ποιος σας λέει
ότι τα χρήµατά τους στο διάβα του χρόνου δεν θα χαθούν, όπως
τα έχασαν οι οµολογιούχοι.

Είναι απλό. Όταν, λοιπόν, δεν έχεις ένα καλό παρελθόν -διότι
το παρελθόν, κατά τους φιλοσόφους, είναι το µέλλον που έρχε-
ται από άλλη πόρτα στο ασφαλιστικό- δεν µπορείς να ζητάς εµ-
πιστοσύνη του κόσµου να προχωρήσει στο επόµενο βήµα, σε ένα
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα-κουµπαρά για νέους ηλικίας µέχρι
τριανταπέντε ετών, δηµιουργώντας διαφορετικές ταχύτητες,
όταν εσύ, ως κράτος, διαχρονικά από τις κυβερνήσεις που έχουν
βρεθεί στην εξουσία δεν έχεις δηµιουργήσει κοινωνικό υπόβα-
θρο για τα χρήµατά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πού είναι το εφάπαξ; Το ψάχνουν κάποιοι δηµόσιοι υπάλληλοι
και περιµένετε ο κόσµος να έχει εµπιστοσύνη για τα χρήµατα που
χάθηκαν από το 1990 και µετά; Όχι ότι πριν δεν είχε το ασφαλι-
στικό σύστηµα προβλήµατα, αφού εξαρτιόταν από το µέσο επι-
τόκιο της Τράπεζας της Ελλάδος, το οποίο πάντα ήταν
χαµηλότερο από το µέσο τραπεζικό επιτόκιο του Ταµιευτηρίου.

Γι’ αυτό, δηµιουργείς κάτι, αλλά δεν µπορεί σήµερα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Μπούµπα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μου θυµίζει ένα οικοδόµηµα που σφραγίζουµε την πόρτα και

κάνουµε παράθυρα. Δηλαδή, το οικοδόµηµα έχει παράθυρα, πα-
ράθυρο στην ασφαλιστική κάλυψη, αλλά η πόρτα είναι ερµητικά
κλειστή. Δεν γίνεται αυτό. Ζητάς να σηκώσεις έναν όροφο παρα-
πάνω, όταν τα θεµέλια του οικοδοµήµατος όχι ότι είναι σε σαθρό
έδαφος, αλλά δεν έχει πέσει πλέγµα µέσα.

Το πλέγµα είναι η κοινωνική αλληλεγγύη, είναι ότι τα χρήµατα
του κόσµου πρέπει να πιάνουν τόπο και θέλει τον κάµατό του να
µην τον στερείται. Άρα, λοιπόν, δεν µπορεί να έχει εµπιστοσύνη
γι’ αυτό που θέλουµε να µεταλαµπαδεύσουµε στις επόµενες γε-
νεές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Μπούµπα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Δηµήτριος Χαρίτου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ούτε το χθε-

σινό πολιτικό φιάσκο τού ανασχηµατισµού ούτε η σιωπή των
µέσων ενηµέρωσης µπορούν να κρύψουν την εγκληµατική από-
φασή σας να υπονοµεύσετε το δηµόσιο διανεµητικό ασφαλιστικό
σύστηµα της αλληλεγγύης των γενεών, παραδίνοντας την επι-
κουρική ασφάλιση στα ιδιωτικά συµφέροντα.

Με εσάς, κύριοι, οι λέξεις έχουν χάσει το πραγµατικό τους
νόηµα. Στο όνοµα της αναβάθµισης του επιπέδου σπουδών µε
την ελάχιστη βάση εισαγωγής οδηγείτε σαράντα χιλιάδες νέους
πελατεία πού αλλού; Στα ιδιωτικά συµφέροντα, στα κολλέγια.

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας σηκώνει το βάρος της πανδηµίας.
Εσείς εµµονικά επιµένετε στο πώς θα βάλετε τα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα µέσω ΣΔΙΤ στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Πριν λίγο πλη-
ροφορήθηκα ότι κινδυνεύει να κλείσει η ΜΕΘ του Νοσοκοµείου
Κοµοτηνής λόγω της τιµωρητικής λογικής σας των αναστολών
εργασίας.

Διαλύσατε, κύριοι, τις εργασιακές σχέσεις σε όφελος των ερ-
γοδοτών ιδιωτών.

Προστασία της εργασίας βαφτίσατε τον νόµο που ψηφίσατε,
κύριοι. Το ίδιο κάνετε και τώρα. Παραδίδετε την επικουρική
ασφάλιση στα ιδιωτικά συµφέροντα και εµφανίζεστε ως οι σω-
τήρες του ασφαλιστικού συστήµατος, που κινδυνεύει η βιωσιµό-
τητά του. Ό,τι είναι δηµόσιο, ό,τι έχει σχέση µε το κοινωνικό
κράτος το απεχθάνεστε. Δεν χωράει στο νεοφιλελεύθερο πολι-
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τικό σας σχέδιο. Γι’ αυτό και το υπονοµεύετε.
Πριν λίγους µήνες εσείς δεν διαβεβαιώνατε διά του κ. Βρούτση

ότι το ασφαλιστικό σύστηµα λύθηκε µια για πάντα, ότι εξασφα-
λίσατε τη βιωσιµότητά του και την επάρκεια των παροχών; Τι άλ-
λαξε; Εσείς δεν ήσασταν που µας δείχνατε υπερήφανοι τα
πιστοποιητικά που εξασφαλίσατε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
για τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού έως το 2070;

Δική σας δεν ήταν, κύριε Υφυπουργέ, η µελέτη επάρκειας των
συντάξεων;

Πότε, κύριοι, µας λέγατε την αλήθεια και πότε ψέµατα; Τότε ή
σήµερα που προσπαθείτε να εµφανίσετε ως µη βιώσιµο το ασφα-
λιστικό προκειµένου να προχωρήσετε στην ιδιωτικοποίηση της
επικουρικής ασφάλισης; Επικαλείστε το δηµογραφικό και τους
κινδύνους για το ασφαλιστικό. Άκουσα το µεσηµέρι και τον κύριο
Υπουργό. Εσείς; Εσείς που προχωρήσατε στην απορρύθµιση της
εργασίας, στη φθηνή και ελαστική απασχόληση, µε δραµατικές
συνέπειες στις εισφορές και στα έσοδα των ασφαλιστικών τα-
µείων; Αντί να σιωπάτε και να ντρέπεστε για όλα αυτά, επικαλεί-
στε το δηµογραφικό;

Τι δεν καταλαβαίνετε, κύριοι; Ότι µε τη σηµερινή επιλογή σας
εκθέτετε διπλά το ασφαλιστικό, τόσο στο δηµογραφικό πρό-
βληµα όσο και στον κίνδυνο των χρηµαταγορών; Με το κεφαλαι-
οποιητικό σύστηµα που εισηγείστε αναλαµβάνετε πλήρως την
ευθύνη για το τζογάρισµα των ασφαλιστικών εισφορών στα χρη-
µατιστήρια. Όταν, µάλιστα, από τον νόµο δεν αποκλείονται χρη-
µατοπιστωτικά προϊόντα υψηλού ρίσκου, όπως τα δοµηµένα
οµόλογα και τα ενυπόθηκα δάνεια, δεν αντιλαµβάνεστε τους κιν-
δύνους; Τόσο εύκολα ξεχνάτε; Ξεχάσατε τη ζηµιά που έπαθαν
τα ασφαλιστικά ταµεία από τα δοµηµένα οµόλογα; Ξεχάσατε την
πτώχευση της ασφαλιστικής «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ», που άφησε ξε-
κρέµαστους τους ασφαλισµένους;

Δεν µπορείτε να εγγυηθεί απολύτως τίποτα στους νέους
ασφαλισµένους. Θα ξέρουν µόνο ότι βάζουν στον κουµπαρά, στο
ταµείο, θα γνωρίζουν τι θα πληρώνουν ως φορολογική επιβά-
ρυνση για να καλυφθεί το κενό του υπάρχοντος ασφαλιστικού
συστήµατος. Δεν θα γνωρίζουν, όµως, τι θα λάβουν στο τέλος
ως ασφαλιστική κάλυψη. Το βέβαιο είναι ότι θα λάβουν πολύ λι-
γότερα από όσα θα λάµβαναν από το ισχύον διανεµητικό σύ-
στηµα που εσείς θέλετε να ανατρέψετε.

Σταµατήστε, λοιπόν, να εµπαίζετε τους νέους ασφαλισµένους
και να καλλιεργείτε ψεύτικες ελπίδες. Απαντήστε στους νέους
και στους νυν συνταξιούχους πώς θα βρεθούν οι πόροι, το κενό
στα ασφαλιστικά ταµεία των 56 δισεκατοµµυρίων, που θα φτάσει
στα 75 µε 78, αν συνυπολογιστούν και οι εγγυήσεις του νέου συ-
στήµατος.

Απαντήστε, κύριοι, σε µια µακροχρόνια ύφεση το κράτος µε
τα περιορισµένα έσοδα τι θα κληθεί πρώτα να καλύψει; Το κενό
στη χρηµατοδότηση του παλαιού συστήµατος, δηλαδή τις συν-
τάξεις ή τη διαφορά µεταξύ του χαµηλού επιπέδου απόδοσης
του τζόγου και όσων υποτίθεται πως εγγυάστε µε το νέο σύ-
στηµα;

Εσείς µε ανευθυνότητα, µε ιδεοληπτικές αναφορές ισχυρίζε-
στε ότι, αξιοποιώντας τους πόρους του νέου ασφαλιστικού, θα
δηµιουργήσετε επενδυτικό κλίµα, ανάπτυξη και κάλυψη του
ασφαλιστικού κενού.

Αυτό το έργο, κύριοι, δυστυχώς, έχει παιχτεί ξανά και είχε δρα-
µατικό τέλος. Για πάνω από πενήντα χρόνια βάζατε στο χέρι τα
λεφτά των ασφαλιστικών ταµείων για να χρηµατοδοτείτε θαλασ-
σοδάνεια για την επιχειρηµατικότητα, την οικονοµία και στο
τέλος ρίξατε τη χώρα χρεοκοπηµένη στα βράχια, στα µνηµόνια
και την επιτροπεία. Αφήσατε τα ασφαλιστικά ταµεία µε µια µε-
γάλη µαύρη τρύπα.

Αφήστε, λοιπόν, τα ωραία λόγια, τα σχέδια επί χάρτου. Δοκι-
µαστήκατε και αποτύχατε. Τίποτα, µα τίποτα δεν µπορείτε να εγ-
γυηθείτε, µόνο να βάλετε σε νέες περιπέτειες το ασφαλιστικό
σύστηµα, που το βρήκατε σταθεροποιηµένο από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως και να επιδεινώσετε το δηµόσιο χρέος της
χώρας, που και αυτό ρυθµίστηκε για πολλά χρόνια από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση.

Συγκροτείτε, κύριοι, ένα ταµείο-κέντρο διαπλοκής και διαφθο-
ράς µε τα ξένα συµφέροντα. Αν τα εκατό άτοµα που προβλέπετε

για προσωπικό στο ταµείο τα προσλαµβάνατε στον ΕΦΚΑ, θα δί-
νατε µια µεγάλη ανάσα για να προχωρήσει ταχύτερα η έκδοση
των συντάξεων.

Λέτε ψέµατα ότι αξιοποιείτε δήθεν τη διεθνή και ευρωπαϊκή
εµπειρία. Όσες χώρες κυρίως της Λατινικής Αµερικής και Ανα-
τολικές χώρες είχαν υιοθετήσει αυτό το κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα, το εγκαταλείπουν και επανέρχονται στο δηµόσιο
ασφαλιστικό σύστηµα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µε τον σηµερινό σας νόµο βάζετε µια βρα-

δυφλεγή βόµβα στα θεµέλια του δηµόσιου διανεµητικού ασφα-
λιστικού συστήµατος, της αλληλεγγύης των γενεών, αλλά και
στην ίδια την οικονοµία της χώρας.

Είναι βέβαιο ότι τις συνέπειες των εγκληµατικών επιλογών σας
θα τις επωµιστούν οι ίδιοι οι συνταξιούχοι, οι ασφαλισµένοι νέοι
και παλιοί, και βεβαίως οι φορολογούµενοι. Όσο πιο γρήγορα το
αντιληφθούν αυτό οι εργαζόµενοι τόσο πιο εύκολα µια νέα προ-
οδευτική κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ θα µπορέσει να απε-
νεργοποιήσει τη βόµβα αυτή µε τις λιγότερες συνέπειες, µε µια
νέα µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού συστήµατος σε όφελος της
πλειοψηφίας της κοινωνίας και της νέας γενιάς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαρίτου.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ένα βαρύ καλοκαίρι φεύγει,
ένας δύσκολος χειµώνας έρχεται. Η χώρα µοιάζει µε ακυβέρνητο
καράβι που έχει αφεθεί στο έλεος του καιρού. Η Κυβέρνηση εµ-
µένει στην προσφιλή της τακτική αυτή της ατοµικής ευθύνης
απέναντι σε οποιαδήποτε συγκυρία, ατοµική ευθύνη στην παν-
δηµία, ατοµική ευθύνη στη φωτιά, ατοµική ευθύνη στις πανελλή-
νιες τώρα και στο ασφαλιστικό. Ο καπετάνιος εγκατέλειψε και
για το ναυάγιο κατηγορεί τα κύµατα. 

Συζητάµε σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας µε τον περιπαικτικό τίτλο «Ασφαλιστική µε-
ταρρύθµιση για τη νέα γενιά». Ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή
του έχουν λοιδορήσει όσο κανείς άλλος τους νέους και τις νέες
αυτής της χώρας και τώρα το κάνουν και µε τίτλους. Από τη στο-
χοποίηση για τη διάδοση της πανδηµίας µέχρι το ξύλο στα παγ-
κάκια της πλατείας, από την κατακρήµνιση των ονείρων σαράντα
χιλιάδων νέων που µένουν έξω από τις πανεπιστηµιακές σχολές
µέχρι την πλήρη διάλυση του ασφαλιστικού τους µέλλοντος και
του εργασιακού τους σήµερα η απόσταση είναι µία κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας δρόµος. Δεν υπάρχει ένας τοµέας που
να έβαλε το χέρι της αυτή η Κυβέρνηση και να µην είχε κατα-
στροφικές συνέπειες για την κοινωνία. Υγεία, παιδεία, εργασία,
περιβάλλον, οικονοµία όλα βορά σε ιδιωτικά συµφέροντα. Τώρα
χαρίζετε στους ιδιώτες και την επικουρική ασφάλιση. 

Η Κυβέρνησή σας και ο Πρωθυπουργός σας προχώρησε σε
πλήρη απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων, πριµοδότησε τη
φθηνή και ελαστική εργασία µε δραµατικές συνέπειες στις ει-
σφορές και στα έσοδα των ασφαλιστικών ταµείων. Καταδίκασε
τους νέους και τις νέες σε οικονοµική και εργασιακή επισφάλεια
στο παρόν και τώρα έρχεται να τους καταδικάσει και σε συντα-
ξιοδοτική ανασφάλεια στο µέλλον. 

Τι κάνετε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο; Τζογάρετε τις ει-
σφορές των νέων ασφαλισµένων. Αντί να χρηµατοδοτούν τις επι-
κουρικές συντάξεις των σηµερινών συνταξιούχων θα αποτα-
µιεύονται σε έναν ατοµικό κουµπαρά και θα επενδύονται. Με άλλα
λόγια τα χρήµατα του ασφαλισµένου θα αποτελούν επενδυτικά
κεφάλαια µε το ανάλογο ρίσκο είτε σε χρηµατιστηριακές αγορές
είτε σε µη ρυθµισµένες αγορές, ενώ το νοµοσχέδιο δεν αποκλείει
τη δυνατότητα επενδύσεων και σε παράγωγα χρηµατοπιστωτικά
µέσα, δηλαδή υψηλού ρίσκου, όπως τα δοµηµένα οµόλογα και τα
ενυπόθηκα οµόλογα. Επενδύσεις, δηλαδή, που οδήγησαν στην
πτώχευση της ασφαλιστικής «ΑΣΠΙΣ» ή των ασφαλιστικών εται-
ρειών της Αµερικής ενώ ξυπνούν µνήµες από το σκάνδαλο των δο-
µηµένων οµολόγων και τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Τι θα συµβεί, λοιπόν, αν οι επενδύσεις των χρηµάτων του ελ-
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ληνικού λαού δεν ευδοκιµήσουν; Ο Υπουργός ισχυρίστηκε ότι οι
ασφαλισµένοι θα λαµβάνουν πίσω τις εισφορές που έχουν κατα-
βάλει. Αυτό όµως που δεν αναφέρει τεχνηέντως η Κυβέρνηση
είναι ότι η επιστροφή εισφορών δεν θα έχει καµµία σχέση µε την
επικουρική σύνταξη του διανεµητικού συστήµατος. Το ποσό της
επιστροφής θα εξαρτάται από το προσδόκιµο ζωής και µια σειρά
από άλλους δηµογραφικούς παράγοντες. Πρακτικά, λοιπόν, η
επικουρική σύνταξη θα είναι σαφώς µειωµένη σε σχέση µε τα ση-
µερινά επίπεδα. 

Δυσοίωνο προβλέπεται το µέλλον των ασφαλισµένων δυσοί-
ωνο, όµως, είναι και το παρόν. Οι ιδεοληψίες σας δηµιουργούν
τρύπες στον κρατικό προϋπολογισµό. Επιβαρύνετε εκ νέου τους
φορολογούµενους. Καθιστάτε επισφαλείς τις σηµερινές συντά-
ξεις. Επιβάλλετε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα άρα οι εισφορές
των νέων ασφαλισµένων δεν θα καλύπτουν τις σηµερινές συντά-
ξεις. Δηµιουργείται έτσι ένα τεράστιο κενό στη χρηµατοδοτική
κάλυψη τους πάνω από 56 δισεκατοµµύρια που ενδέχεται να
φτάσει και τα 75 και τα 78 δισεκατοµµύρια. Οι συντάξεις, λοιπόν,
όσο δεν εξασφαλίζεται το κόστος µετάβασης δεν είναι ασφαλείς.
Σε περίπτωση δε νέας κρίσης οι φορολογούµενοι θα επιβαρυν-
θούν µε διπλό κόστος, προκειµένου να καλύψουν το κενό. 

Μας λέτε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι η µετατροπή του
ασφαλιστικού συστήµατος είναι µονόδροµος λόγω του δηµογρα-
φικού προβλήµατος και πρακτικά µας λέτε ότι το σηµερινό δια-
νεµητικό σύστηµα δεν είναι βιώσιµο. Εµείς γνωρίζουµε την
ασφαλιστική µεταρρύθµιση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που
οδήγησε το δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης να ανταπο-
κρίνεται στην πρόκληση της σταθερότητας και των δυσµενών δη-
µογραφικών προβλέψεων για τη χώρα µας µέχρι το 2070. 

Αλλά και εσείς οι ίδιοι όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, πριν από ενάµιση χρόνο φέρατε στη Βουλή αναλογιστική
µελέτη που αποδείκνυε τη βιωσιµότητα του e-ΕΦΚΑ. Ο τότε αρ-
µόδιος Υπουργός κ. Βρούτσης δήλωνε ότι έλυσε το θέµα του
ασφαλιστικού διά παντός, εξασφαλίζοντας βιωσιµότητα και
επάρκεια παροχών. Έλαβε δε σχετική έγκριση και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση που επιβεβαίωσε τη βιωσιµότητα του ασφαλι-
στικού συστήµατος έως το 2070, όπως έλεγε. 

Απαντήστε µας εποµένως ποιος Υπουργός λέει ψέµατα. Έλεγε
ψέµατα ο κ. Βρούτσης πριν ενάµιση χρόνο, φέρνοντας παραπλα-
νητικές µελέτες, ή λέει ψέµατα ο κ. Χατζηδάκης σήµερα; Γιατί
και τα δύο δεν γίνεται να ισχύουν. 

Κύριοι, η πλειοψηφία των χωρών που εφάρµοσαν ανά τα έτη κε-
φαλαιοποιητικά συστήµατα τα εγκατέλειψαν. Διαπίστωσαν ότι ο
κίνδυνος των κεφαλαιαγορών µεταφέρθηκε στους εργαζόµενους,
στους ασφαλισµένους και στους συνταξιούχους. Κερδισµένες
αναδείχτηκαν µόνο οι ιδιωτικές εταιρείες που διαχειρίζονταν τις
αποταµιεύσεις. 

Τι επιδιώκετε λοιπόν; Είναι πια πασιφανές ότι δεν σας ενδιαφέ-
ρει η ουσία. Το ασφαλιστικό, όπως και η παιδεία, η υγεία, η ερ-
γασία αποτελούν πεδία κέρδους λαµπρά για τα συµφέροντα που
εξυπηρετείτε. Υλοποιείτε µια θατσερικού τύπου πολιτική, όπου
το άτοµο υπερισχύει του συλλογικού κοινωνικού οφέλους. Ετοι-
µάζετε ένα µέλλον ζοφερό όπου η κοινωνική πλειοψηφία θα πα-
λεύει αβοήθητη και µόνη για να εξασφαλίσει τα βασικά. Αντίθετα
για µια µικρή ελίτ τα πάντα θα είναι εύκολα, προσβάσιµα και ανοι-
χτά. Άλλωστε, όπως ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης έχει δηλώσει, µια
κοινωνία χωρίς ανισότητες είναι αντίθετη στην ανθρώπινη φύση.
Εύκολες δηλώσεις όταν διαθέτεις τα πάντα την ώρα που στερείς
τα πάντα από τον διπλανό σου. Αλλά δεν είµαστε όλοι ίδιοι. 

Κλείνοντας, η ευθύνη σας εξαντλείται στον στενό κύκλο των
οικονοµικών συµφερόντων που εξυπηρετείτε. Η ευθύνη µας είναι
απέναντι σε όλη την κοινωνία που τόσο σκληρά δοκιµάζεται από
τις επιλογές σας. Δεν θα σας επιτρέψουµε να ισοπεδώσετε τα
κεκτηµένα µιας ολόκληρης ιστορικής εποχής. Θα σταθούµε απέ-
ναντι µαζί µε την κοινωνική πλειοψηφία για έναν κόσµο ίσων ευ-
καιριών που θα µας χωράει όλους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Παπανάτσιου. Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφαλιστική µεταρρύθµιση
για τη νέα γενιά αποτελεί όχι µόνο τον στόχο του παρόντος νο-
µοσχεδίου, αλλά κυρίως ένα ζητούµενο της ελληνικής κοινωνίας,
µιας κοινωνίας που διαπιστώνει εδώ και χρόνια ότι το ισχύον σύ-
στηµα επικουρικής ασφάλειας δεν ανταποκρίνεται πλέον στις
προσδοκίες των νέων εργαζοµένων. Απόδειξη αυτού του γεγο-
νότος είναι η έκταση που έχει πάρει ακόµα και προ κρίσης η
µαύρη και η υποδηλωµένη εργασία, κάτι που σηµαίνει πως πρέ-
πει επιτέλους να δώσουµε ένα ουσιαστικό κίνητρο στους νέους
εργαζόµενους, για να συµµετέχουν στην επικουρική ασφάλιση. 

Αυτό ακριβώς το στοιχείο είναι που εισάγει για πρώτη φορά
στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εργασίας, την ασφαλιστική αυτονοµία του εργαζοµένου,
δηλαδή την ελευθερία να επιλέγει ο ίδιος και όχι ο e-ΕΦΚΑ την
απόδοση του ατοµικού του κουµπαρά και την εξασφάλιση της
διαφανούς διαχείρισης του. Γι’ αυτόν τον σκοπό δηµιουργούµε
το νέο επικουρικό ταµείο, το ΤΕΚΑ, έναν φορέα δηµοσίου δι-
καίου, αλλά ευέλικτο και καινοτόµο, µε ψηφιακές υπηρεσίες
προς τον εργαζόµενο για την πορεία του προσωπικού του λογα-
ριασµού ασφάλισης τύπου e-banking, δίνοντας µια καθαρή ει-
κόνα για την πορεία κάθε διαθέσιµου πακέτου ασφάλισης. Με
δυο λόγια, το νέο ταµείο προσφέρει ελευθερία επιλογών για την
αποτελεσµατικότερη διαχείριση των εισφορών και διασφάλιση
της ατοµικής επένδυσης που στο κάτω-κάτω της γραφής αποτε-
λεί και προσωπική περιουσία του κάθε εργαζόµενου. 

Η µεταρρύθµιση της επικουρικής κοινωνικής ασφάλισης στη
χώρα µας, κύριε Υπουργέ, είναι κάτι περισσότερο από αναγκαία.
Πρόκειται για κλάδο της λεγόµενης πρόσθετης ασφάλισης, ο
οποίος ως µέρος σήµερα του e-ΕΦΚΑ αντιµετωπίζει σηµαντικά
προβλήµατα: τη µεσοπρόθεσµη χρηµατοδότησή του, που είναι
απότοκο της υπερδεκαετούς οικονοµικής κρίσης, τη µακροπρό-
θεσµη χρηµατοδότηση του εξαιτίας των µεγάλων δηµογραφικών
αλλαγών, την τεράστια διοικητική επιβάρυνση του e-ΕΦΚΑ, απο-
τέλεσµα των µαζικών -και ανοργάνωτων κυρίως- συγχωνεύσεων
του νόµου Κατρούγκαλου και κυρίως, τη φθίνουσα πορεία του
µέσου ύψους των επικουρικών συντάξεων, ιδιαίτερα µετά την
εφαρµογή του ν.4387. 

Η δηµιουργία, λοιπόν, του ΤΕΚΑ έρχεται να απαντήσει σε αυτά
τα κρίσιµα ζητήµατα, για να µπορεί η νέα γενιά να παίρνει πραγ-
µατικές επικουρικές συντάξεις και όχι φιλοδωρήµατα, µε την εγ-
γύηση του κράτους αλλά και του ίδιου του νέου επικουρικού
ταµείου, αφού αυτό θα έχει µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου και άρα, θα αποτελεί ένα κοµµάτι της δηµόσιας κοινωνι-
κής ασφάλισης. 

Κι εδώ βρίσκεται ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο που δεν προ-
ϋπήρχε στο νόµο Κατρούγκαλου και αυτό είναι η διπλή εγγύηση
που προσφέρει το ΤΕΚΑ στους ασφαλισµένους του: πρώτη ορι-
ζόντια εγγύηση η καταβολή ελάχιστης επικουρικής σύνταξης σε
όλους τους µελλοντικούς συνταξιούχους και δεύτερη πρόσθετη
εγγύηση η καταβολή πλήρους σύνταξης στους δικαιούχους
λόγω αναπηρίας ή θανάτου του ασφαλισµένου. Η πρώτη εγ-
γύηση σηµαίνει πως η επικουρική σύνταξη δεν είναι δυνατόν να
αντιστοιχεί σε ποσό µικρότερο από τις καταβληθείσες εισφορές
λαµβανοµένου υπ’ όψιν και του πληθωρισµού. Η δεύτερη πρό-
σθετη εγγύηση σηµαίνει ότι όλοι οι δικαιούχοι λόγω αναπηρίας
θανάτου θα έχουν πλήρη σύνταξη ακόµα και µε λιγότερα από δε-
καπέντε χρόνια ασφάλισης. Με άλλα λόγια, έρχεται το κράτος
και λέει: Για να µην παίρνουν στο µέλλον οι εργαζόµενοι ή οι συγ-
γενείς τους µειωµένες συντάξεις ή κληθούν να εξαγοράσουν
χρόνο ασφάλισης προς συµπλήρωση της δεκαπενταετίας, κάτι
που προφανώς θα τους επιβάρυνε οικονοµικά, το κράτος εξα-
σφαλίζει σε όσους πληγούν από τέτοιους ασφαλιστικούς κινδύ-
νους την πλήρη σύνταξη. 

Τι λέει, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά; Η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ
ισχυρίστηκε ότι κακώς µπαίνει το κράτος µε τα άρθρα 8 και 60
ως εγγυητής των επικουρικών συντάξεων, γιατί αυτές οι εγγυή-
σεις θα επιβαρύνουν αδικαιολόγητα τον κρατικό προϋπολογισµό
–και, βέβαια, το δηλώνει ο ΣΥΡΙΖΑ ανενδοίαστα- είτε µιλάµε για
συνταξιούχους λόγω γήρατος ή θανάτου είτε ακόµα και για ανά-

18314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πηρους συµπολίτες µας. Είναι, λοιπόν, κάτι που πρέπει να το
ακούσουν οι εργαζόµενοι και γι’ αυτό διαρκώς θα το επαναλαµ-
βάνουµε, οι νέοι ασφαλισµένοι στους οποίους ο ΣΥΡΙΖΑ αρνείται
κάθε εξασφάλιση µελλοντικής επικουρικής σύνταξης. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια τεράστιας σηµασίας επιστροφή του
ΣΥΡΙΖΑ στον τόπο του εγκλήµατος, στο νόµο Κατρούγκαλου.
Προσποιήθηκε ότι τον είχε ξεχάσει ο ΣΥΡΙΖΑ τα τελευταία χρό-
νια, αλλά τώρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επανέρχεται αµετα-
νόητη. Ξαναστηρίζει τα πεπραγµένα της ως κυβέρνηση του 2016,
όταν ψήφιζε ο ΣΥΡΙΖΑ τον ν.4387 χωρίς εγγυήσεις ούτε για ελά-
χιστη ούτε για πλήρη επικουρική σύνταξη. Είναι το ίδιο κόµµα
που στα λόγια πάντοτε υποκριτικά µιλούσε για δηµόσια κοινω-
νική ασφάλιση, αλλά στην πράξη έδωσε τις πρώτες επικουρικές
συντάξεις των 16 ευρώ. Πόσο λιγότερο, λοιπόν, µπορούν, κυρία
συνάδελφε, να είναι αυτές οι συντάξεις που είναι φιλοδώρηµα;
Και σήµερα, λοιπόν, χωρίς ντροπή αρνείται τις εγγυήσεις της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη στις νέες επικουρικές συντάξεις, γιατί
είναι, λέει, αδικαιολόγητες. 

Αυτά, όµως, πρέπει να τα ξέρει ο ελληνικός λαός, τον οποίο,
κύριοι συνάδελφοι, εµπαίζετε διαρκώς. Πρέπει να µάθουν οι πο-
λίτες ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι κατά της κρατικής εγγύησης των συντά-
ξεων και πως, αν ξαναγίνετε κυβέρνηση, οι συνταξιούχοι µπορεί
να ξαναµπούν σε νέες επικίνδυνες περιπέτειες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία έρχεται να
δώσει προοπτική στη νέα γενιά αλλά κυρίως προοπτική στην ίδια
την κοινωνική ασφάλιση των επόµενων ετών, να λύσει χρονίζοντα
προβλήµατα, προκειµένου να παίρνουν οι νέοι ασφαλισµένοι
πραγµατικές συντάξεις και όχι τα φιλοδωρήµατα Κατρούγκαλου,
για να αποκτήσουν κίνητρο οι σηµερινοί και οι µελλοντικοί εργα-
ζόµενοι να ασφαλίζονται βγαίνοντας από τη µαύρη εργασία, για
να αξιοποιούνται οι ασφαλιστικές εισφορές τους από τους ίδιους
τους νέους, µε την προστιθέµενη, όµως, αξία και τις εγγυήσεις
που προσφέρει ένα δηµόσιο ασφαλιστικό ταµείο. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω και δυο λόγια σχε-
τικά, δυστυχώς, µε τις προφητείες που ακούσαµε από την Αντι-
πολίτευση για την καταστροφή του κόσµου της εργασίας, που
δήθεν συντελείται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Η εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ προέβλεψε µεγάλη κοινωνική αντίδραση και κινητοποίηση
εν όψει της ψήφισής του. Και τέτοιες κασσανδρικές -ας µου επι-
τραπεί ο όρος- προβλέψεις έχουµε ξανακούσει από την Αντιπο-
λίτευση. Το θέµα, όµως, µε αυτές τις προβλέψεις είναι ότι η
επανάληψή τους δεν δικαιώνεται και δεν δικαιώνει και όσους τις
ισχυρίζονται. Όπως στο εργασιακό δίκαιο νοµοσχέδιο ακούγαµε
από την Αριστερά σενάρια περί συντέλειας του κόσµου, η οποία
τελικά δεν ήρθε ποτέ, έτσι και τώρα οι εργαζόµενοι αρνούνται
για άλλη µια φορά να παίξουν τον ρόλο που τους επιφυλάσσετε
και γι’ αυτό η ίδια η κοινωνία επιζητά την ασφαλιστική µεταρρύθ-
µιση για τη νέα γενιά. Τη ζητούσε επί δεκαετίες και η σηµερινή
Κυβέρνηση έρχεται να ικανοποιήσει αυτό το κοινωνικό αίτηµα µε
τη συζητούµενη αναβάθµιση της επικουρικής ασφάλισης. Γι’
αυτό η Νέα Δηµοκρατία υπερψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο και
αφήνει τους καταστροφολόγους στη δίκαιη κρίση των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μαραβέγια. 

Τον λόγο τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Ελευθέριος Αβραµάκης. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε ένα

κρίσιµο νοµοσχέδιο σε µια δύσκολη περίοδο που η χώρα βιώνει
µια πολύπλευρη και πολυεπίπεδη κρίση. 

Συζητάµε µετά από έναν ανασχηµατισµό-φιάσκο και την οµο-
λογία αποτυχίας της πολιτικής σας. Η αποποµπή των Υπουργών
που διαχειρίστηκαν αυτά τα χρόνια τις κρίσεις της πανδηµίας
αλλά και των πυρκαγιών δηλώνουν την οµολογία ότι το επιτελικό
σας κράτος απέτυχε παταγωδώς. 

Συζητάµε το νοµοσχέδιο τη στιγµή που πάνω από έξι χιλιάδες
υγειονοµικοί, γιατροί και νοσηλευτές, οδηγούνται σε αναστολή
εργασίας, όταν πριν έναν χρόνο τους χειροκροτούσατε από τα
µπαλκόνια και όταν το ΕΣΥ απαξιώνεται και εν µέσω του τέταρ-

του κύµατος πανδηµίας αποψιλώνεται από προσωπικό, την ώρα
που µόλις σήµερα η κ. Αγγελοπούλου καταγγέλλει πως τα κρε-
βάτια ΜΕΘ που δώρισε η επιτροπή Ελλάδα 2021 παραµένουν
ανενεργά λόγω έλλειψης προσωπικού και κάνει έκκληση στον
νέο Υπουργό Υγείας και στον Πρωθυπουργό να τις λειτουργή-
σουν, ώστε να σωθεί έστω και µια ανθρώπινη ζωή.

Συζητάµε σε µια εποχή που η κ. Κεραµέως αφήνει πάνω από
τριάντα χιλιάδες παιδιά εκτός ΑΕΙ, σε µια εποχή που εκατόν εί-
κοσι χιλιάδες άνθρωποι µένουν εκτός των προγραµµάτων µαζι-
κού αθλητισµού λόγω του παγώµατος της χρηµατοδότησης για
πρώτη φορά στην ιστορία -δεν έχει συµβεί ούτε στα χρόνια των
µνηµονίων-, σε µια εποχή που ογδόντα τρεις χιλιάδες παιδιά, δη-
λαδή ένα στα τρία, µένουν εκτός παιδικών σταθµών και ΚΔΑΠ,
σε µια εποχή που η κοινωνική συνοχή απειλείται από τη ραγδαία
αύξηση του κόστους ενέργειας, καυσίµων, πρώτων υλών και βα-
σικών αγαθών, σε µια εποχή που η κοινωνία στενάζει από την
ύφεση και την ακρίβεια και η Κυβέρνηση επιµένει σε αντεργατι-
κές και αντιαναπτυξιακές πολιτικές.

Για πολλοστή φορά η Κυβέρνηση φέρνει έναν νόµο ενάντια
στα συµφέροντα της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού και υπέρ
των ιδιωτικών συµφερόντων, στην προκειµένη περίπτωση υπέρ
των πολυεθνικών εταιρειών ιδιωτικής ασφάλισης. Με επιχειρή-
µατα έωλα, µε µισές αλήθειες και µε έναν µηχανισµό παραπλη-
ροφόρησης σε πλήρη λειτουργία, προσπαθεί να περάσει µια
ασφαλιστική µεταρρύθµιση που θα κοστίσει πολλαπλά σε όλους
τους φορολογούµενους, σήµερα και για τα επόµενα πενήντα
τουλάχιστον χρόνια. Πρόκειται για ένα κόστος δυσθεώρητο που
µπορεί να αγγίξει τα 78 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µια χώρα που
παραµένει υπερχρεωµένη και που σύντοµα θα κληθεί να πληρώ-
σει και το κόστος της πανδηµίας, ένα κόστος που σκόπιµα υπο-
τιµά η Κυβέρνηση. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι το σύνολο του κόστους αυτής
της µεταρρύθµισης θα καλυφθεί από την ανάπτυξη που θα γνω-
ρίσει η χώρα τις επόµενες δεκαετίες. Ακόµα κι αν παραβλέψουµε
το γεγονός ότι οποιαδήποτε πρόβλεψη ανάκαµψης της ελληνι-
κής οικονοµίας πριν ακόµα αποτυπωθεί ο πλήρης αντίκτυπος των
οικονοµικών συνεπειών της πανδηµίας, η Κυβέρνηση ουσιαστικά
ισχυρίζεται ότι η όποια ανάπτυξη επιτευχθεί µετά από µια υπερ-
δεκαετή κρίση χρέους δεν θα ωφελήσει τελικά τον βαριά δοκι-
µαζόµενο ελληνικό λαό όλα αυτά τα χρόνια, αλλά θα σπαταληθεί
για να καλυφθούν τα κενά στο ασφαλιστικό σύστηµα που σήµερα
η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να δηµιουργήσει µε την ασφαλιστική
της µεταρρύθµιση.

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα δεν προσπαθεί απλώς να καταρ-
γήσει την αλληλεγγύη µεταξύ των γενεών στην οποία βασίζεται
το σηµερινό ασφαλιστικό σύστηµα, δεν επιχειρεί να εξυγιάνει το
αναδιανεµητικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης προς όφελος
των ασφαλισµένων και των µελλοντικών γενεών. Η Νέα Δηµοκρα-
τία επιχειρεί µια τοµή που θα επιφέρει βαρύτατες συνέπειες τόσο
στους σηµερινούς εργαζόµενους και συνταξιούχους όσο και
στους νέους εργαζόµενους που υποτίθεται ότι εξυπηρετεί. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, δυστυχώς, θυµίζει τον τρόπο µε τον
οποίο δικαιολογούσαν για δεκαετίες τα τραπεζικά στελέχη των
υπέρογκο δανεισµό µεταξύ άλλων και της Νέας Δηµοκρατίας,
δάνεια που ούτε αποπλήρωσε ούτε έχει φυσικά σκοπό να απο-
πληρώσει, ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε φυσικά και ο Αρχηγός
της.

Όπως η Νέα Δηµοκρατία δανειζόταν µε εγγύηση τις µελλοντι-
κές κρατικές χρηµατοδοτήσεις του κόµµατος, έτσι σήµερα επι-
χειρεί να δεσµεύσει και να δανειστεί, δηλαδή, να πάρει από τα
δηµόσια ταµεία επικαλούµενη τη µελλοντική ανάπτυξη. Ζητά από
τους πολίτες να χρηµατοδοτήσουν ένα κεφαλαιοποιητικό ασφα-
λιστικό σύστηµα το οποίο θα έχει ως βέβαιη συνέπεια, πρώτον,
τη µείωση των εσόδων των ασφαλιστικών ταµείων που σήµερα
καλύπτουν το κόστος των επικουρικών συντάξεων χιλιάδων συν-
ταξιούχων, δεύτερον, τον σταδιακό µηδενισµό των εσόδων του
επικουρικού ταµείου που θα καλύψουν τις επικουρικές συντάξεις
του συνόλου των σηµερινών εργαζοµένων, τρίτον, τη δηµιουργία
δηµοσιονοµικού κόστους που υπολογίζεται τουλάχιστον στα 78
δισεκατοµµύρια και τα οποία θα κληθούν να αποπληρώσουν στο
σύνολό τους οι φορολογούµενοι, την υπέρµετρη επιβάρυνση των
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σηµερινών εργαζοµένων και συνταξιούχων, οι οποίοι αφού διέ-
σωσαν µε τους φόρους και εισφορές που πλήρωσαν τα καταρ-
ρακωµένα από τα χρηµατιστήρια, το PSI, το µνηµόνιο και τις
καταστροφικές πολιτικές ασφαλιστικά ταµεία θα κληθούν να
πληρώσουν ξανά για τις συντάξεις τους την υπερβολική επιβά-
ρυνση των εργαζοµένων που θα µπουν υποχρεωτικά στο κεφα-
λαιοποιητικό σύστηµα, αφού θα καταβάλλουν τις ίδιες εισφορές,
θα πληρώνουν και αυτοί τα µεγάλα δηµοσιονοµικά κενά της µε-
τάβασης και όταν θα έρθει η ώρα να συνταξιοδοτηθούν θα δια-
πιστώσουν ότι θα πρέπει και πάλι να φορολογηθούν για να είναι
σε θέση το κράτος να τους επιτρέψει τουλάχιστον τις εισφορές
τους, αφαιρώντας όµως το δυσθεώρητο κόστος των εξόδων δια-
χείρισης. Αυτοί θα επωµιστούν την επιβάρυνση του δηµόσιου
χρέους κατά 49% από το 2040 και µετά, δηλαδή το χρονικό ση-
µείο που θα µειώνονταν αισθητά οι υποχρεώσεις εξυπηρέτησης
του δηµόσιου χρέους.

Η Κυβέρνηση που δηµοσίως αρνείται το υψηλό δηµοσιονοµικό
κόστος της ιδιωτικοποίησης της επικουρικής ασφάλισης πρα-
κτικά δεσµεύει το 0,5% του ΑΕΠ που υποσχέθηκε ο κ. Μητσοτά-
κης ότι θα διαθέσει στους χαµηλοσυνταξιούχους έναντι της
δέκατης τρίτης σύνταξης του ΣΥΡΙΖΑ που κατήργησε, για να αν-
ταποδώσει τελικά στα golden boys που θα τοποθετήσει στο νέο
ταµείο επικουρικής ασφάλισης. Περίπου 900 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο θα διατεθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό για τα
λειτουργικά έξοδα, τις συµβάσεις έργου µε ιδιώτες που θα ανα-
θέσει η νέα διοίκηση του ταµείου σε ιδιώτες χωρίς κανέναν
έλεγχο και χωρίς κανέναν κανόνα που ισχύει για το δηµόσιο και,
βέβαια, για τα µπόνους των στελεχών του νέου ταµείου. 

Όσο για τη διαφάνεια στις προσλήψεις προσωπικού, επανέρ-
χεται το γνωστό δόγµα της κοµµατικής αξιοκρατίας, αφού ο
Υπουργός είναι αυτός που θα διορίζει την επιτροπή που θα επι-
λέγει τη διοίκηση και εν συνεχεία, η διοίκηση θα λειτουργεί χωρίς
κανέναν έλεγχο. Ταυτόχρονα, επαναλαµβάνοντας την πάγια τα-
κτική της η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χαρίζει και πάλι
εκ των προτέρων ασυλία σε όλα τα στελέχη του νέου ταµείου.
Γνωρίζει πολύ καλά -φαίνεται- ο κύριος Υπουργός, παρά τα όσα
ισχυρίζεται, ότι όταν αρχίσουν να αποκαλύπτονται οι καταστρο-
φικές συνέπειες αυτής της πολιτικής και όταν οι ασφαλισµένοι
θα αρχίσουν να διαπιστώνουν την εξαπάτησή τους θα υπάρξουν
χιλιάδες µηνύσεις εναντίον όλων όσοι επιλεγούν για να τζογά-
ρουν τα λεφτά των εργαζοµένων. 

Το δόγµα της ατοµικής ευθύνης και στις συντάξεις, που προ-
σπαθεί να επιβάλει η Κυβέρνηση, δεν θα περάσει, όπως δεν πέ-
ρασαν στην κοινή γνώµη και οι υπόλοιπες ατοµικές ευθύνες που
µε ευκολία διανέµει η Νέα Δηµοκρατία και ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός στον ελληνικό λαό. Έχουµε ατοµική ευθύνη για την πανδη-
µία, ατοµική ευθύνη για τις πυρκαγιές, ατοµική ευθύνη για τη
φτώχεια, ατοµική ευθύνη για τις µειώσεις µισθών και την ελαστι-
κοποίηση εργασίας, ατοµική ευθύνη για τις συντάξεις. Για τη Νέα
Δηµοκρατία για κάθε δεινό ευθύνεται αποκλειστικά και µόνο ο
Έλληνας πολίτης, ατοµικά ο πολίτης, και ποτέ η Κυβέρνηση µε
την αδράνεια και την επιπολαιότητα µε την οποία πορεύεται και
τη χαρακτηρίζει. 

Έρχεται, όµως, η ώρα που ο ελληνικός λαός θα επιστρέψει
συλλογικά όλες αυτές τις ατοµικές ευθύνες στη Νέα Δηµοκρατία
και θα απαλλάξει τη χώρα από τη χειρότερη κυβέρνηση της Με-
ταπολίτευσης, αναθέτοντας και πάλι την ευθύνη ανασυγκρότη-
σης και εξόδου από την κρίση στις προοδευτικές δυνάµεις και
στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και πολλά άλλα που έχει καταθέσει
και ο απερχόµενος Υπουργός κ. Βρούτσης και σήµερα ο κ. Χα-
τζηδάκης, εµείς έχουµε πει στην πράξη θα τα καταργήσουµε,
τουλάχιστον τις διατάξεις που είναι αντεργατικές.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αβραµάκη. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικόλαος Παπαναστάσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα µε το υπό συζή-

τηση σχέδιο νόµου θεσµοθετεί τη ληστεία των εργαζοµένων,
αποσκοπώντας στην ξεκάθαρη χρηµατοδότηση του κεφαλαίου,
χαρίζει ιλιγγιώδη ποσά στις µεγάλες επιχειρήσεις για να τζογά-
ρουν χωρίς στους ίδιους τους εργαζόµενους να εγγυάται κανείς
για το αν ή για το πότε, αλλά και πόση σύνταξη θα πάρουν. Βέ-
βαια, το τζογάρισµα των εισφορών των εργαζοµένων στα συντα-
ξιοδοτικά τους ταµεία δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. Ήταν
διακαής πόθος του κεφαλαίου και των κυβερνήσεών του σε κάθε
µεριά του πλανήτη και όλοι σας βάλατε το χεράκι σας βήµα-βήµα
µέχρι σήµερα, η Νέα Δηµοκρατία να το υλοποιήσει και στη χώρα
µας. 

Το σηµερινό τερατούργηµα δεν είναι γέννηµα µιας νεοφιλε-
λεύθερης κυβέρνησης, όπως ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ. Έβαλαν το
χεράκι τους όλες οι κυβερνήσεις, όπως και αν αυτοαποκαλούν-
ται, δεξιές, κεντρώες, αριστερές, δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ µε ενορχηστρωτή φυσικά την ελληνική αστική
τάξη, το µεγάλο κεφάλαιο. 

Ως αιτία αυτού του ξηλώµατος η Κυβέρνηση επικαλείται τη γή-
ρανση του πληθυσµού. Είναι ένα εξαιρετικά βολικό άλλοθι. Το
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, όµως, όπως και το τζογάρισµα των
αποθεµατικών δεν έλυσαν -ούτε µπορούν να λύσουν- το δηµο-
γραφικό πρόβληµα. 

Οι κοινωνίες όντως γερνάνε. Το φαινόµενο, όµως, αυτό έχει
λόγους και αιτίες. Τα αίτια της υπογεννητικότητας δεν µπορούν
να αναζητηθούν έξω από το ίδιο το σύστηµα και τον καπιταλι-
στικό τρόπο παραγωγής. Αυτός είναι που καταδικάζει τα νέα ζευ-
γάρια σε ανασφάλεια χωρίς εισόδηµα και αδυναµία στήριξης της
οικογένειας, ενώ η φροντίδα του για τους γηραιότερους αρχίζει
και τελειώνει σε απάνθρωπες αυξήσεις των ορίων ηλικίας συν-
ταξιοδότησης και σε ιδιωτικοποίηση της όποιας πρόνοιας. Αυτές
είναι οι συνθήκες που δηµιουργεί η πολιτική σας, η πολιτική όλων
σας. 

Αφήστε, λοιπόν, τα κροκοδείλια δάκρυα. Το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ κα-
τηγορεί σήµερα την Κυβέρνηση ότι ευνοεί µόνο τις εταιρείες δια-
χείρισης κεφαλαίων και τις ιδιωτικές ασφαλιστικές, τους
προνοµιακούς συνοµιλητές της, όπως λέει. Όµως, ο νόµος Ρέππα,
το 2002, του ΠΑΣΟΚ ήταν, όταν µε αξιοθαύµαστη επαγγελµατικό-
τητα έβαζε την ιδιωτική ασφάλιση ως έναν βασικό πυλώνα του συ-
στήµατος. Το ΠΑΣΟΚ, επίσης, ήταν που έβλεπε τη Νέα Δηµοκρα-
τία να νοµοθετεί πάνω στους νόµους Ρέππα, όπως αντίστοιχα και
αυτοί µε τη σειρά τους χρησιµοποίησαν τον νόµο Σιούφα. 

Το ΠΑΣΟΚ ήταν κάθε στιγµή έτοιµο να συνεισφέρει στην αλυ-
σίδα παραγωγής αντιασφαλιστικών νόµων. Κάποτε το ΠΑΣΟΚ
διαφήµιζε τον διάλογο µε τους εργαζόµενους για την εθελουσία
παράταση του ενεργού επαγγελµατικού και εργασιακού βίου.
Ήταν τότε που ο Πρωθυπουργός Γεώργιος Παπανδρέου έλεγε:
«Η παράταση του χρόνου επιβίωσης του κάθε ατόµου ανοίγει
νέες ευκαιρίες αξιοποίησης του ανθρώπινου δυναµικού. Μετά τα
60, µετά τα 70, υπάρχουν ακόµα παραγωγικά χρόνια». Αυτή ήταν
η πολιτική σας τότε, αυτή είναι και σήµερα.

Και έρχεται η σειρά του ΣΥΡΙΖΑ να κυβερνήσει. Το χαλί στρω-
µένο από τα νοµοθετήµατα του 2014 της Νέας Δηµοκρατίας,
αυτά που τον αναδιανεµητικό χαρακτήρα της επικουρικής ασφά-
λισης τον µετέτρεπαν από σύστηµα καθορισµένων παροχών σε
σύστηµα καθορισµένων εισφορών. Βαθιά υπόχρεο το εντάσσει
ατόφια στον λεγόµενο νόµο Κατρούγκαλου. Εφαρµόζει και τη
ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, που σηµαίνει ότι οι συντάξεις δί-
νονται ανάλογα µε την οικονοµική κατάσταση, στην οποία θα βρί-
σκεται το ταµείο χωρίς να υπάρχει εγγύηση γι’ αυτές. 

Και σήµερα, πίσω από τα πυροτεχνήµατα περί πολιτικών Πινο-
σέτ, ο ΣΥΡΙΖΑ ζητά τη στήριξη των επαγγελµατικών ταµείων που
έφερε ο νόµος Ρέππα του ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια στήριξε η
Νέα Δηµοκρατία. Εξάλλου, το ασφαλιστικό Πινοσέτ, που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ χρεώνει αποκλειστικά στη Νέα Δηµοκρατία, είναι αυτό των
τριών πυλώνων, που και η δική του κυβέρνηση προώθησε µε τον
νόµο Κατρούγκαλου και εφαρµόζεται σε όλον τον κόσµο από σο-
σιαλδηµοκρατικές και από νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις. 

Προσπαθεί σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ να παρουσιαστεί ως δύναµη φι-
λεργατική και προστάτης των εργασιακών δικαιωµάτων, όµως
δεν εξαπατά κανέναν. Ο ίδιος υπηρέτησε πιστά την πολιτική του
κεφαλαίου που επεδίωκε και επιδιώκει φθηνότερη εργατική δύ-
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ναµη, χτύπηµα εργασιακών, ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών
δικαιωµάτων και φυσικά ο ενορχηστρωτής όλων αυτών των κα-
ταστροφικών για τους εργαζόµενους αντιασφαλιστικών νοµοθε-
τηµάτων είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Για παράδειγµα, ο ατοµικός κουµπαράς που φέρνει σήµερα η
Νέα Δηµοκρατία παραπέµπει απευθείας στη «Λευκή Βίβλο» του
2012, που έβαζε ως στόχο την κυριαρχία των ιδιωτικών ασφαλι-
στικών συστηµάτων, αναγόρευε την αποτελεσµατικότητα των
συνταξιοδοτικών συστηµάτων σε ατοµική υπόθεση του κάθε
ασφαλισµένου, αλλά και τη σύνδεση της αύξησης του προσδό-
κιµου ζωής µε την ανάλογη αύξηση των ορίων ηλικίας συνταξιο-
δότησης, γιατί αλλιώς έλεγε «δεν βγαίνουµε». 

Και επειδή το ένα φέρνει το άλλο, είναι γνωστή και πρόσφατη
η έκθεση της Επιτροπής Απασχόλησης και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε τη γήρανση του πλη-
θυσµού της Γηραιάς Ηπείρου. Εγκρίθηκε τον Ιούλιο που µας
πέρασε. Χαρακτηρίζει ως βέλτιστη ευρωπαϊκή πρακτική την
ενεργό γήρανση, όπως αποκαλούν την παράταση του εργάσιµου
βίου. Μετά τον εργάσιµο βίο, θα καρφώνουν στους εργαζόµε-
νους το καπάκι στο φέρετρό τους. Αυτή είναι η προοπτική που
τους δίνουν. Λογικό δεν είναι αυτό µε τις άθλιες συντάξεις που
προδιαγράφουν; 

Ποια είναι τα βασικά στοιχεία αυτής της έκθεσης; Παράταση
του εργάσιµου βίου, απόσυρση του κράτους από την όποια ευ-
θύνη φροντίδας των ηλικιωµένων, ανάπτυξη κερδοφόρων δρα-
στηριοτήτων για την πώληση αγαθών και υπηρεσιών που έχουν
ανάγκη οι ηλικιωµένοι. 

Οι Ευρωβουλευτές του ΚΚΕ φυσικά την καταψήφισαν. Ποιοι
την υπερψήφισαν; Οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, ενώ οι Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αναγνω-
ρίζοντας στην έκθεση τη δική τους αντεργατική νοµοθεσία σαν
κυβέρνηση, τοποθετήθηκαν βολικά µε το λευκό. Πραγµατικά, η
ανάδειξη των φανερών και κρυφών στοχεύσεων του αντιασφα-
λιστικού νοµοσχεδίου είναι ατέρµονη, οι δε επιπτώσεις του κα-
ταστροφικές για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους,
νέους αλλά και παλιότερους. 

Η Κυβέρνηση πρέπει να βρει τοίχο µπροστά της. Είναι χρέος
η αντίσταση των εργαζοµένων, των συνταξιούχων, όλων αυτών
που βιώνουν την εφαρµογή των αντιλαϊκών νόµων. Όπως όµως
είναι χρέος και των εργαζοµένων και των συνταξιούχων η αντί-
σταση και η αναχαίτιση της κάθε αντιλαϊκής επίθεσης, εξίσου
αναγκαία είναι βέβαια και η οργάνωση της πάλης, βάζοντας
µπροστά από τις σύγχρονες ανάγκες, τις δικές µας και των παι-
διών µας. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ήταν, είναι και θα
είναι µπροστάρης σ’ αυτόν τον αγώνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαναστάση. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

είναι από τα πιο κοµβικά νοµοσχέδια, αφού αφορά τη µεταρρύθ-
µιση του συστήµατος επικουρικής ασφάλισης, αφορά τη µετά-
βαση σε ένα σύστηµα που εφαρµόζεται σε αρκετά προηγµένα
κράτη του κόσµου. 

Αποτελεί µια βαθµιαία µετατροπή του επικουρικού συστήµα-
τος ασφάλισης από αναδιανεµητικό σε κεφαλαιοποιητικό για
κάθε νέο ασφαλισµένο, κάθε νεοεισερχόµενο, καθώς και για
κάθε ασφαλισµένο µέχρι τριάντα πέντε ετών που το επιλέγει.
Είναι ένα µοντέλο που θα οδηγήσει σε υψηλότερες επικουρικές
συντάξεις για τους νέους ασφαλισµένους, εξασφαλίζοντας πα-
ράλληλα στους παλιούς ασφαλισµένους ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν θα επηρεαστούν όσα δικαιώµατα έχουν ήδη
θεµελιώσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, ήδη από τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης το 2018
είχε θέσει την ασφαλιστική µεταρρύθµιση ως µία βασική παρά-
µετρο των προγραµµατικών µας θέσεων, ένα νέο µοντέλο για την
Ελλάδα που θα έπρεπε να έχει υλοποιηθεί όπως και σε άλλα
κράτη εδώ και δεκαετίες. 

Το µοντέλο αυτό έχει τρεις πυλώνες. Ο πρώτος πυλώνας

αφορά την κύρια βασική σύνταξη, τη σύνταξη που εγγυάται το
κράτος, η οποία βασίζεται σε ένα διανεµητικό σύστηµα όπου ο
σηµερινός ασφαλισµένος πληρώνει τον σηµερινό συνταξιούχο. 

Στον δεύτερο πυλώνα, έναν πυλώνα που αποτελεί τοµή για το
νέο σύστηµα, εισάγεται ο ατοµικός κουµπαράς που επιτρέπει
στους νέους ασφαλισµένους να αποταµιεύουν και να αποκτή-
σουν µεγαλύτερο έλεγχο της επικουρικής τους σύνταξης. Ου-
σιαστικά αναφερόµαστε στη δυνατότητα επιλογής του
ασφαλισµένου στο νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης ενός δικού του επενδυτικού προφίλ. 

Είναι ένας πυλώνας µε καθαρά κεφαλαιοποιητικά κριτήρια µε
τα οποία, παράλληλα µε την κύρια εθνική σύνταξη που χρηµα-
τοδοτείται και θα εξακολουθήσει να χρηµατοδοτείται από το κρά-
τος, οι συνταξιούχοι θα έχουν και την προσωπική επικουρική
τους σύνταξη. Ανεξάρτητα από την πορεία των επενδύσεων
όµως η τελική σύνταξη δεν µπορεί να είναι µικρότερη από αυτή
που αντιστοιχεί στο σύνολο των εισφορών που έχει καταβάλει ο
εργαζόµενος. 

Και µόνο ο τρίτος πυλώνας θα αφορά την ιδιωτική ασφάλιση
και θα είναι προαιρετικός. Υλοποιούµε έτσι, µε το παρόν σχέδιο
νόµου, µία ακόµα βασική µας προεκλογική δέσµευση, για την
οποία έχουµε λάβει εντολή από τους Έλληνες πολίτες και προ-
χωρούµε ένα ακόµα βήµα µπροστά, µετά και τη σηµαντική πα-
ρέµβαση της Κυβέρνησής µας µε τον ν.4670 του 2020 για την
κύρια σύνταξη, που διόρθωσε αρκετά από τα προβλήµατα του
νόµου Κατρούγκαλου, ενός νόµου ο οποίος προωθούσε την ερ-
γασία ως τιµωρία και µετέτρεπε το ασφαλιστικό σύστηµα σε φο-
ρολογικό ουσιαστικά σύστηµα. 

Πλέον µε το νέο ασφαλιστικό µπορούµε ξεκάθαρα να πούµε
ότι η εργασία όχι µόνο δεν τιµωρεί, αλλά εξασφαλίζει σε κάθε
εργαζόµενο τη δυνατότητα να πάρει πίσω όλα αυτά για τα οποία
έχει δουλέψει. Η µεταρρύθµιση αυτή προφανώς ενοχλεί την Αν-
τιπολίτευση, όπως κάνει µε ό,τι προτείνει σχεδόν η Κυβέρνηση.
Βαφτίζει τη µεταρρύθµιση αυτή ως ιδιωτικοποίηση του ασφαλι-
στικού συστήµατος. 

Το έχουµε ξαναπεί όµως, αν θέλετε να κάνετε κριτική, να την
κάνετε επί αληθινών δεδοµένων, διότι πώς ιδιωτικοποιείται η
ασφάλιση αφού το νέο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης θα είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου; Επειδή
θα επενδύει τα χρήµατα στον ιδιωτικό τοµέα; Αυτό δεν αναιρεί
σε καµµία περίπτωση τον δηµόσιο χαρακτήρα του συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι ένα από τα σο-
βαρότερα προβλήµατα της χώρας µας είναι το δηµογραφικό. Το
πρόβληµα αυτό είχε τονιστεί ιδιαίτερα και σε έκθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής από το 2015. Είναι ένα ζήτηµα που προϋπάρ-
χει και διαρκώς διογκώνεται, καθώς η χώρα µας εµφανίζει
σταθερή και σταδιακή και σηµαντική µείωση του πληθυσµού και
παράλληλα σταθερή γήρανση. Το 2030, σε λιγότερο από δέκα
χρόνια, θα είµαστε η πιο γερασµένη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ξεπερνώντας ακόµη και την Ιταλία. 

Δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι το ασφαλιστικό σύ-
στηµα επηρεάζεται από το δηµογραφικό. Η αναλογία εργαζοµέ-
νων προς συνταξιούχους είναι πλέον 1,7 προς 1, ενώ το σύστηµα
δοµήθηκε αρκετές δεκαετίες πριν και συγκεκριµένα το 1950 µε
αναλογία 4 προς 1. 

Οι εισφορές των εκάστοτε εργαζοµένων πλέον δεν αποταµι-
εύονται, αλλά δαπανώνται για τις σηµερινές συντάξεις και οι νέοι
ασφαλισµένοι γίνονται οι χαµένοι ενός συστήµατος που οδηγεί-
ται σε ολική απαξίωση. 

Τα δεδοµένα, λοιπόν, έχουν αλλάξει µε αποτέλεσµα την επό-
µενη µέρα οι σηµερινοί εργαζόµενοι να θεωρούνται δεύτερης
κατηγορίας συνταξιούχοι. 

Αν δεν γινόταν, λοιπόν, η µεταρρύθµιση, η αντιµετώπιση του
προβλήµατος θα µπορούσε να γίνει µε µείωση συντάξεων, όπως
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ δεκαπέντε φορές. Να θυµίσω µόνο τη µείωση
των επικουρικών έως 50%, την κατάργηση του ΕΚΑΣ, την παρα-
κράτηση των αναδροµικών για ένα έτος και τις αυξηµένες εισφο-
ρές υπέρ υγείας. Αυτά έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τα κάνει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αλλιώς η αντιµετώπιση θα γινόταν µε ευχολόγια ή προβλέψεις,
διότι ο κ. Τσίπρας στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης το 2018 ως
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Πρωθυπουργός της χώρας τότε είχε πει ότι δεν χρειάζεται µεί-
ωση συντάξεων, την οποία, βέβαια, είχε κάνει, διότι η κατάργηση
της προσωπικής διαφοράς αφορά συνταξιούχους που ήταν άνω
των εβδοµήντα ετών. Άρα η όποια περικοπή δαπανών θα σβήσει
µε το πέρασµα του χρόνου, δηλαδή θα λυθεί το πρόβληµα µε
φυσικό τρόπο. 

Και καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική δήλωση τότε του κ. Τσί-
πρα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αντιληφθούµε όλοι
ότι η αλλαγή του συστήµατος που ρυθµίζεται µε το παρόν σχέδιο
νόµου είναι άκρως αναγκαία. Το νέο σύστηµα που θα αρχίσει
από τις αρχές του επόµενου χρόνου είναι ένα σύστηµα που ακο-
λουθείται από πολλά προηγµένα κράτη. Μάλιστα, σε χώρες
όπως η Σουηδία, η Φινλανδία, η Ολλανδία, η Δανία το ποσοστό
των εργαζοµένων που καλύπτονται από κεφαλαιοποιητικά συν-
ταξιοδοτικά προγράµµατα υπερβαίνει το 80%. Η νέα επικουρική
ασφάλιση παραµένει δηµόσια. Κανείς δεν θα πάρει επικουρική
σύνταξη χαµηλότερη από αυτή που αντιστοιχεί στις εισφορές
που κατέβαλλε. Με τη µεταρρύθµιση αυτή δεν θα επηρεαστεί
ούτε η καταβολή ούτε το ύψος των επικουρικών συντάξεων, αλλά
ούτε προκύπτει αύξηση των εισφορών, το ύψος των οποίων πα-
ραµένει στα 6,5 µέχρι τα µέσα του 2022 και µετά πάει στο 6%. 

Το νέο σύστηµα που καλούµαστε να στηρίξουµε βασίζεται σε
µια βιώσιµη επικουρική ασφάλιση, σε µια ασφάλιση που τα χρή-
µατα των ασφαλισµένων θα επενδύονται, αλλά και θα διασφαλί-
ζονται µε όφελος προς τους ασφαλισµένους και για τη χώρα, µια
µεταρρύθµιση-κίνητρο για τη νέα γενιά που θα αλλάξει οριστικά
την αντίληψη κάθε νέου που απαξιούσε το δικαίωµα στη σύνταξή
του δίνοντας, ταυτόχρονα, τη σιγουριά στους ήδη ασφαλισµέ-
νους, µια µεταρρύθµιση που συµβάλλει στην αναπτυξιακή τροχιά
της χώρας και βελτιώνει τα κρατικά έσοδα, µια µεταρρύθµιση που
για πρώτη φορά τα τελευταία τριάντα χρόνια επιχειρεί να αλλάξει
τα δεδοµένα µε το βλέµµα στο αύριο, µε το βλέµµα στη νέα γενιά. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Νικολακόπουλο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεόδωρος Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µπω αµέσως στη συζήτηση

για το νοµοσχέδιο για την επικουρική ασφάλιση, αλλά θεωρώ
ηθικό και πολιτικό χρέος µου να καταγγείλω και να διαµαρτυ-
ρηθώ για τη σε εξέλιξη από σήµερα το πρωί -ή από χθες το
βράδυ- µε τηνάθλια επίθεση υπονόµευσης του κύρους του
ναυάρχου Βαγγέλη Αποστολάκη από το κυβερνητικό επιτελείο,
τα επικοινωνιακά του µέσα και πρωτοκλασάτα στελέχη του. 

Η προσωπική πολιτική ήττα του κ. Μητσοτάκη όλο το τελευταίο
διάστηµα και ειδικά στον ανασχηµατισµό δεν µπορεί να καλυφθεί
µε αυτή την αθλιότητα σε βάρος του Βαγγέλη Αποστολάκη, ο
οποίος όταν κατάλαβε τη µεθόδευση υπονόµευσης του κύρους
και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µέσα από µια µεθοδευµένη
διαδικασία αρνήθηκε να συµπράξει και γι’ αυτό δέχεται όλη αυτή
την επίθεση σήµερα, η οποία χαρακτηρίζεται και από αθλιότητα
και από ανηθικότητα και από επικινδυνότητα απέναντι σε σηµαν-
τικά ζητήµατα που διακυβεύονται. 

Δεν είναι το πρώτο δείγµα. Ήδη τους τελευταίους µήνες και ο
Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης είναι φανερό ότι χάνει το έδαφος
κάτω από τα πόδια του µε διαρκείς γκάφες, αλλά και η Κυβέρνηση
και η κυβερνητική πολιτική. 

Στοιχείο που µπορεί να θεωρηθεί ότι συνδέεται µε αυτή την εξέ-
λιξη είναι και αυτή η ασθµαίνουσα, εσπευσµένη και αµήχανη επι-
τάχυνση της ψήφισης αυτού του νοµοσχεδίου για την επικουρική
ασφάλιση σε συνθήκες που δεν εξασφαλίζουν καθόλου µα καθό-
λου κοινωνικό διάλογο και πολιτικό διάλογο σοβαρό, αντίστοιχο
µε το θέµα που έχει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Και δεν είναι περίεργο που τόσες αντιφατικές ενδείξεις υπάρ-
χουν µέσα στην Κυβέρνηση για το ποιος διάλεξε και ποιος διαλέ-
γει το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου, µια και θυµάµαι -και
το θυµάµαι πολύ καλά γιατί το είχα καταγγείλει από το Βήµα της
Βουλής- το 2018 αντιπροσωπεία τοµεαρχών της Νέας Δηµοκρα-
τίας τότε, που ήταν Αντιπολίτευση -δεν είναι τώρα πρωταγωνιστές
αυτής της πρωτοβουλίας- και οι τρεις πήγαν οι ίδιοι στα γραφεία
της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών. Δεν δέχθηκαν τη διοίκηση
της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών στα γραφεία της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά πήγαν οι ίδιοι και µε δελτίο Τύπου επίσηµο που
οι ίδιοι δηµοσιοποίησαν ανέφεραν ότι σε πολύωρη συνάντηση συ-
ζήτησαν µε την Ένωση Ασφαλιστικών Εταιρειών το µέλλον του
ασφαλιστικού συστήµατος της Ελλάδας και της κύριας και της
επικουρικής σύνταξης. 

Οι πρωταγωνιστές τότε τοµεάρχες δεν παίζουν ρόλο σήµερα.
Ανέλαβε τον ρόλο αυτό ο κ. Χατζηδάκης -καθόλου τυχαίο- παθο-
γενής, νεοφιλελεύθερος, υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων. 

Αυτό που δεν καταλαβαίνω ειλικρινά, κύριε καθηγητά, κύριε
Τσακλόγλου, είναι εσείς γιατί εµπλακήκατε σε αυτή την ιστορία,
γιατί εγώ είµαι πολύ µικρός για να κρίνω το επιστηµονικό σας
κύρος. Θα το κρίνουν οι φοιτητές, θα το κρίνει η επιστηµονική κοι-
νότητα, αλλά εδώ η επιστήµη έρχεται να κάνει εφαρµοσµένη πο-
λιτική. Και αν είναι δυνατόν το ασφαλιστικό σύστηµα να µελετάται
ως προς την βιωσιµότητα, ως προς την αποτελεσµατικότητά, ως
προς το ένα, ως προς το άλλο ερήµην όλων των παραµέτρων,
εντός στεγανών, που επηρεάζουν την οικονοµική εξέλιξη της
χώρας. 

Ποιες µελέτες είναι αυτές που µπορούν να είναι επαρκείς, έστω
και τεχνοκρατικά, παρά µόνο µελέτες µε κατά παραγγελία αποτέ-
λεσµα, όταν δεν συµπεριλαµβάνουν τις µελλοντικές εξελίξεις της
χώρας, τη δυνατότητα του παγκόσµιου χώρου της οικονοµίας, την
ανεργία το δηµογραφικό και το πώς αντιµετωπίζεται, το µε ποιον
τρόπο πραγµατικά µπορεί να αναπτυχθεί η παραγωγικότητα;

Σας άκουσα χθες -νοµίζω εχθές ήταν- στην τελευταία σας οµιλία
στην επιτροπή να αναφέρεστε στην έννοια της παραγωγικότητας
ως στοιχείο που καθορίζει τις επιλογές σας. Ε, δεν τις καθορίζει!
Έτσι όπως το είπατε, προφανέστατα εξισώνετε την παραγωγικό-
τητα µε την κερδοφορία. Το άκουσα πολύ καλά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Και καλά, αυτό µπορεί να µην είναι το µείζον. Η "άνεργη ανά-

πτυξη" που κυριαρχεί σε όλο τον νεοφιλελεύθερο καπιταλισµό
πώς έρχεται να κουµπώσει µε αυτή την προσέγγιση σας την επι-
στηµονική; Όση παραγωγικότητα και όση αναπτυξιακή πορεία κι
αν έχουν σήµερα οι αναπτυσσόµενες χώρες αποδεδειγµένα αυτές
αυξάνουν την ανεργία και τις κοινωνικές ανισότητες. Στις δε πα-
ραδοσιακές χώρες του παραδοσιακού καπιταλισµού είναι στο
ζενίθ οι ανισότητες και η ανεργία. 

Από πού και ως πού, λοιπόν, και µε ποια µελέτη θα προσεγγί-
σετε αυτά τα πράγµατα και θα τα ντύσετε και µε επιστηµονική
επάρκεια. Αντίθετα εχθρεύεστε -και ο κ. Χατζηδάκης πρωτίστως-
τις δηµόσιες δαπάνες, όχι τη σπατάλη του δηµόσιου πλούτου, που
σε αυτό συνηθίζει η όλη παράδοση της Νέας Δηµοκρατίας, όχι τη
διαπλοκή, τη διαφθορά και όλα αυτά τα παιχνίδια µε τα οποία κερ-
δίζουν τα κόµµατα αυτά την ενίσχυση από ένα σύστηµα οικονοµι-
κών συµφερόντων, αλλά τις δηµόσιες δαπάνες, το κοινωνικό
κράτος. 

Και κοινωνικό κράτος είναι και οι συντάξεις, οι οποίες εξασφα-
λίζουν βιώσιµη ανάπτυξη. Όταν έρχεται αυτή η αντιµεταρρύθ-
µιση να µιλήσει για κάποιες τεχνικές που έρχονται σε σαφή
αντίθεση µε την πρόβλεψη του κ. Βρούτση -που έχει αναφερθεί
πάρα πολλές φορές από µας- για τη βιωσιµότητα µέχρι το 2070,
αλλά και αυτή η προσέγγιση δεν είναι επαρκής. Διότι εµείς θέ-
λουµε αυξητική βιωσιµότητα των συντάξεων. Όχι το θέλουµε
εµείς, το έχει ανάγκη η κοινωνία και η οικονοµία για να είναι βιώ-
σιµη η ανάπτυξη, όπως και του κοινωνικού κράτους, όπως και
της παιδείας και της υγείας σε όλα αυτά τα επίπεδα.

Όµως αυτά τα εχθρεύεται η Νέα Δηµοκρατία και εποµένως
είναι δοµικά συνδεδεµένη η πολιτική της µε τη γενικευµένη ανα-
σφάλεια. Δεν είναι απλώς και µόνο ένα συγκυριακό φαινόµενο.
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Είναι ακριβώς η πολιτική της αναρχίας της κερδοφορίας συστα-
τικό στοιχείο της κοινωνικής ανασφάλειας, το οποίο έχει παροξυν-
θεί σε τέτοιον βαθµό διεθνώς και στην Ελλάδα επαναλαµβάνεται,
εσείς που χρεοκοπήσατε αυτή τη χώρα να χρησιµοποιείτε τις ίδιες
συνταγές καθυστερηµένα πια, µε το όνειρό σας που έµεινε απραγ-
µατοποίητο όλα αυτά τα χρόνια, επιµένετε όχι να µελετάτε όχι τις
πραγµατικές ανάγκες και τα πραγµατικά προβλήµατα της ελληνι-
κής κοινωνίας και της ελληνικής οικονοµίας και τη συνθετότητα
που έχουν όλα αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Δρίτσα. Έχετε υπερβεί πολύ τον χρόνο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
…αλλά βρίσκετε τεχνικές λύσεις κερδοσκοπικής αξιοποίησης

των ασφαλιστικών εισφορών. Και αν αυτό δεν είναι ιδιωτικοποί-
ηση και δεν είναι τζόγος, τότε γιατί βάζετε τις τρεις βαθµίδες ρί-
σκου στους νέους ασφαλισµένους για την επικουρική ασφάλεια;
Υψηλό ρίσκο, µεσαίο ρίσκο, χαµηλό ρίσκο. Δεν είναι τζόγος
αυτό;

Και όταν αναλαµβάνετε την υποχρέωση ως κράτος, µε βάση
το νοµοσχέδιό σας, αν δεν πάει καλά η επένδυση από τους επι-
χειρηµατίες-επενδυτές που παίζουν στα διεθνή χρηµατιστήρια,
στο ένα, στο άλλο, να τα καλύψει το κράτος, αυτό είναι εγγύηση
για τον εργαζόµενο; 

Όχι! Είναι δώρο στους επιχειρηµατίες, προφανέστατο. Διότι
αλλιώς, αν είναι τόσο αποδοτικές αυτές οι επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Δρί-
τσα. Με συγχωρείτε, αλλά…

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έλεος! Είµαστε από το πρωί εδώ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τι σας ενοχλεί, κύριε συνάδελφε; Τι

σας ενοχλεί; Τελειώνουµε. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Να σεβαστείτε όλους µας που είµαστε

εδώ από τις 9 το πρωί!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τον σέβοµαι, κύριε συνάδελφε, τον

χρόνο. Θα τελειώσω αµέσως. Να ολοκληρώσω τη σκέψη µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αν είναι λοιπόν τόσο…
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Να αρθρογραφήσετε και να πείτε τις

απόψεις σας. Μιλάτε δέκα λεπτά!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κι εσείς τώρα, γιατί προσθέτετε άλλα

δύο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εγώ σας άκουσα εσάς µε τρεµάµενη

φωνή -νοµίζω εσείς ήσασταν- να λέτε «ο ιδιωτικός κουµπαράς»,
«ο ατοµικός κουµπαράς» µε ρίγη συγκινήσεως. Αυτή είναι η
ουσία. 

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Δρίτσα, τρεµάµενη φωνή εγώ δεν
είχα. Αν εσείς ήσασταν σπίτι σας και βλέπατε άλλον, δεν το ξέρω.
Θα µου πείτε εσείς για τρεµάµενη φωνή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ µην
κάνετε διάλογο!

Κλείστε, κύριε Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Ας µου επι-

τρέψει ο κύριος συνάδελφος να πω τη φράση µου.
Η ατοµικότητα, λοιπόν, είναι η καταστροφή για την κοινωνία,

για την οικονοµία, για όλα αυτά. Και η Θάτσερ τελείωσε. Υπάρχει
εναλλακτική λύση και είναι ακριβώς η κοινωνική προοπτική των
οικονοµιών, των λαών, των κρατών και πραγµατικά µιας άλλης
εκδοχής που ήδη συζητιέται σε όλο τον κόσµο. Η Νέα Δηµοκρα-
τία είναι οπισθοδροµική, καθυστερηµένη και βέβαια ιδιοτελής.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας. 

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το ασφαλιστικό ζήτηµα δεν αποτελεί απλώς ένα θέµα
µείζονος αλλά ένα θέµα κυριολεκτικά ζωτικής σηµασίας για τη
χώρα κι αυτό γιατί η κοινωνική ασφάλιση αποτελεί τον θεµέλιο
λίθο της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Η Κυβέρνησή µας πέρυσι µε τον ν.4760/2020 κατήργησε ου-
σιαστικά τις απαράδεκτες συνέπειες του νόµου Κατρούγκαλου
του 2016, συνέπειες οι οποίες ταλαιπωρούν ακόµα χιλιάδες πο-
λίτες, χιλιάδες ασφαλισµένους και συνταξιούχους. Έρχεται, λοι-
πόν, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο αποτελεί συνέχεια του
περσινού και ήταν µια προεκλογική µας δέσµευση, µε την οποία
ανατρέπουµε την πεποίθηση των περισσότερων ανθρώπων µέχρι
τώρα ότι οι νέοι µας δεν θα πάρουν ποτέ σύνταξη. 

Στόχος µας είναι να αυξήσουµε τις µελλοντικές επικουρικές
συντάξεις, µε πλήρη διασφάλιση όµως του υφιστάµενου συστή-
µατος. Αυτή είναι η κατεύθυνση της εξασφάλισης ενός πιο ευοίω-
νου µέλλοντος για τους νεότερους. Έχουµε να αντιµετωπίσουµε
πολύ σοβαρές προκλήσεις. Οι προκλήσεις είναι η δηµογραφική
γήρανση του πληθυσµού µας, το µέγεθος της αδήλωτης εργασίας
και το µοντέλο της ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µια αναγκαία
παρέµβαση. Κάνουµε, λοιπόν, το κεφαλαιοποιητικό πρόγραµµα
ασφάλισης. Αλλάζουµε τη µέχρι τώρα διαδικασία µε το διανεµη-
τικό µοντέλο, το οποίο συσσώρευσε αρκετά δεινά, γιατί αποδείχ-
θηκε ότι είναι ξεπερασµένο. Η βασική καινοτοµία για την οποία
µιλάµε όλο αυτόν τον καιρό, από τότε που ξεκίνησε η δηµόσια
διαβούλευση, είναι ο ατοµικός ασφαλιστικός κουµπαράς. 

Εµείς οι φιλελεύθεροι πιστεύουµε στην ελεύθερη οικονοµία,
στην ιδιωτική πρωτοβουλία. Εσείς πάτε µε τις συλλογικότητες,
κύριοι συνάδελφοι. Αυτό είναι το µοντέλο το σκανδιναβικό, που
το υιοθετούν όχι µόνο χώρες µε φιλελεύθερη δηµοκρατία, αλλά
και σοσιαλδηµοκρατικές χώρες, οι οποίες φυσικά δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε τις δικές σας πεποιθήσεις. 

Φτιάχνουµε, λοιπόν, τους ατοµικούς λογαριασµούς, οι οποίοι
θα επενδύονται µε πολύ αυστηρούς κανόνες. Οι εισφορές των
νέων αντί να µπαίνουν σε έναν γενικό κορβανά, σε έναν µεγάλο
κουµπαρά όπως ήταν µέχρι τώρα, θα αποταµιεύονται και θα
επενδύονται. Από 1-1-2022 ισχύει για όλους και για όσους κάτω
των τριάντα πέντε ετών το επιθυµούν. Θα είναι υποχρεωτικό για
τους µισθωτούς και τους αυτοαπασχολούµενους, δηλαδή για
τους µισθωτούς του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα και για
τους δικηγόρους και τους µηχανικούς. Οι εισφορές µέχρι τα
µέσα του 2022 θα είναι 6,5% και µετά θα είναι 6% επί του µισθού. 

Φτιάχνουµε, λοιπόν, το ΤΕΚΑ, το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαι-
οποιητικής Ασφάλισης, το οποίο θα είναι ένα δηµόσιο ταµείο για
τη διαχείριση των ατοµικών αυτών λογαριασµών και του αποθε-
µατικού τους. Τονίζουµε ότι θα υπόκειται σε αυστηρή κρατική
εποπτεία. Θα έχει ένα προφίλ επιλεκτέο, συντηρητικό, ισορρο-
πηµένο, επιθετικό, που κάθε πέντε χρόνια αν θέλει ο ασφαλισµέ-
νος, µπορεί να το αλλάζει. 

Όµως, είναι δεδοµένο από τις µελέτες που έκαναν καθηγητές
αδιαµφισβήτητου επιστηµονικού κύρους και χωρίς κοµµατικές
ταµπέλες ότι διαφορετικά οι επικουρικές συντάξεις θα ήταν από
43% έως 68% µεγαλύτερες. 

Έτσι, λοιπόν, θα πετύχουµε τους σκοπούς της µείωσης του
δηµογραφικού κινδύνου, της εξασφάλισης υψηλότερων συντά-
ξεων, χωρίς να επηρεάζονται, όµως, ούτε οι παλιοί ασφαλισµένοι
ούτε οι σηµερινοί συνταξιούχοι.

Μετατρέπουµε έτσι το ασφαλιστικό σύστηµα σε έναν υψηλό
µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας και έτσι, προάγουµε την εµπι-
στοσύνη των νέων µας µε ισχυρά κίνητρα για νόµιµη εργασία,
για να καταργήσουµε τη µία από τις πτυχές της δυσλειτουργίας
που λέγαµε µέχρι τώρα.

Όλα αυτά θα οδηγήσουν σε επιτάχυνση των ρυθµών ανάπτυ-
ξης, σε περισσότερες θέσεις εργασίας, σε αυξηµένα έσοδα για
τα δηµόσια ταµεία.

Το κράτος µέσω της καλύτερης επένδυσης των αποταµιεύ-
σεων αυτού του ταµείου θα εξασφαλίσει -σίγουρα ξαναλέµε- οι
συντάξεις να είναι µεγαλύτερες.

Το κράτος εγγυάται δύο βασικά πράγµατα: Πρώτα, την απρό-
σκοπτη καταβολή των συντάξεων του υφιστάµενου συστήµατος
και από την άλλη µεριά, ότι η επικουρική σύνταξη σίγουρα θα αν-
τιστοιχεί τουλάχιστον στις εισφορές που κατέβαλλε ο σηµερινός
νέος, ο καινούργιος ασφαλισµένος µε την πληθωριστική διαφορά.
Και γι’ αυτό αναφέρεται ένα παράδειγµα: Αν κάποιος σήµερα έχει
κατώτατο µισθό 650 ευρώ µε σαράντα χρόνια ασφάλισης, αν θα
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έπαιρνε 153 ευρώ επικουρική, θα ανέλθει σίγουρα µε το 43% στα
219 ευρώ, ενώ µε το 68%, στα 257 ευρώ.

Οι αποταµιεύσεις των ασφαλισµένων σε καµµιά περίπτωση δεν
πρόκειται να κινδυνεύσουν, αλλά πρέπει να πούµε στους σηµε-
ρινούς ασφαλισµένους και στους σηµερινούς συνταξιούχους ότι
είναι εγγύηση στον νόµο, προβλέπεται ρητά ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν θα κινδυνεύσει, δεν θα επηρεαστεί ούτε η καταβολή
ούτε το ύψος των επικουρικών συντάξεων.

Το κόστος µετάβασης, το οποίο θα θεωρούσε κανείς ότι µπο-
ρεί να είναι µια πιθανή δυσλειτουργία, έχει µελετηθεί από τους
ειδικούς επιστήµονες και έχει ξεκαθαριστεί ότι δεν είναι πάνω
από 120 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, δηλαδή ένα ποσό των 120
εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ ξέρουµε ότι κάθε χρόνο το κράτος χρη-
µατοδοτεί από τον προϋπολογισµό του µε 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ τις συντάξεις. Έτσι, λοιπόν, µε ένα µικρό κόστος για την
περίοδο της µετάβασης διασφαλίζουµε τα επόµενα χρόνια και
ανάπτυξη από αυτές τις επενδύσεις.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι η Κυβέρνησή µας συνεχίζει το προ-
οδευτικό και αναπτυξιακό της έργο, µεριµνά για την προώθηση
της ανάπτυξης. Και εφαλτήριο αυτής της ανάπτυξης είναι αυτό
το νοµοσχέδιο που συζητάµε από σήµερα το πρωί, που θα ψηφί-
σουµε αύριο το βράδυ και θα ψηφίσουµε όλοι τουλάχιστον οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά καλούµε να το σκε-
φτείτε και εσείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τζηκαλάγια και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Και τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασίλειος Κόκκαλης.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το νο-

µοσχέδιο σε µια περίοδο κατά την οποία έρχεται η µεγάλη επα-
νεκκίνηση της φτωχοποίησης της ελληνικής κοινωνίας µε τη
ραγδαία αύξηση της ακρίβειας. Και ο τωρινός και ο προηγούµενος
Υπουργός επιβεβαίωσαν την ιλιγγιώδη αύξηση στο ηλεκτρικό
ρεύµα, την ακρίβεια σε βασικά είδη διατροφής. Η Κυβέρνηση, δυ-
στυχώς, θεατής!

Επίσης, συζητάµε το νοµοσχέδιο σε µια περίοδο έκρηξης στο
αίσθηµα της ανασφάλειας. Ξέρετε, µε τον όρο «ασφάλεια» δεν νο-
είται µόνο νόµος και τάξη. Λησµονείτε το αγαθό που λέγεται «κοι-
νωνική ασφάλεια». Ο πολίτης σήµερα έχει την απαίτηση να νιώθει
ασφάλεια για την υγεία του, έχει την απαίτηση να νιώθει ασφάλεια
για την περιουσία του, έχει την απαίτηση να νιώθει ασφάλεια για
το περιβάλλον και, τέλος, έχει την απαίτηση να νιώθει ασφάλεια
για τη σύνταξή του.

Αυτό το αίσθηµα της ανασφάλειας για τη σύνταξή του εσείς µε
το νοµοσχέδιο το περιορίζετε ή το αυξάνετε; Μόνο και µόνο από
τον τίτλο «για τη νέα γενιά» επιβεβαιώνετε ότι είστε µια Κυβέρνηση
εκτός από του διχασµού και του κοινωνικού αυτοµατισµού. Αµέ-
σως έρχονται σε αντίθεση οι δύο αυτές οµάδες.

Με το παρόν σχέδιο νόµου καταργείται πλέον το αναδιανεµη-
τικό σύστηµα και εισάγεται το κεφαλαιοποιητικό. Έχει αναπτυχθεί
και από την εισηγήτρια και από τους περισσότερους Βουλευτές
το σύστηµα του ατοµικού κουµπαρά.

Ο γνωστός συνταγµατολόγος κ. Μανιτάκης πολύ εύστοχα είπε
ότι µε ιδιαίτερη ευκολία, χωρίς να υπάρχουν ιδιαίτερες γνώσεις
Συνταγµατικού Δικαίου, µπορεί κάποιος να διακρίνει ποιες αρχές
παραβιάζονται µε αυτό το σχέδιο νόµου: Πρώτον, η καταβολή των
ασφαλιστικών εισφορών συνιστά µια αµιγώς δηµοσίου δικαίου οι-
κονοµική επιβάρυνση. Δεύτερον, οι ασφαλιστικές εισφορές απο-
τελούν δηµόσια βάρη, σύµφωνα µε την έννοια του Συντάγµατος
και, τρίτον, -το πιο βασικό, το οποίο λησµονείτε- ότι η καταβολή
των ασφαλιστικών εισφορών επιβάλλεται ως εκπλήρωση του χρέ-
ους της κοινωνικής αλληλεγγύης, την οποία, δυστυχώς, την έχετε
διαγράψει από το λεξικό σας.

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρω
ότι όλο το -και επιτρέψτε µου τη λέξη- ζουµί είναι το ταµείο. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι το Σύνταγµα ορίζει ότι η κοινωνική ασφάλιση
είναι στην αποκλειστική µέριµνα και γίνεται και παρέχεται µε απο-

κλειστική µέριµνα και φροντίδα του κράτους.
Θα σας διαβάσω µια παραδοχή του ανωτάτου ακυρωτικού για

το πώς παρέχεται -όχι τύποις αλλά ουσία- αυτή η φροντίδα του
κράτους, επαναλαµβάνω, όχι τύποις αλλά ουσία: «Η κρατική µέ-
ριµνα για την υποχρεωτική κοινωνική ασφάλιση -κύρια ή επικου-
ρική- δεν εξαντλείται µόνο στην ίδρυση από το κράτος των οικείων
δηµοσίων φορέων, στον ορισµό της διοίκησης, στην άσκηση της
εποπτείας, αλλά περιλαµβάνει και τη µέριµνα για την προστασία
του ασφαλιστικού τους κεφαλαίου, δηλαδή για τη βιωσιµότητά
τους χάριν και των επόµενων γενεών, µέριµνα η οποία εκδηλώνε-
ται µεταξύ άλλων µε τη θέσπιση ρυθµίσεων για την προστασία και
την αξιοποίηση της περιουσίας τους και την επωφελή διαχείριση
των αποθεµατικών τους». Αυτό λέει το ανώτατο ακυρωτικό για τη
φροντίδα του κράτους, για τη µέριµνα για την κύρια και επικουρική
ασφάλιση.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, αντιγράφοντας τον Ευ-
ρωπαϊκό Κανονισµό -Ευρωπαϊκός Κανονισµός 549/2013 της 21ης

Μαΐου του 2013- τι λέει γι’ αυτό το θέµα; «Ένα κεφαλαιοποιητικό
σύστηµα καθορισµένων εισφορών που έχει θεσπιστεί από µονάδα
της γενικής κυβέρνησης δεν αντιµετωπίζεται ως σύστηµα κοινω-
νικής ασφάλισης, εφόσον δεν υπάρχει εγγύηση από τη γενική κυ-
βέρνηση ως προς το επίπεδο των οφειλοµένων συντάξεων και το
επίπεδο των συντάξεων είναι αβέβαιο, δεδοµένου ότι εξαρτάται
από την απόδοση των περιουσιακών στοιχείων. Σε αυτή την περί-
πτωση η µονάδα που αναγνωρίζεται ως έχουσα τη διαχείριση του
συστήµατος, καθώς επίσης και το ίδιο το ταµείο, αν πρόκειται για
χωριστή θεσµική µονάδα, θεωρείται χρηµατοοικονοµική εταιρεία
και ταξινοµείται στον υποτοµέα των ασφαλιστικών εταιρειών».

Άκουσα πολλούς από τη Συµπολίτευση να λένε: «Μα, εδώ είναι
δηµοσίου δικαίου». Τι είπαµε πριν; Όχι µόνο τύποις αλλά και στην
ουσία να παρέχεται από το κράτος η µέριµνα και η φροντίδα για
την επικουρική ασφάλιση. Γι’ αυτούς τους λόγους, όπως αναπτύχ-
θηκαν και µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, είναι προφανής
η αντισυνταγµατικότητα του σχεδίου νόµου.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, σε αυτόν τον λίγο χρόνο να ανα-
φέρω δύο θέµατα τα οποία σχετίζονται µε το Υπουργείο Εργα-
σίας. Χιλιάδες είναι οι εγκλωβισµένοι και σε οµηρία εν δυνάµει
συνταξιούχοι οι οποίοι αδυνατούν, κύριε Υπουργέ, να λάβουν σύν-
ταξη διότι οφείλουν πάνω από 6.000 ευρώ ως αγρότες και πάνω
από 20.000 ευρώ ως ελεύθεροι επαγγελµατίες. Δώστε λύση!

Επειδή, µάλιστα, άκουσα πολλούς από τους κυβερνητικούς
Βουλευτές να λένε για τον νόµο Κατρούγκαλου -δεν έχω εκφρα-
στεί ποτέ για συνάδελφο- η τελευταία τροποποίηση-παράταση για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες στον νόµο Κατρούγκαλου έχει
στηριχτεί. Μιλάµε για τη σύνδεση του εισοδήµατος µε τις εισφο-
ρές. Ρωτήστε πόσοι µηχανικοί, πόσοι δικηγόροι, από το 2017
έχουν γλιτώσει χρήµατα και πόσο πληρώνουν ασφαλιστικές ει-
σφορές οι γιατροί, οι δικηγόροι, οι µηχανικοί, οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες. Δώστε λύση στους χιλιάδες οι οποίοι είναι εν δυνάµει
συνταξιούχοι και αδυνατούν εκ των πραγµάτων να πληρώσουν το
υπερβάλλον ποσό, είτε πάνω από 6.000 ευρώ για τους αγρότες
είτε πάνω από 20.000 ευρώ για τους ελεύθερους επαγγελµατίες
και τους αυτοαπασχολούµενους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κόκκαλη.

Ολοκληρώνουµε τη σηµερινή πολύωρη συνεδρίαση µε τον Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οι σηµερινοί πενηντάρηδες και άνω θα θυµούνται, βέβαια, το

πώς ξεκίνησε όλο αυτό το αντιασφαλιστικό γαϊτανάκι το οποίο συ-
νεχίζεται και µέχρι σήµερα. 

Ήταν το 1992, όταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, ψήφισε τον ν.2084,
γνωστό και ως νόµο Σιούφα. Με τον νόµο αυτόν, λοιπόν, αυξάνον-
ταν τα όρια ηλικίας και οι εισφορές των εργαζοµένων, επιβαλλό-
ταν η συµµετοχή όλων των ασφαλισµένων στο 25% της τιµής των
φαρµάκων και αποσυνδεόταν το κατώτερο όριο συντάξεων του
ΙΚΑ από τα είκοσι ηµεροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη που ίσχυε
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µέχρι τότε. Δεν τα λες και λίγα όλα αυτά!
Η πιο χαρακτηριστική, όµως, διάταξη του νόµου Σιούφα ήταν ο

πρωτοφανής διαχωρισµός των εργαζοµένων σε νέους και παλι-
ούς, µε προφανή βεβαίως στόχο τη διαίρεση των εργαζοµένων.
Επρόκειτο, φυσικά -γι’ αυτό και στάθηκα λίγο πιο αναλυτικά- για
την επίσηµη έναρξη της αντιασφαλιστικής επίθεσης στα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων, µία επίθεση η οποία βεβαίως συνεχίστηκε
και συνεχίζεται αµείωτη από όλες τις κυβερνήσεις των κοµµάτων,
όπως η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και τον Συνασπισµό -ΣΥΡΙΖΑ
σήµερα- που υπερψήφιζαν, ας µην το ξεχνάµε και αυτό, στην ελ-
ληνική Βουλή την ίδια χρονιά, το 1992 και εκείνη τη Συνθήκη του
Μάαστριχτ, µε µόνο το ΚΚΕ να την καταψηφίζει.

Τώρα, τα προσχηµατικά επιχειρήµατα που συνοδεύουν συνή-
θως αυτή την αντιασφαλιστική επίθεση δεν άλλαξαν, ξέρετε, και
πολύ από τότε. Λέγαµε για τα άδεια ταµεία των ασφαλιστικών ορ-
γανισµών. Αλήθεια, ποιος τα άδειασε αυτά και γιατί; Τίποτα,
άραγε, δεν ακούσατε για τη µεγάλη κλοπή του αιώνα των αποθε-
µατικών αυτών των ταµείων, που χρηµατοδότησαν µε δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια ευρώ τις µπίζνες του ελληνικού κεφαλαίου; Τίποτα
δεν ακούσατε για το µεγάλο έγκληµα των οµολόγων που «κατά-
πιαν» αυτά τα αποθεµατικά; Από την άλλη, είχαµε το δηµογραφικό
πρόβληµα της χώρας, που όµως το οξύνουν διαρκώς οι κυβερνή-
σεις µε τις πολιτικές τους! Είχαµε και τις µεγάλες συντάξεις και
το µοντέλο του εύπορου και νέου συνταξιούχου, όπως συκοφαν-
τούσε τότε στέλεχος του ΠΑΣΟΚ επί Σηµίτη συλλήβδην όλους
τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους και ας µην µπορού-
σαν να ζήσουν από τότε αξιοπρεπώς οι περισσότεροι από αυτούς
µε τις συντάξεις τους! Είχαµε και τις αντοχές -αλίµονο- της οικο-
νοµίας και του κράτους, που ως γνωστόν ήταν και είναι πάντα
πάρα πολύ µικρές, όταν πρόκειται για τον λαό και τις ανάγκες του
και πάρα πολύ µεγάλες βέβαια, όταν πρόκειται για τις ανάγκες
των εφοπλιστών και του ΝΑΤΟ! Αυτά λίγο-πολύ ήταν και εξακο-
λουθούν να είναι οι συνηθισµένες δικαιολογίες, όταν ψηφίζονται
τα αντιασφαλιστικά µέτρα.

Υπήρχε, βέβαια, και ένα ακόµα επιχείρηµα, το οποίο επαναλαµ-
βανόταν και επαναλαµβάνεται, ότι δηλαδή όλα αυτά κάθε φορά
γίνονταν, λέει, για τη σωτηρία του ασφαλιστικού συστήµατος και
των συνταξιούχων και πως κάθε τέτοιος νόµος διασφάλιζε τις συν-
τάξεις και το ασφαλιστικό σύστηµα για τα επόµενα -τριάντα έλεγε
ο ένας, σαράντα έλεγε ο άλλος, πενήντα έλεγε ο άλλος- χρόνια.
Στην πραγµατικότητα, βέβαια, αυτό που γινόταν κάθε φορά ήταν
µε κάθε αντιασφαλιστικό νόµο να ανοίγει ο δρόµος για τον επό-
µενο. Και αυτό ακριβώς µαρτυρούν οι διαδοχικές νοµοθετικές
ρυθµίσεις όλα τα τελευταία χρόνια και από όλες τις κυβερνήσεις.

Έτσι, µέχρι το 2010 ψηφίζονται ένα σωρό ρυθµίσεις µε ανατρο-
πές για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους και έχει ήδη
προλάβει να ψηφιστεί µετά από εκείνη τη µεγάλη λαϊκή απόρριψη
του σχεδίου Γιαννίτση και ο γνωστός νόµος Ρέππα το 2002, µε τον
οποίο εκτός των άλλων θεσµοθετείται για πρώτη φορά στη χώρα
µας η ίδρυση των επαγγελµατικών ασφαλιστικών ταµείων. Εισά-
γεται, δηλαδή, από το ΠΑΣΟΚ τότε στην κοινωνική ασφάλιση το
κεφαλαιοποιητικό σύστηµα του τζόγου των επενδύσεων, αυτό που
τώρα έρχεται το ΚΙΝΑΛ και δηµαγωγικά το καταγγέλλει.

Από το 2010, όµως, µε το επιχείρηµα της καπιταλιστικής κρίσης
στη χώρα, αυτή η αντιασφαλιστική επίθεση κυριολεκτικά απογει-
ώνεται. Ψηφίζονται αλλεπάλληλοι ασφαλιστικοί νόµοι, οι οποίοι
φέρνουν βάρβαρες αλλαγές στο συνταξιοδοτικό σύστηµα της πα-
τρίδας µας. Ακούστε µερικές από αυτές, οι οποίες σηµειωτέον
εξακολουθούν να ισχύουν.

Με τον γνωστό και ως νόµο Λοβέρδου -οι νόµοι αυτοί έπαιρναν
συνήθως τα ονόµατα των Υπουργών που τους εισήγαγαν- εισάγε-
ται η αντιδραστική διάταξη µε την οποία για πρώτη φορά η αύξηση
των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης θα γίνεται -και εξακολουθεί
να γίνεται- µε βάση την αύξηση του προσδόκιµου ορίου ζωής της
χώρας µας.

Το 2012, µε τον νόµο Κουτρουµάνη θεσµοθετείται η λεγόµενη
«νοητή κεφαλαιοποίηση» των επικουρικών ασφαλιστικών ταµείων,

για να έρθει τώρα η Νέα Δηµοκρατία και αυτή τη νοητή να την
κάνει τελείως χειροπιαστή και πραγµατική. 

Το 2015 ακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ και µε το τρίτο µνηµόνιο, ανάµεσα
στα άλλα, αυξάνει και άλλο τα όρια συνταξιοδότησης εγκλωβίζον-
τας για αρκετά χρόνια -για ορισµένους µέχρι και δεκαεπτά χρό-
νια- χιλιάδες εργαζόµενους που ετοιµάζονταν τότε να βγουν στη
σύνταξη.

Δεν σταµατά, όµως, εκεί ο ΣΥΡΙΖΑ. Την επόµενη ακριβώς χρο-
νιά, το 2016, ψηφίζεται ο νόµος Κατρούγκαλου, νόµος ορόσηµο,
τοµή των αντιασφαλιστικών ανατροπών, νόµος ο οποίος σαρώνει
τα πάντα καθώς ενσωµατώνει, ταξινοµεί και εµπλουτίζει όλο το
προηγούµενο νοµοθετικό οπλοστάσιο κατά των ασφαλιστικών δι-
καιωµάτων των εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µία πολύ-πολύ µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ.
Κάπως έτσι φτάνουµε στο σήµερα και η Νέα Δηµοκρατία ετοι-

µάζεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο να προσφέρει θυσία στον «κα-
πιταλιστικό µινώταυρο» του χρηµατιστηριακού τζόγου τις
εισφορές των εργαζοµένων της νέας γενιάς που τώρα µπαίνει -
και όπως µπαίνει- στη δουλειά. Ετοιµάζεται, δηλαδή, να προσφέ-
ρει στο κεφάλαιο ένα πλουσιοπάροχο γεύµα δισεκατοµµυρίων
ευρώ για να το ξεκοκαλίσει, όπως έκανε παλαιότερα το κεφάλαιο
και µε τη ληστεία των αποθεµατικών της προηγούµενης γενιάς. 

Και έχει το θράσος η Νέα Δηµοκρατία να έρχεται εδώ και να
προσπαθεί ύπουλα να βάλει τα παιδιά να µαλώνουν µε τους γονείς
τους για το ποιος φταίει για τις συντάξεις, λες και σταµάτησαν
ποτέ οι εργαζόµενοι να πληρώνουν τις εισφορές τους. Εσείς
φταίτε, όλοι όσοι κυβερνήσατε! Εσείς φταίτε και κανένας άλλος
γιατί ποτέ δεν σταµατήσατε όλοι σας να προσαρµόζετε την κοι-
νωνική ασφάλιση στις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, γιατί
ποτέ δεν σταµατήσατε να τη θεωρείτε κόστος και για το κράτος
σας και για τους µεγαλοεργοδότες, γιατί ποτέ δεν σταµατήσατε
να την υπονοµεύετε και δεν θα σταµατήσετε µέχρι να την κάνετε
από κοινωνικό δικαίωµα µια ακόµα ατοµική ευθύνη, αν δεν σας
σταµατήσουν. 

Ξέρετε κάτι όµως; Η κοινωνική ασφάλιση δεν χαρίστηκε από κα-
νέναν στους εργαζόµενους. Κατακτήθηκε από αυτούς µε αγώνες
αιµατηρούς, πολυχρόνους, για να µην πεθαίνουν σαν το σκυλί στο
αµπέλι, για να έχουν ιατρική και φαρµακευτική περίθαλψη, για να
έχουν προστασία στον επαγγελµατικό κίνδυνο, στις σκαλωσιές,
στα ορυχεία, στις µηχανές, στα µεταλλεία, αλλά και προστασία
από τις επαγγελµατικές ασθένειες. Το ασφαλιστικό γι’ αυτούς και
τα παιδιά τους, δεν είναι, ξέρετε, κύριε Τσακλόγλου, χρηµατιστη-
ριακές πράξεις, δεν είναι πίνακες εσόδων και εξόδων σε κάποια
λογιστικά βιβλία, είναι η ίδια τους η ζωή, είναι οι κόποι τους, ο
ιδρώτας τους, το αίµα τους. Και αυτά, ξέρετε, δεν παζαρεύονται
και πολύ πιο σύντοµα ό,τι νοµίζετε όλα αυτά θα γίνουν οι σύγχρο-
νες µαζικές διεκδικήσεις τους για µια ζωή σύµφωνη µε τις δυνα-
τότητες του σήµερα και µακριά από τη µιζέρια που τους φέρνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.04’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, Πέµπτη
2 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων:
«Ασφαλιστική µεταρρύθµιση για τη Νέα Γενιά: εισαγωγή κεφα-
λαιοποιητικού συστήµατος προκαθορισµένων εισφορών στην
επικουρική ασφάλιση. Ίδρυση, οργάνωση και λειτουργία Ταµείου
Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης και συναφείς διατά-
ξεις».
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